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??? mm Meer dan het u verwonderen kan, Ge??erde! verwon-dert het mij, dat ik, na sedert jaren buiten staat ge-weest te zijn, aan de openbare zaak zoodanig deel te ne-men, als ik vroeger deed, nog eenmaal de vrijheid neem,U eenigszins uitvoeriger toetespreken. Het geldt hiereene zaak, waarin ik het levendigste belang stel, daarvan haar voor een . groot deel het heil van onze Maat-schappij afhankelijk is; eene zaak, waarin ik een aan-zienlijk gedeelte van mijn leven heb doorgebragt enwaarin ik dus ondervinding heb kunnen zamelen. Omde laatste reden zult gij naar deze eenvoudige woordenwelligt willen luisteren, want experientia rerum Magktra,althans zoo heette dit vroeger. Hetgeen hier volgt had ik aanvankelijk niet voor open-baarmaking bestemd, maar voor een paar vrienden opge-teekend, om er hun oordeel over te vernemen. De ja-ren, waarin ik niet naar buiten gesproken heb, heb ikniet ledig doorgebragt, maar zooveel mogelijk tot eigenoefening besteed, en inzonderheid in hetgeen men weleergewoon was studium generale te noemen, omdat mijne be-trekking tot de maatschappij gedurende het grootste

deelvan mijn leven mij daarvan zonder ophouden had afge-trokken. Met die bezigheden had ik nog een ander doel, eendoel, dat ik u kan aanbevelen, indien gij in mijn geval 1*



??? komt, en door ziekte jaren aan uw stoel gekluisterd enonderwijl oud en blind wordt; namelijk, niet slechts metmoed den op de schouders rustenden last te dragen,ma^r door ernstige bezigheden dien last zoo te verlig-ten, dat hij niet meer drukt. Voor de gedachten, die hier volgen, heb ik geene ver-ontschuldiging bijtebrengen, want zij drukken uit wat inmij leeft; maar voor den vorm heb ik verschooning tevragen, want ik kan niets raadplegen dan mijne memo-rie. Wat mij wordt voorgelezen kan ik gebruiken, maardat zoeken en vergelijken, wat bij elke studie onmisbaaris, is mij ontzegd. Wat een ander uit mijn mond ge-lieft opteschrijven moet blijven, zooals het eenmaal ge-steld is, althans wijzigingen van eenige beteekenis zijnonmogelijk. Zoo erken ik dan in den vorm van hetgeen hier volgt,veel gebrekkigs. Goede vrienden hebben mij de weldaad bewezen, opde uitgave hiervan toe te zien. Maar ik erken ook vele gebreken in den inhoud. Toenik ophield van anderen onderwijs te ontvangen, begonik het dadelijk zelf te geven;, eerst, 2 jaren, in plant-kunde, daartoe uitgenoodigd door apothekers te Rotter-dam, en daarna, 12 jaren, in onderscheidene natuur-

engeneeskundige wetenschappen aan de geneeskundige schoolaldaar; vervolgens alweder in Natuurwetenschappen, 27jaren, aan de Hoogeschool te Utrecht, en, na mijne schei-ding van daar, bleef ik tot v????r weinige maanden belastmet de zorg voor de opleiding der Pharmaceuten , voorIndi?? bestemd, welke taak ik meer dan SOquot; jaren ver-vuld heb. Voorts gaf ik onderwijs te Utrecht alweder inNatuurwetenschappen aan jongens van 12 a 16 jaren,rigtte ik met goede vrienden aldaar de technische schoolop, en was ik 20 jaren regent van eene door den Koninggestichte school van lager onderwijs te Apeldoorn.



??? Wat onderwijs is weet ik dus wel, maar juist daaromen daardoor ken ik de vele gebreken, die mij als onder-wijzer zijn bijgebleven. Naarmate ik meer en langer on-derwees , erkende ik, dat mij vele zedelijke en verstan-delijke hoedanigheden, die in een onderwijzer onmisbaarzijn, ontbraken, en, hoezeer ik ook mijn best deed, omdie gebreken afteleggen, zoo gelukte mij dit niet.^ Ikverklaar dan ook opregt, dat ik over niet ?Š?Šne van deduizende lessen, die ik gegeven heb, tevreden ben ge-weest. Niemand zie dus in het volgende eene hooghartige ge-tuigenis, maar een zoodanige, waarin telkens en telkensligt opgesloten wat ik gevoeld heb, dat mij ontbrak, omde schoone plaats naar waarde te vervullen, die mij alsonderwijzer der jeugd was toevertrouwd. Dat iemand, die vroeger geneeskundige was, en laterin de beoefening der Natuur bij voorkeur moest leven,over het Hooger Onderwijs schrijft, heeft zijn licht- enzijn schaduwzijde. De schaduwzijde is deze, dat hij overhet Hooger Onderwijs in godgeleerdheid, staats- en regts-wetenschappen en letteren geen licht kan verspreiden. Zoo blijft dan het werk eenzijdig, en ik

zal mij nietaanmatigen, over deze aangelegenheden een enkel woordte zeggen, wat iemand zou kunnen hinderen. De lichtzijde is die, dat juist het hoogere in het HoogerOnderwijs meer en meer wordt aangevallen door de na-tuur- en geneeskundigen, en er nu eens iemand uit dienkring optreedt, om dat in bescherming te nemen. Dit door mij beschermde tracht ik nu over het geheeluittestrekken, en in dien zin hoop ik in niemands oogenvermetel te zijn. Juist hetgeen ons, natuur- en genees-kundigen in het algemeen ontbreekt, is hetgeen mij^ij het zamenstellen van het volgende voor den geestheeft gezweefd.



??? I. HET ALGEMEENE. HET BESLUIT VAN 2 AUGUSTUS 1815. Naar de raeening van velen, althans naar veler zeggenbestond er nog kort geleden in Nederland zeer grootebehoefte aan eene wet op het Hooger Onderwijs. HetBesluit van 2 Augustus 1815 was, zeide men, niet meerovereenkomstig de behoeften van den tijd; en, daar ditBesluit door een wet moest vervangen worden, zooals bijde herziening der Grondwet was bepaald, werd ook doorde Regering eene nieuvA'e wet op het Hooger Onderwijsnoodzakelijk geacht. Zij, die onder het Besluit van 2 Aug. 1815 leefden,riepen niet het luidst om herziening; en , in het algemeen,waren de vruchten van dat Besluit ook niet verwerpelijk.Het volmaakte vindt men nergens, maar wat de Neder-land sche Hoogescholen aan de Maatschappij leverden, werdin het vaderland gewaardeerd en in het buitenland opprijs gesteld. Tegenover Turkije, Griekenland, Portugalen Spanje, ook tegenover Itali?? mogt het wetenschap-pelijk Nederland zijn aangezigt vrij vertoonen; tegen-over Rusland, de Vereenigde Staten en Zwitserland even-zoo; voor Zweden en Noorwegen, Oostenrijk en Honga-rije had het zich niet te schamen, en de

kleinheid van



??? ^masm ons vaderland steeds in aanmerking genomen, stond Ne-derland in wetenschap en letteren niet achter bij Frank-rijk, Duitschland en Engeland. In sommige deelen dertechniek waren wij alhier niet in de eerste rij, maar inandere deelen daarvan weder wel; in letteren en weten-schappen namen wij geregeld deel aan hetgeen door debeschaving meer en meer werd ge??ischt. De leerarender Godsdienst, die aan de Nederlandsche Hoogescholenwerden opgeleid, vormden een stand, die algemeen ge-acht werd. In staatswetenschapp?Šn mogt Nederland wijzenop mannen als thorbecke, groen van prinsterer, h.sonsbeek en anderen, en in deze en regtswetenschap-pen op hetgeen uitging van de scholen van d. j. van lennep, c. a. den tex, j. van hall, holtius, ackers-dijck, van assen, tydeman, gabinus de wal en starnuman: van de levenden verzwijgen wij de namen. Deregtsbedeeling geschiedde door mannen van onkreukbaretrouw en van gewaardeerde wetenschappelijke ontwikke-ling, en de onschuld vond kundige verdedigers in hetland. De geneeskunstoefenaren, opgeleid aan de Hooge-scholen , genoten het

vertrouwen en de liefde hunner zie-ken, en vormden eene andere klasse van zeer achtings-waardige ingezetenen. De mannen der natuurwetenschap-pen, die aan de Hoogescholen onderwezen waren, lietenniet na, hunne wetenschap met zorg te beoefenen, eneindelijk sloten de letterkundigen de rij der aan deHoogescholen opgeleiden op eene wijze, die hun de ach-ting van een iegelijk in ruime mate verzekerde. Zoo in het algemeen gezien, scheen het niet, dat hetBesluit van 1815 zoo kwaad was. Gebreken waren er,maar die zullen er wel altijd blijven. Een der gebrekenvan dat Besluit was, dat de Staat aan vele Hoogleerarengeen voldoend levensonderhoud verzekerde, maar daarinbad men zonder eene geheele nieuwe wet kunnen voorzien. Een ander bezwaar bestond volgens sommigen daarin,



??? dat de Godgeleerde Faculteit niet meer aan onze Hoo-gescholen paste, en dit ook had, zoo noodig, zeer wel opzich zelf kunnen geregeld worden, zonder omverwerpingvan het geheele Besluit. Het voornaamste bezwaar scheen wel de Propaedeutica,die men van de Hoogeschool verwijderd wenschte, opmer-kelijk genoeg, omdat men hare beteekenis nooit had verstaanen den zin nooit had begrepen, die door de voortreffelijkezamenstellers van het Besluit van 1815 m die Propaedeuticawas gelegd. Maar ook hierom behoefde dat Besluit niet ge-heel gewijzigd te worden. Het bevat zooveel uitnemendsen voortreffelijks, dat het in de hoofdzaken alsnog moetgenoemd worden uitstekend te zijn. Onder dat Besluitwas er rust en orde aan de Hoogescholen; de Gymnasi??nwaren in het algemeen genoegzaam bevolkt, om een vol-doend aantal studenten aan de Hoogescholen afteleveren.De Gymnasi??n had men langzamerhand op vele plaatsennaar de behoeften van den tijd gewijzigd, en er meerwiskunde en ook nieuwe letteren onderwezen. En dieuitbreiding had men alweder, zonder het Besluit van1815 overhoop te werpen, algemeen kunnen maken. Watmen verlangde was,

dat de jeugd soms meer ijver enzelfstandigheid mocht hebben; maar de geest onzerstudenten moest tegenover dien der studenten in hetbuitenland veelal in hooge mate worden geprezen. De Hoogleeraren genoten aanzien onder de bevolking,en van hunne lessen werd gunstig getuigd. Vele bragtenhunne kennis ook door geschriften naar buiten, die inhet land werden op prijs gesteld en waarvan ook hetbuitenland menige vertaling bewerkte. De Professorenbeijverden zich ook, voor zoo verre hunne vakken daartoeaanleiding gaven, om buiten den kring van het HoogerOnderwijs voor het volk nuttig te zijn. Zij leefden op een-voudigen voet met hunne discipelen en waren met Cura-toren, de over hen gestelde magt, in goede harmonie.



??? Bibliotheken en sommige academische inrigtingen warenwel niet kolossaal, maar voor het onderwijs voldoende,b. v. de Hortus Botanicus. Wat er aan ontbrak konintusschen naar het Besluit van 1815 verbeterd worden.En, daar Curatoren, naar luid van Art. 236 van dat Be-sluit, de vrijheid hadden, om, zoo zij het noodig achtten,meer Professoren ter benoeming voor te dragen, dan mdat Besluit waren aangewezen, zoo werden de Faculteitengrooter, met meer personeel bezet en hadden naar hetgenoemde Art. zoo uitgebreid kunnen worden. als doorde vorderingen der wetenschappen ge??ischt werd. Het genoemde Art. toch luidt aldus: Indien Curatorenvan oordeel zijn , dat het nuttig loare, eenen nieuv:en leerstoelop te rigten, of wel eenen opengevallen te vernietigen of tesplitsen, zullen zij op dit punt een beredeneerde voordragt aanhet Departement van Binnenlandsche Zaken doen toekomen. Mag ik vragen: kent gij milder bepaling, en zou,indien men aan dit Art. waarachtig de hand gehoudenhad, aan onze Hoogescholen iets hebben kunnen ont-breken? Maar dat zelfde Art. stond in 1876 nog in hetgenoemde

Besluit, en, daar het bij Hooger Onderwijs opOnderwijzers aankomt, ware om dat Art. eene herzieningvan het Besluit in de hoofdzaak geheel en al onnoodiggeweest. Een dergelijke uitnemende bepaling kwam reeds voorin Art. 1 van hetgeen in het jaar 1631 werd vastgesteldbij de herziening van het oorspronkelijke Besluit, bij deoprigting der Leidsche Hoogeschool gemaakt. Een ander Art. komt mede in het Besluit van 1815voor, hetgeen insgelijks eene herziening van dat Besluitoverbodig zou gemaakt hebben, indien men zich daaraangehouden had, of er zich in het begin van 1876 aanbad willen houden, namelijk Art. 234, Nquot;. 7; Be werk-zaamheden en het gezag, aan deze Curatoren opgedragende behartiging van alles, hetwelk naar hun oordeel zou



??? kunnen streiken tot handhaving of vermeerdering van hetnut en den- roem der Hoogeschool, waarover zy het toe-zicht hebben. Had men deze bepaling goed gehandhaafd, dan warewel nooit eene herziening van het Besluit verlangd. De examens moesten minstens ?Š?Šn uur duren en kondendus zoo lang gerekt worden als men wilde. De Professorenzeiven examineerden hunne leerlingen, zooals het op eeneHoogeschool behoort; en die examens waren openbaar,zoodat aan een iegelijk blijken kon, hoe zij werden af-genomen. Aan het einde van goed volbragte studiewerd de titel van Doctor of van Meester verleend, endeze titels werden door het volk geacht en behoefden inhet algemeen voor geene buitenlandsche onder te doen.Voorts waren de studi??n vrij en niet duur; men konstuderen, zooals men wilde; men was vrij in het al ofniet houden van lessen, zelfs in het al of niet bezoekender Hoogeschool; en, had men zich zeiven ontwikkeld ofelders gestudeerd, zoo had men de gewone examens af-teleggen en zich ook te doen examineren in eenigeweinige vakken, waartoe anders een getuigschrift vanbekwaamheid voldoende was. Zij,

die de Hoogeschoolwilden bezoeken, hadden een eenvoudig admissie-examenafteleggen of een getuigschrift aantebieden van goed vol-bragte gymnasiale studie, indien zij een acaderaischengraad begeerden; maar begeerden zij dien niet, zoo be-hoefden zij slechts eene inschrijving, om den toegang totalle lessen der Hoogeschool te bekomen. Zoo was in het kort de toestand van 1815 tot heden,behalve dat, eenige jaren geleden (1865), voor Genees-kundigen een praktisch examen is ingevoerd, afteleggenvoor eene speciale Commissie buiten de Hoogeschool. Kort na 1815, namelijk in het jaar 1819, werd ikstudent en bragt, tot 1825, zes gelukkige jaren dooraan de Utrechtsche Hoogeschool onder het genot van y rifii



??? beste leermeesters en van uitnemende vrienden. Mijnemedestudenten waren er met mij in de hoogste mate overvoldaan, dat wij, levende onder het meermalen genoemdeBesluit, zoo veel goeds mogten genieten. Wij warenzoo vrij als vogels in de lucht, en niemand zeide, datwij slecht studeerden. Geen enkele klagt over den in-vloed van het Besluit, waaronder wij leefden, hebbenwij toen geuit of van een onzer leermeesters vernomen ;wij wisten naauwelijks, dat ons bestaan aan de Hooge-school gereglementeerd was. En welke wet op HoogerOnderwijs kan er beter zijn, dan die, waaronder allesnormaal verloopt en niemand ooit een enkel woord spreektover de wet? In 1840 had ik het voorregt, tot de UtrechtscheHoogeschool als Hoogleeraar geroepen te worden, enbleef daar werkzaam tot 1867. Met de vreugde van eenkind keerde ik weder tot dat vrije Academische leven,waarvan mij de herinnering in de 15 jaren, die vervlogenwaren, in vollen gloed was bijgebleven. Ik vond erhartelijke en uitnemende jonge menschen, ambtgenooten,die mijne achting afdwongen, en Curatoren, die dezennaam in waarheid verdienden. â€”â– 

Van het Besluit van1815 was weder geen sprake; ik arbeidde in een vrijland en werd door niemand en door niets gedreven, dandoor mijn eigen pligtsgevoel. Gedurende die 27 jarenbezat ik onafgebroken de liefde, mijner leerlingen, hadik mijne collegekamer altoos goed gevuld, en niet hetminst, wanneer ik lessen gaf, die op aanverwante deelender wetenschap betrekking hadden, waarin niet werd ge-examineerd. Gelukkiger docent in zijne verhouding tegen-over zijne leerlingen is er nooit geweest, zooals blijkenkan uit den Utrechtschen Studenten-Almanak van 1869. Wat ik hier van mijzelven zeg, kan ik in 't algemeenvan al mijne ambtgenooten verklaren. Zij genoten involle mate de achting en liefde van hunne discipelen,



??? hunne lessen werden geregeld bezocht, en zij waren regtvoldaan in den nuttigen werkkring, waaraan zij hunnebeste krachten wijdden. Gedurende de 27 jaren, die ik te Utrecht als Hoog-leeraar heb doorgebragt, werd tusschen mijne ambtge-nooten en mij over het Besluit van 1815 bijna geen woordgesproken. Een paar malen in de Faculteit, dat er ge-handeld werd over een testimonium, werd dat Besluitingezien, maar wij Professoren waren er allen zoo weinigin tehuis, dat wij ter naauwernood konden opslaan, watwij noodig hadden. Als Rector Magnificus, in 1853, hebik dat Besluit voor het eerst in zijn geheel gelezen, om-dat ik toen de edicten en statuten mede had te handhaven,maar van toepassing daarvan was weder naauwelijkssprake. Bij al mijne ge??erde ambtgenooten heb ik in het tijds-verloop van 27 jaren steeds tevredenheid waargenomenover hetgeen omtrent de Hoogescholen in Nederland be-paald was. Een klagt over een fundamenteele zaak dierregeling heb ik van geen enkelen hunner gehoord, even-min van Curatoren of Studenten. Van waar dan toch die onrustbarende beweging, diemen hierover in de dagbladen, sedert

de herziening derGrondwet in 1848, in toenemende mate heeft gemaakt?Van de Hoogescholen van Leiden of Groningen, dieonder hetzelfde Besluit leefden, ging evenmin eene klagtuit als van Utrecht. Had de Regering te klagen overde Hoogescholen? Ik heb er nooit van gehoord; nooitis eene regeringsklagt tegen de Utrechtsche Hoogeschoolgerigt in de 27 jaren, die ik daaraan werkzaam bengeweest. Wel had de Hoogeschool over de Regeringklagten aanteheffen, dat zij tegen de voorstellen vanCuratoren zoo dikwerf bezwaar had en de subsidi??n zeerkarig waren, zoodat bijv. doormijn toedoen, sedert 1844,de Provincie en de stad Utrecht elk jaarlijks ?’ 5000 aan



??? de Hoogeschool gaven, om die schrale subsidi??n iets teverbeteren 1). Ik was bovendien gehouden, om, wilde ik wetenschap-pelijken voorspoed hebben in mijn onderwijs, al mijnecollegegelden deels aan mijne adsistenten, deels aan be-dienden te geven en deels aan de dagelijksche uitgavente besteden, en door werkzaamheden, die met de Hooge-school niets te maken hadden, voor mijn gezin levens-onderhond te bekomen. Die werkzaamheden waren tendienste van het Departement van Koloni??n, en namen eenaanzienlijk deel van mijn tijd in beslag, zoodat ik ver-pligt werd , mij alle ontspanning te ontzeggen, om hetonderwijs, dat ik lief had, geen schade te doen lijden. Ik heb het reeds elders 2) gezegd, dat in de 27 jaren,die ik als Hoogleeraar te Utrecht heb verkeerd, wel hetge??erbiedigd Hoofd van den Staat de lokalen, waarin ikwerkte, met een bezoek heeft vereerd, maar dat in aldie 27 jaren geen enkel regeringspersoon een voet daarmheeft gezet.nbsp;; Andere Academische inrigtingen ontvingen van hetRijk niet de noodige middelen; zoo zou bijv. het Kabinetvan Natuurkundige Werktuigen der Hoogeschool,

hetgeenden voortrefFelijken r. van rees het materiaal voor zijnonderwijs moest verschaffen, daarvoor geheel en al ontoe-reikend zijn geweest, indien niet een zeer bloeijend Na-tuurkundig Gezelschap, buiten de Hoogeschool levende,aan dit Kabinet de beste werktuigen bezorgd had. Deinrigtingen voor Physiologisch-anatomisch en ander onder-wijs waren aanvankelijk armoedig en zijn eerst later uit-gebreid. Maar dit alles was waarlijk niet de schuld van 1)nbsp;Zie wegens die ?’ 5000 door de Provincie tot 1850 verstrekt:^et geschil niet den Minister thobbeckb , en het Bapport van de Com-mis??e^ benoemd in de Vergadering der Provinciale Staten van Utrecht, December 1850, j. ackersdyck Rapporteur. 2)nbsp;Studium generale, 1865.



??? het Besluit van 1815: het waren de achtereenvolgendeRegeringen en de Volksvertegenwoordiging, die zich methet Hooger Onderwijs niet bemoeiden, de Hoogescholenniet achtten en Professoren en studenten lieten voor het-geen zij wilden zijn. Het volk was echter met de Hoogescholen ingenomen ;en van waar dan toch die steeds klimmende, opgeschroefdeklagten over het Besluit van Augustus 1815; klagten,die inderdaad vrees dreigden aantejagen? Het was bijna,of er een algemeene ramp te wachten was, als bij eenwatersnood; in de zaak van Hooger Onderwijs scheen het,of alle dammen en dijken dreigden door te breken, zoo-dat er een stortvloed van jammeren te wachten was, enNederland op het punt was in een poel van ellende tevervallen. In de inrigting van het Hooger Onderwijs in Neder-land konden die klagten geen grond hebben, en, indienhet noodig mogt geweest zijn, hier of daar het uitne-mende Besluit van 1815 wat te wijzigen, zoo kon dit, nadie wijziging, in eene nieuwe wet zijn veranderd geworden,zoodat aan het voorschrift der Grondwet voldaan zou zijn! Eindelijk gingen, naar de wel bekende goedhartigheiden ligtgeloovigheid

van ons volk, velen, die het beterwisten, mede roepen om een nieuwe wet en, toen tenslotte in een koninklijke toespraak het Besluit van 1815verouderd genoemd werd, toen weergalmde het in hetgansche vaderland in koor: ,/ja waarlijk verouderd.quot; Verouderd? Geen bedenkelijker woord in dezen tijddan dit; hoeveel regt goede zaken zijn er onder het ge-bruik van dit woord in de latere jaren omver geworpen,en hoe bedenkelijk is het, om op hetgeen thans veelgoeds inhoudt, het woord verouderd toetepassen! Bestond er bij de deskundigen een diep gevoeld be-zwaar tegen het Besluit van 1815? Of had het beschaaf-dere deel van het volk de beginselen geformuleerd, die



??? het veranderd wilde hebben buiten de door dezen engenen ge??ischte wijziging in de Theologische Faculteit? Inderdaad: men mogt hier en daar over de onregel-matigheid op de Gymnasi??n ontevreden zijn, en voorzekerwas deze toestand alles behalve bevredigend, maar welkbezwaar was daarin gelegen, om eene bepaling vasttestel-len, zooals in waarheid nu geschied is, dat niet de kleinste,maar ten minste de kleinere Gymnasi??n op denzelfdenvoet zouden gebragt worden, als de grootere, die sederteenige jaren in ons land bestaan hebben. De nieuwewet heeft hierin niets anders gedaan; geen enkel nieuwbeginsel heeft zij in het gymnasiaal onderrigt gebragt. Wilde men iets anders dan eene nieuwe codificatie vanhet bestaande op het Hooger Onderwijs? Zoo ja, waarzijn dan die groote beginselen in de nieuwe wet te lezen? Neen, het was deels zucht tot verandering, deels na-praten , en deels een marktgeschreeuw, door belangheb-benden aangeheven, en dit laatste niet het minst. Menwist zeer wel, dat het in troebel water goed visschen is,en ik vraag met vertrouwen, of er wel ?Š?Šn ernstige klagtover het Besluit van 1815

zou zijn opgegaan, indien som-inigen niet gemeend hadden, partij te moeten trekkenvan hetgeen in 1848 in de Grondwet was opgenomen,dat het Besluit door eene wet moest worden vervangen? De geschiedenis der laatste 26 jaren ligt voor elkeenopen, die geen kind is, en zoo vraag ik met vertrouwen:wil de goedheid hebben aantewijzen, welke gewigtigezaken alsnu in de nieuwe wet voorkomen, die in hetBesluit van 1815 niet worden gevonden. H?Št geheeleHooger Onderwijs heeft in de laatste 61 jaren afgehan-gen van de menschen, die het gegeven hebben, en hetzal ook wel in de volgende 61 jaren afhangen van demenschen, die het geven zullen. heb mij bij de nieuwe wet ernstig afgevraagd: zoonu nog Hoogleeraar te Utrecht waart, zou dan Uw



??? onderwijs of iets wezenlijks van Uw ambt door de nieuwewet iets anders zijn, dan het onder de oude was? En ikheb hier geen wezenlijk verschil aangetroffen, voor mijnestudenten evenmin. Hoe ik ook mijn best deed, om fundamenteele ge-breken in het bestaande te vinden, ik vond ze niet, zoo-dat ik telkens, als het voorkwam, den wensch uitsprak,om in onze dagen van partijschap aan deze zaak de handniet te slaan. Zoo wel het geven als het ontvangen vanHooger Onderwijs moet vrij zijn, en dat is het sedert1815 in de volste mate geweest. Naar mijne innige overtuiging kon men het oude Be-sluit wel veranderen, maar niet veel verbeteren in we-zenlijke dingen. ?‰?Šne zaak moet hier uitgezonderd wor-den: in het Besluit van 1815 lag het hoofdbeginsel, datmen langzamerhand en op den duur zou aanvullen water aan de toenmalige regeling ontbrak. Een wet van 1876moest natuurlijk bevatten, wat men in de verloopen 61jaren verzuimd had aan dat Besluit toetevoegen. Daartoezal dan wel behooren in de eerste plaats wat thans in 1876het eigenlijJce kenmerk van het Hooger Onderwijs uitmaakt.En dat juist wordt in de nieuwe wet niet gevonden. Aanhet eigenlijk Hoogere,

daarin vermeld, ontbreken de meestgewigtige bepalingen, zooals hieronder blijken zal. Zoo uitte ik derhalve waar ik kon, den wensch: vlaatf/dit Besluit dan ten minste onaangeroerd, en omvat niet//ook dit in den kring uwer bemoeijingen, waarop Gijwweinig voorspoed hebt. Hier kunt Gij veel kwaad stich-tten door te reglementeren, maar daar de geest en zinf/van Hooger Onderwijs niet door wetten kunnen wordenwgeschapen, maar uitsluitend afhankelijk zijn van de per-wsonen, die het geven, zoo roep ik in vollen ernst uit eene//rijpe ervaring: abstine.quot; Is er dan in die 61 jaren, die verloopen zijn, nietsbijgekomen, wat in het Besluit van 1815 niet te lezen



??? stond? Ik heb reeds gezegd', dat dit het geval is, zoo-als trouwens van zelf spreekt; maar dit had, ingevolgeArt. 236 van dat Besluit, er alsnog dadelijk in kunnenworden opgenomen. Inzonderheid betreft dit de alge-meene ontwikkeling, veel meer dan de vakstudie. Ik zalhierbij straks uitvoerig stilstaan en merk thans op, datvoor de nuttigste aanvulling of wijziging in de inrigtingvan het Hooger Onderwijs, de tegenwoordige tijd geheelen al ongeschikt scheen. Of is dit niet overtuigend gebleken, daar het zelfs denMinister niet gelukt is, om de beginselen der redeneer-kunde en der welsprekendheid onder het onderwijs tedo????To^emen ,~dat op h??TGymnasium zal gegeven wor-den? Wanneer zulke bijna schreeuwend noodzakelijkedingen van de volksvertegenwoordiging niet kunnen ver-kregen worden, hoe zal men dan van haar eene goed-keuring erlangen op een volledig plan voor eene oplei-ding der jeugd , ge??venredigd aan den toestand, waarinde beschaving, en in het bijzonder de beschaving in Ne-derland, in 1876 verkeert? In eene nieuwe wet had men althans moeten opnemenwat men, naar Art. 236 van het Besluit van

1815, bevoegdwas in den verloopen tijd te doen, maar wat men na-gelaten had. In de nieuwe wet komt dit echter nietvoor; integendeel, men heeft daaruit gewigtige zakenvan algemeen belang weggelaten en naar mijn oordeelalzoo een gebrekkig werk geleverd. Ik heb, om redenen in de Inleiding aangeduid, geendeel kunnen nemen aan waarschuwingen en vermaningen,voordat er een wet werd ingediend, of aan tijdige op-merkingen op voorgestelde wetsontwerpen. Zoo ik gezondgeweest ware, had ik dit welligt toch niet gedaan, om-dat alleen zij tegenwoordig gehoor bekomen, die metden stroom medegaan, en ik niet tot dezen behoor,^at ik met het volgende beoog is, te doen zien, dat 2



??? de uitkomst van al dat haken en wenschen geen heilheeft aangebragt. De door mij, zoowel om zijne talenten als om zijnkarakter, hoog vereerde Minister van Binnenlandsche Zaken,de heer Mr. j. heemskerk, gelieve mij toetestaan met open-hartigheid, ook aan hem zoozeer eigen , de opmerkingen temaken, die hier zullen volgen. Geen Staatsman van dezedagen ken ik, dien ik boven hem zou stellen. Wat mij beweegt kan ik niet duidelijker uitdrukkendan door in herinnering te brengen, dat Hendrik IV inhet jaar 1597, alzoo 22 jaren na hare oprigting, aande bullen, door de Leidsche Hoogeschool afgegeven,gelijke regten toekende, als aan die van de Hooge-scholen in Frankrijk. Ik wensch het Hooger Onderwijsin Nederland over de beschaafde wereld geacht enge??erd te zien, in overeenstemming met den roem,dien onze voorvaderen ook daaraan wisten te verzekeren,hetzij uit eigen kracht, hetzij door talenten van eldersmild en onbekrompen te verzamelen, die gaarne her-waarts kwamen, omdat men hen hier achtte en eei'de. Ik behoor onder de oudste nog levenden in ons land,die aan Hooger Onderwijs hebben deel genomen, en vanwie men gezegd heeft, dat zij er niet

ongelukkig in zijngeslaagd. Het kan na eenige weinige jaren â€” wantonze nieuwe wetten zijn spoedig versleten â€” zijn nuthebben, bij de herziening der wet, door de beide Kamersthans aangenomen, de stem te vernemen van iemand,die onder het Besluit van 1815 zoolang heeft geleefd engewerkt, die het in de hoofdzaken steeds onberispelijkheeft gevonden, en die de nieuwe wet, waar zij van datBesluit in hoofdzaken afwijkt, inderdaad met leedgevoelmoet noemen teruggang. Hierbij herinner ik, dat het Besluit van 1815 dooreenige Besluiten later is gewijzigd, en dat ik dit alles tezamen steeds onder het genoemde Besluit begrijp.



??? Het kan mijn voornemen niet zijn, hier kritische aan-teekeningen te leveren op den tekst der wet; ik be-spreek slechts hoofdzaken. B?Šne opmerking nog: men is tegenwoordig gewoon hetvolk in eenige partijen te verdeelen, en men verlangt,dat zij, die tot dezelfde partij behooren, elkander tevuur en te zwaard zullen voorstaan, zullen verdedigenen handhaven, zullen voorthelpen des noods, alles naaromstandigheden, en hier, zou men oppervlakkig kunnenbeweren, treedt een volbloed conservatief op tegen hetHoofd van waarschijnlijk wel het laatste conservatieveKabinet, dat Nederland zal besturen. Er is hier meer dan ?Š?Šne vergissing: vooreerst treedik niet op tegen Z. E. den Minister van BinnenlandscheZaken, wien ik persoonlijk hoogachting toedraag, en wiensbestuur en beleid ik voor het Vaderland op den hoogstenprijs stel; ik doe niets dan eene- getuigenis afleggen, dieik, teregt of te onregt, in het algemeen belang noodigacht; ten andere, mag ik niemand houden voor conserva-tief, die niet de vrijmoedigheid heeft, om, zoo goed hijkan, te zeggen wat hij op het hart heeft, wat hetook zij, mits dit uitsluitend voortvloeije uit

waarachtigebelangstelling in de zaak. Het woord conserveren omvattoch in de eerste plaats alles wat opregt en waar is. 2Â?. be korte geschiedenis. Bij de herziening der Grondwet was bepaald, dat hetBesluit van 1815 in eene wet zou veranderd worden.Haast maakte men hiermede niet, en zelfs thorbecke ,die vele jaren Minister van Binnenlandsche Zaken was,bet deze taak rusten. Voorwaar! niet, omdat hij zulk eene 2*



??? wet niet bijeen kon brengen, maar omdat hij niet wist,zijne kracht naar buiten te behouden, en eene wet voorte dragen, die de Protestanten niet kwetsen en de Rooinsch-Catholieken bevredigen zou. Ziedaar de eenige reden,waarom thorbecke geen concept-wet voordroeg. De wetop het Lager Onderwijs, die in 1857 onder den heervan bappard met groote moeite was tot stand gekomen,bevredigde weldra velen niet; de wet op het MiddelbaarOnderwijs (1863) vond spoedig na hare invoering afkeu-ring, en thorbecke beleefde het nog, dat zijne Wet opde examens der Geneeskundigen (1865) vrij algemeenwerd veroordeeld. Hoe langer hij leefde, des te meerverwijderde hem zijn doorzigt van eene nieuwe wet ophet Hooger Onderwijs. De kundige heer heemskerk achtte deze bezwaren reedsonder zijn eerste Ministerie ligt, en droeg eene concept-wet voor, die niet in behandeling kwam; dit deed ookde heer fock, die hem opvolgde; en nog eenmaal deeddit de heer gbertsema, die daarna Minister werd.Hierop trad op nieuw de heer heemskerk alsMinister op, en diende een nieuw concept in, hetgeendan nu in de beide Kamers der Staten Generaal is be-handeld.

Wie deze vier wetten, weinige jaren na elkander, inhetzelfde land, op hetzelfde onderwijs gemaakt, onderlingvergelijkt, zal niet ontkennen, dat het een groot gelukvoor Nederland zou zijn, indien, als onder napoleon I,een bepaald Ligchaam mogt belast worden met hetzamenstellen van wetten. Op deze wijze toch zou hetonmogelijk zijn, dat in weinige jaren tijds eene ver-scheidenheid werd gezien, zooals nu tusschen deze vierconcept-wetten bestaat. Hoe dit zij, er werd een vierdewet ingediend. De uitstekende Minister heemskerk heeft, en z eer te-regt, op zijne krachten vertrouwd, en zich in staat geacht, ' v â€? t i. f i



??? eene wet op het Hooger Onderwijs te leveren, die velenzou bevredigen, en hij wist, dat de organisatie van zulkeen wet aan niemand beter toevertrouwd was. De hoogeachting, die hij geniet, maakte hem bij voorkeur tothet ontwerpen en voordragen van zulk eene wet geschikt.Maar de uitnemende man heeft toch in dezen gedwaalden voorbij gezien, dat de Heeren Staten, die gewoonzijn, alle voorgedragen wetten, zoo het slechts eenigszinsmogelijk is, te vervormen, hier hun uiterste best zou-den doen, om hun talent van vervormen in het helderstelicht te stellen. Naijver bestond er toch in de hoogste mateomtrent den uitslag. Zou de heer heemskerk de geluk-kige man wezen, die zou tot stand brengen, wat zelfseen thorbecke niet verm??gt te doen? De beide Kamersder Staten Generaal waren den Minister heemskerk , kortv????r de behandeling van de concept-wet op het HoogerOnderwijs, immers zoo genegen, dat zij hem openlijk be-schuldigden van Lands belangen niet behartigd te hehhmbij eene spoorweg-concessie, waarvan het toch gebleken is,dat de Minister hierin 's Lands belangen opregt hadvoorgestaan. Welk schepsel ter wereld kon nu onder

zulke omstan-digheden verwachten, dat er een w?¨t op het HoogerOnderwijs zou tot stand komen, bij wier zamenstellingniet anders, dan 's Lands belang zou voorzitten! Al werdook de wet in volmaakten staat bij de Tweede Kameringediend, zoo zou ze toch zeker niet slechts geplukt engehavend, maar bovendien, met tal van nieuwe versier-selen, uit de werkplaats der Tweede Kamer te voor-schijn komen. De Minister is bij de zamenstelling van zijn conceptuitgegaan van het Besluit van Augustus 1815. De driebestaande Hoogescholen zouden behouden blijven; erzouden aan elke Hoogeschool zijn Faculteiten; aan hethoofd van elke Hoogeschool zou een Collegie staan van



??? Curatoren; de Docenten zouden zijn Hoogleeraren en Lectoren (en Privaat-Docenten); de examens zouden doorde Professoren worden afgenomen; er zouden Academi-sche graden worden toegekend. Ziedaar eenige grond-slagen van het Besluit van 1815, die de Minister metnog eenige andere in het nieuwe concept heeft opgenomen.Eene groote afwijking droeg hij slechts voor en wel deze:dat de godgeleerde Faculteit zou worden opgeheven ,omdat Kerk en Staat heeten gescheiden te zijn. Dezeaangelegenheid moest in de Staten Generaal bij eenigeleden tegenstand ontmoeten, en het zou dus de vraagzijn , welk wapen hieruit door de verklaarde tegenstandersdes Ministers zou kunnen worden gesmeed. Maar zou het hierbij blijven ? Niemand beter dan deMinister heemskerk wist, dat er nog een andere stormte wachten was, uitgaande van de stad, waar hij ge-boren was en gestudeerd had, en waar hij onder deaanzienlijkste ingezetenen had behoord; hij was Curatorgeweest van het Athenaeum van Amsterdam, en datAthenaeum liet zich in den laatsten tijd in toenemendemate gelden, zoodanig, dat men reden had, om zichte verontrusten over de

hoofden dergenen, die het Athe-naeum van Amsterdam als het echte paradijs van we-tenschappen aan het lieve Vaderland trachtten voor tespiegelen. Dat Amsterdamsche mouvement had reeds lang de gren-zen van het betamelijke overschreden, toen de tweedewet van den Minister heemskerk in concept werd gebragt.De uitkomst heeft hier hetgeen te wachten was nog verreovertroffen; en op de twee genoemde hoofdpunten, dievoor den Minister behoorden tot besliste aangelegenhedenvan Staatsregt, komt het concept geheel anders uit deTweede Kamer, dan het daarin getreden is, juist zooalselkeen het heeft kunnen verwachten. De Minister zelfkan dus slechts leedgevoel hebben over al de kracht,



??? door hem m dit concept gelegd. Met helderheid en klaar-heid en met onvermoeide veerkracht heeft hi] m de Kamer verdedigd, wat hij in de genoemde hoofdpunten voorNederland onmisbaar acht; maar op beide punten ishij volkomen geslagen, en daar dit te voorzien wasmag ik vragen , of deze Staatsman al of met gedwaaldheeft met toch een concept-wet op het Hooger Onderwasvoor deze Kamer te brengen. Nam de Mmister de Be-sluiten der Kamer aan, dan verzaakte hi] gewigtige be-ginselen, die hij luide als de zijne had uitgesproken; enLm hij niet aan wat de Tweede Kamer verlangde, danware er eene groote dwaling begaan, want aDes was vooruitte wachten. Aan nieuwe verschillen in de Tweede Kamerder Staten Generaal was geen behoefte: men kon hetmet de oude zeer wel doen. En welke is nu de uitkomst? Men heeft het oorspronkelijk concept van den Mmistergeplukt en gehavend, er een hoofd aan vastgehecht,dat de Minister volstrekt niet had gewild, en er nogeen arm aangezet, waartegen hij zich ten sterkste hadverklaard, I ongeoorloofd. Men heeft dat ontwerpmet een stortvloed van amendementen en sub-amende-menten overdekt, en den

Minister gedurende bijna vierweken de gelegenheid gegeven, zijne groote talenten mhet helderste licht te stellen. Maar hetgeen mt de TweedeKamer is te voorschijn getreden, is een zamenraapsel vanallerlei beginselen, zoodat er geen spoor van eenheid mwordt aangetroffen. Ik spreek van eenheid in den zmder hoogere belangen van het Vaderland; eene wet op het Hooger Onderwijs, zooals Nederland die thans behoeft, werd in het concept niet gevonden en wordt m de wet niet aangetroffen. Bij het sluiten der debatten hierover m de TweedeKamer heeft men den Minister geluk gewenscht, en vanelders zijn ook zulke stemmen opgegaan. Maar de Mi-



??? nister zelf weet te goed, wat er uit de Tweede KamerIS voortgekomen. Nadat de eene meerderheid er dit ende andere er dat uit had verwijderd en nadat elk er hetzijne had ingebragt, riep de Minister in de Tweede Kameruit: ude zieke kan niets meer verdragend Gij hebt hem,dien ik hier gebragt heb, zoo gemarteld en ontdaan, dater niets meer bij kan komen, of gij vermoordt den lijderLaat dus af, want hij kan niets meer verdragen â€? en zoogij niet eindigt, leid ik hem in naam des Konings buitende zaal en onttrek hem aan uwe operati??n. uBe zieke kan niets meer verdragen' weerklonk het toenin 's Lands vergaderzaal, en toen hield men op; zijn doodwenschte men niet, want de een had dit en de anderdat verkregen, en dat wilde men liever niet verliezen.' Deze zieke nu, zoo zwak en uitgeput, is de nieuwe wet, diehet Besluit van 1815 zal vervangen, en waarnaar a'lsnuhet Hoogste Onderwijs in Nederland zal worden ingerigt. Indien men hier onbevangen vraagt: hoe kon het helderoog van den uitnemenden Minister niet zien, wat iedereenzag, en hoe kon hij alleen in 's Gravenhage niet hoorenwat elkeen uitsprak v????r de wet in de Tweede Kamerin behandeling kwam?

dan moet men hierop het ant-woord schuldig blijven. In de week v????r die behandelingschreef mij een vriend uit de Hofstad, die in geenerleipolitieke verhouding leeft, den uitslag der beraadslagingenmeer dan drie weken gevoerd, alsof die reeds haddenplaats gehad: Be drie Hoogescholen behouden, maar daartegenover dan eene vierde Hoogeschool te Amsterdam, eenvrije school te 's Hertogenbosch of te Breda; herstel in dehoofdzaak van de theologische Faculteit aan de Hoogescholen,en een weinig twist over het toezigi op het Hooger ondencijs.Zoo IS het juist uitgekomen, en men had het in deTweede Kamer .veel korter kunnen afdoen, indien menslechts m het openbaar gebragt had, wat mijn vriendvooraf zoo duidelijk wist.



??? Dat woord klinkt hard, maar ik hoop toch niet tehard, en ik wil trachten, daarvoor gronden bijtebrengen. Er was weleer geduchte oppositie tegen de GroningerHoogeschool, en naarmate de beweging van Amsterdamtoenam, namen de stemmen tegen Groningen af, In deTweede Kamer werd nu het eerst gestemd over het be-houd der drie Hoogescholen, en niet ?Š?Šne stem werddaartegen uitgebragt. Toen kwam Amsterdam om zijnleeuwendeel, en deze nieuwe en ongehoorde zaak, waar-tegen de Minister zoovele argumenten had aangevoerd,werd gered door een imposante meerderheid. Wie hierniet denkt aan het Fransche spreekwoord: uFassez-moila rhubarbe, je vous pass?Š le s?Šn?Š,quot; is meer dan duifachtig.Alsnu ontstond er eenige stoornis in den gang der zaken,zoodanig, dat het vermoeden niet kan uitblijven, datsommige Leden der Kamer, die zoo ijverig voor Amsterdamgestemd hadden, op geheel iets anders gerekend hadden,toen men aan het Zuiden in de toekomst gunsten toe-zeide. Deze Leden hadden het â€ždo ut desquot; dus zondergevolg in praktijk gebragt. De twee zoo gemakkelijk voor Groningen en

Amsterdambehaalde overwinningen, die elkeen vooruit wist, dat ver-kregen zouden worden, hebben in de Tweede Kamer,bij de behandeling der wet op het Hooger Onderwijs,eene zoetzinnigheid doen ontstaan, waaraan die Kamerden Minister waarlijk niet gewend had. Indien de questievan Groningen en de questie van Amsterdam niet in tijdszoo gelukkig waren opgelost, zou er heel wat anders tekoop geweest zijn; maar men juichte te Groningen enmen juichte te Amsterdam, en de Kamer begreep zeker,dat zij wel deed, met die juichtoonen intestemmen. Een streng toezigt op het bijzonder Hooger Onderwijswerd slechts van eene kleine minderheid verwacht. Maardeze zaak was nog niet afgedaan, en het was de vraag,of Groningen en Amsterdam niet hier uit het spoor zouden



??? geraken, zooals dat geschied was bij de questie overeene aanstaande inrigting van Hooger Onderwijs te 's Her-togenbosch of te Breda. In den geest van welwillend-heid , waarin Groningen en Amsterdam hun zin gekregenhadden, werd nu aan de Roomsch-Catholieke leden hettoezigt op hunne bijzondere scholen ten geschenkegegeven, en zoodoende had niemand in de Kamer ofsene-bladen, of rhabarber te nemen, dan de voorstandersvan eene vrije school in Noord-Brabant en de voorstandersvan een noodwendig toezigt op het bijzonder HoogerOnderwijs. Ik ben te weinig bekend met het leven eener volks-vergadering, om mij eene goede voorstelling te kunnenvormen van het toevallig zamentretfen van wenschen enpligten, zooals dat in deze zaak is gezien. De ledenvoor Amsterdam hebben natuurlijk als vertegenwoordigersvan het geheele Nederlandsche volk hunne stem gegevenaan de Groninger Hoogeschool, en de leden van hetNoorden hebben natuurlijk enkel naar hun pligt aanAmsterdam een vierde Hoogeschool geschonken. Maarwat ik niet begrijp is dit, dat de leden van het Noordenals volksvertegenwoordigers niet gezegd hebben, dat deHoogeschool van

Groningen, omdat er zooveel uitzigtM^as op Amsterdam, behoorde te worden opgeheven; enik begrijp evenmin, waarom de Heeren van Amsterdamals volksvertegenwoordigers niet gezegd hebben: nuGroningen blijft, is Amsterdam ongeoorloofd. Algemeen weerklinkt het nu, en in de Eerste Kamerheeft hfet sterk weerklonken, dat aan Amsterdam eenprivilegie is geschonken, en de Minister van Binnen-landsche Zaken heeft zonneklaar aangetoond, dat doorhet schenken van dit privilegie een moordaanslag is ge-pleegd op de Rijks Hoogescholen, welke de Minister metvele woorden in bescherming genomen had. Hierover deelik nog een woord mede, wanneer hieronder over Amster-



??? dam nader zal gehandeld worden; en elders zal ikniet verzuimen aantewijzen, dat, naar mijn inzien, hetZuiden onregtmatig buiten die gunsten gesloten is, diemen aan Amsterdam en aan het Noorden geschonkenheeft; onregtmatig, indien het namelijk de pligt van volks-vertegenwoordigers is, om te leven naar^ de woorden :passez-moi la rhubarbe, je vous passe le s?Šn?Š. Of de Minister van Binnenlandsche Zaken geluk be-leven zal van eene wet, die naar dezen Franschen regelin het leven schijnt gekomen te zijn, mag ik, naar dewijze, waarop ik conservatieve beginselen versta, be-twijfelen. En hoe kan zulk eene wet, z???? in het levengekomen, aan een der hoogste aangelegenheden in het land heil verzekeren? Ware het Besluit van 1815 alsnog behouden, dan warendeze treurige dingen niet geschied. 3quot;. inrigtingen van hooger onderavijs. Het zou zonder twijfel voor Nederland van goede ge-volgen geweest zijn, indien een deskundige in de laatstejaren eene geschiedenis der Hoogescholen had in hetlicht gegeven; wat die scholen weleer geweest zijn; hoede eerste zijn ontstaan en wat er op onderwezen

werd;hoe soms een of eenige weinige kundigen eene schoolopenden, waar vrij onderwijs gegeven werd,'vrij, datwas toen niet of niet geheel afhankelijk van de Kerk;hoe die scholen zich soms om geringe redenen verplaats-ten ; of zij van Stedelijke Besturen of Vorsten al of nietondersteuning genoten, of ook wel door deze werden inhet leven geroepen; hoe zij met voorregten werden be-giftigd en meer en meer invloed bekwamen, zoodanig,



??? dat enkele daarvan in eeuwen, waarin de kennis geringwas , wereldberoemdheid erlangden. Vooral zou het hoogstwenschelijk geweest zijn, v????r de herziening der Beslui-ten van 1815, dat in ons Vaderland zulk een geschied-kundig overzigt ware openbaar gemaakt en daarin warevermeld, welke vakken men vroeger en later aan ver-schillende beroemde Hoogescholen van het Buitenland,waaronder zeer oude, heeft onderwezen. Uit zulk een geschiedkundig overzigt zouden velenveel hebben kunnen leeren. Men zou ontwaard hebben,dat er tusschen deze scholen dikwerf een groot verschilbestond voor verschillende landen, hetgeen niet anderszijn kon, daar die scholen natuurlijk datgene opnamen,wat voor het land, waar zij gevestigd waren, dienstigheeten mogt. Er was echter in alle een algemeene strek-king te ontwaren, maar die strekking was toch gewijzigdnaar plaats en tijd. In den aanvang nam men op dedus-genoemde Hoogescholen geheel andere vakken op danlater, maar in alle vindt men toch zonder onderscheidzulke vakken op den voorgrond, die hemhaving aanbren-gen en vooral beschaving in twee opzigten : ter ontwik-keling van het verstand

en van den kunstzin. Het is duidelijk, dat datgene, wat men onder bescha-ving verstaat, voor verschillende tijden en plaatsen eeneandere beteekenis bekomt. Bij den ruwen toestand dervolken van weleer, toen het eenvoudigste leeren nog uit-zondering was , konden de Hoogere scholen niet andersdan van eenvoudigen aard zijn; en, al is hetgeen toenop die scholen geleerd werd niet hetzelfde als dat, wattegenwoordig op onze Lagere scholen wordt onderwezen,die eerste Hoogescholen zouden thans door niemand meerHoog genoemd worden; en de Lagere van weleer zoudentegenwoordig voor de behoeften volkomen ongeschikt ge-acht worden. De beschaving staat niet stil, maar breidtzich uit, en in kennis en kunst is zij in latere jaren



??? zeer sterk toegenomen. Zoo de getijen veranderen,moet men de bakens verzetten, en eene Hoogeschool,die aan de behoefte van haren tijd niet voldoet, behoortte worden gewijzigd. Zoo had ik dan gewenscht, dat deskundigen deze zaakgeschiedkundig hadden toegelicht, en meer bepaald devraag hadden opgeworpen, wat eene Hoogeschool in dezedagen behoort te wezen, in verhouding tot de tegen-woordige beschaving; welk deel der beschaving thans opde Hoogeschool behoort, nu er zooveel andere scholenzijn en wel scholen, waarvan in sommige opzigten en-kele verre verheven zijn boven hetgeen weleer Hooge-school werd geheeten. Eindelijk zou, naar mijn oordeel,de beantwoording der vraag onmisbaar zijn geweest,hoe in Nederland thans Hoogescholen behooren ingerigtte zijn. Ik zeg in Nederland, in het land, dat eenmaal zoozeerter verspreiding van beschaving heeft medegewerkt,' dathet daardoor nog veel aanzien in het Buitenland geniet;in Nederland met zijne eigenaardigheden, met zijne ge-mengde bevolking, waarvan het grootste deel de Protes-tantsche Godsdienst belijdt, en een ander deel, datdaarop volgt en tot de

kerk van Rome behoort; in Neder-land, dat klein is, maar vrij, en dat zoozeer op vrijheidis gesteld, als eenig volk der wereld. Bij dit onderzoek zou het zonder twijfel gebleken zijn,dat Hoogescholen steeds zijn geweest mye scholen; datmen ze zich zelfs niet voorstellen kan, X^mKy volkomenvrij, en dat alzoo het persen van zulk een school ineen keurslijf eener wet behoort tot de zaken, die nietkunnen geschieden dan ten koste van het geperste. Aan deze laatste waarheid twijfelt niemand. Onzegrondwet noemt het onderwijs vrij, en het hoogste onder-wijs moet alzoo uit zijn aard de grootste vrijheid genieten,afgescheiden ook van alle Grondwetten. In tijden , toen



??? er van vrijheid der Volken geen sprake was, wist mentoch hier en daar scholen tot stand te brengen, waarinhet vrije woord geuit en gehoord werd, en van waar deeerste sporen van volksvrijheid zijn uitgegaan. Devrijheid, die aan het Hooger Onderwijs toekomt, is daar-aan zoo eigen, dat het ophoudt te bestaan, indien mener die vrijheid aan ontneemt. Bij gemis aan eene breed?¨re toelichting van dit onder-werp uit een geschiedkundig oogpunt, moge de volgendeeenvoudige schets hier eene plaats vinden. Niet dat ikiemand hierdoor iets zou willen leeren, want daartoe benik niet de bevoegde persoon; maar deze korte schetshebben wij noodig, om elkander over Hooger Onderwijsw?Šl te verstaan; ik wensch elk misverstand te voor-komen. De nieuwere tijd bevlijtigt zich, en wij kunnen er nietdankbaar genoeg voor zijn, om de zigtbare voorwerpen,die 'de Oudheid heeft achtergelaten, optesporen, te ver-zamelen en daaruit zoo mogelijk te lezen, hoe zij heeftbestaan. Zoo verruimt men de grenzen der geschiedenisen dringt in toestanden door waarvan geene schriftelijkeoverlevering getuigt. Dat er

een geruime tijd verloopen is, eer zij, die watwisten en wat waren, dit aan anderen gezamenlijk mede-deelden , ligt voor de hand. Bij het toenemen van kennisen van haar gebruik zal de een die kennis wel aan denander hebben medegedeeld; maar een geregeld zamen-roepen van eenigen, om hen te onderrigten, kon eerstplaats hebben, toen de ontwikkeling reeds tot zekeremate geklommen was, en er is niet aan te twijfelen,dat dit wel het eerste van de priesters zal zijn uitgegaan,zooals ons dit van de Isra??lieten wordt vermeld. Omtrent de oudste scholen zwijgt natuurlijk de ge-schiedenis der menschheid; de eerste kennis hiervan be-treft de Egyptenaren, maar bijzonderheden ontbreken.



??? Van Grieksche scholen van lateren tijd is veel opge-teekend , en wel, niet van scholen voor het volk in massa,maar van scholen voor hen, die begeerig waren naarwijsheid. Naast en onder deze zullen zonder twijfel nogwel andere scholen bestaan hebben, waar zij iets leerenkonden, die niet op eene hoogere ontwikkeling gesteldwaren, maar zooverre de geschiedenis reikt, zijn dezeniet talrijk geweest in dagen, waarin sommige uit-nemenden begeerig waren naar dat, wat Salomo wysJieidnoemde en waarvan hij getuigde : nde wijsheid is het voor-naamste!' Zij, die toen dorstten naar wijsheid, zouden tegen-woordig heeten dezulken, die wat willen leeren. Inden bloeitijd der Atheners werden zij Philosophen ge-noemd; wijsgeeren, een beste naam, waardoor toen werduitgedrukt wat er nog door uitgedrukt worden kan,namelijk lieden, die hunne kennis en hun verstand opgezonde wijze wenschen uittebreiden. Het is zoo, datmen vroeger en later onder dat woord ook zeker breederen dieper denken heeft verstaan, om alzoo doortedringenin eene wereld, die buiten het bereik der waarnemingligt, en dat men vroeger en later

van dit denken mis-bruik heeft gemaakt, en dat misbruik ook wel door dennaam van wijsbegeerte heeft onderscheiden. Maar dit ont-neemt niets aan de schoone beteekenis van het woordwijsbegeerte, en niets is natuurlijker, dan dat wij, diehier handelen over Hooger Onderwijs, dat woord zoogaarne in zijne oorspronkelijke beteekenis hersteld zagen. De Grieksche scholen nu, waarvan berigten zijn over-gebleven, waren die van Pythagoras , Plato en Aristoteles.Op deze scholen werd geen vak beoefend; het doel vanhaar bestaan was de ontwikkeling van den mensch. Zijmogten persoonlijke scholen heeten, want zij gingen uitvan een beroemd man, die er onderwees, en zij warengeheel onafhankelijk van den Staat. De scholen van



??? Macedoni?? en Rome, die daarop volgden, waren niet meervan persoonlijken aard: zij waren inrigtingen, waaraanmeerderen onderwezen, en zij genoten de ondersteuningvan den Staat. De Alexandrijnsche school bekleedt on-der deze eene voorname plaats. En onder de laatstescholen van het Romeinsche Rijk, zijn die van vespasi-ANUS en ANTONINUS PIUS de beroemdste. Aan deze oude scholen werden verschillende namengegeven. Akademie was de plaats; waar plato lessengaf, en waar later nog twee malen een wijsgeerige schoolwerd gesticht. Het woord werd ook gebruikt voor eeneplaats van wijsgeerige oefeningen. Athenaeum. Deze naam, eerst aan een tempel vanMinerva gegeven, is later toegekend aan een wetenschap-pelijke inrigting, door Keizer hadrianus te Rome gesticht ;hier werd onderrigt gegeven in de dichtkunst en rhe-torica; ook werden er voorlezingen gehouden. Lyceum heette eene plaats bij Athene, waar aristotelesleerde, en na hem de peripatetikers. Deze naam werdook aan het tusculum en aan de school van hadrianustoegekend. Al deze scholenÂ?

verdwenen, en met den ondergangvan het Romeinsche rijk week de beschaving uit de ge-westen , die weleer daarin hadden uitgeblonken. Vande vijfde tot de twaalfde eeuw was er geen sprake vanscholen, waar begeerigen naar wijsheid zich verzamelden.In de kloosters was hier en daar nog eene beoefeningvan letteren, maar zelfs karel de groote vermogt hieraangeen beter bestaan te geven. Men heeft vroeger beweerd, dat in de Middel-eeuwen de oude. beschaving in de kloosters is bewaardgebleven, en dat deze in de twaalfde eeuw daaruit opnieuw is te voorschijn getreden; maar in lateren tijd heeftmen dit schier omgekeerd en geloochend, dat de kloostersdeze schoone taak ook maar eenigermate vervuld hebben.



??? Onder anderen hangt Kolb een alles behalve gunstigtafereel op van het aandeel, dat de kloosters aan hetbewaren der oude beschaving zouden genomen hebben. In de Italiaansche republieken werden het eerst scholenopgerigt; in Bologna een juridische, 1119, in Salerno eenmedische; voorts in Parijs eerst een philosophische en eentheologische en daarna een medische en een juridische ,tot ?Š?Šn geheel vereenigd. In Oxford, 1249, en Cambridge.1257, soortgelijke. In 872 was te Oxford en in de 7'eeuw te Cauibridge een collegie gesticht, waaruit de ge-noemde Universiteiten later zijn ontstaan. Naar deze scholen vloeiden weldra vele vreemdelingen;de personen eener zelfde natie vereenigden zich daaroptot een geheel, en zoo was de school gesplitst in natio-naliteiten; aan het geheel gaf men den naam van Uni-oersitas, en de woorden Universitas Magistrorum et Scho-larium beteekenden alzoo de school in haar geheel.Toen meer dan ?Š?Šn vak op dezelfde school onderwezenwerd c^af men aan elke vakschool den naam van Facul- gt; O tas, en, terwijl hierbij het verschil in nationaliteiten lang-zamerhand verviel, behield men

den naam van Universitasvoor de vereeniging van twee of meer Faculteiten. Op deze scholen werden, ook al waren zij vakscholen,wetenschappen onderwezen, die algeuieene beschaving ophet oog hadden; en aan deze wetenschappen werd deeerste en voornaamste plaats ingeruimd. Zij werden Artesliberales geheeten, vrije kunsten, en werden toen op hoo-gen prijs gesteld. Die vrije kunsten waren Grammatica,Rhetorica, Dialectica, Arithmetica, Geometria, Astronomiaen Musica. Te zamen heetten zij Studium generale. Hetlaatste beteekende wat wij tegenwoordig zouden noemenbeschavende oefening, voor een iegelijk nuttig en noodig.Inderdaad: taalkennis, welsprekendheid, redeneerkunde, re-kenkunde, meetkunde, sterrekunde en toonkmist moeten als-nog gehouden worden, voor eiken beschaafde onmisbaar 3



??? mm te zijn; en elke latere eeuw kan er zich aan spiegelen,wat men bij het eindigen der middeleeuwen noodzakelijkheeft geacht voor hen, die op den naam van beschaafdenaanspraak wilden maken. Aan de Parijsche Hoogeschool waren die wetenschappentot een wijsgeerige Faculteit vereenigd. Wie er een graadin begeerde, bekwam den titel van Mapster, terwijl doorde andere Faculteiten de titel van Doctor werd uitgereikt.De zeven vrije kunsten werden toen geacht aan de Uni-versiteit te geven het karakter van Hoogeschool, een naam,die toen nog niet in gebruik was. De titel van Magisterartium liberalium is, aan de Parijsche Hoogeschool, voor-afgegaan aan dien van Doctor in de godgeleerdheid,geneeskunde of regten, en stond in hoog aanzien. Wat totalgemeene beschaving strekte, stond toen aan de eerste Uni-versiteiten hooger aangeschreven dan vakstudie, en zoodoendekunnen de scholen van v????r zes eeuwen thans nog voor Ne-derland leerscholen zijn, om, in hetgeen de vorming vandenmensch betreft, het wezen der Hooge-school teerkennen. De titels van Magister en van Doctor werden niet ver-

kregen, dan na het in het openbaar verdedigen van eenproefschrift, waarbij het soms warm toeging; twee examensgingen vooraf: het eerste, waarbij men den titel vanBaccalaureus vervt^ierf, en een tweede, waarbij rnen dienvan Licentiaat bekwam. Van de vijf genoemde oudste Universiteiten kunnen wijons thans met moeite een denkbeeld vormen; de leer-lingen waren in het algemeen niet jonge menschen, maarmannen van middelbaren leeftijd, voor een aanzienlijkdeel vreemdelingen. De scholen waren veelal van deKerk en van de Regeringen onafhankelijk en lieten hareonafhankelijkheid soms op krachtige wijze gelden. Zijhebben in dien tijd meer bijgedragen tot verspreidingvan beschaving over Europa, dan iets anders. Zij hebben,zonder eenigen twijfel, de Reformatie voorbereid, de mtf



??? m 35 wijze van regtspreken aanzienlijk verbeterd, de onkundein de geneeskundeâ€? zeer verminderd, maar vooral, doorde verspreiding van de beoefening der Jr/es liberales,aan ware beschaving Europa aanzienlijk verrijkt. Zij, die thans of later regelen zullen voorstellen, naarwelke scholen zullen worden ingerigt, die den naamdragen van aan de spits der beschaving te staan, moetenzes eeuwen teruggaan, om te vernemen wat zij doenmoeten, zooals zij, die een beeld van Apollo of vanVenus hebben te scheppen, alleen in het oude Atheneraad en licht kunnen bekomen. De vijf genoemde scholen genoten wel nu en dan be-scherming van de Kerk of van den Staat, maar harezelfstandigheid en vrijheid bleven onverlet. Te Napelswerd, in 1224, de eerste Staats-Universiteit opgerigt, enlater ontstonden de volgende: te Praag, 1348, Weenen,1365, Heidelberg, 1386, Keulen, 1388, Erfurt, 1392. Devrijheid van deze en andere inrigtingen werd weldra doorden invloed der Kerk beperkt en het onderwijs door dieninvloed geenszins verbeterd. Aan sommige dier Univer-siteiten toch werden Kerkelijke Collegi??n verbonden,waarin op schooische

wijze leerstellig onderrigt werdgegeven, geheel en al tegen den geest van de scholen,waaraan die Collegi??n werden gehecht. Hierdoor werdde ondergang van menige Hoogeschool voorbereid. Na de Reformatie is het aantal Universiteiten aanzienlijktoegenomen. In Duitschland ontstond hierdoor een split-sing in Protestantsche en Katholieke scholen, terwijl inItali?? en Frankrijk haar Katholiek karakter behoudenWeef, en Oxford en Cambridge zich uitsluitend Protes-tantsch verklaarden, wat zij thans nog zijn. In Duitschland werden weldra voorbereidende scholen,(iymnasi??n, opgerigt, waardoor de jongeren buiten deJ^niversiteit werden gesloten, en Melanchton heeft zichhierin zeer verdienstelijk gemaakt.



??? Tegenwoordig nog is in Itali?? en Spanje veel van hetkarakter der oude Universiteiten behouden; in Engelandzijn de latere inrigtingen voor de beoefening van een vak, bestemd en hebben de Universiteiten van Oxford en Cam-bridge, die aan de humaniora een ruime plaats blijvenwijden, een grooten invloed op dat land. De beroemdsteEngelsche Staatslieden zijn zeer dikwijls voortreffelijkebeoefenaars 'van Studium generale, wat zij te Oxford ofte Cambridge hebben geleerd, en de beschaafde wereldmag er zich wel aan spiegelen, dat in Engeland de geestder Hoogescholen van voor zes eeuwen in de hoofdzaaknog voortleeft, en dat juist dat land de meeste mannenoplevert, die in beschaving en staatkunde gelijkelijk roem inoogsten. De uitnemende Schotsche scholen van Edinburg enGlascow mogen hier intusschen niet onvermeld blijven.Die van Edinburg is in 1580 gesticht en telt thans 1600studenten; een Gymnasium, dat het voorbereidend onder-wijs geeft, heet Hoogeschool. De Universiteit van Glascow is,in 1450, door Paus Nicolaas V gesticht; zij telt thans on-geveer 1000 studenten. Ook deze twee inrigtingen

strekkenGroot-Brittannie tot zedelijken steun. Groot is ook de in-vloed der voorbereidende collegi??n van Eton en Harrow. In Frankrijk is weinig van den ouden geest overge-bleven; de omwenteling in het laatst der vorige eeuwheeft alles overhoop geworpen, en daaruit is van deUniversiteiten niets gered, dan de Parijsche, terwijl uitde overige onzamenhangende Faculteiten zijn ontstaan.Eu toch, welk land heeft meer behoefte aan eene bescha-ving , die tegen wuftheid gekant is, en die, naar het oordeelvan alle mannen van beteekenis, alleen kan worden ver-kregen door de Artes liherales? Zooals de Hoogescholen zijn in een land, zoo is de geest,die daarin woont. Nederland behoort onder de landen, waar Hoogescholen



??? het laatst ontstaan zijn. De Kerk maakte haar onmogelijk,en de vorsten dachten er niet aan, eene Hoogeschool testichten. Gedurende den eersten strijd tegen Spanje waszulk eene stichting niet denkbaar, maar het verdient op-merking, dat, nog onder den zwaren druk van denoorlog, alhier de eerste Hoogeschool werd in het leven geroepen.nbsp;. ... Bij de toenmalige indeeling van ons land m Provmcien, die elk voor zich een kleinen Staat vormden, wekte deLeidsche Hoogeschool, die vooral voor Holland en Zee-land was ingerigt, naijver op, zoodat er weldra nog vierandere in het leven traden: te Franeker, Gromngen,Utrecht en Harderwijk. Die van Franeker en Harderwijkzijn verdwenen, en over die van Groningen en Utrechthebben wij, daar zij op de leest der Leidsche geschoeidzijn, hier niets bijzonders te zeggen. Maar over dewording der Leidsche Hoogeschool mogen wij wel een woord in het midden brengen. De stichting der Leidsche Hoogeschool, in 1575, geeftons een duidelijken blik op hetgeen Prins willem ihield voor Hooger Onderwijs, en toont ons, welkhij hechtte aan het bezit eener Hoogeschool. Zooals be-kend is

wenschte de Prins die ter bevordenng van deProtestantsche Godsdienst. Hij schreef daartoe aan deStaten van Holland een brief en liet dien nader ver-klaren door Mr. jakob taijaert, waarbij hij deed ver-staan, dat hij, liefst te Leiden, de oprigting wenschtevan twee scholen: eene, waarin de Latijnsche, Griekscheen Hebreeuwsche talen zouden worden onderwezen, eneene andere, waar onderwijs zou worden gegeven in degodgeleerdheid, en dat daarmede zou worden verbondenonderwijs in de wiskunde en in de wijsbegeerte; het onder-wijs in de regten en in de geneeskunde werd tot later verschoven.nbsp;, Ziedaar op eenmaal het beginsel zuiver gesteld, zooals



??? het op de buitenlandsche Hoogescholen veelal en vooralna de 13^ eeuw was verstaan. Eene gewigtige bedieningvan den Staat werd voorop gezet, hier de godgeleerdheid;maar die godgeleerdheid moest breed wezen en in Slu-dmm genemle geworteld zijn, en daartoe werden toen zeerteregt wiskunde en wijsbegeerte voorgeschreven. Maarer moest voorbereiding tot die school voorafgaan, endaartoe onderwijs in Latijnsche, Grieksche en Hebreeuwschetalen. Voeg bij de godgeleerdheid andere Faculteiten;bij de wiskunde en wijsbegeerte andere Artes liberales; bijde drie klassieke talen moderne talen, geschiedenis, enz.,en Gij hebt een plan voor een Hoogeschool in 1876, enna eeuwen daarin niets anders dan een volkomen gezondplan. Gij moogt de wiskunde als vormend element vande Hoogeschool verwijzen naar het Gymnasium, cn Gijmoogt van het Gymnasium iets anders brengen naar deHoogeschool: dat is aan een gril van den tijd overge-laten; maar drie dingen zult Gij door alle tijden heenhebben vast te houden: letterkundige en daaronder ookklassieke 1) vorming, wijsgeerige in verstandigen zin op- 1) Klmmeh. Het woord

had eerst betrekking op een Romeinschenstand, en daarna werden de Iseste Eomeinsche schrijvers Clamci ge-noemd, alzoo Mores classici. Dit geschiedde onder celmus in de eeuw. In dien zin is het woord voor voortbrengselen van letterenen kunst nog m gebruik, zoodat men b. v. een buitengewoon schoonmuziekstuk of boek klassiek noemt. Een tweede beteekenis van het woord, in nieuweren tijd daaraan ge-hecht, betreft de studie der oude letteren; en een derde beteekenis zietmeer bepaald op de Grieksche en Latijnsche taal- en letterkunde. Deze dne beteekenissen leven in onzen tijd naast elkander voort,zoodat men verpligt is, bij het gebruik van dit woord aantewyzen,m welken zin men het bezigt. Eene klassieke opvoeding kan dantegenwoordig beteekenen eene opleiding, inzonderheid in de Latijnscheen Grieksche talen, of eene opleiding in oude talen en letterkunde, ofeene degelijke opleiding, ondersteund door alle goede middelen, welkedaartoe strekken kunnen. De tweede beteekenis is by ons wel de al-gemeenste.



??? m?ŠsmsgS?Šmm 39 gevat, en deze beide als voorbereiding en vorming toteene gewigtige bediening in den Staat. Die verstaan heeft, waarom Prins Willem wiskundeen wijsbegeerte heeft noodig geacht voor theologanten,kent de waarde van Studium generale. Na weinige maanden werden te Leiden bij de theo-logische Faculteit de Faculteiten der regtsgeleerdheid engeneeskunde in het plan opgenomen, en, eene maand nadatdit was vastgesteld, werd de Hoogeschool ingewijd. Opmerkelijk is het nog, dat de drie Gecommitteerdenter oprigting van de Leidsche Hoogeschool in hun eersteschrijven aan den Prins over deze zaak zeggen, dat zijwenschen te beginnen met de wijsbegeerte en de redekunsten daartoe aanbevelen M??ns'quot;, bosulus , en dit wel, toener nog alleen sprake was van een theologische school.En van de acht eerste Professoren, die als blijvende Hoog-leeraren werden aangesteld, mag hier met nadruk ver-meld worden, dat er ?Š?Šn was in de godgeleerdheid, tweein de regten, ?Š?Šn in de geneeskunde, ?Š?Šn in de wijsbe-geerte en rhetorica, ?Š?Šn in de Hebreeuwsche, ?Š?Šn inde Grieksche en ?Š?Šn in de

Latijnsche taal, en alzoobehoorde de helft der Hoogleeraren tot de onderwijzersder Artes liberales. En hierbij vergete men niet, dat er nog een voorbe-reidende school was, naar het bovengenoemde oorspron-kelijke voorschrift van den Prins. Onze voorvaderen hadden een zuiver begrip van hoo-gere opvoeding, en wij, die tegenwoordig leven, kunnennooit genoeg aan hen vragen, wat wij doen moeten. Zijbeoogden in waarheid veredeling van den mensch, diehooger zou worden opgevoed. Hem, die er nog aan twij-felen mogt, zou ik verwijzen naar het jaar 1603, alzoo28 jaren na de oprigting der Leidsche Hoogeschool, toenheinsius tot Hoogleeraar benoemd werd in de dichtkunst.Hierbij vragen wij nu niet, zooals men tegenwoordig doen



??? zou, of daaraan nu de grootste behoefte bestond. Onzevoorvaderen zagen op meer dan behoeften; zij waren man-nen van begmselen, van grondslagen. Zij wilden vere-deling van den geest op de Hoogeschool, en steldendaarom een Hoogleeraar in de dichtkunst aan. In 1631 zijn de bepalingen, bij de oprigting der Leid-sche Hoogeschool gemaakt, herzien. {Wetten ende Sta-tuten van de Universiteit tot Legden). Naar deze bepa-lingen heeft het Hooger Onderwijs in Nederland ongeveerin de hoofdzaken geleefd tot 1815; er werden gradengegeven in godgeleerdheid, regten en geneeskunde, enhieraan de titel van Doctor verbonden, terwijl een Stu-dium generale, dat is, wat tot een algemeene breederebeschaving leidt, in de vrije kunsten en wijsbegeerte wasvertegenwoordigd. Hierin werd een graad toegekend vanArtium liberalium Magister et Philosophiae Doctor. Er waren er, die onze Hoogescholen bezochten methet doel, om dien titel te bekomen, maar ook anderen,die, na dezen titel verkregen te hebben, in de genees-kunde, regtsgeleerdheid of godgeleerdheid studeerden enalzoo den titel van Doctor in een van deze

vakken voeg-den bij dien van Meester in de vrije kunsten. Zoodoendewaren dus de Nederlandsche Universiteiten bijna op deoude leest geschoeid, bestaande namelijk uit de kern:wiskunde, wijsbegeerte, oude letteren en natuurweten-schappen, en daarbij, of zoo gij wilt, daaromheen, drieFaculteiten, die der godgeleerdheid, der regten en dergeneeskunde. Zoo was, in het kort, de toestand v????r 1815. In hetBesluit van dat jaar heeft men de Faculteit der bescha-ving in twee??n gesplitst: die der wis-en natuurkunde endie der letteren en wijsbegeerte, zoodat in den oudenzin deze twee nieuwe Faculteiten te zamen de vrije kun-sten omvatten. Naar mijn inzien kwam het er nu v????r alle dingen op



??? aan, om, bij de herziening van dit Besluit van 1815, tweezaken onder het oog te houden : a, welke vakken, die toteene hoogere bediening leiden, thans iti Nederland op deHoogeschool behooren onderwezen te worden; en , welkevrije kumkn bovendien behooren te worden beoefend, omalzoo aan de Universiteiten van Nederland een karaktervan Hooger Onderwijs te verzekeren, zooals in deze da-gen gevorderd wordt. De vrije kunsten, die thans dehoogere beschaving bevorderen, kunnen niet juist dezelfdezijn, welke vroeger daartoe werden gebragt. In die vrijekunsten he^ft altoos het wezen der Hoogescholen gelegen,en zal daarin blijven, zoolang er nog Hoogescholen zijn.Welke moeten alzoo daartoe gebragt worden in dezentijd en in ons land, opdat Nederland zijne plaats hand-have in het beschaafd Europa? Het beste licht hierover kon niet uit het Buitenlandopgaan ; uit geen land bijna kan Nederland afleiden, watvoor ons volk de meest gewenschte inrigting is; kundigemannen alleen, zij, die den volksaard kennen en dentijdgeest, en die in de geschiedenis der beschaving tehuis zijn, zij alleen konden de

grondslagen aanwijzen,waarop een nieuwe wet op het Hooger Onderwijs in Ne-derland, in 1876,quot; behoorde te berusten. Van dit alles is helaas! niets geschied, en vandaar danook eene groote leemte in de regeling dezer gewigtigeaangelegenheid. 4quot;. het hoogere. Woorden zijn teekenen van gedachten, maarzij druk-ken bijna altijd een geheel geslacht van gedachten uit.^an daar, zelfs in de schoonste taal, velerlei misverstandonder de menschen, dat waarlijk niet altijd wordt weg-



??? genomen, zoo bij een goed zelfstandig naamwoord een(^oed bijvoegelijk wordt geplaatst. Onder opvoeding ver-staat elk het zijne- en voegt men daarbij het woord yoei/e,dan meent toch elk voor zich onder de woorden goedeopvoeding het zijne te moeten begrijpen. Zoo is het methet woord onderwijs, en in de Fransche taal is het meteducatie en instructie Q^QWioo 1). De verwarring is zoo grootmogelijk, indien het onderwijs wordt gesplitst, en menvoor elk deel een eigen woord gebruikt. Wat Lager,Middelbaar en Hooger Onderwijs is, wordt dan ook al-leen begrepen, wanneer men eerst over de beteekenisdaarvan gehandeld heeft, en, sedert de wet op het Mid-â€?delbaar Onderwijs is in het leven getreden, verstaat nie-mand meer het woord Middelbaar, dan die deze wet vanhet begin tot het einde doorziet. In het woord Hooger ligt eene niet mindere bron vanverwarring, trouwens, tusschen Lager en Hooger, tweecomparativi, ligt het onbestemde woord Middelbaar. IsHooger dieper of breeder? Ziedaar reeds twee beteeke-nissen. De een hecht aan het woord Hooger het begripvan moeijelijker te bereiken; de ander, het begrip vanveel

meer omvattend. Maar er zijn er ook , die in Hoo-ger Onderwijs, zoowel als in Lager, den mensch begrij-pen, ja, die al het onderrigt, wat leidt tot beschavingvan den mensch en ontwikkeling van zijne betere vermo-gens, van opvoeding wel onderscheiden achten, maar tochmeenen, dat zij twee takken zijn, die op denzelfden stammoeten ge??nt zijn, en die alzoo onderwijs en opvoedingin de praktijk niet scheiden, maar vereenigen. Aan de-zulken zou ik gaarne met den edelen charles bonnet dehand reiken met de woorden: nAux amis de la v?Šrit?Š quisant aussi les miens.quot; 1) Vergelijk guizot, Essai sur i'histoire et sur 1'?Štat actuel de l'in-structio?? publique en France. (Chap. I. De l'objet des ?Štablissementsd'?Šducation et d'in^truction publiques).



??? Zonder twijfel is de hoogste opvoeding, die de menschbekomen kan met het hoogste onderwijs, dat hem kanworden gegeven, ?Š?Šn; het is zonder twijfel hetgeen zijnaard verbetert en hem tot God en onsterfelijkheid doetstreven. Dat opvoedend onderwijs en die onderwijzendeopvoeding zullen de beste zijn, die dit het meest bevor-deren; het zal, zoo het goed is, geweven worden dooral het opvoedend onderwijs en al de onderwijzende op-voeding, aan den mensch gegeven, in welken leeftijd ofonder welke omstandigheden dan ook. Om nu meer bepaald dat onderwijs te verstaan, het-geen men gewoon is Hooger te noemen , hebben wij eerststil te staan bij een onderrigt van eigen aard, hetgeenwel den mensch op het oog heeft, â€” want het wordt aanRenschen gegeven en gewoonlijk aan jongere menschen, â€”â€?maar waarbij de mensch toch eigenlijk meer gebruiktwordt als drager van kundigheden, die hem nuttig makenin de Maatschappij en hem alzoo ook in staat stellen,voor zijne persoonlijke behoeften te zorgen, maar die voorzijn hart en zijn hoofd overigens zouden kunnen wordengemist. Dit onderrigt noem ik vak-ondertvijs. Vak-onderwijs

noem ik alles, wat betrekking heeft totvoorbereiding voor een handwerk, een ambacht of een be-drijf, een bediening, voor de uitoefening van het een of anderin de Maatschappij, om het even, of dit alles meerder ofminder aanzien heeft; vak-onderwijs noem ik dus dat onder-ligt, wat gevorderd wordt, om een jong mensch, die reedsgenoegzaam beschaafd en ontwikkeld is als mensch, dekundigheden bij te brengen, die gevorderd worden voorde uitoefening der geneeskunst, voor de betrekking vanregter, of den stand van pleitbezorger, voor den leeraarin de godsdienst, voor den onderwijzer in de natuur-wetenschappen of de letteren. Het onderwijs, wat dezenbehoeven voor hun stand, is hoogst gewigtig, maar voorzooverre het direct dient ter voorbereiding voor dien stand,



??? noem ik het mk-onderwijs. Die standen zijn inderdaadHoogere standen, en zoodoende mag dit vak-onderwijszeker wel Hooger heeten; maar, daar dat woord Hoogerbij onderwijs nu eenmaal in eene eigene beteekenis wordtgebruikt, is het noodig, de zuiverheid van die beteekenisin haar oud regt te herstellen. Aan het woord Hoogermoet hier een zin gehecht worden van een geheel anderenaard, dan aan dien van stand. Tot vak-onderwijs breng ik voorts al het onderwijs,dat gevorderd wordt tot het aanleeren van krijgsweten-schappen, van waterstaat, van zeevaart, van scheeps-bouw, van techniek in elke beteekenis, van landbouw, enz.Het onderwijs, hiertoe noodig, is dikwerf niet mindergewigtig dan hetgeen voor de bovengenoemde bedieningengevorderd wordt; maar, hoe gewigtig ook, het moettoch weder heeten vak-onderwijs. Het wordt weder voor-afgegaan door onderrigt, dat tot opvoeding en algemeenebeschaving leidt. Voorts behoort tot dit vak-onderwijs het onderrigt, dataan den aanstaanden ambachtsman zal gegeven worden,of dat tot de vervulling van zekere eenvoudige bedrijvenwordt vereischt, nadat de persoon, die het zal

ontvangen,behoorlijk is opgevoed en in algemeene kundighedenonderwezen is. Dus noem ik vak-onderwijs dat, wat de mensch alsmensch voor hoofd en hart missen kan, maar dat hemnuttig maakt in de Maatschappij, doordien hij zulkekundigheden en hoedanigheden bezit, die voor de uit-oefening van eene bediening, een ambt of een bedrijfonmisbaar zijn. Denken wij ons nu voor een oogenblik den menschbuiten elke uitoefening van eenig bedrijf, dan behoeft hijvelerlei ontwikkeling voor eigen persoon en voor de zamen-leving met zijne evenmenschen. Die ontwikkeling wordtverkregen door opvoeding en onderwijs; het zijn deze twee,



??? die ik op het oog had, toen ik ze straks wel tweenoemde, maar ze toch verklaarde voor onafscheidelijkaan elkaar verbonden. woorden educatie en instructie kunnen in de plaatsvan de woorden opvoeding en onderwijs worden gebezigd,innbsp;en zedekundig onderwijs behoort zeker niet ^nbsp;plaats tot opvoeding, maar onderwijs is hier ^^ genoeg: er moet ook worden gevormd en vervormd;vilnbsp;worden aangesproken. En bij de oefening het hnbsp;uitbreiding der kennis moet roenbsp;dikwerf als het pas geeft, worden opge- pen. Inderdaad: hij, die instructie en educatie van niet'quot;'^^''^^'nbsp;onderwijst tgnbsp;^ijd wordt aan opvoeding van den mensch veel than'^^'''--^nbsp;toegekend; het is alsof wij menschen dur^nbsp;werktuig, dat in voort- het^^^ beweging moet gehouden worden; men verlaagtgg persoonlijk bestaan op aarde tot het vervullen vanwordrÂ°'' mierenwerk. Zelfs het Hooger Onderwijsmed lt;y Tnbsp;beschouwingen meer en meer zoud?^nbsp;Hoogescholen thans voor velen ' en gesloten zijn, indien er niet op werd voorbereidj^ÂŽÂŽquot; Â?tand in de Maatschappij. schoLnbsp;behoeftigen verkrijgen op de

Lagere leerenquot;nbsp;onderwijzend onderrigt. Zij begrirnbsp;^^ moedertaal gebruiken, bekomen eenis geschL'^^quot;nbsp;en eenige algemeene kennis vaii worden quot;quot;quot; ^^^^^quot;jl^skunde. Met deze kundigheden^'Ondennbsp;ambacht of een bedrijf ge- wachtennbsp;godsdienstig onderrigt te ^'aaroD ^ Tfnbsp;Burgeravondscholen, 't^^len voT^nbsp;verspreid, zouden in de 'Â?en hip,/ ^^^^^^ zegen zijn; maar alsnog wil^Â?eivan met algemeen gediend wezen.



??? De kinderen van meer gegoeden ontvangen als opvoe-dend en onderwijzend onderrigt, behalve kennis vanNederlandsche taal, ook kennis van nieuwere, vreemdetalen. Zij bekomen een breeder onderrigt ih geschie-denis en aardrijkskunde, en voegen bij de rekenkundede elementaire wiskunde, bovendien letterkunde, enontvangen veelal onderrigt in teek enen en muziek. Inden lateren tijd is daarbij op de Hoogere Burgerscholennog kennis der natuur gevoegd en van andere zaken,die ik hier met stilzwijgen voorbijga. Dit alles leidt totaanzienlijke uitbreiding der beschaving, en zeker tot grootevermeerdering van kennis. Langs andere wegen behoort echter aan deze jongemenschen voedsel voor het hart te worden aangeboden,en het is juist dit, namelijk godsdienstige ontwikkeling,wat hier, naar het oordeel van bevoegde mannen ontbreekt. Bezoeken deze jonge menschen later de vakscholen , zoo-als de Polytechnische, de Zeevaartkundige, de Militaireschool, enz. zoo wordt hun veel meer kennis van natuur-wetenschappen, wiskunde, teekenen enz. bijgebragt, danzij bezaten, en zij worden tevens tot een vak bekwaamgemaakt. Eindelijk

behooren jonge lieden, die voor Hooger On-derwijs bestemd zijn, in deze dagen te ontvangen opvoedingen onderwijs, die leiden tot vorming van hart en hoofden kennis van wiskunde, aardrijkskunde, geschiedenis,nieuwe talen en letterkunde, maar ook die onde talen,waarvan het vormend vermogen op den mensch sederteeuwen als beslissend is erkend, en alzoo ook hare letter-kunde; voorts onderrigt in teekenen en muziek en inandere schoone kunsten, als po??zie, en eindelijk in debeginselen der redeneerkunde en welsprekendheid en inde kennis der natuur. Dit alles uitvoerig en grondig te leeren is onmogelijk,en op het qumtum komen wij dus nader terug, maar



??? 47 wat er zal geleerd worden, helderheid en klaarheid moe-ten op den voorgrond staan, en alles van de genoemde^eeks zal moeten strekken tot de vorming van den mensch ,die niet tot een privaat bedrijf, maar tot eene bedieningde Maatschappij wordt opgeleid, waarin hij later hetf^igemeen belang zal behartigen. In de opleiding, die deze laatste jongelingen aldus ont-vangen, ligt nog geen voorbereiding genoeg, om zich aane wetenschappen over te geven, die voor het algemeen inhare toepassing van zoo groote waarde zijn, als godge-leerdheid, regtsgeleerdheid, geneeskunde, enz. Er moetnog meer opvoeding als mensch, er moet nog meer on-ervvijs van fundamenteelen aard worden bijgebragt, omjeugdigen mensch voortebereiden voor de grondigeeoefenmg der uitnemendste takken van menschelijkeenms, om deze later tot heil der Maatschappij goed te^unnen uitoefenen; en die laatste opvoeding en dat laatsteonderwijs, daarin is thans het Hoogere gelegen; daarin ligtvoorkeur hetgeen de hooger onderwezenen kenmerkt en onderscheidt. Men kan dus gevoegelijk hetgeen behoort tot de voor-ereidmg van hen,

die als godgeleerden, staats- en regts-geleerden, geneeskundigen, natuurkundigen en let'ter-undigen in de Maatschappij zullen optreden, verdoelennet eerste of inleidend onderwijs, dat men gewoonlijkm jonge kinderen geeft; in beschavend onderwijs, hetgeenJ deelen met jonge lieden van den beschaafden stand ^enlnbsp;Onderwijs, dat hen tot de en tÂŽquot;^ÂŽnbsp;bedieningen als mensch geschikt maakt, no.rlquot;inbsp;dat hen tot de uitoefening der ge- '^emde bedieningen in het bijzonder voorbereidt worlnnbsp;- het behoeft niet gezegd te scheiH l-r opvoeding en onderwijs in waarheid onaf- onderl 'nbsp;moeten zij nng naauw verbonden zijn. Wat kan men aan het



??? kind leeren, wat niet tevens opvoedend zijn zon; wataan den jongen, dat hem niet tevens tot mensch zouvormen; en wat aan den jongeling, wien eene hoogerebediening in de Maatschappij wacht, indien zijn hoofden zijn hart niet op de beste wijze tot ?Š?Šn geheel ver-bonden zouden worden? De naam hooger kan dus voeg-zaam passen op de zoo even genoemde drie eerste reeksenvan onderrigt; hij wordt echter zonder iemand of iets tekort te doen, bij voorkeur gebruikt, niet voor het weten-schappelijk onderrigt, dat onmisbaar is voor een van dezes genoemde bedieningen, maar voor de bijzondere op-voeding van den mensch, die noodzakelijk geacht wordt,afgescheiden van alle wetenschappen, om die bediening naar waarde te vervullen. Wat alzoo den geest, den zin en de strekking betreftvan het onderrigt, dat tot eene goede uitoefening van dezes genoemde bedrijven noodig is: men kan het in devier genoemde deelen splitsen, en deze vier deelen opeen, twee, drie of vier scholen vertegenwoordigen. Mendoet dit tegenwoordig op drie: de Lagere school, hetGymnasium en de Hoogeschool. Wij zullen later onder-zoeken, of dit goed is. Ik

heb een groot deel van mijn leven doorgebragt inhet geven van Hooger Onderwijs, en mij dus moeteneigen maken, wat dit doel van mijn maatschappelijk levenbeteekende. En dit was voor mij van te meer gewigt.omdat ik, aanvankelijk voor de heelkunde bestemd, inmijne jeugd niet die opleiding ontvangen heb, welke mentoen gewoon was te geven aan de zoodanigen, die eeneHoogeschool zouden bezoeken. Die Hoogeschool heb ikbezocht van mijn tot mijn jaar, dus vroeg ge-noeg, maar niet te vroeg, om het onderwijs, aldaar ge-geven, goed te kunnen volgen. Maar v????r mijn IG^Me-vensjaar heb ik veel te weinig goed voorbereidend onderwijsgenoten niet slechts in alle talen, maar in alles, wat een



??? â€? â€? Inbsp;jong mensch behoeft, om de Hoogeschool met vrucht te jnbsp;^ezoeken, en aldaar natuurwetenschappen en geneeskunde Inbsp;e beoefenen, zooals ik aan de Hoogeschool gedaan heb. (nbsp;Het gemis van eene goede voorbereidende opleiding e ik gelukkig vroeg gevoeld, maar eerst later zooveel '^^nnen herstellen. Over niets heb ik meer inbsp;^^pdacht, dan over hetgeen mij ontbrak en wat ik in Inbsp;e bezit van anderen zag. En toen ik, eerst als onder- 5nbsp;yzer aan de Klinische School te Rotterdam en later als inbsp;te Utrecht optrad, heb ik niet opgehouden, .nbsp;j'. '^eel in mij was, te overwegen en aan mijne leer- ^^ogen medetedeelen, wat zij te doen hadden, om beter !nbsp;gel ^rf' ^^ geslaagd was. Door eigen ervaring inbsp;da f'nbsp;leerling, later als leermeester, ben ik 1nbsp;m^enbsp;/olgende uitkomst gekomen, die meer en Inbsp;heeftnbsp;bevestigd geworden: Hooger Onderwijs inbsp;alnbsp;mensch tot doel, waardoor hij het kwT^X ^e/aÂ?^ in hreeden en hechten zin opregt bevorderen hiT if ? ^^^ ^^^nbsp;bevorderen, dan bezit ^^J zeit die vorming, welke hem maakt tot een ond^^ ^^^

van den mensch, van den persoon; dat innbsp;^^^ ^'ooger iets moet natuurlijk hem persoonlijk ook t??^ ^^^^^^nbsp;strekken; maar daar de mensch der M f ^^^^^^^^PPij' behoort, moet dat hooger iets ook he!/fnbsp;genoemd breed hecht. Onder en onrl^ .nbsp;' verstandelijken en zedelijken zin; ^^laar â€žooifT^ 'nbsp;^^ ^^^^ zwaar tP i^nbsp;moeijelijk te verstaan, of OndLXnbsp;bet Hoogere, wat bij Hooger begr lnbsp;Â?Â?g bedoeld wordt, baVLfnbsp;wetenschappen; en versmaad toepassing â€žiet maar het hoogere ligt boven beide.J eerste doel ligt in den mensch; dien wensch ik meer



??? ontwikkeld , en het is mij ten slotte om he even, hoehii aan die ontwikkeling komt. Maar daar ik zoowel bijmijzelven, als bij anderen gezien heb, dat dat Hoogereniet bij voorkeur en zeker niet bij uitsluitmg, door debeoefening der wetenschappen verkregen wordt, maar somsals aangeboren schijnt en langs den weg der bezwarenen oefeLg in het leven, bij uitnemendheid wordt ont-wikkeld zoo ben ik zooverre van de meenmg verwijderdals ik wezen kan, dat Hooger Onderwijs mag genoemdworden: inleiding tot de wetenschap en hare toepassing. Ik zal in deze eenvoudige brochure bi] mets langerblijven stilstaan, dan hierbij, om deze zaak, die m deharten van duizenden alzoo leeft, als ik haar zooeventeekende ook, zoo ik hoop, in de hoofden van eemgente doen'plaats nemen. Waarlijk het is mijne inventieniet- geen spoor van onderscheiding komt mi] hierm toe;integendeel, toen ik haar het eerst vernam kwam zijmij als eene groote dwaling voor. Zeer vele anderenve staan haar. en sommigen welligt nog beter dan ik,zooals hieronder nader blijken zal. Maar ik wil op een-voudige wijze doen zien, wat ik onder datgeen versta,wat Ln noemt het

Hoogere in Hooger Onderwijs; enik ben daartoe te meer verpligt, omdat de uitnemendeheer heemskerk, die door zijn gansche leven zoozeeruitdrukt, dat hij juist de man van dat echt Hoogere is,in de wet op het Hooger Onderwijs, dat Hoogere ge-heel en al miskent, en die wet alzoo vestigt op grond-slagen, die, naar mijne meening, ten een en male onjuistzijn De Minister vergunne mij hier die vrijmoedigheidwelke door het gewigt der zaak ge??ischt wordt. Ook alware zijn wet onveranderd door de Tweede Kamer aan-genomen, zou ik het land beklaagd hebben om eene wet,Lrvan het beginsel, naar mijne meening, met slechtsonjuist, maar schadelijk is in onzen tijd en m ons land.?•n Art 1 toch van het Ontwerp, door den Mmister



??? voorgedragen en door de Tweede Kamer aangenomen,lezen wij het volgende: nHooger Onderwijs omvat de vormingi/en voorbereiding tot zelfstandige beoefening der loetenschap-iipsn en tot het hekleeden van maatschappelijke betrekkingen ,,nbsp;waarvoor eene wetenschappelijke opleiding vereischt icordt.quot; Vooreerst zij het mij vergund op te merken, dat mije ondervinding geleerd heeft, dat van honderd jonge-eaen, die aan de Hoogeschool komen, om Hooger On-erwijs te ontvangen, en haar met lof verlaten, welligt geentot eene zelfstandige beoefening van wetenschappengebragt worden. Deze ervaring is niet slechts de mijne,jnaar zij is algemeen. Het is een feit, dat zij, die mogen;nbsp;8oed gestudeerd te hebben, veelal wel eenige ;nbsp;ennis en zelfs ook wel eenige wetenschap gezameld heb- inbsp;maar tot zelfstandige beoefening der wetenschappen ,nbsp;opkhmmen, dat ziet men op alle Hoogescholen, waar dan 1nbsp;slechts bij uitzondering. En waar men dit ziet, â€?nbsp;aar ziet men het van de zoodanigen, die zonder Hooge- :nbsp;scholen te bezoeken, toch wel eene gewenschte hoogte

inbsp;zouden bereiken. ;nbsp;Ik moet dus het eerste doel van het Hooger Onder- jnbsp;^ys, door den Minister genoemd, uit volle overtuiging Inbsp;verklaren, onjuist te zijn; maar ik ga nog veel ver- }nbsp;onze tijd is verdoold op het stuk van toeten, en oudt dat weten voor een summum honum. Overal weer-ga mt het: kennis, kunde en wetenschap, en ziet men inbsp;rr ' ^^^ anders Inbsp;Dehoefte is. Men heeft behoefte aan zelfstandigheid en Inbsp;quot;wonderheid in die standen, welke in den Staat Hooger Inbsp;genoemd worden. Zoo is dan in den tegenwoordigen tijd ;nbsp;naa ^^^^^ hoogste, en zoo mag dan ook, zelfL^^^^quot;nbsp;Hooger Onderwijs, ^^ sandige beoefening van wetenschap niet als eerste dezennbsp;genoemd. Niets toch zou in ons land in m ongelukkiger zijn, dan dat op de Hoogescholen



??? bij voorkeur zelfstandige beoefenaars van wetenschappen zou-den gevormd worden. Zoo het bereikbaar was, ware het eene ru??ne voor het land. De wetenschappen geven aan hare zelfstandige beoefe-naars een waarachtigen gelukstoestand, en zelf ken ikhet onschatbaar voorregt, zij het dan ook op eenvou-dige wijze, in zelfstandige beoefening van wetenschappeneen deel van mijn leven te hebben doorgebragt; maarzulk een leven is uit den aard der zaak een ego??stischbestaan, en daarvoor behoeft de Staat bij voorkeur geenescholen op te rigten. Anderen, die geene zelfstandigebeoefenaars der wetenschappen zijn, maar die de weten-schappen hoogachten om het heil, dat zij kunnen ver-spreiden, brengen haar naar buiten, onder het volk, inde maatschappij. Hunne opleiding is het doel van denStaat bij de oprigting en handhaving van Hoogescho-len, voor zoo verre het den kring van het loeten betreft,welke kring intusschen een klein gedeelte is van dat-gene, wat tot de roeping van het Hooger Onderwijs behoort. Maar voorziet in dit alles niet het laatste gedeelte vanArt. 1 der wet, waar wij lezen, dat

Hooger Onderwijsopleidt tot uhet hekleeden van maatschappelijke betrekkingen ,^â€žtvaarvoor eene wetenschappelijke opleiding vereischt wordt?''Geenszins, want aan het eind leest men: waarvoor eenloetenschappelijke opleiding vereischt wordt. Hieruit blijktten duidelijkste, dat naar de wet de Hoogeschool wel ophet oog moet hebben de Maatschappij en zekere betrek-kingen, die in die Maatschappij te vervullen zijn, maardat de Hoogeschool hier geene andere vorming of voor-bereiding op het oog heeft, om tot die betrekkingen ge-schikt te maken, dan eene loetenschappelijke. De Ministeracht dus het doel der Hoogeschool wetenschappelijke op-leiding.- a, tot zelfstandige beoefening der wetenschap;b, tot voorbereiding voor eenige standen in de Maatschappij.



??? Hij kent alzoo aan de beoefening van wetenschappen uit-sluitend de kracht toe, om te komen tot datgene, wat[uen in het Hooger Onderwijs het Hoogere noemt, enjuist hierin ligt mijn onoverkomelijk bezwaar. De een wordt door beoefening der technischc weten-schappen in waarheid voorbereid voor de techniek; eenander wordt door de beoefening der scheepsbouw-weten-schap opgeleid tot de scheepsbouwkunde; maar bij destanden, voor wie men Hooger Onderwijs noodig acht,Wordt er nog iets anders gevorderd dan de wetenschappen,Welke overigens voor die standen onmisbaar zijn. Hier isde wetenschap niet het eenige onmisbare; integendeel,die wetenschap vermag op zich zelve niets van datgene.Wat onder Hooger Onderwijs behoort te worden verstaan,men zal dit erkennen, indien men er naast stelt hetonderwijs in industrie, scheepsbouw enz. Zien wij, eer wij verder gaan, hoe de Tweede Kamerover den grondslag denkt, waarop de wet is opgetrokken,maar bepalen wij ons daarbij tot de openbare debattenin het Eijblad vermeld. I^e heer rombach opent het strijdperk, op eene wijze,daarop hij door niemand is gevolgd. Hij

spreekt wel^^leen over natuur- en geneeskundigen, maar druktdaarbij toch genoegzaam uit, dat hij op de Hoogeschoolgeene breede institutie verlangt; hij acht voor natuur- engeneeskundigen de beoefening der Latijnsche en Griekschetalen onnoodig, en beroept zich hierbij op het oordeelVan zeer vele deskundigen, ook op dat van den Hoogleeraarl'ONDERs, die wel niet heeft gezegd, dat oude talen voor Doc-toren in de geneeskunde onverschillig zijn, maar die tochzeer duidelijk heeft verklaard in zijne redevoering, ver-o.en jaar in de Maatschappij van Geneeskunde gehouden,. ^t oude talen voor geneeskunst-oefenaren, die de kunstharen geheelen omvang zullen uitoefenen, volstrektgeen vereischten zijn. Het is dus den heer rombach



??? niet euvel te duiden, dat hij aan die oude talen alzooniet veel waarde hecht. Die nutteloosheid van oude talenstrekt de heer rombach ook geheel uit over de natuur-kundigen; hij wil dus voor twee van de vijf Faculteiten,die thans bij onze Hoogescholen bestaan, geen oude talenmeer, en hij zal alzoo ongetwijfeld voor beide Faculteitenalles nutteloos achten, wat behoort tot die algemeenevorming, waardoor men gewoon is, het Hooger Onderwijsvan elk ander onderwijs te onderscheiden. Behouden de oude talen en hare letterkunde echteralsnog dezelfde kracht voor den hooger onderwezene,die zij weleer hadden? Neen, zij zijn thans voor hemveel meer noodzakelijk dan vroeger, want onze tijd is eentijd van napraten, van blindelings zekeren stroom volgen;eenige Cato's meer zullen geen land schaden en zekerniet Nederland. Zoowel het eenvoudige en natuurlijke;als het frissche en jeugdige, het kernachtige en zelfstan-dige , dat de beoefening der klassieke talen ter navolgingaanbiedt, zijn zoovele corrigentia van tegenovergesteldehoedanigheden van mij en van U, ons door den stortvloedder ons omgevende indrukken geworden.

Oxford enCambridge blijven dan ook onwrikbaar in de bres staan,om den heilzamen invloed van oude letteren en wiskundeop de tegenwoordige beschaving te verdedigen. Zij wor-den ondersteund door Eton en Harrow. Te Harrow,een voorbereidende school voor de Hoogeschool, werdenonder vele anderen Lord byron en Sir robert peel op-geleid. Te Eton is een collegie, door Hendrik vi in1446 gesticht, een school, waar inzonderheid oude let-teren beoefend worden en waar ongeveer 800 kweeke-lingen verkeeren, waarvan slechts 70 zijn gesubsidi??erd.Zij kweekte ter voorbereiding tot de Hoogeschool een talvan beroemde mannen als boyle, walpole, grat, Chatham,fox, grey, canning cu wellington. Engeland moet steedshet eerst genoemd worden, wanneer er sprake is van



??? achting voor de oudheid als bron van eene breedere ont-wikkeling, waarvan de Staat rijpe vruchten plukt. Voor den lieer rombach is de kennis der geneesmid-delen een hoogere wetenschap; de ontleedkunde en deziektekunde zijn het volgens hem evenzoo; maar dezeWetenschappen behooren naar denzelfden heer alwederniet tot het Hoogere, want de niet-gepromoveerde artsnioet daarin worden ge??xamineerd. Ziedaar ons nu dadelijk in het midden der verwarring,die er leeft in de beteekenis van Hooger Onderwijs, eeneVerwarring, die tot groot nadeel van het ware Hoogereonder ons vrij algemeen wordt gedeeld. Dat noemt mengewoonlijk Hooger, wat op de bestaande Hoogescho-len wordt onderwezen; terwijl inderdaad een groot deelder aldaar onderwezen wetenschappen in het geheel nietniag heeten dien breederen omvang te bezitten, welkehet onderscheid vormt tusschen een uitstekend staatsmaneen redacteur van een politieke courant; tusschen6en uitnemend pleitbezorger en een zaakwaarnemer; tus-schen een voortrefFelijken prediker en een catechiseer-meester; tusschen een beroemd arts en een gewoon plat-telands

heelmeester; tusschen een geoefend natuurkun-dige en een persoon, die dissolving vieios vertoont.I^e vijf in de tweede plaats genoemden kunnen het, zegtzonder Latijn en Grieksch doen; maar over de vijfeersten wordt hier gehandeld. De heer rombach zegt, datde oude talen geen vereischten zijn voor natuurweten-^c/iappen; en hij heeft regt, zoo te spreken, als er gehan-deld wordt over Hooger Onderwijs in den zin van inleidingm wetenschappen en hare toepassing; maar waar er sprakevan vormmg van den mensch, die wetenschappen voor'^^ch en anderen uit een verhevener standpunt ten goedeaanwenden, daar verandert het tooneel.tgt;e heeren rosenstein, evers, playfair zijn doorden heer rombach in de Tweede Kamer aangevoerd als



??? tegenstanders van de beoefening der oude talen voor ge-neeskundigen. Inderdaad de talen als talen zouden voorde geneeskunde tegenwoordig vrij wel kunnen gemistworden, maar de geneeskundige heeft buiten de genees-kunde nog behoeften, en op die behoeften had de heerrombach niet het oog. De tijd is zeker voorbij, dat degeleerde stand een geprivilegi??erde is, maar de tijd isniet voorbij, dat de geleerden iets anders moeten zijn dangeleerden; integendeel; die tijd is juist de tegenwoordige.Onze tijd heeft voor geleerdheid iets anders in de plaatsgesteld, en dat iets anders eischt zoodanige middelen vanbeschaving, dat bedrijven als die van beroemde techni-kers hierbij niet mogen worden ingehaald. Watt, ste-thenson, wedgwood konden het buiten het Latijn enGrieksch best stellen, even als duizende anderen die zichaan de techniek hebben gewijd; maar de stelling vaneen geneeskundige is een andere, dan die van eentechniker. Om de kunsttermen van het vak te leeren kennen, zoude geneeskundige best met een woordenboek kunnen vol-staan , zooals de heer rombach teregt opmerkt; maar hetis hier te doen om iets

anders. Ware de zaak zoo een-voudig, dan zou er geen wet op het Hooger Onderwijsnoodig zijn, en de Hoogescholen konden in vakscholenworden opgelost. Door de auctoriteiten, door den heer rombach aange-voerd , wordt beweerd, dat men zich bij de opleiding vangeneeskundigen moet bepalen bij hetgeen nuttig en noo-dig is. Volkomen juist; er wordt over niets anders ge-handeld; maar nuttig en noodig is, zonder tegenspraak,kennis van de Latijnsche en Grieksche talen, indien ergesproken wordt over een geneeskundige, die onder deHooger onderwezenen een plaats zal innemen. Het komter op aan, of men de natuur- en geneeskundigen wilbehouden onder de Hooger onderwezenen, dan wel of



??? Wien hen daarvan verwijderen wil. Men beslisse dit; maarblijft men ze daaronder rangschikken, dan moeten zij onder-wezen worden, zooals men dat voor Hooger onderwezenen''tuttig en noodig acht. De natuurstudie is daarom voor dengeneeskundige alleen als voorbereiding niet voldoende,omdat daarin ontbreken die grondslagen, welke altijd zijnej'kend als fundamenten eener hoogere institutie; wantvan de natuurkundigen is op hunne beurt teregt ge??ischt,dat zij, om de natuur goed te verstaan, eene ontwikke-ling behoeven, die de wetenschappen der natuur hunniet geven kunnen. De heer jonokbloet heeft den heer rombach op hetdoor hem aangevoerde volkomen wederlegd. Hij heeftaangetoond, dat niet slechts in Duitschland klassieke stu-di??n onmisbaar worden geacht voor geneeskundigen, maardat men zelfs in Frankrijk, waar men een tijd lang diestudi??n voor het doel minder waardeerde, is teruggekeerd^ot eene meer klassieke vorming van geneeskundigen.^00 het hem ware ingevallen, zou hij zeker aan den heer??^ombach hebben voorgesteld, om hem namen van Neder-landers te willen noemen, die in natuur- en

geneeskundezonder klassieke studie geworden zijn wat de volgendemannen zijn geweest, die Nederland tot sieraad verstrekthebben, en die aan eene oorspronkelijk beste opleidingen vooral aan klassieke vorming te danken gehad heb-ben, wat zij voor het Vaderland geweest zijn. Hij zou dan,ÂŽ nog levenden verzwijgende, de volgende namen ge-uoemd hebben van mannen, die natuur- of genees-undige wetenschappen hebben beoefend en die alle onderhet Besluit van 1815 hebben geleefd en gewerkt: vors-^elman de heer te Deventer; van swinden , g. vrolik , w.^ROLIK, thijssen , landt, H. C. v. d. boon mesch, vouteÂŽ Amsterdam; thomassen a thuessink, v. swinderen, H p â€? c. van hall, cl. mulder, brouwer, de bcide erme-stratingh, baart de la faille te Groningen; n.



??? C. DE l'REMERY, SCHR?–DER, WOLTERBEEK, BLEULAND, B. f.nbsp;en alex. suerman, schroeder van der kolk, hoek, g.nbsp;moll, wenckebach, miquel , r. van rees te Utrecht;brugmans, reinwardt, c. pruys v. d. hoeven, j. v. d.hoeven, de vriese, uylenbroek, broers, a. h. v. d.boon mesch, kaiser, verdam, halbertsma tc Leiden. Onder deze waarlijk aanzienlijke mannen in twee Facul-teiten, in een kort tijdsbestek en in een klein land warener velen, die in het keurig schrijven van Latijn bij voorkeurhet kenmerk zagen van een beschaafd man; en de anderenwaren, zonder uitzondering, mannen van een breedereletterkundige ontwikkeling en van echt klassieke vorming. De Minister van Binnenlandsche Zaken heeft klassiekestudie uitnemend in de Tweede Kamer verdedigd en welop eene wijze, die zijn eigendom is. Het is genoeg, hierzijn keurige woorden aantehalen. Hij begint met klas-sieke studie te noemen gymnastiek des geestes, en hij gaatdan voort: wWaarin is de oorzaak van het verschijnsel?w Waren de ouden wijzer dan de menschen van dezen tijd?f/Ik zou dit niet durven bevestigen. De oorzaak van de aan*//trekkelijkheid

en de waarde der oudheid ligt, geloof ik,^eenvoudig hierin, dat de volken, die wij de ouden noQ-//men, omdat zij lang v????r ons geleefd hebben, veel^o;Â?-nger waren dan wij; zij vormden de jongelingschap derwmenschheid. Zij hadden eene frischheid van levensbe-//vatting en eene kracht van uiting en vooral ?Š?Šnheid in, Â?denken en weten boven ons vooruit. Daartegenover,/staat, dat zij in specialiteiten, in hoeveelheid van opmer-,/kingen natuurlijk zeer veel bij ons achter stonden. //Het weten was bij de Grieken ?Š?Šne zaak; er was in//zekeren zin maar ?Š?Šne wetenschap, en er was eenerlei,/leven, dat op den voorgrond trad en geoordeeld werd,//bijna uitsluitend den geheelen mensch te omvatten, en/ihet waardigste te zijn wat een mensch kon kennen en//beoefenen, namelijk het openbare leven. Daaraan heb-



??? wben de beste schrijvers der oudheid eenheid, kracht,f/beslistheid en helderheid te danken. Daarenboven moetwook aan de uitnemende geschiktheid van de oude^talen,'/om daarin wetenschappelijk te denken, aan het weten-wschappelijke, dat in de taalvorming zelve ligt, aan dewgereede uitdrukking van iedere nuance, mijns inziens,f/van de gedachte het vormend karakter van de klassiekeÂ?studi??n worden toegeschreven.quot; f/Wat echter de oorzaak ook zij â€” daarover kan na-//tuurlijk door anderen weer anders gedacht worden â€”f/dit is zeker, dat het verschijnsel bestaat, en dat menwniet ten onregte op de ondervinding wijst, die leert,f/hoe zij, die de hoogst bereikbare beschaving en kennisÂ?in de Maatschappij verkregen hebben, meestallen klas-tfsieke voorbereiding genoten.quot; wik zal niet herhalen de getuigenissen over de klas-vsieke vorming voor natuur- en geneeskundigen van de'/meest bevoegden in de laatste jaren: zij zijn door den'/geachten Afgevaardigde uit Winschoten aangehaald; ik'/zal ook niet herhalen â€” ofschoon zij mij heeft getrof-'/fen door haar juistheid â€” de vergelijking, in de nota'/van dien geachten

Afgevaardigde gemaakt, tusschen de'/vormende kracht van de zoogenaamde humaniora, die'/in de 15^ÂŽ en 16'quot;' eeuw in Europa weder in eere kwa-'/men, na langen tijd door bijkans iedereen, met uitzon-'/dering van zeer weinigen, verwaarloosd te zijn geweest;'/tusschen de vormende kracht, welke die humaniora toen.'/hebben uitgeoefend op het denken en werken van def/Europesche volken, en de vorming, die elk jeugdig ge-//moed ondervindt, wanneer het zich een tijd lang met'/die voorbereidende studi??n bezig houdt.quot; Deze woorden van den Minister zijn uitstekend, enklassieke studie kan door niemand schooner verdedigdWorden dan door hem is geschied. In zooverre is deMinister een warm voorstander van Hooger Onderwijs,



??? Die opleiding acht hij onmisbaar voor Hooger onder-wezenen, en voorts oefeningen in nieuwere talen enletterkunde, geschiedenis, aardrijkskunde, wiskunde ennatuurwetenschappen, ook in de redeneerkunde en uiter-lijke welsprekendheid; in het kort, wat hij alsnu tothet Gymnasiaal onderrigt heeft gebragt. Het overige, wattot de Hoogescholen behoort, noemt de Minister vak-studie. De zaak is van de hoogste waarde, en gaan wij dus na,wat er in de Tweede Kamer verder gesproken is naar aan-leiding van de nieuwe wet, die in Art. 1 de bepaling bevatvan hetgeen onder Hooger Onderwijs moet worden verstaan. De Commissie in zake van Hooger Onderwijs voor 1849geeft de volgende bepaling: //Onder Hooger Onderwijsvwordt verstaan zoodanig onderrigt, dat onmiddellijk vormt//en voorbereidt tot die Maatschappelijke betrekkingen,//waarvoor grondige studie noodig is, en de kweekelin-//gen opleidt tot een helder inzigt in de wetenschap en tot//hare toepassing in het praktische leven.quot; â€” Tegen dezedefinitie is niet het minste bezwaar, en ik begrijp niet,waarom de Minister haar niet gebezigd, heeft. Zij hadechter korter

kunnen zijn, maar zet teregt vorming envoorbereiding van den mensch op den voorgrond. De Hoogleeraar opzoomer, lid dier Commissie van1849 geeft deze bepaling: //Het onderwijs op de Hooge-//school omvat het geheele stelsel der menschelijke ken-//nis in de vier Faculteiten, van Wijsbegeerte, Geschie-//denis en Letteren, van Wis- en Natuurkunde; van Regts-//en Staatswetenschappen, en van Geneeskunde.quot; In deze definitie is het woord kennis in de plaats vanwetenschap gesteld en teregt; wetenschap is ook nietsanders dan geordende kennis. Maar er ontbreekt hier inde bepaling weder de vorming van den persoon, die dekennis zal zamelen De heer geertsema heeft tegen eene definitie van Hoo-ger Onderwijs in de wet zijn stem verheven; in zijn vroe- 1



??? ger project komt zij dan ook niet voor. Inderdaad: eenedefinitie kan ontbreken, zoo men lijsten van vakken geeft,waarin onderwezen wordt; maar zij is onmisbaar, indiende kern van het Hooger Onderwijs wordt geplaatst inopvoeding van den mensch. De Minister is ten aanzien van den eigenlijken zin vanhet Hooger Onderwijs niet standvastig gebleven. Zijneerste ontwerp hield in, dat tot het Hooger Onderwijsook zou behooren het militair onderwijs, en voorts dat,Wat op het marine-instituut wordt gegeven enz.; maarniet, wat thans tot de polytechnische school behoort. Het mag verwondering wekken, dat de Minister toenmilitair en maritiem onderwijs heeft willen plaatsen naastdat in letteren en regten. Niet dat vorming van denmensch ook hier niet noodig zijn zou; maar die vormingkan toch eene geheel andere wezen, terwijl de stand opuitstekende wijze kan worden bekleed. Zoo ik nietsanders noemde dan letterkundige vorming, zou de zaakreeds volkomen beslist zijn. Voorts, waar de polytechnische school behoort, daarbehooren ook de militaire en de maritieme scholen, maarnooit bij Middelbaar Onderwijs, evenmin als bij Hoogerof bij Lager; deze scholen

zijn vakscholen, en thorbeckeheeft vakscholen en Middelbare scholen met elkander ver-ward. De Minister 'heemskerk verwart vakscholen metHoogescholen, en de eerste conceptwet van 1868 is daarommerkwaardig, dat velerlei wetten op velerlei onderwerpen ^m em boekje vereenigd zijn, zonder eenig verband, be-halve dat het woordeke Hoog voor elke wet geplaatst is. Uit het eerste concept van den Minister was intusschenafteleiden, dat hij nooit eeu conceptwet op het HoogerOnderwijs zou voordragen, waarin opvoeding van denmensch op den voorgrond staan zou. Uitstekend zijn de woorden van den heer Lenting (Bij-quot;l^d pag. 972) als hij zegt: //Volgens mijne opvatting zal



??? f/het Onderwijs aan de Academie, vormend en leidend,,/slechts moeten strekken, om den grond te leggen,,/waarop later ieder voor zich de wetenschap verder kanf/voortbouwen.quot; Ik geloof, dat in deze woorden het meest van nabijis uitgedrukt, waar het bij Hooger Onderwijs op aan-komt, en ik zou bijna durven beweren, dat deze woor-den van den heer Lenting de beste zijn, die in de TweedeKamer over de beteekenis van Hooger Onderwijs zijngesproken. Hetgeen ik dan ook beoog is niets anders,dan hetgeen door hem is gezegd, mits men wetenschapopvatte in den zin van useful knowledge. Na deze woorden van den heer lenting' zegt de Mi-nister, dat er veel voor te zeggen is, om het onderwijsvan de polytechnische school naar het Hooger Onderwijsover te brengen, en hij verwerpt dus geheel en al denzin , die in de woorden van den heer Lenting zeer dui-delijk is uitgedrukt. Mij is dit van den uitstekendenman een raadsel. Neem ik slechts studiezin en niets an-ders, dan kom ik reeds tot een geheel andere uitkomst.De echte discipel van de Hoogeschool moet zijn geheeleleven door blaken van lust voor studie; daaraan twijfeltgeen mensch en

zeker niet de Minister. En de polytechniker, de militair, de zeeman, de land-bouwer moet, door studie goed voorbereid, blaken vanzin voor toepassing. Hoe deze dan op een en dezelfdeinrigting goed zouden kunnen worden opgeleid, blijft mijvolkomen onbekend, en ik zou meenen, mijne pligtenals Hoogleeraar aan eene Hoogeschool ten eenenmaleverzaakt te hebben, indien ik zou onderwezen hebbenin den geest van eene Polytechnische school. En ik onder-wees nog wel natuurwetenschappen; maar hoe kunnenregten en hoe moeten letteren onderwezen worden inpolytechnischen zin? De Minister deelt dus zeer zeker de hoofdstrekking



??? in geenen deele van hetgeen ik thans over deze gewig-tige aangelegenheid in het midden breng. In de Tweede Kamer is wel veel gehandeld over hetonderscheid tusschen beoefening en uitoefening, maar totden grond van de beoefening zijn slechts de Heeren len-ding en jonckbloet doorgedrongen. Bijblad, blz. 978, noemt de Minister zeer bepaald hetonderwijs, dat op de Hoogeschool zal genoten worden,'Vakstudie; hij zegt: //maar men kan wel en moet zelfs,'/wanneer men de Propaedeusis wil brengen bij de Gym-vnasi??n, goede examens invoeren, alvorens de jongeliedenr/toetelaten tot de vakstudie.quot;' Hierbij valt dan het begrip van Hoogeschool, dat ernu aan toegekend wordt, geheel weg, en beteekent hetWoord Universiteit dan ook niets anders dan eene verza-meling van vakscholen. Het Gymnasium blijft alzoo deeenige pjaats van vorming, van opvoeding, van algemeenevoorbereiding; en de teruggang onder de nieuwe wet invergelijking met hetgeen men had onder het Beslait van1815, zal dus schrikverwekkend zijn, indien het geheelalzoo wordt ingerigt. De Minister meent, dat de heer lenting op het oogheeft de vorming van kamergeleerden,

van lieden vanzekere onbeholpenheid; maar de heeren lenting en jonck-bloet hebben aan deze niet meer te vinden personenn??et gedacht. J^ij is het nogmaals onbegrijpelijk, dat het onmogelijkzou, om aan den Minister te doen verstaan, wat deware geest moet wezen van den echten Muzenzoon. DeMinister vreest steeds dat Jioog, en wenscht lieden laaghy den grond. Bijblad, pag. 971: Voor mijn deel wenschik alle Hoog onderwezenen op den grond, geen duim daar-boven zwevende, maar op volkomen vasten bodem, maartoch wezenlijk van den polytechniker onderscheiden. quot;Ik zou mij in waarheid beklagen, als ik het voorregt



??? zou moeten missen, om met den Minister het inzigt tedeelen wat Hooger Onderwijs eigenlijk is. Maar indienik hem wel verstaan heb, gaat hij hier niet verderdan gymnasiaal onderrigt en vakstudie. En ook ditschemert mij. In de Tweede Kamer zijn nog pogingen aangewend,om aan Art. 1 der wet eene andere beteekenis te geven,maar dit is niet gelukt. Niemand meene, dat ik aan eene definitie zooveelwaarde hecht; ik hecht alleen waarde aan de definitie,die in de wet is opgenomen, omdat daardoor al of niethet karakter der zaak wordt uitgedrukt, waarover de wetloopt. Art. 1 der thans aangenomen wet is Art. 1 vanhet laatst ingediende concept, en het drukt, naar mijneovertuiging, volstrekt niet uit wat Hooger Onderwijs inwaarheid is en behoort te zijn; en zoo ware het danwenschelijk geweest, dat de Tweede Kamer de wet nietaangenomen had om den geest, in dat Artikel uitge-, drukt. â€” De Volksvertegenwoordiging had het eersteArtikel moeten wijzigen, en den beoefenaar der weten-schap, niet de wetenschap moeten noemen in dat Artikel,zooals ik boven reeds gezegd heb, Eene wijziging van dit eerste Artikel in genoemdenzin zou een andere wet

hebben in het leven geroepen,dan nu door de Tweede Kamer is aangenomen. Art. lhad bijv, aldus kunnen luiden: Hooger Onderwijs omvat de vorming en voorbereiding vanden mensch tot de hoogste zedelijke en verstandelijke bedie-ningen in den Staat. Het is a.nbsp;algemeen, vormend, en b.nbsp;bijzonder, voorbereidend voor een vak. Het algemeene omvat de persoonlijke ontioikkeling vanallen, die zich tot hoogere bedieningen willen voorbereiden. Het bijzondere, de opleiding, die tot deze hoogere bedieningin eiken persoon voor een vak nader wordt vereischt.



??? Hierbij ga ik uit van de Maatschappij en het heil, datZIJ van Hooger Onderwijs niet slechts verwacht, maar be-hoeft. Ik doe dit opzettelijk, hoezeer ik even goed hadkunnen uitgaan van hen, die Hooger Onderwijs genieten. In het algemeene deelen dus allen, die hooger onder-wezen worden, en in het bijzondere zij, die tot een Fa-culteit behooren: het eerste is dus vormend, het tvi^eedevak-onderwijs i). I^oor de genoemde definitie wordt niet uitgedrukt, datiemand verpligt is, na deze opleiding genoten te hebben,eene hoogere bediening te aanvaarden; hij is er voor be-^waam gemaakt, meer niet, en alzoo meen ik deze be-paling, waaruit nu het woord Wetenschap geheel is weg-gelaten, te kunnen handhaven. Zien wij nader wat tot het algemeene behoort. Weinige stemmen slechts zijn er in de Tweede Kameropgegaan, om te bespreken, wat men onder hoogere op-eiding verstaat ten aanzien van hen,, die haar genieten; deJ??eeste woordvoerders spraken over de wetenschap; in hetoijzonder behoort daartoe de heer lenting, die Art. Iwilde lezen: Â?Hooger Onderwys is de opleiding en vorming''^(^t zelfstandige beoefening der wetenschappen^ Hier staate

Wetenschap dus weder op den voorgrond; het is bijnahet eerste gedeelte van Art. 1 der Regering. De heer^enting zegt: is de opleiding en vorming tot zelfstandige^o^fening, en de Regering zegt: omvat de vorming en'quot;^(^rbereidtng tot zelfstandige beoefening. De woorden omvaten IS zijn hier van dezelfde beteekenis, en tusschen op- ni It ^^^ ^^^ woord bijzonder hier gebruikt in den genoemden zin,^vordt^^'^^^^^quot;^^nbsp;wetten op het onderwijs onjuist gebezigd lquot;et\vnbsp;openbaar. Tegenover algemeen staat bijzonder. Om vermijden, zou men VacuUeitH-OndertoijH \iminmen dns lezen: Het isÂ?â€? vormend , algemeen onderwijs,6. voorbereidend voor een vak, Faculteits-onderwijs.



??? leiding en vorming en vmning en voorbereiding bestaat biergeen verschil, omdat de wetenschappen in beide gevallen op den voorgrond staan. ??it de debatten, over het amendement van den heerlenting gehouden, is nader gebleken, dat de Ministerniet anders bedoeld heeft, dan hen, die Hooger Onder-wijs ontvangen, bekwaam te maken in het zelfstandig be-oefenen der wetenschappen, en hen, die het verkiezen,ook in de toepassing van deze voortebereiden. Maar deheer lenting, hoezeer steeds het woord wetenschap vooropzettende, heeft toch, door uitnemende woorden van denheer vissering aantehalen, doen zien, dat hij den persoonvan den Academieburger op het oog had, en niet de vrachtvan wetenschap, waarmede die burger belast en beladende Hoogeschool verlaat. Op deze woorden van den heervissering kom ik later terug. Duidelijk en zeer bepaald drukt zich de heer tedingvan berkhout uit. Wel noemt hij alleen klassieke studie,maar hij heeft zeer bepaald den mensch op het oog enniet de wetenschap, als hij, onder meer, in zijne w?¨lte behartigen woorden van faraday gewag maakt, diezonder tegenspraak behoorde tot de zeer

beroemde be-oefenaars van wetenschappen, zooals er weinigen gevondenworden, maar die toch sommige hoedanigheden miste,waardoor elkeen, die goed Hooger Onderwijs ontvangenen ten zijnen nutte aangewend heeft, behoort gekenmerktte zijn. De heer teding van berkhout wil vorming vandengene, die Hooger Onderwijs geniet, en ziet in dievorming juist het Hoogere. Wanneer, wij nu hier doen aansluiten hetgeen doorvele leden van de Tweede Kamer is gezegd over klassiekestudie en hare onmisbaarheid voor hen, die zullen heetenHooger onderwezen te zijn, hetgeen door den Ministermede krachtig is voorgestaan, dan kan het schijnen, alsofhetgeen ik onontbeerlijk acht en hetgeen naar de aange-



??? nomen wet wordt beoogd, niet onderscheiden is, en hieralleen sprake is van een verschil in uitdrukking. Maardit is geenszins alzoo. De heer smidt heeft op keurigewijze de voornaamste meeningen, hierover in de Kamergeuit, zamengevat en met juistheid gezegd: de littera-nsche, de aesthetische vorming is de hoofdzaak op de Gym-nasien. Op de Hoogescholen is blijkbaar naar de wetde hoofdzaak vakstudie. Maar dan is ook in helder lichtgesteld, dat de tegenwoordige wet op het Hooger Onder-wijs eene geduchte leemte bevat. Wetenschappen alsvakstudie zijn niet het gewenschte-Hoogere, of, zijn zijdit, dan moet een groot aantal andere wetenschappentot de Hoogescholen worden gebragt, zooals men insommige andere landen doet, waar men nog minder be-grip van het eigenlijk Hoogere in Hooger Onderwijsschijnt te hebben, dan men bij ons heeft. Litteraire inen zin van aesthetische vorming, waaronder vooral ookde beoefening der Grieksche en Latijnsche talen behooren,JS buiten kijf een voornaam bestanddeel van Hoogernderwijs, maar die litteraire, die aesthetische vormingin onze dagen in het geheel niet

meer genoeg, enzeer zeker niet genoeg voor ons Land, voor ons Volk; enziedaar ons nu op het punt gebragt, waarop wij, naovengtaande uitweiding, behoorden t'huis te komen.Welhgt is alsnog litteraire, dat is aesthetische vormingiiet voornaamste deel der hoofdzaak, althans men kanzich wel geen Hooger onderwezene denken, die niet hetvoorregt genoot van eene min of meer litteraire, dat isaesthetische vorming. Ik merk op, dat hier weder sprakevan vorming van den mensch, volkomen in denzelfdenin, waarin ik die woorden hierboven heb bedoeld; maar^Â?e onmisbare litteraire, dat is aesthetische vorming omvatP verre na niet alles, wat in onzen tijd en in ons landt een goede hoogere vorming behoort. was een tijd, waarin het doordringen in den geest



??? der Oudheid en het grondig beoefenen van oude letteren een hoofdbestanddeel der Hoogere opleidmg uitmaakte;maar nooit, zooverre mij bekend is, was hiermede dekr ng dier vorming gesloten. Wiskunde, wijsbegeerte, narnurkennis. welsprekendheid, ^J-ten werden to d.^^^ kring steeds noodig geacht; op alle Â?^^ere scholen metkos dezelfde bronnen van oefening, maar de beoefening van letteren stond nooit op zich zelve. Ik heb de woorden van den heer smidt : aesthetuchevormng wel gebruikt, maar, zoo verre mij bekend isheeft zich de kring van het Hoogere op geene enkeleoudere Hoogeschool tot enkel aesthetische vorming be-paald en met name daar niet-, waar men wiskunde op deLhool had opgenomen, en nog zooveel minder, wanneerdaarbij ook de wetenschap der natuur werd gevoegd. Reeds uit dit oogpunt is het duidelijk, daar men inde beteekenis van het Hoogere toch wel met zal willenteruggaan, dat eene aesthetische vorming van hem, dieHooger zal worden onderwezen, in onze dagen m ons land volstrekt niet voldoende is. Hierop wordt aangemerkt, dat niemand dit ook meermeent, want dat naast oude letteren, naast

geschiedenisen wiskunde, ook natuurwetenschappen vereischt wordentot voorbereiding, dat is, tot vorming van he^Hooger Onderwijs zal ontvangen, en alzoo de litteraire ,dat is de aesthetische vorming door andere bronnen nogzeer wordt ondersteund. Dit alles is enprijs te stellen, want het verruimt den blik; het vei-Leedt het bestaan van hem, die alzoo gevormd wordenzal; het is veel meer, dan vroeger ooit of ergens tot dievorming noodig werd geacht; maar het is daartoe in onzentiid en in ons land in het geheel niet voldoende. Ofzou iemand over die vorming tevreden zijn, dan magik vragen, van waar de algemeene klagten over gemisaan een krachtig leven ook bij hen die Hooger Onder-



??? wijs bij ons ontvangen hebben? Al komt niet alles inhet Besluit van 1815 voor, wat in de nieuwe Wet ge-vonden wordt, zij, die sedert 1815 Hooger Onderwijsgenoten hebben, hebben zich dat vormende deel, wat inde nieuwe Wet voorkomt, wel niet geheel, maar tochmeer of min eigen gemaakt. Op de oudere Gymnasi??nen op vele der tegenwoordige in ons land kwam dat allesniet voor, maar door het bezoek van andere scholen vooraf,door bijzonder onderwijs en door eigene oefeningen later,zijn zij, die onze Hoogescholen na 1815 bezocht hebben,niet verstoken gebleven van de kennis der Hollandsche,Fransche, Duitsche, Engelsche, Grieksche en Latijnschetalen en letterkunde, van de geschiedenis en aardrijks-kunde, van de wiskunde en van de zoozeer populairgeworden natuurwetenschappen. De nieuwe Wet brengt al deze zaken te zamen, maarde lieden van 1815 zijn er waarlijk niet vreemd aan; ikalthans ken onder mijne vrienden geen enkelen, voorwien de nieuwe voorbereiding zoo nieuw zou wezen. Enevenwel is men niet voldaan over de uitkomsten van onsHooger Onderwijs sedert 1815, terwijl toch aan

onzeHoogescholen met trouw onderwijs in tal van nuttigewetenschappen is gegeven. Zoo het U dus niet gelukt om aan te wijzen, waar-door die vruchten van het Hooger Onderwijs dan nietvoldoende waren, zoo Gij niet tot den grond doordringt,waaruit de gebreken ontstaan zijn, die het rijpen diervruchten hebben in den weg gestaan, en zoo Gij geenegeneesmiddelen aanwijst, waardoor die gebreken radikaalkunnen worden aangetast, zal hier verandering wel ver-andering zijn, maar niet tot verbetering leiden. Eennieuwe wet baat ons dus niet, omdat zij eene nieuwe wet is. Waarover klaagt men bij onze jeugd en bij het geheele^olk, en welke ziekelijke rigting kenmerkt onzen geheelentyd? Ziedaar twee vragen, waarop het antwoord moet



??? worden gezocht, eer Gij thans jonge raenschen dooronderwijs goed vormen kunt tot Hooger. In de nieuwewet is hiervan geen sprake; men heeft van onzen land-aard, zooals die tegenwoordig is, in de Tweede Kamergeen woord gesproken, en men heeft meerendeels hetbuitenland tot voorbeeld gekozen; men heeft in dedebatten telkens ingevoerd wat men elders had en niethad en elders noodig achtte en niet noodig achtte. Nudeelt Nederland wel zeer in den algemeenen tijdgeest,maar het heeft toch zooveel eigenaardigs, dat wij alsnogeen volk uitmaken, dat geen copie is van een ander, endat ook, als klein volk, een andere bestemming heeftdan de groote volken, die ons omringen. Slechts korte opmerkingen kunnen hier worden opge-nomen omtrent de hoedanigheden van ons volk; in hetbijzonder die, waarop bij vorming tot Hooger in hetonderwijs behoort te worden gelet. Ik noem slechts dit,wat vrij algemeen erkend wordt, en laat, als van zelfspreekt, godsdienstige overwegingen daar buiten, wantik spreek in een land, waarin onderscheidene gods-dienstige gezindten bestaan. â€” Ook ga ik het beteredeel van het volksleven voorbij, want dat spreekt vanzich zelf, en ik

bepaal mij dus bij de gebreken. Welnu, algemeen is de klagt over voortjagen, overoverijling en al de gevolgen van dien; over gemis aanrust en ernstig overleg; over alles overhoop halen, nietsmeer op vaste schroeven laten verblijven; over eigen-wijsheid en betweterij, waarvan men vooral de jeugdbeschuldigt, maar wat de ouderen wel aan de jongerenschijnen te leeren; over gemis aan billijke gehoorzaam-heid van jongeren aan ouderen, en van onderhoorigenaan hunne meesters, of aan de over hen gestelde mag-ten; over een geest van omverwerping van al, watvroeger geregeld was, en van regeringen en instellingeniet het minst; over gemis aan hechte grondslagen voor



??? het persoonlijk en voor het maatschappelijk leven. Eer-lijkheid en goede trouw zijn, zegt men, zeer afgenomen,en daardoor lijdt de Maatschappij in een groot deel harerrigtingen. Zelfstandigheid, zegt men, gaat meer en meerontbreken , voor schijn wordt veel gedaan j oppervlakkigheidneemt meer en meer toe en grondigheid neemt meer enmeer af; hoedanigheden, die zich uitdrukken in het ge-heele volksleven, en waarvan het toenemen eener schrik-verwekkende weelde het uiterlijk teeken heeten mag. Voorts zegt men, dat de beteekenis van vele hoogstbelangrijke woorden deels verloopen is, zoodat men voorpligt^zm moet: het is mij aangenaam; voor beginsel:het is mij nuttig; voor eerbied: het komt mij toe; voorijver: het geeft mij voordeel; voor vriendschap: ik hebU noodig. Of men nu in al deze klagten regt heeft, wie zal hetbeslissen, want wie heeft er eene balans, waardoor hijeerst zich zeiven en dan anderen naar waarheid wegenkan? Maar alleen een dwaas kan ontkennen, dat ertegenwoordig zeer veel over den geest der menschen wordtgeklaagd, en dus over mij en U; dat in de plaats vangoedkeuring geduchte critiek en afkeuring getreden zijn,en

dat wij dus in de hooggeroemde eeuw van verlichtingen beschaving alles behalve volmaakt schijnen te zijn. ^ De wederkeerige afkeuring is algemeen, onvoldaanheidis algemeen en een malaise is algemeen; altoos en voort-durend zoekt men het in iets anders, zoodat de beschaafdewereld opgevuld schijnt met de zoodanigen, die zondersteen der wijzen niet meer kunnen ademhalen. Niemand meene, dat ik voor mijn deel zooveel donkerszie in de tegenwoordige wereld: bij het opteekenen derlaatstgenoemde hoedanigheden van de tegenwoordig le-vende menschen heb ik alleen genoemd, wat ik van eenander gehoord of gelezen heb, maar het zal wel metnoodig wezen, mijne auctoriteiten met name in te voeren.



??? Ik voor mij heb mij over niemand te beklagen, wanthandelingen van anderen, zoo zij mij niet aangenaam zijn ,hebben geen grooten invloed op mij. Wat ik noemde,noemt men, zegt men, spreekt men dagelijks uit, en ikmoet het er dus voor houden, dat dat wel zoo zijn zal. En nu ons eigen land. Van het openbaar gebruik vanpetroleum ter verdelging en verwoesting zijn wij gelukkigver verwijderd; eene voortdurende jagt op een kerkge-nootschap, die men elders drijft, vindt in Nederland slechtsbepaalde afkeuring. Duizende voorregten erkennen wijalsnog met dankbaarheid. Maar zijn wij nog het oudeNederlandsche volk? Wij herdenken feestvierend de dadenonzer voorvaderen van voor drie eeuwen; maar zoudenwij in hun geval doen zooals zij gedaan hebben? Wordenook wij niet in den algemeenen stroom medegesleept, enmoet niet juist een klein volk, dat eene roemrijke his-torie heeft, door deugden aanvullen, wat het aan mate-ri??ele kracht derft? Al ware ons inwendig volkslevenook zonder gebreken, hebben wij naar buiten nog invloedgenoeg, om ons zoo dierbaar volksbestaan te verzekeren?Nog een paar vragen slechts. Hebben wij nog politiekemannen, of verslijten wij die

wij nog hebben? Worden demeest invloedrijke niet dagelijks uitgescholden voor eer-zuchtigen, voor te heulen met de clericalen ? En is dat niethet loon, wat den tegenwoordigen Minister van Binnenland-sche Zaken dagelijks bereid wordt, voor het wijden zijnerbeste krachten aan 's Lands belang? Is uwe oppositieeen zuivere, en toen Gij verleden jaar de woorden clericaalen anticlericaal door het Land deedt weergalmen, waart Gijtoen in de waarheid of daarbuiten ? Kan Nederland nogonafhankelijke, eerlijke mannen eeren, of moeten dezestelselmatig door den zwadder van laster worden gedood? Aangezien het nu vast staat, dat de minder beschaafdenminder invloed hebben op den volksgeest, en de meerbeschaafden , zoo zij daartoe goed zijn gevormd en voorbereid,



??? den grootsten invloed op die beschaving kunnen uitoefenen;aangezien juist de Hoogescholen daar zijn, om het mindergoede, wat tot het volk behoort, zooveel mogelijk tegente gaan en het goede, dat er toe behooren kan, te be-vorderen, zoo meen ik elkeen aan mijne zijde te hebben,indien ik nogmaals uitspreek: niet het weten, maar hetzijn, niet het kennen, maar het kunnen en doen, daaropkomt het aan. En alzoo zijn de Hoogescholen niet inde eerste plaats daar, om jonge menschen te vormen feÂ?!zelfstandige beoefening der Wetenschappen en hare toepassing,maar tot vorming van menschen, die door humaniora,door wis- en natuurkunde en andere dingen, en ook doorwetenschappen in staat worden gesteld, aan de spits testaan van hetgeen het volk behoeft, om gelukkig te leven. Wat nu onder die andere dingen verstaan wordt, wordtin het volgende besproken. Dit mag ik hier reeds op-merken , dat van geen mensch, die zijn geheele leven ineen praktischen werkkring heeft doorgebragt, te vreezen is,dat hij voor de beschaving, en met name voor die vanons volk, heil zou zoeken in een hoogere vlugt; hettegendeel is waar: ik zoek het heil voor het

volk op denbeganen grond, niet in een luchtbol en niet in eene mijn,maar op den vasten bodem. Op dien bodem wensch ikde grondslagen van den tempel der wetenschappen ge-vestigd te zien, maar ook datgene, wat zelfstandige veer-kracht en humaniteit aankweeken kan. Dit laatste houdtniets anders in, dan dat, wat tot een edelen volksgeestbehoort. Neem ik te zamen wat behoort tot de beste en meestgewenschte hoedanigheden van ons volk, dan heb ik dat,wat tot ?Š?Šn geheel verbonden uitmaakt, hetgeen ik noodigacht tot vorming van jonge menschen, die onze Hooge-scholen zullen bezoeken en haar zullen verlaten met het-geen van hen billijkerwijze mag worden verwacht.



??? 0Â°. NADERE ONTWIKKELING VAN HET HOOGERE. Ons volk is een praktisch volk; ik wensch in onzePloogescholen alzoo, dat ze praktische scholen zullen zijnals einddoel, en dat daarop, in overeenstemming met denieuwe Wet even als met het Besluit van 1815, Facultei-ten zullen bestaan, die nuttige leden voor belangrijke stan-den in de Maatschappij kunnen afleveren; maar ik wenschde basis van het geheel niet bij voorkeur in de wetenschapte zien, volkomen in overeenstemming met den geest vanons volk, zooals het thans nog is en vooral vroeger was:gezond verstand, veerkracht, zelfstandigheid, goede wil,eerlijkheid en goede trouw, en zoo nog eenige goedehoedanigheden. Om niet verkeerd verstaan te worden, zij het mij noggeoorloofd, het volgende in het midden te brengen, waar-uit dan tevens blijken zal, dat ik aan het woordje Hoogin Hooger Onderwijs geen anderen zin hecht, dan diedoor elkeen kan worden verstaan, die Ne??rlandsch bloedin de aderen heeft. Men kan een uitstekend beoefenaar zijn van weten-schappen, letteren of kunsten, en toch een vreemde-ling blijven voor zich zeiven. Ziedaar de hoofdzaak, dieik op het oog heb. Een Hoog

onderwezene moet zich-zelven kennen, dat is, hij moet kennis hebben van denmenschelijken aard, van zijn eigen persoon en van demenschheid. Indien Gij mij zoo iemand geeft, heb ikeen mensch; en geeft Gij mij een persoon met een atlasvan wetenschap beladen, zoo heb ik welligt een kind.Menschen nu helpen de wereld vooruit, en ik heb nooitgehoord, dat menschen onbruikbaar zijn, om weten-schappen te beoefenen. Zoo meen ik dan, dat v????r alle dingen zij, die zullenheeten, Hoog onderwezen te worden, ernstig en volhar-



??? dend zullen worden ingeleid in het hen u zeiven, alzooin de uitvoerige beantwoording der vragen: Wie is demensch? Wie ben ik onder de menschen? Het eerste wordtverkregen door de beoefening van menschkunde met hetreh-king tot de ziel, waaronder ik versta eene, indien ik dit zoonoemen mag, natuurhistorische behandeling der hoedanig-heden van den menschelijken geest: empirische psycho-logie. Ik bezig deze woorden, om geheel en al den schijnte vermijden, alsof ik hier eene zielkunde bedoel vanspeculatieven aard; ik wensch hier niet verder te gaan,dan eene duidelijke'beschrijving van elk vermogen vanden geest, en die vermogens zooveel mogelijk onder-ling gerangschikt en in praktisch verband gebragt. Hettweede wordt bereikt door karakterkunde-, en hier verlangik alweder, dat men het praktisch terrein niet zal ver-laten, maar zal voordragen hetgeen strekken kan, omde menschen, zooals zij zich vertoonen, te doen kennen,waardoor dan tevens gelegenheid gegeven wordt, eendieperen blik in zich zeiven te slaan. De school van plato droeg tot opschrift: Ken u zeiven;in welke drie woorden de kern der echte wijsbegeertebesloten is, zoo zij in praktischen zin worden

opgevat,en misverstand zal nu hier wel volkomen zijn buitenge-sloten , wanneer ik op het woord praktisch nog nader deaandacht vestig. Laat mij hier twee kleine boekjes noemen, die teregthoog zijn gewaardeerd, namelijk die van smiles: Ken uzeiven en Help u zeiven, boekjes, rijk voorzien'van voor-beelden van echt praktische naturen. Ik wensch nu voorhen, die Hooger worden opgeleid, eene zielkunde en eenekarakterkunde, in goede orde voorgedragen, die gestoffeerdzullen zijn met exempels als in smiles voorkomen, en diede geschiedenis in groote menigte oplevert. Met deze voordragten, zoo zij opwekkend en doormannen van karakter worden gehouden, wordt tevens



??? verkregen het optreden van moed en zelfstandigheid, hetverdwijnen van die onbeholpenheid, die soms het gevolgis van strenge beoefening van wetenschappen, het gevoelvan substantie; niet, dat men beter is dan een ander,maar dat men verpligt is, zijne krachten met woeker-winst te vergrooten en ten algemeenen nutte gaarne aan-tewenden. Aan dit onderwijs zou ik wenschen te verbinden eenezedeleer, vooral ordelijke uiteenzetting der pligten, eendeel der praktische zedeleer^ hetgeen kan worden voor-gedragen voor jongelieden, van welke godsdienstige ge-zindte zij ook mogen zijn. Men vergunne mij hierbij een dierbare schim van eenafgestorvene te voorschijn te roepen, die, toen ik studentwas, op weinige uitzonderingen na, alle studenten van alleFaculteiten op zijne lessen vereenigde en als een liefderijkvader ons jongeren trachtte opteleiden tot vrije beoefe-naars der wetenschap en tot menschen, die hunne krachtengaarne zouden wijden aan het algemeen belang, zonderop hunne bijzondere belangen het oog te rigten. Zijnnaam is Schr??der , de ge??erde bloedverwant van den hoog-geachten heer heemskerk. â€” Schr??der deed de mensche-lijke kennis

kennen als een teekenskunde. Hij deed zijnuiterste best, om de jeugd aan zich zelve te ontdekken,en vuurde haar aan, om de ontvangen krachten ten al-gemeenen nutte met liefde aantewenden. Ik roep thans de weinige van zijne discipelen, dienog in leven zijn, op, om duidelijker en beter dan ikhet kan, te getuigen, wat het Hoogere is in HoogerOnderwijs naar den zin van schr??der; ik roep hen op,die dezen uitnemende beter hebben verstaan dan ik, omzijn begrip van Hooger Onderwijs tegenwoordig in hethelderste licht te plaatsen, nu men den mensch steedsterug schuift en, als grootste heil voor de Maatschappij,het weten voorop zet; en wilt Gij weten, wie de uit-



??? nemende Schr??der is geweest, wiens naam door hetiongere geslacht bijna niet meer wordt mtgesproken?Neem dan de keurige levensschets ter hand, door zijnvoortreffelijken leerling do??wes geschreven. Bij dit ken u zeiven behoort tot dat Hoogere de kennisvan landen en volken: land- en volkenkunde bedoel ik.De geschiedenis der volken is vroeger voorgedragen,en daaruit is veel geput, wat tot het Hoogere in HoogerOnderwijs behoort; maar de landen en hunne voort-brengselen en gesteldheid, en de volken, die er wonen,met hunne zeden en'verhoudingen moeten mt een eigenoogpunt worden beschouwd en inzonderheid, zooals zijin den tegenwoordigen tijd bestaan. De blik van denHooger opgevoede moet ruim en mild wezen, en vooralbestaat voor ons, bewoners van een klein land, behoefteaan opzettelijk bijgebragte kennis van hetgeen er tegen-woordig buiten dat kleine land leeft en werkt. Dat hiervoor den Hooger onderwezene vooral de toestand vanzeden, kunsten en loetenschappen op den voorgrond be-hoort te staan, is duidelijk: de Hooger opgeleide moetweten, tot welke hoogte de voornaamste volken het thans in beschaving hebben gebragt. Ik moet hier bepaald

verzoeken, wel te willen op-merken, dat andere deelen van land- en volkenkundevoor den handelaar, andere voor den techniker, anderevoor den landbouwkundige nuttig zijn; de naam land-en volkenkunde kome alzoo op zeer onderscheiden pro-gramma's van onderwijs voor. Hier, waar het te doenis om eene Hoogere vorming van den maatschappelijkenmensch, is het boven genoemde zedelijke en verstandelijkedeel wel ter algemeene ontwikkeling voldoende, maar dit is dan ook onmisbaar. V????r men als element van Hoogere institutie kenmsmaken zal met den zedelijken en verstandelijken zin enden kunstzin der tegenwoordig levende volken, is tot â€? 1'iâ– ril M



??? die Hoogere ontwikkeling onmisbaar de geschiedenis dermenschheid, van den gang der beschaving van ons geslachtin verstandelijk en zedelijk opzigt. Wie zal eenige aanspraak kunnen maken op den naamvan beschaafde, en wie zal de vrijheid hebben, om weten-schappen ten algemeenen nutte aantewenden, zoo hij nietrustig heeft stil gestaan bij dat deel der geschiedenis,dat Historia humanitatis wordt genoemd? Het is de ge-schiedenis der beschaving van elk volk der oudheid envan later, en wordt besloten met dat deel der land- envolkenkunde, hetgeen ik daar zoo even noemde. De ge-heele menschheid, van hare jeugd tot op deze dagen,wordt ?? in de geschiedenis der menschheid voor oogengesteld met hare goede en met hare min goede zijde,waardoor Gij dan langs een geheel anderen weg wedergevoerd wordt tot het ken u zeiven, waaruit ziel- enkarakterkunde overvloedig voedsel ontvangen kunnen. Geenrijker bron voor dat Hoogere, dat het kenmerk uitmaaktvan Hooger Onderwijs, dan de geschiedenis der menschheid. Vergun mij andermaal, de herinnering aan een anderuitstekend man te verlevendigen, die de geschiedenis dermenschheid v????r 50 jaren

en vroeger aan bijna alle kweeke-lingen der Utrechtsche Hoogeschool voordroeg, zoodat zijaan zijne lippen hingen en den geliefden leermeester in hunhart droegen. Het was van heusde, die, even als schr??der,maar elk op zijne wijze, een waarachtig opleider totHooger mogt genoemd worden. Zijne Socratische school,zijne school van Polyhius, zijne Brieven over het HoogerOndenoijs, en andere geschriften, behoeven, wat denvorm betreft, tegenwoordig welligt eenige wijziging. Maarwat den inhoud aangaat, verdienen die geschriften ge-??erd te worden als de meest beminnelijke middelen,om het ken u zeiven van plato, op geheel andere wijzedan schr??der dat deed, diep in uwe ziel te prenten.van heusde was een man van echte humaniteit; ook hij



??? had zich even als Schr??der, ten doel gesteld, de jeugd,die hij in wetenschappen voorging, inderdaad tot dat-gene opteleiden, wat Hooger Onderwijs in waarheidHooger Onderwijs doet zijn. schr??der onderwees ver-schillende gedeelten der wiskunde en van heusde onder-wees Grieksch en algemeene geschiedenis. Op deze driesoorten van lessen kwamen de studenten, die elk dezervakken beoefenden; maar alle studenten bijna, die diennaam verdienden, vereenigden zich bij de voordragten,waar elk dezer brave mannen op zijne wijze het hen uzeiven den jongeren trachtte in het hart te prenten. Ik kan niet inzien welke van deze genoemde takkenvan kennis men missen kan, indien men een?Š Hoogerebediening in den Staat zal vervullen. Heeft men de uit-komsten daarvan langs een anderen weg verkregen, zoois eene studie daarvan onnoodig, v????r men in de Maat-schappij treedt. Maar mist men die uitkomsten, danblijft er niets anders over, dan ze langs den weg vanstudie zich eigen te maken. Om die vakken als iceten-schappen in bezit te hebben, is het alweder niet te doen,maar wel om hunne uitkomsten in volkomen eigendom tebezitten. Ik weet bij ervaring, dat zij onmisbaar

zijn, zoomen een ruimere plaats in de Maatschappij zal innemen,en het doet niets ter zake, hoe men hierover in anderelanden denkt; want de meening, die in een land heerscht,is afhankelijk van factoren, die dikwerf doen dwalen. Zijn jongelieden in een College opgenomen, zooals teOxford en te Cambridge, zoo kunnen de boven genoemdestudievakken deels onbeoefend blijven, en kan aan dejeugd hunne uitkomst ongemerkt worden bijgebragt, maar op scholen zooals onze Nederlandsche Hoogescholen, waar jonge menschen verschijnen , die niet altijd door karaktersals mentors tot karakters opgeleid zijn, is de studie dergenoemde takken van kennis onmisbaar. Twijfelt hieraan iemand, dan heeft hij eene schralere



??? voorstelling van de Hoogere bedieningen van den Staat,dan deze naar waarheid eischen. Ik weet nu wel, datde tijdgeest alles wil nivelleren, maar daarom juist komik er tegen op. Ik sta in het geheel niet alleen, maarheb ten deze voortreffelijke mannen aan mijne zijde. Devraag is slechts, om bij hen, die nivelleren, gehoor tebekomen. Hoe opus, hic labor est. Mag ik vragen, of de genoemde studievakken b. v.karakterkunde en geschiedenis der menschheid, maar ookde overige, in praktischen zin opgevat, voor iemandnuttig zijn of niet, of dat zij welligt uit een aardigheidzijn bijeengebragt? Zijn zij voor dezen en genen nuttigmag ik dan vragen, of zij dat dan niet zijn zullen voorhen, die in den ruimsten kring in de Maatschappijzullen verkeeren, waar zij v????r alles het algemeen belanghebben voortestaan; betrekkingen, die zoo gewigtig zijn,dat Gij, tot voorbereiding, vooraf het geheele apparaat hebtnoodig geacht van oude en nieuwe letteren en letterkunde,van geschiedenis en aardrijkskunde, van wis- en natuurquot;kunde, enz. Ik begrijp niet, waarom^ de uitnemende heer heemskerkde bovengenoemde vakken in de nieuwe wet niet heeftgenoemd de quinta essentia van al het Hooger Onderwijs,en

waarom hij uit de wet bepalingen gelaten heeft, waar-door in waarheid de kern van het Hoogere daarin wordtgemist. De geheele beschaafde wereld heeft er tegen-woordig behoefte aan , en Nederland niet het minst, om totdie kern gevoerd te worden, om bepaald te worden bijhetgeen goed en pligtmatig is, vooral om wat ander bloedin de aderen te bekomen, en, niet het minsi , om teworden afgeleid van dat geld verdienen, dat het Hoogstediep verlaagt; van dat jagen naar schijn, naar gemak enweelde; van die neiging tot traagheid en vadsigheid,waardoor alle inspanning moeite, en alle verheffing be-zwaar quot;'wordt.



??? Van mij. die nooit behoefte heb gehad aan eenig wijs-geerig stelsel, zal niemand hooren, dat wijsbegeerte mden Lt van een systeem, ot dat denbsp;der wijsbegeerte, in den trant van systemen, tot het Hoo-gere van Hooger Onderwijs moet gebragt worden, enevenmin mag ik daartoe brengen da metaphys.ca. trvalt naar mijn oordeel in dit leven g-'ieel iets anders tedoen, dan kraehten te verspillen aan abs raete redene-ringel, en niets acht ik dan ook verderfelijker dan jeug-dige hoofden hiermede te bezwaren. Maar tot het ge-noemde Hoogere behoort onmiskenbaar de redeneerkunde,waaronder ik versta de regelen, om gezona verstand-zond te gebruiken; zonder logica, geene Hoogere opvoeding. Voorts behoort tot dat Hoogere elojuen Â? Ik bedoelhet spreken uit de borst; pect.gt; est iuod duertum fant.Ik spreek niet over viterlyke welsprekendheid, maar overâ€želnbsp;Dat moet geleerd worden aan een icgelqk die heet Hooger te worden onderwezen. V^Urh3ke^ welsprekendheid behoeven zij, die geroepen worden in het Vâ„?Te redeneerkunde en van de uiterlijke welsprekend-heid moet intussehen met nadruk hemnerd worden datde Minister beide in zijn oorspronkelijk

concept had op-genomen voor de Gymnasi??n, maar dat de Tweede K?¤mefe uit de wet heeft gedrongen, en de Minister hierinheeft berust, en dat evenzoo de letterkunde derFranscheHoogduitsehe en Engelsehe talen door den Mmister medeteregt onder het gymnasiaal ouderwijs was begrepenmaar door de Tweede Kamer hieruit s verwijderd. Ikzal hierover nader spreken, wanneer ik handel over ArtB der wet, maar ik constateer reeds hier, dat de Ministergeen deel heeft aan het ontbreken van deze laatstge-noemde vijf takken van onderrigt op de aanstaande Gymnasi??n.nbsp;. ..j. â€? quot; Eindelijk behoort tot het Hoogere eene mwijdii^^ in de



??? edele kunsten: in de dichtkunst, in de toonkunst, in deteeken- en schilderkunst en in de beeldhouwkunst. Ik spreekhier volstrekt niet, zooals ligt verstaanbaar is, van eenonderwijs in deze kunsten, dat tot vorming van kunste-naars zou kunnen leiden, maar ik spreek van het gevenvan zoodanigen blik, waardoor van deze edele kunstenten minste de waarde kan worden beseft. Het aanleerenvan muziek en van teekenen, dat tegenwoordig tot denkring van beschaving gebragt wordt, behoeft niet in dienvan het Hoogere te worden opgenomen; dat aanleerenwordt door het volk als gewenscht erkend. De po??ziegeniet men gaarne, zonder hare organisatie te kennen,en van de schilder- en de beeldhouwkunst is de beoefeningslechts voor eenigen toegankelijk. Dit een en ander acht ik te behooren tot hetgeen mennoemt het Hoogere in het Hooger Onderwijs; het is on-misbaar voor een iegelijk, die met vrucht wetenschappenten nutte van het algemeen, in toepassing brengen zal.Zonder deze grondslagen verdient geen stand in de Maat-schappij den naam van een Hoogeren, al wordt ook weten-schappelijke opleiding tot dien stand in volle mate geno-ten, en al is men ook door wiskunde, door natuurkunde,door

letteren en geschiedenis genoegzaam voorbereid. Hiermede ontken ik geenszins, dat er wetenschappenzijn, die bij het vorige gevoegd, waarlijk het Hoogerezouden verhoogen : de wijsbegeerte van het regt en anderetakken van wetenschap, de wijsbegeerte der talen enandere verhefien inderdaad den mensch zeer, en wie zouniet wenschen, er iets van deelachtig te mogen worden?Maar Ars longa, vita brevis. De vraag is hier slechts,wat noemt gij Hooger voor allen, die zich op weten-schappen zullen toeleggen, en door die wetenschappender Maatschappij nuttig zullen zijn; en dan moet ik mijbepalen tot het algemeene en hoogst noodige. V????r dat men tot oefening in dit Hoogere overga,



??? behoort men zich eigen gemaakt te hebben wat tot be-schaving in ruimen omvang gebragt wordt in den tijd,waarin wij leven. Daartoe behoort thans in ons land,zonder tegenspraak, kennis van de Hollandsche, Fran-sche, Hoogduitsche, Engelsche, Latijnsche en Griekschetaal- en letterkunde, algemeene geschiedenis en m hetbijzonder die van het Vaderland; dit alles tot zekere mate;eenig begrip van oudheidkunde, wiskunde, natuurweten-schappen, politische en natuurkundige aardrijkskunde,en een schets van cosmograpliie, land- en volkenkunde, j redeneerkunde, welsprekendheid, teekenkunde en muziek j tot zekere hoogte, en bovenal onderwijs in zuivere godsdienst.nbsp;r â€? â€? u Dit alles behoort vooraf te gaan aan de oefening in het Hoogere, dat volgt. Inderdaad eene verbazingwekkendelijst; maar zonder hier in bijzonderheden te treden, diehieronder bij Gymnasium volgen, mag ik wel als mijn oor-deel uitspreken, dat ik niets mag opofferen van hetgeenik Hooger genoemd heb, maar dat ik zoowel ineen deelder zoo even genoemde humaniora, als in hetgeen menwetenschappen noemt, alle offers zou meenen te moetenbrengen, die gevorderd worden door de

krachten vanligchaam' en geest der jonge menschen; b. v. van meerdL ?Š?Šne taal, zou men slschts kunnen eischen het ge-bruik; de letterkunde der talen zou men kunnen beper-ken ; 'de geschiedenis kan worden ingekort. Van de kennisder ' natuur behoort slechts een korte schets te wordenvoorgedragen; van de wiskunde wil men slechts de ele-mentaire. In een klein land, waarin men eenige talenleeren moet, behoort men hier en daar iets opteofferen, enliever te zorgen, dat men gezonde zielen behoude in gezondeligchamen, dan dat men de jeugd zou verlagen tot last-dieren van veel weten. Men zal zich moeten toeleggenop methoden, die grondigheid aan kortheid paren, envoor kundige docenten is dat niet moeijelijk.



??? Vergt men van den jongen per etmaal niet meer dan2 a 3 uren inspanning: van den jongeling, tot aan zijnjgde levensjaar, mag, naar mijn oordeel, niet meer dan8 uur inspanning daags ge??ischt worden; van het tothet jaar niet meer dan 10 uur daags, en, daar delevensduur der menschen gemiddeld 39 jaar en 8 maandenis (Frankrijk. Annuaire du Bureau des hngitudes 1870)moet op het 24^^ÂŽ levensjaar de voorbereiding tot deMaatschappij zeker zijn afgeloopen. Een mensch van24 jaar heeft gemiddeld nog 37 jaar en 9 maanden televen. Naar deze grondslagen moeten alle oefeningenzijn ingerigt. Mens sana in corpore sano is de hoofd-zaak. Veel te veel vergeet men tegenwoordig wat dejeugd te doen heeft, en dat tot eene goede voeding nietalleen behoort het nuttigen van goede spijzen, maar ookhet verteren van deze. Er wordt daarover meer en meergeklaagd, maar het is, alsof men door die klagten hetgebrek nog erger maakt. Te veel voedsel bederft demaag, verwoest de gezondheid en verwekt ten slotte afkeervan voedsel. Ter vertering van geestelijk voedsel is veelrustige tijd noodig; men moet de nieuwe begrippen bijzich zeiven helderder maken en in zijne persoonlijkheidopnemen. Waarlijk,

wat het oor opneemt, heeft daaromnog geen plaats in den mensch. Men moet het nieuwgehoorde doen aansluiten aan hetgeen men reeds weet;en hierbij wordt men telkens gedrongen, om veel vanhet oude afteleeren. Denk U Uw schrijftafel; daarop wor-den dagelijks brieven en andere schrifturen en boekenneergelegd; Uw tafel kan ze niet meer bevatten, en Gijlegt het een en ander naast en rondom U. De voorraadvermeerdert dagelijks, en Gij legt het een en ander opandere tafels en in kasten, en Gij blijft daarmede voort-gaan. Wat zal er van Uwe studeerkamer in korten tijdgeworden zijn? Er moet geschift en verscheurd en ge-



??? rangschikt en behoorlijk geplaatst worden. Daartoe isdes te meer tijd en moeite noodig, naarmate Gi] dat lan-ger verzuimd hebt. Hij, die wijs is , ruimt dagelijks op ,en die het nooit doet, heeft geene vrije beschikking overden inhoud van hetgeen men hem heeft toegezonden, ennog veel erger: hij zal onder papieren en boeken en stotbegraven worden, en zijne kostelijke verzameling zal tenslotte niets beter zijn dan een zeer onaanzienlijk pakhuis. Geef aan den jongeling veel vrijen tijd, maar zorg,dat hij dien goed bestede, dat hij daarin zijn ligchaamoefene, een ligchaam, dat zeker op schoolbanken metbehoort, maar er nu eenmaal op geplaatst wordt. BeperkU zeker niet tot gymnastische oefeningen, al zijn zij ookdoelmatig gekozen, want dat surrogaat van regelmatige,corporeele werkzaamheden is op verre na met voldoende :de iongen en de jongeling moeten zich vrij bewegen mde open lucht, en door wandelingen van steeds grootereuitgestrektheid te maken, rondom zich leeren zien, mde natuur te huis leeren zijn; en, terwijl zij duchtige be-weging nemen, moeten zij met planten, met voedings-gelssen, met boomen, met de dieren, die zij aantref-L met akkerbouw, met al

wat er voorkomt, kennismaken. Men moet den jongeling hiertoe meer en meeropleiden, dat hij aandachtig zij op alles wat hem voor-komt, en zoo zulke bewegingen onder leiding geschieden,bevordert men tegelijker tijd velerlei goeds. De spelen of uitspanningen, waarbij de jongelmg zijnligchaam oefenen kan, zijn beperkt; de jongen heeft zijntol en zijn hoepel, maar de jongeling heeft bijna metsBiljarten is eene uitstekende oefening; het kolven is, helaas!niet meer in den smaak, en het mali??n is geheel m on-bruik geraakt. De Maliebaan te Utrecht, die ik m mijnjeugd nog als echte maliebaan gekend heb, kan het lee-ren, dat men weleer volstrekt niet meende, dat de stu-derende jeugd onder boeken behoorde te stikken; het



??? naloopen van den weggeslagen bal was eene goede lig-chaamsbeweging. Toen men de studenten liet mali??n,zorgde men ook voor paardrijden en de behandeling derwapenen; nog komen deze oefeningen op de series lectio-mm voor. In den laatsten tijd zijn bij ons hierbij ge-voegd oefeningen in het schieten en andere oefeningenin den wapenhandel; zij kunnen niet te zeer worden aan-bevolen. Pruimers, die, toen ik te Utrecht studeerde,studenten-liederen in het licht gaf, zegt onder anderen: Die altoos zit in 't boekvertrek, Hij wordt voorzeker stapel gek. Wat helpt hem dan 't studeren ? Liet men de tegenwoordige jeugd wat meer dit lied zin-gen , dan zou men voor haar ??f de lijsten der vakken,waaronder zij bleek en ziek moeten worden, veel kleinermoeten maken, of men zou er iets op moeten vinden,om de vakken zeiven zoo intekorten, dat zij genietbaaren toch nuttig zijn. Onder Hoogere opvoeding versta ik voorts zwemmenen andere oefeningen te water, zoo als roeijen. De Stu-denten van Oxford en Cambridge herinneren het onsjaarlijks. In de Engelsche opvoeding is een element,wat bij ons onbekend is, namelijk gesteld te wordenvoor onverwachte moeijelijkheden, ook voor

onverwachtegevaren; zoo doende ontwikkelt men karakters, en ditis iets geheel anders dan hetgeen gymnastiek uitwerkt.In het kort: men legge er zich ernstig op toe, aan destuderende jeugd lust inteboezemen, om de vele vrijeuren, die men haar schenkt, goed te besteden, een iegelijknaar zijn smaak, maar natuurlijk in eenvoudigen zin enook om een prikkel te zoeken in goede ligchamelijkeoefeningen, oefeningen voor den jongeling.op zijnen leeftijdnog veel meer noodzakelijk, dan voor den jongen. Gij dweept en teregt met de Camera obscura vanonzen eenigen hildebrand , maar wat baat dat dweepen,



??? als Gij den echten Hollandschen jongen in dat boek laatstaan en niet zoo veel mogelijk maakt, dat elke Holland-sche jongen gevormd wordt naar dat model.nbsp;_ Naar mijne innige overtuiging zal het Hooger Onderwijs,dat Gii geeft, dien naam des te meer mogen dragen,naarmate Gij het, natuurlijk binnen zekere grenzen,zoo inrigt, dat de jongeling veel vrijen tijd over hebbe.Tegenwoordig zoekt men het in multa, en het Hoogere is niets anders dan multum. Tot de oefening in de vrije uren behooren ook die in de kunsten en alzoo in teekenen en muziek, en methet minst lectuur van ernstige en beschaafde boeken.Waarom moedigt men niet bij den jongeling het teekenenin de vrije natuur aan, die uitnemende oefening om.oed te leeren zien, terwijl men door de frissche luchtwordt omspoeld? Rigt het daarheen, dat de jeugd deszomers vroeg het bed verlate, om buiten, teekenende ofmet een goed boek, zich mensch te leeren gevoelen, enmet een opgeruimd gemoed de lessen te gaan aanhooren,die wat inspanning vorderen; moedig kleine muziek- enzanggezelschappen aan; moedig, veel meer dan het ge-schiedt, het disputeren aan en het spreken voor de vuist;wek de

jeugd op tot het opvoeren van tooneelstukkenen het goed voordragen van proza en poezie. Van dit een en ander leeft er inderdaad zeer veel oponze Hoogescholen, maar ik wenschte dit zeer uitgebreidte zien, en ik zou mij zeer verheugen, indien aan aldeze oefeningen zekere leiding kon gegeven worden enzii veel meer konden worden uitgebreid. Alleen de har-monisch ontwikkelde mensch draagt gezonde vruchtenvan hetgeen hij of anderen tot zijne ontwikkeling bij-bragten- alleen de harmonisch ontwikkelde mensch zalin het Hoogere voor anderen regt nuttig kunnen zijn.En, zoo doende, zal men de gebreken van den tegen-woordigen tijd, waarover zoo luide geklaagd wordt, vroe-



??? ger of later weder doen afnemen en verdwijnen; maarnooit zal dit geschieden, zonder een ernstig streven naareen inwendig beter leven, alzoo nooit, zonder vervormingvan het gemoed tot waarachtige godsdienstigheid, dendiepste en hechtste grondslag van al datgene, wat in deMaatschappij Hooger wordt genoemd. Bedenk eens, hoeschrikverwekkend door vele jongeren de onsterfelijkheidwordt geloochend, en hoe de overtuiging van een gees-telijken, persoonlijken God bij hen gaat dalen! Inderdaad,de vraag is niet ongepast: waar gaat dat heen ? Ik sprakhierboven van pligtenleer en vergat hierbij niet de tref-fende woorden van ueville: Â?De pligt, zoo hij niet Godswwil is, kan altijd met een waas van schoonheid over-//togen zijn; ook aan een ijsschots kan men de eigen-//schap van schoon te wezen niet ontzeggen; niettemin,,/dan zelfs als zij schittert in de zon, bevriest men inhare nabijheid.quot; Uit het aangevoerde is voldoende gebleken, dat het-geen men Hooger noemt in Hooger Onderwijs, voor eendeel ligt buiten de oefening van het kenvermogen en van hetoordeel, en dus buiten de eigenlijke studie. Waarlijk, datHoogere is niet aan tabbaart of baret verbonden. Zie

denman van ervaring, sla hem gade, die veel ongeluk gehadheeft, of met veel tegenspoed heeft moeten worstelen,en die daarvan een goed gebruik gemaakt heeft. Slavan nabij hem gade, die groote reizen heeft gemaakt;ook den bekwamen zeeman, die zijne krachten in denstrijd met stormen heeft gemeten; den veldheer, die dendood vele malen onder de oogen heeft gezien. Het eigenlijkHoogere wordt alleen door het leven, alleen door ervaringverkregen. Maar dat leven en die ervaring kunt Gijniet koopen en aan de jeugd ten geschenke geven, enook zij verkrijgt ze eerst door te leven en te ondervin-den. Wat Gij dus aan de jeugd geeft onder den naamdat Hoogere, is iets dat Gij bereiken kunt en aan riN van



??? haar kunt mededeelen; het kan geenszins dat leven endie ervaring zelve vervangen. Maar Gij hebt voor dejeugd niets beters, en daar het in waarheid een afdrukselheeten mag van hetgeen leven en ervaring verwekken,zoo geeft Gij dat afdruksel. Wordt het echter gegevenin den trant van leeren; vat Gij het op als eenige onder-wijsvakken te meer: laat het dan veilig na, want danverstaat Gij het niet. Neen, slechtsnbsp;, die geleefd hebben en ervaring bezitten, kunnen hierin heilzaam voorde jeugd optreden; mannen, die het multa zelf verwerkthebben en er voor zich een kostelijk multum uit hebbenopgebouwd, zij alleen zijn in staat, de jeugd, die be-schaafd is, te verheffen tot een standpunt, waaruit zij dewetenschappen kan verstaan, zoodat zij voor haar envoor de Maatschappij gelijkelijk tot heil kunnen strekken. 6Â°. getuigenissen van anderen. Het kan weinig moeite kosten, den zin van hetgeenhier boven besproken is, toetelichten en te bevestigen,door de stem van anderen hier intevoeren. De keuzeis ruim, want, zoo men al verschillen mogt in de bijzon-derheden , in het algemeene is verschil onmogelijk tusschenhen, die zich een juiste voorstelling van Hooger Onder-

wijs hebben gevormd. Ik bepaal mij tot het aanvoerender volgende woorden van bevoegde mannen, van Neder-landers, van tijdgenooten, en wel in de eerste plaats vanden kundigen Rector van het Gymnasium Erasmianum,Dr. kan, die, bl. 105 van zijne onlangs verschenen Ge-schiedenis van die uitnemende school, zegt: wMen ver- wwacht van mij____geene apologie van de studie der oude //talen. Zij is sedert zeer weinige jaren niet meer noodig.



??? f/Er is een tijd geweest, geweest mag ik nu wel zeggen,//toen wis- en natuurkunde met nieuwe talen door zoo-//genaamde baanbrekers der nieuwe beschaving als de eenige//leerstof op de Middelbare of Hoogere scholen der toe-r/komst werden uitgevent.quot; //Reeds is de reactie gekomen. Niet de schreeuwers,//niet de niet-paedagogen â€” alle Nederlanders schijnen//echter met paedagogische talenten geboren â€” maar allen,//die in staat zijn, om met kennis van zaken te oordeelen,//hebben ingezien, dat een gedeelte der hoogere standen//nog eene klassieke opleiding behoeft.quot; //De Gymnasia moeten een tegenwicht vormen tegen//veel verkeerds, dat het Schoolwezen onzer dagen aan-//kleeft.quot; //Zoo ooit, d?¤n is thans het middeneeuwsche spreek-//woord: Incidit in Scyllam, qrd vult vitare Charybdim, op//ons toepasselijk.quot; f/Onze voorouders waren in hun voorbereidend Hooger//Onderwijs zeer onpraktisch. De hoofdrol speelde het//Latijn; Grieksch verstonden leerlingen en leeraren ge-//woonlijk even slecht. De Grammatica dezer schoone taal//was hoogst gebrekkig; het schoonste dialect uit het beste//tijdvak was bij 't onderwijs niet ten grondslag gelegd.quot;

//Aan wiskunde deed de jeugd weinig, aan 't Franschf/niet veel meer, aan 't Engelsch of Duitsch zoo goed als//niets; historie kwam nu en dan ter sprake; van natuur-//wetenschappen en hare methode sprak, noch wist ie-//raand. Onze eeuw daarentegen is de eeuw van weidsche//Programma's. De volken gevoelen als 't ware behoefte,//elkander den loef aftesteken door het opnoemen van alle//vakken, die zij in het kader van hun onderwijs hebben//geplaatst. Ook wij zijn medegegaan. Onze Latijnsche//Scholen zijn tot Gymnasia hervormd; wij leeren op school//alles, wat leerbaar is; wij vullen iedere ledige ruimte;//wij stapelen op, als de kleine mieren voor den langen



??? ;/winter, en wij meenenâ€žWant om iets te wetenâ€žherhaald â€” moet men 't geleerd hebben.quot; â€žMen jaagt van uur tot uur, van vak tot vakâ€žwaarlijk indefessum agendo!' â€žVerzwaar de examens, geef meer uren onderwijs,â€ždring Uw leerstof tot een kleine compacte massa samen;â€žplaats die in de kneedbare hersens der jeugd! zoo klinktâ€žhet steeds om ons heen; Ge moet ruimte, veel ruimteâ€žbeschikbaar hebben, ten einde alle eischen te bevredi-â€žgen, welke den ontwikkelden man bij zijne intrede inâ€žde Maatschappij gesteld worden.quot; â€žZoo is reeds menige vrolijke jeugd vergald, reedsff menige bloesem afgevallen, zonder vrucht te zetten.quot; â€žDe jonge man behoeft iets anders dan eenige kennisâ€žvan eenige zaken. Zelfs de beste school kan immersâ€žniet meer geven, dan dit weinige; dit begrijpt ieder,â€žals hij haar onderwijs toetst aan den grooten omvangâ€žder vele wetenschappen, of, om met de Romeinen uitâ€žden klassieken tijd te spreken, der Wetenschap.quot; â€žDe knaap lijdt onder deze methode; eigen lust enâ€žijver worden uitgedoofd; hij heeft rust noch tijd, omâ€žeen man te worden. Misschien is hier de reden

te zoe-â€žken, dat er in onze dagen zoo weinig mannen zijn. Deâ€žmeesten jagen allerlei dwaasheden na; de gemoedsrust,â€žhet hoogste goed, dat de menschen van den hemel kun-â€žnen vragen, maar die voor goud noch edelgesteentenâ€žte koop is, wordt nooit hun deel, omdat zij zich ver-â€žgapen aan ijdelheden. Geen wonder, want men heeftâ€žhun dit stelselmatig geleerd. Zij moeten uitblinken bo-â€žven anderen, niet door stille plichtsbetrachting, niet doorâ€žeen degelijk en deugdelijk gedrag; neen door postjes,wtitels, rangen of vooral door geld : rem facias, rem is nogâ€žonze leus. Zij hebben alleen voor zich en de hunnen te//zprgen; banden tusschen hun heden en hunne toekomst. zoo te zorgen voor 't leven.â€” het wordt tot vervelens toe 't is



??? wtusschen hun mikrokosmos en het menschelijk geslacht,/binden hen niet. Bij veel eigenliefde kan er voor liefdeff tot anderen geen ruimte zijn; zwakheid kan geen kracht,/ontwikkelen, pygme??n zijn in een reuzenstrijd onbruik-f/baar.quot; ,/Onze voorouders waren te eenzijdig bij hunne keus//der leervakken; hun eerbied voor de eeuwige stad, voor//haar gespierde taal en krachtigen staatsbouw sleepte hen//te ver mede â€” ik geloof het gaarne, doch de weg,//dien de vurigste bewonderaars van onzen tijdgeest wil-//len gevolgd hebben, voert zeker ten verderve.quot; //Laat er op nieuw kracht uitgaan van de frissche,//steeds jeugdige oudheid; laat zij op den geest werken,//als de gymnastiek op het lichaam. Rust moet de klas-//sieke studie geven en sterkte: dit behoeft een gedeelte//onzer hoogere standen. Op de Gymnasia is er, of lie-//ver, kan er in de oude wereld nog een middelpunt zijn//Voor al 't werken : in dat centrum moeten zich alle stra-//len vereenigen, hoe groot de omtrek van den cirkeltl ook moge zijn.quot; //In de oude schoolreglementen vindt men menig arti-//kel, gewijd aan de zedelijke vorming der schooljeugd.//Een lach speelt den onderzoeker dikwerf om den

mond,//als hij leest van de middelen, waardoor dit doel moest//bereikt worden, van de hybridische vermenging van,/doode school- en kerkvormen; het beginsel echter, dat//die verbleekte letters deed neerschrijven,' dwingt hem//nog achting af.quot; //Heilige grond is de school; zedelijk moet het onder-//wijs meer en meer worden. Zedelijk noem ik het, met//als dogmata ter sprake komen â€” deze blijven ver van//ons onderwijs â€” niet als kerkgeloof verdedigd of be-//streden of belachelijk gemaakt wordt, maar als de leer-//ling niet langer alleen hooge eischen aan anderen leert//Stellen, als hij allereerst diep besef krijgt van zijne



??? â€žeigene verplichting om te werken, om zich zeiven teâ€žverbeteren door meer kennis, door zelfkennis.quot; â€žHet gevoel van plicht, de stem van het geweten moetâ€žzoolaide spreken, dat het den jongen mensch onmogelijkâ€žwordt, het hem van die zijde gegeven bevel te weer-â€žstaan. Zoo ver dient hij langzamerhand te komen, datâ€žhij het oor niet kan sluiten, waar in dien geest tot hemâ€žgesproken wordt; het waarachtig menschelijke â€” datâ€žis het grootsche doel der school â€” behoort zoo sterkâ€žte worden, dat het den strijd tegen de dierlijke nei- â€žgingen kan volhouden.quot; â€ž't Is en blijft een ideaal; maar wat is onderwijs, wat â€žis een onderwijzer zonder idealen?quot; â€žDe onderwijzer moet dienen, d. i. zich zeiven ver-â€žloochenen zijn leven lang, en hij doet dit gaarne, wan-â€žneer hij waarlijk liefde voor zijn vak heeft, het schoon-â€žste, dat een mensch ooit beoefenen kan. Slechts on-â€žverdeelde toewijding kan hem de wijding geven, waar-â€ždoor hij priester wordt van 't ideaal; zonder zelf idealenâ€žte hebben, zonder een onwrikbaar geloof in den adelâ€žvan den mensch, in de toekomst der menschheid, kanâ€žhij niet werken

aan de vorming van de jeugd, en aller-â€žminst van het opkomend geslacht, dat bestemd is, omâ€žder menschheid de fakkel der ware beschaving vooruitâ€žte dragen. Ook op dit gebied zijn er veel Thyrsusdra-â€žgers en weinig Bacchussen, velen die juist omdat zij veelâ€žspreken van de mysteri??n, bewijzen, niet tot de inge- wwijden te behooren.quot; â€žNiemand meene daarenboven, dat er zelfs in de hoo-f/gere standen zooveel waarde aan het onderwijs gehecht//wordt, als eene oppervlakkige beschouwing zou kunnen//doen denken. Eene ondervinding van ettelijke jarenf/heeft mij het tegendeel geleerd. In opgewonden toe-//spraken, in sommige met een bepaald doel geschreven//werken, in theorie misschien komt dit groote vraagstuk



??? ,/tot zijn recbt â€” de mode, om steeds den mond vol teâ€žhebben van volksbeschaving en volksgeluk oefent inâ€ždezen ook grooten invloed uit â€” doch in de algemeeneâ€žschatting blijft de onderwijzer, laag of hoog, steeds deâ€žschoolmeester, die tot niet veel meer deugt, dan tot hetâ€žingieten van eenige maten kennis.quot; â€žMeedoogenloos is daarom vaak te huis de kritiek vanâ€žzijn persoon en zijn pogen, en zoo breekt de familie-â€žkring het beste en edelste gedeelte weer af van het werk,â€ždat de school met veel moeite optrok. Toch kan erâ€žslechts door samenwerking uit den knaap meer groeien ,â€ždan iemand, die iets weet; kan hij een man worden,â€žzooals onze eeuw z,e behoeft, onze eeuw met hare teâ€žglad geslepen vormen en te groote behoeften bij de hoo-â€žgere klassen en met hare peillooze ellende in de on-â€žderste lagen der Maatschappij.quot; Tot zoo verre Dr. kan. Hij teekent voortreffelijk , welkebehoeften onze tijd heeft, en hoe het Gymnasium moetmedewerken, om die behoeften te vervullen. Had hijuitvoeriger geschreven, ik had mijne woorden veilig kun-nen terughouden. Op ?Š?Šn punt welligt zou het bij op-pervlakkig oordeel

kunnen schijnen, alsof er tusschenden heer kan en mij verschil bestaat, namelijk: hij zietbezwaar in het zamendringen van gewigtige kundighedenin klein bestek, terwijl mij dat bezwaar niet voorkomt.Ik zal hierbij straks nader blijven stilstaan, maar herin-ner thans, dat ik met den heer kan strijd tegen overla-ding van de jeugd ; dat ik met hem van oordeel ben,dat de Oudheid in de tegenwoordige Hoogere opvoedingde kracht moet bijzetten, maar dat het natuurlijk onge-oorloofd zijn zou, de jeugd aan nieuwere talen en nieu-were letterkunde vreemd te doen blijven. Aan het woordvah en aan het woord mhtudie hecht ik meer dan ?Š?Šnebeteekenis, en met name deze, dat ik onderscheid voor-eerst : propaedeutische encyclopedie van een vak; ten



??? tweede encyclopedie; ten derde het vak in zijne gewonebeteekenis, en ten vierde, een breede opvatting vandat vak. Van menig vak kan de jeugd, omdat er zooveel te lee-ren is, niet meer plaatsen, dan propaedeutische encyclo-pedie , die, goed voorgedragen, een wapen zal zijn tegenoppervlakkigheid, en later, na volbragte studie zal wordenopgenomen en uitgebreid. Van oude letteren, van demoedertaal, van wiskunde en van geschiedenis meen ik,dat zoo zij leiden zullen tot Hooger Onderwijs, niets en-cyclopedisch mag worden voorgedragen. En op deze wijzehoop ik, dat de heer kan mij in hetgeen ik wenschelijkacht, niet zal afwijzen. Een tweede getuige, dien ik de vrijheid neem opte-roepen, spreekt meer bepaald over de Hoogescholen,maar heeft als de heer kan, weder de vorming van dengeheelen mensch op het oog. Het is onze nicolaas bebts :de man, wien elk Nederlander zoo gaarne hoort, en diezooveel regt heeft van spreken als iemand in het land.Hij zegt bl. 19 van zijne redevoering over TcaraMer, ka-rakterschaarschte, karaktervorming: â€žWat zijn Hoogescho-â€žlen? Zijn het niet de inrichtingen, waaraan het Vaderland,/de bloem zijner zonen

toevertrouwt tot hunne hoogsteâ€žen laagste, tot de voltooiing hunner opvoeding; de bloemâ€žzijner zonen, die van daar wederkeerende, als mannenâ€žin de Maatschappij zullen hebben optetreden; die ter-â€žstond een deel, eerlang het aanmerkelijkste deel derâ€žMaatschappij zullen gaan uitmaken; die eindigen zullenâ€žmet in hare belangrijkste kringen de Maatschappij teâ€žzijn? Al wat bestemd is, van uit die kringen en in dieâ€žkringen nut te stichten, invloed te hebben, licht teâ€žverspreiden, kracht te doen; al, waarvan voor de naasteâ€žtoekomst zijn inwendig welzijn, zijne waardeering naarf/buiten, zijn trap van beschaving, zijn wetenschappelijkeâ€žbeteekenis, zijn zedelijke waarde, met ?Š?Šn woord, zijn



??? ,/geluk en zijn eere zal afhangen â€” het vaderland ver-,/wacht het voor het grootste gedeelte van d?¤?¤r. Van,/daar, wat door hetgeen ondersteld mag worden daar te,/zijn geleerd en verkregen, wat door de titels en rechten,,/welke daar verworven zijn, tot de hoogste dingen ge-,/rechtigd moet geacht en geroepen zal worden, waaraan,/de hoogste belangen zullen worden toevertrouwd, wat,/op de plaats, die het geroepen wordt intenemen, aan,/het hoogste vertrouwen behoefte heeft en het hoogste,/vertrouwen waardig wezen moet â€” maar niet zijn zal,//maar al deze schoone verwachtingen teleurstellen, maar//zich op het aangewezen standpunt misplaatst zal gevoe-//len, indien het, wat het ook voor het overige bezitten//moge, geen genoegzame mate van zedelijke kracht en//zelfstandigheid in zich gevoelt en vermag te ontwikkelen,n indien het de Hoogeschool, zij het met de noodige, zij//het met de hoogste mate van kennis en wetenschap,//maar met geen of weinig JcaraJcter verlaten heeft; als de-//zulken, die gezegd worden veel te hennen, maar blijken//zullen weinig te kunnen, als geleerden mogelijk groot,//als menschen gering/ en alles behalve mannenquot; //Het is

waar, de Hoogeschool is eene school ter op-//leiding voor de wetenschap in de eerste plaats, en in de//tweede voor m.aatschappelijke betrekkingen. Maar oplei-,/ding voor de wetenschap, wat is het, concreter uitge-â€ždrukt, dan vorming van xoetenschappelijke mannen? Enâ€žeen wetenschappelijk man onderstelt een man, en eenuman onderstelt een karakter. Opleiding tot wetenschap-//pelijke mannen sluit vorming van dat karakter in, dat,/zij als wetenschappelijke mannen behoeven. Tot dit,/karakter behoort veel, en veel, dat tot de hoogste enâ€žinnigste zedelijkheid behoort. Waarheidsliefde in de eerste//plaats, maar om deze rein te bewaren, vrij te doen wer-//ken, krachtig tegen alle verleidingen van buiten en ver-//zoekingen van binnen te handhaven, een groote mate



??? //van zielskracht, zelfstandigheid, zelfbeheersching, moed.â€žOok behoort er bescheidenheid toe, om de grenzen vanf/het weetbare te eerbiedigen, op geen nog onbereikteâ€žstandpunten der wetenschap vooruit te loopen, en aanâ€žwetenschappelijke onderstellingen geen hooger recht ofâ€žwaarde toetekennen, dan zij als onderstellingen verdie-Â?nen; en geduld, om aan de ontdekking der waarheid enâ€žuitbreiding der kennis vooreerst genoeg te hebben, ookâ€žzonder uitzicht op dadelijke toepassing of rechtstreekschâ€žnut. En dit alles moet, met de mededeeling der weten-â€žschap zelve, en door de edele wijze, waarop zij wordt//voorgehouden, als ingeboezemd worden, met verhoudingf/nogtans van het noodlottige denkbeeld, dat, ofschoon//men,in een goeden zin zoo spreken kan, het doel der//wetenschap, in den eigenlijksten zin, in haar zelve liggen//ZOU of zou mogen liggen. Want met het wefeÂ? moet hetf/toch niet, maar om h?Št weten, niet slechts om de ver-//rijking, maar ook om de veredeling van den geest tef/doen zijn, met de uitbreiding der kennis niet maar om//hare uitbreiding, maar door deze, vroeg of laat, om def/bevordering van het geluk der

menschheid; de mensch-wheid, voor welke het hart zich onder het opgaderenâ€žvan wetenschap niet mag gaan sluiten, maar kloppende//moet worden gehouden of gemaakt. Loutere brood-â€žstudie hoont de wetenschap en vernediert haren beoefe-â€žnaar, ook daar, waar bevrediging van eene nietige eer-â€žzucht of verborgen hoogmoed het brood is, waarop deâ€žziele aast en bij kan leven; maar ook hij is niet dan//een ego??st, die de wetenschap niet beoefent, dan omf/in de wetenschap te zwelgen. Hij moge heeten voornde wetenschap te leven; het is niet alzoo; hij leeft niet,f/dan door de wetenschap voor zich zeiven. Hij mogequot;tot de uitbreiding der wetenschap medewerken en daar-tf door tot de weldoeners der menschheid gaan behooren: het'/mag hem niet als verdienste worden aangerekend, want 7



??? ffhet was niet alzoo gemeend. Hij moge het genot,,/dat hij in de beoefening der wetenschap smaakt, edel,/noemen en over zich zeiven voldaan zijn: zijn genotâ€žis niet edel en zijne zelfvoldoening is onwettig; want//er zijn geene edele genoegens der eigenliefde, en nie-,/mand mag over zich zeiven voldaan zijn, dan die een//hooger behoefte gevoelt en aan een schooner roeping//gehoor geeft dan die om, op welke wijze dan ook, voor trzich zei ven te leven. //Opleiding- voor de wetenschap (de zuivere wetenschap)//heeft een verheven klank; opleiding voor toetenschappe-nlijhe betrekkingen luidt veel geringer en is het, indien//men in eene maatschappelijke betrekking weinig meerâ€ždan in de Maatschappij, een standpunt voor zich zel-//ven ziet, maar niet, wanneer men dien naam vanbetrekking in zijne natuurlijke beteekenis en in diepen,/?’zedelijken zin opvat, en de maatschappelijke betrekkingâ€žbeschouwt als de aangewezen richting, waarin men dei,inwendige^ betrekking, die men als lid van het geheel,â€žop het geheel gevoelt, metterdaad, naar gaven en//krachten, in een weg van vruchtbare werkzaamheidâ€žkan openbaren. Met andere woorden: indien er

liefdeâ€žbestaat, liefde voor de Maatschappij, liefde voor hetâ€žVaderland, liefde voor de menschheid; liefde, en daar-â€ždoor wezenlijke en hartelijke deelneming in het ge-â€žraeenschappelijk belang; liefde, en daardoor drang des//harten, om eigen geluk aan dat des naasten te verbin-,/den en mede te werken, met hart en ziel mede te//werken tot het gemeenschappelijk welzijn. De onkunde//heeft behoefte aan onderrichting, de dwaling aan//terechtwijzing, het leed aan verzachting, de zwakheidâ€žaan bescherming, het kwaad aan beperking, de zondeâ€žaan bestrijding, de sterfelijkheid aan troost, de welvaartâ€žaan bevordering, de maatschappelijke inrichting aan ver-â€žbetering, de menigte aan bestuur â€” en aan de Hoo-



??? m //gescholen zijn, die in deze behoeften moeten voorzien,ff en die dan ook zeiven moeten voorzien worden, niet,/alleen van de noodige kennis en de vereischte bekwaam-f/heden, maar ook met een besef van hunne hooge roe-//pmg, en met de zedelijke vereischten, om daaraan opf/de waardigste en edelaardigste wijze te voldoen.quot; Ik had niet noodig gehad, van deze woorden te zeg-gen, dat zij van beets zijn. Wie heeft ooit schooner,wie ooit waardiger, wie ooit juister geteekend, watHooger Onderwijs behoort te wezen, en in wiens mondpassen deze woorden beter dan in den zijne? Nog een getuige van groote bevoegdheid, een getuige,die door den heer lenting in de Tweede Kamer ie op'geroepen, en die in kort bestek, maar volkomen juistuitdrukt, waarop het bij Hooger Onderwijs aankomt. De hoogleeraar vissering zegt (Bijblad, pag. 970)://Ik kan mij geen Hooger Onderwijs denken, dat niet//in zijn wezen en doel beide tot fondament heeft het//beginsel van vrije, zelfstandige ontwikkeling van denf/geest, en als middel daartoe aanwijst vrije, zelfstandige//studie. Ik kan mij wel een onderwijs denken, dat op//niets anders is aangelegd, dan om iemand in den kort-//sten tijd

en met de minste kosten klaar te maken voor//een beroep, 't zij van praktizijn of van schoenmaker-//maar ik kan aan de school, daartoe bestemd, geen//hoogeren rang toekennen, dan van ambachtsschool, onver-//schillig of dat ambacht de rechtspraktijk, dan het//schoenmaken zij. Ik kan mij voorstellen, dat aan de//leerlmgen op zulke school eene zekere hoeveelheid ken-//nis kan worden ingepompt, en dat die massa kennis//door de spons, die haar heeft ingezogen, getrouw wordt//teruggegeven, als zij bij het examen duchtig uitgekne-//pen wordt; maar ik kan mij de mogelijkheid niet voor-//stellen, dat de aldus aangebrachte kennis door denf/leerlmg wordt opgenomen en verwerkt als voedsel voor



??? ,/den geest, waarop hij later zal moeten teren, als een//fonds van degelijk weten, waaruit hij zal moeten put-//ten, wanneer hij de verkregen kundigheden ten nutte//der' Maatschappij zal aanwenden. Ik kan mij wel eenâ€ždenkbeeld vormen van een onderwijs, dat door denâ€žleeraar met plichtmatigen ijver wordt gegeven en doorâ€žden leerling met gehoorzame naarstigheid wordt aan-â€žgenomen; maar ik kan de gedachte niet van mij weren,â€ždat zulk een onderwijs den student enkel m staat zalâ€žstellen om te weten en na te praten wat Professor A,/of B er van weet en van gezegd heeft, maar hem met,/zal opleiden tot eigen inzicht in de wetenschap zelve.,/Ik acht het zeer licht mogelijk, dat men op deze wijze,/ordentelijke predikanten, behendige praktizijns, gerou-â€žtineerde ambtenaren, handige artsen aankweeke, maarâ€žik acht het ondoenlijk, langs dezen weg godgeleerdenâ€žte vormen, die de gemeente opbouwen m de hoogsteâ€žwaarheden; rechtsgeleerden, die het recht ontwikke-â€žlen in verband met de steeds zich vernieuwende be-â€žhoeften der Maatschappij; staatsdienaren, die door hunâ€žzegenrijken invloed het volk eene goede schrede voor- â€žuit

brengen.quot; Na aan deze ge??erde bondgenooten het woord gegeven te hebben, zij het mij geoorloofd op te merken, dat ikde eenvoudige woorden, die ik in 1865 over Studiumqenerale heb in het licht gegeven, nog gaarne tot demijne maak, en dat ik van het geheele Hooger Onderwijsgeen heil voor de Maatschappij verwacht, zoo het metwordt ingerigt naar de woorden van de heeren kan,beets en visseeing; Geschiedt dat en verstaat de jeugddat en volgt zij dat. dan bereidt zij aan het vaderlandgeluk en aan zich zelve wat wilhelm von humboldt inle taal van heye haar zoo uitnemend heeft voorgehouden : Wie aan zijn jeugd getrouw blijft, heel zijn leven, En, diep in 'thart, die trouw geleerd heeft te eeren,



??? Vindt ?Š?Šulieid in des geestes wisslend streven,En zal der wroeging geesel van zich weren. Dan voelii nog 's grijsaards borst, in zalig beven,Al wat zijn jeugd als bloesem mogt waardeeren;En ziet der Liefde en Geestdrift Englen keerenEn 't heilige, dat zijn ziele had verheven. Want van de kransen, die deze aard kan geven,Zal steeds de krans der jeugd het lieflijkst bloeijen.En tot aan 't graf haar balsem uit doen vloegen:Alle andre â€” slechts een oogenblik ons boeijen!Maar onverwelkt zal deze het hart omwevenVan hem, die vroom zijn jeugd is trouw gebleven. 7Â°. slotsom voor het hoogere. Mijne uitkomst is, dat de kennis, die noodig is voorde bedoelde Hoogere standen in de Maatschappij, eengrondslag behoeft, en dat die grondslag tegenwoordigbijna algemeen wordt miskend; dat Nederland, wel-eer aan het hoofd der beschaving, niet langer blin-delings den dwalenden stroom des tijds volgen mag;dat een Nederlandsche Wet op het Hooger Onderwijsthans een exempel had kunnen wezen voor de beschaafdewereld, indien daarin de grondslag ware aangewezen vanzulk een algemeene vorming van den mensch, als doorbeets, kan, vissering en anderen is bedoeld;

dat hierniemand kan wenschen, de hoofden der jeugd te bezwa-ren met speculati??n, maar integendeel in die hoofdendatgene te brengen, waardoor zij tot de beoefening vanwetenschappen worden ingeleid, als klare, heldere, juiste,waarheidlievende en opregte naturen, volkomen naar dengeest van beets, kan en vissering. Daarin ligt het Hoogere en in niets anders; en die datbegrepen heeft en zich dat heeft eigen gemaakt, zal bijna



??? niet behoeven aan de hand van anderen geleid te wordendoor vele der tegenwoordige wetenschappen; maar zalop dat veld zijn weg vinden; hij heeft het mulium; envan het multa, dat hem voorkomt, zal hij het koren enhet kaf leeren scheiden. Hij kan. daar Gij hem het al-gemeene geleerd hebt, deels het bijzondere zelf vinden,deels het zich eigen maken, deels het weten te verwer-pen als onnut of schadelijk. Ik wensch den Hooger Onderwezene datgene t??e, watden heer heemskerk zoozeer tot sieraad verstrekt, en ver-klaar het voor onmogelijk, dat, anders dan bij uitzonde-ring, voor land en volk en wetenschap uitstekende men-schen naar de nieuwe wet zullen kunnen worden verkregen. Wat ik hier heb aangevoerd, acht ik zoozeer hoofd-zaak , dat ik daarom reeds alleen gewenscht heb, dat dewet niet m??gt tot stand komen. Zij heeft veel korterlevens-duur te wachten, dan de wet op het Middelbaaronderwijs, die na weinige jaren bestaan te hebben, ophet punt staat, herzien te worden; of dan de wet op deuitoefening der geneeskunde, die, mede van zeer nieuwedagteekening, in de zaak der examens aan niemand meervoldoet. In waarheid was dat spekn mei de belangen

vanhet voll, en het zou mij innig leed doen, indien het werkvan den voortreffelijken Minister heemskerk onder datspelen zou worden gerekend. De nieuwe wet mist een aanzienlijk deel van het Hoogereals zelfstandigen grondslag van het geheel. Dat Hoogerebehoort de Hoogescholen te kenmerken, waar weten-schappen beoefend worden, en die wetenschappen zelvezijn geenszins dat Hoogere. Deze verwarring moet tocheenmaal ophouden. Onze voorgangers hebben haar metgeschapen, maar het is een uitvinding van den nieuwerentijd. Men heeft een Hoogere rijschool; men wil eeneHoogeschool voor het tooneel; men verlangt eene Hooge-school voor den ingenieur; men heeft een Hoogere land- u 11 W I â–  i â–  I



??? bouwschool, eene Hoogeschool voor schoone kunsten, enz.Niemand kan hiertegen zijn, maar waar er sprake;;is vaneene Hoogeschool, waarop vakwetenschappen als weten-schappen beoefend worden, daar moet men erkennen: a.nbsp;dat, na eene grondige beschaving, eene algemeene vor-ming van den mensch moet plaats hebben, eer hij zichmet vrucht op de beoefening van de vakwetenschappen zal kunnen toeleggen, en b.nbsp;dat die algemeene vorming juist datgene wezen moetwat wordt verkregen door hetgeen weleer studium generale werd genoemd. In de nieuwe wet is nu juist dat studium niet onder,scheiden, maar is hetgeen hiertoe behoort, of onregelmatigverdeeld tusschen de beoefening der vakwetenschappen,of, hetgeen nog erger is, van de Hoogeschool verwijderden naar de Gymnasi??n verwezen, ??f in het geheel nietgenoemd, zoodat er in de wet van zelfstandigheid van?¨^i studium generale geen sprake is. De Minister is hier, meen ik, verleid geworden doorden sints jaren aangeheven kreet tegen de Propaedeusis.Die kreet 'is mij zeer wel bekend, maar heeft nooit een goeden grond gehad. Wat is propaedeusis? In het algemeen,

voorbereidingvoor iets anders, en alzoo ook in wetenschappelijken zin.De beteekenis van het woord is dus pheel en al afhan-kelijk van datgene, wat voorbereiding noodig heeft.Zoo is ziektekunde de propaedeusis van het uitoefenender geneeskunst; zonder de kennis van den gezondenmensch geene kennis van den zieken. Zoo is dan dephysiologie de propaedeusis der pathologie; maar om deverrigtingen des levens te kennen, moet men de zamen-stelling van het menschelijk ligchaam verstaan, en zoo isdan de ontleedkunde de propaedeusis van de physiologie.Zoo zou men kunnen afdalen en stuiten ten laatste ophet leeren spreken van het kind, hetgeen dan de eerste



??? 104 propaedeusis zijn zou. Het hangt er dus geheel en alvan af, welke beteekenis men aan het woord gelieft tegeven. Meer bepaald kan het onderrigt, dat op een vooraf-gaande school gegeven wordt, heeten de propaedeusisvoor het volgende. In dien zin geeft dan de lagere schoolde propaedeusis voor het Gymnasium, en geeft het Gym-nasium de propaedeusis voor de Hoogeschool. Zoo doendeis het dan weder de vraag, welke vakken men tot dedrie genoemde scholen gelieft te brengen; en dit verschiltvoor tijden en plaatsen. In het Besluit van 2 Augustus 1815 heeft men natuur-lijk het Gymnasium aangezien als propaedeusis voor deHoogeschool, maar men is hiermede nog niet tevredengeweest, en men heeft, voordat de leerling overging totde beoefening van het vak, hetwelk hij later in de Maat-schappij wenschte uitteoefenen, of waarin hij althans dengraad begeerde, |nog eene andere propaedeusis noodiggeacht: eene voorbereiding tot het goed beoefenen vaneen breeden tak van wetenschap, tot wiens uitoefeningmen later geroepen worden kan. Die voorbereiding heeftmen, en volkomen teregt, op de Hoogeschool gebragt.Na goed volbragte studie in hetgeen

hiertoe behoorde,werd een graad toegekend en wel de graad van candidaatin de propaedeutica. In Frankrijk heeft men alsnog het-zelfde, hoezeer dan ook in inhoud eenigszins gewijzigdin het Bachelier ?¨s lettres, In het Besluit van 1815 komen meer soorten van pro-paedeusis voor; zekere letterkundige ontwikkeling werdgevorderd in gelijke mate van allen, die een academischengraad begeerden; door hieraan te voldoen, verkreeg men geenbijzonderen titel, hetzij men reeds al of niet op de rol derHoogeschool was ingeschreven als toehoorder; men heettedan eenvoudig student, zooals alle andere ingeschrevenen.Voor de regten en godgeleerdheid moest men nu een m Itii^ TH- ??'i?



??? nader letterkundig examen afleggen, en dat heette pro-paedeutisch; voor de geneeskunde moest men een natuur-kundig examen afleggen, en hoezeer dit van een geheelanderen aard was dan dat voor de regten of de theo-logie, zoo werd dit toch ook propaedeutisch genoemd,eene zaak, die veel verwarring heeft gegeven, en die,hoe eenvoudig ook, door weinigen is begrepen. Studentenin de regten, de theologie of de geneeskunde konden alsnudingen naar den graad van candidaat in de regten, de theo-logie of de geneeskunde. Voor twee faculteiten werd geenpropaedeutisch examen gevorderd, namelijk voor den graadvan Doctor in de letteren en voor dien in de wis- ennatuurkunde. Z???? was het op onze Hoogescholen, naarhet Besluit van 1815. De uitstekende mannen, die dat Besluit hebben ont-worpen, hebben ongeveer propaedeusis genoemd, wat iknoem studium generale; zij hebben echter toen onder depropaedeusis niet genoeg opgenomen en zeker niet genoegnaar den tegenwoordigen stand der wetenschappen. Maarzij hebben teregt eene algemeene vorming op de Hoogeschoolaan het vak onderwijs willen doen voorafgaan, alzoo eenwaar studium generale, waardoor broodstudie

werd be-streden en de jeugd waarlijk zou worden opgeleid toteene breedere beoefening der wetenschappen, die haar inhare vakstudie wachtte. Deze uitnemende mannen hebben ter?¨gt ingezien, datde geneeskundigen na volbragte taalstudie vooral hunstudium generale in de natuurwetenschappen moesten zoe-ken, maar hebben toch op de Hoogeschool van de ge-neeskundigen nog oefeningen gevraagd in Latijnsche enGrieksche letterkunde, in de logica en in de wiskunde.Zij hebben voorts voor wis- en natuurkundigen op deHoogeschool ook oefeningen in Latijnsche, en Griekscheletterkunde en logica voorgeschreven. Zij hebben voortheologen en juristen, behalve logica en wiskunde, let-



??? terkundige en geschiedkundige oefeningen ge??ischt, eneindelijk voor de letterkundigen gevraagd wiskunde enlogica, alles op de Hoogeschool. Dit een en ander behoeft in deze dagen wijziging enuitbreiding; want in de laatste 61 jaren zijn de weten-schappen zeer vooruit gegaan. Maar het beginsel vanstudium generale, in het Besluit van 1815 nedergelegd, be-hoort, naar mijne innige overtuiging, door alle volgendeeeuwen te worden gehandhaafd, en laat men het los,dan opent men de deur, waaruit vroeger of later hetHoogere van de Hoogeschool zal wijken, om er een andersoort van Hooger achter te laten, hetgeen ook op deHoogere rijschool van toepassing zal kunnen zijn. Het is in zekeren zin onverschillig, waar het studiumgenerale beoefend wordt, op het Gymnasium of op deHoogeschool, want kort men het verblijf op de Hooge-school in, dan verlengt men dat op het Gymnasium, zoomen het studium generale daarheen verplaatst. Maar danheeft men tevens het Hoogere aan de Hoogeschool ont-nomen en bij de Gymnasi??n gevoegd; en dat de vak-scholen dan meer en meer zullen worden een voorberei-ding voor een beroep en niet een voortzetting van

dengeest van het studium generale, die op het Gymnasiumbehoort te leven, ligt voor de hand. Ook behoeft juistde opleiding in dat studium generale die vrijheid, welkeop een Gymnasium niet bestaan mag, maar op de vol-gende school naar haren aard behoort te leven. De raad van Professor donders , helaas! voor een deelin de wet gevolgd, om de natuurwetenschappen voor aan-staande geneeskundigen deels aan het Gymnasium te doenonderwijzen, is, indien het bovenstaande juist is, hoogstverderfelijk, zooals ik hieronder nader ontwikkelen zal. Tegen de propaedeusis der theologanten en juristen opde Hoogeschool heeft men ingebragt, dat de vruchten nietgelukkig waren, en dat, zoo de jongelieden langer op P l' V.: i -i. m



??? de Gymnasi??n verbleven, zij op de Hoogeschool dadelijkaan het werk zouden gaan. Indien nieuwe vakken aande jeugd op de Hoogeschool als studium generale dadelijkworden aangeboden, acht ik de genoemde bezwaren zoo-veel mogelijk opgeheven. De propaedeusis moet niet we-zen een soort van herhaling van hetgeen op het Gymnasiumvoorkwam, zooals dit althans in den aanvang verkeerdelijkis verstaan, naar het Besluit van 1815, voor twee van devijf faculteiten: zij moet en zal, tot studium generale her-vormd, voor den jongeling nieuw en levengevend zijn,en dan trekt men den nieuwen student met zekerheid.De waarheid daarvan wordt bewezen door de studentenin de geneeskunde, die in de natuurwetenschappen alspropaedeusis bij hun intreden in de Hoogeschool, dadelijkeen prikkel vinden tot studie. Hoe men dan ook depropaedeusis voor geneeskundigen, zooals die was van1815, op dezelfde lijn heeft kunnen stellen, als die voortheologanten en juristen was bepaald, is mij een volkomenraadsel. Ik zeg welligt ten onregte bepaald, want demannen van 1815 hebben stellig met de propaedeusisvoor deze laatsten geene

voortzetting verlangd van het-geen op het Gymnasium behandeld was. Wat behoort Â?r dan in den tegenwoordigen tijd tot datstudium generale gebragt te worden? Moet die voorberei-ding wezen eene algemeene voor alle Hoogescholen indezen tijd, voor alle landen dezelfde, en dezelfde vooralle beoefenaars der wetenschappen? Wat moet het uit-gangspunt zijn bij dit studium generale? Wat moet mendaarin voorbereiden? Moet niet dat Studium ]aSsX dienen,om aan den jeugdigen mensch te geven die vaste enhoogere tint van beschaving, die ik reeds heb aangeduidin den geest van beroemde mannen? Ziedaar vragen, wier korte beantwoording ik hier bovennaar mijn beste weten heb gegeven. Aan de wet ontbreekt eene vorming van den jeugdigen



??? 108 mensch, te verkrijgen door het Un u zeiven in elke be-tekeni; door zklJcmde. door iaraUerlÂ?Â?de. door eeneernstige 'fUglenleer, door volkenkunde in .edel^ken mstanlmen m. door y.?„te der menseUmd doorredeneLnde en door â€žehpreken?¤J,ei?¤:^. doorIracUye en ,joei geleide plymle opvoeding, door oefen,ngin de sehoone k??nden, en bovenal Aoor eene eeU gods- 'tf:iirSoveel draden, die geweven behooren teworden door de geheele opleiding van ^en jon^lmgtot mensch, die in hoogere betrekking m de Maat-chappii werkmm zal kunnen zijn. Maar, na het ver-aten van het Gymnasium, behoort, â€žaar mijn inzienhet eerste studiejaar op de Hoogeschool grootendedsgewild te worden aan hetgeen zooeven is genoemd, UeRedeneerkunde en de welsprekendheid behooren reeds mWinselen op het Gymnasium behandeld te zijn, md.enwensch zou worden gevolgd, en op de Hoogeschool breeder besproken te worden. Is al het genoemde onderwijs voor het eerste jaar teuitgebreid, of meent men. dat het goed is den studentdadelijk meer of min tot zijn vak mteleiden, zoo kan een deel verplaatst worden naar tÂ?''Â?fMaar in de eerste twee jaren van het verblijf op

deZgesehool behooren de laatstgenoemde vakken beorfendte zijn, die thans een hoofdbestanddeel van het SÂ?-generai uitmaken. Over de vakken, die tot de eigenlijkevakstudie behooren, spreek ik hier onder.nbsp;^ Nemen wij thans een overzigt van hetgeen het HoogerOnderwijs in Nederland te doen heeft, om aan zijn naam te beantwoorden.nbsp;. . u -j De Hoogeseholen in ons land worden inzonderheid p' 1 bevolkt door jonge mensehen uit den gegoeden burger-stand- slechts eenige weinige gefortuneerden bezoekenhaTr om een titel in de regten te bekomen; het meeren- mi



??? deel der studenten in de regten behoort mede tot dengegoeden burgerstand, waartoe bijna alle studenten inde andere faculteiten moeten gebragt worden. Van meergegoede famili??n gaan vele jongelieden in de militairedienst, of in administratieve betrekkingen, in landbouw,enz. â€” Om dus een peil te hebben van het intellectueelgehalte der Nederlandsche Hoogescholen en Gymnasi??n,heeft men zich vooral aftevragen : wat leeft er aan intellec- tueele krachten in de gegoede burgerklasse van onze Maat-schappij? De drie Academiesteden, en Utrecht wel hetmeest, leveren een evenmatig grooter deel studenten danandere steden van het land, ook Amsterdam; Dordrecht,Middelburg en Haarlem betrekkelijk minder; Rotterdamen 's Gravenhage weder meer. Voorts komen uit deandere plaatsen, die Gymnasi??n hebben, en eindelijk hieren daar uit de kleinere steden en van de dorpen jonge-lieden naar de Hoogescholen, zoodanig, dat het meeren-deel der theologanten zoons zijn van predikanten; studentenin de geneeskunde zijn dikwerf zoons van doctoren inde geneeskunde, of van heelkundigen of van apothekers.Zij die de

natuurwetenschappen beoefenen op de Hooge-school komen derwaarts veelal met het voornemen ge-neeskundige te worden; en eindelijk zijn de letterkun-digen voor een deel studenten in de regten of m de godgeleerdheid. Zoo was het ongeveer sedert het Besluit van 1815.De wet op het Middelbaar Onderwijs heeft, wat de letter-kunde en de natuurwetenschappen betreft, daann eenekleine verandering gebragt. En wat ik hierbij tevensopneem: in de latere jaren is in klimmende mate toe-genomen het verleenen van academische graden aan dezoodanigen, die geene Gymnasi??n hadden bezocht, enmeestal ook niet of slechts gedeeltelijk lessen op de Hooge-school hadden aangehoord; vooral had dit in de genees-kunde plaats.



??? Zonen van deze middenklasse van het Nederlandschevolk moeten nu door onderrigt en opvoeding wordengereed gemaakt voor de hoogste bedieningen, bedieningen,die in haar gewigt natuurlijk bij de massa van het volkniet kunnen bekend zijn, maar bedieningen, die vanStaatswege en van de zijde der meer beschaafden uit hetvolk in hoog aanzien moeten worden gehouden. Eertmen ze niet, zoo moet de Maatschappij teruggaan. Nergens beter dan in het huisgezin, laat ik lieverzeggen: nergens zoo goed als in het huisgezin, wordt dejeugd voorbereid tot Hooger Onderwijs. iVan de trouween liefdevolle Nederlandsche moeders heeft het HoogerOnderwijs de eerste en laatste verpligting; zij weten deharten harer zonen te stemmen tot iets hoogers, tot ietsbreeders, tot iets beters, en bereiden alzoo elk onder-rigt voor, dat later volgen zal, en bevorderen tevens devruchten, die ten slotte door dat onderwijs zullen wordenafgeworpen. De koele wetenschap laat zeker niet debeste vruchten rijpen; het is de liefde, die ook hier alsde koesterende zon optreedt, om aan de vruchten derwetenschap niet slechts kleur en geur te geven, maarhaar te doen zwellen en zoet te maken, zoodat ze

gezondvoedsel worden. Die liefde kan in de eerste jeugddoor de moeder opgewekt worden, en heeft deze hetvermogen, om bij hare kinderen optebouwen klaarheiden helderheid en orde en ijver en lust tot leeren, enbehoefte om in de wereld wat te worden, zoo kan hetonderwijs dat volgt, wel tot de helft of een vierdeworden ingekort, en de uitkomsten zullen nog uitnemendzijn. Het is geene uitvinding van mij , maar een b?Š-kende waarheid, dat een zeer groot deel der mannen,die wat gedaan hebben en wat geweest zijn, uitnemendemoeders gehad hebben; en ware dit geen bekende waar-heid , wie, die een weinig rondom zich ziet, zou haar nietdadelijk vinden?



??? Hiermede kan ik niet willen betoogen, dat de zorg dervaders voor hunne zoons onverschillig is, maar dezenvaders baat niets hoegenaamd, wat zij doen, indien nietdoor de moeders de genoemde grondslagen gelegd zijn. Nu volgt het leeren; en hier stuiten wij dadelijk opde leemten in de lagere scholen, die er zijn kunnen ophet platteland en in de kleine steden. De vader tracht,zoo hij zijn zoon bestemt voor hoogere opvoeding, hierinmeer of min te voorzien, door hem zelf onderrigt te ge-ven ; maar behalve bij vele dorpspredikanten, is dit zekeronder ons geen regel, en zoodoende gaan voor velen,die later Hooger onderrigt zullen ontvangen, de eerstelevensjaren voorbij, zonder die ernstige verstandelijkeoefeningen, die het kind niet overspannen, maar die vroegmoeten worden aangevangen, om aan hoofd en hart eenrigting te geven tot iets breeders en hoogers. Laat het ons luide en openhartig verkondigen, desnoods van de daken prediken, dat verreweg het meeren-deel der tegenwoordig levende jonge menschen, die voorHooger Onderwijs bestemd zijn, in hunne eerste levens-jaren volstrekt niet ontvangen die leiding in het zamelenvan kennis, in het

gebruik hunner vermogens en metname in het oefenen van hun verstand, die onmisbaar zijn,om later tot dat breedere en hoogere te komen. Hinc illae lacrymae. Bijna geen enkel kind wordt zoogeleid, als het tot dat breedere en hoogere behoort ge-leid te worden, en zoo bekomen gewoonte en ongewoontein het kind zekere vastheid, die er later niet weder uit-^tebrengen is, en waardoor, hoe best ook na den kinder-lijken leeftijd het onderwijs moge zijn, de uitkomst mid-delmatig blijft, ja schraal in vele gevallen. Een kind moet weinig leeren , maar juist het kind moetzeer geoefend worden. In Nederland acht men leerenen geoefend worden veelal van dezelfde beteekenis, enelkeen ziet toch bij eenig nadenken het hemelsbreed ver-



??? schil. Het geoefend worden betreft de vermogens vanden geest, en wel alle vermogens, alsmede die van hetligchaam; en het leeren beteekent niets anders, dan uit-breiding der kennis. Bij het leeren wordt dus het ken-vermogen ontwikkeld, bij het geoefend worden alle ver-mogens, zoo dat oefenen namelijk goed geschiedt. Ik heb hier vooral het oog op de eerste levensjaren ,waarin het kind nog niet ter school gezonden wordt.Onder ons meent men, dat men het dan aan zich zeivenen aan zijn spelen overlaten moet, omdat het te vroeg is,om te leeren; maar het is volstrekt niet te vroeg, omdan met eene oefening der vermogens van den geest tebeginnen. En wat het naar school gaan aangaat, magik vragen, of de lagere school, waarop doorgaans eengroot aantal kinderen verkeert, er op is ingerigt, omalle vermogens van den geest van elk kind in het bijzon-der zooveel mogelijk tot ontwikkeling te brengen; ofwel, dat die lagere school uit haren aard daartoe buitenstaat is? Daar het dan op de school vooral op leeren aankomt,en dit leeren wordt voortgezet en uitgebreid, begint dathoogere, dat breedere, hetgeen eigenlijk van de geboorteaf uit hetzelfde oogpunt behoorde te worden aangehou-

den, eerst later behartigd te worden, wanneer de kin-derjaren voorbij zijn en de jongelingsjaren zijn ingetreden. Daarom zijn Gymnasi??n, en wel Gymnasi??n, ingerigtop het einddoel voor jonge lieden, die in de hoogste be-dieningen van den staat zullen worden opgenomen, vol-komen onmisbaar, en hebben die mannen regt, welke dejeugd, die de Hoogescholen bevolken zal, daartoe willeninleiden door een degelijk en opzettelijk voor dit doel.ingerigt onderwijs op de Gymnasi??n. Ik zou hier wenschen mijne ondervinding als genees-kundige aan anderen te kunnen mededeelen. Een doctortreedt de huizen binnen en vindt daar bij zieken ook



??? gezonden; en hij kan ook niet nalaten, rond te zien eneen menigte zaken gade te slaan en daarover dan ookzijn oordeel te laten gaan. In de periode van mijn leven,waarin ik alzoo een menigte huizen bezocht, kwam ik ookdaar, waar ik kinderen vond, die bestemd waren voorHooger Onderwijs. En als ik dan naga, hoe weinig zorgik in vele dier gezinnen zag wijden aan de eerste oplei-ding dergenen, die later de Hoogeschool zouden bezoeken,vroeg ik mij af: hoe ter wereld kan het later te genietenHooger Onderwijs nog een redelijke plaats vinden in zooweinig geordende hoofden en harten? Klaag niet, dat de Nederlandsche jeugd niet meerontwikkeld de Hoogeschool verlaat, maar indien er ge-klaagd moet worden, klagen wij ouders dan over onszei ven, dat wij den jeugdigen akker zoo weinig verzorgdhebben, en er zooveel onkruid op hebben laten groeijen;dat wij niet gezorgd hebben voor goeden toevoer en af-voer van water, niets gedaan hebben voor behoorlijkebevloeijing, den ondergrond geheel hebben verwaarloosden den ploeg niet tijdig genoeg hebben aangewend, omde korst, die door onze verwaarloozing aan de opper-vlakte ontstaan was,

tijdig te scheuren en te wentelen,opdat de wortels van het onkruid zouden vergaan enversche lucht tot de diepte van den bodem zou kunnendoordringen. Vraag het aan de onderwijzers, hoe zijde jeugd op hunne scholen ontvangen, en vraag hetvooral aan de onderwijzers der Gymnasi??n, die de jeugdeen weinig later opnemen, wanneer ze nog wat meerhebbelijkheden bekomen heeft. Inderdaad, het gymnasiaalonderwijs heeft twee diensten te vervullen: door grondigeen goede oefeningen, vooral in oude letteren en wis-kunde, den geest te rigten op iets beters, en daarin vast-heid en orde te brengen; maar het heeft een tweeden,niet minder gewigtigen pligt te vervullen, namelijk onder-wijl uit te roeijental van gebreken, die in het ouder- 8



??? lijk huis onbestreden, misschien zelfs onopgemerkt, ge-bleven zijn. Niemand noeme dit tafereel donker; ik verhaal wat ikbeleefd heb, en ik ben verpligt, met nadruk uit tespreken, dat in Nederland alles, wat op scholen leeften ter voorbereiding tot het breedere en hoogere strek-ken moet, inderdaad met een bijzonder krachtige handbehoort te worden aangevat. Men is over het gymna-siaal onderrigt niet genoegzaam voldaan geweest, en menkon het niet zijn, omdat de Gymnasi??n, ook bij debeste inrigting, niet in staat zijn, dat alles aan te vullen,wat in den jongeling ontbreekt, omdat hij vroeger welligtniet goed is geleid geworden. En men klaagt over devruchten, die de Hoogescholen hebben afgeworpen enteregt, omdat daar de jeugd alles behalve genoegzaam voorbereid verschenen is. En hier kan ik wederom bij eigen ondervinding spreken.De Nederlandsche jeugd kan het niet helpen, indien zijniet zooveel geeft, als zij, bij betere leiding in de eerstelevensjaren, zou hebben kunnen geven. De jeugdigestammen, eenmaal krom gegroeid, zijn niet meer regt temaken. Spreek vrij tot de jeugd op de scholen over datHoogere, zooveel Ge wilt; op verre na wordt Ge metalgemeen verstaan. Aan

goedhartigheid ontbreekt hetniet, aan goeden wil inderdaad nooit; maar het besefvan dat breedere, dat juist ontbreekt, dat heeft de jeugdmeestal uit de ouderlijke woning niet medegebragt; dathebben de voorbereidende scholen met geen mogelijkheidkunnen bijbrengen, en de Hoogeschool kan het evenmm,omdat bij velen de tijd voorbij is, waarin de grondsla-gen van dat breedere alleen goed gelegd konden worden. Mag ik nog eenmaal tot den akker terugkeeren envragen, of wij niet weten, dat alleen regt goede plantenkunnen verkregen worden van zaden, die op den juistentijd in het voorjaar aan den bodem zijn toevertrouwd ,



??? in het voorjaar, wanneer de zon niet hoog aan den hemelstijgt, de warmte dus dragelijk is en veelvuldige regensden bodem drenken, dan zaaijen wij na behoorlijke toe-bereiding van den grond en stellen wij ons zaaijen nietuit; maar doen wij dit en wachten wij tot de maandJulij daar is, dan zal de zon de jeugdige planten, zoozij al opschieten, verschroeijen, en het gemis aan regenzal elke ontwikkeling tegengaan. Alle breedere instructie, die van het IS*quot;ÂŽ tot het 24''quot;jaar zal genoten worden, kan, indien zij in de gevolgenheilzaam zal worden, op niets anders berusten, dan opeen vasten bodem, en indien die bodem ontbreekt, danis breede instructie onmogelijk. Die vaste grond voor de Hoogescholen zijn de Gymna-si??n en wel geheel en al bijzonder ingerigt voor het-geen op de Hoogeschool te wachten staat. Zonder goedeGymnasi??n, geene goede Hoogescholen. En zonder goedevoorbereidende scholen, v????r men het Gymnasium be-zoekt, kan het laatste onmogelijk deugdelijke vruchtenafwerpen. Eindelijk kan, zonder goede zorg, v????r datde jeugd met het leeren een begin maakt, dat leerenmet geene goede gevolgen worden

bekroond. De mensch is ?Š?Šn: zijn laatste levensjaar zal wezeneene voortzetting van zijn geheele vroegere leven, en zoogeeft elk jaar vruchten, naarmate er vroeger is gezaaid.Deze regel is aan de geheele wereld bekend, en tochverlangt men van de Hoogeschool, dat zij, om het evenwat er ook is voorafgegaan, hooger onderwezen menschenaan den Staat leveren zal; maar dit is eene volstrekteonmogelijkheid. Men ziet van deze zaak onder ons deWaarheid niet in. Of dwaal ik ? Heeft men dan niet in de debatten, inde Tweede Kamer over de nieuwe wet op het HoogerOnderwijs gevoerd, bij herhaling den wensch uitge-sproken, dat aan jongelieden, niet op Gymnasi??n onder-



??? wezen, gelijke regten op de Hoogeschool zouden wordentoegekend, als aan hen, die normale studi??n op hetGymnasium hebben volbragt? Hebben zelfs niet vijfHoogleeraren der Utrechtsche Hoogeschool, die Curato-ren of Oudleeraren van Gymnasi??n zijn, (Bijblad 965 en1002) eene soort van proef voorgesteld, om vooreerst opde Hoogescholen gelijkelijk toe te laten jongelieden, diede Hoogere Burgerschool met 5-jarigen cursus, en die,welke het Gymnasium normaal verlaten hebben? Of isde bedoeling van deze Hoogleeraren misschien niet goed wedergegeven ? Maar heeft men dan niet bij de wet bepaald, dat hetbezoek van een Gymnasium niet noodig is, indien menslechts bewijzen geeft van aangeleerd te hebben , wat opeen Gymnasium zal aangeleerd worden ? Is er hier sprakevan die elementen van opvoeding, die buiten het aanlee-ren liggen en juist de quinta essentia van een Gymnasiumuitmaken? Geen woord: het is alleen dat kennen enweten, en nooit dat kunnen en zijn. Zoolang men in Nederland het onderscheid daartus-schen niet zal gelieven in te zien, kan men veilig datwoordje Hooger weglaten uit de wet op het HoogerOnderwijs. Gij legt alle kracht in examens, en

verlamt alzoo dekracht der scholen; en Gij wilt toch de uitkomst derscholen en niet de uitkomst der examens. Maar elkeenweet, dat dit onmogelijk is, dat dit zelfs onzin is. â€”Gij maakt geheele lijsten van leervakken, die op descholen zullen onderwezen worden, en Gij handelt uit-voerig over namen van een vak meer of minder op dielijsten; en naast die lijsten plaatst Gij eene bepaling,waardoor het ontduiken dier scholen zeer gemakkelijkwordt gemaakt. Ligt het aan mij of aan U? Mij schijnthet toe, dat Gij door een aantal van j^GncGsmoGstcrs XJeen recept laat voorschrijven voor een ziekte, die Gij



??? hebt, en dat Gij door een tal van apothekers dat receptmet de grootste zorg wilt gereed gemaakt hebben, maardat Gij onderwijl eenige andere lieden aanneemt, die hetgoed gereed gemaakt drankje in de goot werpen. HebtGij het geheim gevonden, om door een examen van eenezoogenaamde Staats-Commissie kennis te maken met het-geen aan goede opvoedingselementen, op een goede school,gedurende jaren in de gemoederen van jongelieden isgeplaatst? Wil dan de goedheid hebben, dit geheim teopenbaren, want niemand kent het dan Gij. Maar ishet een onwrikbare waarheid, dat examens, afgenomendoor andere lieden, dan die het onderwijs geven, geenewaarborgen hoegenaamd zijn van bekwaamheid of geschikt-heid en nog veel minder van goede leiding en met zorggerigte hartelijke opvoeding, â€” laat dan af van het ver-breiden der onwaarheid, dat het voldoende is te exami-neren, om aan den Staat het beste te verzekeren. Van oudsher heeft men geweten, dat eene goede lei-ding, dat eene verstandige vorming, dat rustige eneerlijke oefeningen goede uitkomsten kunnen geven.Daarom, en daarom alleen heeft men in de

Maatschappijscholen.' Maar handhaaf deze dan ook, en bouw zeniet met de eene hand op, om ze met de andere aftebreken. Vergun mij ten slotte een paar voorbeelden aantehalen.Om Hooger Onderwijs te kenmerken en hetgeen het be-hoort te wezen, mag men uitgaan van de educatie eninstructie, die mannen genoten hebben, welke iets ge-worden zijn in de wereld; niet van een paar, maar vaneenigen, en de autodidacten buiten gesloten, mag menzeggen,'dat de middelen, die geleid hebben tot de vor-ming van uitnemende mannen, als middelen mogen erkendworden, die ook anderen tot uitnemende mannen kunnenopleiden, met andere woorden: dat Hooger Onderwijs,ingerigt naar de opvoeding, die bekende uitstekende



??? maiiiien hebben genoten, een norm mag wezen voor denirigting van Gymnasi??n en Hoogescholen. Zoo wij uit ons eigen land hiertoe voorbeelden zoudenwillen kiezen, zouden wij bijna niet weten, waar te be-ginnen en waar te eindigen. Slechts een naam wil iknoemen, een naam, dien wij zoo gaarne uitspreken en diezulk een gewigtige plaats in onze nieuwe geschiedenisinneemt; een naam, gedragen door een man, die om zijnekennis en om zijne geaardheid, om zijne persoonlijkheiden zijn invloed, om zijne eenvoudigheid ?Šn zijn echtenadeldom van zie] bij een ieder even hoog staataangeschreven; ik bedoel anton reinhard falck, doorvan der palm geteekend, als de meest uitnemendeonder de uitnemenden, een man, die een toonbeeld wasvan datgene, wat eene met zorg geleide opvoeding ineen gezond hart en hoofd kan doen groeijen. Maar ikga andere Nederlanders voorbij en kies hier een paarvoorbeelden van echte wereldburgers, door Duitschlandopgeleverd. Vergun mij, hier dan een oogenblik te blijven stilstaanbij de gebroeders von h??mboldt, die zeker mogen ge-noemd worden mannen, welke dat breedere en hoogerein hun geheele leven hebben uitgedrukt. Wilhelm, deoudste

is een uitstekend letterkundige en staatsman ge-worden , een man van keurige beschaving en die in elkerigting in ruime mate heil rondom zich heeft verspreid;en ALEXANDER, de jongste, heeft in natuurwetenschap-pen eene hoogte bereikt, zooals zelden bereikt zal wor-den. Wilhelm toonde vroeg aanleg, maar alexander deedin zijne jeugd schiller zulk een ongunstig oordeel over hemuitspreken, als zeldzaam over een jongeling geveld wordt,die later nog van eenige beteekenis voor de Maatschappijwordt. De moeder van deze twee voortreffelijke broeders,die vroeg hun vader verloren, heeft geen zorg gespaard , omhare zonen te doen opvoeden in de beste beteekenis des



??? woords: goeverneurs, andere onderwijzers, goede voor-beelden, goed gezelschap op het kleine Tegel, alles inge-rigt om van die twee zonen toch bekwame menschente doen worden. Lees het bij bruhns l), schlesiee 2) ofelders, wat er aan die twee kinderen voor zorg besteedis met hoeveel overleg hunne opleiding bestuurd is, hoeze door taal-, land- en volkenkunde, door geschiedenis enaardrijkskunde, door wiskunde en vooral door oude let-teren altoos gerigt zijn geworden in milden, m gezonden,in opgewekten zin. Als kinderen en jonge menschen volg-den zij steeds denzelfden weg en ontvingen bijna hetzelfdeonderrigt, en eerst op de Hoogeschool kwam het verschiin rigting duidelijk uit, die elk voor zich zou volgen. Welhad alexander minder lust in de oude talen gehad en wasdaarin bij wilhelm achter gebleven; maar, als men leestvan den spoed, waarmede hij later Grieksch leerde, ont-waart men, dat dat verschil toch niet zoo groot kangeweest zijn. Alles werd benuttigd, om breedte tebrengen in het bestaan van deze twee jonge menschen.en terwijl zij te huis ongeveer dezelfde leiding hadden be-komen , sloegen zij weldra geheel uiteenloopende

wegenin zoodat alexander in de steppen van Amerika denatuur ging gadeslaan, terwijl wilhelm het stille studeer-vertrek tot zijne oefenplaats gekozen had. En werden zijnu inderdaad onderscheiden? Geen schooner voorbeelddan deze twee broeders, hoe een goede, algemeenevoorbereiding, een echte oefening in de aries liberales, bijde grootst mogelijke verscheidenheid van uitwendige be-moeijingen, toch volmaakt tot dezelfde uitkomsten leidt.Lees de geschriften van wilhelm en die van alexander.Gij vindt bij den eerste de wereld der humaniteit, en bijden tweede de zigtbare wereld in hetzelfde klare licht 1)nbsp;In de mtnemeade levensbeschryving van ALEXANDER. 2)nbsp;G??stay schlesier, Erinnerungen an WUhehn von RumboL?Št.



??? gesteld, en wel naar dezelfde methode. Geen broederszijn dan ook ooit inniger zamen verbonden gebleven, danwilhelm en alexander. Maar, zal men zeggen, het Hooger Onderwijs kan ertoch niet op worden ingerigt, om zulke beroemde man-nen te kweeken. Neen, dat is onmogelijk; maar ik magvolhouden, dat, indien het Hooger Onderwijs dit zoukunnen doen, dit een zegen zou wezen voor de Maat-schappij , en dat het in elk geval de pligt van hetHooger Onderwijs is, om zooveel mogelijk mannen afte leveren, die meer of min, zij het dan ook vanverre, naderen tot de voorbeelden, die ik daar heb ge-schetst. In wilhelm en alexander von humboldt heeftmen typen van Hooger onderwezenen, en de opvoeding,die zij in hunne jeugd genoten hebben, mag dus wezeneen voorbeeld voor de inrigting van goed Hooger Onderwijs. Het is onnoodig, hier nog andere voorbeelden aan tehalen, maar het zou, zoo wij uitvoeriger mogten zijn,zijn nut hebben, om met voorbeelden aan te toonen, hoevele mannen, die geen Hooger Onderwijs genoten hebben,wel uitstekend waren in deze of gene hoedanigheden,maar in waarheid misten dat harmonische bestaan, het-geen het hoofdkarakter is van de

zoodanigen, die inwaarheid goed onderwijs hebben ontvangen. Nog een woord. Wat heeft het Hooger Onderwijsaan de Maatschappij te leveren? De leiders en voorgangers van het volk in Godsdiens-tige aangelegenheden kunnen hunne taak niet met goedgevolg volbrengen, indien zij niet zijn beste naturen, diebij een uitnemend hart een helder hoofd voegen. Hunzedelijk bestaan moet een voorbeeld zijn voor anderen,en hunne liefde, om, niettegenstaande de groote bezwa-ren van het leven, het beste voortestaan, moet onbegrensdzijn. Zij moeten in gespierde taal een opregte gezindheidtot het volk brengen, en dat volk zedelijk doen stijgen.



??? Zij moeten aan de opvoeding der jeugd een aanzienlijkdeel van hunne krachten wijden, en kunnen dat niet doen,zonder zeiven kinderen te blijven in den besten zin vanhet woord. Zij moeten bij ziekte en bij dood geen ge-varen schuwen, maar troosten ook te midden der grootstebezwaren. Voor den Staat zijn zij pilaren, en zij kunnendat niet zijn, zonder te wezen mannen van echt gehalteen van ware zelfstandigheid. De mannen van letteren behooren te zijn andere dra-gers der humaniteit, mannen, die zoowel op den vormals op den inhoud der beschaving den grootsten invloeduitoefenen. Zij bepalen, zoo het goed zal zijn, den bestensmaak onder het volk'; zij zijn de handhavers der taal endus van het beste van ganscli het volk. Zij geven onsde lectuur in handen, die ons opwekt ten goede ofverpoost bij onzen arbeid. Zij zijn tevens de mannenvan de ware wijsheid, daar zij van de geschiedenis ge-wagen en het goede van weleer doen spreken in den tegenwoordigen tijd. De natuuronderzoeker heeft ten pligt, de wonderender scheppmg door het volk te doen op prijs stellen, en,hoezeer langs een geheel anderen weg, met de mannender Godsdienst tot den

Schepper aller dingen op te voeren.Hij spreekt van hetgeen naauwelijks door het oog kanworden onderscheiden en niet dan door het gewapendoog kan worden gekend; hij leert U de-hemelbollen ken-nen, die met majesteit door de oneindige ruimte rollen.Maar hij trekt ook partij van al het nuttige, wat in destoffelijke wereld voor den mensch gelegen is, en hij opentU de oogen in landbouw en industrie, in hetgeen delevende natuur en de doode aarde betreft. De geneeskundige waakt voor de gezondheid van hetvolk en staat U bij in ziekte. Gij roept hem dikwerfen wenscht, dat hij voor U en de uwen als een reddendeengel zal optreden. Om zijn eigen leven mag hij niet denken



??? als elk ander, maar het is zijn pligt het veil te hebben,zoo hij aan anderen eenig heil kan geven. Gij zondthem zelfs niet achten, zoo hij aan eigen behoud dacht,indien Gij in gevaar waart. Zijn genoegen, zijn rust,niets ontziet Gij, maar Gij vraagt van hem de innigstehartelijkheid en de schoonste broedertrouw. En zoo hijeen man is, zooals het behoort, geeft hij U veel meerdan Gij vraagt, en hij geeft U zeker zijn hart. De regtskundige, hetzij hij U verdedigt, hetzij hij ??beschuldigt, hetzij hij U oordeelt, altijd verwacht Gij vanhem regtvaardigheid. Zijn onderzoek moet grondig enhelder zijn, maar dan moet hij ook zijn hart op de regteplaats dragen. Aan de geregtigheid geeft men de weeg-schaal in de hand, ten teeken, dat het hier alleen omwaarheid te doen is, en van den ouden medicus wetenwij: Judicium difficile. De regtskundige moet geen moeiteontzien, om uit de meest ingewikkelde duisternis, zoomogelijk het helderste licht te voorschijn te roepen. Hijis de handhaver of beschermer der onschuld, zoowel alsvan den Staat, en hij kan dit alles niet zijn, zonder opbreeden bodem te staan. De staatsman bepaalt voor het volk, hetgeen aan datvolk veiligheid, rust en orde verzekeren kan, maar

hijoverweegt ook, wat er kan gedaan worden, om dat volkin de zigtbare en in de onzigtbare wereld te doen voor-waarts gaan. Op hem rusten de heiligste pligten; wantzelfs het geringste wat hij doet, kan van de grootste ge-volgen zijn. Hij onderhoudt de betrekking van het Landtot andere landen, en heeft alzoo afwisselend betrekkingmet alle volken der aarde, die meer of min in verbandstaan tot het land, waarin de staatsman leeft en werkt. Waarlijk, het Hooger Onderwijs verdient achting eneer, verdient bescherming en handhaving, indien het aanzijne roeping beantwoordt. En zonder hoogen ernst kunnenzijne vruchten niet gelukkig zijn. En hoe zal die ernst l 1 I m\ V



??? eenig gewigt hebben bij hem, die het Hooger Onderwijsgeeft, indien de staat, waarin het gegeven wordt, nietvan dien ernst geheel doordrongen is? Maar, afgescheiden van de genoemde standen behoorthet Hooger Onderwijs te zijn een voedster voor veleanderen, voor allen, die genoegzaam vermogend om hette genieten, toch geene neiging gevoelen, om in een vande zes genoemde verhoudingen werkzaam op te treden.Al waren dit zestal deskundigen niet voedsterlingen van deHoogeschool, al werden daar ook geene vak-wetenschap-pen onderwezen, de Hoogeschool zou zonder deze tochonmisbaar zijn voor een volk, dat beschaving op prijsstelt, mits zij dan in een studium generale hare krachtlegde, en zulk een studium, als ik boven geteekendheb en waardoor een iegelijk, die het beoefent, wordtvoorbereid, ook afgescheiden van een bepaalden stand inde Maatschappij, tot velerlei werkkringen, die in zulkeene Maatschappij nooit ontbreken. Welk een heilzamen invloed oefenen niet ook buitenhunne maatschappelijke betrekkingen de waarlijk Hoogonderwezenen op de Maatschappij uit? En hoe zou dieMaatschappij in velerlei rigting gelukkig

geholpen wor-den , indien het onder het volk gewoonte ware, dat doorde fortuin bevoorregten zooveel mogelijk wierden opge-leid door een goed gymnasiaal onderwijs, en dezen daarnaeen echt studium generale zonder meer op de Hoogeschoolzouden beoefenen! Wat zou het, b. v. niet voor ons landheilrijk zijn, indien onze hoogere standen alzoo als regelhunne zonen deden opleiden! En zou het op nieuwscheppen van meesters in de vrije kunsten niet van goedegevolgen kunnen zijn, indien die vrije kunsten namelijkin praktischen zin door al de zoodanigen werden terharte genomen, die thans in weelde en gemak hun levenslijten, zich met de Maatschappij naauwelijks bemoeijenen toch het voorregt hebben van in het bezit te zijn ^^iU?ŠU?Š?Š?Š?ŠS^



??? van stoffelijke middelen, waardoor zij rondom zich zooveelgoeds zouden kunnen verspreiden? Vreest gij voor het woord liberaal: artes ingenuae is nogbeter dan artes liberales. Denken wij aan het 0Wtffianum:ingenuas didicisse fideliter artes emollit mores nee sinit esseferos. Erasmus betuigt er ons zijne instemming mede. Het Hooger Onderwijs was v????r ruim zes eeuwen eenbron van verlichting en beschaving; het was dit, v????r hetvakstudie werd; hoe spoediger het tot zijn oorsprong terug-keere, des te schooner zal de eerste toekomst zijn. Toen de wetenschappen veel minder in omvang warendan thans, waren de uitstekende mannen veel meer door-drongen van de onmisbaarheid van algemeene kundighe-den, dan dit in onze dagen het geval schijnt te zijn.Eenmaal en reeds lang geleden stond het vast, dat alwat tot de menschheid behoorde, een was en door eengemeenschappelijken band werd vereenigd. â€žOmnes artes,/quae ad humanitatem pertinent certo quodam vinculoâ€žinter se uniuntur.quot; Het commune vinculum was eenstaande uitdrukking, waar over beschaving gehandeldwerd. Is dit een ijdele droom geweest van hen, die onszijn voorgegaan, een droom, dien men

eeuwen lang heeftgedroomd, en die ten slotte in de wereldzee is onderge-gaan, om nooit weer te verschijnen? Heeft onze tijd regt,als hij van dit alles niet meer hooren wil, maar in deplaats van die algemeene kundigheden en dat verband derwetenschappen, ons van vakken spreekt en- van vakstudie?En is het niet hoog tijd geworden, dat de woordencommune vinculum als versleten worden beschouwd, en datdaarvoor het nieuwe woord specialiteit behoort in de plaats gesteld te worden? Naar den hoogleeraar donders heeft Nederland daaromtegenwoordig in het buitenland zoo weinig roem, omdatin ons land zoo weinig aan speciale studie gedaan wordt,terwijl er anderen zijn, en onder die anderen plaats ik



??? mij gaarne, die meenen, dat roem in of buiten het landontbreken kan; maar, zoo men hem noodig acht, hijzeker verkregen wordt, indien men echt Hooger Onderwijsgeeft, en dat het zeker is, dat het commune vinculum.onder ons steeds meer en meer op den achtergrond ge-raakt en dit in genees- en natuurkunde op jammerlijkewijze wordt ter zijde gesteld in het vaderland en daarbuiten. Het zijn de mannen van letteren, van regtsge-leerde en van Godgeleerde studie, die het ^commune vin-culum nog handhaven, maar wier stem overschreeuwdwordt door de velen, die in natuur- en geneeskundethans aan het woord zijn, en die van het commune vincu-lum naauwelijks meer de beteekenis verstaan. Die overschreeuwende stem is ook tot ons doorgedron-gen, heeft ook bij ons klassieke studie nutteloos doenachten; heeft alle artes liberales ter zijde geschoven, wilvan geene algemeene beschaving meer hooren, heeft zelfseen thorbecke verleid, om aan de Hoogescholen het regtte ontnemen, den stempel der bevoegdheid tot de uit-oefening der geneeskunst uit te reiken, en is niet vreemdgebleven aan den inhoud der nieuwe wet op het

HoogerOnderwijs, eene wet, waarin de voornaamste leden vanhet studium generale ontbreken, en waarin te weinigwordt aangetroffen van het commune vinculum, dat al wattot de humaniteit behoort met ?Š?Šnen band omvat, ?¨n vanallen, die de humaniteit zullen helpen bevorderen, ver-langt, dat zij het commune vinculum steeds in hun schild zullen voeren. Nederland, dat zoo vele jaren over eene nieuwe wetop het Hooger Onderwijs het woord gevoerd heeft, hadnu eene schoone taak te vervullen tegenover de beschaafdewereld, en zou zich echten roem verworven hebben, indienhet de artes liberales en het commune vinculum in de wetop het Hooger Onderwijs weder op de plaats gesteldhad, waar zij behooren; indien het al wat tot de wereld



??? der kennis behoort, voor dezulken uit een hooger oog-punt had leeren bezien, die gewigtige bedieningen in denStaat te vervullen hebben, en indien het alzoo die heerenspecialisten met hunne specialiteiten eene modester plaatshad aangewezen, dan deze voor zich afdwingen. Dat zouhet land tot eer gestrekt hebben, dat eenmaal veel echtenroem in wetenschap van elders heeft ingeoogst, en datnu heet geen roem meer te bekomen, omdat het nogniet genoeg in specialiteiten ondergaat. De beroemdebenjamin franklin dacht er anders over, toen hij zijngansche leven in deze woorden uitdrukte: r/Gij moetkunnen zagen met de boor en boren met de zaag.quot; Entoen zijn beste sally , zijn dochter, hem vroeg om geldvoor kant en ve??ren voor een partij, antwoordde hij haar:,/doe als ik en draag uwe manchetten tot zij stuk zijn,f/dan hebt gij kant; en wat de ve??ren betreft elke Ame-//rikaansche haan heeft er in zijn staart.quot; Nederland had een best werk gedaan met een wet ophet Hooger Onderwijs in te voeren, die een portret vanfranklin aan het hoofd droeg. Ik erken, dat de wetenschappen in den lateren tijdverbazend zijn uitgebreid, en dat thans niet meer, zooalsweleer, eenige

ongelijksoortige wetenschappen op dezelfdeschouders kunnen geladen worden, zooals men dat vroegerdeed; maar wat men vroeger gedaan heeft, is toch tebelangrijk, om er niet bij stil te staan. Boerhaavb studeerde in de Theologie en werd beroemdhoogleeraar in de plantkunde, beroemd hoogleeraar in descheikunde en wereldberoemd hoogleeraar in de genees-kunde, Het feit is niet te ontkennen; maar boerhaave ,zegt gij, is een eenig man; wel nu, linaeus ordendezoowel het dierenrijk als het plantenrijk. Ruysch wasuitstekend in de kruid- en ontleedkunde, en Matthiasvan ge??ns was een uitstekend plant- en geneeskundige,en het onderwijs in de kruidkunde werd weleer regel-



??? matig aan een hoogleeraar in de geneeskunde opgedragen.Van swiNDEN was een uitstekend onderwijzer in de logicaen in de wis- en natuurkunde, en het onderwijs in delogica werd weleer veelal aan hoogleeraren in de wis-kunde toevertrouwd. Br??gmans was een beroemd hoog-leeraar in de dierkunde en een voortreffelijk hoofd van onze militaire geneeskunde. Maar ik eindig, want ik zie nu, dat, indien ik vanonze voorgangers uitstekende namen wil hebben, ik dezebij voorkeur moet zoeken onder de mannen, die zeeruiteenloopende wetenschappen beoefenden, of, zoo zijzich slechts op ?Š?Šne wetenschap hebben toegelegd, meestalvroeger een geheel anderen weg uitgingen, een weg, dievolstrekt niet leidde tot het pad, waarop zij later zooveel roem verworven hebben. Vele autodidacten zijn uitstekend geworden, die in denaanvang van hun leven geheel iets anders hebben gedachten gedaan, dan datgene waarin zij later uitsluitend zijnopgetreden. Zoo Gij dus specialiteiten verlangt, zou ikmeenen dat Gij ze bekomen kunt, indien Gij ze vormtuit lieden van de rigting tegenovergesteld aan die, welkeleidt tot de vorming van Uwe

specialiteiten. Zoo er werd gevraagd, hoe men de zes standen,die de nieuwe wet op het oog heeft, met ?Š?Šn woordzou kunnen teekenen in hetgeen elk als hoofdvereischteop den voorgrond stelt, dan zou men dien der Godge-leerdheid kunnen kenmerken door Godvreezendheid; derstaats-geleerdheid door beleid; der regtsgeleerdheid doorregtvaardigheid; der geneeskunde door menschhevendheid; der natuurkunde door scherpzinnigheid ; der letteren door naauwkeurigheid. Er is niemand, die dit met gaarnezou toestemmen, maar een ander kan met hetzelfde regtaan elk dezer standen deze qualificaties in eene geheelandere orde geven en zeggen, dat de geneeskundige moetworden gekenmerkt door scherpzinnigheid, de regtskun-



??? dige door menschlievendheid, enz.; en het kan niemandmoeijelijk vallen, nog geheel andere qualificaties optespo-ren, die op elk der genoemde standen met het meesteregt zouden passen. Ik mag nog veel verder gaan en luide uitspreken, dathet volk aan deze zes hoogere standen, die aan de Hoo-geschool worden opgeleid, een tal van eischen stelt, diealle behooren tot dezulke, waaraan men niet zoo maarkan voldoen, eischen, die inderdaad slechts het eigendomzijn van bevoorregten. Ik althans moet voor mij zeivenverklaren, dat mij in de uitoefening van twee der zesgenoemde betrekkingen het minst gehinderd heeft, datmij zooveel kennis ontbrak, maar dat het mij altoos eenbezwaar is geweest, dat ik niet had die- mate van zede-lijke en verstandelijke ontwikkeling, waarvan ik wist,dat het welslagen van hetgeen ik beoogde, er geheel enal afhankelijk van was. Ik wil in het minst niet ondankbaar zijn voor de goedeleiding, mij in mijne jeugd gegeven, maar, indien hetaan mij gestaan had, toen ik jong was, die leiding tebepalen, die ik thans, nu mijn leven bijna ge??indigd is,als onmisbaar voor genees- en natuurkunde heb leerenkennen, dan zou ik aan mijne leiders de bede gerigthebben, om er

zeker in optenemen datgene, wat ik hierboven onder studium generale begrepen heb, en wat ikmet bijna allen, die de Nederlandsche Hoogescholenhebben bezocht, meer of min mij zeiven heb moeteneigen maken, want de waarde van vakstudie is meer enmeer toegenomen, en de waarde van ontwikkeling vanden mensch en vorming van karakters is steeds afnemende. Lees eens, bid ik U, den brief, dien Prins willem Iaan de Leidsche Hoogeschool zond, toen hij zijn zoonma??rits aan haar toevertrouwde; en lees eens, bid ik ??,den brief, dien ma??rits aan die school rigtte, toen hij,wegens den dood zijns vaders, te vroeg daarvan scheiden



??? moest. Sla eens na, bid ik U, hoe men scaliger, metzooveel moeite naar Leiden getrokken, ontsloeg van deverpligting tot het geven der gewone lessen. Menwenschte den beroemden man, om hetgeen hij was en nietom hetgeen hij wist, binnen de veste van Leiden. Enzoo Gij moest beslissen, waardoor boerhaave groot was,door kennis of door zijne uitstekende humaniteit, zoudtGij zeker verlegen zijn. Tegenwoordig kan men, veel meer dan vroeger,uit boeken te weten komen, wat men weten wil, entegenwoordig stelt men de kennis van den docent op denvoorgrond en vraagt niet naar hetgeen men van scaligervooral begeerde, namelijk den invloed zijner persoonlijk-heid op de Hoogeschool. 8Â°. het geven van onderwijs. De inhoud van hetgeen men Hooger Onderwijs noemt,is zeker van het grootste gewigt, maar de wijze, waarophet gegeven wordt, is inderdaad van niet minder waarde.De modus quo is trouwens altijd van grooten invloed, watmen ook doe. Ik zou mij te schamen hebben, indien ik vermetelgenoeg wilde zijn, om in deze zoo gewigtige aangelegen-heid voorschriften te geven. Het is dan ook verre vanmij; maar ik mag wel in

kort bestek mededeelen, watmij bij langdurige ondervinding als de beste wijze isvoorgekomen. Al dadelijk moet ik opmerken, dat ik, hetzij ik voorjongens van 10 tot 14 jaren, voor jongelingen, dan welvoor volwassenen onderwijs te geven had, altoos dezelfdemethode gevolgd heb, namelijk: volkomen eenvoudigspreken, met natuurlijke stem en houding, nooit ge-zwollen en nog minder opgeblazen, verklarende of in 9



??? woorden schetsende en goed rondziende, of ik door elkeen wel verstaan werd. In het Hooger Onderwijs moet volmaakt dezelfde een-voudigheid wonen, die bij het Lagere eenis Men gaat natuurlijk uit van de vatbaarheid der hoor-ders zoodat men, indien deze jonger zijn, langzamervoortgaat en ongemerkt meer herhaalt; maar de wijze is overigens in elk opzigt dezelfde. Onderwijzen is, wat men ook moge behandelen, in deeerste plaats schilderen of teekenen, dat is in het lichtstellen; ten tweede, het in het licht gestelde onderlingvergelijken en rangschikken; ten derde, er de besluitenuit afleiden, en eindelijk de toepassing aangeven, die er van kan worden gemaakt.nbsp;^ Hii die natuurwetenschappen voordraagt, ot die ge-schiedenis onderwijst, of die U een reisverhaal mededeelt,zal steeds, wil hij voldoen, aan deze vier regelen gebon-den z??n; maar ook hij, die U uit den kring van hetafgetrokkene zaken helder maken zal, kan van de gestelderegelen niet afwijken, zonder nadeel te doen aan hetgeen hij voordraagt. In de eerste plaats komt het er op aan, duidelijk te doen verstaan, waarover ik handel, en ik

mag geen stap voorwaarts doen, voor ik de zekerheid heb, dat ik daarm volkomen ben begrepen. Wat bij de eerste teekenmg niet geheel helder mogt zijn, wordt nog eens van eene andere zijde voorgesteld en dit zoolang herhaald, totdat elk aandachtig hoorder in volkomen bezit gekregen heeft wat ik hem heb willen geven. Hoe eenvoudig dit ook zijn moge, de hoorders moeten dit belangrijk genoeg vinden, om besproken te worden, en doen zij dit met, dan heb ik ??f een fout begaan door ter tafel te brengen wat er niet op behoorde, ??f ik heb niet goed gesproken. Belangstelling opwekken is bij het geven van onderwys eene eerste zaak. Van die belangstelling nu zijn onder-



??? scheidene graden, naar gelang der waarde van het onder-werp dat men behandelt. In het schatten dier waardemoet ik als onderwijzer nooit mistasten en alzoo geenophef maken van onbeduidende dingen. Wat gewigtigis moet ik liefhebben, en mijne hoorders moeten mijvolkomen volgen in de mate van belangstelling, die ikonder het spreken aan het onderwerp hecht. En heb ikalzoo eerst aandacht opgewekt en die aandacht in belang-stelling doen overgaan, dan valt het mij ligt, mijne hoor-ders overal met mij mede te voeren, waar ik leven ofgloed of warmte of liefde hecht aan hetgeen ik met henbespreek. Ik zeg: aan hetgeen ik met mijne hoorders bespreek.Weinige seconden, nadat ik den mond geopend heb,moet onze zamenkomst of les zijn een onderhoud vanvrienden, waar een het woord voert voor allen; waareen denkt, en in dat denken alle denken van zijne toe-hoorders zamenvat en wel zoodanig, dat zonder dat zijgenoemd worden, de onduidelijkheid wordt weggenomen,ie bij den een bestaat, het bezwaar wordt opgeheven ,dat bij den ander bovenkomt, en de twijfel wordt wegge-vaagd, die een derde in zich voedt. Hoe kunt Ge weten, wat

er in de gemoederen derzwijgenden omgaat? Ik zie het, en als ik het niet zie,wat veelal ook kan gemist worden, dan weet ik het toch.Ik heb namelijk zeer dikwerf niet zoo duidelijk gespro-ken , dat de minst ontwikkelde hoorder mij heeft kunnenbegrijpen. Die fout gevoel ik telkens, en zonder datiemand het mij zegt, weet ik, dat ik nogmaals moet inhet licht stellen, en nu, om niet vervelend te worden,op een geheel andere wijze, om mijn goed doel zeker tebereiken. Zonder hartelijkheid van de zijde van den woordvoer-der , is dit onmogelijk: hij moet zijn onderwerp liefhebbenen zijne toehoorders aanzien voor goedhartige menschen, 9*



??? die hij met een weinig te spreken, tot liefde voor datonderwerp brengen zal; hij moet er gerust op zijn dathii dit doen zal, dan zal het hem ook gemakkelijk afgaan;en de uitkomst van elke les moet wezen, dat de persoon-lijke band tusschen onderwijzer en leerlingen alweder naauwer is toegehaald. Over het onderling vergelijken en rangschikken vanhet voorgedragene en over het opmaken der besluiten,die daaruit te trekken zijn, heb ik alsnu met veel m hetmidden te brengen. Ook hierin, zooals in het geheel,zij men eenvoudig en natuurlijk; het moeijelijkste nememen het laatst en het gemakkelijkste het eerst, en het-geen een weinig kleur en geur aan de zaken geven kan,menge men door het overige, maar altoos ongezocht enongekunsteld, altoos waardig het onderwerp, dat menbespreekt. Bij betoogen doe men zooveel mogelijk dewaarheden worden, dat is, men volge de genetische wijze,die zelfs in wiskundig onderwijs, dikwerf met vruchtkan' worden gebezigd. Kleine verrassende wendmgen,maar altoos kleine, verlevendigen de aandacht, en menbedenke toch, dat te hooren naar zaken, die men metkent veel

moeijelijker is, dan te spreken over dingen,die men in vollen eigendom bezit. Na wat mspanmngin iets moeijelijkers geve men zooveel mogelijk door eenverhaal of iets anders een oogenblik ontspannmg aan deauditores, en zorge zeker, dat men tegen het emde vande voordragt iets hebbe, waardoor zij stilzwijgend vriende-lijk worden genoodigd, om morgen terug te komen. En wat de toepassing aangaat, men verzmme nooit diete geven, zoo het slechts eenigzins mogelijk is. Er isniets, waarmede men jonge menschen zoozeer bmdt aanechte en zuivere wetenschap, zoozeer opwekt tot harebeoefening, dan door te doen zien, dat het voorgedra-gene eene nuttige strekking heeft. Hoe duidelijker dehiertoe gekozen voorbeelden zijn, hoe beter, en bij het



??? geven van onderwijs in de zuivere wetenschap bepalemen zich dan ook bij zoo mogelijk op eenmaal duidelijksprekende gevallen, en altoos gekozen uit den kring vandatgene, waarin de toehoorders geen vreemdelingen zijn. Hoe komt het, dat er zooveel regelen voor goedspre-ken gegeven zijn, maar zoo weinig voor goed onderwij-zen? Voor hetgeen waar en goed moet zijn, kan mengeen andere regelen stellen, dan dat het waar en goedmoet wezen, en die dat niet verstaat, leert dat niet, ookniet door de uitvoerigste regelen; en die het wel verstaat,heeft geen enkelen regel noodig. Het bovenstaande is dan ook niet opgemerkt, om ernaar te handelen, maar is een eenvoudige blik op een paarzijden van goed onderwijs; en in dien zin wensch ik nogeen weinig voorttegaan, daarbij in het geheel niet zoe-kende naar regelen. Wat ware mijne vriendschap, ofwat ware Uwe milddadigheid, indien wij daarin naarregelen zochten, en zoo wij hartelijk waren naar regelen,zou de hartelijkheid tevens buiten de deur zijn gezet.Zoo dan ook bij onderwijs, want de grond van goedonderwijs ligt in het hart, maar niet in het hoofd. Zooheb ik het bij mijne leermeesters

gezien; zij, die er hungeluk in zagen, indien wij niet slecht studeerden, zij zijnhet, aan wie wij dank verschuldigd zijn, omdat wij vanhen' hebben geleerd, maar vooral, omdat wij iets van hen hebben afgezien. Hij, die goed onderwijst, moet alles offeren op hetaltaar der hartelijkheid, en wel te beginnen met zeer veelvan hetgeen hij weet. Het is een groote dwaling vanonzen tijd, hennis voorop te zetten; maar het is een ge-duchte dwaling van dien tijd, in de eerste plaats kennisvan den onderwijzer te eischen. Zoudt Gij hem niet voordwaas houden, die, v????r alle dingen, van een koetsi^vorderde, dat hij ervaren ware in de natuurlijke historieder paarden, in de kennis van de verschillende rassen,



??? hunne afkomst, hun inwendigen bouw, in het voedsel,dat de paarden hier en daar genieten, de ziekten, waaraanzij blootgesteld zijn. Of meent Gij niet, dat een koetsierv????r alle dingen moet kunnen rijden? Waarom eischtGij dan van den onderwijzer in de laatste plaats, dat hijde kunst van onderwijzen zal verstaan? Zijn de veel-weters dan de beste onderwijzers? Neen. In goed on-derwijs wordt altoos zeer weinig kennis ten toon gesteld.Wel moet de onderwijzer wat weten, dat is duidelijk,en het is zelfs goed, dat hij vrij wat wete; maar is ditzoo, dan moet zijn eerste offer wezen, bij zijn onderwijsal wat hij weet te verzwijgen, behalve dat weinige, wathem dienen moet, om goed te onderwijzen. Dit geldtbij elke soort van onderwijs, en bij Hooger Onderwijsniet het minst. Hij, die vernuft heeft, verberge ditzooveel mogelijk bij het geven van onderrigt, en hij, dieveel weet, boude zich daarbij volkomen in. Het is hierte doen om grondslagen te leggen in de gemoederen vananderen, en geenszins om te blinken ofte schitteren. Zij,die daarop jagt maken, mogen roem verwerven, maarde beste onderwijzers zijn zij niet. Eene andere verwarring is

onder ons vrij algemeen,namelijk, dat hij, die Hooger Onderwijs geeft, de geheelewetenschap, althans in kort bestek, moet voordragen 1).Grooter dwaling is naauwelijks denkbaar; dien eisch mogtmen stellen, toen er geen boeken waren, toen men opde lessen dicteerde en de wijsheid in dat dictaat beslotenwas. Maar, sedert de boekdrukkunst is uitgevonden, kanmen in zijn onderwijs naar een goed boek verwijzen, of,is zulk een boek niet naar den smaak van den onder-wijzer, zoo kan hij er zelf een uitgeven. Van het voordragen der geheele wetenschap is alzoo 1) Is dit de schuld van den Hoogleeraar, of, hier en daar, vanhet Eeglement van 3 Augustus 1815 ?



??? geen sprake meer, want die wetenschap kan men dooreen boek naar buiten brengen, en daar er tegenwoordigovervloed van wetenschappelijke boeken is en overvloedvan drukpersen, die gaarne goede boeken van goede on-derwijzers zullen in het licht geven, bestaat het HoogerOnderwijs, tenzij het niet goed worde gegeven, volstrektniet meer in het voordragen van de wetenschap. Wat thans van het onderwijs gevraagd wordt, is, degoede boeken, die er zijn, te leeren gebruiken, te leerenverstaan, er den jeugdigen beoefenaar toe te brengen,dat hij ze met zorg bestuderen en den inhoud overwegenzal. Hebt Gij dit gedaan, dan kunt Gij hem veilig los-laten, en de autodidacten leeren U, dat onderwijs, bijhet bezit van goede boeken, volkomen kan worden gemist. Maar het meerendeel der jonge menschen mist die drift,dat verlangen, om zich kennis te verschaffen langs dezenniet zeer behagelijken en niet zeer gemakkelijken weg.Dat meerendeel wil geholpen worden, en onder dat mee-rendeel zijn er, die veelal alle drift en alle neiging omzich in te spannen missen, zoodat men dezen moet op-wekken en aansporen en hun warmte

en leven moet bij-brengen. Voor dezen dienen de scholen en ook de Hoo-gescholen, en waren alle jonge menschen gloeijende vanijver, dan kondt Gij thans Uwe scholen sluiten en U be-palen bij een Bureau van Consultatie, waar de jeugdlijstjes van boeken bekomen kan , die zij achtereenvolgenszal hebben te bestuderen. Alleen de praktische scholenzouden dan nog overblijven, en voorts de scholen, waarinvoorwerpen behandeld worden, alzoo de scholen, waarde voorwerpen der natuur worden vertoond, of waar mende verschijnselen der natuur doet zien; voorts de zalender ontleedkunde, de ziekenhuizen, enz. Maar alles watin een boek kan worden ter neder gesteld, zou buitenhet onderwijs kunnen worden gesloten, indien de jeugdalgemeen dorstig was naar kennis. J



??? Zoo meen ik dan duidelijk te hebben aangetoond, dathet Hooger Onderwijs, om ons hierbij nu te bepalen â€”alle praktische zaken daargelaten â€” tot taak heeft, nietom de wetenschap voor te dragen, maar om liefde totgeordende hennis op te welken, en dat onder de voor-waarden, die hierboven duidelijk genoeg zijn aangegeven,namelijk, na degenen, die dat onderwijs zullen aanhoo-ren, te hebben gevormd tot beschaafde menschen. Ziedaar nu op nieuw aangewezen, dat het geven vanonderwijs eene zaak is van het hart en niet van het hoofd:datzelfde studium generale, wat hier boven zoo dikwerfgenoemd is, behoort zooveel mogelijk elke les, die op deHoogescholen gegeven wordt, te doordringen en te bezie-len. Dat studium komt ook wel voor in de goede boeken,die zullen worden geraadpleegd, maar de persoonlijkheidvan den onderwijzer en de viva vox moeten het brengenvan het hart tot de harten. In de boeken staan de we-tenschappen opgeteekend, en de onderwijzer heeft duszijne leerlingen vriendelijk bij de hand te nemen, hentot die boeken te voeren en hen daarmede vertrouwd t?Šmaken. Maar hij moet dat doen op

een zoodanige wijze,dat zij het onmogelijk kunnen nalaten, en dat zij daarineen bron van levensgeluk zien. De aanstaande natuur-en geneeskundigen moeten bovendien door den onderwij-zer worden geleid tot de beoefening van de kennis dernatuur en van den stofFelijken mensch, zoodat zij dezen,uit het oogpunt van bouw en verrigting, gaan waarderenen op hoogen prijs gaan stellen. Een liefderijke opleiding, ondersteund door goeden raaden heldere wenken, is dus in waarheid tegenwoordig het eenigedoel van het Hooger Onderwijs. Hij, die het geeft, be-reide zich voor elke les geregeld voor, zoodat hij geenefouten make, niets ter sprake brenge, wat niet noodigis, orde hebbe in hetgeen hij zeggen zal, eu vooral dehoofdzaken helder en duidelijk uitspreke. Geen boeken



??? of papieren mogen hem op de les steunen, want voor-eerst moet hij weten, wat hij te zeggen heeft, of zwijgen,en ten andere moet hij vrij uit de borst spreken, opdathij volkomen natuurlijk zij 1). Daarbij zal hij dikwerfbelangrijke zaken vergeten, maar dit schaadt niet: hijkan ze later ter sprake brengen, en om de zahen is hetook niet te doen, maar om de opwekking, die van hemuitgaat, en de aansporing, om zooveel mogelijk autodi-dact te worden. Ziedaar het grootste geheim in het ge-ven van onderwijs, namelijk, dat men het jeugdige ge-moed in beweging brenge, zoodat die beweging bij hetklimmen der jaren niet eindige, maar de mensch integen-deel voortga, naar tijd en gelegenheid, zich te oefenenin hetgeen hem eenmaal als gewigtig is voorgekomen. Hij, die in deze beweging gebragt is, is met weinigonderwijs geholpen, of liever, hij wordt zijn eigen onder-toijzer. Gij behoeft hem niet te examineren, want wathij niet weet, zal hij zich wel eigen maken. Gij hebtin hem een aanstaanden staatsburger te meer doen op-groeijen, die hetgeen hij weet en hetgeen hij is, metliefde ten algemeenen nutte aanwenden zal. Aangaande de

hulpmiddelen voor goed onderwijs moetik verklaren, dat zij ook voor Hooger Onderrigt eenvou-dig moeten zijn. In natuur- en geneeskundige studiemoet naar dat eenvoudige zeer worden getracht; het isonmogelijk, dat veel en velerlei door de jeugd goed wordeverstaan en goed worde geplaatst. In mijn onderwijs hebik zoozeer naar eenvoudigheid gestreefd, dat ik alleschoone werktuigen en al wat fraai was, zorgvuldig ver-wijderd gehouden heb: eene eenvoudige verklaring pastealleen bij een modest waargenomen verschijnsel. En wat 1) Curatoren der Leidsche Hoogeschool gelastten in 1647, dat deProfessoren hunne lessen uit het geheugen zouden geven, althans zondergebruik van een schriftelijk opstel.



??? de boeken aangaat, men geve aan jonge menschen geendikke boeken; maar late aan hen over, deze zeiven inhanden te nemen. Voor elk vak van studie komen mijtwee boeken onmisbaar voor: hetgeen het eerst gebruiktzal worden, behoort de geheele wetenschap in zeer kortbestek te bevatten; en het tweede handboek noag iets ui^voeriger zijn. Voor de natuurwetenschappen zijn wij in ditopzigt volkomen goed voorzien. TJit al het bovenstaande is het genoegzaam gebleken ,dat het, naar mijn oordeel, bij het geven van onderwijsgeheel aankomt op den persoon, die het geeft; dat zijnekunde in de tweede plaats in aanmerking komt, en zijnegeschiktheid als docent in de eerste, en alzoo volkomentegenovergesteld aan hetgeen men daaromtrent thans vrij algemeen aanneemt. Nog een woord over hetgeen thans te doen staat, nude jeugd, en vooral in ons land, zoo vele vakken tebeoefenen heeft, waarin zij onmogelijk een vreemde-ling kan of mag wezen. Er staan hier niet meer dantwee wegen open: ??f geheele studievakken onbesprokenlaten, ??f ze inkorten. De jeugd moet veel vrijheid heb-ben en mag niet meer, dan een zeker

aantal uren op dendag worden ingespannen. Ik heb bl. 84 uitgedrukt, wat ikdaaromtrent meen; in die weinige uren moet aangeleerdworden, wat aanteleeren is, en daar mag men niet bui-ten gaan. Die hetgeen in die uren aangeleerd moet wor-den, niet aanleeren kan, moet, zoo namelijk dat quantumregtvaardig en goed bepaald is, het strijdperk verlaten enzoeken naar eene andere stelling in de Maatschappij. Ziedaar eene zaak van het hoogste gewigt, en die, zooik meen, bij ons niet uit het regte oogpunt beschouwdwordt, ja die bijna geheel wordt voorbijgezien. Om ge-mis aan kennis zou ik voor mij nooit iemand op eenexamen wegzenden, en zoo ik alsnog midden in mijn le-ven ware, zou niemand mij ooit zien in een examinerende MM?‰



??? Staats-Commissie 1); maar als Hoogleeraar heb ik menig-maal op examens mijn stem voor afwijzen uitgebragt, of benik van examens teruggebleven, waar ik wist, dat mij hetuitbrengen van zulk een stem niet baten zou. Ik deeddit wederom niet op grond van gemis aan kennis, maaromdat ik de innige overtuiging had, dat de persoon on-geschikt was, om die plaats intenemen, welke Hoogeronderwezenen naar mijn inzien innemen moeten. Hier-mede heb ik, wel wetende en bij ervaring kennende, datdit mij zeer ten kwade werd geduid, twee pligten ver-vuld: een, jegens den ge??xamineerde, die, zoo hij nietwerd toegelaten, niet op hooger terrein schadelijk zoukunnen zijn; en een jegens de Maatschappij, die alsdanvan dit schadelijke niet het offer worden zou. Ik meen, dat, hoe vroeger men aan jonge menschendoet verstaan, dat zij beter doen , een anderen weg inte-slaan, zoo zij voor Hooger Onderwijs niet regt goed ge-schikt zijn, men aan hen en aan de Maatschappij eengroote dienst bewijst, ook aan de ouders of verzorgersvan die jonge menschen. Onbevoegden beslissen voorhunne kinderen of pupillen, dat zij denquot;weg van

Hoogerzullen opgaan, en doen dit van hun standpunt ter goedertrouw, altijd roemende, dat nu juist hun Jantje, niet datandere, maar het hunne, door bijzondere vermogens uit-blinkt en schittert. Mag ik U vragen, of het niet eenehoogst wenschelijke zaak zou zijn, om b. v. aan het eindevan het tweede studiejaar, op het Gymnasium een onder-zoek in te stellen naar geschiktheid, en, zoo het bleek ,dat er van een jongeling weinig te wachten was, de ou-ders te waarschuwen? Zouden dezen hem niet verwijde-ren, en ware hij na een jaar niet geheel en al veranderd,zou het dan niet goed zijn, hem weg te zenden, niet als 1) Hierbij te verg. het Staatk. en StaatJmisJioudkundig Jaarhoekje voor1876, Hoeveel ons onderwijs kost aan examens. (Mr. p. r. h??brecht).



??? onkundig, maar als ongeschikt? Zou men ook niet weldoen, bij de komst der jonge menschen op het Gymna-sium, goed toe te zien, of er aanleg bij den jongeling be-stond , en, zoo dit niet het geval scheen te zijn, zou hetdan niet best wezen, reeds dan de ouders in te lichten?Naar de nieuwe wet is de toegang tot het Gymnasiumuiterst gemakkelijk gemaakt en zijn er voor aanleg geeneeiscben hoegenaamd gesteld, het is alweder enkel kennis, die men vraagt. Ik weet wel. dat bijna niemand mij in dezen tijdver-staat, wanneer ik zoo spreek; maar ik weet ook, dat detijd komen zal, waarin men mij regt zal laten wederva-ren. En zoo Gij niet spoedig Uwe bakens verzet, maarop kennis alleen en op kennis bij uitsluiting afgaat,zult Gij op de bovenste ladders der Maatschappij geschik-ten en bevoegden gaan missen, en aan de kennis, dieGij daar zult zien staan, zult Gij geen regt toekennen,om een hoog standpunt intenemen. De Regering, die het Hooger Onderwijs in handenheeft, heeft in de eerste plaats den pligt te vervullen,naar geschiktheid uit te zien. Bij de komst op een school ofGymnasium of in het begin van den cursus aldaar, kan

zulkeen onderzoek zonder veel stoornis geschieden; hoe langerGij er mede wacht, hoe moeijelijker dit wordt, zoodat Gijeindelijk van geschiktheid niet meer spreekt, maar examensafneemt, om te zien, of men zekere mate van kennis bezit. Een leerling, die niet in staat is, de naar billijkheidvoor zekeren tijd voorgeschreven vorderingen te maken,bederft de school, en de Maatschappij, waarin bij tredenzal, kan in deze rigting niet op zijn bezit gesteld zijn. Op de Hoogeschool behooren de vacanties lang te zijn,en de nieuwe wet geeft, zooals de oude deed, daarvoortijd genoeg, en op het Gymnasium zijn de vacanties teregt korter; hoe jonger de mensch, hoe meer hij nogleert en nog niet studeren kan, des te korter vacanties.



??? In onzen tijd en in ons klein land kan niemand, dieHooger Onderwijs ontvangt, vreemd blijven aan hetgeenhij noodig heeft voor de goede beoefening van hetgeenhij te leeren heeft, of van hetgeen hij noodig heeft voorzijn eigen ontwikkeling, of van hetgeen hij behoeft totde goede uitoefening van hetgeen hij weet en is. Ikneem een geneeskundigedie den naam van Doctor inde geneeskunde met eere draagt. Hij moet zijn moeder-taal grondig kennen, opdat hij daarin reeds als kindgezond leere denken en gevoelen, elke beschaafde moetminstens ?Š?Šne taal grondig geleerd hebben; zonder dat,geen helderheid en geen ruimte van begrippen. Hetgebruik der Hoogduitsche en Engelsche talen is voor dengeneeskundige onmisbaar. Kan hij ze beide grondig lee-ren , des te beter; maar hij is verpligt, in die twee vreemdetalen studieboeken te raadplegen, en hij moet ze dus,lezende, goed verstaan. Het is een sieraad, zoo hij zebeide spreken en schrijven kan, maar ik spreek hier over het hoog noodige. Tot vorming van den jongen mensch is het noodig,dat hij zeker ook uit de Grieksche taal zal kunnen ver-talen, of dat hij Grieksche

schrijvers zal kunnen verstaan.Van de Latijnsche en Fransche talen is dit in nog hoo-gere mate het geval, maar voor den geneeskundige is hetkunnen schrijven in het Grieksch of Latijn geen ver-eischte meer. Van talen meen ik alzoo, dat het onderwijs in hetHollandsch, Fransch en Latijn breed moet wezen ; in hetLatijn, om een derde en wel een oude taal te hebben,waarin' men leert.denken, grondig en uitvoerig, zonderdat men het goed Latijn schrijven vordere; in het Grieksch,Duitsch en Engelsch meen ik, dat het voldoende is, in-dien men proza en poezie daarvan goed kan verstaan,vooral in de twee laatste talen. Van wiskunde behoeft de geneeskundige zooveel, als



??? voor goede elementaire natuurstudie gevorderd wordt, endat zijn de bekende elementen. Het onderwijs hierin be-paalt zich tot de lagere school en tot het Gymnasium.Het was een fout in het Besluit van 1815, om een deelhiervan op de Hoogeschool te brengen. Dat onderwijsin de beginselen der wiskunde moet grondig zijn, andersmist het zijne vormende kracht, die groot is, indien datonderwijs goed wordt gegeven. Hetgeen aan den aanstaanden geneeskundige op hetGymnasium van geschiedenis zal geleerd worden, behoortomvangrijk te zijn, maar aardrijkskunde, politische enphysische, cosmographie, natuurwetenschappen, kennis vanvoorwerpen, enz., nader hier onder besproken in hetgeenover Art. 5 der wet is gezegd, behooren beknopt gegevente worden: even zoo, letterkunde en wat hierboven onderstudium generale is begrepen, namelijk: redeneerkunde,welsprekendheid, zielkunde, karakterkunde, zedekunde',geschiedenis der menschheid, volkenkunde , teekenkunde [muziek, enz., waarvan het meerendeel op de Hoogeschoolwordt besproken. Maar ook wat voor den aanstaandengeneeskundige op de Hoogeschool zal

worden voorgedra-gen van natuur-, schei-, plant- en dierkunde, van ontleed-en natuurkunde van den mensch, van ziekte-kunde, kennisder geneesmiddelen, hunne bereiding, hun gebruik en het-geen er verder behoort tot de goede beoefening der genees-,heel- en verloskunde, dit alles behoort, zoo het onderwijsgoed zal zijn, in kort bestek voorgedragen te worden. Overhet kennis maken met de praktijk spreek ik hieronder, maarbepaal mij hier bij de mondelinge voordragt over elk vak. Mijn veeljarige ervaring heeft mij tOt de vaste overtui-gmg gebragt, dat langdurig onderwijs tijdverspilling is,en dat onder ons het onderwijs meestal te lang wordtgerekt l). Het kind moet men leeren leeren, dat is de 1) In een cursus van zes jaren op het Gymnasium heeft men (onder



??? hoofdzaak bij het kind; en den jongeling moet men leerenstuderen, dat is de hoofdzaak bij den jongeling. Wijbrengen te veel zaken op onze lessen. aftrekking van 2 maanden vacantie en van de Zon- en Feestdagen)stel 250 leerdagen in het jaar, dat is 1500 leerdagen in de 6 jaren, eneiken dag berekend op 5 lesuren, die inspanaing vorderen, geeft ditin den 6-jarigen cursus 7500 lesuren. Indien men nu voor de Hol-landsche, Fransche en Latijnsche talen en de letterkunde dezer drietalen, voorts voor wiskunde en voor geschiedenis als hoofdzaken tezamen 4000 lesuren rekent, zoo kan men aan elk van deze 800 urengeven. Indien daarin geen grondige voorbereiding kan worden ge-geven â€” ik zeg in acht honderd uren, â€” dan begijp ik niet, hoe iken anderen er gekomen zijn met een weinig privaat onderrigt. In deLatijnsche en Grieksche talen zamen heb ik niet meer dan 200 urenprivaatles ontvangen, en nog wel met een ander jongeling. Wordt voor elk van deze vijf hoofdvakken in den vijfjarigen cursusgerekend een quantum van 800 lesuren, zoo blijf en er voor deoverige 3500 over; geef hiervan aan de Grieksche,

Hoogduitsche enEngelsche talen en letterkunde elk 600 uren, dat is te zamen 1800uren, zoo houdt Gij nog 1700 uren over voor de natuurwetenschappen,aardrijkskunde (politische en physische), cosmographie, land- en volken-kunde, redeneerkunde. De laatste moge in den geheelen cursus 50uren vorderen, de cosmographie 100 uren, de aardrijkskunde in hetgeheel 300 uren, een schets van land en volkenkunde 400 urenmaakt te zamen 850 lesuren. Er blijven alzoo voor de natuurweten-schappen in den geheelen cursus nog 850 lesuren over, hetgeen naarmijn oordeel te veel is; maar ik zal ze hier verdeelen naar ver-houding der waarde, die ik aan deze wetenschappen voor gymna-siasten hecht; dan zou ik rekenen voor natuurkunde 300 lesuren, voorscheikunde 200, voor dierkunde 100, voor plantenkunde 125, voorde mineraalkunde 50 en voor de aardkunde 75 uren. Zoo nu de Zaturdag namiddag geheel wordt vrij gegeven, en delessen des voormiddags gehouden worden van 8 tot 12 uur, zijn vande vijfmaal zes lesuren in elke week reeds zesmaal vier in de voor-middagen aangegeven. Stel, dat aan den jongeling van 12

tot 1 ure de 5 eerste dagen derweek 1 uur vrijheid geschonken wordt, en hij ten 1 ure weder op deschool komt en daar verblijft tot 3 uur, zoo heeft men hier van de5 eerste dagen der week 10 uren beschikbaar. Worden hiervan 6uren genomen voor lessen, waarbij eenige inspanning noodig is, zooziju de 24 uren, hier bovengenoemd, tot 30 aangevuld.



??? Op het Gymnasium zorge men, men veroorlove mijdeze opmerking, opdat de jongeling vroegtijdig tot zelf-standige studie zal worden aangespoord, dat de goedeboeken goed worden gebruikt en door den jongelingvooraf telkens gebruikt worden voor elk gedeelte, datonderwezen wordt en het eerst aan de beurt is. Dit in te voeren in het onderwijs komt mij eene hoofd-zaak voor en kort dat onderwijs aanzienlijk in. Maarzoo wordt dan ook het onderrigt op het Gymnasium eenzamenspreking, is het voor den onderwijzer en denleerling veel eenvoudiger, wordt er van de aandachtveel minder gevergd en kan men veel gemakkelijkergrondig zijn. Waar breedere gedachten te geven zijn, ofwaar moet worden opgewekt en aangespoord, wordt na- Er blijven dan nog 4 uren in de Week beschikbaar voor teekenenen muziek, in den zin van bl. 82; voorts voor welsprekendheid enandere oefeningen, die evenals het teekenen en de muziek tot uit-spanning mogen gerekend worden. Naar deze schets blijven er, bij niet meer dan 8 uur verpligteinspanning op een dag gedurende den schooltijd, nog 2 uren vooreigen oefening over. Ik zou de uren voor dat

zoogenaamde huiswerkwenschen bepaald te zien op 2 en niet op 3, zoodat de jongeling na12 uur op den middag des Zaturdags, en na 3 uur na den middagop de vijf andere dagen der week, voor de school dagelijks niet meerbehoeft te leeren dan twee uren. Wordt er meer van hem gevorderd,dan meen ik, dat men hem niet goed behandelt. Op eiken dag vande zes werkdagen der week heeft hij dan een geruimen tijd totligchaamsbeweging en tot ontspanning, maar ook tot lectuur, hem vanwege de school aan de hand gedaan of van elders bijgebragt. Boven-dien heeft hij de Zon- en Feestdagen geheel en al vrij, en voorts devacanties. â€” Zou men meenen, dat hij zich te huis meer dan 2 ureninspannen moet, dan komt het mij voor, dat de lesuren zooveel mogelijkmoeten worden ingekrompen. Overigens zal het aan ieder wel duidelijkzijn, dat de getallen, die boven genoemd zijn en aan elk vak zijntoegekend, geene andere beteekenis hebben, dan die van voorbeelden,om meer of min uittedrukken, in welke verhouding mij de oefeningenwenschelyk voorkomen.



??? tuurlijk door den onderwijzer gesproken, zooals bij hetschetsen van karakters of gewigtige gebeurtenissen in degeschiedenis. Wiskunde wordt op het Gymnasium vrijvoor het bord voorgedragen. Alle natuurwetenschappeneischen bij het onderwijs beschrijving van voorwierpen ofverschijnselen, en kunnen dus naar de bovengenoemdemethode niet besproken worden. Het onderscheid tusschen het onderrigt aan de Gym-nasi??n en dat aan de Hoogeschool bestaat hierin, dat dejongeling op het eerste meestal aan de hand geleid wordt,om te komen op een goeden weg. Maar aan den studentwijst men den goeden weg en laat hem dien vrij volgen.Het gebruik van korte handleidingen bij de lessen derHoogeschool is, even als op de Gymnasi??n, eene hoofd-zaak , om goed te slagen, en op beide is het vooruitbestuderen dier handboeken voor elke les, van veel belang.Maar de voordragt moet op de Hoogescholen vrij wezen:een mensch, die eenvoudig, duidelijk en hartelijk spreekten opwekt en blikken geeft; en jonge menschen, diedoor inhoud en vorm der voordragten gedwongen wor-den , niet slechts te luisteren, maar optenemen, wat ergezegd is. Nooit

moet men naar het korte handboekverwijzen, maar zich zooveel mogelijk houden aan deorde, die daarin gevolgd is; vreemde woorden duidelijkverklaren en het gewigtigere van het minder gewigtigegoed onderscheiden. Ik heb, zoolang ik onderwijs gegeven heb, er mijuitstekend wel bij bevonden, in den aanvang van eikencursus al mijne nieuwe toehoorders te vereenigen, zooveelmogelijk dagelijks, of althans meermalen in de week, nietin de collegekamer, maar in een gewoon vertrek, waarmen alles herhaalde, wat op de laatste lessen was bespro-ken , en die herhaling zoolang voorttezetten , tot elkevreemdheid van de nieuwe wetenschap verdwenen was.Na 4 a 6 weken was het voldoende, de zamensprekin- 10



??? gen te staken en in gewone responsi??n te veranderen,maar deze laatste weder niet in de collegekamer;maar in een gewone kamer, en wel zoo, dat alle afstandverdween. Zoo het van mij had afgehangen, had ikmijn geheele onderwijs best tot deze colloquia kunnenbepalen, mits ik dan natuurlijk daar voorwerpen ter tafel had kunnen brengen. Ik kan de verzekering geven , eene verzekering, waarvanik den grond bij ervaring bekomen heb, dat men bij een-voudige zamensprekingen wel tot 1 of kan inkortenwat op gewone mondelinge voordragten gebragt wordt. Intwintig zulke zamensprekingen van een uur heb ik meerdan eenmaal een cursus gegeven over scheikunde, dievoldoende was, om er verder op voort te bouwen; maarik had toen hierbij te doen met menschen, die wistenwat studeren was, en die vooraf een eenvoudig handboekhadden gelezen. De uitstekende ??ip, een sieraad vanden onderwijzersstand, vroeg mij, hem een weinig schei-kunde te leeren, daar hij deze op zijne school wildeonderwijzen, maar hij had slechts weinig vrijen tijd terbeschikking. â€” Ik had het er nu op aangelegd, ombijzonder beknopt te zijn en

gemeend, met tien lessente kunnen volstaan. Aan het einde van de zevendeles zeide mij de onvergetelijke man: r/ik mag U geeneâ€žmoeite meer vergen, daar ik het overige nu zelfâ€žwel vinden kan;quot; en Tip onderwees onmiddellijk opzijne school volkomen duidelijk de eerste beginselen vanscheikunde. Ons onderwijs is deels daarom zoo uitvoerig, omdatwij te weinig vertrouwen hebben op het begrip en devlijt der jonge menschen, en het is eene zuivere, maardaarom juist droevige waarheid, dat de jongelieden veelte weinig voorbereid onze Hoogescholen bezoeken. In denieuwe wet op de Gymnasi??n is volstrekt niet te lezen ,dat dit verbeteren zal, want er staan wel eenige vakken



??? in genoemd en wel meer dan in het Besluit van 1815 ,maar met niet ?Š?Šn woord is er uitgedrukt, dat de hoofd-zaak bij het Gymnasiaal onderrigt gelegen is in de vor-ming van den jongen mensch, en wel in zijne vormingtot breeder en hooger. Omdat wij nu in het algemeen te weinig ontwikkeldetoehoorders hadden, zijn wij in de meening geweest,dat wij op onze lessen veel moesten bepreken, daar zijhet uit de boeken niet halen zouden; maar ik geloof,dat wij hierin hebben gedwaald. Die op de Hoogeschoolkomende, nog geen liefde heeft voor hetgeen hij daarleeren moet, moet daar dan in de eerste plaats leeren,die liefde te verkrijgen. Heeft hij deze, dan kan hij metweinig onderwijs volstaan, en heeft hij die niet, dan zalveel onderwijs hem toch niet daar brengen, waar hij behoort.En wat baat het hem , daar hij hetgeen hij zonder liefdegekregen heeft, wel spoedig zal verliezen? Die dwang door examens, die vrees voor examens,dat studeren om examens, is de pest in deze dagen.Het is geen surrogaat van belangstelling en liefde in iets,maar het doodt alle harten voor al wat goed is in debeoefening van wetenschappen. Ik acht ook

onze Maat-schappij slecht gediend van zulke gedresseerden, en zagveel liever vele plaatsen in die Maatschappij ledig staan,dan met dezulken gevuld. Onze Hoogescholen moeien kmnen bloeijen zonder andere,dan schoolsche examens, en zij zullen dat doen, wanneer hetmogelijk zijn zal, dat de jeugd met opregte belangstel-ling zal believen te loopen, indien zij op den regten weggebragt is. Maar zoolang onze Hoogescholen voor demeesten zullen blijven plaatsen, waar zij' moeten geleidworden als gymnasiasten, of met een zweep moeten ge-dreven worden, of door vrees voor examens moetengedrild en voortgejaagd worden, zoolang zullen devruchten der tloogescholen zeer beperkt blijven. 10*



??? In de lengte van het onderwijs is het dus niet tevinden, dan moet het in de breedte te vinden zijn, endie breedte zal het best worden verkregen, niet doorveel bereide spijzen op de tafel te brengen, maar dooraan de jeugd te leeren, de spijzen zeiven optesporen ente verwerken, totdat zij genietbaar zijn. Met anderewoorden: men voere meer moeijeUjkheden in bij het onder-wijs, men leere meer zoeken, zoodat er meer zelfstan-digheid kome bij de jeugd, en dat zoeken meer tweedenatuur worde. Is dat bereikt, zoo volgt het overigevan zelf, want het beoefenen van wetenschappen is inwaarheid in niets anders, dan in goed zoeken gelegen. Ik kom nog eenmaal op den aanstaanden medicusterug; hem zou ik op de Hoogeschool een goed boek,maar toch altoos een kort, b. v. over ontleedkunde in dehand geven, en bereiden hem de spieren van den armvoor, en geven hem een been, en voorts het overige vanhet ligchaam, om de spieren enz., die daar zijn, zelf tevindeu; en zoo zou ik in alle wetenschappen doen, diedaarvoor vatbaar zijn. Zoo heb ik gedaan in de schei-kunde en beschouw het steeds nog als een voorregt,dat ik aan de

clinische school te Rotterdam de eerstegelegenheid in ons land tot praktische oefening der jon-gelieden in scheikunde heb mogen openen. De handboeken, die ik ten gebruike zou wenschen tegeven, zouden nog beknopter zijn, dan de zeer goedeboekjes, die b. v. de Franschen over natuurwetenschap-pen geschreven hebben voor de ?Šcoles secondair es, b.v.van Jussieu, Milne Edwards, enz. Een halfjarige cur-sus, dien de nieuwe wet noemt, is mij dan ook zeerwelkom: in een half jaar kan men driemaal 's weeks vanelke wetenschap der geneeskunde, die tot de Hooge-school behoort, genoeg voordragen, zoodat men gemak-kelijk in een half jaar de lessen van 6 a 8 wetenschap-pen kan hooren, en geen student alzoo met lessen be-



??? hoeft overladen te worden. Stellen wij ons voor, dat hijal de l?Šssen slechts eenmaal hoort, hetgeen als regelwenschelijk is, zoo hij slechts weet wat studeren is; dathij 5 jaren achtereen elk half jaar van 6 andere weten-schappen de lessen volgt, dan zou hij in die 5 jaren degelegenheid hebben gehad, om met 60 verschillendewetenschappen kennis te maken. Gelukkig komt dat nuniet voor, en kunnen wij alle vakken, die de geneeskun-dige op de Hoogeschool te behandelen heeft, gerust totvijftien hoofdvakken doen dalen, en onder die vijftienzijn er eenvoudige, niet moeijelijke. Maar dan kan ookhet aantal lessen, dat men over elk vak gedurende eenhalf jaar geven zal, klimmen van drie uren, zooals ikboven noemde, tot zes of meer, en is er gelegenheidgenoeg, om in deze en gene moeijelijkere wetenschapdezelfde lessen nog eenmaal te hooren l). Als regel, ik 1) Men kan een soortgelijke rekening maken als in de noot bl. 142 ,voor de lessen, die aan de Hoogeschool zullen gehouden worden, enik wil hiervan eene schets geven. Naar mijn oordeel zijn 5 jarenstudie op de Hoogeschool voor een geneeskundige voldoende. Ik zelfheb

er 6 doorgebragt, maar daarvan veel tijd gegeven aan natuurstudie,beoefening van wiskunde en andere vakken van studium generale, meerdan voor de studie der geneeskunde wordt gevorderd. Stel dan 5jaren, en stel 4 maanden vacantie, blijft 8 maanden; voor de Zon- enFeestdagen hier afgerekend 40 dagen, blijft 200 dagen in een jaar voorAcademische lessen in een rond getal. Dat is dus in 5 jaren lOO?–college-dagen, stel gemiddeld 6 uren daags college, geeft 6000 col-lege-uren voor den geheelen cursus. Zoo nu de geheele inhoud der geneeskundige studie, de natuur-wetenschappen daaronder begrepen, wordt teruggebragt tot 15 hoofd-vakken, waarvan sommige in 2 ?¤ 3 deelen kunnen gesplitst worden,dan heeft men gemiddeld 400 college-uren voor elk hoofdvak. Yoorhet uitgebreidste van die vakken acht ik deze uren zelfs nog veel teveel, namelijk, zoo er geene uitsluitend praktische zaken op voorge-dragen worden. Men vergete niet, dat in bijna geen enkel van deze15 hoofdvakken iets voorkomt, dat bijzondere aandacht van den geestvordert; het zijn grootendeels feiten, die men zich moet eigen makenen die wel

aandacht vorderen, maar ook niets meer, en die feiten zijn



??? herhaal het, acht ik dit echter verderfelijk, en het is eengroote fout op onze Hoogescholen, dat de gev^oonte isingeslopen, om dezelfde lessen, die gegeven worden ineen cursus van een geheel jaar, twee jaren te volgen.Die dat noodig heeft over dezelfde onderwerpen, weet bij sommige takken van studie niet geordend, zoo dat zij den naamvan wetenschap soms niet mogen dragen. De zaken van ervaring in de geneeskunde zijn onuitputtelijk, envoor een deel wordt die ervaring 5p mondelinge lessen gebragt. Waredit niet het geval, zoo zou ik meenen, dat onderrigt gedurende 100uren, in elk der genoemde 15 hoofdvakken gegeven, voldoende waren,om een jong mensch, die letterkundig genoeg is opgevoed en overigenseen goed Gymnasium heeft bezocht en zich op een goed studium gene-rale heeft toegelegd, op den goeden weg te brengen tot zelfoefening.Dan zouden er van de 6000 beschikbare college-uren 4500 overblijvenvoor praktische oefeningen. Ik ga hiervan uit, dat een student in de geneeskunde (zie bl. 84hier boven) zich dagelijks niet meer dan 10 uren zal inspannen. Zonderik hiervan af 4 uren voor eigen studie, zoo houd ik dagelijks

6 urenover voor lessen, zoowel mondelinge als praktische; dit is, bij 5-jarigestudie, voor de geneeskunde voldoende. De hier gegeven getallen zijn natuurlijk wederom voorbeelden. Iklaat het praktisch onderwijs, dat ik in de geneeskunde als studentontvangen heb, thans ter zijde, want daaraan heb ik zooveel vrijentijd gegeven, als ik ter beschikking had; maar voor het zoogenaamdwetenschappelijk onderrigt in de geneeskunde waren toen â€” de na-tuurwetenschappen buiten gesloten â€” drie jaren meer dan voldoende.Aan het einde van het eerste studiejaar in de geneeskunde deed ik, tegelijk met mijn vriend F. A. Snellen van Zeist, mijn candidaats-ekamen,en aan het einde van het derde studiejaar het doctoraal examen Thanszijn de wetenschappen zeker veel uitgebreider, maar ik moet ook ge-tuigen, dat wij van de 3 jaren studie, aan de geneeskunde besteed,de praktische vakken daargelaten, wel de helft aan andere studie-vak-ken hebben gegeven. Wat men tegenwoordig ook zegge: in 5 jaren kan thans een goedvoorbereid student zich geheel en al eigen maken , wat tot geneeskun-dige studie behoort, daaronder begrepen de voor hem onmisbare

na-tuurwetenschappen en het voor hem even' onmisbare universitaire deelvan het studium, generale, wat ik boven heb genoemd. Zulk een studentzou niet behoeven Pruimers vrees aantejagen.



??? niet wat studeren is, of heeft het eerste jaar in de be-oefening dier wetenschappen weinig kracht gelegd. Zou iemand nu nog meenen, dat ik bijzonder gesteldben op oppervlakkigheid, en dat mijn bovengenoemdewenschen tot bevordering daarvan zouden strekken, hemzou ik vragen, of hij dan de goedheid zou willen hebbente informeren, of ik ooit oppervlakkigheid heb nagejaagd? Lange, vele, uitvoerige lessen acht ik op de Hooge-school verderfelijk; de lessen aldaar moeten niet meerwezen, dan een aanwijzing van den goeden weg, en ditin opgewektheid en liefde voor hetgeen men voordraagt.Ondenoijzen is de kunst, om hetgeen onderwezen ivordt,te leeren liefhebben. Over de praktijk denk ik aldus. Op alle praktischelessen zij men in den beginne eenvoudig, en ga zeerlangzaam voort, opdat men hier ook grondig zij. Maarvan de praktijk kan in zekeren zin, mits dit ordelijk ge-schiede na goed onderwijs niet te veel worden bijgebragt.Ik handel hierover in het bijzonder, wanneer ik van deapplicatiescholen gewag maken zal. Het voorbeeld, dat ik hier van geneeskundigen ge-kozen heb, nam ik, omdat mij de studie der genees-kunde

niet vreemd is; een ander zal gemakkelijk instaat zijn, het heilzame van grondig, maar beknoptonderwijs in het licht te stellen, van Godgeleerdheid,regtsgeleerdheid, enz. Het is het ongelukkige stelselvan examens, dat tot de dwaze voorstelling leidt, datmen volleerd moet zijn, eer men in de Maatschappijtreedt. De waarheid is toch deze, dat men voor deMaatschappij geschikt is, indien men: a. te huis is inhetgeen onverwachts kan voorkomen: h. indien menvinden kan wat men noodig heeft voor zaken, die morgenof overmorgen moeten behandeld worden; eindelijk:c. indien men kracht en lust en liefde genoeg heeft, omallen beschikbaren tijd te wijden aan de beoefening, ge-



??? durende het gansche leven, van de zaak, die men in deMaatschappij uitoefenen zal. Hoe weinig van deze drievereischten bij examens blijken, kan een kind in hetlicht stellen. Men moet dus een geheel anderen weg uitgaan, tenzijmen ziende blind wil blijven. Zijn examens geene waar-borgen van geschiktheid, dan moet men naar anderewaarborgen zoeken, en zijn die andere waarborgen niette vinden, dan moet men ten minste trachten, zoo-veel mogelijk de geheele voorbereiding der jeugd zoointerigten, dat men de kans heeft van goed te zullenslagen. Laat ons wijs zijn en erkennen, dat men in hetgeheele leven daarmede moet trachten te volstaan; gouden zilver kan men stempelen als echt, maar ons, menschente stempelen, levert steeds de grootste bezwaren op. Deeenige weg is, zooveel dit mogelijk is, de kracht, diethans in de examens gelegd wordt, weder te verplaatsennaar de scholen, met andere woorden: het zooveel moge-lijk daarheen te leiden, dat allen, die zich zullen wijdenaan hoogere bedieningen van den Staat, de Hoogescholenzullen bezoeken en daar zullen worden opgeleid; datallen, die op de Hoogescholen zullen komen,

zooveelmogelijk Gymnasi??n bezocht hebben, en dat op hetGymnasium alleen zooveel mogelijk dezulken zullen wor-den toegelaten, van wier studie men vermoedelijk eenegoede uitkomst te wachten heeft. Ik zeg: zooveel mogelijk, want voor anderen den weggeheel en al aftesluiten, zou ongeoorloofd zijn. Voorts komt het mij voor, pligt te zijn, niet langer inkennis het zwaartepunt der opleiding te plaatsen, maarin de vorming van den geheelen mensch, leidende totkarakter. Dit laatste kan onder meer bereikt wordendoor het opwekken van eene edele ambitie en door eenemethode, waarbij door het opwerpen van bezwaren dezedelijke krachten geoefend worden, en de jongeling al- l.



??? zoo zich zeiven leert opvoeden. Men moet hem dekunst leeren, om zelf te vinden, en aan deze kunstmoet vooraf gaan de kunst om goed te zoeken. Diezoeht, die vindt. Dit zoeken behoort naar mijne meening op het Gym-nasium regt goed geleerd te worden, en het komt mijhoogst wenschelijk voor, dat het aldaar zeker in delaatste jaren een element van opvoeding zij. In de eerstejaren behoort de jongeling bij de hand te worden geleid,maar, daar hij later op de Hoogeschool het zoeken dooren door moet kennen, moet hij dit in de laatste jarenvan den gymnasialen cursus leeren. Hoe hem dit teleeren? In de eerste plaats door aan den leerling hetinitiatief te laten en hiermede kan ik tevens een blik slaanop de wijze, die men volgen kan, om de groote lijst derleervakken van het Gymnasium niet afschrikwekkend tedoen zijn. Bij den aanvang van ieder der latere vacan-ti??n, die de leerlingen aan het Gymnasium hebben zullen,geve men hun een beknopt boek over een nieuw vak envrage van hen een beknopt uittreksel van dat boek nade vacantie. Dat uittreksel zie men in en geve eenigeweinige lessen over den inhoud van dat boek,

waarbijmen vooral toelichte, hetgeen bij de lectuur bezwaar gevenkan. Hetzelfde doe men in den gang der gewone lessen'over elk gedeelte der wetenschap, dat men nog nietbehandeld heeft, en nu ook hier weder een geschiktboek daartoe aanwijzende. Op deze en andere wijzen kan men onmogelijk opper-vlakkigheid bevorderen, en zamelt de jongeling nuttigekundigheden, terwijl hij nu zijne aandacht scherpen moeten een deel der bezwaren zelf moet overwinnen. Op hetGymnasium moet, naar mijne meening, wel best, maarniet veel onderwijs gegeven worden. Hebt Gij lust enijver en liefde opgewekt voor nuttige kundigheden, danis Uwe taak op het Gymnasium volbragt.



??? 154 Koning Willem II bezocht, als Prins van Oranje, deMilitaire Academie te Breda, en vond de leerlingen daar-van in de rijschool. â€žBravo, jongens! zoo gaat er de mathesis weder uit!quot; Zoo sprak de Prins, en die zijn ridderlijke inborsten het dikke Reglement van de Koninklijke Academiekent, schaart zich in deze aan de zijde van den Prinsen niet aan die van het dikke Reglement. Naar de nieuwe wet, blijft men het zoeken in kennis,en daarom zal die nieuwe wet den bestaanden toestandniet veranderen. Art. 1 dier wet is even schadelijk voorde Gymnasi??n, als voor de Hoogescholen. Men moetonder ons tot de overtuiging durven komen, dat dehoofdzaak bij Hoogere institutie buiten de wetenschapen buiten de kennis ligt, dat zij ligt in de ontwikkelingvan het kind, van den jongen, van den jongehng, vanden mensch, en dat zijn karaktervorming op den voor-grond staan moet. De jeugd moet wel geholpen wor-den, maar niet in den ziekelijk-philanthropischen zm vandeze dagen. xMen moet haar leeren, bezwaren te over-winnen en moeijelijkheden te boven te komen; men moeteene betere ambitie in haar opwekken, en in het ver-krijgen van goede

kracht haar streven helpen plaatsen.Men moet haar leeren wat te tvorden en wat goeds teworden en haar de kennis als middel doen op prijsstellen, nooit als doel. In waarheid: wij zijn in onzentijd op een verkeerd spoor ten aanzien der jeugd, enhet is onze schuld, zoo wij meenen redenen tot klagtenover haar te hebben ; ik klaag dan ook over haar niet mede. Bij de nieuwe wet meent men veel gedaan te hebben,BU men elk studium generale van de Hoogeschool ver-wijderd heeft en men had juist dit moeten uitbreiden eaversterken. De Hoogescholen zijn nu in vakscholen ont-aard, omdat men een volksleuze heeft weten in hetleven te roepen; Propaedeusis moet van de Hoogescholen



??? verwijderd icorden. Welini, Gij hebt die verwijderd enal het Hoogere, dat is de algemeene vorming, de onge-lukkige logica uitgezonderd, naar de Gymnasi??n ver-plaatst. Gij hebt dat gedaan, zooals Gij zegt, omdat,naar het Besluit van 1815, de Propaedeusis zoo schadelijkwas. Om de verbetering dier Propaedeusis heeft niemandgedacht, en het is bovendien onjuist, dat de studentenhun eerste studiejaar verwaarloozen: bij de studentenin de geneeskunde en in de natuurwetenschappen heb ikdit niet dan bij uitzondering gezien, omdat zij onmid-dellijk met nieuwe vakken worden bezig gehouden. Entoch moesten deze ook door het algemeene nivellementgetroffen worden. En is het waar, dat de studenten inde regtsgeleerdheid en welligt ook in de Godgeleerdheidin het eerste jaar niet veel studeren; hoe eenvoudig warehet dan geweest, om door de vakken, hier boven meer-malen genoemd, als zielkunde, karakterkunde enz. ditbezwaar op te heffen. Neen, zegt onze tijd, geene verbetering, maar ver-andering. De toekomst zal leeren, dat men het warepunt niet getroffen heeft. De verlaging der Hoogescholen tot vakscholen is eenongelukkig

afdruksel van den tijd, en niets anders. Alshoofdreden heeft men opgegeven, dat de jongelieden tejong op de Hoogeschool kwamen, en wat heeft men dantoch gedaan? De cursus op het Gymnasium was 5 jaren;de Minister heeft die met 2 jaren willen verlengen, maarde Tweede Kamer neemt daarvan ?Š?Šn jaar af, zoodat,terwijl b. v. de jongelieden tot nu toe op hun jaarstudent werden, zij dat nu op hun 1- zullen doen. Isdan het jaar, dat nu tot het Gymnasium gevoegd is, het18quot;% het gevaarlijkste voor den jongeling? Zult gij hemop het Gymnasium in dat 18'^ÂŽ jaar kunnen bijbrengen,wat hij noodig heeft, om vast te staan in het vrije Aca-demie-leven? Dan moet ik op grond van ervaring ver-



??? klaren, dat er nog 2 of 3 jaren aan den gymnasialencursus ontbreken. Een jongeling, die zich tot zijn 20'''jaar onder goede leiding goed' gehouden heeft, zal devrijheid van het Academie-leven in het algemeen nietmisbruiken; maar een jongeling, die op zijn jaarverstaan heeft, wat zijne goede leiders van hem wenschenen verwachten, en die eenmaal op den weg gekomen isvan op zijn tijd ernst in zijn leven voorop te zetten, zalevenmin van die vrijheid misbruik maken. De aanleg totdat misbruik is met het jaar niet opgeheven, en zooik niet dwaal, eer sterker na het iTquot; dan v????r het 17''quot;'levensjaar. Is dit in waarheid alzoo, dan zou de zoogenaamde ver-betering in de nieuwe wet op een fictie berusten, in elkgeval berust zij niet op een bewezen feit; het is alwedereene meening, eene geheel en al tijdelijke meening, waar-naar men bij deze omwenteling is te werk gegaan. Het eenige afdoende middel, om te zorgen, dat dejongelieden niet uit het spoor geraken, is, hen zoolangonder een zeker verband te houden, tot zij dat verbandniet meer noodig hebben, dat is altoos zoo geweest enzal altoos zoo blijven. Met het 17'^' levensjaar is men debezwaren

niet te boven. Ik moet verklaren, van de Aca-demische jongelingschap volstrekt niet de ondervindingte hebben, dat zij dit toezigt meer zouden noodig heb-ben , dan de jeugd in het algemeen; mijne persoonlijkeondervinding in dezen is gunstig; maar wat de Acade-mische jeugd doet, wordt ligter naar buiten gebragt, om-dat zij een corps vormt. Ik spreek natuurlijk hier vanwel opgevoede studenten. Zoo men echter voor zijnezonen een langer toezigt noodig acht: dat de ouders hendan nog eenigen tijd tehuis houden, of onder opzigt stel-len van daartoe bevoegden. Kleine Hoogescholen en kleineAthenaea leenen zich daartoe best, en Deventer was wel-eer een overgangsplaats van het Gymnasium naar de Hoo-



??? geschool. Uit dit oogpunt zijn eenige Athenaea in hetland zeer te verdedigen; maar ook dit is bij de nieuwewet geheel uit het oog verloren. Als slotsom van al het bovenstaande verklaar ik alsmijn opregte meening, dat de nieuwe wet niet inhoudt,wat zij thans had kunnen en moeten inhouden, en dathare herziening onmisbaar is, zoodra de partijzucht onderons daartoe genoegzaam zal zijn gedaald. Dat eene goedewet op het Hooger Onderwijs onmogelijk door de Staten-Generaal van dezen tijd kon worden geschapen , zal in hetvolgende genoegzaam in het licht treden, en zoodoendedient men, om een goede wet op dit gewigtig onderwerpte bekomen, te wachten op een tijd, waarin men eengoed begrip zal hebben van de wijze, om een goede wetbijeentebrengen. \



??? 11. HET BIJZONDERE. Het kan mijn voornemen niet zijn, elke zaak, die in dewet bepaald is, ter sprake te brengen; alles heeft tenslotte invloed op het Plooger Onderwijs, dat naar de wetgegeven wordt. Maar vooreerst heb ik niet over alles eengevestigd oordeel, en kunnen dus anderen ligtelijk beterdan ik datgene behandelen, wat ik onbesproken liet.Maar ik heb ook vooral mijne taak beperkt tot, indien ikhet zoo noemen mag, de zedelijke en verstandelijke zijdevan hetgeen tot het Hooger Onderwijs behoort. Dit wilik alsnu onder de volgende rubrieken brengen en dantelkens invoeren wat in de Tweede Kamer der StatenGeneraal hiervan ter sprake is gekomen. De Eerste Kameracht ik natuurlijk even hoog als de Tweede, maar daarde Eerste het regt van amendement mist, heb ik haarzelden ingevoerd. 1Â°. GYMNASI?‹N (ART. 5â€”31). a. De beteekenis van Gymnasi??n, Academi??n en Hooge-scholen. Het woord Hoogeschool is in de nieuwe wet niet gede-finieerd , wel wat onder Hooger Onderwijs moet wordenverstaan. Hoogescholen worden ook Academi??n genoemd.



??? en daar het woord universitair in de wet gebruikt wordt,maar wederom niet gedefini??erd is, en dat van Gymnasi??nwel, zoo is het noodig, bij het een en ander een oogen-blik stiltestaan. Gymnasi??n waren oorspronkelijk oefenplaatsen voor hetligchaam, van waar ligchamelijke oefeningen thans noggymnastische genoemd worden, en scholen voor zulkeoefeningen heeten thans nog wel Gymnasi??n. In de Mid-deleeuwen en later heeft men die oefeningen ook inzedelijken zin opgevat en er alzoo scholen onder ver-staan, waar kundigheden werden aangeleerd. Zij gingentoen steeds van de kloosters uit en waren veelal dehoogste scholen, die men kende; en daar de geestelijkenuitsluitend onderrigt gaven, was dit deels Theologisch,deels letterkundig, en het letterkundige bestond in hetbeoefenen der Grieksche, maar vooral der Latijnsche tnal;grammatica en rhetorica werden daarbij zelden vergeten.Na de stichting der Hoogescholen in de 13quot; eeuw, werdendeze Gymnasi??n deels bestemd tot voorbereiding voor deHoogeschool; en daar op de Hoogescholen toen velevreemdelingen zamenvloeiden en het onderwijs aldaar veelalin de

Latijnsche taal gegeven werd, zoo werd op de Gym-nasien , die voorbereidende scholen waren voor Hoogere,van de Latijnsche taal wel verreweg het meeste werk ge-maakt. Maar ook in landen, waarin men geene Hooge-scholen had, waren toen soms Gymnasi??n b. v. in Nederland ,met name te Amersfoort, Groningen , Alkmaar, Deventer,Utrecht, Rotterdam en elders. De Reformatie deed de oudekloosterscholen meer en meer verdwijnen en stedelijke Gym-nasi??n ontstaan, die hier en daar in groot aanzien ston-den. Uit sommige van deze Gymnasi??n ontwikkelden zichscholen van hoogere orde; maar de meeste bleven scholentot voorbereiding voor de Hoogeschool, die onder dennaam van Latijnsche scholen langzamerhand ook geschie-denis , wiskunde enz. opnamen, en in lateren tijd ook



??? nieuwe lefteren, en dientengevolge meer en meer dennaam van Latijnsche scholen verloren en dien van Gym-nasi??n terug bekwamen. Academi??n. Onder dit woord zijn vroeger en worden nogtwee soorten van inrigtingen begrepen: de oudste waseene oefenplaats bij Athene, voor Gymnastische lesseningerigt; later werd hier een schoon aangelegde plaatsgeschapen, waar Plato lessen gaf en waar daarna nog twee-maal eene wijsgeerige school werd gesticht. De naamAcademie kan alzoo teregt aan eene Hoogeschool wordentoegekend; maar'men heeft dien ook gebezigd voor ver-eenigingen van geletterde mannen. â€” Het Tusculum vanCicero, ook wel Academie genoemd, was een plaats vanwijsgeerige gedachtewisselingen, en zijn studeerplaats inCampani?? noemde hij zelf Academie. In Duitschland heeftmen in lateren tijd den naam Academie gegeven aan bij-zondere vakscholen, b. v. van bergbouw, van handel,kunsten, enz. In andere landen verstaat men onder diennaam weder andere scholen. In ons land wordt het woord Academie door elkandervoor de militaire school te Breda, voor de school vanbeeldende kunsten, voor de

wetenschappelijke koninklijkevereeniging te Amsterdam en voor de drie bestaande Hoo-gescholen gebezigd, zoodat de uitdrukking Academie bijons ten eenenmale onbestemd is. Universiteit beteekent, naar hetgeen wij bl. 33 gezienhebben, eene verzameling van twee of meer Faculteiten,waarbij in tusschen een studium generale nooit ontbrak. Het woord Universiteit wordt thans in drie beteeke-nissen opgenomen; of van eene school van algemeene ,universeele, ontwikkeling, of van een vereeniging van vak-scholen, of van beide; de oorspronkelijke benaming is ver-vallen , eene benaming, die betrekking had op een veree-niging van scholen van verschillende nati??n tot ?Š?Šn geheel. Hoogeschool heette men de school, waar zaken onder-



??? wezen werden, die konden leiden tot het vervullen vanHoogere bedieningen in den Staat, of waar goed geor-dende kennis werd voorgedragen. Deze naam is bij voorkeurbehouden voor inrigtingen van onderwijs, waar beschavingop den voorgrond stond, en waar men zoogenaamdwetenschappelijke graden toekende. Wat noemt nu de nieuwe wet Gymnasi??n ? In de concept-wet las men: â€žGymnasia zijn gemeen-â€žtelijke instellingen, voorbereidende tot het universitairâ€žonderwijs.quot; De Commissie van Rapporteurs heeft voor-gesteld te lezen: â€žGymnasia zijn instellingen, voorberei-â€ždend tot universitair onderwijs.quot; Dit laatste is in dewet opgenomen. In de wet is evenwel nergens gezegd, wat universitairbeteekent, zoodat de beteekenis van het woord Gymna-sium alsnu volkomen onbestemd is. Maar er is nog meer. Het woord universitair be-teekent hier volstrekt niet, wat de wet er mede bedoelt.Zij heeft universitair afgeleid van universiteit. Maar hetwoord universiteit heeft thans drie beteekenissen : eeneschool voor algemeene, dat is voor universeele ontwik-keling; of wel eene vereeniging van vakscholen of vanbeiden

de universiteiten. Zoo nu in een land scholen zijn voor algemeene ont-wikkeling , mag van het woord universitas worden afgeleidhet woord universitair-, maar zoo in een land de universitaseene vereeniging is van eenige vakscholen, is het woorduniversitair vervallen voor het onderrigt, daaraan gegeven. In Nederland zijn de universiteiten voortaan vakscho-len, en men kan alzoo in Nederland niet meer zeggen,dat aan die vakscholen universitair onderwijs gegeven ofgenoten worden zal. Universiteiten waren in Nederland tot nu toe scholen, dieHooge wetenschappelijke scholen mogten heeten en alzoo dennaam van opleidende, algemeen ontwikkelende scholen mog- 11



??? ten dragen. Maar de nieuwe wet heeft van de //oo^escholen????/^-scholen gemaakt, zoodat naar diezelfde nieuwe wetgymnasi??n zijn: scholen, voorbereidend voor vakscholen.Er zijn nu zes vakscholen in de nieuwe wet tot ?Š?Šn ge-heel vereenigd, en alzoo zijn Gymnasi??n bij ons, naarde nieuwe wet, geworden voorbereidende scholen vooreen school van Godgeleerden, of van staats-geleerden, ofvan regtsgeleerden, of van geneeskundigen, of van na-tuurkundigen , of van letterkundigen. Dus moeten, naardeze bepaling, de Gymnasi??n heeten de eigenlijke Hooge-scholen te zijn, scholen, waaraan universitair onderwijsgegeven wordt, indien aan het woord universitair de zinwordt gehecht die reeds zeer lang daaraan is toegekend. Het woord vakscholen voor Faculteiten is met namedoor den Minister van Binnenlandsche Zaken zoo dikwerfgebezigd voor onze aanstaande Hoogescholen, dat deze inwaarheid niet meer aldus mogen heeten, maar uitsluitendmoeten heeten vakscholen, zonder meer. Zoo heeft ons dan de nieuwe wet teruggevoerd totden tijd, toen men begon aan het woord Hooger eenegewigtige beteekenis te geven, en het moet met na-

druk worden uitgesproken, dat er een geduchte terug-gang heeft plaats gehad door het aannemen der nieuwewet. Naar deze is al het algemeen opvoedende aan deHoogeschool ontnomen, en is de beste beteekenis vanhet woord Universiteit geheel en al vervallen. Al het dus-genoemde Hoogere heeft men aan de Hoogeschool ont-rukt en tot het Gymnasium beperkt: geene onderlingeoefeningen meer van studenten, voor verschillende rig-tingen in de Maatschappij bestemd; geene gemeenschap-pelijke lessen meer, dus ook, indien het juist zal zijn,niet meer denzelfden naam dragende; het woord Muzen-zoon is van de Academie verwijderd, en alle gemeenschap-pelijke handelingen, die de uitkomst waren van hetgezamenlijk streven naar hetzelfde doel, zijn voor de



??? toekomst opgeheven. Er zijn zes soorten van jonge men-schen , die op zes scholen verkeeren, welke geen verbandhoegenaamd onderling bezitten; de studenten-Societeit zalvoortaan de eenige plaats van zamenkomst zijn in debetere beteekenis van het woord universitair. Heeft ooit in de latere jaren een wet zoo droevig dengeest des tijds bezegeld als deze in het jaar 1876? Enmag ik vragen: Wat kan men nu nog doen van wege deRegering en de Volksvertegenwoordiging, om den ge-nadeslag te geven aan die breedere en mildere algemeeneoefeningen, waarop beschaafde volken gewoon waren inklimmende mate prijs te stellen? Maar staken wij deze ontboezemingen en letten wij opden bijzonderen inhoud der wet. h. Verdeeling van het Gymnasiaal onderrigt, naar hetBesluit van 1815 en naar de niemoe wet. Het Besluit van 1815 had tot grondslag eene splitsingvan al het onderwijs, dat een Hoog onderwezene zalontvangen, in vijf deelen. Wij vinden dit vooreerst aan-gegeven in Art. 4â€”-9 en 10 voor Latijnsche scholen,waar voorkomt, dat het onderwijs op het Gymnasiumvoorafgegaan wordt door, a. Lager en, b.

Midddelbaaronderwijs; dan volgde, c. het onderwijs op de Latijnschescholen, en na dit, d. in de Propaedeusis en, e. in hetvak, dat leidt tot een titel. In Art. 4 zijn lager enmiddelbaar onderwijs bepaald genoemd, en in verbandmet de inrigting der toenmalige Latijnsche scholen be-oogde men toen een gelijken gang van de opvoedingder jeugd van meer beschaafden, tot men rijp was voorde beoefening der oude letteren. Tot zoo verre kondendus jongelingen van den beschaafden stand zamen gaan;zij konden alzoo zamen het onderwijs der lagere schoolgenieten, maar ook het onderrigt in de Fransche, Hoog-duitsche en Engelsche talen en letterkunde, in geschiedenisen aardrijkskunde, in een deel der wiskunde en in alles, 11*



??? 164 wat men toen tot Middelbaar Onderwijs bragt en watmen thans tot de Hoogere Burgerschool brengen zou,maar eenvoudiger en beknopter. Ik beslis niet wat beter is, al dat zoogenaamd Mid-delbaar Onderwijs te laten voorafgaan, eer men met deoude talen begint; maar ik moet de verdediging op mijnemen van een gezamenlijk verkeer van de jeugd derbeschaafden, niet slechts op de Lagere, maar ook opde Middelbare scholen. Dat die Middelbare school danniet zou kunnen zijn wat thans Hoogere Burgerschoolheet, spreekt van zelf; maar de jeugd der meer be-schaafden kon op die scholen zeer wel tot haar 14' of15ÂŽ jaar verblijven; de aanstaande Gymnasiasten zoudenhaar dan kunnen verlaten en de overigen nog 1 a 2jaren onderrigt kunnen ontvangen in die takken vankennis, die voor andere standen van bijzonder gewigt zijn. Het Besluit van 1815 had nog dit voor, dat de Gym-nasiasten zich op eenmaal met de borst op de Latijnsche,en daarna op de Grieksche taal konden toeleggen. Deduur van den cursus was te lang en de verdeeling derlessen niet de beste; maar, naar het genoemde Besluit,ontvingen de Gymnasiasten voortgezet onderwijs in wis-

kunde , in de oude en nieuwe geschiedenis en in deoude en nieuwe aardrijkskunde, en bovendien in deGrieksche en Latijnsche fabelkunde. Dit laatste verdientzeer de opmerking; er blijkt uit, dat men in 1815 waar-lijk de Grieksche en Latijnsche schrijvers in handen derjeugd wenschte, want om de Grieksche en Latijnschefabelkunde was het natuurlijk niet te doen. Ik heb reeds bl. 102 in bescherming genomen watmen noemt Propaedeusis, als bestanddeel niet van hetGymnasium, maar van de Hoogeschool, en dan uit-gebreid naar de tegenwoordige behoefte van ons land;maar ik moet hier nogmaals de vakken vermelden, diein 1815 tot die Propaedeusis werden gebragt. Wij vinden



??? toch in Art. 98 Besluit 1815 voor Propaedeusis in deGodgeleerdheid voorgeschreven een examen in de Neder-duitsche, Grieksche, Latijnsche en Hebreeuwsche letter-kunde , en in de Grieksche en Hebreeuwsche oudheden,en een getuigschrift voor de wiskunde, de redeneerkundeen de algemeene geschiedenis. Voor de Propaedeusis der regtsgeleerdheid, Art. 99, eenexamen in de Grieksche en Latijnsche taalkennis, in deRomeinsche oudheden en de algemeene geschiedenis, eneen getuigschrift voor wis- en redeneerkunde. Voor het candidaats-examen in de letterkunde, Art. 97,wordt een examen vereischt over de theorie der Griekscheen Latijnsche taalkunde, over de Romeinsche en Griekscheoudheden, over de algemeene geschiedenis en over deredeneerkunde, en een getuigschrift voor wiskunde, proef-ondervindelijke natuurkunde en Nederduitsche letterkunde. Tot voorbereidenden graad in de geneeskunde. Art. 93,een examen in de wiskunde, natuurkunde, en kruidkunde,en de gronden der algemeene scheikunde en een getuigschriftVoor Latijnsche en Grieksche letterkunde en redeneerkunde. Voor den graad van candidaat in de wis- en natuur-kunde

een examen in de wiskunde, poefondervindelijkenatuurkunde, sterrekunde en algemeene beginselen dernatuurlijke historie en kruidkunde; een getuigschrift voorLatijnsche en Grieksche letterkunde en redeneerkunde. Ik heb hierbij opgenomen de eerste examens in deletteren en in de natuurwetenschappen op de Hoogeschool,Waaraan geen Propaedeusis voorafgaat, maar waarin dePropaedeusis is begrepen. Het is echter niet moeijelijk,nier aantewijzen, wat tot het eigenlijke candidaats-examenen wat tot de Propaedeusis behoort. Ofn nu de nieuwe wet van 1876 te vergelijken metnet Besluit van 1815 , voor zoo verre den inhoud van het^derhavige onderwijs aangaat, neem ik het MiddelbaarOnderwijs, in dat Besluit bedoeld voor het jaar 1815,



??? 166 natuurlijk gelijk aan hetgeen in 1876 bij de wet op hetHooger Onderwijs daaronder is verstaan voor het Gymna-sium, en dan komen wij tot de volgende vergelijking. Naar het Besluit van 1815 en de wet van 1876, moeter worden aangevangen met Lager Onderwijs. Dat is dusvoor beiden hetzelfde. Naar het Besluit van 1815 en de.wet van 1876 , moetdaarop volgen (naar 1815 op twee inrigtingen, naar1876 op ?Š?Šne inrigting) onderwijs in Grieksche enLatijnsche talen, Nederlandsche taal en letterkunde, Fran-sche, Engelsche en Hoogduitsche taal, de geschiedenis,de aardrijkskunde, de wiskunde, de natuurkunde, descheikunde, de natuurlijke historie. In 1815 was deletterkunde der Latijnsche en Grieksche talen niet onderde leervakken, die in 1876 er wel onder begrepen zijn,en omgekeerd is in de wet van 1876 niet opgenomen deGrieksche en Latijnsche fabelleer, die in 1815 was voor-geschreven. Ziedaar dus in waarheid eene vergelijking tusschen hetonderwijs, dat de wetgever tot aan het einde van denGymnasialen cursus in 1876 heeft vastgesteld, en hetonderwijs, dat in 1876 zou behooren gegeven te worden,indien men thans het Besluit van 1815 naar

waarheidhandhaafde. Ik herhaal het: naar dat Besluit moestMiddelbaar Onderwijs voorafgaan aan het onderwijs inde oude talen, en, naar de nieuwe wet, worden beidenop ?Š?Šne school vereenigd. Naar de nieuwe wet komt de jongeling onmiddellijkop de Hoogeschool in zijn vakstudie, en hoort van anderetot algemeene beschaving gebragte vakken niets meer,misschien de redeneerkunde uitgenomen. En wat wild?Šhet Besluit van 1815 nog aan den jongeling geven totzijne persoonlijke vorming; en wel op de Hoogeschool?Ik heb het zoo even uit het Besluit opgeteekend: vooreerstde letterkunde der Latijnsche en Grieksche talen, die



??? naar het Besluit van 1815 naar de Hoogeschool verplaatstwas, en naar mijn inzien volkomen teregt; op het Gym-nasium wenschte men toen de twee oude talen, en op deHoogeschool de letterkunde dier twee talen, terwijl menthans beiden op het Gymnasium behandelt. Of de knaap van Grieksche en Latijnsche letterkundeop het Gymnasium het betere deel vatten zal, laat ikaan meer bevoegden ter beoordeeling; maar van deLatijnsche letterkunde kan ik persoonlijk verklaren, datik haar gewigtiger deel als jong mensch niet heb kunnenvatten. Voor mijn bescheiden deel meen ik, dat zijnoodwendig op de Hoogeschool behoort, zoo zij waarlijkals letterkunde zal worden onderwezen; van de Griekscheletterkunde geldt dit nog in hoogere mate. En hier komik op eene bedenkelijke zijde van het verledene. Hoe hetin de latere jaren gegaan is, weet ik niet, maar toenik student was, werd geen Latijnsche en Grieksche let-terkunde op de Hoogeschool onderwezen, en werd hetBesluit van 1815 hierin niet gehandhaafd; er werd toeneen fragment van een Latijnschen en Griekschen schrijververklaard, en van eigenlijke letterkunde (tenzij misschienvoor literatoren) geen woord

gesproken; er werd alzootoen op de Hoogeschool (wel eenigszins gewijzigd) alsop het Gymnasium onderwijs in de twee talen gegeven.Dit geducht verzuim heb ik reeds opgemerkt, maar ikherinner nog hier, dat het Besluit van 1815 op deHoogescholen de letterkunde der Latijnsche en Griekschetalen verlangt; er blijft dus nog over optemerken, datnaar 1815 niets minder gevergd werd voor men tot vakstudieoverging, dan thans; maar dat men integendeel nog weinigmeer vergde, en wel de Latijnsche en Grieksche fabelleer. Merken wij daarbij op, dat van de Latijnsche en Griekscheletterkunde, naar het Besluit van 1815, getuigschriftenge??ischt werden van de aanstaande genees- en natuurkundi-gen , maar dat natuurlijk de letterkundigen en ook de God-



??? geleerden daarin een examen hadden afteleggen. Bepaaldezich dit examen voor de Godgeleerden bij de twee talenen omvatte het niet de letterkunde dier talen, zooalsgeschiedde, toen ik student was, dan is dit niet deschuld van het Besluit van 1815, maar van zijne niet-vol-ledige handhaving; het propaedeutisch examen der aan-staande regtskundigen eischte slechts de Grieksche enLatijnsche talen. Voorts werd, naar het Besluit van 1815, meer ge??ischtdan naar de wet van 1876, voor zooverre wij thans we-ten, nu wij den inhoud der Academische examens nog nietkennen: a. redeneerkunde voor alle Faculteiten; ??. voor deaanstaande Godgeleerden een examen in Hebreeuwsche enGrieksche letterkunde en oudheden; c. voor de aanstaanderegtsgeleerden Romeinsche oudheden, indien nameliikdeze vakken op het Programma der Academische examens,bij de nieuwe wet te voegen, niet zullen voorkomen, watintusschen naauwelijks te wachten is. De volle waarheid is derhalve deze, dat, indien mende woorden Lager en Middelbaar onderwijs, in het Besluitvan 1815 genoemd, in 1876 mag opvatten, zooals de wet-gever m 1815 dat voor 1876 bedeeld heeft, er bijna

geenverschil bestaat in den inhoud der leervakken, wier beoefe-ning de vakstudie aan de Hoogeschool voorafgaat, tusschende nieuwe wet en die, welke men v????r 61 jaren heeftgemaakt en die men verouderd heeft genoemd.Bij de vaststelling der wet op het Middelbaar Onderwijs zich niet gestoord aan de bepaling van 1815, dat Lager en Middelbaar Onderwijs het Gymna-^aal moesten voorafgaan, en heeft men dat MiddelbaarOnderwijs ingerigt, zonder op het Hooger Onderwijs teletten; zoodat noodwendig de Regering, die thans hetGymnasiaal onderrigt zou regelen of verpligt was, eenmeuwe wet op het Middelbaar Onderwijs voor te stellenof al het Middelbaar Onderwijs bij het Gymnasiaal op te ' I-I



??? nemen, of van het Middelbaar het een en ander weg telaten en het overige met het Gymnasiale zamen tot ?Š?Šngeheel te verbinden. Voor deze drie gevallen stond de Regering, nadat dewet op het Middelbaar Onderwijs was aangenomen. Zijheeft het laatste gekozen, en alsnu wordt een deel vanhet Middelbaar Onderwijs met hetgeen meer bepaald tervoorbereiding van het Hooger Onderwijs was erkend, inde nieuwe wet op de Gymnasi??n aangetroflPen. Ik voeg hierbij den inhoud van het onderwijs, dat inNederland op de Hoogere Burgerscholen met vijfjarigencursus en op de Gymnasi??n met zesjarigen cursus zal ge-geven worden aan jongelieden van ongeveer denzelfdenleeftijd. HOOGERE BURGERSCHOLEN. Art. 17.wiskunde; beginselen van de theore-tische en toegepaste mecha-nica, van de kennis vanwerktuigen en van de tech-nologie ;c. de natuurkunde en harevoornaamste toepassingen ;de scheikunde en harevoornaamste toepassingen ;de beginselen der delfstof-,aard-, plant- en dierkunde;f' die der cosmographie;9' de gronden van de ge-naeente-, provinciale enstaatsinrigting van Neder-land; GYMNASIEN. Art. 5. a.nbsp;Grieksche taal- en letter-kunde;

b.nbsp;Latijnsche taal- en letter-kunde ; c.nbsp;Nederlandsche taal- en let-terkunde ; d.nbsp;de Fransche taal; e.nbsp;de Hoogduitsche taal; ?’. de Engelsche taal; g.nbsp;geschiedenis; h.nbsp;aardrijkskunde; i.nbsp;wiskunde; Jc. natuurkunde; /. scheikunde; m. natuurlijke historie. En er kan ook onderwijsgegeven worden in:



??? 170 h,nbsp;staathuishoudkunde en destatistiek, inzonderheid vanNederland en van zijne ko-loni??n en bezittingen inandere werelddeelen; i.nbsp;aardrijkskundek. geschiedenis; l. de Nederlandsche taal- en letterkunde;m. de Pransche taal- en letter,kunde; de Engelsche taal-en let-terkunde ; de Hoogduitsche taal- enletterkunde; de beginselen der handels-wetenschappen, waaronderdie der waren-kennis, en hetboekhouden;q. het schoonschrijven;r. het hand- en regtlijnig teekenen;s. de gymnastiek. n. O. P n. Hebreeuwsche taal;O. gymnastiek. Over de beteekenis der namen van vakken, in beidelijsten genoemd, wordt in het volgende gehandeld.c. Toelatings-examen tot het Gymnasium.Art. 9 der wet behelst hetgeen aan kundigheden ge-vorderd wordt, om tot een Gymnasium toegelaten te wor-den, en daartoe wordt gebragt: lezen, schrijven, rekenen,de beginselen der Nederlandsche taal, der aardrijkskundeen de geschiedenis. Tot hoe verre de kennis in rekenen zalmoeten strekken, is hier niet vermeld, en zal bij maatregelvan algemeen bestuur moeten bepaald worden, want gelijk-vormigheid is hier toch voor de Gymnasi??n noodzakelijk. a!



??? Van meer belang is het echter op te merken, dat inde Tweede Kamer uit het concept, door de Regeringvoorgesteld, geschrapt zijn de beginselen der Fransche taal.Dit moet een nadeel geacht worden : de Minister washier m zijn regt. Op den leeftijd toch, waarop de jonge-heden veelal op het Gymnasium komen, hebben de meestede begmselen ^ der Fransche taal geleerd, althans zeerzeker zij, die in steden van niet geringen omvang scholenhebben bezocht. Met de jongelieden van het platteland en van zeer kleine steden kan het anders gesteldzijn, omdat in die gemeenten soms tot het leeren van deFransche taal op de school, de gelegenheid niet gegevenwordt. Ware nu de Fransche taal, althans in hare be-gmselen, naar het voorstel van den Minister, bij het toe-latingsexamen opgenomen, zoo had zich de minderheidder jeugd naar de meerderheid moeten voegen, en haddende ouders op de dorpen of in kleine steden te voorzienm het aanleeren van deze beginselen. Nu moeten dejongeheden, die de beginselen der Fransche taal geleerdhebben, voor zij op het Gymnasium komen, deze nogeenmaal hooren, vervelen zich daarbij, en zoo wordt ereen onregelmatigheid in het

onderwijs geschapen, dienaar het voorstel der Regering zou vermeden zijn.' Ik acht dit een bepaalde fout, door de Tweede Kamer inde wet gebragt. Er is een andere zaak in Art. 9 besproken: het onder-zoek van den knaap v????r zijne toelating tot het Gymna- ^um, geschiedt door een of meer leeraren onder ioeziai vanCuratoren. Het kan dus regel worden, dat een der Docenten overtoelating of afwijzing beslist. Overal heeft men contr?´le, en^ 1er laat men welligt deze gewigtige zaak aan persooner. De bloei van het Gymnasium hangt natuurlijk zamennet gelijkvormigheid van het daar gegeven onderwijs, eneze gelijkvormigheid kan niet bestaan, zoo de aanko- fi



??? mende jongelieden niet ongeveer dezelfde mate van kennisbezitten. Behandelt men nu deze zaak zoo los, dat menhaar onder toezigt van Curatoren aan een persoon over-laat, dan kunnen de gevolgen niet gelukkig zijn, ook laterniet voor de Hoogeschool. Ik heb echter nog veel gewigtiger reden, om bij ditpunt te blijven stilstaan. De Hoogescholen in Nederlandwerpen daarom niet die vruchten af, welke men er vaneischen mag, omdat vele jongelieden ingeschreven wor-den , die welligt geene vermogens hebben voor studie. Wieweet nu niet, nu het Gymnasiaal onderrigt zoo verzwaardIS, dat men dit nog meer dan in den laatsten tijd het gevalwas, zal trachten te ontduiken, en men student zal wor-den buiten de Gymnasi??n: daarop is de wet ingerigt, endit zal dan ook gebeuren. Maar de Gymnasi??n moetentoch ingerigt zijn zooals behoort. Nu meenen veleouders in Nederland, dat hunne kinderen zoo maar naargoedvinden kunnen bestemd worden voor Hooger Onder-wijs. Bladz. 139 is hierover gehandeld. Aan een voldoend personeel voor de Hoogere bedienin-gen in den Staat zal het niet ligt ontbreken, zoo men debrekebeenen afwijst bij het admissie-examen tot het

Gym-nasium. Men zal er de Maatschappij een uitstekendedienst mede bewijzen, en den armen jongen niet minder,zoo men hem geen advocaat laat worden, maar vooreerstsurnumerair op een postkantoor. Daarom had ik gewenscht,dat de wet de toelating tot het Gymnasium niet voor eenkleinigheid gehouden had, zooals geschied is, en het on-derzoek van den knaap, niet slechts wat zijn kennis, maarvooral wat zijn aanleg betreft, aan meerderen had opge-dragen, en dan naar duidelijke en uitvoerige bepalingender wet, die nu geheel ontbreken. Principiis ohsta, seromedicina paratur. Aan deze gewigtige dingen heeft dewet met gedacht. d. Onderwijs, aan het Gymnasium te geven.



??? Deze zaak is in de Tweede Kamer zoo verward be-handeld, dat ik geen mogelijkheid zie, om daarvan eenbruikbaar overzigt te geven, tenzij ik die behandeling opden voet volge. Om hier w?¨l verstaan te worden, is het noodig, op temerken, dat er twee soorten van Gymnasi??n zullen zijn:Progymnasi??n en Gymnasi??n; dat op de eerste het onder-wijs zal gegeven worden, hetwelk op de lagere klassevan het tweede gegeven wordt; dat op de Gymnasi??n aanhet eind eene splitsing voorkomt naar de aanstaande be-stemming van de jongelieden; en eindelijk, dat er eenstreven geweest is, om alle propaedeutische wetenschappenvan de Hoogescholen naar de Gymnasi??n over te brengen,maar dat dit voor aanstaande geneeskundigen niet is ge-lukt. Verwarring van begrippen ondersteunde de orde-loosheid in de behandeling. Ik heb in het volgende getracht kort te zijn, maar hetis mij niet gelukt. Het oorspronkelijke Regerings-voorstelIS zeer gewijzigd geworden, en de verwarring is nog be-vorderd door eene aanvankelijke verlenging van den cursus,dien men toch later weder ingekrompen heeft. Geen tref-fender voorbeeld dan het volgende, hoe men tot geenegoede wetten

geraakt. De vakken, die de Minister in het concept had ge-noemd, en die ten slotte door de Tweede Kamer zijnaangenomen, worden hier naast elkander gesteld. Zijnebben betrekking op den geheelen cursus, die op hetgymnasium zal worden doorloopen in zes jaren. De Re-gering splitst die leervakken in dezulke, die aan allegymnasi??n zullen onderwezen worden (alzoo met uitslui-ing van de Progymnasi??n). en in de leervakken, diezullen kunnen onderwezen worden.



??? Concept, Art. 5. de Grieksche taal- en letter-kunde ; de Latijnsche taal- en letter-kunde; de Nederlandsche taal- en let-terkunde;de Fransche taal- en letter-kunde. de Hoogduitsche taal- en let-kunde; de Engelsche taal- en letter-kunde ;de geschiedenis;de gemeente-, provinciale- enStaatsinrigting van Ne-derland ;de aardrijkskunde;de wiskunde;de natuurkunde;de scheikunde;de natuurlijke geschiedenis;de redeneerkunde;de uiterlijke welsprekendheid.Aan de Gymnasia kan ookonderrigt gegeven wordenin de Hebreeuwsche taal;de gymnastiek. Een voorstel van den heer v. d. kaaij hield in, dathet onderwijs behoort gesplitst te worden in hetgeen ge-geven worden zal en in hetgeen zal kunnen gegevenworden. Tot het eerste brengt hij: taal- en letterkundevan het Nederlandsch, Grieksch en Latijn, geschiede-nis, aardrijkskunde en wiskunde. Onder hetgeen door de Wet, Art. 5. de Grieksche taal- en letter-kunde ; de Latijnsche taal- en letter-kunde ; de Nederlandsche taal- en let-terkunde,de Fransche taal;de Hoogduitsche taal;de Engelsche taal;de geschiedenis;de aardrijkskunde;de wiskunde;de natuurkunde;de scheikunde;de natuurlijke historie. Aande Gymnasia kan ook

on-derwijs gegeven worden inde Hebreeuwsche taal;de gymnastiek. !



??? Regering niet is opgenoemd en volgens den heer v. d.kaaij zou kunnen onderwezen worden, behooren: hetteekenen, de beginselen der staathuishoudkunde, de stijl-leer en mondelinge voordragt. Maar de heer v. d. kaaijsluit geheel buiten Fransche, Hoogduitsche en Engelscheletterkunde, niet de talen. Ook wil hij natuurweten-schappen facultatief laten De Commissie van Rapporteurs wil uit het Regerings-voorstel weglaten de Fransche, Hoogduitsche en En-gelsche letterkunde, vervolgens de gemeente-provinciale,en staats-inrigting van Nederland; voorts de redeneer-kunde en uiterlijke welsprekendheid; daarentegen wil zijin dit Art. opgenomen hebben: beginselen van staathuis-houdkunde en teekenen. Het onderscheid, wat zij wiltusschen de woorden der Regering natuurlijke geschiedenis,waarvoor zij wenscht plantkunde en natuurlijke geschiedenisvan dieren en delfstoffen, bestaat niet, want de woordennatuurlijke geschiedenis omvatten : dierkunde, plantkunde,delfstofkunde en aardkunde, en de laatste is zeker nietminder noodig dan delfstofkunde. De Commissie wil voorts de gymnastiek verpligtendmaken. De heer lenting wil uit het voorstel der Commissievan

Rapporteurs laten wegvallen het teekenen en de gym-nastiek. De heer oldenhuis gratama vereenigt zich met hetvoorstel der Commissie van Rapporteurs, maar wenschtachter het teekenen te zien volgen, hetgeen door de Re-gering was voorgesteld: redeneerkunde en uiterlijke wel-sprekendheid. De heer teding van berkhout wil in plaats van Ne-derlandsche taal- en letterkunde, Nederlandsche taal ende stijlleer; voorts wil hij weglaten de letterkunde derFransche en Hoogduitsche talen, de gemeente-, provincialep-n staatsinrigting van Nederland, de natuurlijke historie



??? en de uiterlijke welsprekendheid; maar zijns inziens moetook kunnen onderwijs gegeven worden in de Engelschetaal, en voorts, zooals in het Regeringsvoorstel voorkomt,in de Hebreeuwsche taal en in de gymnastiek. De heer v. d. kaaij acht zich bezwaard met de velevakken in het Regeringsvoorstel en meent, dat de kostente groot zullen zijn. Hij noemt het hoofddoel van hetGymnasium: //Ontwikkeling van den geest en vorming//van het denkvermogen, en geenszins het aanleeren van//ZOO vele vakken. De leerling moet den weg der weten-//schap leeren vinden.quot; Hij haalt onderscheidene gezag-hobbenden aan, die de kracht van het onderwijs derGymnasi??n gelegen achten te zijn in een klein aantal vakken. Volkomen moet dit worden toegestemd, maar de vraagis, wat kan men missen? Kan men een Hooger opge-voede in Nederland onkundig laten in Fransche, Duit-sche en Engelsche letterkunde en in andere zaken,waarvan de heer v. d. kaaij zegt, dat er onderwijs inkan gegeven worden. Hij geeft een positief voorschriftvoor eenige vakken en een facultatief voor vele; wie zalnu bepalen, waar het moeien, en waar het kunnen zal wor-den toegepast? Juist dit doet zien, dat de heer v. d. kaaijniet van meening is, dat men

met een klein aantal leer-vakken op het Gymnasium kan volstaan. Onder de auctoriteiten tegen vele leervakken op hetGymnasium voert de heer v. d. kaaij aan den heer beeruit Weenen, die de goedheid gehad heeft, zich over deNederlandsche concept-wet uittelaten. De heer beer issterk gekant tegen vele leervakken op het Gymnasium,en zijne gronden zijn ontwijfelbaar juist; maar hij laatandere waarheid onbesproken en op de geheele waarheidkomt het aan. Een klein volk als het onze kan, zoo hetzich beschaven wil, ja, zoo het zich bewegen wil, niet buitende kennis van vier levende talen, dat is: het Hollandsch,het Fransch, het Hoogduitsch en het Engelsch. De koop-



??? man, de industrieel en de geletterde, zij hunnen niet anders.Hij, die behoort tot eene groote natie, kan zeker alsbeschaafd man vreemde talen niet wel missen, maar desnoods zou hij met zijne moedertaal kunnen volstaan, enhet toch vrij ver in de tegenwoordige beschaving kun-nen brengen. Het is zeer kort geleden, dat Engelsche,Fransche en Hoogduitsche geleerden, elk voor zich, zichbijna uitsluitend bij hun moedertaal bepaalden. De heer beeren elkeen moet erkennen, dat een Hollandsche geletterdezeker drie nieuwe talen meer moet aanleeren, dan eenDuitscher dit desgevorderd zou behoeven te doen. Hetblijkt uit de menigte vertalingen, die in ons land het lichtzien. En die vertalingen bepalen zich bij hand- of leer-boeken , of andere uitvoerige geschriften. Maar in eentijd, waarin de vorderingen der wetenschap vooral in tijd-schriften zijn opgenom?Šn, moet de Hollandsche geletterdenainstens drie nieuwe vreemde talen meer kennen, daneen Engelschman, Franschman of Duitscher. Overigens heeft die heer niet gezegd, dat een Holland-sche geletterde geen wiskunde, geen aardrijkskunde, geengeschiedenis behoeft te kennen, en niemand heeft dit ooitbeweerd. Dan blijft

er dus niets anders over dan hetaanteleeren, maar aanteleeren op een wijze, die ik hierboven bl. 141 uitvoerig besproken heb. De heer beer handelt hier bovendien alweder uitslui-tend in den zin van voorbereiding ter beoefening derWetenschap. Ik heb dit boven bl. 51 uitvoerig b??^^streden en behoef er thans niet op terug te komen.Zeker kan men met zeer weinig volstaan, indien men zalvoorbereid worden b. v. tot de beoefening van natuur-of geneeskundige wetenschappen; maar juist dit hebbenzoo ver verworpen als wij konden, en voor weten-^^hap den mensch in de plaats gesteld. Alzoo is devraag voor ons niet deze: hoe kunt Gij het best voor-bereiden tot de beoefening van geneeskunde, maar 12



??? hoe kunt Gij in Nederland den jongeling het best voor-bereiden, om later aldaar een goed geneeskundige teworden. Zoo dit onderscheid niet wordt in het oog ge-houden , spreekt men over twee hemelsbreed verschillendezaken. De heer v. d. kaaij voert alsnu belangrijke woordenaan, die wel overweging verdienen. Uit de nagelatenpapieren van thorbecke zijn (Bijblad p. 982) de volgendewoorden van veel gewigt. Men beroept zich gaarne opdezen naam, en, waar het geldt blikken op wetenschap,op studie, op onderwijs, doe ik dit met zooveel inge-nomenheid, als ieder ander. En zoo neem ik dan dewoorden, die er volgen, met de grootste graagte over,omdat zij in kort bestek uitdrukken, wat ik meen van hetonderwijs in het algemeen en van het Hooger Onderwijsin het bijzonder waar te zijn. ,/Deel kennis mede, opdat het denken in bewegingâ€žkome en op het onderwerp gerigt worde.quot; ,/Het onderwijs zoo inrigten, dat ?Š?Šn geheel van ken-,/nis ontsta. Een hoop van verspreide, aan een aantal,/van afzonderlijke vakken ontleende kundigheden heeft,â€žzonder verband, zonder de betrekking der onderschei-â€ždene vakken tot elkander te beseffen, geene waarde.quot; //Zorg

voor algemeene grondslagen, gelijk voor oefeningâ€žin het denken en laat dan den jongman gaan; hij zalâ€žzijn weg vinden.quot; Thorbecke verklaart zich hier niet slechts in het onder-wijs, maar zelfs in het voordragen van elke wetenschaptegen het aanleeren van vele wetenschappen. Hij wilkennis, zamengebragt uit alle wetenschappen; en die ken-nis wil hij in het onderwijs aan den jongeling geven. Uit het oogpunt van kennis is dit onovertroffen schoonen waar, maar de jongman is iets anders, dan een we-zen, dat kennis behoeft, en zelfs gezond verstand, doorthorbecke niet vergeten, is bij kennis niet genoeg: het J.



??? geheele karakter moet gevormd worden, en, waar ditachterblijft, daar wordt onderwezen, maar niet opgevoed,en daarvan heeft thorbecke in deze schoone woordenniet gesproken. Ik weet wel, dat onder dit woord op-voeding in lateren tijd door sommigen uitsluitend is ver-staan zekere bepaalde godsdienstige vorming, maar daaromdit uitnemende woord niet te gebruiken, kan toch wel vanniemand gevergd worden. Voor mijn deel versta ik erniets anders onder, dan ontwikkeling van alle goede ver-mogens van den mensch, en waar sprake is van eenebijzondere opleiding voor invloedrijken standen in deMaatschappij, daar heeft men dan wel het oog op dezeen die vermogens van den mensch bij voorkeur, maar inmijn zin toch nooit op iets anders, dan op betere ver-mogens van den mensch. Van leerstelligheid in deze ofvan bijzondere zienswijze kan geen sprake zijn, waar ikhet woord opvoeding gebruik. Bii de boven aangehaalde woorden voegt thorbeckenog andere ten aanzien van de Gymnasi??n: f/Het Gymnasium heeft eene bepaalde bestemming:wopleiding, grondige voorbereiding tot universitaire studie.VVordert die bestemming, dat aan het Gymnasium gele-f/genheid

zij tot verkrijging van al die kundigheden, wierf/ontwikkeling de taak is der Hoogere Burgerschool? Danf/vervalt men op nieuw tot die tweeslagtige, v????r jaren//reeds met ongelukkig gevolg beproefde instelling, die,//noch Gymnasium, noch Hoogere Burgerschool, het doel//van beiden mist.quot; Thorbecke gebruikt hier de woorden opleiding en gron-dige voorbereiding tot studie, en alzoo nog niet de studiezelve, en die studie is voor hem universitair, een woord,dat hij zonder tegenspraak alhier bezigt in den tegen-overgestelden zin van vakstudie. In den laatsten zin heeft het woord universitair geenebeteekenis hoegenaamd, want wij zagen, bl. 63, dat 12* J



??? 180 de naam universitas naar de nieuwe wet niet anders be-teekent, dan eenige vakscholen bijeen. De zin, dienthorbegke er aan hecht, is dezelfde, die door het woordHooger wordt uitgedrukt, dat is, algemeene ontwikkelingdeelachtig geworden zijnde zoodanig, dat die ontwikke-ling leiden kan tot iets hoogers. Alsnu volgt bij thorbecke eene bedenkelijke fout:hij beweert, dat aan de Hoogere Burgerschool zeer veleleervakken behooren, en er is niet ?Š?Šn mensch meer,die hem daarin niet bestrijdt, namelijk, indien deze leer-vakken, zooals men wil, min of meer uitvoerig zullenworden voorgedragen. Vele leervakken wil thorbeckedan ook op een Gymnasium niet, en hij zegt, dat dieinrigtingen, waarop men in de latere jaren te veel leer-vakken gebragt heeft, niet goed zijn geslaagd, maarwelke leervakken dan ten slotte op een Gymnasium inNederland onvermijdelijk zijn, laat hij in het midden. Het algemeene resultaat van dit oordeel van thorbeckeis dan dit, dat hij waarlijk opvoeding op het Gymnasiumverlangt en geen instampen van kundigheden; en daar-mede moet elkeen zich vereenigen. Vervolgens haalt de heer v. ??. kaaij het oordeel vanden Minister van Binnenlandsche

Zaken aan, in 1868geuit, toen hij zijn eerste wets-ontwerp op het HoogerOnderwijs indiende. Daar zegt de Minister, dat de lijstvan vakken, die hij op het Gymnasium ter beoefeningvoorstelt, reeds zeer groot is, en nog met drie zou kun-nen worden vermeerderd, maar dat men daaruit niet moetafleiden, dat hij zou voorstaan de jeugd te overladen. Naar mijn oordeel heeft de Minister met juistheid ge-teekend, waar het op aankomt; in dezen tijd zijn in degeheele beschaafde wereld de kundigheden veie en velerlei,die op een Gymnasium moeten worden aangeleerd. Hetis onmogelijk, zich tot eenige weinige vakken te bepalen;maar v????r alle dingen moet overladen vermeden worden. ! 'â€?1f I



??? In dien zin heb ik dan ook de zaak, bl. 83 hierbovenvoorgestaan: multum en niet multa, maar toch geen uit-sluiten van onmisbare kundigheden. De heer v. d. kaaij oppert bezwaren tegen den over-gang van een jong mensch van een Progymnasium toteen Gymnasium, omdat de methode op deze scholen welniet geheel dezelfde zijn kan. Hij meent, dat, wanneermen vier jaar op een Progymnasium geweest is, menwelligt een jaar kan behoeven, eer men in de vijfdeklasse van een Gymnasium te huis is, en alzoo zulk eenjong mensch naar de nieuwe wet niet zes, maar zeven jaarop een Gymnasium zou verkeeren. Het bezwaar is alle-zins juist, maar de vraag blijft dan over, of men omdeze reden dan alleen de Progymnasi??n moet uitsluiten?Daartoe heeft de grond, door den heer v. d. kaaij aan-gevoerd, geen kracht genoeg. Ook maakt hij bezwaartegen de Progymnasi??n, dat het voor de Docenten wei-nig aanmoedigend zal zijn, altoos in de elementen teblijven verkeeren; inderdaad die Progymnasi??n zullen zichnooit tot zekeren bloei kunnen verheffen. Eindelijk voert de heer v, d. kaaij nog woorden aanVan den Minister van 1868, waaruit blijkt, dat niet inalle vakken zal worden

ge??xamineerd, waarin men aanhet Gymnasium onderwijs genoten heeft; b. v. de juristzal niet ge??xamineerd worden in natuurwetenschappen,en van de drie levende talen kan het onderzoek zichbepalen tot een der drie meest algemeene. Deze uitdrukking is onduidelijk, maar er blijkt tochnit, dat niet in alle vakken zal worden ge??xamineerd. Daarintusschen van de examens, bij de nieuwe wet bedoeld,mets bekend is, kunnen wij hierin niet verder door-dringen. ^e heer v. d. kaaij acht ten slotte een klassieke op-leiding voor natuur- en geneeskundigen niet noodzakelijk,maar eene opleiding aan eene Hoogere Burgerschool



??? voor dezen voldoende, hoezeer hij toch in zijn amen-dement een minimum van eischen stelt voor allen. Hijdringt nader aan op de wenschelijkheid, om op deGymnasi??n der grootere steden wel de gelegenheid te geventot het aanhooren van veel onderrigt, maar het aan deouders der leerlingen over te laten, welke partij zij daar-van willen trekken. De heer jonckbloet wederlegt den heer v. d, kaaij insommige opzigten volkomen. Het facultatief laten vanhet aanhooren van lessen ontneemt al het verband, watnoodig, is, om een school te doen bloeijen, en het ver-pligte aanhooren van lessen, zonder later eenig teekente zullen geven van die lessen met vrucht te hebbengehoord, is een ru??ne voor de school en voor den leer-ling. Welk teeken van gemaakte vorderingen besprekenwij hieronder, maar keuze van ouders en van leerlingenontneemt elke beteekenis aan de inrigting van een school.Die vrijheid veronderstelt, dat in de examens waarborgenliggen; en dat is volkomen onjuist. In het geven vangoed onderrigt en in het goed bijwonen van dat onder-rigt ligt uitsluitend de kracht van elke school. En juistdaarom, dat in het afleggen van examens die kracht nietgelegen is, moet men

haar daar plaatsen, waar zij alleengoed geplaatst is, dat is in de school. De heer lenting heeft zijn bovengenoemd sub-amen-dement teruggenomen en stelt alsnu voor in de wet telezen: â€žde Fransche, de Hoogduitsche en de Engelsche//taal,quot; en te doen vervallen: â€žde redeneerkunde enâ€žde uiterlijke welsprekendheid.quot; Daar nu de heerlenting het teekenen en de gymnastiek aanvankelijkuit de wet had willen verwijderen en nu in dezelfdevergadering tot geheel iets anders komt, schijnt het,dat zijne overtuiging toen niet op vaste grondslagenberustte. De heer jonckbloet licht uit naam van de Commissie lt; â€?is



??? van Rapporteurs haar bovengenoemd amendement toe.De Commissie wil de letterkunde der drie moderne talenuit het wetsontwerp doen vervallen, omdat men toch dejongelieden, die tot hun 18''quot; jaar op de school verblij-ven, wel auteurs zal voorleggen en alzoo met hen overden inhoud dier auteurs handelen zal. Volkomen juist; maar de heer jonckbloet weet veelbeter dan ik, dat letterkunde iets geheel anders is. In het Besluit van 1815 heeft men blijkbaar bedoeld,dat de Grieksche en Latijnsche talen op het Gymnasiumzouden geleerd worden, en de letterkunde van die talenzou gebragt worden tot de Propaedeusis van de Hooge-school, of althans, dat op de Hoogeschool die tw^ee talenniet meer uit een bloot letterkundig oogpunt beoefendzouden worden. Aan deze bedoeling is, althans in deneersten tijd niet voldaan; en het groote nadeel hiervanheb ik boven bl. 167 besproken. Het is aan den heer jonckbloet volkomen bekend,dat wanneer de letterkunde van de Fransche, Hoog-duitsche en Engelsche talen niet in de wet verschijnt, dekennismaking met den inhoud van de meest beroemdeschrijvers in die drie talen zeer gebrekkig blijven zal. Maarwat mij vooral vreemd

voorkomt is dit, dat de Commissievan Rapporteurs op het Gymnasium niet slechts de Griek-sche en Latijsche talen, maar daar ook de letterkunde dierbeide talen wil beoefend hebben. Is het voldoende, bijhet onderwijs in het Fransch, Hoogduitsch enEngelsch,bij de oefening in deze talen te wijzen op den inhoudder schrijvers, die men behandelt, en is dit een surrogaatvan letterkunde; waarom dan niet evenzoo bij het Latijnen Grieksch? De heer jonckbloet gevoelt zeker hiervanhet hinkende beter dan ik. In het kort: de letterkunde der Fransche, Hoogduit-sche en Engelsche talen voor te dragen, en dat evenzoote doen met de Latijnsche en Grieksche, kan geen be-



??? zwaar geven. Hier is oppervlakkigheid onmogelijk; alleente groote kortheid zou nutteloos kunnen zijn. Maarkundige mannen zullen zeer wei weten, zoo er letterkundewordt voorgeschreven en er weinig tijd voor is, wat zijdan zullen grijpen uit het groote geheel. De aandachtte vestigen met nadruk op het bestaan van uitnemendegeschriften in elk dezer talen; eenige weinige van diegeschriften bespreken, en voorts verwijzen naar een kort,maar door een kundig man geschreven boek, waarin deletterkunde van elk der genoemde talen geschetst is, zalden jongeling, die vrijen tijd genoeg over heeft en alzoolust kan behouden voor eigen oefening, zeker nu en daneen oog doen slaan in de boeken, die hem als de voor-treffelijkste zijn aanbevolen. Ook hier komt het wederop opwekking aan, dat hoofdelement bij opvoeding. Scheptmen bij den jongeling een toenemenden lust naar kennis,dan zal hij niet kunnen nalaten, uit eigen beweging datgenete raadplegen, waarheen Gij hem gewezen hebt. Prik-kels optewekken tot het vrijmagtig raadplegen van datgene,wat men bij het onderwijs niet opnemen kan, ontbreektin geen goede methode bij onderwijs. Wat ik boven, bl. 83, in weinige

woorden heb aange-duid, moge niet voldoen aan dengene, die enkel gron-digheid voorop zet: het zal toch voldoen aan een iegelijk,die naast die grondigheid opneemt de verpligting, omgeen vreemdeling te blijven in den tijd, waarin men leeft. De heer jonckbloet heeft teregt opgemerkt, dat eengepromoveerd persoon een woord Fransch moet verstaan,en moet weten, wat een thermometer is. Onthoudt mende moderne kundigheden, indien ik ze zoo noemen mag,aan de gepromoveerden, dan passen deze natuurlijk nietin hun tijd, en zijn zij voor breedere bedieningen onge-schikt; zij staan in alles achter, wat tegenwoordig totdie zoogenaamd moderne kundigheden wordt gebragt.Maar dan kan ook de heer jonckbloet niet volhouden, HF 'Wf



??? dat aan de gepromoveerden, toen ze jong waren, welLatijnsche en Grieksche letterkunde heeft moeten onder-wezen worden, maar dat de letterkunde der Fransche,Hoogduitsche en Engelsche talen voor hen onverschilligkon zijn. Waar men inrigtingen van onderwijs heeft, die vanstaatswege onderhouden worden, is het noodig, ze teregelen met het oog op jongelieden van ouders, wierkennis en geldelijk vermogen niet groot zijn, en die be-hooren tot de klasse, waaruit die jongelieden ter schoolkomen. Op deze wijze de school inrigtende, zal menniet schaden aan de jeugd der meer gefortuneerden.Maar rigt men de school in voor kinderen der laatsten,die buiten de school welligt nog veel vernemen, dankan men zeker zijn, dat de kinderen der minder gefortu-neerden van veel zullen verstoken blijven. Het is juisthet bezwaar, dat men in den laatsten tijd heeft ingebragttegen de kleine Gymnasi??n, in vergelijking met de meer uit-gebreide ; aan de Hoogeschool klaagde men, dat de disci-pelen der kleine Gymnasi??n niet genoeg waren onderlegd. Nog een enkel woord over dien thermometer. Deheer jonokbloet zou het een dwaas figuur voor eeni'egtsgeleerde achten, zoo deze aan

een kruidenier deedblijken, dat hij niet wist, wat een thermometer was.Dat zou ook inderdaad een erg geval zijn, want wieweet dit tegenwoordig niet? Dit geval zou dan bedui-den, dat deze regtsgeleerde een door en door onnoozelÂŽn onbekwaam man was; niet dat hij geen onderrigt zouhebben ontvangen. Onder moderne kundigheden versta ik geheel ietsanders, dan de kennis van dat speciale, wat voor dehand ligt en wat uit elk populair en algemeen verspreidÂ?ek te halen is. Onder moderne kundigheden versta1 hier die ruimere blikken in de kennis der natuur,welke inderdaad in den nieuweren tijd zijn aan het



??? m licht gebragt. De kennis van een thermometer is hetniet, die ik op den voorgrond stellen zou, maar be-schaving en verheffing van den geest, door middel vanalgemeene kundigheden betreffende de natuur. Ik ver-zoek een voorbeeld te mogen aanvoeren , om dit duide-lijk te maken. De natuurwetenschappen hebben aan hetlicht gebragt, dat er geen heksen en spoken zijn. Daar-van heeft men het misbruik gemaakt, dat de men-schelijke geest nu de geheele natuur omvatten kan, enterwijl men dit schandelijk misbruik vergroot, laat menspiritisme en tafeldans toe, en bewondert men in onsland de kunsten, die zekere heer met een somnambulevertoont. Dit waarlijk beklagenswaardige feit, dat zichin de maand Juni 1876 en alzoo kort na de aannemingvan de wet op het Hooger Onderwijs heeft geopenbaard,was alleen mogelijk bij eene bevolking, die alle gezondebegrippen der natuur ten eenemale mist, en die zelfsniet weet, dat in het laatst der vorige eeuw eene Com-missie uit de Fransche Academie, waarin een lavoisierzitting had, deze ongeoorloofde spelen voor altoos uitFrankrijk heeft verbannen. De lieden, die zich door die somnambule en harenbegeleider hebben laten om den tuin leiden, wisten wel-ligt allen, wat een

thermometer is. Maar zoo er eenenhele ware tegenwoordig geweest, die gezonde begrippenhad van de inrigting der natuur, en die, als een Hol-lander van den ouden tijd, den moed had te zeggenwat hij op het hart had, had hij zeker aldaar met luiderstemme uitgeroepen: Staah JJioe ongeregtigheid! De thermometer is een der gebrekkigste werktuigen,welke wij hebben, en weet men wat dit werktuig betee-kent, zoo kan men zeker een ander verstaan en zichdoen verstaan, waar sprake is van zooveel graden warmte;maar bij zulke kennis kan men nog met graagte naarongeoorloofd bedrog gaan zien. en volkomen onnoozel I' i, t' i



??? wezen in die kennis der natuur, welke een ounoozeletot een mensch zou kunnen maken. De Commissie van Rapporteurs had regt toen zij ver-langde, dat uit het concept zou vervallen: de gemeente-,provinciale en staatsinrigting van Nederland. Daarmedehebben knapen niet te maken, en die zaak is ook zooeenvoudig, dat men zoo noodig, hun aan het eind van dengymnasialen cursus daarover een boek kan aanbevelen.Maar zonderling is het van de Commissie van Rappor-teurs, dat zij nu daarvoor staathuishoudkunde op hetGymnasium in de plaats wenscht te stellen. Dat was,dunkt mij, van Scylla in Charybdis vervallen. Gelukkigheeft de Tweede Kamer uit het concept verwijderd dieinrigting van besturen, en er niet in opgenomen destaathuishoudkunde. Voor het weglaten der redeneerkunde en uiterlijke wel-sprekendheid heeft de heer jonckbloet geene afdoendegronden bijgebragt. Ook hij spreekt telkens van het on-derwijs in een vak; maar ik heb blz. 79 reeds opge-merkt, dat het woord vak toch inderdaad hier te wijdschIS, en dat men zeer wel in korten tijd en in kort bestekeenige gewigtige punten, b.v. van de redeneerkunde be-handelen kan. Het kan den heer jonckbloet

geen ernst zijn, van eenoude stokstijve logica te gewagen; hij weet beter dan ik,dat de gronden van gezond redeneren zeer wel in rege-len kunnen gebragt worden, die het aangename aan hetnuttige paren en die waarlijk moeten gekend en gevolgdWorden, v????r men aan eigenlijke studie begint. Zoo deneer jonckbloet regt had, dat men gezond redeneren zooniaar onder de hand aan een ander leeren kan, staat hij,zoo ik meen, in dit opzigt bijna geheel alleen. En evenzooomt het mij voor, met de welsprekendheid gelegen tezijn. Het woord uiterlijk is boven bl. 81 reeds weggela-en; maar de regelen van goed te spreken, moeten een-



??? maal door den jongeling overwogen zijn , en , zoo ik meen,moet hij vroeg beginnen met goed te leeren spreken.Opzettelijke oefeningen daarin zijn ook voor hem uitspan-ning en geen inspanning. â€” En waarom zou hij niet alvroeg met de fraaije Verhandeling van Mr. a. bogaers.Over het wezen der uiterlijke welsprekendheid, hare voor-deelen en de meest geschikte middelen van hare beoefeninghier te lande, kennis maken. Wat de heer jonokbloet aangaande het teekenen zegt,moet ik geheel onderschrijven, en ik betreur het tenzeerste, dat het onderwijs hierin niet in de wet is opge-nomen. Het teekenen toch is, afgescheiden van de grootenuttigheid, die het aanbiedt, om vormen te kunnen we-dergeven, van onschatbare waarde, om te leeren zien,om den smaak te oefenen, om de kennis van voorwerpenuit te breiden en om de hand goed te leeren gebruiken.Er zijn weinig menschen, die kunnen zien, en het is bijhet onderwijs, zooals dat in natuur- en geneeskundigewetenschappen gegeven is, een hoofdbezwaar geweest enzal dit blijven, om jongelieden, die niet hebben leerenteekenen, te leeren zien. In mijn onderwijs heb ik erveel mede te kampen gehad, en het is

duidelijk, dat dieniet zien kan, geene kennis maakt met hetgeen hem tezien gegeven wordt. Van de andere aangevoerde gronden zal ik niets nadersin het midden brengen, maar herhaal mijn leedgevoel,dat het teekenen niet in het Gymnasiaal onderwijs begre-pen is, waardoor alsnu geduchte achterstelling geschapenwordt der Gymnasiasten bij de leerlingen der HoogereBurgerscholen. Wanneer door of van wege de Tweede Kamer, die im-mers het regt van enqu??te had kunnen gebruiken voormen over wets-artikelen op onderwijs was gaan handelen,een onderzoek ware ingesteld, zou er natuurlijk een ge-heel andere wet zijn te voorschijn gekomen dan nu, nu u



??? men op eenmaal staat voor artikelen. Wie zal het ge-looven, dat in hetzelfde land, in denzelfden tijd, minderhoog onderwezenen op eene school zullen leeren teeke-nen , en hooger onderwezenen van teekenen zullen ver-stoken blijven? De heer oldenhms gratama heeft, naar mijn oordeel,de zaak juist gevat en juist uitgedrukt. Hij zegt: r/ie-//dereen zegt multum, niet multa, maar niemand wil iets//missen van hetgeen hij nuttig of noodig rekent. Ik hoorf/zeggen: het kleinste Programma is het beste. Dat isf/niet geheel waar. Ik wil niet, dat al de vakken, op def/lijst voorkomende, geheel en al ad fundum usque op de//Gymnasi??n onderwezen worden, maar toch is het noo-wdig, dat de leerlingen er iets van hooren.quot; Ik begrijp niet, waarom niet elkeen zich met dezezienswijze vereenigt, daar het toch bij een iegelijk hieropnederkomt. Wie kan er in ons land in eene eenigszinsuitgebreide verhouding tot de Maatschappij staan, indienhij een vreemdeling is in een der zaken, die genoemdzijn in Art 5 der Wet? Wie in het een of ander eenvreemdeling blijft in zijn jeugd, moet de leemte in zijnkennen later aanvullen, of hij lijdt er zijn gansche levenonder. Nu dient juist de jeugd, om

het leven niet tedoen lijden. De heer oldenhuis gratama verdedigt ook teregt eenigekennis van redeneerkunde en welsprekendheid op het Gym-nasium ; die daar als knaap komt, verlaat de inrigting alsjongeling en heeft dus de vatbaarheid aan het eind vanzijne gymnasiale studie, om daarvan iets te leeren. Maar dieheer verkondigt overdreven streng de leer, dat op de Hoo-geschool niet anders, dan vakstudie mag voorkomen. Zooer geen redeneerkunde onderwezen wordt op het Gym-nasium , zegt hij, wordt ze niet onderwezen, v^'ant de ge-heele propaedeusis moet van de Hoogeschool verwijderdworden, hetgeen dus beteekent: het eigenlijk Hoogere



??? behoort niet op de Hoogeschool: aldaar geen spoor meervan studium generale. Ik heb deze zaak zoozeer bestreden in het bovenstaande,dat ik er thans niet meer bij behoef te blijven stilstaan. Ten aanzien der redeneerkunde en der virelsprekendheidis mijn oordeel, dat de eerste beginselen van beide op hetGymnasium behooren, en de verdere ontwikkeling daar-van op de Hoogeschool voor alle studenten van alle Fa-culteiten. Het woord vak geldt tegenwoordig veel te veel als eengeheel, en toch erkent de wet een onderscheid, wanneerzij denzelfden naam van een vak met een ander doel in ver-schillende wetten gebruikt. De Gymnastiek zal voor deLagere school voor jongens en meisjes eene andere zijn;voor de Hoogere Burgerscholen van jongens en meisjesweder eene andere, zoodat Gij hier reeds vier gymnastiekenzoudt hebben, indien de Lagere school ook gymnastiekeischte. Waarom ook niet eene gradatie of eene wijzi-ging in logica, welsprekendheid en, zoo noodig, in elkander vak naar den aard der scholen? Door Dr. raabe van Utrecht is ten aanzien van de wel-sprekendheid een middel aan de hand gedaan (Bijbladpag 986), om daarvan geen stroeve tak

van ouderwijstemaken, maar een bron van uitspanning voor* de leerlin-pn van het Gymnasium. Hoe komt het toch, dat menin het onderwijs dit niet zooveel mogelijk algemeen maakt?Wat^ is er tegen, om het aangename met het nuttige teverbinden, wanneer men aan de jeugd onderrigt geeft?Of liever: Is men niet altoos verpligt dat te doen, waarhet slechts eenigszins mogelijk is ? Wie kan met den heerjonckbloet een stroeve logica op het oog hebben? Ofis er met ook eene praktische logica, en kan die niet invormen gebragt worden, die aan de jeugd niet mishagen? Ik kan niet zoover gaan als j. van lennep in zijneVermakelijke Spraakkunst, want dan zou men moeijelijk .if.



??? orde houden in de klasse; maar het voorstel van Dr. raabemag inderdaad overwogen worden voor eiken tak van on-derwijs, waarbij het aangename niet schaadt. Zoo onder-wijst men toch voor de jeugd natuurwetenschappen, zon-der eene Physique amusante te geven; het echte populaireis het eenvoudige en duidelijke, afgewisseld met iets op-wekkends in vorm of inhoud, nuttig of aangenaam.De lessen over natuurkunde, die faraday aan jongensgegeven heeft, zijn voorbeelden, dunkt mij, hoe men aanjongens welsprekendheid en redeneerkunde, maar ook ge-schiedenis en vele andere takken van studie onderwij-zen kan. Vele leden ondersteunden het voorstel van den heergeatama, om redeneerkunde en uiterlijke welsprekend-heid te behouden. Het onderscheid, dat de heer lenting maakt tusschenredeneerkunde en gezond verstand is niet duidelijk: deeerste moet immers dienen, om het laatste te voorschijnte roepen bij die lieden, welke het van nature niet heb-ben, zooals onderwijs in muziek en in vele andere zakenmoet dienen, om de zoodanigen, die hiertoe geen bij zon-deren aanleg hebben, daarvan iets te doen gevoelen. Nuleert de ervaring , dat zij, die met

gezond verstand, metaanleg voor muziek, voor po??zie enz. van nature begaafdzijn, witte raven zijn. Zou men daarom niet gewoon zijn,onderwijs in die zaken te geven? Een regtstreeksch mid-del, om aan een jongeling gezond verstand te verschaffenis, geloof ik, nog niet gevonden, en de logica schijntonder de indirecte middelen alsnog de voorkeur te ver-dienen; en wat de welsprekendheid aangaat, van uiier-lyke welsprekendheid handel ik niet, maar het komt mijvoor, dat dezelfde reden, die er bestaat, waarom er zooweinig menschen zijn, die zonder het geleerd te hebben,gezond redeneren, ook voor een deel de grond is,waarom onder ons zoo weinig menschen goed spreken.



??? Daarom heb ik ook alleen goed spreken op het oog enlaat ik het uiterlijke voor de Gymnasi??n buiten bescher-ming, maar volstrekt niet voor eene Hoogeschool, zooals de heer oldenhuis gratama teregt heeft aangewezen. Het streven van den heer teding van berkhout metzijn bovengenoemd amendement, is geene overlading derjeugd. Over sommige punten is reeds gehandeld. Tenaanzien der staats-inrigting van Nederland meent hij , datzij niet goed kan onderwezen worden, dan na grondigebeoefening der vaderlandsche geschiedenis, en daar dezevolgens hem, alleen aan de Hoogeschool kan voorgedra-gen worden, zoo wil hij het eerste onderwijs van hetGymnasium verwijderd hebben. Daaruit vloeit dan voort, dat zeer vele studenten daar-van niets vernemen zullen, want de meesten hunner kun-nen toch op de Hoogeschool geen lessen aanhooren overde vaderlandsche historie. Alzoo had dunkt mij, de ar-gumentatie van den heer teding van berkhout eene an-dere kunnen zijn, namelijk: niet allen hebben kennisnoodig van de staatsinrigting van Nederland. Maar waar-schijnlijk stemt hij dit niet toe, en toch beperkt hijalsnu het onderrigt aan het Gymnasium door de Neder-

landsche staatsinrigting niet te doen onderwijzen. Naar mijn oordeel is deze zaak van dien aard, dat erop het Gymnasium niet in onderwezen behoeft te worden,zoo den jongeling een boek daarover aanbevolen wordt. De heer teding van berkhout wil voorts natuur- enscheikunde vereenigd hebben, uit vrees voor te grooteuitbreiding van het onderwijs, zooals op de HoogereBurgerscholen het geval is; maar beide deze takken vande kennis der natuur kunnen onmogelijk tot ?Š?Šn geheelgebragt worden, zoodat men van elke zamenstelling bijhet onderwijs moet afzien; evenwel de woorden schets,of korte schets, of eerste beginselen geven toch gelegen-heid genoeg, om aanteduiden, dat men daarvan slechts



??? weinig verlangt. En wat die afgevaardigde zegt van deorganische chemie, berust op eene dwaling: of zou menaan jongelieden geen onderwijs mogen geven over papier,over meel en gom en suiker, over azijn, over eiwit enkaas en vleesch, alle voorwerpen, die tot de organischechemie behooren, en die even eenvoudig zijn in de be-handeling als lood en koper en zilver. Ik meen, dat deheer teding van berkhout op het oog gehad heeft eenmeer ingewikkeld deel der organische scheikunde; maardit is niet het geheel, dat men organische chemie noemt. Zijne vrees voor het onderwijs in de natuurlijke ge-schiedenis is onjuist, wanneer daarin wordt onderrigt,zooals het op de Gymnasi??n behoort. Dan behoeft rang-schikking niet op den voorgrond te staan, maar men kiestuit het goed gerangschikte het een en ander, dat waarlijkleidt tot een eenvoudige, maar gezonde kennis der natuur;en ik begrijp niet, hoe deze heer op het Gymnasium weleenige kennis van natuur- en scheikunde verlangt, maardaar geheel wenscht buiten te sluiten die treffende rijkenvan dieren en planten en gesteenten, waaruit voor dennaensch zooveel te putten en te leeren valt. Het onder-wijs in

alle natuurwetenschappen aan het Gymnasium be-hoort, naar mijn oordeel, te wezen: blikken te geven inde natuur, en in geen enkel deel behoort dat onderwijste wezen wetenschappelijk, dat is te zeggen: strenggeordende kennis. Maar dan moet ook, dunkt mij, hierde natuurlijke historie niet achterwege blijven. Van ge-heugenwerk , waarvan de heer teding van berkhoutspreekt, kan hier niet gehandeld worden; ik ken geenonderrigt in eenigen tak van natuurwetenschap, waargeheugenwerk op den voorgrond staan zou. Men onthoudtnatuurlijk het een en ander van hetgeen men geleerdheeft; maar wat niet onder de oefening kan onthoudenworden, behoort tot eene soort van wetenschap, dieversleten is. Alle kennis der natuur behoort tot aan- 13



??? schouwen gebragt te worden; zoo dat niet geschiedt, ishet geen zuivere kennis der natuur, en zoo het wel ge-schiedt, staat het geheugen op den achtergrond. Het oordeel van den heer teding van berkhout overuiterlijke welsprekendheid als oefening op het Gymna-sium is ongunstig, maar hij hecht hier uitsluitend aanhet woord uiterlijk. Had de Regering dat woord uiterlijkweggelaten, zoo ware waarschijnlijk de welsprekendheidgered geworden. Maar de woorden uiterlijke loelspre-kendheid houden toch wel spreken in, zoodat dit woordjewel, naar mijn oordeel, de zaak toch had behooren teredden. De heer teding van berkhout zegt: //jongelieden, die//op een Gymnasium komen, moeten nog de stof van de,?’ wetenschap leeren.quot; Dat ongelukkige woorddat in deze wet zooveel kwaad gedaan heeft, ga ikvoorbij, en gebruik hier eenvoudig het woord kennis.Jongelieden, die nu op het Gymnasium komen, zijn wel-ligt te jong, om aan welsprekendheid te denken; maarzijn zij eenige jaren op het Gymnasium geweest, zoomoeten zij zeker beginnen met hierop zeer de aandachtte vestigen. Op wel lezen is men reeds vroeg indachtig,op duidelijk spreken evenzoo, waarom zal men het

danook niet wezen op wel spreken? Ik heb hierbij alleenhet oog op voorbeelden van menschen, die goed sprakenin het openbaar, en van allen, die ik daarvan ken, weetik, dat zij reeds vroeg begonnen zijn met voor de vuistte spreken. Laat er mij een noemen, bij velen tegen-woordig nog wel bekend. Onder de gemakkelijke spre-kers, de gladde en radde en nu en dan sierlijke spre-kers in de Tweede Kamer der Staten-Generaal, behoordev????r eenige jaren van dam van isselt. Deze heeftmij verhaald, dat hij als kind reeds tot vrij sprekenwerd aangezet, en dat men hem allerlei onbeduidendeonderwerpen opgaf, om daarover het woord te voeren,



??? b. V. over een kaars; dat hij langzamerhand lust in datspreken bekwam, en daaraan alleen het gemak in sprekente danken had, dat elkeen in hem waardeerde. Die mijnereerste kindervrienden, of vrienden mijner jeugd, die laterals goede sprekers zijn opgetreden, zijn er vroeg medebegonnen, en elk kan ligt zijne eigen voorbeelden kiezen.De beroemde h??mphry davy, die geene universitaireopleiding had gehad en toch als spreker in de Royal In.stitution groote vermaardheid heeft verworven, sprak steedstot zijne schoolmakkers voor de vuist, en hield als gym-nasiast dagelijks, uit de school komende, voor hen rede-voeringen, staande op een ton of een kar of een andervoorwerp op straat. Ik voor mij zou meenen, dat hij, die niet vroeg begintmet goed te leeren spreken, het later nooit zoo leerenkan, dat het u aantrekt. Er vroeg mede op het Gym-nasium te beginnen, acht ik dan ook hier, even als bij delogica, noodzakelijk. Waarom eerst de twijg krom latengroeijen, daar het zoo moeijelijk is, om ze later weerregt te buigen ? Geldt het argument van den heer tedingvan berkhout , dat een welsprekend man geboren en nietgemaakt wordt, dan kan men veilig alle

scholen sluiten,want al wat wij moeten leeren, om het te bezitten, isaanbrengen van iets, wat wij niet van nature hebben; dieaangeboren hoedanigheden, waarvan men zoo hoog opgeeft,komen al zeer weinig voor: veelal is er een aanleidingin de eerste jeugd, die tot de ontwikkeling daarvan aan-spoort; somtijds is het onmogelijk die aanleiding te vin-den , maar zeer dikwerf treedt zij aan het licht bij goedzoeken. En wat dien aanleg aangaat: van de wiskundeheeft men tot voor korten tijd algemeen beweerd, datmen daarvoor aanleg hebben moest, en nu er goed onder-wijs in gegeven wordt, blijkt het, dat elkeen wiskundeleeren kan. Van uitstekenden wordt niet gesproken, maarvan de zoodanigen, die in een tak van studie ervaren zijn, 13Â?



??? 196 en dan leert de ondervinding, dat een gewoon menschveel leeren kan. Maar er is hier nog een geheel andere zijde. Het aan-leeren van iets dient zeker, om dat iets in bezit te krijgen,maar de oefening, die gevorderd wordt, om eindelijkindat bezit te komen, die is juist op zich zelve reeds zoogewigtig tot ontwikkeling van den mensch, dat, al zouhet bezit niet volgen, die oefening toch reeds de bestevruchten afwerpen zou. In onzen tijd ziet men dit gewigtig punt bijna geheelen al voorbij; men jaagt naar een bezit, terwijl juist degoede middelen, die op gepaste wijze worden aangewend,om iets goeds in het bezit te krijgen, zich een voor eendankbaar loonen als opvoedingsmiddelen van ons geheelebestaan. Deze waarheid is oud, maar behoorde telkens verjongdaan de jeugd en aan ons menschen te worden voorgehou-den : te streven en te trachten naar het betere, alzoo ooknaar goede kundigheden, is, zonder tegenspraak, hethoofddoel van ons bestaan. Hij, die dat streven entrachten geleerd heeft, kan vooruitgaan, en hij, die hetniet geleerd heeft, kan dit niet. Er is nu, indien ik het zoo noemen mag, eene algemeenebekwaamheid voor den mensch bereikbaar, om te

kunnenstreven en te kunnen trachten; op deze komt het aan,en men leert haar al doende aan. Niets beloont zich mil-der, dan oefeningen in het streven en trachten. Die heteenmaal geleerd heeft, past het toe op alles, en ziedaarmij nog eenmaal ongemerkt en zonder opzet genaderdtot het Hoogere, dat in het Hooger Onderwijs gelegen is.Maak den jongeling dorstig naar welsprekendheid, naarredeneerkunde en naar al het overige, en Gij hebt hemgewonnen. Op de kunst van dorstig maken komt hetnu aan; die dat kan, onderwijst met gemak; hij zalvele vakken kunnen onderwijzen, en bijna alle jongeren Sli



??? zullen hem gaarne volgen. Het zou er meide kunstenaarsen paardrijders ongelukkig uitzien, indien men daartoegeboren moest zijn; en toch, daar deze lieden gewonemenschen zijn, komen er onder voor, die dingen doen,waarover elk zich verbaast. De heer teding van berkhout is een krachtig voor-stander van de oefeningen in redeneerkunde op hetGymnasium, en zoo heb ik hoop, dat hij dit ook eenmaalzal worden van de welsprekendheid. Dat echter delogica, die op de Hoogeschool zal onderwezen worden,zou moeten worden eene â€žWissenschaftslehrequot;, dat is,een betoog van de wijze, hoe wetenschap te garen,zooals de heer teding van berkhout zegt, kan ik onmo-gelijk toegeven; tusschen methodologie en logica is enblijft voor mij een hemelsbreed verschil. Ik spreekhierover straks nader. De heer teding van berkhout noemt de wiskunde,en teregt, onder de onmisbare leervakken op het Gym-nasium, maar hij heeft niet gezegd, welke, en nietaangegeven, tot hoeverre deze oefeningen moeten strekken;en het is in hooge mate opmerkelijk, dat in al de debat-ten der Tweede Kamer niet ?Š?Šn enkel woord over vormof inhoud van het wiskundig onderwijs op

het Gymna-sium is gesproken. Door niemand is het genoemd inbijzonderheden, door niemand is het bestreden, doorniemand is onderscheid gemaakt tusschen wiskunde enwiskunde. Ongeloofelijk, zal men zeggen, terwijl bijnaalle andere vakken het cordon hebben moeten passeren. Van waar dit verschijnsel ontstaan is, is onverklaar-baar en dit in een tijd, die grenst aan dien vaneen algemeenen afkeer bijna,, die tegen wiskundigeoefening bestond. Zou dit een gunstig teeken zijn enwel zoodanig, dat men eindelijk van het gewigt vanwiskunde, als middel tot vorming van den mensch, wederovertuigd is geworden, dan bestaat het vooruitzigt, dat



??? bij eene herziening der nieuwe wet op het HoogerOnderwijs, het gewigt van vele andere onmisbare vakkenkan worden erkend. De heer teding van berkhout is tegen het onderwijsder Engelsche taal op het Gymnasium. Hij zegt, datvoor algemeene taalstudie, en dus ter vorming van denmensch, in de andere aldaar onderwezen talen genoeggelegen is, en dat de Engelsche taabt??'e niets bijzon-ders aanbiedt, zoo men die andere talen geleerd heeft.Dat is een vernieuwd teeken, dat deze heer bij hetonderwijs waarlijk vorming van den jongeling op denvoorgrond stelt. Maar een wetenschappelijk Hollander kanhet gebruik der Engelsche taal niet missen, en, om datgebruik, moet zij dus op het Gymnasium geleerd worden;wat Gij daar niet onderwijst, blijft, zooals ik reedsopmerkte, onthouden aan jongelieden van niet bijzondergefortuneerde, of van niet met studie bekende ouders. Over het facultatief aanhooren van lessen heb ik medehier boven gezegd, wat ik daarvan meen. Eindelijk is de Nederlandsche stijl, door den heerTEDING VAN BERKHOUT voorgestaan, zonder tegenspraakeen onmisbaar deel van het onderwijs. Of dit deel inde wet afzonderlijk behoorde genoemd te worden,

laatik in het midden. Voor het facultatief laten der lessen in gymnastiek geeftde heer teding van berkhout gronden aan, die bijvalverdienen, vooral indien onder gymnastiek verstaan wordthet volgen van voorschriften, die dikwerf ten onregte totgymnastische oefeningen worden gebragt. Er kunnenouders zijn, die daartegen zijn gekant, en dezen te dwin-gen ware onzin. Facultatief neem ik hier in dezen zin op,niet in de beteekenis, dat eene gemeente vrij zal wezen,al of niet, onderwijs in de gymnastiek te doen geven. Over het onderwijs in de Hebreeuwsche taal aan hetGymnasium, durf ik geen oordeel vellen: er zullen zoo



??? weinig leerlingen zijn, die er gebruik van maken, enzeker kan deze studie niet verpligtend worden gemaakt.Maar aan den anderen kant is het ongepast, dat Theolo-ganten op de Hoogeschool zullen beginnen met het aan-leeren der eerste regelen van de Hebreeuwsche taal.Ik weet dus niet, wat hier het beste is. Na deze toelichting der voorgestelde amendementen,hebben onderscheidene leden in de Tweede Kamer hetwoord gevoerd en algemeen ondersteund de studie deroude talen, de onmisbaarheid van nieuwe talen en hetaanleeren van vele andere onontbeerlijke kundigheden.Zij hebben overlading van den jongeling bestreden, endus een inkorten van het aantal leervakken, maar vooraleen inkorten van den inhoud van hetgeen zal wordenaangeleerd, aanbevolen. In dien zin sprak b. v. de heer smidt, die intusschennog vroeg, tot welk vak de natuurkundige aardrijks-beschrijving behoort; voorts, of in natuurwetenschappenwel meer onderwijs behoort gegeven te worden, dan inde beginselen; en deze laatste vraag was vooral vanbelang in verband met het overbrengen van een deelvan het natuurkundig onderwijs voor aanstaande medicinaar het Gymnasium.

De heer moens licht dit laatste punt toe in dien zin,dat slechts een schets der natuurwetenschappen zal wor-den onderwezen; maar, daar hij met de Commissie vanRapporteurs, waarvan hij lid is, van meening is, dat deaanstaande medici de natuurwetenschappen geheel en alop het Gymnasium zullen moeten hooren en niets daarvanmeer op de Hoogeschool, zoo moet dan het onderwijshierin op het Gymnasium dubbel wezen, deels geschiktvoor aanstaande juristen en litteratoren en theologanten,die niet meer dan algemeene blikken op de natuur be-hooren te werpen, en in de tweede plaats, geordendonderwijs in de verschillende deelen der natuurkennis.



??? zooals aanstaande medici dat behoeven en ook sedert1815, maar op de Hoogeschool, genoten hebben. Deheer moens schrijft het gedaalde gehalte van hetgeen deHoogescholen in de latere jaren hebben geleverd, toe aanminder goede voorbereiding, die de jeugd zou hebbengenoten, v????r zij de Hoogeschool bezocht. Ik heb reeds vroeger opgemerkt, dat er nog andereredenen bestaan, en wel de zoodanige, die in het geheelevolk gelegen zijn. Zeer goede Gymnasi??n en waaroponderwijs gegeven werd, ongeveer gelijk aan hetgeen denieuwe wet thans wil, hebben waarlijk niet als regeljonge menschen aan de Hoogescholen afgeleverd, dievoor Hooger Onderwijs zoo bijzonder geschikt waren; enik mogt deze gewigtige zaak thans hier nog eenmaalaanroeren, omdat ik voor mij zeiven de zekerheid hebdat de nieuwe wet op de Gymnasi??n wel jongelieden naarde Academie leiden zal, die meer kennis hebben; maardat zij niet ?Š?Šn enkelen waarborg geeft, dat de jongemenschen voor Hooger Onderwijs meer geschikt zullenzijn. De slotsom toch bij de nieuwe wet is weder eenexamen, en voor elkeen, die wil, een examen voor eenebijzondere Commissie buiten de Gymnasi??n.

Langs dezen weg zullen de Hoogescholen, al worden deGymnasi??n ook nog zoo voortreffelijk ingerigt, niet eenige,maar vele studenten bekomen, die niet op de hoogtezijn, om zich op breedere studie toe te leggen. Zoolanger nog gelegenheid gegeven wordt, om examens af teleggen voor eene Commissie, buiten de school â€” ik hebhet bl. 116 gezegd â€” blijven alle pogingen, om radicalehervormingen in te voeren, vruchteloos. De heer de bruijn kops , die, als de heeren moens enjonckbloet, lid der Commissie van Rapporteurs was,verdedigt de staathuishoudkunde in het Programma derlessen van het Gymnasium, omdat ze op dat der HoogereBurgerschool voorkomt. Hij heeft hierbij niet het oog i'1 JI ;



??? op algemeene studie, maar op het nut, dat de juristenop de Hoogeschool van staathuishoudkunde kunnen trek-ken. Zoo de heer de bruijn kops dat niet gezegd had,zou zeker wel niemand dit alzoo hebben opgevat, hetGymnasium moet toch zeker wezen een deel van studiumgenerale. De heer bredius verdedigt de noodzakelijkheid vanhet onderwijs in natuurwetenschappen op het Gymnasium.De heer smidt handelt over de uitgebreidheid, die aanhet onderwijs zal worden gegeven; om het even, ofer de woorden beginselen, eerste beginselen, of andereal of niet zijn bijgevoegd, op een Gymnasium kunnen ,van wat het ook zij, natuurlijk niet anders dan primaelineae gegeven worden. Alles zal hier afhangen van hetplan, dat voor de lessen vastgesteld wordt. Van meer belang is het, van den heer smidt op temerken, dat hij bepaald van den Minister verzoekt, teweten, of de Minister, zooals de heer moens heeft voor-gestaan , het voornemen heeft, om de Propaedeusis geheelvan de Hoogeschool weg te nemen, eene zaak, door deCommissie van Rapporteurs gewenscht; maar voor hetnatuurkundig onderrigt voor aanstaande geneeskundigenlaat toch de heer moens

dat afhangen van zeker statuut,dat van de Hoogescholen te wachten is, althans door deâ– Regering zal worden gevraagd, en waarnaar het gehalteder examens zal worden ingerigt; of, zoo dit statuut nietm??gt tot stand komen, dan zou dit toch bij algemeenenmaatregel van inwendig bestuur kunnen geschieden. Deheer smidt vreest ongelijkslagtigheid op de HoogeschoolteÂ? aanzien der Propaedeusis, en wil daaromtrent zekerheid. Onder de voorstanders van breede oefeningen op hetGymnasium behoort de heer van eck, die het betreurt,dat de Minister, staande de beraadslagingen, de oefe-nmg in de letterkunde der Fransche, Hoogduitsche enEngelsche talen heeft teruggenomen; voorts staat de heer



??? VAN ECK voor, de gymnastiek tot een verpligt vak teverheffen, en wenscht daaraan, en zeer teregt, eene bree-dere beteekenis te geven voor gymnasiasten, dan mengewoonlijk doet. De heer van naamen verdedigt het Besluit van 1815en noemt dit â€žvoldoende wat haar leidende gedachte be-treftquot;, maar ook hij wenscht de Propaedeusis van deHoogescholen verwijderd, en acht een verbetering van deGymnasi??n noodzakelijk. Hij verdedigt gymnastiek enteekenen. Hij wijst op den kunstzin, die in de 16ÂŽ en17ÂŽ eeuw in ons land bestond en thans zigtbaar is gaandalen, wat hij daaraan toeschrijft, dat men tegenwoordigniet goed meer ziet. Voor alle standen, en dus ook voor de meer ontwik-kelde, wenscht hij alzoo oefeningen in het teekenen; maarhij wil teekenen in de plaats van redeneerkunde. Hijis tegen staathuishoudkunde op het Gymnasium, omdatdeze moet worden voorafgegaan door velerlei kundigheden,die de jongeling alsnog niet bezit. Hij wil scheikundemet natuurkunde verbinden en niet als afzonderlijk vaknoemen, waarvan ik de onmogelijkheid reeds boven ver-meld heb. Hij grondt zijne bezwaren tegen het bestaanvan Propaedeusis op de Hoogeschool deels

hierop, dathij daarin ziet herhaling van hetgeen reeds vroeger onder-wezen is. De onjuistheid daarvan heb ik, bl. 107, hierboven aangewezen. De Kamer heeft met aanzienlijkemeerderheid de Propaedeusis van de Hoogeschool ver-wijderd, en juist in een goede Propaedeusis ligt hetzwaartepunt van Hooger Onderwijs. Herhaling is echterover deze gewigtige aangelegenheid zonder nut. De Minister van Binnenlandsche Zaken kant zich alsnuzeer tegen het voorstel van den heer v. d. kaaij, boven-genoemd ; dat voorstel toch zou het behoud der Propae-deusis op de Hoogeschool bevorderen, maar het voorstelzelf is ook te klein in omvang. Teregt merkt de Mi- ! I ILr. i'i



??? nister op, dat in dit voorstel twee inrigtingen vervat zijn,?Š?Šn zooals het Gymnasim wezen moet, en ?Š?Šn zooals hetwezen han, en dat dit onderscheid tot niets goeds leiden zou. Een zeer belangrijk punt bespreekt de Minister alsnu,wanneer hij zegt, dat in de wet op het MiddelbaarOnderwijs is opgenomen, dat een eind-examen zal moetenworden afgelegd bij het verlaten der school over al devakken, waarin men onderwijs heeft genoten, en dat ditniet het geval zal zijn bij de wet op de Gymnasi??n, dienu in behandeling is. Waarover nu dat eind-examen bijde Gymnasi??n loopen zal, heeft de Minister niet gezegd;het zal later worden bepaald; maar wij weten toch thansdit, dat of het bijwonen dier lessen, waarin niet zalworden ge??xamineerd, facultatief zal gelaten worden, endat zal voorwaar! de orde op de school niet vergrooten,of dat een nuttige drang, dien schooische examens heb-ben , hier zal worden gemist voor al de vakken, waarinaan het einde van den cursus geen examen zal wordenafgelegd. Ik weet niet, wat nadeeliger is; maar in hooge matekomt het mij zonderling voor, zoo iets bij het onderwijsin de school in te voeren, waar men jongelieden

heeftonder de 18 jaar. Examens zijn geen waarborgen vanbedrevenheid: als zoodanig heb ik ze geregeld bestreden;maar op een school zijn zij volkomen onmisbaar, als dis-ciplinaire maatregel; zonder examens mist men op deschool een drang, die zelfs voor uitstekende leerlingensoms onontbeerlijk is. Voor mijn deel vrees ik, datdoor dezen maatregel de Gymnasi??n veel schade zullenbjden, en dat de verbetering, waarvan dan nu zooveelverwacht werd, althans ten opzigte van de groote Gym-nasi??n in het land, zal blijken te wezen een geduchteteruggang. De Minister zegt, dat het eind-examen aan de Gym-nasi??n slechts zal moeten strekken, om te zien, Â?of dq



??? jongelieden rijp kunnen geacht worden voor het HoogerOnderwijs.quot; Elkeen in de Kamer was volkomen in hetduister omtrent de middelen, die zullen worden aangewend,om tot de kennis van die rijpheid te geraken, en thansnog weet niemand buiten den Minister, hoe men dit doelbereiken zal. Niet in elk vak zal ge??xamineerd worden,zegt de Minister; maar waartoe hebben zich dan de jon-gelieden te bekwamen, die geen Rijks-Gymnasium hebbenbezocht, maar aan bijzondere inrigtingen hebben verkeerd,of wel privaat onderwijs hebben genoten? Ik kan mijgeen examen denken in takken van studie, zoo daarin nietwordt ondervraagd, en ik kan mij niet voorstellen, hoe aaneen Commissie, die daartoe naar deze wet jaarlijks zalworden benoemd, voorschriften zullen kunnen gegevenworden, om te examineren, zonder dat zij examineren in devakken van studie, die in het Programma van het Gymna-sium voor het onderwijs of voor de examina zijn voor-geschreven. Ik begrijp niet, dat dit bezwaar in deTweede Kamer niet genoemd is; mij dunkt, naar dewoorden van den Minister, is alsnu de deur open gezetvoor grenzenlooze willekeur, daar aan al de Gymnasi??njaarlijks door de

Docenten en bovendien nog door eeneafzonderlijke Staats-Commissie een onderzoek zal wordeningesteld, dat, zooals de Minister zich duidelijk heeftuitgedrukt, zal berusten op een subjectief oordeel derexaminatoren. Hij zegt toch bepaald: geen onderzoekin elk vak, dat onderwezen is, maar een onderzoeknaar de rijpheid der jongelieden voor de Hoogeschool. De Minister geeft de reden op, waarom hij de letter-kunde der Fransche, Hoogduitsche en Engelsche talenuit het concept heeft weggenomen, en die reden is, n datdit door alle amendementen is verlangd, en dat het totvereenvoudiging leidt.quot; Deze twee grojiden klinken vreemd: vereenvoudigingis het zeker, maar daarvoor maakt men geene wetten;



??? en wat doet het ter zake voor een goed gevestigd oordeelof een ander het tegendeel meent? Want gronden vangewigt zijn tegen die weglating niet aangevoerd, en be-kwame leden uit de Kamer, zooals de heer van eck,hebben die weglating betreurd. En wat een ander argument van den Minister aangaat:â€ždat de letterkunde dier drie talen behoortÂ?lot de bij-vakken,quot; is nog meer te verwonderen: de letterkundeder Fransche, Hoogduitsche en Engelsche talen bijvakken ?Ik wil hier liefst denken aan een drukfout in het Bijblad. De Minister licht toe, wat op de Hoogere Burgerscholengewoonlijk onder deze letterkunde verstaan wordt. Hier-over werd echter niet gehandeld bij de wet op het HoogerOnderwijs, maar alleen over hetgeen de Minister meent,dat daaronder in deze wet moet verstaan worden. En wat de Minister zegt van volledige behandeling:mag ik vragen, of die dan wel mogelijk is van de La-tijnsche en Grieksche letterkunde, en of er iets volledigsop het Gymnasium zal ter sprake komen? De Ministerhad de letterkunde der drie genoemde talen eenmaal inde wet opgenomen, en hij laat ze deels los, zonder dathet blijkt, waarom hij ze dan vroeger

opgenomen had. Ten slotte zegt de Minister, â€ždat de letterkunde der//Fransche, Hoogduitsche en Engelsche talen tot de ont-f/wikkehng weinig kan bijdragen','quot;' en hij laat toch deletterkunde der Grieksche en Latijnsche talen in de wet.Zou onder letterkunde hier niet iets anders moeten ver-staan worden, dan hetgeen de Minister daarvan in deTweede Kamer der Staten-Generaal heeft gemaakt? In-dien de Minister eens een beeld van de geschiedenis hadopgehangen, dat in overeenstemming was met hetgeen hijvan de letterkunde geschetst heeft, zou dan ook niet degeschiedenis uit de wet moeten verdwijnen? En kaniemand onder letterkunde van een taal voor jongeliedenonder de 18 jaar iets anders verstaan, dan kennis van



??? den hoofdinhoud van de beste producten der uitnemendsteschrijvers, toegelicht door uitgelezen stukken? Ik vraagdit met groote bescheidenheid tegenover een man als deheer heemskerk is, die zeker oneindig meer van deletterkunde der talen weet, dan er mij van bekend is. De Minister verdedigt het onderwijs in de inrigtingvan den Nederlandschen Staat, maar kant zich tegen hetonderwijs in de staathuishoudkunde; hij verklaart zichook tegen dit onderrigt aan de Burgerscholen. Aan deaardrijkskunde geeft de Minister eene breedere beteekenisdan het woord, in de wet opgenomen, wettigt; hij ver-staat er ook onder physische en mathematische aard-rijkskunde, terwijl de heer smidt alleen gesproken hadvan natuurkundige aardrijksbeschrijving. Van het onderwijs in natuur-, schei- en wiskunde ge-tuigt de Minister, zooals duidelijk is, dat het zal wezenelementair; maar ik begrijp niet, hoe de Minister meenenkan, dat de toevoeging van het woord elementair of vanbeginselen, of van eerste beginselen niet zou behoorenin een wet, maar wel in een reglement, te minder,daar het woord beginselen in Art. 9 dezer wet voorkomt. Naar het oordeel van den Minister behoort de orga-nische

scheikunde niet op het Gymnasium. Ik heb ermijn oordeel hier boven (bladz. 193) reeds over uitgespro-ken , en voeg er nog bij, dat, naar mijne meening, juistde organische scheikunde daar veel meer passen zou,dan de anorganische. Opmerkelijk is de reden, door den Minister bijgebragt,waarom natuur- en scheikunde niet onder ?Š?Šn nommerbehooren: het zou namelijk bezwaar kunnen inhebben, deelementaire kennis, die voor dit onderwijs gevorderd wordt,in een persoon vereenigd te hebben. Ik heb jaren ach-tereen natuur- en scheikunde te gelijk onderwezen, maarmoet verklaren niet in te zien, hoe men van deze tweewetenschappen, die, zooals alle wetenschappen, wel eenige .: â–  ;( ^ 'i Â? i.! 1 jii



??? raakpunten hebben, ?Š?Šn geheel zOu kunnen maken: denatuurkunde toch is de wetenschap van het algemeene,en de scheikunde, die op het Gymnasium behoort, isde wetenschap van het zeer bijzondere. Tusschen de leervan het geluid en de geschiedenis van het tin, tusschende leer der warmte en de kennis van arrowroot, tusschenhet aardmagnetisme en het kwik, en tusschen de leervan evenwigt en beweging en olie, kan ik geen ver-band zien. Zoo natuur- en scheikunde onder ?Š?Šn nommergebragt worden, kan men het ook de plant- en schei-kunde doen. De Minister zegt, dat de geheele omvang der wis-,natuur- en scheikunde niet op het Gymnasium behoort imaar zou zich eene Hoogeschool ter wereld vermetendeze drie vakken , of welk vak dan ook, in hunnen vollenomvang te behandelen? Wat doet men in de strengstewetenschap meer, dan even de oppervlakte der dingenaanraken? De Minister heeft toegegeven, dat natuurlijke geschie-denis moet zijn natunrlijke historie, maar is dan geschie-denis niet het Hollandsche woord en is historia niet vol-maakt hetzelfde in het Latijn ? Maar in het Bijblad staat niet,dat de heer jonokbloet de verandering van

geschiedenisin historie heeft gevraagd, en de splitsing, door den heerjonokbloet verlangd, wordt ook niet door den Ministerovergenomen. De logica wordt door den Minister weder meesterlijkverdedigd; hij noemt haar: â€žhet werktuig, waarvan de'/geest zich bedient bij de behandeling van abstracte on-//derwerpen van het denken,quot; en hier plaatst zich deMinister volkomen aan de zijde van de voorstanders vanhet studium generale, en vereenzelvigt hij dit studium, metde Propaedeusis zoo duidelijk, dat niemand het beterdoen kan; hij citeert toch baco als den man, die aanlogica ter algemeene vorming het grootste gewigt hechtte,



??? en zegt, dat de logica in het Besluit van 1815 onderde Propaedeutische vakken was opgenomen, hetgeen dusbeteekent, dat de logica inderdaad is een gewigtig vor-mend element voor degenen, die zich op hooger oefeningentoeleggen: Jiet werktuig waarvan de geest zich bedient bijde behandeling van abstracte onderwerpen van het denken.De Minister noemt voorts de logica onmisbaar voor denbeschaafde, terwijl hij het verhaal inroept van den koord-danser, die zijn balanceerstok wegwierp in de meening,dat hij het zonder dien wel kon doen, en die daarna viel. In het snel zamenbrengen van zulke gronden, als deMinister hier weder gedaan heeft ten behoeve der logica,zal niemand hem overtreffen: dat werktuig, baco en debalanceerstok zijn zamen onovertroffen schoon. En tochheeft de Tweede Kamer de redeneerkunde uit het conceptgedrongen en komt deze in de wet niet voor. Het zij mij geoorloofd hierbij op te merken, dat deMinister zelf er de oorzaak van is; hij verwerpt geheelen al het stelsel van getuigschriften en noemt dit een jusnovum. Hij wil hetzelfde vak slechts eenmaal vertegen-woordigd hebben, en het niet hebben gesplitst in eengymnasiaal deel en een universitair

deel, zooals hier bijde logica en bij menig ander vak volkomen onmisbaar is. De Tweede Kamer acht de logica in haar geheel tezwaar voor het Gymnasium en teregt, en de Commissievan Rapporteurs, bij monde van den heer jonckbloet,keurt de formeele logica af; en ziedaar dan nu de logicaverdwenen van het Gymnasium en niet opgenomen onderhet onderwijs, dat in elke Faculteit op de Hoogeschoolzal genoten worden. Of zal, bij algemeenen maatregelvan inwendig bestuur, een examen in de logica later bijiedere Faculteit worden ingevoerd, dan zou het tooneelveranderen, maar dan zouden wij geen begrip meerhebben van de oeconomie der wet, zooals die door deRegering is voorgesteld en door de Tweede Kamer in het U''[li



??? algemeen is aangenomen. En toch laat de Minister ziendat, zoo de logica geschrapt wordt voor het Gymnasium, zijweihgt zal terugkeeren op het eerste Academische examen Hare splitsing in een gymnasiaal deel en een univer-sitair deel heb ik bl. 190 voorgestaan. Het zij mij vergund, hier een oordeel in te roepen vaneen man , die onder de zeer geniale heeft behoord en onderde meest uitnemende beoefenaars der natuurwetenschappen,een man, wiens naam nog voortleeft onder het volk. Aanhet einde van ons tweede studie-jaar aan de Hoogeschoolbood de voortreffelijke g. moll aan mijn vriend g. simons(denzelfden dien men sedert als Minister van BinnenlandscheZaken in de Tweede Kamer der Staten-Generaal levendheeft begraven) en aan mij een privatissimum aan in natuur-en sterrekunde, dat wij twee lange avonden in de weekgedurende twee volle jaren genoten hebben, en waaraanwij eene verpligting hebben, die met geen woorden kanworden uitgedrukt: twee jongelingen onbekwaam, onge-oefend, niets medebrengende, dan goeden wil en lust,om wat te leeren. Hoe ontving nu deze uitnemende man ons den eerstenavond? â€žGijlieden hebt lessen over

logica gehoord, maarvan redeneren hebt gij nog geen begrip; die logica moeter mtusschen vast inzitten, en, eer wij aan onze taak â€?beginnen, willen wij elkander trachten te verstaanquot;; hijnaaide de logica van wijttenbach uit zijne boekenkast,en de eerste weken werd deze op de zamenkomsten vannet begin tot het einde gelezen en door den onver-getelijken man toegelicht. Ziedaar het oordeel van eenHoogleeraar in de natuurkunde over eene logica, dieoch in waarheid eene formeele moet genoemdquot;worden. Meesterlijk is wederom de verdediging, niet slechtsan de welsprekendheid, maar ook van de uiterlijke wel-sprekendheid, door den Minister in de Tweede Kamergegeven. Maar, noch de uitspraak van demosthenes, noch 14



??? het onloochenbaar feit, dat de Engelschen en Amerikanenvan deze sierlijke hoedanigheden zooveel vrucht trekken,noch het wenschelijke, dat in haar bezit voor eiken be-schaafde gelegen is, door den Minister keurig uiteen-gezet, heeft de uiterlijke welsprekendheid in de oogender Tweede Kamer genade doen vinden. Aangaande de gymnastiek staat de Minister vrijheidvoor, omdat in verschillende plaatsen onderscheidenegelegenheden tot ligchaamsoefeningen voor jonge men-schen bestaan, zooals tot schermen, zwemmen, enz. Deze zienswijze is allezins verdedigbaar; maar ook dejonge menschen moeten vrij zijn, om aan de gymnastiekal of niet deel te nemen. Tegen het teekenen, dat de Minister niet had voor-gesteld, maar dat door de Commissie van Rapporteursgewenscht wordt, heeft de Minister geen bezwaar; maarhet verwondert hem, dat de Commissie daarbij ook nietde muziek gevoegd heeft. De Minister vreest echter, datde Gymnasi??n te uitgebreid zullen worden door beideop te nemen; en dit is allezins juist. Ik heb ook bl.82 niet voorgestaan het technisch onderwijs in teekenenen muziek, want dit kan voor de meesten wel aan huise-lijke leiding worden overgelaten;

maar er is een onder-wijs in teekenen, om goed te leeren zien, en er is eenonderwijs in muziek, om goed te leeren hooren, hetgeenbuiten en boven technische uitvoering gelegen is; ditkomt mij voor, onmisbaar te zijn op een school, waaropmen zal worden voorbereid tot de gewigtigste bedieningenin den Staat. De technische uitvoering wensch ik aande Hoogere Burgerscholen over te laten, maar het op-voedende, dat in beider onderrigt kan ingevlochtenworden, behoort op het Gymnasium, of op de Hooge-school, of op beide. Zoo heeft men het ook voor zeseeuwen begrepen. Nadat het vermelde besproken was beklaagt zich de



??? heer tak in de Tweede Kamer, dat geen enkel leervak vanhet Gymnasium in zijne beteekenis voldoende was toege-licht, en dat zelfs het begrip van Gymnasium onzeker bleef;en de heer tak had hierin volkomen regt: de een wenschtewel een vak, en de ander wenschte het wel niet, maartot den grond werd eigenlijk in niets doorgedrongen.Ook was de heer tak onvoldaan over de toelichting derRegering: de Regering had niet duidelijk doen zien, datm het in de wet voorgedragene nu de stof gelegen was totgoede voorbereiding voor de Hoogescholen; hij merktaan, dat het Programma der Hoogere Burgerschool endat van het Gymnasium, zooals dit in het gewijzigdconcept voorkomt, slechts hoofdzakelijk daarin verschillen,dat het boekhouden en schoonschrijven vervangen zijndoor Latijn en Grieksch. Inzonderheid drukt de heertak op eene inrigting van het Gymnasium, waaronderwel velerlei onderwijs is begrepen, maar niet bij voor-keur datgene, wat het Gymnasium kan doen strekken totvoorbereidmg voor de Hoogeschool; hij keurt ook nietgoed, dat aan het leerplan, dat later door de Regeringzal worden vastgesteld, zooveel zal worden overgelaten,en dat alzoo de hoofdzaak

aan de kennisneming van deStaten-Generaal zal worden onttrokken; eene aanmerkingwaarvan wederom de juistheid moet worden erkend Hijvereenigt zich ook niet met het voornemen der Regeringom meer te doen onderwijzen, dan in het eind-examenwordt opgenomen, en wenscht, dat aan het Gymnasiumniet meer, maar ook niet minder zal worden onderwezen,dan hetgeen tot goede voorbereiding voor Hooger Onder-wijs noodzakelijk is, en wat dus ook op het eind-examennioet ter sprake komen. Dat noodzakelijke wil hij ver-Phgtend hebben; en ook hierin heeft hij regt. Hij keurtbet af, dat door amendementen straks zal worden uit-gemaakt, welke leervakken aan het Gymnasium zullenworden opgenomen, omdat eene toevallige meerderheid



??? hier beslissen kan, en elk vast stelsel hierbij zal wordengemist. Ook dit is zeer juist. De heer van der kaaij licht nader toe, dat hij in de weteigenlijk niet noodig acht het noemen van die leervakkenop het Gymnasium, welke voor eiken beschaafde in dentegenwoordigen tijd worden vereischt, maar dat hij in-tegendeel het aanleeren van Grieksch en Latijn in de wetonmisbaar acht, omdat, zoo ze daar niet in voorkomen,deze talen weldra in Nederland niet meer zullen wordengeleerd. Hij had dit aanvankelijk bij zijn amendementniet uitgedrukt, en de behoefte erkennende, om aan debeoefening der Grieksche en Latijnsche talen de hand tehouden, omdat de tijdgeest daartegen gekant is, is hettoch ook buiten tegenspraak noodzakelijk, om in de wet deleervakken op te nemen, welke er door iedereen gaarnein gezien worden; maar deze facultatief te laten; de wetbehoort toch datgene te bevatten, wat noodig of nuttiggeacht wordt. Teregt zegt de heer v. d. kaaij, dat,indien men zich houdt aan Art. 1 der wet: â€ždat HoogerOnderwijs is voorbereiding //tot zelfstandige beoefeningder wetenschap,quot; men er de eischen voor ieder beschaafdman niet aan behoeft toe te voegen. Dit is volkomen juist,

en het blijkt op nieuw, hoeveelnadeel deze definitie aan de geheele zaak heeft toege-bragt: een beschaafd man is voorbereid tot de zelfstan-dige beoefening van elke wetenschap, en een beschaafdman zal hij wel mogen heeten, die de hoofdvakken goedbeoefend heeft, waarvan het onderrigt op de HoogereBurgerschool wordt gegeven. Men heeft dus in de Tweede Kamer wel gevoeld, datde definitie van Hooger Onderwijs in de wet onjuist was,maar men is niet gekomen tot hare voldoende verbetering.De heer v. d. kaaij verdedigt meesterlijk zijn plan,om, door weinig leervakken in het Gymnasium op tenemen, het onderwijs grondiger te maken. Hij zegt, f' firj: In',



??? dat, indien het te doen is om zoo velerlei kennis teverspreiden, ten einde elk Hooger onderwezene later nietnoodig hebbe anderen te raadplegen over hetgeen hemvoorkomt, op de lijst der leervakken nog veel meer moetgeplaatst worden. Maar hij vergeet hierbij, dat het doelniet zijn kan het verspreiden van velerlei kundighedenin velerlei vakken;. die kundigheden zijn daartoe veelte beperkt. Een regtsgeleerde, die b.v. eenige algemeenebegrippen van natuurwetenschappen heeft ontvangen, zaltoch later, als het er op aankomt, bij deskundigenmoeten te rade gaan; maar heeft hij in zijne jeugd vannatuurwetenschappen eenige goede algemeene begrippenbekomen, dan zal hij dien deskundige kunnen verstaan,en heeft hij in zijne jeugd die beginselen niet geleerd,dan zal voor hem de deskundige geen voorlichter ofraadsman wezen, maar een man, die hem voorschriftengeeft, voorschriften, waarvan hij het gewigt niet zelf-standig schatten kan. Hierin is vooreerst eene redengelegen, om den kring van kennis yoor den jongeling,wien eene gewigtige betrekking wacht, niet klein, maargroot te maken. Maar afgescheiden van dit waarlijkniet te verwerpen nut, dienen bij den jongeling

naastgrondige institutie ook veelzijdige indrukken, om hembreeder te doen zien, om zijn blik te verruimen, in hetkort: om hem meer memeh te maken. De heer v. n. kaaij ziet alzoo twee hoogst belangrijkezijden voorbij van het aanbrengen van meer of minveelzijdige kennis, terwijl hij overigens is een opregtverdediger van grondigheid, zoodat men hem hierin moetbijvallen. Het is de wel moeijelijk op te lossen, maartoch niet onoplosbare vraag, om grondigheid als hoofd-zaak te handhaven, maar die grondigheid toch nietongeschikt te maken, om in de wereld der werkelijkheidnuttig en heilrijk op te treden. -'Van de gemeentebesturen willekeurig de keuze te laten



??? van leervakken, die al of niet op het Gymnasium zA??lIengebragt worden, wordt wel door den heer v. d. kaaijnader in bescherming genomen, maar waar eene volks-vertegenwoordiging vergaderd is, om juist die vakken tebepalen, opdat er eenheid kome in het Hooger Onder-wijs, kan moeijelijk de stem van gemeentebesturen vaneenige waarde worden geacht. Waarlijk, het oordeel over de noodzakelijkheid vanhet een of ander leervak op een Gymnasium is nog zooeenvoudig niet. Ik voor mij zou gaarne zien, dat deRegering langzamerhand het onderwijs aan het volk over-droeg, zooals ik reeds v????r elf jaar heb voorgestaan;maar, zoolang de Regering heet, deze zaak te verzorgen,behooren gemeenteraden er buiten te blijven. Of heeftmen dan geene verbetering van Gymnasi??n noodig geacht,en dient niet juist mede deze wet, om datgene in hetleven te roepen voor alle Gymnasi??n, wat juist de ge-meentebesturen van vele plaatsen, waar thans Gymnasi??ngevestigd zijn, hebben verzuimd? Juist de nieuwe wetheeft althans deze goede zijde, dat voor alle Gymnasi??nmeer of min dezelfde regelen worden voorgeschreven. Zoo geheel eenvoudig wil toch weder de heer v. d.

kaaijde lijst der verpligte vakken op het Gymnasium nietingerigt hebben, daar hij een geval aanvoert, dat modernetalen, die op zeker Gymnasium niet onderwezen worden,door de Gymnasiasten beoefend worden op de HoogereBurgerschool; men heeft op het Gymnasium de uren vanonderwijs zoo ingerigt, dat dit mogelijk is. Maar dit feit berust alzoo niet op de noodzakelijk-heid, om jongelieden niet te overladen, maar op dezucht, om de onkosten van het Gymnasium in te krimpen.De Regering heeft de Gymnasi??n van de Hoogere Burger-scholen onafhankelijk gemaakt, teregt, zoolang de HoogereBurgerscholen blijven, zooals zij thans nog zijn; warenzij minder beladen met leervakken, die gemist kunnen tl: H



??? worden, en werden er raeer humaniora en minder natuur-wetenschappen onderwezen, dan kon de Hoogere Burger-school zeerwel het Gymnasium voorafgaan, althans ten deele. De heer v. n. kaaij behandelt eindelijk de verplaatsingder propaedeusis naar het Gymnasium , vooral voor natuur-en geneeskundigen. Hij wijst op de groote kosten, diehet zou veroorzaken, indien men werkelijk die geheelepropaedeusis daartoe wilde brengen. Dit van elke ge-meente te vergen, waar een Gymnasium gevestigd is,komt hem niet geoorloofd voor, en te minder, omdater gemiddeld slechts honderd studenten in een jaar voorgeneeskunde en natuurwetenschappen worden ingeschreven,hetgeen alzoo voor elk der twintig Gymnasi??n, die erzullen zijn, niet meer dan vijf jongelieden in een jaargeeft, voor wie deze groote onkosten van kabinetten,werkplaatsen, botanische tuinen enz. zouden moetengemaakt worden. Om deze reden zou de helft der Gym-nasi??n althans van het maken van deze kosten behoorenverschoond te blijven. Dan zouden in gemeenten, waarnatuurwetenschappen niet onderwezen worden, de oudershunne zonen moeten zenden naar eene andere plaats,waar dit wel het

geval zou zijn, en alzoo ware dezenieuwe orde van zaken waarlijk geene verbetering. Ten slotte is de heer v. d. kaaij tegen de verplaatsingvan alle propaedeusis naar het Gymnasium. Hij is eenwarm voorstander van een groot aantal aan de Hooge-school studerenden; hij zegt: IIde Hoogescholen zijnbrand-f/punten van beschaving en verlichting, echter niet voor(/haren onmiddellijken omtrek, zooals men beweert, om//het behoud van een drietal Hoogescholen te verdedigenâ€”â– //dit licht is niet stoffelijk en dus aan geene plaats ge-//bonden â€”â€? maar in dezen zin, dat het wenschelijk is,//dat niet eenige bevoorregten, maar een zoo groot//mogelijk getal jongelieden uit verschillende streken van//het land, aan de Academi??n zamen komen, aldaar een



??? 1/5 ?¤ 6-jal jaren doorbrengen in die eigenaardige Maat-wschappij, die hun de gelegenheid geeft, zich vrij, zelf-//standig, wetenschappelijk te ontwikkelen en hun karakter//vrij te maken van het kleine, het bekrompene, het//eenzijdige, het minder edele, dat, wij moeten het//erkennen, onze groote burgermaatschappij eigen is, oqi//later, met het excelsior in hunne banier, zich weder te//verspreiden onder het geheele Nederlandsche volk. Zij//moeten in menig opzigt door hun wetenschappelijken//zin en zelfstandig karakter, het zout der Maatschappij// worden, dat haar voor ontaarding, bederf en verrotting//moet behoeden, de zuurdeesem, die nieuw leven brengt//in onze Maatschappij, waarvan het anders te vreezen//is, dat het peil lager zal zinken.quot; Deze uitstekende woorden zijn even waar, als onver-beterlijk ; men moge met den heer v. d. kaaij verschillenover de middelen: het doel van het Academie-leven derjeugd verstaat niemand beter dan hij, en het is inderdaadte bejammeren, dat naar deze woorden en naar de evenuitnemende van den Minister van Binnenlandsche Zakenover het heilzame van het beoefenen van oude letteren,niet de geheele wet op het Hooger Onderwijs is

ingerigt.En toch hebben de Minister en de heer v. d. kaaij elk-ander over deze zaak niet begrepen. De staathuishoudkunde, waaraan de Kamer bij vroegeregelegenheden als vak van onderwijs voor de Gymnasi??ngewigt hechtte, maar welk gewigt ten slotte door haar islosgelaten, is nogmaals door den heer de bruijn kopsals gewoonlijk in bescherming genomen. Zoo mij eenoordeel in deze zaak zou worden toegestaan, zou het ditzijn, dat staathuishoudkunde zeker niet een algemeenmiddel van beschaving heeten mag, maar toch hare nuttigezijde heeft. Jongelingen echter kunnen hunnen tijd beterbesteden, en wanneer de loopbaan der Hoogeschool zalge??indigd zijn, neemt men toch in beschaafde kringen



??? een eenvoudig boek ter hand over dozen tak van kennis,zooals men ook alsdan de algemeene wetten, waarnaarwij in ons land geregeerd worden, ter hand neemt, alsgrondwet, provinciale, gemeentewetten en andere. Ik ge-loof niet, dat er tegenwoordig een beschaafd man is,die ze niet heeft en niet raadpleegt; maar onderwijs daarinte geven aan jongelieden, daarvoor zou ik ook op deHoogere Burgerscholen niet een enkelen goeden grondkunnen aanwijzen. Toen deze debatten in de Kamer gehouden werden,was wel door de Commissie van Rapporteurs en door deRegering voorgestaan, om de propaedeusis van de Hoo-gescholen naar de Gymnasi??n te verplaatsen; maar datvoorstel was nog niet aangenomen. De heer tak had erreeds op gewezen, dat al het thans in de Kamer behan-delde het gevolg was van gemis aan leiding in de grond-gedachten, waarop het Gymnasiaal onderwijs berust; ende heer van nispen tot sevenaee sprak in denzelfdenzin, opmerkende, dat men, niet wetende, of men de pro-paedeusis tot de Gymnasi??n brengen zal, ook niet kanbepalen, welk onderwijs op de Gymnasi??n zal moetengegeven worden. De opmerking is juist: de Kamer had met

beginselenmoeten beginnen en deze in behoorlijke orde moetenbespreken. Maar over beginselen is niet dan in het voor-bijgaan gewisseld, en niet eenm^aal is, behalve bij Art. 1,een van de vele beginselen in de Kamer grondig tersprake gebragt, waarop het Hooger Onderwijs behoort testeunen. Had men dit gedaan en daarna de artikelen derwet in behoorlijke orde in overweging genomen, dan wareer hoogst waarschijnlijk eene geheel andere wet uit deKamer te voorschijn gekomen, want aan degelijke op-merkingen heeft het bij onderscheidene leden der Kamerniet ontbroken. De heer van nispen wijst met nadruk op het groote



??? nadeel van de jeugd te overladen, en merkt teregt op,dat de physische krachten der jonge menschen in denlateren tijd niet zijn vooruitgegaan, zoodat men hun thansnog minder geestelijke oefeningen mag opleggen, dan ditweleer het geval was. Ziedaar nu eene der vele zaken, waarover in de Kamerhad moeten gesproken worden, v????r men tot de artikelender wet kon komen. Nu ook deze gewigtige aangelegen-heid ter loops wordt ter sprake gebragt, was noodwendigook hiervan geen goed gevolg te wachten, en heeft deKamer de wet aangenomen, zonder te weten, hoeveeldan ten slotte van de jonge menschen op de Gymnasi??nzal worden gevergd. De Grieksche taal acht de heer v, nispen niet nood-zakelijk voor juristen, medici en natuurkundigen, maardaarentegen de Fransche, Duitsche en Engelsche talenwel. Ook wenscht hij Grieksche en vooral Romeinscheoudheden op het Gymnasium onderwezen te hebben, maarde letterkunde der Fransche, Hoogduitsche en Engelschetalen niet te bespreken. Zeer teregt merkt hij op, datop het Gymnasium van natuurwetenschappen voor theo-loganten, regts- en letterkundigen niet anders behooren,dan de algemeene uitkomsten; voor

genees- en natuur-kundigen wij hij daarvan meer; maar het zal mij later ligtvallen, hiervan te doen blijken, dat meer dan de algemeeneuitkomsten dezer wetenschappen ook voor hen op hetGymnasium niet behooren, onder anderen, omdat men eraldaar de middelen toe mist. Hij staat de logica op hetGymnasium krachtig voor, alsmede de welsprekendheid.Tegen de gymnastiek is hij als verpligtend vak, maar hijwenscht ook het onderwijs hierin over te laten aan andereinrigtingen ter plaatse van het Gymnasium. Teekenon-derwijs aan het Gymnasium bestrijdt hij, op grond, dater buiten het Gymnasium veelal gelegenheid genoeg totdeze oefening bestaat. ^â–  Iquot; I â€? I fv? ij.-' â–  .



??? De heer van nispen heeft hierin regt; maar er is eeneandere kennis van het teek enen, dan wat raen gewoonlijkteekenJcunst noemt. Op het Gymnasium heb ik, bl. 82,gewenscht, onderwijs in het teekenen en in de muziek,waarbij de kennis en de kunde, en geenszins de uitoefe-ning op den voorgrond staan. Wat ik bedoel, zou alzoomoeten heeten niet teekenkunst maar teekenkunde, enalzoo niet de uitvoering van muziek, maar muziekkunde.Deze twee soorten van kunde behooren inderdaad tot al-gemeene opvoeding, en het is genoeg bekend, hoe wei-nig plaats hieraan ingeruimd wordt bij het gewone on-derwijs in het teekenen en in de muziek. Gewigtig is hetgeen de heer v. nispen omtrent de En-gelsche taal aanvoert, dat zij daarom zooveel te meerdan het Duitsch en vooral dan het Fransch is aantebeve-len, omdat hare litteratuur zooveel degelijker en zooveelbeter is. Mag ik nu vragen, of het niet te bejammeren is, dateene gewigtige opmerking als deze niet anders, dan zooter loops wordt uitgesproken, en bij de veelheid en ge-mengdheid van het behandelde dadelijk in den stroomvan de ongelijksoortige dingen, die terzelfder tijd onderhanden zijn, verloren gaat? Ik acht deze en

vele andere opmerkingen in de TweedeKamer gemaakt, zoo afdoende, dat, indien zij in eenegoede orde waren bijeengebragt, inderdaad voor het Gym-nasiaal onderrigt, althans wat de leervakken aangaat, eenzeer goede wet van de Kamer had kunnen verkregenworden. Hetgeen toch de heer van nispen zegt van deEngelsche litteratuur, is zoo waar en zoo beslissend, dathet onderrigt hierin inderdaad op een Nederlandsch Gym-nasium niet had mogen ontbreken, zooals nu het geval is. De heer teding v. berkhout neemt zijn bovengenoemdamendement terug, omdat de Commissie van Rapporteursdit overgenomen heeft.



??? De uiterlijke welsprekendheid wordt door den heer ol-denhujs gratama uogmaals zecr in bescherming genomenzelfs boven het aanleeren der Grieksche taal. Op het laatst aangevoerde antwoordt de Minister invele bijzonderheden; bij een enkel blijf ik slechts stil-staan, namelijk, dat hij de redeneerkunde splitst in ziel-kunde en dialectiek, of de leer der methode. ??liertegen zijn twee bezwaren : zielkunde is de kennisvan de vermogens van den geest, en dialectiek, in wel-ken zrn ook genomen, is de kennis van het gehmik vander vermogens van den geest. De meest gewone dervele beteekenissen van dialectiek is: spitsvondig redeneren.Het IS dus onmogelijk, dat de Minister de logica in dietwee deelen juist gesplitst heeft. Maar dialectiek de leerder methode te noemen, zou wederom vreemd zijn. Intus-schen heeft men de logica soms tot een genus verhevenen er meer of min de geheele wijsbegeerte toegebragt. Maar een volgeling van hegel is de Minister niet, enbaco, die over methode het eerst helder heeft gehandeldmag toch niet onder de dialectikers worden gerekend! Ik breng dit hier intusschen slechts ter sprake, omdatik m het eerste gedeelte meermalen zielkunde

en rede-neerkunde als twee vakken van studie heb genoemd. Ikblijf dat doen. De Minister noemt de vormende kracht van de logicagrooter, dan van de wiskunde. Het is moeijelijk, hierinden Minister te volgen, omdat de wiskunde zich'steedsbeweegt in quanta, en dialectiek, dat is, wat ik eenesoort van redeneerkunde noem, steeds in qualia verkeert.Hoe alzoo de vorjnende kracht van beide in hare waardeonderling kan worden vergeleken, is mij althans duister;maar vormen doen zij beiden. De heer mees komt tegen de zienswijze van den Mi-nister op, dat de zielkunde een deel der logica zou kun-nen zijn. Hij scheidt de logica in twee??n; in methodeleer



??? en in de oude formeele logica. Voor mijn deel heb ikonder het woord redeneerkunde of logica niets andersbegrepen, dan het laatste, en ik acht methodeleer zekereen hoogst nuttigen tak van studie, maar kan haar naastde formeele logica geene plaats inruimen. En die for-meele logica kan toch weder niet, zooals de heer meeshet wil, onderwezen worden bij gelegenheid, dat men inde behandeling van het een of ander onderwerp een re-denering aantreft. Dan stil te staan bij die redeneringals redenering, en dat dikwerf te doen, zou toch hoogstschadelijk wezen voor het onderwijs in de zaak, die daneigenlijk wordt behandeld. De formeele logica bedoel ikalleen, om in beginsel onderwezen te worden op hetGymnasium, en daar ik de zielkunde en de methodeleerniet tot de logica brengen mag, zoo mag ik dan dezeniet op het Gymnasium wenschen. Voor de Hoogescho-len heb ik aan zielkunde een eigene gewenschte plaatsingeruimd; acht ik methodeleer voor alle academiebur-gers niet gewenscht, omdat ze eerst aan het einde derstudie zou kunnen voorkomen, en wensch ik van de lo-gica aldaar in het eerste studiejaar, zooals ik vroeger hebaangegeven, weder

niets anders dan de formeele, maardie dan toch inderdaad zeer wel in genietbaren vorm kanworden voorgedragen, en waarin, naar mijne overtuiging,een onmisbare bron gelegen is van opscherping van hetverstand. Niemand, die deze vormen in zijne jeugd geleerd heeft,behoeft ze te onthouden; maar al is hij al die vormenook later vergeten, hij heeft zich onderwijl gewend aaneene gezonde regeling van hetgeen tot een gezond oordeelgevorderd wordt. Het gaat met deze vormen, als hetgaat met de beginselen der wiskunde voor niet-wiskun-digen, die men in de jeugd geleerd heeft; ook dezevergeet men later, maar men behoudt daarvan de vor-mende kracht, die eenmaal bij de beoefening der wis-



??? kunde aan den geest gegeven is: orde, regelmaat, juist-heid, gezonde gang en volkomen vrede met de uitkomst,omdat deze waar is De dialectica, die zeer vele gedaante-verwisselingenheeft ondergaan, diende in haren besten vorm tot op-scherpen van het verstand; en ik moet het zeer be-treuren, dat men deze oefeningen niet op prijs is blijvenstellen. De methodeleer, die oneindig belangrijker strekkingheeft, kan voor meer ontwikkelden van groote waardezijn, maar levert voor gewone jonge menschen niet dieonmisbare oefeningen, welke in de oudere dialectica be-sloten zijn, mits deze toch, in de strengheid harervormen, naar de behoeften van den tegenwoordigen tijdeenigermate worden gewijzigd. Behalve aan de logica van wtttenbach had ik in mijnejeugd groote verpligting aan de wijsgeerige lessen vanbennert, Waarin men in een klein bestek veel wetens-waardigs vindt. De logica van hegel schijnt voor demeeste jongelieden ongenietbaar en is geheel iets anders,en wederom iets anders, maar van uitnemende strekkingis de inductieve logica van mill. Ik zou wenschen, dateen kundig man een formeele logica voor deze dagenschreef: zij zou voor de jeugd heilzaam

zijn l). 1) Ter verduidelijking nog het volgende: Ik vat logica op in den zin van de kunde, om goed te redeneren;alzoo in waarheid redeneerkunde, zooals men heeft een rekenkunde; endaar nu de rekenkunde bestaat in bet kennen en gebruiken der regelen,die er zijn, om goed te rekenen, zoo moet dan ook de redeneerkundede regelen bevatten, om goed te redeneren. De naam logica laat echter ook andere beteekenissen toe, en zij,die dien naam in anderea zin gebruiken, hebben daartoe het volle regt,zoo zij blijven bij het woord. Zoo beeft men van de logica dan gemaakt de leer van bet denken,en niet slechts van het gewone zuivere denken, maar ook van het



??? De heer van nispen tot sevenaer herinnert: ,/dat in//Belgi?? de logica tot de propaedeutische vakken behoort Hoogere, en van ket toegepaste denken, en zoo men nu nog een stapdoet, heeft men onder logica de geheele wijsbegeerte te verstaan. Hetgeen ik de vrijheid neem onder logica te begrijpen, omvat dusniets anders, dan de elementen, die tot een gezond praktisch denkengevorderd worden, en de vormen, waarnaar die elementen behandeldworden, om tot gezonde kennis der dingen te komen, en die kennis, zoonoodig , aan anderen medetedeelen. Meer dan elementen en vormen neemik bij het onderwijs in logica niet op; alles als bij de rekenkunde. De woorden logica formalis beteekenen naar mij dus niet bij uitsluitino-de Aristotelische vormen: die woorden drukken juist uit, wat onder rede-neerkunde , in vergelijking met rekenkunde, behoort verstaan te worden.Hier beweegt men zich in niets anders, dan in het zuivere gehruik vande vormen, zoodat logica formalis waarlijk goede woorden zijn; en,zoolang er nog menschen zijn, zullen zij een uitnemenden zin hebben ;zij zullen uitdrukken eene wetenschap, altlians een zelfstandig deel vaneene wetenschap,

dat op den hoogsten prijs moet worden gesteld endat voor beschaafden geheel en al onmisbaar is. Naar deze aanwijzing blijft het altoos even wenschelijk, om de logicaformalis bij het Hooger Onderwijs op te nemen. Met zielkunde heeftzij niets gemeen, behalve in zooverre, dat het denhen een deel van devermogens der ziel vormt, en dat de vormen van dat denken dus totde zielkunde kunnen gebragt worden. De zielhmde (Psychologie) kan verdeeld worden in twee??n: in eene(empirische en eene philosopJdscke. De eerste, of de zielkunde bij erva-ring, is eene beschrijving der vermogens van den geest, welke vermogensnu zooveel dit mogelijk is, worden overwogen en in onderling verbandgebragt in de wijsgeerige zielkunde. _ De logica formalis vindt hier hare plaats in het laatste gedeelte derzielkunde, maar toch geen betere plaats, dan dat men kristallographiezou brengen tot mineralogie. Methodeleer eindelijk komt mij voor te staan buiten het gebied derzuivere wijsbegeerte, maar tot hare toepassing te behooren, indien het^voord wordt opgevat in den zin van aanwijzing der wijzen, die bij debeoefening der verschillende wetenschappen gevolgd worden, of wil

men,Â?ie den grondslag der verschillende wetenschappen vormen. Een beoefenaar der natuurwetenschappen kent c?Šne enkele metliode,als voldoende voor zijne oefeningen: men noemt ze tegenwoordig denatuurkundige methode. In drie woorden is zij te teekenen: waarnemen



??? â€žen steeds behoord heeft; vroeger besteedde men daar 2â€žjaar aan de propaedeusis en aan de philosophie. Inâ€žhet eerste jaar behoorden tot de philoSophie vier lessen:â€žde logica formalis, de psychologie, de anthropologie enâ€žde philosophia moralis.quot; Deze woorden behoeven toe-lichting, anders zijn zij niet te verstaan: anthropologieis menschkunde, kennis van den mensch, waartoe dusook de zielkunde behoort, maar ik mag hierbij niet lan-ger verwijlen. Met zeer veel juistheid merkt de heer tak op, dat dediscussi??n in de Kamer ten aanzien van het Gymnasiaalonderrigt steeds blijven loopen over hetgeen op een lijstjeal of niet moet voorkomen, terwijl er niet wordt gehandeldover de vraag, welk vormend vermogen het Gymnasiummoet kenmerken, om eene goede voorbereidende schoolte zijn voor de Hooge. De heer moens zegt wel, datde heer tak onregt heeft met te beweren, dat, naar hetlijstje der Regering en der Commissie van Rapporteurs,het onderwijs op de Hoogere Burgerscholen en op hetGymnasium hetzelfde is, met dit verschil, dat ervan deeerste een paar vakken zijn afgenomen en daarvoor ophet Gymnasium Latijn en Grieksch zijn in de

plaats ge-steld; maar hij kan dit niet ontkennen, omdat het dezuivere waarheid is, die aan ieder blijken kan, die devaklijsten der beide scholen naast elkander plaatst. Hijberoept zich op een leerplan, dat voor het Gymnasiumzal worden vastgesteld, maar juist, omdat dit er niet is vergelijken, rangschikken, newton wensclite reeds in zijnen tijd, datde zedelijke wetenschappen naar haar mogten beoefend worden. Teregt heeft men opgemerkt, dat de naam natuurkundige methodem^imag worden opgevat in. dezen zin, dat de wetenschappen der natuur zichdaarvan het eigendomsregt zouden mogen toekennen, maar waar blijfthet, dat een natuurkundige genoeg heeft in alle afgeleide, in alle deduc-tieve kundigheden aan dat, wat'men natuurkundige methode noemt endat hij het woord methodeleer als natuurkundige eigenlijk niet verstaat.



??? en nog te wachten is, kan niemand er zich op beroepen.Hij, die het onderwijs regelen wil bij de wet, moet zekerin de eerste plaats den zin,.den geest en de strekkingdaarvan regelen; lijstjes van vakken op zich zelve hebbenniet de minste waarde; en zoo heeft dan ook, naar mijnoordeel, de heer tak in zijn bezwaren volkomen regt. Tot zooverre de debatten over het onderwijs, aan deGymnasi??n te geven. Welke uitkomst de stemm'ing in deTweede Kamer geleverd heeft, kan blijken uit eene ver-gelijking van de concept-wet, Art. 5 met hetzelfde artikelvan de wet, die tot stand is gekomen. Ik mag echter dit gewigtig onderwerp hiermede nietafsluiten, daar er veel is, waarover in de Tweede Kamergeen woord gesproken is. Het heeft betrekking op dat-gene, wat op het Gymnasium niet en op de HoogereBurgerschool w?¨l geleerd wordt, waarbij ik natuurlijkmet herhaal, wat in het boven vermelde is opgenomen. Met het onderwijs op de Hoogere Burgerschool heeftdat van het Gymnasium wel gemeen de kennis van na-tuurwetenschappen , maar, ons houdende aan de woorden,bestaat hier toch een zeer wezenlijk verschil. Op het Gym-nasium zullen natuur- en

scheikunde zuiver worden voor-gedragen , terwijl op de Hoogere Burgerschool die voor-dragt ook toegepast zal worden gehouden. Er staat tochin de lijst der Hoogere Burgerscholen (bl. 169): de na-tuurkunde en hare voornaamste toepassim^en, en de schei-kunde en hare voornaamste toepassingen; terwijl voor hetGymnasium is opgegeven: natuurkunde en scheikunde. Inbeide lijsten moeten hier slechts dezelfde eerste beginselenvan beide wetenschappen bedoeld zijn; de wetenschap-pen zelve zijn niet van dien aard, dat zeer jonge men-sehen ze goed kunnen beoefenen. Maar het is eene groote fout in de wet op de Gym-nasi??n , dat hier van natuur- en scheikunde de toepassingweggelaten, daar het onmogelijk is, voor de jeugd de 15



??? eerste beginselen dier twee wetenschappen goed voorte-dragen, indien raen van de toepassing geen ruim gebr mkmaakt. In elementair onderwijs is elementaire toepassnig,en die wordt hier alleen bedoeld, een aanzienlijk deelvan hetgeen tot goed onderrigt behoort. Wat faraday over natuur- en scheikunde aan jongemenschen voorgedragen heeft, en dat is keurig in onzetaal overgebragt door dr. v. d. broek , is kennis en toe-passing tot een digt weefsel onderling vereenigd. En zoomoet het onderwijs in zulke zaken wezen voor de jeugd,indien het goed zal zijn. Ik acht het dan ook een grootgebrek in de wet op de Gymnasi??n, dat voor natuur- enscheikunde niet is opgenomen, wat voor de Hoogere Burgerscholen is bepaald. Van de beschrijvende wetenschappen der natuur heeftmen voor de Gymnasi??n genoemd: onderwijs in de natuur-lijke historie, terwijl men in de lijst voor de HoogereBurgerscholen geschreven heeft: de beginselen der delf-stof-, aard-, plant- en dierkunde. Ik begrijp niet, waarommen deze laatste woorden niet in de wet op de Gymna-si??n heeft overgenomen; deze zullen toch de waarheidhet best uitdrukken van het onderrigt, dat hierin aanhet

Gymnasium kan gegeven worden. De natuurlijke his-torie bevat wel de mineraal-, aard-, plant- en dierkundeen zelfs nog wel iets meer, maar de naam natuurlijkehistorie is te w??idsch voor zulk eenvoudig onderwijs, alshierin slechts aEh het Gymnasium gegeven worden kan. Zeer opmerkelijk is het, dat de inderdaad onmisbaretak van onderwijs, de cosmographie , met geen enkel woordis genoemd op de lijst van het Gymnasium. Hoe onvol-komen zal nu de blik der Gymnasiasten blijven op denatuur, als zij in den cosmos vreemdelingen blijven! DeHooger opgevoede jeugd geene cosmographie, en de niet-Hoogere wel! De beginselen der mechanica, die op de Hoogere Bur-



??? gerschool onderwezen worden, mist men insgelijks op delijst van het Gymnasium, en dit onderwijs bevat tochzaken van algemeen belang en is eigenlijk uitspanningvoor de jeugd; het is toegepaste wiskunde, waarbij zijbijna spelende dit deel der wiskunde leert gebruiken.Ik acht dit een groot gemis in de lijst van het Gym-nasium. Hetzelfde geldt van de kennis der werktuigen en van detechnologie: onderwijs, dat niet inspant, maar genoegen doeten uitspant van strengere taaloefeningen. Door deze zakenjuist zou de gymnasiast, even als door de Fransche,Hoogduitsche en Engelsche letterkunde, worden ingeleidin de tegenwoordige wereld, terwijl men hem nu onthoudtdie kundigheden, welke op de school, naast het Gym-nasium werkende, worden verkregen. Bij alle achting voor de oude letteren, acht ik dezeinkrimping van nieuwere kundigheden toch hoogst scha-delijk. Het spreekt wel van zelf, dat bij den gymnasiast,omdat hij de Grieksche en Latijnsche talen te leeren heeft,zekere inkrimping van andere zaken noodig is, maardaarom moderne vakken geheel en al wegtelaten, acht ikhoogst bedenkelijk. De gymnasiast moet zeer zeker inzijn tijd

ontwikkeld zijn, want hij zal er later in levenen werken, en men zet hem in waarheid terug, indienmen hem niet doet tehuis geraken in de wereld, die hemomgeeft. Van oppervlakkigheid in het onderwijs behoeft hierWeder geen sprake te zijn: ik heb deze zaak hier bovenf??uidelijk genoeg trachten uiteen te zetten. Op het Gymnasium behooren niet de beginselen derhandelswetenschappen en van het boekhouden, die op deHoogere Burgerscholen worden onderwezen en aldaar,naar mijne overtuiging, ook niet behooren. Maar eenigeeenvoudige waren-kennis kan op geen der twee scholenontbreken. De jeugd moet kennis maken met hetgeen 15*



??? haar omgeeft; en vooral voor hen, die Hooger wordenopgevoed en die later op ruimer terrein met de wereldin aanraking zullen komen, is kennis van voorwerpen nognoodzakelijker, dan voor den gewonen mensch. Het boekhouden behoort, naar mijn oordeel, op hetGymnasium niet te huis, en welligt ook niet op de Hoo-gere Burgerschool, althans zoo ik den naam van HoogereBurgerschool tot uitgangspunt nemen mag. Het schoonschrijven kan naar mijn oordeel, ook op beidescholen weggelaten worden. De Hoogere Burgerscholen zijn opgerigt in een geest,om daar te doen onderwijzen, wat jonge menschen be-hoeven, die deze of die toekomst willen ingaan; en methetzelfde regt kan men iets soortgelijks vergen van deinrigting van het Gymnasium. Aan huiselijk onderrigt ge-wigtige vakken overtelaten is bijna zoo goed als te bepalen ,dat zij niet noodig zijn. Het gevolg zal dan ook wezen,dat vele jonge menschen, die op het Gymnasium verkee-ren, niet zullen leeren, wat daar niet onderwezen wordt;dat alleen de geldelijk bevoorregten dit privaat-onderwijszullen kunnen genieten, indien de inrigting van het Gym-nasium er niet in voorziet. Maar hetgeen van veel

meerbelang is, is dit, dat de jeugd buiten de school en buitenhet schoolwerk , dat zij te verrigten heeft, nu nog metprivaat-lessen zou kunnen worden bezwaard, en voor dezul-ken een overladen met bezigheden allezins te vreezen is. Naar de krachten van den jongeling moeten zijne werk-zaamheden met zorg geregeld worden, maar ook naar debehoeften, die hij heeft aan uitspanning en aan rust. Alwat hij te leeren heeft, moet hem in aard en in uitge-breidheid zoo worden voorgedragen, dat hij het goed kanplaatsen en toch een leven heeft als een jongmensch, dieveel vrijen tijd behoeft tot ontspanning en tot nadenken. Ik wensch de jeugd in niets te overladen, maar inte-gendeel in alles te transigeren in dezen tijd, nu de



??? massa vakkeu zoo verbazend groot is; maar ik wenschhaar van al het onvermijdelijke, zuivere en eenvoudigebeginselen bij te brengen, die zi^j later zal kunnen ge-bruiken en waardoor zij niet slechts wordt opgevoed totmensch, maar ook wordt ingeleid in de Maatschappij;zooals die haar later wachten zal. Onder de vakken van Hooger Onderwijs op de Hooge-scholen missen wij er, zooals wij boven hebben gezien,eenige, die juist in onzen tijd en in ons land voorHoogere institutie onmisbaar zijn; en onder de vakkenvan het Gymnasium missen wij nu weder onderrigt inde beginselen van zulke vakken, waardoor de gymnasiastin waarheid geplaatst wordt buiten dien kring, in welkende gewone burger naast hem zijn leven doorbrengt. Ikgeloof, dat deze laatste fout is ontstaan door de onjuistemeening, dat de Hoogere Burgerscholen vooral voorbe-reidende scholen zijn voor de Polytechnische school; maarhaar naam is Hoogere Burgerschool, en zoo men zichaan dien naam niet houden mag, zou alle juistheid ver-vallen zijn. Een groot aantal ouders, die geen voor-nemen hebben, hunne kinderen naar de Polytechnischeof eene andere school te zenden,

zouden dan in deHoogere Burgerscholen bedrogen zijn; thans worden dezebezocht door aanstaande notarissen, procureurs, timmer-lieden, metselaars, ook schilders en beeldhouwers, land-bouwers, kooplieden, renteniers, enz. e. Duur van den cursus op het Gymnasium. In art. 7 van het concept komt voor: 1quot;. dat de cur-sus aan het Gymnasium 7 jaar zal duren; 2quot;. dat deRegering een plan van verdeeling der werkzaamhedenzal zamenstellen; dat met het jaar de 7-jarigecursus zal gesplitst worden in een wis- en natuurkundigeel voor aanstaande genees- en natuurkundigen, eneen letterkundig deel voor regts- en letterkundigen, enz.;



??? en 4quot;. dat er in kleine gemeenten Gymnasi??n kunnenwezen met 4-jarigen cursus, die den naam van Progym-uasi??n zullen dragen. Het onderwijs, op de Progym-nasi??n te geven, zal hetzelfde zijn als hetgeen op deGymnasi??n in de eerste 4 jaren gegeven wordt. Hierop heeft de Commissie van Rapporteurs voorge-steld, 3quot;. te lezen: â€ždit leerplan wordt zoo ingerigt,,/dat er na het jaar voor hen, die dat verlangen,,/onderwijs gegeven wordt in de wis- en natuurkundigeâ€žwetenschappen.quot; De heer lenting stelt voor, den 7-jarigen cursus ineen 6-jarigen te veranderen; een ander voorstel van denheer lenting , beoogt 2quot;, boven genoemd, te doen vervallen. De heer van den berch van heemstede stelt medevoor, den 7-jarigen cursus in een 6-jarigen te veranderen,en ten andere, met het of 5quot;quot; studiejaar de gelegen-heid te geven ter voorbereiding in de vakken, die tot heteerste Academische examen in de verschillende Faculteitengevorderd worden. Met eenige wijziging is het voorstel der Commissie vanRapporteurs door de Regering overgenomen. Wat wij hier te bespreken hebben, komt alzoo daaropneer: a.nbsp;dat men den cursus van 7 jaren

met ?Š?Šn jaar wilverminderen, b.nbsp;dat men in het begin van het 6''' jaar eene splitsingwil invoeren tusschen voortgezette letterkundige en wis-en natuurkundige studi??n. Wij zullen thans overwegen, wat daarover in deTweede Kamer gezegd is ?Šn gaan het overige voorbij,wat op Art. 7 betrekking heeft. Hieronder is natuurlijkniet begrepen het Voorstel van den heer van d??n berchvan heemstede, boven genoemd. Over de wijziging en inkorting van den studietijd ophet Gymnasium is in de Tweede Kamer aangevoerd, dat



??? 7 jaar te lang en 6 jaar genoeg is, ook in verband methetgeen in 5 jaren op de Hoogere Burgerschool moet ge-leerd worden; dat de jongelieden, zoo men ze te langhoudt oj) het Gymnasium, die school zullen verlaten enzich zullen onderwerpen aan een examen, dat de wetvoorstelt te doen afnemen ook buiten de Gymnasi??n; datthans de cursus op de Gymnasi??n 5 jaar duurt en ?Š?Šnjaar verlenging naar het nieuwe plan voldoende is; datde propaedeusis thans gewoonlijk na een jaar aan deHoogeschool wordt ge??indigd (hetgeen echter in het ge-heel niet algemeen is); en dat alzoo, indien de tegen-woordige 5-jarige cursus van het Gymnasium met ?Š?Šnjaar verlengd wordt, aan de behoefte wordt voldaan; dattot nu toe-steeds wenschelijk geacht is, dat de gymna-siale cursus ?Š?Šn zou zijn van het begin tot het einde;dat aan alle aanstaande studenten dezelfde voorbereidingzou worden gegeven , en dat men alzoo weinig heil tewachten heeft van de splitsing, die thans wordt voor-gesteld. De heer rombach heeft toegelicht, hoe de Commissievan Rapporteurs vroeger aan haar voorstel gekomen is,om een 7-jarigen gymnasialen cursus te

virenschen: zijwilde namelijk de geheele propaedeusis van de Hooge-school verwijderen. De rectoren der Gymnasi??n kwamenhiertegen op en achtten een 6-jarigen cursus voldoende,maar de Commissie van Rapporteurs achtte den leeftijd,waarop tegenwoordig de studenten de Hoogeschool komenbezoeken, te jeugdig. De 7-jarige cursus is alzoo in hetconcept gekomen door de vrees voor uitspattingen der jeugd,door de Commissie van Rapporteurs gekoesterd. De Mi-nister had oorspronkelijk een 6-jarigen cursus voorgesteld. Om echter de medici, voordat zij op de Hoogeschoolkomen , met natuurwetenschappen eenigszins bekend temaken, verwacht de Minister, dat zij aan de HoogereBurgerschool kennis zullen gaan putten, en dat het Gym-



??? tiasium vrij blijve van omslagtige inrigtingen, die tothet onderwijs in natuurwetenschappen worden gevorderd,zoo namelijk zulke Hoogere Burgerscholen gevondenworden in de gemeenten, waar Gymnasi??n zullen bestaan. De heer jonckbloet vereenigt zich hiermede niet,maar blijft voor geneeskundigen op het Gymnasium eenverkorte studie voorstaan. En nu, overhellende naar hetongelukkige voorstel van den hoogleeraar donders , om deplant- en dierkunde voor medici geheel en al tot het Gym-nasium terug te brengen, sluit hij zich aan het voorstelvan den heer lenting en anderen aan, om den cursus vanhet Gymnasium tot 6 jaar te brengen, maar hij wil dan ophet Gymnasium eene splitsing doen aanvangen met heteinde van het studiejaar, zoodat de aanstaande mediciin het jaar vooral plant- en dierkunde zouden bestu-deren, terwijl de overigen zouden voortgaan met letter-kundige studi??n. De heer jonckbloet verbetert waarlijk alzoo niet degroote fout der Commissie van Rapporteurs, die aanvan-kelijk alle natuurwetenschappen voor geneeskundigen tothet Gymnasium wilde brengen, nu hij den 7-jarigen cursusverlaat en in het laatste jaar van den 6-jarigen, naar

debetreurenswaardige meening van den hoogleeraar donders,voor aanstaande medici de plant- en dierkunde behoudt;van de natuurkundigen in het 6^ÂŽ jaar wordt niet gesproken. De heer van den berch van heemstede laat het aande Kamer over, te beslissen, of zij een termijn van 4of 5 jaar wil stellen; maar hij zet nader zijne meeninguiteen, dat alle leerlingen van het Gymnasium gedurende4 of 5 jaar hetzelfde onderwijs zullen genieten, en datdan de reeds genoemde splitsing zal intreden, waarna elkaanstaand student op het Gymnasium zich nader zal kun-nen oefenen in de vakken, die thans tot de propaedeusisworden gerekend. Hij meent, dat voor den eersten ter-mijn 4 jaren voldoende zijn. Voor de propaedeusis der quot;ji



??? juristen op het Gymnasium wenscht hij de Romeinscheoudheden en de logica; voor de andere Faculteiten geefthij niet aan, wat daarvan als propaedeusis tot het Gym-nasium behoort gebragt te worden, en ook niet, welketakken van studie nog bovendien in de twee laatste jarenaldaar voor de regtskundigen zullen worden onderwezen. Zoo de natuur- en geneeskundigen er niet waren, waredit plan uitvoerbaar; maar waartoe dan na het ofSquot;quot;' jaar de cursus op het Gymnasium eene propaedeu-tische zou moeten heeten, zou toch niet duidelijk wezen,daar alles, wat op het Gymnasium onderwezen wordt,de propaedeusis is voor de Hoogeschool. Had de heer van den berch van heemstede aan deninhoud der propaedeusis meer uitbreiding gegeven, dandie van Romeinsche oudheden en logica, zoo zou nood-wendig de cursus van het Gymnasium nog meer hebbenmoeten verlengd worden; thans schijnt het, alsof hij inzijn plan niet meer begrijpt, dan nog een paar vak-ken optenemen onder het Gymnasiaal onderrigt, die nu totde Hoogeschool behooren. De studie van 4 jaren voornatuur- en geneeskundigen in alle humaniora, nieuwe

enoude talen en geschiedenis, enz. enz. is zonder twijfel tekort. Zijn voorstel heeft dan ook weinig steun gevondenen is door de Kamer afgewezen. De heer teding van berkhout wil op het Gymnasiumeen gelijken gang voor allen tot aan het einde van het4''ÂŽ jaar, en dan verlangt hij eene splitsing in de tweelaatste jaren, naar de bestemming der jongelieden. De heer de jonge heeft nog een amendement op Art. 7voorgesteld; vooreerst wil hij Progymnasi??n met 3-jarigencursus; ten andere gew^one Gymnasi??n met 6-jarigen cur-sus , en ten derde: een 7-jarigen cursus voor de aan-staande genees- en natuurkundigen. Aangaande de verplaatsing van de propaedeusis naarhet Gymnasium merkt de Minister op, Bijblad, pag.



??? 1045, dat zij slechts in haar geheel bedoeld is voor deFaculteiten buiten de geneeskunde en de natuurweten-schappen , en dat voor deze beide die verplaatsing nietgeheel, maar gedeeltelijk wordt bedoeld. De Mmisterzegt, dat, zoo de natuurwetenschappen als propaedeusisgeheel naar de Gymnasi??n worden verplaatst, een 7-jarigecursus op het Gymnasium nog niet lang genoeg zou zijn.Hij spreekt ook van een propaedeusis in natuurweten-schappen voor aanstaande natuurkundigen, maar die isonnoodig en er ook nooit geweest, wel in wiskunde,door eigen oefening, afzonderlijk te leeren. En wat deaanstaande geneeskundigen aangaat: van dezen kan ik bijervaring verklaren, dat zij niet het minste bezwaar heb-ben , om, al hebben zij van natuurwetenschappen nooitiets gehoord, op de Hoogeschool onmiddellijk daaringoede oefeningen aantevaligen. Als studie is er dan ookvan het onderwijs in natuurwetenschappen op de Gym-nasi??n geen heil hoegenaamd te wachten, en de splitsingvan den gymnasialen cursus in een letterkundig en eenwis- en natuurkundig deel moet ik dan ook houdenvoor zeer ongelukkig. Wat goed is is dit, dat men aanalle gymnasiasten, om

het even, in welk vak zij laterzullen studeren, eenige algemeene kundigheden mede-deelt aangaande de natuur; maar aldaar aan aanstaandenatuur- of geneeskundigen meer te geven, dan aan ande-ren , leidt tot niets goeds hoegenaamd. De schets, die als opvoedingsmiddel van natuurweten-schappen op het Gymnasium, aan de twee laatstgenoemdenis voorgedragen, zal hun natuurlijk op de Hoogeschooleenig gemak geven; de vreemdheid zal weggenomen zijnen eenige algemeene noties zullen zijn verkregen; maargrondige kennis is onder die omstandigheden en in denkorten tijd daarvoor bij de wet gesteld, geheel en alonmogelijk. Wat de Regering daarvan meent, zal bijervaring blijken, onjuist te zijn geweest.



??? De heei' Lenting heeft, zoo het mij voorkomt, dezezaak in de Kamer jviist besproken, en de latere regeling,door den Minister toegezegd, zal blijken, aan niemandsverwachting te voldoen. De beginselen der natuurweten-schappen, die geneeskundigen behoeven voor een goedestudie, kunnen door jongelieden, die in staat zijn testuderen, op de Hoogeschool in ?Š?Šn enkel jaar volkomengoed worden aangeleerd. Op de Hoogeschool zijn daar-toe personeel en hulpmiddelen in voldoende mate voor-handen , en de maatregel, thans bij de nieuwe wetingevoerd, kan in waarheid op geen goeden grond wor-den verdedigd. Te regt heeft ook de heer lenting gewezen op dekosten, die hierdoor noodeloos zouden veroorzaakt wor-den. Wil men voor alle Gymnasiasten.nuttige, algemeenekennis der natuur op het Gymnasium verspreiden, dankan men dit met zeer eenvoudige middelen doen; maarwil men het natuurkundig onderwijs aldaar zoo inrigten,dat dit het tegenwoordige der Hoogescholen meer of minkan vervangen, dan heeft men natuurlijk middelen vansoortgelijke uitgebreidheid noodig, als die thans op deHoogescholen bestaan. En waar heen zou

dat voeren bijtien en meer Gymnasi??n? De Minister is verleid geworden door de verwarringtusschen propaedeusis voor geneeskundigen en die voorniet-geneeskundigen, en het advies van den hoogleeraarnoNDERS heeft hier de verwarring ondersteund, en do heerdonders zal toch moeten erkennen, dat hij hierin groote-lij ks gedwaald heeft. De geheele geneeskunde is ten slotte een natuurweten-schap en steunt en leunt op de algemeene wetenschappender natuur. Daarom moeten deze tot zekere mate grondigonderwezen worden. Geen oogheelkundige kan eenigenroem inoogsten zonder de kennis van het menschelijkoog, en dat oog is voor een deel een zuiver natuur-



??? kundig werktuig. Zoo is het in meerdere of mindere mateoveral in het menschelijk organisme, en waar men hierniet met natuurkundige werktuigen te doen heeft, daarstaat men dikwerf op het gebied der scheikunde. Zondernatuurwetenschappen vervalt de geneeskunde weder totruwe empirie. Dat is aan niemand beter bekend, danaan den hoogleeraar dokders, en het is alzoo in niemandmeer te verwonderen, dan in hem, dat hij de beoefeningder natuurwetenschappen voor den geneeskundige ge-ring schat. Hij zelf is wat hij is, door de natuurwetenschappen, endeze voor geneeskundigen onmisbare grondslagen nu terugte zetten, moet iedereen in de hoogste mate bevreemden. Ik moet intusschen verklaren, dat deze meening vandien heer niet nieuw is: nadat hij eenigen tijd hoogleeraarte Utrecht geweest was, niet v(5??r dien tijd, heeft hij,waar hij kon, de gewone studie in die wetenschappentegengegaan. De heer rombach deelt de meening van den hoog-leeraar donders, dat het onderrigt in plant- en dierkundegeheel aan de Universiteit ontnomen en naar het Gym-nasmm moet worden overgebragt, terwijl het gymnasiaalonderrigt in natuur- en scheikunde,

dat aan alle gym-nasiasten gegeven wordt, ook door natuur- en genees-kundigen zal worden bijgewoond. Het onderwijs in dier-kunde sluit onmiddellijk aan dat in vergelijkende ont-leedkunde en vergelijkende natuurkunde der dieren; zoodit niet het geval was, dan zou het zich bepalen toteene beschrijving van den vorm der dieren, en zoualzoo van weinig belang zijn. En het onderwijs in deplantkunde mag mede op het Gymnasium niet enkelbestaan in de behandeling der beschrijvende botanie,maar moet ook in de leer van het leven der plantendoordringen. Hoe nu deze vakken op de Gymnasi??n te behandelen zijn



??? zonder zeer uitgebreide hulpmiddelen , is door den heerdonders niet aangegeven, en door hem is ook niet aan-getoond, dat het onderrigt in de levende natuur alzoovoldoende vruchten voor geneeskundigen dragen zou;voor aanstaande natuurkundigen is het onnoodig, wantdeze zullen toch wel naar hunnen naam het best ditonderwijs op de Hoogeschool aanhooren. De heer rombach heeft het plan van den heer dondersniet aanbevelenswaardiger gemaakt, door het in zijnezuiverheid in de Tweede Kamer ter tafel te brengen;zoo het leven van planten en dieren, hetgeen de grond-slag is van een aanzienlijk deel der natuurkunde vanden mensch, aan de geneeskundigen op de Hoogescholenniet onderwezen wordt, zal de hoogleeraar in de physio-logie bij zijne discipelen geen grond vinden, waarop hijkan voortbouwen. Plantkunde, dierkunde, scheikundeen natuurkunde zijn alle even zoo innig aan de genees-kunde verwant, als de ontleedkunde en de natuurkundevan den mensch; en het is van den heer donders onbe-grijpelijk , waarom dan ook niet de anatomie en physiologievan de Hoogeschool naar het Gymnasium zijn terugge-bragt. Aan de

Floogere Burgerscholen, die de Ministergebruiken wil voor het onderrigt in plant- en dier-kunde, zijn daartoe volstrekt geen voldoende middelenvoorhanden. Ik zou bijna zeggen: het is beklagenswaardig, dat inonze dagen zulke beweringen nog mogelijk zijn, als dievan den hoogleeraar donders, om plantkunde, dierkunde,ontleedkunde en physiologie van den mensch niet op?Š?Šne, maar op twee inrigtingen, die in wezen zeer vanelkander verschillen, te doen onderwijzen. Ernst kan er bijhem in zulke meening, al wordt zij ook hier en daar in hetbuitenland aangekleefd, niet gelegen zijn, en te minder,omdat de hoogleeraar donders voor zijne physiologische stu-di??n steeds overvloedig van dieren heeft gebruik gemaakt,



??? ^zooals elke physioloog dat doetl), en hij, als elke phy-sioloog weet, dat de kennis van de voeding van denmensch berust op de kennis van voorwerpen van plant-aardigen en dierlijken aard; dat de ademhaling, zoowelals de voeding en tal van andere verrigtingen bij dierenen menschen ?Š?Šn zijn; dat het leven van planten en die-ren en van den mensch uit een en hetzelfde oogpuntmoet worden overwogen, en men hier staat op volmaakthetzelfde terrein; dat de geneesmiddelen voor een aan-zienlijk deel uit het plantenrijk worden getrokken; dat in?Š?Šn woord hij, die plantkunde en dierkunde scheidt vande overige wetenschappen, welke den geneeskundigemoeten vormen, zusters scheidt, die elkanders nabijheidniet kunnen missen. In het Besluit van 1815 heeft men grootelijks gewaar-deerd, dat aan natuurwetenschappen voor de geneeskun-digen zulk een ruime plaats was ingeruimd. Overal overde beschaafde wereld wordt erkend, dat de tegenwoor-dige geneeskunde alleen door de natuurwetenschappenop een goeden grond is opgetrokken; men heeft zelfseen scheidsmuur gesteld tusschen de geneeskunde vanvroeger, toen de natuurwetenschappen in

hare kinds-heid waren, en die van later; en nu komt de hoogleeraarin de physiologie, de oogarts van Utrecht, en wil allesafbreken, en de natuurwetenschappen, althans zeer zekerde plant- en dierkunde, van de plaats verdringen, waarzij de middelen vinden, om goed onderwezen te worden, 1) Het gewigt van deze proefnemingen en liare menigvuldigheid kun-nen het best bekend worden uit hetgeen ons dezer dagen van Engelandberigt is, waar een wet is voorgesteld, om alle wreedheid bij dezeproefnemingen of te verzachten, of zooveel mogelijk te voorkomen, entegen welke wet de geneeskundigen aldaar groote bezwaren hebben in-gebragt. Dat gebeurt in Engeland , in dezelfde dagen, waarin in Neder-land , op raad van een hoogleeraar in de physiologie, bij de wet wordtbepaald, dat de dierkunde voor geneeskundigen niet op de Hoogeschool,maar op het Gymnasium moet worden onderwezen.



??? en waar zij ook naar elke goede wet op het HoogerOnderwijs zullen vertegenwoordigd zijn. Ik zou bijna geneigd zijn, om aan den heer donderste vragen: wilt Gij dan niet, dat ook na U in Nederlandnog mannen zullen opstaan, die ook roem verwerven doorde uitoefening van een tak der geneeskunde, welke uit-sluitend op de kennis der natuurwetenschappen berust?Zoo Gij niet wilt, dat de roem voor ieder geneeskundigemet ?? ten^grave daalt, blijft mij Uw voorstel een raadsel. De reden der verplaatsing van de propaedeusis naarhet Gymnasium, die voor andere Faculteiten is aange-geven, namelijk, dat men het eerste jaar aan de Acade-mie niet studeert, geldt, zooals ik reeds vroeger naareigen ervaring heb medegedeeld, voor de studenten in degeneeskunde niet, en het is opmerkelijk, dat in de TweedeKamer der Staten Generaal, Bijblad pag. 1046, ditzelfdemet de volgende woorden is uitgesproken: wde student//in de geneeskunde studeert goed van het eerste jaar af.quot; Welke reden kan er dan bestaan, als de student in degeneeskunde van het eerste jaar af goed studeert, voor hemde natuurstudie te verminken? Met den besten wil kan ik

hierin niets anders zien,dan dat men wenscht, dat dat goed studeren in natuur-wetenschappen door studenten in de geneeskunde nietmeer zal worden voortgezet. Het is geene eenvoudigezaak: de Hoogleeraar donders heeft blijkbaar aan denMinister van Binnenlandsche Zaken niet alleen een slech-ten raad gegeven, maar een raad, die tegen alle juistheid ^indruischt; en hij zal alzoo niet kunnen nalaten, de gron-den aantewijzen, die hem tot deze overgroote dwalinggebragt hebben. Voor mijn deel noem ik het spelen metde belangen van het volk en wel met de hoogste belan-gen van dat volk, indien men zoo doet, als de hoog-leeraar donders hierin heeft gedaan. De heer rombach verklaart ronduit in de Kamer, dat



??? de heer donders al de wetenschappen der natuur van deHoogeschool naar het Gymnasium zou willen hebben ver-plaatst, indien hij vrij was gebleven. Zijne woorden hier-omtrent zijn te belangrijk, om ze niet geheel aantehalen ://Het velschil tusschen de Commissie (van Rapporteurs)//en Professor donders is zeer groot; de Commissie wilâ€žeene gymnasiale voorbereiding van 7 jaren, de heer//DONDERS van 6 jaren; de Commissie wil de geheele//propaedeusis aan de Gymnasia, de heer donders slechtsf/het kleinste gedeelte. Men ziet duidelijk, als men er bij//denkt, dat dit alleen eene concessie is van den heer//donders, en het gaat dus niet aan, zich verder in deze//discussie te dekken met het schild van zijn naam.quot; De heer rombach bestrijdt warm en op afdoende gron-den het geheel overbrengen van de propaedeusis voor me-dici naar de Gymnasia, en hij vraagt, wat er wordenmoet van de organische chemie, van de planten-physio-logie en van onderscheidene takken der natuurwetenschap-pen, waarvan het onderwijs aan het Gymnasium niet kangegeven worden, zonder daaraan eene buitensporige uit-gebreidheid toetekennen. Hij wijst voorts op

gemis aanhet noodige personeel, om aan een 10-tal Gymnasi??n inons land de natuurwetenschappen in die uitgebreidheid tedoen onderwijzen, en hij verwacht van den Minister geengelijken tred met de Commissie van Rapporteurs, tenzijde Minister het peil der eischen in natuurwetenschappen,voor aanstaande geneeskundigen gesteld, aanzienlijk zouwillen verlagen: gronden, welke ik met den heer rombachvolkomen deel. Intusschen was de Minister bij de conferentie, die hijmet de Commissie van Rapporteurs gehad heeft (Memorievan beantwoording 4 Augustus 1875) reeds zoo ver ge-gaan , dat hij den 6-jarigen gymnasialen cursus in een7-jarigen in het concept had veranderd, en dat hij derhalveaan de aanstaande medici in de twee laatste jaren wel



??? / bijzonder werk had op te leggen; want, zonden deze 7jaren op het Gymnasium verblijven en 6 aan de Hooge-scholen, zoo zouden zij eerst op 25-jarigen leeftijd deHoogeschool verlaten. Hoezeer dus in het concept wel de verplaatsing vande propaedeusis der andere vakken naar het Gymnasiumbedoeld was, en die geheele verplaatsing voor de natuur-wetenschappen voor aanstaande geneeskundigen daarinniet was uitgedrukt, zoo was dit toch blijkbaar de be-doeling van den Minister; en de bestrijding van den heerr0mba.ch was om deze reden zeker van zulk een ernstigeninhoud. Hij zet hier echter tevens bij voort zijne mee-ning , dat klassieke studi??n niet heilzaam zijn voor genees-kundigen; eene meening, die wij, zooals bl. 54 geblekenis, geenszins met hem deelen. De heer saaijmans vader verdedigt nu integendeel hetinkorten van den gymnasialen cursus tot 6 jaar, en hetoverbrengen van het onderrigt in natuurwetenschappenen van andere elementen van propaedeusis van het Gym-nasium naar de Hoogeschool. Hij zegt teregt: â€žimmersf/de studie aan het Gymnasium, ofschoon gerangschiktâ€žwordende onder Hooger

Onderwijs, is echter uit des-â€ž zelfs aard hiervan geheel verschillende en slechts dienendeâ€žtot voorbereiding, om tot het Hooger, het universitair//Onderwijs te geraken.quot; De heer saaijmans vader heeft alzoo volkomen verstaanhet gewigt der natuurwetenschappen voor aanstaande ge-neeskundigen, en hij vat het woord universitair niet opin den zin van: onderscheidene vakscholen bijeen , maarvan opleiding, van vorming van den mensch; hij wil ophet Gymnasium opleiding tot zelfstandige studie, en dezealgemeen maken voor alle jonge lieden, die h??t Gymna-sium bezoeken. Hij ontkent in geenen deele, dat de pro-paedeusis van het Besluit van 1815 eene bepaalde voor-bereiding is voor het aanstaande studievak: integendeel: IG



??? hij wijst aan, dat er voor aanstaande geneeskundigen envoor Godgeleerden en regtsgeleerden eene andere pro-paedeusis bestaat, en dat die splitsing in meer dan eenesoort van propaedeusis reeds in 1815 is erkend; maardaarom juist verlangt hij deze op de Hoogeschool en nietop het Gymnasium. Naar mijn oordeel heeft de heer saaijmans vader vol-komen regt; ik verschil van hem dan ook in niets, danwelligt in de keus der vakken, die thans tot die propae-deusis behooren en die veel meer zijn, dan in 1815 kongevorderd worden. De toestand van ons land en de eigen-aardigheid van onze bevolking zijn thans anders, danin 1815. Ook heeft men sedert dien tijd zoo vele vor-deringen gemaakt, dat eene propaedeusis, die toen vol-doende was, thans niet meer toereikend kan geacht worden. Een man als de heer saaijmans vader zal dit gereedelijktoestemmen; en moest door hem eene lijst worden opge-maakt van hetgeen thans tot de propaedeusis behoort,zoo zou zijne opteekening welligt niet van de mijne ver-schillen. Hij zegt toch, dat hij onder de propaedeusis opde Hoogeschool verlangt onderrigt, niet in de Latijnscheen Grieksche talen, want deze

behooren tot het Gymna-sium , maar eene breedere behandeling der oude letteren.Hij zegt: f/hier (op de Hoogeschool) behoort het onder-;/wijs een meer aesthetisch karakter te hebben, opdat def/leerling meer bekend worde met de schoonheid van de//schriften der Ouden, terwijl als voorbereiding, om mij//te bepalen tot de studie in de regten, hieraan kan wor-//den toegevoegd Grieksche en Romeinsche antiquiteiten,//geschiedenis van den Romeinschen Staat, Vaderlandsche//geschiedenis en logica, een vak van studie, dat, naar//mijne zienswijze, vooral niet mag verzuimd worden voor//den toekomstigen jurist. De grondslag dezer studie is//reeds gelegd aan het Gymnasium in de studie der ma-,/thesis, tusschen welke en logica een nauw verband bestaat.quot;



??? Ziedaar dan in den heer saaijmans vader een hartelijken opregt voorstander van een waar studium generale. DeMinister van Binnenlandsche Zaken beaamt zonder tegen-spraak dit alles; de Commissie van Rapporteurs, en metname de oud-hoogleeraar jonckbloet doet het evenzoo;en toch komen de laatsten tot eene geheel andere uit-komst, dan de heer saaijmans vader, wiens gronden doorde meerderheid der Kamer in het geheel niet zijn gedeeld. De heer van houten acht de propaedeusis voor deoverige Faculteiten aan de Hoogescholen ongepast, maarvoorde aanstaande medici niet; hij zegt, nooit gehoord tehebben, dat deze voor de laatsten schadelijk was; maar voorde eersten keurt hij de propaedeusis op de Hoogescholenzeer af. Hij verklaart intusschen teregt, dat natuurstudieeen onmisbaar bestanddeel is van geneeskundige studie. â€”Opmerkelijk is het echter, dat de heer van houten onderHooger Onderwijs niets anders verstaat, dan vakstudie;hij zegt toch duidelijk: ,/de opleiding van den medicusf/in de natuurkunde is, naar mijn inzien, van den beginnef/af Hooger Onderwijs en studie in zijn vak.quot; Men ziet het duidelijk en

telkens: de een spreekt onderdezelfde woorden over geheel iets anders, dan de ander.Men had dus in de Tweede Kamer moeten beginnen metover beginselen te handelen, of wilt Gij, wat hetzelfdeis, zich over de woorden moeten verstaan, die gebruiktzouden worden. De heer saaijmans vader noemt Hooger Onderwijs:algemeene opleiding; en de heer van houten, die hemonmiddellijk opvolgt, noemt Hooger Onderwijs vakstudie.Kon het alzoo wel mogelijk wezen, dat er een gezondewet uit de Tweede Kamer te voorschijn kwam? Intusschen is de heer van houten , gelijk gebleken is,een tegenstander van het verplaatsen der natuurweten-schappen voor geneeskundigen naar het Gymnasium, enalzoo ook tegen het voorstel van den hoogleeraar donders, 16*



??? hetgeen ten slotte door den Minister is voorgestaan endoor de Kamer is aangenomen. De heer van houten wil evenwel aan het Gymnasiumzooveel natuurkennis behouden, als ieder beschaafd menschmoet bezitten. Hij verklaart nader, wat hij onder vak-onderwijs verstaat en bedoelt daarmede duidelijk, breederonderrigt, want hij stelt de algemeene beginselen dernatuurwetenschappen, die elk beschaafd mensch kennenmoet-, tegenover de breedere kennis, die natuurkundigendaarvan behoeven, en hij besluit daaruit, dat dit laatstedan moet heeten vakonderwijs; maar ik geloof niet, datdit de beteekenis is van het woord en ook niet, dat opdeze wijze de zin van Hooger Onderwijs en van vakonder-wijs kan zamensmelten. Voorts acht hij het ongepast, om aanstaande genees-kundigen, die op het Gymnasium dan eenigszins breedernatuurwetenschappen zullen geleerd hebben, op de Hoo-geschool op nieuw daarin te examineren, en hij verlangtdientengevolge wijziging van artikelen van de conceptwetop de examens, die echter niet door de Kamer zijn aan-genomen , maar waarvan de regeling geheel aan de Re-gering is overgelaten. â€” Hij wil wel eene

splitsing in dengymnasialen cursus toelaten, zoodanig, dat de aanstaandegeneeskundigen vroeger het Gymnasium zullen verlaten,om dadelijk aan de Hoogeschool de natuurwetenschappente gaan beoefenen; en dit oordeel van den heer vanhouten was allezins gezond, nu er eenmaal eene splitsingwas aangenomen, en er was gewenscht door de Kamer,dat geneeskundigen zich minder op letteren zouden toe-leggen , dan anderen, (wat ik echter niet mag toegeven,goed te zijn). In dien stand van zaken ware de wet zeer veel betergeworden, zoo men de zienswijze van den heer van hou-ten gedeeld had. Men zal waarschijnlijk spoedig verpligtzijn, die zienswijze te volgen , of de nu aangenomen split-



??? sing moeten opheffen; want het onderwijs in natuurweten-schappen in het laatste jaar aan aanstaande geneeskundigen,op het Gymnasium afzonderlijk te geven, en het breedereonderwijs daarin, dat hen aan de Hoogeschool wacht,leidt tot verspilling van een vol jaar van den geneeskun-digen gymnasiast, zooals de zaken nu geregeld zijn. De heer teding van berkhout meent teregt, dat meteenvoudige hulpmiddelen een overzigt over natuurweten-schappen en vooral over physica kan worden gegeven;maar dit overzigt strekt dan niet verder, dan hetgeen ??ftot algemeene beschaving leidt, ??f verdere studie daarinkan vergemakkelijken. Het eerste behoort, naar mijneovertuiging, alleen op het Gymnasium, het laatste niet.Waarom zal men eene studie op het Gymnasium vergemak-kelijken . die op de Hoogeschool gemakkelijk en met liefdebeoefend wordt? Ik voor mij heb door niet ?Š?Šn menschhooren klagen over het moeijelijke van natuurstudie.Waar hoogere wiskunde wordt ingeroepen, kan de zaakanders zijn, maar het aantrekkelijke van natuurwetenschap-pen is zoo algemeen bekend en hare studie den jongelingzoo welgevallig, dat

hierin eene voorbereiding voor deHoogeschool volstrekt onnoodig is. Geef den aanstaandengeneeskundige op het Gymnasium die algemeene natuur-kennis, welke voor eiken beschaafde heilzaam is, maarbereid hem niet aldaar voor, om later op de Hoogeschoolzooveel dieper in deze wetenschappen te kunnen door-dringen. Die tijd, aan letterkundige studie ontnomen, isop deze wijze slecht besteed. Wat de heer teding van berkhout van de scheikundezegt, kan onmogelijk worden toegegeven: het is alweer,zie bladz. 193 hierboven, die organische chemie, die vanhet Gymnasium moet geweerd worden. Wie heeft toch inde Tweede Kamer dien tak van studie als zoo schrikver-wekkend beschreven ? Niets gemakkelijker en eenvoudiger,dan om ook hiervan, des noods aan jongens van 10 of



??? 12 jaar, een duidelijk overzigt medetedeelen, zoodatzij daaraan als beschaafde menschen genoeg hebben. ^ Ik vrees, dat het onderrigt in organische chemie, dathier en daar in de Hoogere Burgerscholen is doorge-drongen , die schrikbeelden in de Tweede Kamer gebragtheeft. Dat analytische chemie noch op het Gymnasium,noch op de Hoogere Burgerschool behoort, is een waar-heid; en ik moet het bedroevend noemen, dat men degroote dwaling begaat, om aan de jongelingen op deHoogere Burgerscholen niet slechts analytische chemie teonderwijzen, maar dat men hen voor reageerkasten plaatst,om experimenteel het aanwezen van onbekende stoffenvasttestellen. Dat behoort tot zoodanige dwalingen, waar-voor men geene woorden heeft, om er zijne afkeuringover uittedrukken. Naar mijne meening zijn laboratoria voor Gymnasia enHoogere Burgerscholen zoozeer verwerpelijk, dat ik mijniet kan voorstellen, hoe iemand daarover anders den-ken kan. De heer de bruun kops verdedigt steeds de staathuis-houdkunde, en het is mij een waar genoegen, de schei-kunde op Gymnasi??n en Hoogere Burgerscholen ten eenen-male te verwerpen,

uitgezonderd een overzigt daarvan,zooverre dit tot algemeene beschaving kan strekken. Tweevolle jaren voor alle natuurwetenschappen zamen aan hetGymnasium, zooals de heer teding van berkhout datwenscht, acht ik veel te lang, zooals blijken kan uit denoot, die ik bl. 142 hierboven heb ingevoegd. Intusschenwil de heer teding van berkhout in de twee laatste jarenop het Gymnasium ook meer uitbreiding aan de wiskundegeven; en, zoo toch eene splitsing wordt toegelaten, zaldit goed zijn, omdat het zeer nuttig is, op het Gymna-sium in wiskunde zoover doortedringen, vooreerst als vooralgemeene beschaving noodig is, en ten andere gevorderdwordt voor geneeskundigen, om de elementen der natuur-



??? wetenschappen op de Hoogeschool goed te kunnen ver-staan; eindelijk hetgeen voor aanstaande natuiirkundigenonmisbaar is. Over die wiskunde is intusschen, zooals ik reeds ge-zegd heb, geen woord gesproken in de Kamer, toen ergehandeld werd over Art. 5, en de leervakken besprokenzijn; niemand heeft toen gevraagd: tot hoever moet ofzal het wiskundig onderwijs gaan? En de Tweede Kamerheeft alzoo ook niet aangewezen, hoeveel wiskunde totalgemeene beschaving gevorderd wordt, hoeveel vooraanstaande natuurkundigen, en hoeveel tot voorbereidingvoor die natuurstudie, welke voor geneeskundigen onmisbaaris. Zoo is het alhier gegaan: over redeneerkunde heeftmen veel geredeneerd, en die eenvoudig van het Gymna-sium verwijderd , en over de mate van wiskundige kennisvoor de drie doeleinden, zoo even besproken, is met geen enkel woord gehandeld. De heer heijdenrijck spreekt zeer bepaald tegen hetoverbrengen der propaedeusis naar de Gymnasi??n, enzegt volkomen juist ,/dat de Gymnasi??n alsdan universi-//teiten zouden worden au petit pied.quot; De heer jonckbloet, lid der Commissie van Rappor-teurs

wijst er op, dat naar de conceptwet niet duidelijkis, welk onderrigt elk der jongelieden zal ontvangen,nadat de splitsing aan het eind van het vijfde jaar ophet Gymnasium is ingetreden. De opmerking is waar,en niemand in de Tweede Kamer kon dan ook met over-tuiging de splitsing voorstaan, omdat twee vragen onbe-antwoord waren: wat wordt er gesplitst en hoe wordt ergesplitst? In de aangenomen wet is deze duisternis gebleven, alheeft ook de Minister hieromtrent eenig licht verspreid.Bovendien, al had de tegenwoordige Minister zijne ge-heele zienswijze hierover openbaar gemaakt, dan kan tochelk zijner opvolgers eene andere zienswijze omhelzen,



??? daar de wet niets bepaalds omtrent die splitsing inhoudt.En zoo doende heeft men alweder eene onzekerheid temeer in de wet. De heer jonckbloet, die een 7-jarigen cursus had voor-gestaan, wil daarop thans terugkomen en dezen in een6-jarigen veranderen, indien het waar is, dat het nietgoed zou zijn, jongelieden zoo lang op dezelfde schoolte laten, en ten andere^ de onkosten in dat studiejaarte groot zouden zijn. Die groote onkosten kunnen alleen slaan op uitgebrei-der onderwijs in natuurwetenschappen, en zoodoende isdan door den heer jonckbloet, lid der Commissie vanRapporteurs, vroeger voorgestaan, om elke propaedeusisnaar het Gymnasium . te brengen, en wordt door hemthans voorgesteld, om de propaedeusis der geneeskun-digen slechts gedeeltelijk van de Hoogeschool naar hetGymnasium over te voeren. En terwijl de Minister vroegerin zijn onderhoud met de Commissie van Rapporteurs den6-jarigen gymnasialen cursus in een 7-jarigen had ver-anderd, ziet hij zich thans in de Kamer door den heerjonckbloet verlaten voor aanstaande geneeskundigen. Dat deze wet goed doordacht en gewikt en gewogenzou zijn in het leven

getreden, zal alzoo wel door niemandworden beweerd. Hetgeen ieder deskundige weet, datonmogelijk was, namelijk het overbrengen der propaedeusisvoor geneeskundigen naar het Gymnasium, wordt doorde Commissie van Rapporteurs eerst aan den Ministeropgedrongen, en toen het in het concept was opgenomen,laat men den Minister in de Kamer alleen staan, althansmen verlaat hem op dit gewigtig punt. Het voorstel van den Heer donders, om de plant- endierkunde op het Gymnasium te onderwijzen, kan op denheer jonckbloet tusschentijds invloed hebben uitgeoefend. Waarlijk, nooit welligt is er bij de zamenstelling vaneen wet zooveel overeenkomst geweest met het bouwen



??? van den toren van Babel, als dit het geval was bij debehandeling der nieuwe wet op het Hooger Onderwijs! In de Tweede Kamer heeft geregeld verwarring be-staan tusschen de propaedeusis der aanstaande geneeskun-digen op de Hoogeschool en die der natuurkundigen: deheer idzerda vervalt hierin eveneens. De aanstaande na-tuurkundigen hebben geen propaedeutisch examen op deHoogeschool afteleggen; de aanstaande geneeskundigenwel; de propaedeusis der eersten bestaat in het overleg-gen van getuigschriften over Latijnsche en Grieksche let-teren en redeneerkunde; dat hebben zij met de aanstaandegeneeskundigen gemeen; maar terwijl deze laatsten vooreen afzonderlijk zoogenaamd propaedeutisch examen zichde beginselen van wis-, natuur-, schei- en plantkundemoeten eigen maken, hebben de aanstaande natuur-kundigen hierin en in de dierkunde en sterrekunde (nietin de scheikunde) een breeder en wel een vak-examen tedoorstaan. Men kan alzoo in geen opzigt, zooals de heeridzerda doet, de propaedeusis der aanstaande genees-kundigen en der aanstaande natuurkundigen op dezelfdelijn plaatsen. In de

bedoeling van den heer idzerda kan men zichniet vergissen, want hij zegt, r/dat de beantwoording derÂ?vraag, of de propaedeusis der beide boven genoemden naar//het Gymnasium kan worden verplaatst, afhangt van dentijd en van de middelen, die aan het Gymnasium voor-handen zijn.quot; Zou alles, wat tot het eerste examen dernatuurkundigen behoort, naar het Gymnasium wordenovergebragt, zoo zou dit gelijk staan met het overbrengengen van het grootste gedeelte der wis- en natuurkundigeFaculteit daarheen, en zou er zooveel van natuurweten-schappen op de Gymnasi??n onderwezen worden, als aan-staande geneeskundigen behoeven, dan had men op deGymnasi??n zeker soortgelijke middelen noodig, als nuquot;daartoe op de Hoogescholen vereischt worden.



??? De heer idzerda zegt, dat wat den tijd betreft, devoorkeur moet gegeven worden aan de beoefening dernatuurwetenschappen voor aanstaande geneeskundigen(voor natuurkundigen heb ik aangetoond, dat dit Iendwaling is) op het Gymnasium, omdat op de Hoogeschoolhet eerste jaar verloren gaat met kennismaking met hetstudentenleven, terwijl men, bij de splitsing van den7-jarigen gymnasialen cursus, die de Regering voorsteltin de 2 laatste jaren voor geneeskundigen, dien geheelentijd ter beschikking heeft voor natuurwetenschappen. Het is opmerkelijk: zou er dan geen tijd meer ver-loren gaan met het student worden, zoo die natuurweten-schappen slechts van de Academi??n waren weggenomen? Elders, bl. 107, heb ik reeds aangegeven, dat alles inhet eerste studiejaar op de Hoogeschool daarop neder-komt, dat men aan de jongelieden dadelijk onderwijsgeve, hetwelk hen boeit, en d?¤t men hen zoo mogelijkleere studeren, voor zij aan de Hoogeschool komen. Waarmen dit doet, behoeft men geen vrees te hebben voorverlies van het eerste studiejaar. Ik heb van dat ver-meende verlies in mijne vroegere betrekking niets gezien,en ik heb dus

regt, om dat tijdverlies niet als nood-zakelijk te erkennen. Het hangt van de docenten, enniet van wettelijke regeling af; en de Tweede Kamerder Staten-Generaal vergist zich telkens, als zij meent, datzij door wettelijke regeling goed kan doen aan het HoogerOnderwijs: het best, dat zij doen kan is geen kwaad. Wat de heer idzerda verder van het onderwijs innatuurwetenschappen, dat voor geneeskundigen voldoendezijn zou, zich voorstelt, blijkt daaruit, dat hij plantkundewil onderwijzen naar platen, of naar een herbarium; hijzegt: //dat er overal planten genoeg groeijen voor het,/onderwijs,quot;' De andere hulpmiddelen noemt hij voldoende,zoo ze eenvoudig zijn; maar zij zijn inderdaad aan onzeHoogescholen niet overdreven, en, de Rijks-musea van



??? Leiden buiten gesloten, alsmede het aldaar bestaandeObservatorium, moet door elk deskundige erkend worden,dat de hulpmiddelen, die voor natuurwetenschappen aande Hoogescholen in Nederland bestaan, voor de beoefeningvan die wetenschappen in het algemeen te beperkt zijn,en er weinig gevonden wordt, wat meer zou wezen,dan aanstaande geneeskundigen voor hunne oefeningbehoeven. Men dwaalt hier in menig opzigt: indien aan eeneHoogeschool een vijftigtal jongelieden, om zich goed teonderrigten, dat is, langs den weg van zelfopvoedingkundiger te worden, zelfstandige, scheikundige onder-zoekingen zullen doen, dan hebt gij groote lokalen noodig,en de middelen, om den een dit en den ander dat tedoen ondernemen. Maar zulk onderwijs zal dan toch,als het goed is, doodeenvoudig moeten zijn. Blijkbaar is de heer idzerda met zulke zaken nietbekend, en wij kunnen dus ook zijne meening laten voorhetgeen zij is. Maar ik moet opkomen tegen een be-weren , dat geen plantentuin zou noodig zijn, omdat eroveral planten genoeg groeijen; waarom beweert de heerIDZERDA niet, dat er voor geneeskundig onderwijs

geeneziekenhuizen noodig zijn, daar er toch overal zieken ge-vonden worden? Waarom niet, dat kabinetten voor mine-ralogie onnoodig zijn, omdat er in de steden straatsteenenVoorkomen ? Dat juist was mijne vrees voor de behandeling der wetop het Hooger Onderwijs in de Staten-Generaal, dat deregel â€žschoenmaker houd u bij uw leestquot; door de HeerenStaten niet zou worden betracht. Waarlijk de zaak vanouderwijs is niet zoo eenvoudig, dat elkeen daarop wettenkan maken. Hoe weinig begrip de heer idzerda heeft van hetgeenhij in de Tweede Kamer heeft ter sprake gebragt, kandaaruit blijken, dat hij het onderwijs in de organische



??? chemie niet in de scheikundige werkplaats, maar in eenlater studiejaar in de physiologische werkplaats wil ge-geven hebben. Er zou van de zaak wat teregt komen,indien men zulk een voorschrift volgde! Heeft dan dedoctor in de geneeskunde idzerda nooit van organischechemie iets vernomen? De heer idzerda ziet geen reden, waarom aanstaandegeneeskundigen, die de natuurwetenschappen op het Gym-nasium beoefend hebben, niet even of zelfs beter geschiktzouden zijn, om tot geneeskundige studie over te gaan,als de zoodanigen, die de natuurwetenschappen op deHoogeschool beoefend hebben. ^ En wie gelooft nietgaarne de verklaring van dezen heer? Maar de vraag is niet, wat iemand hier inziet, maarwat de waarheid van elk der twee toestanden is. Hetis verminking van een uitstekend beginsel, en het is eenesoort van moord, aan de geneeskundige studie gepleegd,indien men haar ontneemt den hechten en voor haaronmisbaren grondslag der natuurwetenschappen. De heer de jonge wil de verschillen, die er bestaan,opheffen; hij is een sterk voorstander van de verplaatsingder propaedeusis naar het Gymnasium; hij wil,

zooalsuit zijn amendement, boven gemeld, gebleken is, een6-jarigen cursus aan het Gymnasium voor alle studenten,behalve voor de aanstaande genees- en natuurkundigen,aan wie hij 2 jaren tijd wil gunnen op het Gymnasium ,zoodanig, dat het eerste jaar de regtsgeleerden, letter-kundigen , enz. in dat onderwijs kunnen deelen, maarde genees- en natuurkundigen dat daarna nog een jaarzullen genieten. Hierin is meer dan ?Š?Šne fout en meer dan ?Š?Šn bezwaar,meerendeels reeds hierboven besproken. Waartoe de na-tuurwetenschappen voor natuurkundigen 2 jaren aan hetGymnasium onderwezen, daar voor hen de natuurkundigeFaculteit bestaat aan de Hoogeschool? Hoe kan men aan-



??? staande geneeskundigen en aanstaande natuurkundigengelijken tred doen houden in hunne natuurstudie? Deaanstaande natuurkundigen, zoo zij niet bij voorkeur denatuurlijke historie kiezen, behoeven een zeer strengewiskundige opleiding als grondslag hunner natuurstudie,behoeven ook onderrigt in de wiskundige natuurstudie,om nu van andere zaken niet te spreken, waaraan deheer de jonge niet gedacht heeft. â€” Voorts is het on-mogelijk, natuurwetenschappen aan het Gymnasium zoote onderwijzen, dat alle aanstaande studenten in het 6ÂŽjaar aan het Gymnasium daarvan een goed beknopt over-zigt bekomen en het jaar dan voor aanstaande genees-en natuurkundigen als voortgezet onderwijs van het 6-=studiejaar zou kunnen worden aangezien. Men heeft in de Kamer gesproken van paedagogischefouten; het voorstel van den heer de jonge zou een zeergroote paedagogische dwaling zijn; het grondig weten-schappelijk onderwijs, waarop men in een studiejaarmoet kunnen voortbouwen, behoort geheel anders tewezen dan onderrigt, dat dient tot algemeene beschaving.Dat nu heeft de heer de jonge voorbij gezien, engelukkig

alzoo, dat zijn voorstel niet gevolgd is, hetzou de studie der aanstaande natuurkundigen radikaalbedorven hebben, en de aanstaande geneeskundigenzouden er een jaar bij verloren hebben, ook omdatonmogelijk aan zoo vele Gymnasi??n voldoende middelenvoor goed natuurkundig onderwijs kunnen gevondenworden. De heer de jonge wil overigens de vaststelling van hetleerplan geheel aan de Regering overlaten, hetgeen metandere woorden beteekent: de quinta essentia van het ge-heele gymnasiale onderrigt, eene zaak, waarvan hetschadelijke genoegzaam door mij is aangetoond; opvol-gende Regeringen moeten juist aan de quitda essentia vanhet onderwijs niet kunnen raken, en vooral niet in een



??? tijd, waarin het partijbelang zich zoo dikwerf stelt in deplaats van het algemeen belang. De heer moens verdedigt het student worden op late-ren leeftijd, en wel op dien van 18 ?¤ 19 jaren in deplaats van dien van 16 ?¤ 17. Maar op 16-jarigen leef-tijd student te worden is eene zeldzaamheid, de regelis 17 ?¤ 18 jaar. Nu is een leeftijd van 18 jaar een dertwee termen van den heer moens , en daarom juist be-grijp ik niet, hoe men hierbij in de Tweede Kamer zoolang is blijven stilstaan. Ik kan uit mijn langdurige er-varing de verzekering geven, dat de onervarenheid, tengevolge van den leeftijd, hoogst zelden de oorzaak is vanafwijking in de eerste studiejaren, maar dat het meeren-deels is gemis aan vroegere leiding. En, zou men eenregel willen stellen, wat ik echter niet doe, dan zou hetdeze zijn: dat onder degenen, die veel ouder studentworden en de Academische loopbaan kiezen, na voorafin andere rigtingen zich bewogen te hebben, er zijn, dieop de Hoogeschool het verst van de norm afwijken. Nogmaals: geef den jongeling bij zijne komst op deHoogeschool dadelijk gezonde en stevige kost, en hij zalzich rustig aan den maaltijd zetten,

mits Gij hem voorafde kunst geleerd hebt, om stevige spijzen goed te nuttigen. Ook acht de heer moens het ligchaam van den jonge-ling van 16 a 17 jaar (lees 17 ?¤ 18) nog te weinig ont-wikkeld, om bestand te zijn tegen het ongeregelde stu-dentenleven, ook al worden er geene nitspattingen begaan.Ik herhaal nog eenmaal: geef den jongeling bij zijnekomst op de Hoogeschool stevige kost en hij zal gehou-den worden, goed te studeren; en goed studeren sluitin zekeren zin ongeregeld leven buiten. Geen menschzal het vroeg student worden verdedigen, maar ik ver-schil met den heer moens een jaar, wat hij 16 a 17noemt, is in waarheid 17 a 18. Ware het mogelijk, jongemenschen tot hun 20'*Â° jaar onder bepaalde leiding te



??? houden, zoo zou dit wenschelijk zijn (zie bl. 156). Maaraan eene Hoogeschool moeten reeds dadelijk indruk ma-kende vakken onderwezen worden en wel de zoodanige ,welke het eigenlijk Hoogere van Hooger Onderwijs uit-maken. Zij moeten den jongeling den laatsten stoot geventot mensch worden. Zulk onderwijs kan op een Gymnasium niet gegevenworden, zooals het voor het doel onmisbaar is; mijneervaring heeft het mij diep ingeprent, en uit de TweedeKauier der Staten-Generaal heb ik dan ook niet ?Š?Šn ar-gument vernomen, waardoor ik hierin in ?Š?Šn opzigt aanhet wankelen zou zijn gebragt. De heer moens wil ook voor medici de oefening innatuurwetenschappen op het Gymnasium, noemt nogwel bepaald physica en chemie, en voert als grond aan,dat de studenten in de geneeskunde hierin niet veel be-hagen zouden scheppen, maar meer in anatomie en phy-siologie. In de 27 jaren, die ik in mijne betrekking te Utrechtheb doorgebragt, heb ik er slechts ?Š?Šn aangetroffen, dienatuurwetenschappen niet lief had, en toevallig studeerdedeze niets hoegenaamd. Velen heb ik er gezien, die erniet goed in voort konden komen, maar

waarlijk niet,omdat zij deze wetenschappen niet schoon vonden; geenmensch kan ze niet voor uitnemend houden, tenzij hij opzulke lessen niet behoort: ignoti nulla cupido. Liefheb-bers in ontleedkunde zijn er, maar ontleedkunde is ookeen natuurwetenschap. Wat de heer moens in deze zegt, daarvan heb ik hettegendeel bij ruime ondervinding. Er is geen tak vannatuurwetenschap, waarop jonge menschen niet zeer ge-makkelijk als verzot zijn te maken, indien men er slechtsmet opgewektheid onderwijs in geeft; en ik zou een pligtjegens al mijne ond-leerlingen, op dien ?Š?Šne na, ver-zuimen , indien ik niet rondborstig te dezer plaatse ver-



??? klaarde, dat de heer moens en anderen, die met hemhetzelfde voorstaan in volkomen dwaling verkeeren. Welkkind vraagt niet voortdurend naar voorwerpen en ver-schijnselen der natuur? Welke jongen verzamelt geensteenen en schelpen en andere voorwerpen, als hij kan?Hoe belangstellend is hij voor bloemen en hoe gaarneverzamelt hij dieren! Hoe weetgierig is hij, en hoe von-kelen zijne oogen, zoo Gij hem iets mededeelt van zon,of maan, of sterren, of van vuurspuwende bergen, of aardbevingen , of stormen, of.....! Maar waar zou ik eindigen? En de heer moens wil ons nu leeren, dat eenjongeling van 17 ?¤ 19 jaar aan dit alles den rug zoukeeren! Mag ik vragen: door welk middel heeft men aan dienongelukkigen jongeling zoo snel dien gloed ontnomen, waar-door hij vroeger bewogen werd? Juist het aantrekkelijkevan alle natuurstudie schenkt eiken onderwijzer dier weten-schappen een niet te beschrijven voorregt, en onze tijd we-derlegt den heer moens en de zijnen, zonder een woordte spreken, geheel. Die tijd toch is gekenmerkt dooreen overdreven liefde voor natuurwetenschappen. En zijnhet 60 a 80-jarigen, die daarmede

thans zoo ingenomenzijn? Het zijn juist de jongelieden van dien leeftijd,welken de heer moens noemt, die voor oefeningen in denatuurwetenschappen alle andere bemoeijingen laten staan.De geheele beschaafde wereld in deze dagen verkondigtdus luide de groote dwaling, waarin de heer moens ver-vallen is. De heer moens beroept zich op verschil inoordeel in deze aang??legenheid: er is nooit eene enkelezaak voorgestaan, die niet hare bestrijders had; en zooer een regel zou mogen gesteld worden, zou het dezezijn, dat de zaken des te beter zijn, naarmate er meertegen wordt ingebragt. In onzen tijd weegt men lieverniet, maar telt men gaarne: men wil alles afdoen bijmeerderheid. Mijn oude vriend serrurieu heeft reeds



??? voor vele jaren in zijn Bmterman teregt opgemerkt,dat de meerderheid uit den aard der zaak altijd minderkundig is geweest en blijven zal, en dat men, om zoodigt mogelijk bij de waarheid te komen, alzoo de meeningder minderheid moet volgen. Eindelijk dwaalt men nog eenmaal, wanneer men hetdieper doordringen in de natuurkundige methode tot dephysiologie verschuift, want die physiologie is voor eengroot deel toegepaste natuurwetenschap; en niemand kantoch in ernst meenen, dat het opgeleid worden in denatuurkundige methode niet het best in de zuivere natuur-wetenschappen zelve, maar in hare toepassing zou tevinden zijn. De physica is de beste leerschool der na-tuurkundige methode, en die het anders zegt, heeft dephysica nooit goed bestudeerd. De scheikunde is slechtsdaartoe uitnemend geschikt, wanneer zij staat op denzuiveren bodem der physica. De beschrijvende deelender natuurwetenschappen kunnen wij laten rusten; ende physiologie van planten, van dieren en van den menschzou volstrekt niet in staat zijn, tot de physische methodeinteleiden, zoo zij niet grootendeels op de physica enchemie gevestigd waren.

De door den heer moensook hierin uitgesproken woorden zijn wederom ten eenenmale onjuist, zooals blijken kan uit de geschiedenis derphysiologie. Als student had ik de physiologie van blumenbach tebestuderen, ons handboek , waarin van eenige levenskrach-ten gesproken wordt. Ik heb zelf later naar mijn ver-mogen het begrip levenskracht als onjuist trachten te doenkennen. In het eerste gedeelte dezer eeuw had men in dephysiologie naauwelijks eenig begrip van natuurkundigemethode, en de geheele geneeskunde ging onder dezedwaling gebukt. En nu wil men ons in de TweedeKamer der Staten Generaal leeren, dat de physiologie,die in de physica en in de chemie geleerd heeft, wat 17



??? natuurkundige methode is, alsnu onze eenige leermees-teres zou moeten zijn. Ik zou hier met afdoende gron-den kunnen aantoonen, dat de physica en de chemiezelfs met zeer veel moeite de physiologie op een goedspoor gebragt hebben, en met niet minder moeite haardaarop moeten houden; zoo de physica en de chemiede physiologie weder gaan verlaten, zinkt zij weder enmet haar de geheele geneeskunde in de diepte derellende, waaruit men haar heeft moeten optrekken. De heer moens en degenen, die hij aanhaalt, zijn nietop de hoogte der waarheid in deze; en wat den heerDONDERS betreft: deze weet het wel, maar wat men vanhem in de Tweede Kamer heeft aangehaald, is slechtseene voorbijgaande uiting van hem en zelfs niet eenseene meening: zijn geheele leven getuigt tegen dezeuiting, tenzij men met hem in de dwaling vervalle, datalles, alle kennis en alle wetenschap, waarover hij be-schikt, tot zijn domein behoort, waarop geen ander devrijheid heeft een voet te zetten. Intusschen is de zuivere waarheid toch deze, dat deheer donders uit alle natuurwetenschappen verzamelt,om materiaal en kennis te hebben voor de

physiologie,en dat het goed is, dat zij, die na hem komen, uitdezelfde bron blijven putten, die hem gebragt heeftwaar hij thans staat. De heer donders â€” ik heb hetbij veeljarige ondervinding â€” is een dergenen, die denatuurwetenschappen op den hoogsten prijs stellen, maardie tevens liever niet hebben, dat ze genoemd worden. Wie of wat de heer moens eigenlijk op het oog heeft gehad, toen hij over het onderwijs in natuurwetenschappenin de Kamer heeft gesproken, is niet duidelijk, maarhet wekt wel verbazing, dat iemand, die van deze tak-ken van studie niet de geringste kennis schijnt te heb-ben, zoo uit de hoogte daarover heeft durven spreken.En wat de slotsom van den heer moens betreft, dat



??? algemeene noties van natuurwetenschappen voor aan-staande geneeskundigen, eer zij op de Hoogeschool ko-men, niet wenschelijk zouden zijn, dat ??f voor hen allenatuurwetenschappen op het Gymnasium behooren onder-wezen te worden, of niets, druischt alweder in tegendatgene, wat elkeen verstaat. Algemeene begrippen vannatuurwetenschappen, zooals zij voor beschaafden gevor-derd worden, zullen aan alle gymnasiasten eene goedeverpozing geven van hunne overige studi??n, alzoo'ookvoor de aanstaande geneeskundigen nuttig zijn; maardezen zullen hierdoor tevens de vreemdheid leeren afleg-gen, aanvankelijk aan de beschouwing der natuur ver-bonden; en daardoor juist zal hun academietijd zondereenigen twijfel iets worden ingekort; want juist die ge-heele vreemdheid heeft hen, zooals het bij velen wasnaar het Besluit van 1815, in het begin der studie ietsopgehouden, tenzij men die vreemdheid dadelijk deedverdwijnen door middelen, die ik boven heb genoemd. De heer moens heeft zijn verlangen in de Kamer nietzien zegevieren; de Kamer heeft slechts ?Š?Šn jaar split-sing aan het einde van het Gymnasium

toegelaten, enik heb hier boven uiteengezet, dat dit besluit der Kamernog is een zeer bedenkelijke fout, waarop men zeerspoedig zal moeten terugkomen; meer dan algemeenebegrippen van natuurwetenschappen, en dan voor alleaanstaande studenten dezelfde, behooren, naar mijneovertuiging, aan een Gymnasium niet tehuis, en eenesplitsing van het Gymnasium, ten behoeve van aanstaandegenees- en natuurkundigen, acht ik verderfelijk. Watmen in Duitschland of elders heeft, is mij volkomen onver-schillig, daar ik bij eigene langdurige ervaring genoeg-zaam geleerd heb, wat in deze het beste is. Hiertoe heb ik mij slechts aftevragen: wie van develen uwer discipelen zijn het best geslaagd? Met welkevoorbereiding, op welken leeftijd en onder welke invloe- 17*



??? den zijn zij op de Hoogeschool gekomen? In dit geheeleopstel heb ik geen ander rigtsnoer voor oogen gehouden, eneen iegelijk kan ook ligt nagaan, dat ik niet de geringstereden heb, om mij door iets anders te laten bewegen. De Minister acht den 6- of 7-jarigen cursus niet dehoofdzaak; want men kan daarnaar een leerplan vormen.De leeftijd, waarop de jongelieden op het Gymnasiumkomen, is naar den Minister niet steeds die van 12jaar; zij kunnen er ook vroeger komen; en deze opmer-king is volkomen juist. Hij wijst op het buitenland, enonder anderen op Belgi??, waar men aan het Gymnasuimeen klasse van breedere studie heeft toegevoegd (bl. 223),eene klasse, waarop, hoezeer in beknopteren zin, denaam van stidium generale kan worden toegepast. Daaris de duur van den gymnasialen cursus 7 jaren. Maarde Minister wil dit voorbeeld niet daarom aanhalen, datin Belgi?? in het algemeen zoo uitnemend zou wordengestudeerd. De Minister zet uiteen, dat de theologanten en juris-ten en litteratoren minstens 6 jaren op het Gymnasiummoeten blijven, en hij neemt aan, dat dit voor demedici te lang is, en dat het alzoo goed is, hun in

hetlaatst van den cursus eenige vergoeding te geven inandere voor hen nuttige wetenschappen; en hij komtalzoo tot eene breedere beoefening der natuurwetenschap-pen voor de geneeskundigen op het Gymnasium. Hijwijst op het overleg, tusschen de Regering en de Com-missie van Rapporteurs gehouden, waardoor het oorspron-kelijke plan der Regering van 6 jaren in 7 jaren is ver-anderd, en wat door den Minister in het concept is opgeno-men, maar nu door velen in de Kamer besproken wordt.Voorts wijst hij op het verlangen van eenige geneeskun-digen in ons land, die den Acaderaischen studietijd voorgeneeskundigen willen ingekort hebben, en die in hunnerekening zoo ver zijn gegaan, dat zij den student in de â– iyV'



??? geneeskunde zoo ongeveer tegen zijnnbsp;levensjaar van de Hoogeschool doen vertrekken! Hij besluitmet het ars longa van hippocrates en komt alzoo tot deuitkomst, dat aanstaande medici iets minder letterenmogen leeren, en dat voor hen, van de natuurweten-schappen althans, een deel naar het Gymnasium moetworden verplaatst: bij een 7-jarigen gymnasialen cursuszouden die natuurwetenschappen grootendeels daarheenovergebragt worden. Toegegeven, dat de geneeskundigen met eenige mindereletterkundige oefeningen kunnen volstaan (hetgeen ookvan de natuurkundigen geldt), omdat theologanten, ju-risten, litteratoren telkens met de talen zelve te doenhebben, zoo kan ik toch geene enkele reden vinden,om aan de overige gronden van den Minister voldoendewaarde te hechten. Ik heb bl. 239 verklaard, dat studenten in de natuur-wetenschappen en in de geneeskunde hun eerste studie-jaar niet verwaarloozen, maar in het algemeen genomen,onmiddellijk zich goed op de wetenschappen gaan toeleg-gen, en dat het voor dezen zeer zeker onjuist is, zoomen zegt, dat zij eerst op lateren leeftijd naar deHoogeschool kunnen

gaan. Aan die Hoogeschool nu heeft men de middelen voorgoed natuurkundig onderwijs, en er bestaat alzoo nietde allergeringste grond, om aanstaande genees- en natuur-kundigen, wanneer zij op het Gymnasium genoeg-zaam letteren, geschiedenis en wiskunde hebben beoefenden, als de overigen, eenige algemeene begrippen der natuurhebben bekomen, niet naar de Hoogeschool te zenden.Moeten de aanstaande theologanten, juristen en littera-toren langer op het Gymnasium verbHjven: men houdedezen daar, maar men bederve daarom niet de studieder aanstaande genees- en natuurkundigen. Ik moetopenhartig verklaren, dat de redenen, die zijn bijgebragt,



??? om de aanstaande genees- en natuurkundigen langer ophet Gymnasium te doen verblijven, geheel en al indrui-schen tegen datgene, wat mij eene lange ervaring heeftgeleerd. Derhalve moet ik het ook beklagen, dat thans,gelukkig niet 2 jaren, maar althans zeker ?Š?Šn jaar, doorde aanstaande genees- en natuurkundigen minder goedbesteed zal worden, omdat zij in het jaar op hetGymnasium aan niet ruim onderwezen natuurwetenschap-pen zullen moeten deel nemen. De Minister heeft dan ook de zaak zwak verdedigd.En wat den bijna 30-jarigen leeftijd aangaat, waaropaanstaande geneeskundigen eerst de Hoogeschool zoudenverlaten, de Minister is hierin gevolgd de heeren specia-listen van dezen tijd, die het Hooger Onderwijs metzekere hevigheid afbreken en daarvoor speciale kundig-heden in de plaats stellen. Het is eene onwaarheid, datde grondslag der geneeskunde zou wezen bijzondere ken-nis: die grondslag is uitsluitend grondige natuurkennis,en waar die gelegd is, daar bekroont speciale kennis hetgebouw. Maar speciale kennis alleen of bij voorkeur voertterug tot het oude empirisme, waartegen men

v????r 50 jarente vuur en te zwaard strijd voerde, en dat nu de heerenspecialisten als een ander paard van Troje weder willenbinnenhalen. Ik heb een uitgebreide geneeskundige praktijkgehad en steeds natuurwetenschappen beoefend, en alzou ook een iegelijk roepen: whfet zijn de specialiteiten,f/waarvan Gij heil te wachten hebt,quot; zoo zou ik datblijven ontkennen op grond van alles, wat ik in degeneeskunde gezien en ondervonden heb. Mijn oordeelis dan ook lijnregt gekant tegen datgene, wat de Ministerten deze in de Kamer heeft voorgestaan. Indien goed onderlegde jonge menschen zich 5 jarentoeleggen op natuur- en geneeskundige studie zamen,is dit voldoende tot goede voorbereiding tot den standvan geneeskundige, en ik heb het hier boven reeds ge-



??? zead â€? hoe meer ervaring gezameld worden kan, eer menzich als geneesmeester bij het publiek doet noemen, deste beter. Maar aan die gewenschte ervarmg is geeneinde; en de Minister veroorlove mij dan ook optemer-ken, 'dat de Vader der geneeskunde zijn ars longa, vitahrevis niet op de studie der geneeskunde, maar op de ervarmg toepasselijk heeft gemaakt.nbsp;. Mij is het vreemd, dat in de debatten in de TweedeKamer geen enkel woord is gehoord over den studietijdvan geneeskundigen, die gedurende eene groote reeksvan iaren naar vastgestelde regelen door de Regeringzelve zijn opgeleid. Ik bedoel de militaire geneeskumdigen, voor wie thans 5 jaren voldoende geacht wordt(Besluit 11 April 1869 Nquot;. 17) en die nog met lang geledeneen studietijd hadden van 4 jaren. Nemen wij aan, dat doorde uitbreiding der wetenschappen waarlijk thans 5 jarengoed kunnen besteed worden, zoo bedenke men hierbij ,dat de geheele studie der geneeskunde en der daarvooronmisbare natuurwetenschappen hoogst eenvoudig is; datzij niet de minste inspanning vordert; dat zij zich veelalbepaalt tot de kennisneming van

voorwerpen of van ver-schijnselen; dat bijna alles aanschouwelijk kan wordengemaakt: dan kan een iegelijk ligtelijk beseffen, dat hetonderwijs hierin zeker niets anders behoeft te wezen daneen op den weg helpen. Een ijverig student heeft degronden der natuurwetenschappen voor geneeskundigenvoldoende in een enkel jaar aangeleerd, en zoo hij daarna3 jaren besteedt aan vlijtige geneeskundige studie, diegoed is verdeeld, gaat hij zich op de lessen vervelen, alworden die lessen ook nog zoo goed gegeven. Hij moetonder leiding zieken zien, dat is het wat hem verder totgeneeskundige kan bekwamen; maar hij, die nog meerorale lessen noodig heeft, wil de moeite niet nemen deboeken te raadplegen, die over alle geneeskundige onder-werpen tegenwoordig in overvloed te bekomen zijn.



??? Mij (loet het alzoo grootelijks leed, dat de Um^l^'zoozeer het oor heeft geleend aan de lieden van hetbijzondere Voor mijn deel wensch ik dan ook de split'smg van het Gymnasium zoo spoedig mogelijk opgeheven .nbsp;er toe moeten kome!i, omdat , anstaande medici en natuurkundigen aan een ander â–  tlZ^rnbsp;Commissie hun eindexa- ^ Znnbsp;^^quot;Â?Â?er zij aan het einde van hun 5 gymnasiale jaar zullen gekomL zijn. En zoo .e Zderd fquot;' ^^ ^^^ onohf^nbsp;quot;Â?tuurlijkerwijze het 6- studiejaar Zl^ .nbsp;Hoogeschool zullen doorbrengen, lan aan he Gymnasium.nbsp;Men kan wel wetten maken. Z rn^Vnbsp;^??Â? Â?atuur der dingen iÂ?- oor dfv Tnbsp;ontwijking, indien die Twee e lnbsp;aangegeven zooals hier. ten chappen: een aan het einde van den gymnasialen n nn'knbsp;n '''nbsp;Â?p de Universiteit, iTranbsp;het leeren : de Iloog- eraren aan de Hoogescholen zullen, en zeer teregt. niet1 rekening brengen wat in het laatste jaar door genees- en natuurkundigen met gebrekkige hulpmiddelen op hetGymnasium zal zijn geleerd. WO onnbsp;hier. daar hij in de

natuur- vetenschappen een eerste, tweede en derde klasse schijnttyeronderstellen. Er zijn wel moeijelijker en wel go-makkehjker deelen dier wetenschappen , maar zoo zij opeenmaal grondig, duidelijk en goed worden voorgedragen,Kunnen zij als ?Š?Šn geheel worden verstaan door gewone, maar genoegzaam intelligente hoorders. Een gedeeltevan de leer van het licht is moeijelijk, en zoo ook ecngecleelte der leer van het geluid; maar overigens weetnv m de physica. chemie, botanie, zo??logie, mineralogieen geologie niets hoegenaamd, wat voor een goed geor-



??? (leiul jeugdig hoofd eenigerlui bezwaar zou opleveren.Iloc ter wereld kunnen aanschouwelijke dingen moeijelijkgenoemd worden voor lieden, die goede zintuigen heb-hen en die een leider bezitten, voldoende op de hoogte,om het zigtbare en het hoorbare te leeren zien en hooren ? I^e heer godekroi treedt alsnu op, om de noodznke-hjkheid aantetoonen, dat de natuurwetenschappen vooraanstaande geneeskundigen niet op het Gymnasium, maarop de Hoogeschool moeten beoefend worden; hij spreekt'^ort, tnaar wat hij zegt, is volkomen afdoende, Do heer van houten wil kennis bekomen, hoe de Aca-Â?lemische examens zullen ing^rigt worden voor genees-kundigen, indien de natuurwetenschappen op het Gym-nasium zullen onderwezen worden. Dit laatste staat hijniet voor: hij acht natuurstudie voor geneeskundigenonmisbaar, en verklaart, steeds gezien te hebben, dat doÂ?tudenten in de geneeskunde physica en chemie met liefdebeoefenden. Voorts hecht hij veel aan het praktischonderrigt, hetgeen bij geneeskundigen vooral tot heteinde der studio behoort; en hij wenscht soortgelijkeoefeningen voor studenten in de regten. De

heer lenting heeft de inkorting van den cursusvan 7 tot () jaren voorgesteld; hij wil niet, dat de jon-gelieden te vroeg aan de Hoogeschool verschijnen, maarniecnt, tegen het gevoelen van den Minister in, dat inons land de jongelingen eerst op 13-jarigen leeftijd hetGymnasium gaan bezoeken. Deze zaak is zoo dikwerfhcs])roken, dat ik er niets nieuws meer weet bijtevoegcn;niaar het doet, dunkt mij, ook weinig ter zake, een be-paald jaar hier aantewijzen, omdat zulk een bepaald jaartoch niet in de wet wordt opgenomen, en men moeijelijkvan een algemeene gewoonte in ons land spreken kan. blijft het onmogelijk achten voor medici en natuur-Philosophen, de natuurwetenschappen goed op het Gym-nasium te oiiderwijzcn, en blijft meenen, dut eraan het l



??? Gymnasium niet meer van natuurwetenschappen moetworden onderwezen, dan dat daarop aan de Hoogeschoolhet Hooger Onderwijs gebouwd kan worden. Maar zulk een Hooger is er in de natuurwetenschappenniet voor hetgeen aanstaande geneeskundigen behoeven;wat dezen noodig hebben, is wel grondig, maar elementair.Ik vermoed, dat de heer lenting zal bedoeld hebben ,dat hij van natuurwetenschappen op het Gymnasium nietmeer verlangt, dan daaromtrent eenige algemeene begrip-pen te verspreiden; en dat deze voor alle gymnasiastennaar mijn oordeel een en dezelfde moeten zijn, heb ikgenoegzaam aangetoond. Dat de heer lenting deze mee-ning deelt, blijkt uit zijne instemming met hetgeen deheer godefroi gezegd heeft. Maar geheel en al gaat hijtoch hierin niet mede, want hij spreekt nog eenmaalvan ,/voortbouwen op grondslagen.quot; De heer lentingvergunne mij nu optemerken, dat, welk onderwijs ook.Lager, Middelbaar of Hooger, of vakonderwijs, het altoosbehoort te wezen het leggen van grondslagen en dathet meest wenschelijke in deze is, dat hij, die iets vanhet gebouw zal optrekken, ook de grondslagen van

datgebouw zooveel mogelijk zelf legge; met andere woorden :hij, die physica zal onderwijzen, zal dit met meer vruchtdoen, wanneer hij zelf de eerste beginselen onderwijst:dan 'wanneer een ander het doet. Nu spreek ik vanivetenschap: die de geheele wetenschap voordraagt, moetook de eerste beginselen dier wetenschap voordragen. A^an natuurkennis echter wensch ik op het Gymnasiumwel eenige algemeene begrippen, maar volstrekt geengrondslagen, of grondbeginselen. Tegen het woord beginselenheb ik geen bezwaar, wel tegen het woord gronclhe^m-selen, en liefst noem ik, hetgeen ik daar noodig acht:blikken, wenken, beschoutoingen, alzoo geen spoor van ge-ordende kennis. Het is mijn groote grief tegen hetgeenaan natuurwetenschappen op de Hoogere Burgerschool



??? geleerd wordt, waarvan de Minister het woord inpompengebruikt heeft. De heer lenting verzet zich tegen datwoord, maar ik geloof, niet teregt. De Minister wijzigtintusschen de beteekenis van dat woord. Over de Progymnasi??n is in de Kamer weinig gehan-deld: de heer lenting acht het onverschillig, of de cur-sus daarop 3 of 4 jaren duren zal. Intusschen, hoekorter men dien cursus maakt, hoe minder men het be-staan dier inrigtingen zal verzekeren. De Minister, den heer van houten beantwoordende,verklaart zich nu duidelijk, dat indien de aanstaandegeneeskundigen de twee laatste jaren op het Gymnasiumnatuurstudie beoefenen, zij bij het eind-examen daarinmoeten ge??xamineerd worden, en dat een nader examenop de Hoogeschool daarin dan niet te pas komt; maar hijacht toch voor dezen voortgezette studie op de Hooge-school in die vakken noodzakelijk. In waarheid begrijp ik niet, hoe de Minister aan dezemeening is gekomen. Zal een jong mensch, die nogeen dozijn vakken ter beoefening voor zich heeft en hetGymnasium verlaat met een bewijs van bekwaamheid inphysica, chemie, botanie en zo??logie, op de Hoogeschoolde studie daarvan dadelijk

voortzetten ? Ik kan dit naau-welijks van vijf van de honderd denken. Van de amendementen, boven genoemd, wordt datvan den heer de jonge op twee stemmen na, algemeenverworpen, dat van den heer lenting wordt mede ver-worpen; dat van den heer jonokbloet, waarbij de 7 op6 jaren gebragt worden, waardoor het jaar wordt ge-splitst en waarnaar de Progymnasi??n een 4-jarigen cursuszullen houden, wordt door de Kamer aangenomen meteene meerderheid ongeveer van 2:1. Het amendementvan den heer van den berch van heemstede is alzoovervallen. Art. 7 wordt aangenomen, zooals het in dewet is opgenomen, dat is: een 6-jarigen cursus, in over-



??? eenstemrning met een leerplan, dat de Regering latergeven zal, waarin de omvang van het onderwijs in Art.5 en zijne verdeeling over den cursus zullen bevat zijn.Aan het einde van het vijfde jaar zal er eene splitsingintreden in letterkundige en wis- en natuurkundige studie.Eindelijk zullen Progymnasi??n met 4-jarigen cursus wor-den toegelaten voor gemeenten van minder dan twintigduizend zielen. Hiermede is eigenlijk afgeloopen, wat in de TweedeKamer over Hooger Onderwijs is gezegd , want wat laterover vakstudie daar is behandeld, staat buiten het HoogerOnderwijs. Ik heb echter gemeend, nog korte aantee-keningen over sommige gedeelten der nieuwe wet bij hetvorige te mogen voegen, mij onthoudende van zaken,waarvan ik geene kennis heb. Ook acht ik het in hetvervolg niet altoos noodig, de sprekers uit de Kameraantevoeren; ik mogt dit doen bij Art. 5 en bij Art. 7,waarin grondslagen der wet behandeld zijn, die ik konbijvallen, of welke ik meende te mogen bestrijden. Maardaar het Bijblad voor een iegelijk openstaat en ik niette uitvoerig wilde worden, heb ik dit meestal in het ver-volg nagelaten. ?’. Eindexamen aan het Gymnasium. Art. 11

der wet regelt dit examen. Vooreerst komthier voor, dat het mondelinge gedeelte in het openbaarzal gehouden worden. Dit is overeenkomstig met dengeest des tijds, maar ik acht het voor zulke jonge men-schen volkomen verderfelijk. Dat examens van studentenopenbaar zijn, is goed; deze moeten wat kunnen leveren,dat hoorbaar is; maar een gymnasiast begint eerst jonge-ling te worden, en wat hij leveren kan, is uit denaardvan zijn leeftijd beperkt. De openbaarheid van zulk eenexamen voedt hoogstens verwaandheid bij den ge??xami-neerde, en maakt het examen stijf en gedwongen, terwijlhet tegenover zulke jonge menschen in zekere vrijheid



??? behoort afgenomen te worden. En welk publiek zalhierbij tegenwoordig zijn? Natuurlijk bijna bij uitsluitingde kameraden der ge??xamineerden, die, ook zonderexamen, hen genoegzaam zullen kennen. En de presentieder ouders bij zulk een examen leidt tot niets, daar veleouders niet in staat zijn, het examen te volgen. De grond van die openbaarheid is alweder, dat eenexamen een maatstaf geeft voor bekwaamheid, en er zalhieronder aangetoond worden, dat dit onjuist is. Het eind-examen der Gymnasi??n heeft tot hoofddoel,een prikkel te wezen voor den jongen mensch gedurendezijn geheele voorgaande studie. Die openbaarheid is alzoo,naar mijn oordeel, hier een toegeven aan de ziekelijkeeischen van den tegenwoordigen tijd. Een ander bezwaar tegen dit artikel is van nog grootergewigt: het examen zal afgenomen worden door de leera-ren van het Gymnasium, ten overstaan van een of meergecommitteerden, door den Minister van BinnenlandscheZaken te benoemen. Helaas! dus weder hetzelfde be-ginsel van wantrouwen, dat de grond was voor het in-voeren van een staats-examen voor geneeskundigen, dienaar een Academischen graad dingen. Welke

houdingheeft het tegenover de scholieren, dat hier een of meervreemdelingen zullen moeten tegenwoordig zijn ? In welkaanzien worden alzoo de docenten gebiagt, en wie, dieeen weinig achting voor zijn eigen nauwgezetheid, heeften die overtuigd is, dat hij in zijn zaken genoegzaamervaren is, zal zich deze superintendentie laten welge-vallen, indien hij een ander goed heenkomen verkrijgen kan? En het ergste is nog niet genoemd: er staat in hetartikel, dat, bij verschil van gevoelen tusschen de leera-ren en de gecommitteerden omtrent het afgeven van eengetuigschrift aan den ge??xamineerde, de vreemdelingenzullen beslissen, zoodat indien zulk een geval voorkomten vooral, zoo dit wordt herhaald, de leeraren hierbij



??? een slag in het aangezigt krijgen en wordt dit openbaar,zoo wordt hun invloed op de scholieren voortaan geheelgeknakt. Ook deze maatregel is uit den tijdgeest voortgevloeid;maar ik acht hem in de hoogste mate verderfelijk. Zijnde waarborgen bij het aanstellen der leeraren niet vol-doende, dan behooren die te worden versterkt; en laatmen aan een leeraar de gewigtige taak van het onderwijsover, vertrouwt men hem daarin, dan kan men hemveilig vertrouwen in de nevenzaak, om een jong menschal of niet te verpligten, het onderwijs nog langer aan tehooren. Maar zet Gij de leeraren ter zijde, en geeftGij deze magt aan lieden, die zeer waarschijnlijk buitenstaat zijn, den pligt van onderwijzer goed te vervullen,dan wordt er onregt op onregt gestapeld en ligtelijk ge-zondigd in een der volgende rigtingen: het advies derleeraren wordt onregtmatig ter zijde gesteld, en de zede-lijke invloed dezer mannen op ongeoorloofde wijze ge-krenkt, of de jonge mensch wordt onregtvaardig be-handeld, of de Hoogeschool bekomt een onbekwaam enongeschikt student. Het is mij van den persoon des Ministers van Binnen-landsche Zaken een raadsel, dat een zoo

uitstekendman zulk eene bepaling in het concept heeft kunnenopnemen. Eene derde opmerking is, dat het programma van dit exa-men bij algemeenen maatregel van inwendig bestuur wordtvastgesteld, zoodat een deel der waarde van het onderwijsaan de Gymnasi??n door de Regering bepaald wordt, en delijst der vakken, waarin onderwijs gegeven wordt, dus ookwel buiten de wet had kunnen blijven. Dit punt geldt ookde Academische examens, zooals het geldt den inhoud enden omvang van het onderwijs, op het Gymnasium tegeven. Ik heb er vroeger over gehandeld, en herinnernog hier, dat elke Regering alzoo naar eigen goedvinden



??? de kracht en de beteekenis der Gymnasi??n wijzigen kan.Waartoe dan nog een wet dient, verklaar ik niet tebegrijpen. g. Toelating van anderen tot de Hoogeschool. Art. 12 der wet houdt iets anders in, dan het con-cept. Naar het laatste, door de Regering voorgesteld,zouden een of meer Commissi??n jaarlijks benoemd worden,om een examen ' aftenemen van hen, die op een Gym-nasium het eindexamen niet hebben afgelegd; en in denieuwe wet is opgenomen, dat de zoodanigen naar keuzezullen kunnen verschijnen voor eene enkele daartoe jaar-lijks te benoemen Commissie, of wel zich zullen kunnenaanmelden bij het Bestuur van een Gymnasium, om daardeeltenemen aan het eind-examen, dat door de leerlingenvan die school zal worden afgelegd. In deze bepaling, door de Tweede Kamer aldus vast-gesteld, is weder veel bezwaar gelegen. Vooreerst: waarom zooveel keuze gelaten aan jonge-lingen of hunne ouders? En waarom eene wet, wanneermen de keuze zoo ruim laat? Gesteld, dat er 10 gym-nasi??n zullen zijn, dan heeft een jong mensch, die deAcademie wil bezoeken met een getuigschrift, de ge-legenheid, om uit die tien examinerende

Commissi??n tekiezen. Wat te vreezen is, is dit, dat al zeer spoedighet een of ander Gymnasium zal bekend worden als nietzeer streng in het examineren, en daarheen zal dan deloop wezen der examinandi. En hoe ware nu de zaak eenvoudig te regelen geweest ?Dat de onderwijzers het eind-examen afnemen, is best,mits de gecommitteerden te huis blijven; en dit laatsteis te wenschelijker, omdat ze wel zullen moeten ge-nomen worden uit de plaats zelve, waar het Gymnasiumbestaat. Welnu, had men om beurten aan elk Gymna-sium het regt toegekend, om bij het eind-examen ook. op te nemen dezulken, die student verlangen te worden



??? buiten het gymnasiaal onderrigt, dan ware aan alles vol-daan geweest, en men had een zuiver beginsel gehad.Van de onpartijdigheid der examinatoren tegenover deexaminandi kan men een waarborg bekomen, indien hetnamelijk onbekend is tot kort voor den tijd van hetexamen, welk Gymnasium alsnu aan de beurt is, omhet examen van niet-gymnasiasten dat jaar aftenemen. Op ?Š?Šne zaak is in het wets-artikel niet gelet, en mis-schien is deze zelfs met opzet wel voorbijgegaan: eenjongeling, die vier jaren op het Gymnasium geweest is,terwijl hij er 6 jaar verblijven moet, meldt zich aan, omhet eind-examen afteleggen. Hij kan dit naar de wetalsnu doen bij de Regerings-Commissie, en dat gevalzal natuurlijk meermalen voorkomen; maar hij kan ditook doen bij een Gymnasium, waar hij niet onderwezenis, en hij kan aldaar worden aangenomen. Op de school,waar hij onderwijs ontvangt, behoorde hij nog tweejaren te blijven; maar hij verzwijgt, dat hij vier jarenop een Gymnasium heeft verkeerd, en de mogelijkheidis natuurlijk daar, dat hij door het examen kome; zoodrazulk een geval eenmaal heeft plaats gehad, vindt dat na-volging bij andere jonge

menschen, en de geheele wet opde Gymnasi??n wordt in de hoofdzaak voor dezulken illusoir. Er worden bepalingen gemist in Art. 12, om bij ge-noegzame vrijheid, aan de leerlingen gegeven, misbruikente voorkomen, en de oorzaak van dit gemis ligt wederin hetzelfde, naar mijne overtuiging schadelijke beginsel,om ook in dit eind-examen alweder alle kracht te leggen.De ondervinding zal het leeren, dat de 6-jarige cursusop het Gymnasium slechts door weinigen zal wordengevolgd, en dat de Hoogescholen voor een aanzienlijkdeel bevolkt zullen blijven door jongelieden, die wel eenexamen kunnen afleggen naar de wet op de Gymnasi??n,maar geene klassieke, geene breedere opleiding zijn deel-achtig geworden.



??? Wat eindelijk die Staats-Commissie aangaat: dat dezebij tien gymnasiale Commissi??n, die jaarlijks examinerenzullen, overbodig is, ligt voor de hand. Zij is in hetleven getreden, omdat men de onderwijzers van al deGymnasi??n verdenkt van partijdigheid, en dat zij jongemenschen zouden afwijzen, die op hun Gymnasium niethadden gestudeerd. Maar wie brengt zulke dingen toch in onze Maat-schappij , en wie heeft toch de leden van die Staats-Commissie voor onfeilbaar verklaard ? Mij doet het per-soonlijk veel leed, dat een man als de tegenwoordigeMinister van Binnenlandsche Zaken aan zulk een dwalingde hand houdt. Had men de hier bedoelde examens uit-sluitend overgelaten aan de Docenten der Gymnasi??n, zoohad men meer of min gelijkvormigheid te wachten in hetgehalte der studenten. Maar die Staats-Commissie be-derft weder veel, en zal ten slotte vele maatregelen terverbetering van de Gymnasi??n, thans ingevoerd, ver-ijdelen. En wil men dit voorkomen door aan deze Staats-Commissie op te dragen, streng te examineren, dan zetmen alweder onregtmatig kennis voorop en goede op-leiding op den achtergrond. Waar eene goede naar dewet

ingerigte school is, moeten examinerende Staats-Commissi??n buiten gesloten worden. h. Vrijstelling van elders ge??xamineerden. Art. 13. Er is in dit Artikel bepaald, dat jongeUeden,die op de Hoogere Burgerschool onderwezen zijn en be-wijzen van bekwaamheid kunnen overleggen, of wel, diena het afleggen van andere examens die bewijzen hebbenverkregen over vakken, welke tot het eindexamen van hetGymnasium gevorderd worden, deze bij dat examen kunnenoverleggen en dan vrij zijn van een onderzoek in die vakken. Deze bepaling is alweder uit den tijdgeest genomenen in hooge mate te betreuren. Zij houdt toch in, dathetgeen van den jongeling bij het verlaten van het Gym- 18 â– d



??? nasium wordt gevraagd, zal wezen eene kennis van vak voor vak, zonder eenig verband hoegenaamd. Het examenkan wezen als een bedelaarsdeken, waar men het geheeluit lappen van verschillende kleur heeft zamengebragt:er kunnen stukken aan ontbreken en die kunnen danworden ingevoegd. Maar waar blijft dan de vorming vanden jongen mensch ? Waar de educatie ? Moet er op hetGymnasium geen opvoeding zijn? Moet niet elk zooge-naamd vak, dat op die scholen zal onderwezen worden,in waarheid als vak geheel en al verdwijnen, om plaatste maken voor een integrerend deel van datgene, watmen ten slotte noemt opvoeding van den jongeling? Opexamens komt het hier, helaas! ook alweder neder, enop niets anders: de geest, de zin, de strekking der school,dat, waarin de school hare eigenlijke kracht moet hebben,dat alles doet er naar de nieuwe wet niets- toe; kennisis alweder het wachtwoord, en niets dan kennis; want,zoo de jongeling in een of eenige, of zelfs in de meestevakken, die genoemd zijn bij het examen van het Gym-nasium, schriftelijke bewijzen kan overleggen, dat hij indie vakken vroeger is ge??xamineerd en vroeger

in dievakken is bekwaam gevonden, dan heeft hij zich bij heteind-examen van het Gymnasium nog slechts te onder-werpen aan een onderzoek in dat vak of die vakken,waarvoor hij geene bewijzen heeft, om, bij voldoende be-kwaamheid hierin, gelijk gesteld te worden met de jongemenschen, die 6 jaren op het Gymnasium onderwezen zijn. Leeft nu op deze scholen werkelijk een vormend element,een beschavend, een opvoedend beginsel, iets anders, danhetgeen men gewoon is onderwijs in leervakken te noemen,dan zegt de wet, die nu is aangenomen, in Art. 13:die geest, die zin, die strekking der school doen nietster zake: de jonge mensch heeft bewijzen van kennisge-geven in de leervakken, die in de wet genoemd zijn;derhalve moet hij erkend worden als goed opgevoed.



??? In deze eenvoudige woorden is de groote onwaarheidvan onze dagen op het stuk van kennen en kunnen, envan weten en zijn, in het helderste licht gesteld. Is hette verwonderen, dat zulk een periode in vele rigtingenziekelijk heeten moet, waarin men eigenlijk lacht met hetwoord opvoeding, en de woorden geest, zin en strekkingvan onderwijs door de wet uit de school verbant: hieruit de voorbereidende school voor de Hoogeschool. Het moet intusschen met nadruk gezegd worden, datde Minister in zijn oorspronkelijk concept dit ongelukkigartikel niet had opgenomen, maar dat het alweder in deTweede Kamer is ingeschoven. Het zijn deze en der-gelijke gewigtige zaken, die er den Minister toe geleidhebben, om in de Tweede Kamer luide uit te roepen:de zieke kan niet meer verdragen. De Minister is alzooin zoo verre hier buiten schuld. Maar wat kan dan dezenieuwe wet voor heil stichten? Deze vraag is natuurlijkde eindvraag. Wat had behooren te geschieden in het geval, waar-over sprake is, is dit, dat men natuurlijk aannam debewijzen van elders verkregen kundigheden, maar dataan de examinerende Commissie van een om beurten aante wijzen Gymnasium

het eindoordeel verbleef over ge-schiktheid van dezulken, om tot de Hoogeschool te wordentoegelaten. Alleen op deze wijze kon eene wet, op het gym-nasiaal onderwijs gemaakt, van goede gevolgen zijn. Datnoem ik nu handhaven van scholen. Maar de tegenwoor-dige tijd maakt gaarne wetten omtrent scholen, om dezedoor die wetten op te bouwen en af te breken te gelijk. Naar Art. 7 zijn in gemeenten, minder dan twintigduizend zielen tellende, Gymnasi??n geoorloofd onder dennaam van Progymnasi??n, waarop niets meer zal onder-wezen worden in den vierjarigen cursus, dan onderwezenwordt in de 4 eerste jaren van een 6-jarigen cursus, dieop de eigenlijke Gymnasi??n gehouden wordt.



??? Deze maatregel is zeker ingevoerd, om aan de ouders,die in die kleinere plaatsen wonen, de gelegenheid tegeven, hunne zonen zoolang bij zich te houden, en, zoozij wat ouder zijn geworden, hen te zenden naar eenGymnasium met 6-jarigen cursus, om aldaar deel te nemenaan de oefeningen der twee laatste jaren. Dit doel isprijzenswaardig, maar er staat een groot bezwaar tegen-over, en om dat bezwaar acht ik den maatregel schadelijk.Juist' van de kleinere plaatsen komen, naar mijne lang-durige ervaring, in het algemeen de minst ontwikkeldeacademieburgers, en de genoemde maatregel is er juistop ingerigt, om dit nadeel, nu door de wet gereglemen-teerd, te bevestigen. De Gymnasi??n met 4-jarigen cursus, de dusgenoemdeProgymnasi??n, zullen na privaatonderrigt den voorraadleveren voor de examinerende Staats-Commissie. Ik twij-fel dan ook geen oogenblik, of tegen deze Progymna-si??n zal weldra eene stem opgaan, en de genoemde maat-regel zal behooren onder de eerste van deze wet, dieveranderd zullen worden. Het verschijnsel is in hetgeheel niet nieuw, dat jongelieden het Gymnasium bm-ten tijds verlaten hebben en een

examen hebben afge-legd, om student te worden, en juist daardoor is bijervaring de maatregel der Progymnasi??n reeds nu bekendals een ongelukkige. i. Graden der Onderwijzers. Art. 16 houdt in, welke graden de leeraren moetenbezitten, om het regt te verkrijgen, onderwijs te gevenin een vak aan de Gymnasi??n. Hier komen onder anderende volgende vreemde zaken voor: Hij, die het regt heeft, om onderwijs te geven inaardrijkskunde, zal moeten zijn doctor in de Nederland-sche letterkunde, of in de wis- en natuurkunde. Nuzijn wel de vereischten voor het verkrijgen van Acade-mische graden in de Tweede Kamer uit het concept geligt,



??? zoodat wij niet weten, wat er bij algemeenen maatregelvan inwendig bestuur zal bepaald worden, maar de aard-rijkskunde, dat is de politische, heeft met de kennis,die gevorderd wordt voor den doctoralen graad in dewis- en natuurkunde, geen direct verband en komt ookonder de vakken, tot dat doctoraat gevorderd, in hetconcept niet voor, zoodat in aardrijkskunde onderwijs zalkunnen gegeven worden door iemand, die er w^aarschijnlijkniet meer van geleerd heeft, dan op het Gymnasiumonderwezen is. Deze fout is door de Tweede Kam?Šr in de wet gebragt.Voor het geven van onderwijs aan het Gymnasium in dewis- en natuurkunde wordt een der twee volgende doc-toraten gevraagd: of de graad van doctor in de wis-en sterrekunde, of die van doctor in de wis- en natuur-kunde; maar beide doctoraten veronderstellen voor eengewigtig deel een geheel andere studie. Het is onbe-grijpelijk, hoe het doctoraat in de wis- en sterrekundevoor dit doel in de wet gebragt is. Ik kan echter hierbij niet langer verwijlen, omdat inhet concept wis-, natuur- en sterrekunde (Art. 93 oud)tot ?Š?Šnen titel zamengevoegd zijn; maar in elk geval ishet eene misstelling in de aangenomen

wet, dat een sterre-kundige voor het geven van onderwijs in natuurkunde,dezelfde regten hebben zou, als iemand, die in de natuur-kunde is gepromoveerd. Voor de natuurlijke historie,dat is, voor het onderwijs in de aard-, mineraal-, plant-en dierkunde zijn bevoegd de doctoren in de mineraal-en aardkunde, en de doctoren in de plant- en dierkunde,hetgeen weder zeer zonderling is. De grond van deze vreemde zaak is, dat in examens,die voorafgaan voor deze twee doctoraten, hetgeen mentegenw^oordig candidaats-examen noemen zou, naar hetconcept een onderzoek in mineraal-, plant-, aard- endierkunde gevorderd werd; maar dit is vervallen.



??? Nog eene bijzonderheid komt in dit artikel voor, dieweder geheel en al uit den tegenwoordigen tijd genomenis, maar die naar mijne overtuiging uit geen enkel oog-punt kan goedgekeurd worden. Hij, die een acte vanbekwaamheid verkregen heeft in een vak, dat op hetGymnasium wordt onderwezen, kan tot dat onderwijsgeroepen worden; b. v. zij, die tot het geven van Mid-delbaar Onderwijs geregtigd zijn. Ziedaar ons nu weder midden in het heerschende be-ginsel van deze dagen, dat kennis alles is en dat erbuiten kennis niets hoegenaamd bestaat. Het is welduidelijk, dat ik voor eiken ge??xamineerde gaarne dieachting heb, welke hij verdient, en dat ik hem b. v.,die in de geschiedenis als bekwaam is geijkt, gaarnehoud voor bekwaam in de geschiedenis; maar het Gym-nasium behoort te zijn een school, voorbereidend voorHooger Onderwijs; tot die voorbereiding behoort eenffeest en een zin of hoe Gii het noemen wilt, en behoortdie daartoe niet, dan moet het woord Hooger uit dewoorden Hooger Onderwijs verwijderd worden. Maar iser waarlijk een eigen geest, een eigen zin, die op hetGymnasium behoort te leven en die men op anderescholen b. v. op de Hoogere Burgerscholen niet aantreft,dan is

het wenschelijk, uitzonderingen om redenen daar-gelaten , dat alleen Hooger onderwezenen onderwijs gevenop de Gymnasi??n. Deze zaak, die lijnregt tegen den tijdgeest indruischt, achtik desniettemin pligt, om het Gymnasium te doen worden,wat Gij er van verlangt, als Gij het noemt den voorbe-reidenden trap tot Hooger Onderwijs. Maar het is ook depligt van den Staat, om aan Hooger onderwezenen eenebescherming te geven, evenredig aan het Hoogere, eenebescherming, die althans zeer zeker te pas komt op deinrigtingen, waar dat Hoogere is vertegenwoordigd. Men spreekt tegenwoordig nog wel over dat Hoogere,



??? maar men ziet van de Regering niet uitgaan, ook van dezeniet, dat zij er eenige bijzondere ingenomenheid mede heeft.Het'laatste gedeelte van Art. 16 der nieuwe wet op hetHooger Onderwijs drukt het duidelijk uit: die ge??xami-neerd is in een vak, om het even hoe, en een diplomabekomen heeft, heeft gelijke regten met de zoogenaamdHooger onderwezenen. Ziedaar dus een nivelleren, dat noodwendig de achtingvoor het Hoogere doet dalen; ook hier weder, zooals opvele plaatsen in deze wet, duidelijk vertegenwoordigd.De Tweede Kamer heeft dit niet in de wet gebragt, maar de Regering. Ik ga veel verder, en reken hier op de mstemmingvan elkeen, die de zaak kent. Het Lager Onderwijsheeft zoozeer zijne eigen regten, en, om het met goedgevolg te geven, is zoozeer een eigen geest noodig, datik daaraan eene bijzondere plaats in het onderwijs toe-ken. Voorts erken ik al het praktisch onderwijs alseigenaardig, en wensch ik daarvoor kundige, praktischemannen, mits zij de gave van mededeeling hebben. Maaral het onderwijs, dat uitgaat van zoogenaamde weten-schappen, wensch ik, als weleer, in de handen vangegradueerden. Van mindere achting voor

met gegra-dueerden kan geene sprake zijn, maar ik acht het in hetbelang der maatschappij, dat de Hoogescholen waarach-tige Hoogescholen zullen zijn, en, zijn zij dat, zoo kun-nen zij ook waarachtige doctoren afleveren, en aan de-zulken het geven van onderwijs toetevertrouwen , dat vanwetenschappen wordt afgeleid, is in overeenstemming met eene goede staatsregeling. De mannen, thans aan het middelbaar onderwijs werk-zaam, en daaraan hunne beste krachten gevende, zullenzich voor de toekomst gaarne aan mijne zijde scharen,en van de toekomst spreek ik alleen. Of moest ik mdeze hun steun missen, dan zou ik nog niet duidelijk



??? genoeg gezegd hebben, wat ik onder eene Hoogeschoolversta in het land, waar zij gevestigd is. Voor de kundigemannen van het Middelbaar Onderwijs kan het weinigbezwaar in hebben, een doctoralen graad te bekomen.Zoozeer acht ik de kunde, die den onderwijzer kenmerkt. k. Strafbepaling voor de Onderwijzers, de Meetoren ende Curatoren. Art. 17 en 18. Een hoogst pijnlijken indruk makende strafbepalingen, die in deze wet voorkomen. In dezeArtikelen, b. v. wordt van schorsing gesproken der leer-aren. Ontslag om wangedrag, ongeschiktheid enz. kanonvermijdelijk zijn, en ontslag kan dus, maar toch opkiesche wijze, al of niet, in de wet worden genoemd.Maar schorsing, met of zonder inhouden van het gelde-lijk inkomen, is beneden de waardigheid van zulke docen-ten. In Amsterdam heeft de Gemeenteraad zulk eenartikel van de wet op het Middelbaar Onderwijs toege-past op een voortreffelijk leeraar, die van meening was,dat een verzorger van de school met ongedekten hoofdein die schoolbehoorde te verschijnen: die Raad schorstehem voor eene maand en hield eene maand van zijngeldelijk inkomen in. Hoe is het mogelijk, dat, na zulk eene ervaring, deRegering het ongeoorloofde van

dergelijke bepaling nietheeft ingezien! Welke soort van leeraren zal men beko-men , indien m^n hen om een reden, die na drie maandenvervallen is â€” want zoolang mag de schorsing duren enniet langer â€” voor al de schoolknapen, en zelfs geheelen al openbaar zal ten toon stellen. Mij dunkt, hetongepaste van dergelijken maatregel springt elkeen inhet oog. En in dezelfde wet, waarin strafbepalingenop de onderwijzers gesteld zijn, wordt geen woord gevon-den over hetgene men te doen heeft met ondeugende knapen. Is dit reeds opmerkelijk, nog meer wordt men getrof-fen, zoo men Art. 30 inziet, waar strafbepalingen ver- Â?



??? PU meld zijn voor Curatoren en Eectoren der Gymnasi??n,die weigeren toegang of inlichting te geven aan den In-specteur. Deze beeren kunnen gestraft worden met eenegeldboete van / 25.â€” , en, bij herhaling, van ?’ 50.â€”;in het laatste geval niet of zonder gevangenisstraf vaneen tot drie dagen. Wie kan zijn oogen gelooven, die zulke dingen leest,en wie zijn ooren , die zulke dingen hoort! En welkeliefhebbers zullen zich nu opdoen, om Curator te wordenvan een Gymnasium; eene betrekking, waaraan natuur-lijk geen jaarwedde verbonden is, eene betrekking, enkeldoor mannen van aanzien te vervullen? Wie zal er zichtoe leenen, en wie zal zich onder eene wet willen plaatsen,waarbij men, een eerepost bekleedende, kans loopt, vanin de gevangenis geworpen te worden? Maar onwil, om den Inspecteur intelichten, of hemtoetelaten, is toch mogelijk; inderdaad, zulke gevallenkomen voor. Maar het schijnt toch oneindig beter hier,indien het eene kleinigheid is, de genoemde heeren nietoptesluiten, of, is het eene zaak van belang, hen teontslaan en door anderen te vervangen. Ik wenschte in de geheele wet geen spoor van straf,maar natuurlijk de gelegenheid

opengelaten, om denonwillige uit zijne betrekking te verwijderen. De Regering heeft deze droevige bepalingen in hetConcept opgenomen, en de Tweede Kamer heeft zedaaruit niet verwijderd. 1. Model-Gymnasi??n. Tegen de Gymnasi??n als gemeentelijke instellingenhebben zich in de Kamer stemmen verheven. Een zeergeacht lid (Bijblad pag. 976) wil Rijks model-Gymnasi??nin overeenstemming met hetgeen in de Hoogere Burger-scholen bestaat. Hij voert aan, dat het oordeel vanthorbecke was, ,/Rijks Gymnasi??n, en zoo noodig sub-sidi??n aan provinciale en gemeentelijke.quot;



??? TJit het oogpunt van het onderwijs bestaat er geentwijfel, of het zou verreweg het beste zijn, indien hetgymnasiaal onderrigt gegeven werd van wege dezelfdemagt, die het onderwijs aan de Hoogescholen regelt;maar er zijn ook andere belangen, en ik onthoud mijdus hier van een nader oordeel. Ik mag er echter opwijzen, dat, zoo de Hoogere Burgerscholen het voor-regt hebben. Rijks Model-scholen in haar midden tetellen, datzelfde voorregt zeer zeker aan de Gymnasi??ntoekomt, en, nu dat aan deze is onthouden, het aande Hoogere Burgerscholen behoort ontnomen te worden.Zulk eene ongelijkslagtigheid mag toch in hetzelfde landniet blijven bestaan. Voor Model-Gymnasi??n valt zeker bijtebrengen, datdaardoor voor de gemeenten, die zulke Model-Gymnasi??nniet bezitten, een prikkel bestaat, om ze naar het modelinterigten. Dat naar de nieuwe wet de Gymnasi??n veelte veel aan het persoonlijk inzigt der Gemeenteraden zijnovergegeven, en dat alzoo de nieuwe wet waarlijk geenDorado voor de Gymnasi??n in Nederland opent, is voorelkeen tastbaar. Gemeentelijke Gymnasi??n hangen tezeer af van de periodieke veranderingen, die er in hetpersoneel van

den Raad voorvallen : eene wet is niet instaat, den schadelijken invloed van die veranderingen opde scholen te voorkomen: keuze en aanstelling van per-sonen, boeken, die gebruikt zullen worden, verdeelingder uren van onderwijs, lokalen, subsidi??n dat alles vanplaatselijke besturen te doen afhangen, geeft weinig vast-heid aan de inrigting; en geen Inspecteur ter wereld zalin staat zijn, de nadeelen hiervan opteheffen. Vooral drong het bedoelde lid er op aan, datde niet Gemeentelijke, maar bijzondere Gymnasi??ngelijke regten zouden hebben als de Gemeentelijke,waardoor dan de gelijkheid, in alle zoo wensche-lijk, weder meer op den achtergrond treden zou. En 'fV^



??? zoo schijnt mij het eene voorstel van dezen geachten heer,namelijk het wenschelijke van het oprigten van Model-Gymnasi??n door de Regering, meer of min te strijdenmet de groote vrijheid, die hij aan niet-gemeentelijke,maar bijzondere Gymnasi??n wenscht te geven: eene vrij-heid , waartoe zijns inziens ook de toelating tot de Hoo-geschool zou behooren. Op deze wijze zouden de Model-Gymnasi??n zeer zeker van weinig invloed zijn op hetgehalte van datgene, wat de jeugd op de Hoogescholenaan intellectuele kracht zal medebrengen. Het geachte lid velt geen gunstig oordeel over de be-weegredenen der onderwijzers aan de Gymnasi??n bij hetafnemen van examens; die veronderstelde toegevendheidomtrent eigen leerlingen bestaat niet zoo in de werkelijk-heid; zij is algemeen: ouderen zijn in het algemeen toe-gevend jegens jongeren; maar eene oogluiking bij docen-ten te veronderstellen, die, uit zwakheid ontstaan, totoneerlijkheid leiden zou, is naar mijne ervaring inhet algemeen genomen, niet juist. Ik moet hierbijvragen: waarom dan aan zulke niet eerlijke lieden hetgeven van onderwijs toevertrouwd, en is de ingenomen-heid met eigen leerlingen wel

zoo groot, of heeft eenigonderwijzer zich te schamen, als een zijner discipelenniet weet, wat er gevraagd wordt? Er zijn zoo staandevooroordeelen, en in de zaak van het onderwijs treft menze, opmerkelijk genoeg, welligt meer aan, dan daarbuiten. Ik durf verzekeren; dat de toegevendheid vanonderwijzers jegens hunne discipelen niet grooter is, danvan leden van de Staten-Generaal jegens hunne kiezers. De Minister van Binnenlandsche zaken sprak tegenModel-Gymnasi??n, en voerde daartegen aan, dat de nieuwewet de Gymnasi??n niet geheel en al wil hervormd heb-ben, maar de bestaande inrigtingen wil verbeteren. Ofdit een argument is tegen het oprigten van eenige Model-Gymnasi??n van wege de Regering, schijnt betwijfeld te



??? moeten worden. De Minister noemt intusschen de ModelHoogere Burgerscholen een afschrikkend voorbeeld, om-dat men hierin te snel is gegaan; eene opmerking, dievolkomen juist is, maar die niet in zich sluit, dat menbij de vorming van Model-Gymnasi??n dan niet wat lang-zamer zou kunnen gaan. Het kwaad in de. HoogereBurgerscholen door den te snellen gang ontstaan, wordtdoor den Minister gekenmerkt als een â€žziektequot; en welals een â€žziekte van middelmatigheid.quot; Voorwaar, geengelukkig oordeel over deze nog zoo jeugdige scholen!Maar ik herhaal het: wat minder snelheid en wat meerwijsheid zouden Model-Gymnasi??n toch niet behoevenuittesluiten. De Commissie van Rapporteurs uit de Kamer heeft hetvoorstel gedaan, om het woord gemeentelyJce te laten weg-vallen uit het Artikel, waar over het Gymnasium gehan-deld wordt, zoodat er zou gelezen worden: â€žGymnasi??nâ€žzijn instellingen, voorbereidend tot universitair onderwijs.quot; De heer jonckbloet, die dit voordroeg, meende hier-mede echter niets anders, dan later te beslissen, of deGymnasi??n zouden zijn Rijks, Gemeente of gemengdeinrigtingen. In de nieuwe wet is het

beginsel behouden,dat Gymnasi??n niet' door het Rijk, of de Provincie, maarenkel door Gemeenten zullen worden opgerigt, of instand gehouden; er kunnen intusschen van rijkswege sub-sidi??n worden toegekend. 1) 1) Berst toen het Artikel Gymnasium gedrakt werd, gewerd mij deredevoering van den heer kan ovec hetgeen de wet op het HoogerOnderwijs inhoudt betreifende de Gymnasi??n, te vinden in de NieuweKotterdamsche Courant, 19 Julij 1876, NÂ°. 198. Deze redevoeringverdient gelezen te worden; zij getuigt van uitnemendheid. Ofschoondaarin duidelijk is aangewezen, wat de heer kan het beste acht, heb



??? 2quot;. de drie hoogescholen. (Alt. 35.) In de Nederlanden is men niet vlug geweest rnethet oprigten van scholen voor Hooger Onderwijs. Nadat ik daaruit niet altijd kunnen opmaken, wat hij in ons land en inonzen tijd voor het best uitvoerbaar en het nuttigst houdt. Taal kan men volgens hem niet leeren uit een levende, maar slechtsuit oen uitnemende doode taal. Daartoe brengt hij het Grieksch meerdan het Latijn; maar hij zegt niet, dat de jeugd in ons land meerGrieksch dan Latijn moet leeren. Ook het Latijn acht hij onmisbaar.De terugzetting der letterkunde van de Pransche, Hoogduitsche enEngelsche talen keurt hij blijkbaar af, en acht het ook verkeerd, datbij de komst op het Gymnasium niets van Fransche taal wordt ge-eischt. Goede taalstudie, zegt hij, maakt de logica overbodig; maarhij zegt niet, of de jeugd in het algemeen zoo diep in de studie vaneene oude taal kan doordringen, bij de veelheid van het onmisbare.Is de logica niet daar, om gezond te leeren redeneren, indien ditlangs andere wegen niet voldoende verkregen wordt? Voorts staat deheer kan weinig school-uren voor, en ik heb het voorregt, dat hij metmij op het het cijfer 30 nederkomt, en

huiswerk zeer beperkt wil hebben.Onderwijs in Gymnastiek acht hij aan een Gymnasium onmisbaar, maarwil dat onderwijs gaarne laten overgaan in bewegingen naar vrije keuze. Het onderrigt in geschiedenis en aardrijkskunde en wiskunde staatnatuurlijk bij den heer kan vast, maar van de natuurwetenschappenschijnt hij op het Gymnasium uitsluitend physica te begeeren; over alleandere is zijn oordeel hoogst ongunstig. Hij noemt dat wetenschap,wat op een enkelen grondslag is opgetrokken, en hij sluit elk ordelijkgeheel van weten, elk goed gebouw van weten , buiten den kring derwetenschappen, zoo het niet op em beginsel berust, zooals de leer vanhet licht dit doet. Hierin mag ik dezen heer niet bijvallen; ook nietdaarin, dat hij wetenschappelijk onderwijs in de kennis der natuur aanhet Gymnasium wil gegeven hebben , en zeker niet, dat de physica ,zooals hij die verstaat, aldaar zou kunnen onderwezen worden: voor diephysica is de leeftijd niet rijp en ontbreekt op het Gymnasium denoodige kennis aan wiskunde. Overigens deelt de heer kan menig oordeel mede van kundigemannen over zaken, het Gymnasiaal Onderwijs betreifende, onder anderenvan von

haetmann. Ik mag niet verzuimen te herinneren, dat de heer kaN vrede schijntte hebben met de verwijdering der oude propaedeusis van de Hooge-school. Het geheel, ik herhaal het, behoort gelezen te worden.



??? de Italiaansche en Parijsche scholen reeds 2 eeuwen invollen bloei hadden verkeerd, werd in 1426 te Leuvende eerste Hoogeschool in deze gewesten gesticht. ' Erverliep een geruime tijd, eer de tweede verscheen, endie tweede was de Hoogeschool te Leiden, welke in 1575werd ingewijd, nadat men een weinig vroeger te Goudahet voornemen had gehad, zulk een school aldaar op-terigten. De Leidsche had in het eerst met wederwaar-digheden te kampen, en werd kort na hare oprigting,gedurende het verblijf van Leicester hier te lande, be-dreigd met eene verplaatsing naar Utrecht, welke zij ge-lukkig ontging. De naijver der vereenigde Provinci??n was zeker welde voornaamste reden, dat in de volgende jaren eenbuitensporig aantal scholen voor Hooger Onderwijs inhet leven traden. Leiden, 1575. Franeker, 1585. Groningen, 1614. Deventer, 1630. Amsterdam, 1632. Utrecht, 1636. Harderwijk, 1647. De Franeker Hoogeschool werd in 1811 gesloten; in1815 ontstond daar een Athenaeum, dat in 1844 werdopgeheven. Het Athenaeum te Deventer is voor weinige jaren inde Hoogere Burgerschool opgegaan. De Hoogeschool te Utrecht is door napoleon I op

den22ÂŽ*â„? September 1811 in eene secondaire school veran-derd, maar in 1813 hersteld. Van 1634 tot 1636 waszij Athenaeum. De Hoogeschool te Harderwijk leefde, tot napoleon Ihaar in 1811 ophief; in 1815 werd aldaar een Athe-naeum gesticht, dat slechts tot 1818 bestond. m



??? l??i Noord-Nederland werden alzoo in de jaren tusschen1575 en 1647, dat is in 72 jaar, vijf Hoogescholenen twee Athenaea opgerigt. Van de Athenaea ging ereen te gronde, en van de Hoogescholen, na eerst inAthenaea veranderd te zijn, verdwenen er twee, zoodater bij aanzienlijke toeneming der bevolking, niet meer dandrie Hoogescholen en ?Š?Šn Athenaeum zijn overgebleven. In 1816 zijn in Zuid-Nederland naast de Hoogeschoolvan Leuven, te Luik en te Gent twee nieuwe Hooge-scholen opgerigt, waaraan toen onderscheidene Noord-Nederlandsche geleerden onderwezen hebben, en waarook verscheidene jongelieden van het Noordelijk deel deslands hunne opleiding hebben ontvangen. Vele jarenlater is te Brussel een vrije Hoogeschool gesticht. Het is een onbesliste vraag, of groote dan wel kleineHoogescholen de voorkeur verdienen; en deze vraag isdaarom onbeslist, omdat de een uitgaat van een rustigeen stille opleiding van jonge menschen, en de ander ver-kiest, dat de jeugd zal worden opgewekt door schitterendediscoursen en grootsche inrigtingen. Deze vraag zal alzoowel nooit beslist worden naar den zin van iedereen. Entoch is hier een

goede middenweg aan te wijzen, eenmiddenweg, die in het geheel niet nieuw is: men onder-wijze de jeugd eerst op eene kleine inrigting, waar zijkan worden geleid en geholpen, en men zende haar,wanneer hare studie zekeren graad van zelfstandigheidheeft bereikt, naar eene breedere inrigting, waar zij dankan worden opgewekt tot meer. Zooals wij zagen, heeft men in 1815 de Hoogescho-len van Franeker en Harderwijk niet weder hersteld;maar van deze zijn Rijks-Athenaea gemaakt, die menlater heeft opgeheven, omdat er zoo weinig studentenwaren. De Hoogescholen van Leiden, Utrecht en Gro-ningen werden in 1813â€”1815 op nieuw bevestigd; aandeze drie meende men genoeg te hebben, terwijl twee



??? stedelijke Athenaea, te Amsterdam en te Deventer, wer-den erkend als vrije scholen van Hooger Onderwijs. Het aantal studenten aan de drie behouden Hooge-scholen was te zamen niet grooter, dan hier en daar opeene enkele buitenlandsche Hoogeschool wordt gevonden,die zeker niet tot de grootste behoort; een getal van1200â€”1300â€”1400--1500 studenten wordt op menigebuitenlandsche Hoogeschool aangetroffen, en op de grootstedaarvan nog meer. Op dien grond hebben velen uitgesproken, dat ?Š?Šneenkele Hoogeschool voor Nederland voldoende zijn zou,en er is niemand, die dit kan ontkennen. Tot nu toewas er niemand, die drie voor ons kleine land nietgenoeg achtte, en het zou ook hoogst moeijelijk wezen, omhiertegen gronden aantevoeren. Bij de organisatie van1815 achtte men vier Hoogescholen te veel, en de be-volking van ons land is sedert dien tijd niet zoo toege-nomen , dat daarom thans eene Hoogeschool meer noodigzijn zou; integendeel, de Groninger Hoogeschool bleefook in de latere jaren zoo weinig bevolkt, dat zij tot dekleinste behoort, die ergens gevonden worden. Van die van Utrecht en van Leiden kan gezegd wor-den, dat zij

zamen wedijverden; Leiden had den voor-rang en heette ook eerste Hoogeschool; zij had een 100-tal leerlingen meer dan Utrecht, ook meer Hoogleeraren,en deze werden hooger bezoldigd. Beide steden lagen,nadat er spoorwegen in het land waren, geen twee urenvan elkander, zoodat in waarheid ??f Leiden ??f Utrechtaan de behoefte van het land geheel zou hebben kunnenvoldoen. In het geheele Zuiden des lands was geeneHoogeschool, en die van Groningen met hare kleine be-volking kon waarlijk sedert het bestaan der spoorwegen,om den afstand van Leiden of Utrecht, niet meer noodigworden geacht. Zoo er alzoo sprake zou geweest zijn van opheffing van



??? twee der thans bestaande Hoogescholen, zou niemandzich daarover verwonderd hebben, en dit te minder, om-dat in dien zin veel jaren in het openbaar gesproken is.Eene herziening van het Besluit van 1815, zoo zij voor20, of voor 15 of voor 10 jaren had plaats gehad, zouzonder tegenspraak de opheffing der Groninger Hooge-school ten gevolge hebben gehad, en mogelijk zelfs dievan Utrecht; want daarover is elk Nederlander het eens,dat de Leidsche Hoogeschool, die de oudste is, niet magworden aangetast, omdat hare wording inderdaad eengedenkteeken is van een der roemrijkste feiten uit degeschiedenis van ons Vaderland. Opmerkelijk is het nu, dat in het jaar 1876 niet ?Š?Šnder gronden meer is bijgebragt voor vermindering vanhet aantal Hoogescholen, waarvan men nog kort geledenzoo uitvoerig had gesproken. Wel zijn er thans stemmenin de Tweede Kamer opgegaan, die beweerden, datindien Nederland thans geene Hoogeschool bezat, mener niet meer dan ?Š?Šne moest oprigten ; maar van de sup-pressie van een of twee is behalve door den heer vankerkwijk geen woord meer gerept, en het verdient ernstigeoverweging, welke

gronden hiervoor hebben kunnen bestaan. Eerbied voor het bestaande heeft zeker iets hiertoe bij-gedragen, althans zeer zeker bij de Regering; naar degrondslagen, waarop haar bestuur thans berust, is zij be-houdend, en het moet in de tegenwoordige Regering in-derdaad ge??erd worden, dat zij de hand niet slaat aaninrigtingen, die gewigtige diensten aan het land hebbenbewezen en die door het volk worden op prijs gesteld.In het Noorden is men aan de Groninger Hoogeschool ge-hecht , en men zou aldaar de zwakste der drie zusteren zeerongaarne hebben zien verwijderen. Maar dan had mentoch van Utrecht kunnen spreken, waarop men, zooalsmij van nabij bekend is, in 1848 zeer het oog had ge-vestigd.



??? Onder de argumenten, voor de opheffing van een ofmeer der drie Hoogescholen aangevoerd, behoorde aan-vankelijk bezuiniging. In de welbekende nota van donkercuR??ius, L??ZAC en de kempenaer kwam de suppressie vaneen der drie Hoogescholen als middel van bezuinigingvoor, en, zoolang de koorts-aanval: â€žbezuiniging doorvereenvoudigingquot; voortduurde, was het refrein steeds,dat ?Š?Šne Hoogeschool moest worden vernietigd. Te gelijkertijd werd daarvoor een andere grond aan-gevoerd. Ons land was namelijk te klein, om Hoog-leeraren genoeg te leveren voor drie Hoogescholen; menmoest dan ??f een personeel van onderwijzers aan haarverbinden van een minder gehalte, en dat zou het aan-zien der Hoogescholen niet vergrooten, ??f men zou ver-pligt zijn, van het buitenland intellectuele krachten tevragen, en daartegen was toen menigeen gekant. In den hoogsten bloeitijd der Leidsche Hoogeschoolzocht men juist buiten de grenzen van het Vaderlandkundige mannen, om te Leiden te onderwijzen, maarthans was men daartegen, en, terwijl men inderdaadgeene kundige mannen genoeg in het land meende tevinden, en men te Utrecht, te

Groningen en te Leiden (ookte Amsterdam) Hoogduitsche geleerden tot Professorenberiep, verzetten zich velen hiertegen en klaagden luide.Zelfs onlangs nog in de Tweede Kamer der Staten-Ge-neraal werd het optreden van den heer selenka te Lei-den, in de plaats van den uitnemenden j. v. d. hoeve.Zeer betreurd. Te Groningen en te Utrecht (ook te Am-sterdam) had men Hoogduitsche geleerden in de genees-kunde beroepen. Alzoo: deels de tegenwoordige afkeer van vreemde-lingen in het Hooger Onderwijs, die veelal den vader-landschen zin op onze Hoogescholen niet zouden bevor-deren , deels het verzet tegen de vreemdelingen, die mendesniettemin gekozen had, versterkte de algemeene mee-



??? ning, dat drie Hoogescliolen in waarheid boven onzekrachten gingen; toch wenschte men ze te behouden ,omdat ze er nu eenmaal waren. Zou dit de grond zijngeweest, waarop zich de geheele Tweede Kamer heeftgeplaatst, dan zou zij gebroken hebben met den vroe-geren geest, die uit haar meermalen heeft gesproken, enzou zij zich thans hebben vereenigd met beginselen, diemen gewoon is onder de conservatieven voorop te zetten. Maar er is reden genoeg om aan deze voorstelling tetwijfelen, en het gebeurde met Amsterdam geeft voedselaan het vermoeden, dat men hier over en weder heeftuitgesproken: do ut des. Er zijn nu vier Hoogescholen, die gelijke regten heb-ben, er moet personeel wezen, om te onderwijzen voorvier inrigtingen, waaraan men bij de nieuwe wet eenbreeder bestaan wil verzekeren; er moeten studentenwezen, voor deze vier scholen voldoende. Mag ik vragen: waarom heeft men dan Harderwijk enFraneker voor weinige jaren opgeheven ? Mag ik vragen:van waar zal men nu de intellectuele krachten beko-men , en zal men nu over het inhalen van vreemdelin-gen anders denken, dan men in de laatste jaren

gedaanheeft? Te Amsterdam heeft men aan het Athenaeum ookeen vreemdeling gevraagd, en deze is als een ander, dietot de Utrechtsche Hoogeschool genoodigd was, en eenderde, die te Leiden beroepen was, spoedig weder naarzijn Duitsche vaderland teruggekeerd: drie Duitsche Hoog-leeraren in Nederland beroepen, die slechts zeer kortentijd alhier verbleven zijn. Mag ik vragen: al zijn er ookthans uitstekende Hoogduitsche geleerden aan ons Hoo-ger Onderwijs verbonden, of men meent, dat op hettoetreden van meerderen wel kan worden gerekend ? Ofniet tegenwoordig de Duitsche geleerden in het grooteDuitschland ligtelijk een betere stelling kunnen bekomen,dan in ons kleine land, waar men het Hooger Onderwijs 19*



??? in de laatste jaren waarlijk van regeringswege niet bijzon-der heeft geacht en ge??erd? En zoo het toetreden vanvreemden onmogelijk is, dan vraag ik niet zoo zeer, ofmen voor vier Hoogescholen thans in ons land weten-schappelijke krachten genoeg bezit, maar vooral mannen,die de moeijelijke kunst grondig verstaan, om jongemenschen optewekken en aantevuren , zoodat zij liefdebekomen voor studie en wel voor zulke studie, waar-door zij worden opgeleid tot veerkrachtige en heilbren-gende leden van onze Maatschappij? Leerstoelen bezetten: daarvoor behoeft geen zorg te zijn;maar leerstoelen goed bezetten; mag ik nogmaals vragen,of dit nu wel eene zaak is, die in den tegenwoordigentijd goed wordt verstaan en duidelijk wordt begrepen? Ik zal mij natuurlijk niet vermeten, hier een oordeeluit te brengen over hetgeen tot alle vijf Faculteitenbehoort, welke thans aan onze Hoogescholen bestaan;maar, voor zooverre ik een oordeel vellen mag overhetgeen tot de Faculteit der natuurwetenschappen en totdie der geneeskunde behoort, moet ik in opregtheid ver-klaren ; kennis leeft er genoeg in het land , om voor vierHoogescholen in het onderwijs te voorzien;

maar wanneerer sprake is van onderwijs, zooals ik het opvat en zooalsik het hierboven als Hooger Onderwijs heb geteekend,dan moet ik met de hand op het h art uitspreken: voordrie Hoogescholen, welligt zelfs voor twee, hebt Gij geenemannen genoeg, waarvan Nederland Hooger Onderwijs tewachten heeft, dat den toestand kan verbeteren. Derhalve, ??f vreemdelingen , ??f zooals de Minister vanBinnenlandsche Zaken in de Staten-Generaal voorspeldheeft: de dood van eene der drie Rijks Hoogescholen. Hetis de vraag, welke het eerst aan de beurt is. Een enkel woord nog over hetgeen in de Tweede Ka-mer over het bestaan der drie Rijks Hoogescholen ge-zegd is.



??? Hoogst opmerkelijk is het mij voorgekomen, dat, ter-wijl nog slechts ?Š?Šn spreker in de Kamer het woord ge-voerd had over de drie Hoogescholen, namelijk de heerde vries, en deze zich slechts in dien zin had uitgela-ten , dat hij het behoud der drie Hoogescholen wenschte,de Minister van Binnenlandsche Zaken (Bijblad pag. 1100)de volgende woorden uitsprak: r/lk merk tot mijn ge-f/uoegen en met welgevallen op, dat bij den aanvang van//dit debat niemand is opgestaan, om eene sloopende//hand te leggen aan eene der drie Hoogescholen, die tot//den wetenschappelijken roem van het Vaderland mede-//werken.quot; Hoe kon de Minister toen weten dat andere ledentegen dat behoud geen bezwaar zouden hebben? Natuur-lijk alleen, doordien dit van de zijde der Kamer aanden Minister was bekend gemaakt en wel bekend ge-maakt zonder discussie. Dit sluit alzoo aan de bekend-heid buiten de Kamer, v????r dat zelfs de wet op hetHooger Onderwijs in behandeling werd genomen: hetstond vast, dat de drie Hoogescholen zouden worden ge-handhaafd, en daar een voorstel, om te Amsterdam eenvierde Hoogeschool in het leven te roepen,

reeds gedaanwas, valt het verband tusschen het behoud der drie RijksHoogescholen en de oprigting van een vierde Gemeente-Hoogeschool te Amsterdam duidelijk in het oog, en nie-mand behoeft er meer aan te twijfelen, of deze tweezaken waren v????r de openbare discussi??n in de TweedeKamer tot ?Š?Šn geheel gesmolten. De heer moens herinnert aan de omkeering, die in de-zen heeft plaats gehad; vroeger was het slooping, sloo-ping ! En nu is het behoud , behoud! Maar de heer moensis toch niet gerust en doet duidelijk zien, dat het welmogelijk is, dat men thans het behoud der drie Hooge-scholen wil, om al spoedig een of twee daarvan in kwij-nenden staat te brengen. De heer moens schijnt te be-



??? ip doelen: men wil thans het behoud der drie Rijks Hoo-gescholen , om aan Amsterdam een Gemeente-Hoogeschoolte geven; maar zoo dit laatste doel bereikt is, kan menzeer wel aan Groningen en aan Utrecht de middelen ont-houden, om veerkrachtig te blijven voortleven, en dezealzoo langzaam laten ondergaan. Daarom zegt de heermoens: zult Gij ook de middelen geven, die elke Hooge-school behoeft, om te bloeijen? Zult Gij aan elk een vol-doend aantal Hoogleeraren geven? En hij haalt twee auc-toriteiten uit het buitenland aan, beer en mohl , die zeg-gen, dat zonder een ruim aantal Hoogleeraren, eeneHoogeschool niet bloeijen kan; dat integendeel het aan-zien van vele Hoogescholen is verminderd, omdat mener de middelen aali onthield. De heer moens vreest dit in de toekomst voor de RijksHoogescholen, omdat de Minister wel gezegd heeft, datin het onderwijs der bij de wet genoemde studievakkenzou worden voorzien, maar niet gezegd heeft, dat aanelke Hoogeschool mannen zouden verbonden worden,waarvan iets meer te wachten was, dan dat zij voldoendonderwijs zouden geven. Hier staat de heer moens alzoo op een zuiveren grond;hij wil, dat

de Hoogeschool iets anders zij, dan eeneinrigting, waarop men een studievak onderwijst. Dat de heer moens regt had te vreezen voor het be-houd der drie Rijks Hoogescholen, hetwelk nu door deKamer zoo gaaf is aangenomen, heeft de Minister later'l-nbsp;volmondig erkend, toen tot de Gemeente-Hoogeschool van Amsterdam door de Kamer werd besloten, en deMinister zeide, dat het nu slechts de vraag was, welkeRijks Hoogeschool het eerst zou moeten worden gesloopt. De heer ol??enhuis gratama is er gerust op, dat demeening des Ministers is, de drie Rijks Hoogescholenin alles volkomen gelijk te stellen; op een enkelen Pro-fessor meer of minder in eene Faculteit ziet deze heer niet.



??? De heer van kerkwijk vreest dat er geen intellectu??lekracht genoeg voor drie Hoogescholen zal zijn, en vraagtdaarom aan den heer moens , of hij hem wil ondersteunen,als hij voorstelt: â€žer zijn twee Rijks Universiteiten, eenâ€žte Leiden en een te Amsterdam.quot; Hij zal geen amen-dement voorstellen, zoo het denkbeeld geen ondersteuningvindt. De heer moens neemt de uitnoodiging van den heervan kerkwijk niet aan, gaat alsnu meer dan eenen tredterug in zijne eischen voor de Hoogescholen en zegt,dat het voorstel van den heer van kerkwijk wel nieternstig zal gemeend zijn, omdat er toch geen kans vanslagen is in de Kamer. Waartoe dat nutteloos tijdver-spillen,? zegt de heer moens ; en deze woorden zijn hoogstopmerkelijk en laten geene andere verklaring toe, dandeze: Gij weet, dat de Kamer reeds beslist heeft, zonderopenbaar debat, dat Groningen en Utrecht zullen moetenbehouden worden en dat Amsterdam toch een GemeenteHoogeschool bekomt; hoe kunt Gij dan nu aan mij vragen,of ik met U een geheel anderen weg wil uitgaan? De heer van kerkwijk beaamt de meening van denheer moens stilzwijgend. De Minister laat

nogmaals uitkomen, dat de drie Rijks-Hoogescholen gelijkmatig zullen moeten ingerigt worden,zonder daarom geheel gelijk te zijn; hij zegt, dat zijdrie op elkander gelijkende zusters moeten wezen; welnu,dan kan het onderscheid in de toekomst volkomen worden,uitgezonderd de gelijkenis, want welk onderscheid er tus-schen zusters bestaan kan, is over de geheele wereld bekend. Met ronde woorden zegt de Regering, dat die inrig-ting aan de volgende Regeringen moet overgelaten wor-den, omdat niet alles in de wet kan worden opgenomen.Daarin heeft de Minister volkomen regt, maar het isjuist de vraag, of er niet veel meer in de wet kan op-genomen worden, dan lijsten van vakken, waarin men



??? onderwijzen zal. Deze lijsten hebben natuurlijk niet deallergeringste beteekenis, nu zij op zich zelve staan; menhad zeer goed nadere aanduiding kunnen geven , of al-thans in de debatten duidelijker en sterker kunnen aan-wijzen, wat dan elke Hoogeschool in de toekomst tewachten heeft, om zich daarop later te kunnen beroepen,hoezeer een volgende Regering zich in het algemeenniet stoort aan handelingen van een vroegere. Zooals de wet nu luidt, is de toekomst der drie Rijks-Hoogescholen juist in zooverre verzekerd, als de Ministergezegd heeft, dat het alsnu de vraag blijft, welke derdrie Rijks Hoogescholen het eerst zal worden opgeruimd.De drie zusters, die nu reeds zoo verbazend veel ver-schillen, zullen op elkander blijven gelijken, maar elkeRegering heeft het in de hand, om dat verschil veelgrooter te maken. Terwijl men de eene zuster kostelijkvoedt, kan men aan de twee andere meer en meer voedselonthouden en amputeren van de eene nu en dan eenarm of een been. Meer waarborgen geeft de Minister voor de toekomstniet aan de drie Rijks Hoogescholen, en zooals de doorhem ten slotte goedgekeurde wet luidt, zijn er ook nietmeer waarborgen

mogelijk. Zeer bepaald moeten wij stilstaan bij hetgeen de heerjonckbloet bij deze gelegenheid gezegd heeft. De Ministerhad een oogenblik vroeger het verschil ter sprake gebragttusschen algemeen onderwijs in een vak, en het splitsenvan dat vak in onderdeden, zoodat men meer en meertot het bijzondere afdaalt. De heer jonckbloet maaktvan deze woorden encyclopaedisch en gespecialiseerd. Het zij mij veroorloofd optemerken, dat hetgeen deMinister bedoeld heeft, het algemeene, niet is encyclo-paedisch; eene encyclopaedic kan zelf het bijzondere om-vatten, en eene encyclopaedic is nooit het algemeene,waaronder de Minister niet anders heeft verstaan, dan



??? de fundamenten van het gebouw, waaraan men den naameener wetenschap toekent. De heer jonckbloet betwijfelt, of het algemeeneonderwijs, wat de Minister bedoelt, zal leiden tot dege-lijke zelfstandige studie. Ik mag deze meening van den heer jonckbloet hierte meer ter sprake brengen, omdat ik juist meen, dater geen ander middel is, om opteleiden tot degelijke,zelfstandige studie, dan juist datgene, wat de Ministertegenover het speciale gesteld heeft, en waarover ik dewoorden des Ministers alsnu letterlijk hier invoer: ,/Eeneâ€žquaestie, die niet zoo op eens met ja of neen kan be-â€žantwoord worden, is de vraag, of het wenschelijk is,whet onderwijs te specialiseren of te generaliseren.quot; (Bij-blad pag. 1102). Met deze woorden bedoelt de Minister natuurlijk: zultGij bij de grondslagen blijven staan, of tot het bijzondereafdalen; het eerste mag waarlijk geen encyclopaedischonderwijs genoemd worden, zooals de heer jonckbloetbeter weet dan ik; ik vermoed, dat hij den Minister ver-keerd verstaan heeft. De heer jonckbloet wil het bijzondere en zou ongaarnezien, dat de Universiteit dat karakter verloor. â€” Voortsgeeft hij zeer duidelijk zijne

bezorgdheid te kennen, datde Minister zou bedoelen ?Š?Šne Hoogeschool op breedervoet te brengen en die van Utrecht en Groningen eenkwijnend leven te doen leiden. Hij wenscht alzoo in dehoofdzaak gelijkheid voor alle drie, en met name eenruim aantal Hoogleeraren; b. v. vaderlandsche geschie-denis en vaderlandsche taal- en letterkunde wenscht hijniet aan denzelfden Professor opgedragen te zien. Tegen de meening van den heer jonckbloet verheftzich de heer kappeijne van de coppello , die in het ge-heel geen voorstander is van het voordragen van speci-aliteiten ; die daarin ook het Hooger Onderwijs niet gelegen



??? m acht, maar integendeel in algemeene instructie , zoodanig,dat ik, zoo ik meen, het voorregt heb, in deze hoofdzaakin den heer kappeijne van de coppello een bondgenootte hebben. Zijne keurige woorden mogen hier niet ach-terwege blijven: wWil men eene vertegenwoordiging van//de wetenschap, een wetenschappelijke ark, waarin van//elk soort van geleerden een pracht-exemplaar wordt//bewaard, dan zal men zulk eene inrigting misschien in//Utopia kunnen oprigten; maar wil men inrigtingen van//onderwijs, dan moet men in de eerste plaats denken//aan de behoeften der studenten. De student heeft//leiding noodig. Heeft hij voor zich een Professor, zoo-//als indertijd thorbecke dit was, dan aanschouwt hij//een geleerde, dan begrijpt hij door dat voorbeeld, welke//methode hij volgen moet waarin eigenlijk deware weten-//schap bestaat, en dan vormt hij zich naar dat voorbeeld.quot; Voor geleerden zou ik gaarne lezen karakters, of mannenvan gehalte; maar door den heer kappeijne is niets andersbedoeld. Waarom heeft deze heer in dien zin niet veelmeer in de Kamer gesproken? Waarom hebben zich deheeren tak, smidt, van houten en andere leden derKamer,

die in deze hoofdzaak eenstemmig zijn, ni?Št ver-eenigd, om dit beginsel in de Tweede Kamer te doenzegevieren? Maar helaas! de slag is geslagen, de bijlis gevallen, en het Hooger Onderwijs in Nederland isgedaald tot vak-onderwijs of voorbereiding daartoe. Al wat de heer kappeijne van de coppello in dezengezegd heeft, is zeer behartiging waardig, en zijne woordenbehooren in het Bijblad, pag. 1104, te worden nage-lezen , indien iemand wil weten, hoe aan een Hoogeschoolmoet worden onderwezen. Zou zulk een geest nu niette formuleren zijn geweest, en zou daardoor niet aan deHoogescholen van Nederland een betere toekomst hebbenkunnen verzekerd worden, dan thans het geval is? De heer van den berch van heemstede ondersteunt



??? den heer kappeijne van de coppEllo en zegt teregt:,/dat hij den goeden weg aan de vergadering gewezen,/heeft.quot; Hij voor zich zou ?Š?Šne Hoogeschool wenschen,en dan wel te Leiden. Hij komt er tegen op, dat aanelke Hoogeschool, met uitsluiting der Theologie, 56 Pro-fessoren zouden noodig zijn, zooals men voor elk onzerHoogescholen heeft noodig geacht. De heer jonckbloet stemt toe, dat alles aankomt opde persoonlijkheid van den docent, en zegt dan ook:,/daarom geloof ik ook, dat er zoo weinig Professoren,/zijn, die dezen naam volkomen verdienen.quot; Dit moet hem geheel worden toegegeven. Maar hoehij zeggen kan, dat alles nederkomt op te veel of teweinig, is mij duister. Juist nu, nu er in de Kamersprake was van grondig vormend of tot in het bijzondereafdalend onderwijs; in het laatste kan' men te veel ofte weinig doen en in het eerste nooit genoeg: de besteen echtste onderwijzer vervult, zooals alle menschen, zijnetaak nog gebrekkig. Intusschen was de heer jonckbloet dien dag ongesteld,en van daar welligt, dat zijne gewone helderheid hemtoen begaf. Na deze woordvoering wordt zonder hoofdelijke stem-ming door de

Kamer aangenomen: er zijn, drie BijksUniversiteiten, gevestigd te Leiden, te litrecU en te Gro-ningen. Art. 35 der wet. Men ziet uit het bovenstaande, dat in de Tweede Kamerde vraag, of drie Hoogescholen niet te veel, of teweinig, of voldoende zijn, niet is overwogen. Deze eerstepligt der volksvertegenwoordiging is verzuimd; men heeftverzuimd, in alle andere gewigtige vraagstukken doorte-dringen, en men heeft zich bepaald bij monde der heerenmoens en jonckbloet, om te doen uitkomen, dat menGroningen en welligt ook Utrecht toch niet benadeelenzou. De heer van kerkwijk verklapte het wachtwoord en



??? was waarlijk stout tegenover den heer moens. Trouwensde Minister was ook van oordeel, dat het voorstel vanden heer van kerkwijk , eene Hoogeschool te Leiden eneen te Amsterdam, niet ernstig gemeend was. 3quot;. de theologische faculteit (Art. 41â€”44). Indien er nog mogelijkheid is in deze dagen, verrastte worden door dingen, die men voor onwaarschijnlijk,ja zelfs voor onmogelijk hield, zou men onder ons ver-rast hebben kunnen worden bij de behandeling der wetop het Hooger Onderwijs. De hoofdreden, waarom velenmeenden, dat het Besluit van Augustus 1815 door eenwet moest vervangen worden, was daarin gelegen, datvan Staatswege ' aan de Hoogescholen onderwijs in deGodsdienst gegeven werd, en wel in de Protestantsche.Dat was natuurlijk in tegenstelling met de meer en meertoenemende scheiding van Kerk en Staat, maar ook inflagranten strijd met de bepaling, dat alle Godsdienstigonderwijs van de openbare, middelbare en lagere scholenmoest verwijderd gehouden worden. Wat ongeoorloofdwas in het middelbaar en lager onderwijs, bestond inhet Hoogere, en het is duidelijk, dat dit dan uit hetHooger Onderwijs moest worden

weggenomen; met anderewoorden: de Theologische Faculteit moest van de Hooge-scholen verwijderd worden. Het ging den Protestanten zeer aan het hart, dat ditniet anders mogt wezen. Aanvankelijk kon er geen Pro-testant van hooren, maar door het voortdurend geroepen de consequentie, die ik aanvoerde, berustten er meeren meer in de noodzakelijkheid, zoodat ten slotte, toende Minister heemskerk in zijn projectwet de TheologischeFaculteit geschrapt had en slechts vier Faculteiten hadbehouden, een zoo groot deel van het volk daarmede ( Â?



??? vrede had, dat de vertegenwoordiging hierin met deRegering had kunnen medegaan. Zij deed dat ookaanvankelijk, zoodat men niet meer twijfelde, of deTheologie zou buiten de Hoogeschool gesloten worden.En tot verbazing der aanschouwers is de zaak juist omge-keerd uitgekomen: de Kamer heeft de verworpen Theolo-gie weder in genade aangenomen, en de Minister, diehaar verwijderd had, heeft in hare gracieuse terugkomstonmiddellijk berust en de wet hierin geformuleerd naarde wenschen der Kamer. Door de Regering waren in het concept voorgesteldde volgende Faculteiten: die der regtsgeleerdheid, dergeneeskunde, der wis- en natu??rkunde en der letteren,alzoo vier; de vakken, tot elke Faculteit behoorende,waren toen aangegeven bij de examina.. Daarop is door de Commissie van Rapporteurs eenewijziging voorgesteld: dat hier zou gelezen worden deFaculteit der Godsdienstwetenschap, der regtsgeleerdheid,der geneeskunde, der wis- en natuurkunde en der letterenen wijsbegeerte. De toevoeging van wijsbegeerte tot delaatste is door de Regering overgenomen. Hierop is door den heer van naamen een sub-amen-dement

voorgesteld, strekkende, om het woord â€žGods-dienstwetenschapquot; te veranderen in â€žGodgeleerdheidquot;;en door den heer saaijmans vader een sub-amendement,strekkende, om het woord â€žGodsdienstwetenschapquot; tevervangen door â€žTheologiequot; of â€žGodgeleerdheidquot;. Er isnu in de wet, Art. 41, aangenomen: elk der Universiteitenbevat de volgende Faculteiten : a de Faculteit der God-geleerdheid; b de Faculteit der regtsgeleerdheid; c deFaculteit der geneeskunde; d de Faculteit der wis- en na-tuurkunde; en e de Faculteit der letteren en wijsbegeerte. Om te kunnen vergelijken, welke verandering er alsnu is gemaakt in den bestaanden toestand der Theolo-gische Faculteit, willen wij hier opnemen de vakken van



??? onderwijs in deze Faculteit naar het Besluit van 2 Augus-tus 1815 en naar de nieuwe wet. Wet 1876, Art. 42.in de Encyclopaedie der god-geleerdheid,in de geschiedenis der leer aangaande God.in de geschiedenis der gods-diensten in het algemeen,in de geschiedenis van de Is-ra??litische godsdienst,in de geschiedenis van het Christendom,in de Isra??litische en oud- Christelijke letterkunde,in de uitlegging van het Oude en Nieuwe Testament,in de geschiedenis der leer-stellingen van de Christe-lijke godsdienst,in de wijsbegeerte van de godsdienst,in de zedekunde. Onbevoegd zijnde, om in deze zaak te oordeelen,bepaal ik mij bij de opgave van het medegedeelde, erbijvoegende, dat de Regering geld, dat zij van de Gere-formeerde Kerk heeft, wil geven voor onderwijs in dedogmatiek en andere vakken. De zaak is uit haren aard niet moeijelijk.en vooroplossing zeer geschikt; maar wij menschen, en alzooons geheele geslacht, dwalen onophoudelijk, omdat als-nog een tal van wanbegrippen ons aankleeft. Zonder Godsdienst mist elk menschenleven steun, krachten rigting, en zonder Godsdienst is geen maatschappijdenkbaar. Nu leeft nog vrij algemeen de

dwaling, dat Besluit 1815, Art. 63.Natuurlijke godgeleerdheid.Kerkelijke historie.Gronden der Bijbelsche uit-legkunde.Dogmatiek. Christelijke zedekunde.Homiletieke en pastorale we-tenschap. si



??? Kerk en Godsdienst hetzelfde zijn , en daar de Kerk isingerigt naar de meeningen der menschen en de Gods-dienst in meeningen geen steun heeft, zoo scheidt mende Kerk van den Staat, en neemt men in die scheiding ookmeer of min de Godsdienst op. Hoe meer men dit echterdoet, des te meer ontwaart men zijne geduchte dwaling. Zoo lang de verwarring, dat Kerk en Godsdienst het-zelfde zijn, blijft voortleven, is er natuurlijk aan geenoplossing te denken, en daar de totale opheffing dierverwarring wel nooit te wachten is, en onderwijs zonderopvoeding niet kan gedacht worden, en opvoeding zonderGodsdienst onmogelijk is, zoo blijft er niets anders over,dan dat al het opvoedend onderwijs van het volk uitga, hetLager, het Middelbaar en het Hooger. Dit is de eenigenatuurlijke toestand. Die toestand heeft zijne bezwaren,maar bezwaren, die men kan te boven komen, terwijl eenverzoening op kerkelijk gebied, zoo het mij voorkomt,behoort tot de dingen, die op aarde niet te wachten zijn. De tegenwoordige tijd heeft vrijheid op de lippen,maar dwang in het hart. Hij zegt, de Godsdienstigebegrippen van anders denkenden te

eerbiedigen, en hijdenkt er niet aan, dit te doen. De meerderheid, dat ishet regt van den sterkste, bepaalt hoe het zijn zal, enin de harten van duizenden verwekt die meerderheidalzoo het gevoel van onregt. Men dwingt en men voedtalzoo een onhoudbaren toestand. Zoo ver gaat men, dat men om de kerk uit de scholente houden, er de Godsdienst wil buiten sluiten: dit isechter qf onzin ??f onuitvoerbaar. Wordt het onderwijs aan het volk overgelaten, zookan het zeer wel eenigen tijd terug gaan, maar het zalzich herstellen en na veel strijd zal men eindelijk totzekeren evenwigtstoestand komen, waarmede men tevre-den wezen moet. Een kind kan inzien, dat de tegenwoordige methode



??? een groote dwaling is. De Staat moet aan het hoofdvan het onderwijs staan en den geest en de geheeleinrigting daarvan bepalen. Wat zoudt Gij zeggen, in-dien van staatswege eens Uwe huizen gebouwd werden.Uw di??et werd geregeld. Uwe kleeding werd ingerigt?Dat alles is voor U ondenkbaar. Gij zoudt niet ver-dragen , dat de Staat U voorschreef, wat Gij denken enniet denken moet. Gij hebt volkomen regt, dat Gij denStaat hiertoe onbevoegd acht, maar Gij geeft aan hem ditalles toch in handen , door hem het onderwijs op te dragen. Mij komt het voor, dat voeding en opvoeding van denmensch en van het volk behooren geregeld te worden invrijheid, zooals kleeding en onderwijs. Zoolang het on-derwijs niet door het volk zelf behartigd wordt, zal ergeen einde zijn aan het krakeel, omdat de toestandonnatuurlijk is. Maar, zoolang de Staat zich geroepen acht voor hetonderwijs te zorgen, moet hij zich ook consequent belastenmet het Godsdienstig onderrigt, hetgeen het fundament isvan alle opvoedend onderwijs. Is dit eene dwaasheid enook in een land als het onze onuitvoerbaar, dan wordtmen gedwongen naar het

uitvoerbare uit te zien. Wiekan het onmogelijke mogelijk maken? Dat het Theologisch onderwijs aan de Hoogescholenvoor alsnog verbonden blijft, is mij als Protestant na-tuurlijk hoogst welkom, want Hooger onderwijs zonderGodsdienstig onderwijs is onbestaanbaar. Maar onzeRoomsch-katholieke landgenooten komen er tegen op, omdathet Protestantsche kerkgenootschap in dat onderwijs eengroot deel van zijn voedsel vindt. Zie daar het bezwaar,dat door niemand kan worden opgeheven, tenzij men alhet opvoedend onderwijs aan het volk overlate. Ban, maarook dan alleen komen staatsexamens te pas voor de bedie-ningen, waartoe kundigheden gewigtige vereischten zijn.



??? 4quot;. de vierde hoogeschool te amsterdam. Het verschijnsel, in dit jaar in de beide Kamers derStaten-Generaal gezien, dat er een vierde Hoogeschoolwerd opgerigt in Nederland, terwijl elkeen zegt, dat dedrie, die bestaan, te veel zijn, is eene zaak van zooveelbeteekenis, dat zij ernstig overweging verdient, en temeer, omdat dit is geschied ten gevolge van het dringenvan de belanghebbenden in de gemeente, waarin dieHoogeschool , niet als Rijks-, maar als Gemeente-inrig-ting zal gevestigd worden. Deze zaak, reeds om degenoemde redenen ongehoord, is nog te opmerkenswaar-diger, omdat de Volksvertegenwoordiging daarin het ini-tiatief genomen heeft, en 's Konings Regering haarniet had voorgestaan, maar bestreden heeft, onder-steund door hooggeachte leden van de Tweede Kamerder Staten-Generaal. De Regering boog, zoo hetscheen, tegen haren wil, voor het besluit der Kamer,en zoo kwam de wet tot stand, waarin deze voor Neder-land ongekende aangelegenheid op zoo vreemde wijze isopgenomen. Vrij van elk belang in deze, en toch persoonlijk meerof min in hare wording gemoeid geweest zijnde, wil iktrachten,

niet als Amsterdammer, maar als Nederlander,van hetgeen betrekking heeft op het gebeurde, verslagte geven en mijn oordeel daarbij tevens intevoegen. Ikga hierbij van twee waarheden uit: 1quot;. dat het Athenaeumvan Amsterdam eene hooggeschatte school van HoogerOnderwijs in Nederland was, geacht en ge??erd naar haregroote waarde, zoodat haar bestaan als gemeentelijkeschool door niemand ?Š?Šn oogenblik is betwist, maarintegendeel door velen en ook door mij in de toekomstopregt werd gewenscht, waarvan ik openbaar de bewij-zen gegeven heb (1853); 2quot;. dat er echter, noch voor deze school, noch voor het algemeen belang eenige reden 20



??? bestond, om haar bestaan door bijzondere middelen meerte verzekeren, dan dit reeds verzekerd was, of hareninvloed op het land te vergrooten; en dat aan de drieRijks Hoogescholen zeer groot onregt is aangedaan, dooraan de nieuwe school regten toetekennen, die bij het Re-sluit van 1815 aan de Rijks Hoogescholen waren verze-kerd. Ik begin met een woord uit de geschiedenis. Zooals eenige andere steden van ons Vaderland, heeftook Amsterdam eene Theologische school gehad, gestichtin het midden der lo^' eeuw door eggert; maar dezeschool heeft kort bestaan en is niet de kiem geweest,waaruit zich het Athenaeum heeft ontwikkeld. EenTheatrum Anatomicum, dat onder den beroemden ont-leedkundige en Burgemeester tulp veel aanzien had,heeft evenmin eenig verband gehad met het later opge-rigt Athenaeum. Dit laatste is 57 jaar na de stichtingder Leidsche Hoogeschool ontstaan, in de periode, waarinmen in Nederland wedijverde, om inrigtingen van Hoogeronderwijs tot stand te brengen. Leiden, Franeker enGroningen waren vooraf gegaan met Hoogescholen, toenDeventer in 1630 een Athenaeum oprigtte, en

tweejaren later trad het Athenaeum van Amsterdam inhet leven, inzonderheid om de jongelieden, die eeneHoogeschool wilden bezoeken, wat langer onder denouderlijken invloed te houden, en geenszins, om hetVaderland ten algemeenen nutte te zijn. Die daaraantwijfelen mogt, kan in de geschiedenis van deze inrig-ting dien twijfel zien verdwijnen: een achtingswaardiggetuige, namelijk rooijens, heeft er in 1832 in het open-baar van gezegd bij de viering van het tweede eeuw-feest der Doorluchtige School, â€žGeenszins was het ijdeleroemzucht, welke de Achtbare Regering alhier reeds,/ten jare 1629 op zoodanige stichting bedacht maakte.â€žLiefde tot de letteren ontgloeide niet weinigen van,/derzelver leden; liefde tot de letteren deelde zich toen,



??? ,/zelfs in menig opzigt, verre boven onze zoo hoog ge-//roemde eeuw, gelijk een gelukkige besmetting â€”durfwik haar zoo noemen? â€” aan alle rangen en standenâ€žmede, en geen koopman was er ligt, die voor zijneâ€žzonen, schoon ook tot den handel bestemd, den toegangâ€žtot Rome's en Griekenland's beschaving niet openstelde.â€žWat wonder dus, dat de dubbele Latijnsche school teâ€ždezer stede dikwijls meer dan twaalf honderd kweeke-â€žlingen telde, en jaar op jaar honderdtallen haar verlie-â€žten, die voor de zucht tot wetenschap, in derzelverâ€žborst ontstoken, elders verdere voldoening zochten.â€žReeds verhief zich in al den glans der jongelingsjarenâ€žLeidens naburige Hoogeschool, en derzelver uitstekendeâ€žvernuften boden der bloem onzer jeugd al den rijkdomâ€žhunner geleerdheid aan. Niet alle ouders echter warenâ€žzoo gezeten, dat zij hunne kinderen derwaarts kondenâ€žzenden, of indien al onbekrompener omstandighedenâ€ždit veroorloofden, werd alzoo echter voor den vertrek-â€žkenden aanstaanden koopman de handel van de studieâ€žafgescheiden, terwijl integendeel bij het aanwezen

eenerâ€žhoogere letterkundige instelling in de handeldrijvendeâ€žstad, de alhier voortgezette studie gepast aan den handelâ€žkon ter zijde gaan. Nog iets meer was er daarenboven,quot;en hetgeen nu bij rooijens volgt, betreft het wensche-lijke, om de Amsterdamsche jeugd, die zich beschavenwilde en voor den handel bestemd was, niet van daarte zenden naar eene Hoogeschool, omdat er de zedelijk-heid onder kan lijden. Het is alzoo buiten kijf, dat het Athenaeum te Am-sterdam volstrekt niet is opgerigt tot heil van het land;dat het Athenaeum niet is in het leven geroepen alsuniversitaire inrigting, om voor de hoogste bedieningenin den Staat jonge menschen opteleiden, maar dat hetontstaan is in eene eeuw, toen de beoefening der La-tijnsche en Grieksche letteren in het beschaafd Europa 20*



??? hoog was gewaardeerd, om Amsterdamsche zonen von denhandelsstand meer beschaving bijtebrengen, dan zij op dealdaar gevestigde Latijnsche scholen konden deelachtig icorden. Deze zaak is van groot gewigt en verdient zeer deaandacht. Het blijkt toch, en het zal nader blijkenuit hetgeen hier onder volgt, dat al wat er in de TweedeKamer der Staten-Generaal in het jaar 1876 gezegd isvan de oudheid van het Athenaeum van Amsterdam, alsuniversitaire inrigting, onjuist moet heeten, en het iszeer te bejammeren, dat er niet ?Š?Šn man in de TweedeKamer is geweest, die met de geschiedenis van Amster-dam bekend was, of den moed had, om de waarheidte zeggen. Er was dan ook bij die oprigting geen sprake vaniets anders, dan van uitbreiding van dat onderrigt, watop de Latijnsche scholen toen gegeven werd. Slechts tweeHoogleeraren werden aangesteld, namelijk vossius enbarlaeus, die om hunne Remonstrantsche gezindheid teLeiden niet gelukkig waren: uitstekende mannen intus-schen, die waardig waren, de nieuwe school te doenoptreden. De eerste onderwees letteren, de tweede wijs-begeerte, Welk een treffende tijd!

Welk een gezegendVaderland! Waar men aanstaande handelaars, die op deLatijnsche school in het Latijn en Grieksch zeer geoefendwaren, nogmaals in breederen zin door oude letteren enbovendien door wijsbegeerte tot menschen wilde vormen!Spiegelen wij er ons aan, en leeren wij van onze vaderen,hoe zij gedaan hebben, om zich tot den handel voor tebereiden, en schamen wij ons in deze dagen, dat wijvoor veel hoogere bedieningen in den Staat, een studiumgenerale afwijzen, wat voor die bedieningen onmisbaar is.Maar voegen wij er onmiddellijk bij, dat het Amsterdamsch(!Athenaeum niet voor het Vaderland, maar voor den Am-sterdamschen handelsstand is in het leven getreden. Het was de wensch van Amsterdam, om den grooten



??? HUIG DK groot, dic uit Loevestein ontvliigt heimelijk vanFrankrijk naar hier was teruggekeerd, aan de nieuwe in-rigting te verbinden, en weldra werden onderhandelingenmet den beroemden galilaei aangeknoopt, die toen 71jaren oud was en aan de Staten-Generaal een middel hadaangeboden ter bepaling van de lengte op zee, 1) omhem naar Amsterdam te doen komen, maar geen dieroogmerken werd bereikt. Van de zijde van Leiden zag men deze nieuwe inrig-ting ongaarne en teekende men protest tegen haar aan,maar het baatte niet; het Hof van Holland en de HoogeRaad vonden geen bezwaar in het bestaan van de IllustreSchool te Amsterdam, â€ždaar zy de op te rigten school nieti,als eene eigenlijke Akademie, maar als eene voorbereidendeâ€žoefenplaats aanmerkten'; eene zaak, die in 1876 doorniemand is ter sprake gebragt en toch geheel en al on-misbaar was, om het bestaan van het Athenaeum uit hetware oogpunt te doen beschouwen. Ook uit Zwitserland kwamen bezwaren tegen haar op-dagen uit vrees, dat de Remonstrantsche gezindheid doorvossius en barlae??s aldaar zou bevorderd worden. Eenigen tijd

daarna meende men, dat bij letteren enwijsbegeerte ook wiskunde moest gevoegd worden, enwerd dit onderwijs aan den beroemden hortensius op-gedragen. Eenige jaren na de stichting werden twee Hoogleerarenin de regtsgeleerdheid aangesteld, met name cabeljaauwen R??sius; en weder eenige jaren later blasius in de genees-kunde (1659), waardoor alsnu aan de school meer ofminhet karakter werd gegeven van eene inrigting van Hoogeronderwijs van die dagen. In 1686 werd het eerst van 1) Over deze zaak is gehandeld in de bekroonde prijsverhandelingvan den uitnemenden p. J. H. baudet: Leven en werken van Willemâ– Jamz. Blaeu. Utrecht 1871.



??? LEiiuwEN in de Godgeleerdheid aangesteld, en kort daarnaMORiNus in de Oostersche talen. Een karakter van eene verzameling van Faculteitenhad daarmede het Athenaeum nog niet. De inrigtingen,die te Amsterdam bestonden voor ontleedkunde, heel-en plantkunde, werden eerst later met het Athe-naeum verbonden, en wel in 1754, alzoo 122 jaar nade oprigting van het Athenaeum; zoodat beroemde man-nen, die in deze periode te Amsterdam ontleed-, heel-of plantkunde onderwezen hebben, tot deze inrigting nietbehoorden, hetgeen alweder van gewigt was optemerken,toen in de Tweede Kamer der Staten-Generaal in 1876bij herhaling gesproken werd van het universitair karaktervan het Athenaeum, l) In 1755 werden r??ell en Johannes burman, dietoen buiten de Illustre Schooi ontleed- en kruidkundeonderwezen, dan ook eerst Hoogleeraren van het Athe-naeum. R??ell werd spoedig vervangen door petruscamper, die nu als eerste Hoogleeraar van het Athenaeumin ontleed- en heelkunde moet worden genoemd. De eerste Hoogleeraar in de scheikunde, van rhijn , tradeerst in 1785 aan het Athenaeum op. De genees-

ennatuurkundige wetenschappen aan het Athenaeum dag-teekenen dus eigenlijk niet van 1632, maar eerst van1755 of later. Na van leeuwen, die in 1721 als Hoogleeraar in deGodgeleerdheid overleden was, werd eerst in 1754 cur-teni??s tot zijn opvolger benoemd en was alzoo de God-geleerdheid gedurende meer dan 30 jaren niet vertegen-woordigd. In die periode waren dus slechts leerstoelen 1) Tot deze inrigtingeu behoorden martin koster (1578), sebastiaanegberts (1599), fontanus (1638), nicolaas tulp (1628), joannesdeijman (1654), en de beroemde er. ruijsch, die in 1667 ontleed- enheelkunde onderwees en in 16 85 ook kruidkunde. Deze allen stondenbuiten het Athenaeum, als mede de botanicus Johannes snippendaal.



??? in de regten, in letteren en wijsbegeerte en in de wis-kunde bezet; van Athenaeum kon dus in dien tijd geensprake zijn. Niettegenstaande de ijverige pogingen van twee be-roemde burgemeesters huddp: en wi??sen , was het Athe-naeum meer en meer teruggegaan en op het punt vangesloopt te worden, hetgeen niet anders verwacht konworden van een school, die wel eenige beroemde mannenhad geteld, maar tot 1755 geen organisch geheel wasgeweest. Hij, die de waarheid wil, zal dan ook erkennen, dathet bestaan van een eigenlijk Athenaeum van Amsterdameerst dagteekent van 1755, en dat eerst later zekerevastheid en eenheid aan deze inrigting gegeven is: wan-neer toch in 1785 voor het eerst scheikunde aan eeninrigting wordt onderwezen, dan zijn de vroegere jarenvoor natuur- en geneeskunde zeker niet bijzonder hed-zaam geweest. Camper verliet dan ook spoedig Amster-dam en koos daarvoor Groningen. In de laatste helft der vorige eeuw en sedert dien tijdhebben zich in klimmend aantal beroemde mannen aandie inrigting verbonden, in de eerste plaats in letteren,wijsbegeerte en regten, maar ook in Godgeleerdheid, ge-neeskunde en

natuurwetenschappen , mannen , die Neder-land en alzoo ook Amsterdam tot sieraad strekken: Alexan-der, (kl. school), beijerman, nic. bondt, a. bonn, hendrikbosscha , herman bosscha , j. bosscha , f. v. d. breggen ,joh. burmannus, nic. l. burmannus, petrus burmannussecundus, petrus camper (naar Groningen), van cappelle,cras, p. curtenius, giraud, j. van hall (naar Utrecht), vanhengel (naar Leiden), van kampen , j. m. kemper (naarLeiden), j. van nuijs klinkenberg, koolhaas, j. landt (kl.school), d. j. van lennep, p. j. van maanen, h. c. van derboon mesch, miquel (naar Utrecht), p. nieuw land (Lector,naar Leiden), van reenen, reinwardt (naar Leiden),



??? van rhijn, willem r??ell, rooijens, roor??a (naar Delft),schneevoogt, schultens (naar Leiden), b. sieben, f. snip,g. o. b. suringar (kl. school, naar Leiden), swart,v. swinden, c. a. den tex, thijssen (kl. school), tolllus,ve??h (naar Leiden), voute, de vriese (naar Leiden)',c. vrolik, w. vrolik (naar Groningen), walraven'willmert, wij??tenbach (naar Leiden). Onder deze beroemde namen komen niet voor dieder Hoogleeraren, welke aan het iVthenaeum zijn werk-zaam geweest, maar zich daarvan gescheiden hebben enthans nog leven; ook niet de Hoogleeraren, die thansnog hunne beste krachten aan het Athenaeum wijden,en eindelijk ook niet de Hoogleeraren der Seminari??n,die te Amsterdam gevestigd zijn. Het Athenaeum van Amsterdam had veel voorregten,vooreerst, omdat het vrij was in den volsten zin deswoords; in elk opzigt mogt het heeten eene vrije Uni-versiteit te zijn, dat is te zeggen, dat er vrij onderwijsgegeven en gehoord werd. Graden werden daar niet toe-gekend, maar het geven van graden heeft met het gevenvan vrij onderwijs niets gemeen, en het moet openlijkworden uitgesproken, dat in de latere jaren van Amsterdameen krachtige

stem is uitgegaan, daarop aandringende,dat het geven van onderwijs en het toekennen van gradengeheel en al uit elkander behooren gehouden te worden.De Maatschappij ter bevordering der geneeskunde heeftdit beginsel sterk gedreven, met name de zoodanigen,die het hoogste woord voerden in het Hoofdbestuur dierMaatschappij; deze werden daarin ondersteund door som-mige Hoogleeraren in de geneeskunde van Amsterdam.Het refrein was steeds, dat Amsterdam het toekennenvan graden door de Hoogescholen hield voor verderfelijk. Ik heb deze zaak van hare wording af kunnen nagaan.In 1848 had ik zitting in eene door den Koning be-noemde Commissie ter herziening van de geneeskundige



??? wetten en verordeningen, te gelijk met den heer vansonsbeeck, lid van den Raad van State, godefroi, lidvan de Tweede Kamer, c. b. tilanus en j. van geuns.Hoogleeraren te Amsterdam, g. c. b. surin??ar , Hoogleeraarte Leiden, de la faille. Hoogleeraar te Groningen,van den broecke. Med. Doctor te Middelburg enDoctor blom coster als Amanuensis. In die Com-missie was een voortdurend streven, om het Athe-naeum van Amsterdam in het geneeskundig onderwijsop den voorgrond te stellen en daaraan de regten tegeven eener geneeskundige Faculteit, zooals in het rapportdier Commissie is uitgedrukt, en nader toegelicht ineen Advies, d^X ik afzonderlijk heb uitgegeven (1853).Naar het oordeel van sommige leden dier Commissie,ging ik voor Amsterdam niet ver genoeg, zoodat doorthorbecke, die de kempenaer als Minister van Binnen-landsche Zaken was opgevolgd, aan onze Commissie eenvoorstel werd gedaan, daar zij te groot heette,^ omons te doen inkorten, ten einde met hem, Minister,nader te overleggen. Dat inkorten sloeg op mij: ik wasde warme tegenstander geweest van het plan, om het-geen toen genoemd werd het universitair beginsel,

teschenden; ik waardeerde opregt de uitnemende gelegen-heid, die in Amsterdam bestaat voor praktisch genees-kundig onderwijs, en ik stond in waarheid voor, datdaarvan behoorde partij getrokken te worden; maar ikmeende, dat eene geneeskundige school als zoodanig aande behoefte niet voldeed; dat de geneeskundigen Hoogeronderwijs behooren te ontvangen, en dat tot geen prijsmogt worden losgelaten, dat de geneeskundige Faculteit eenzamenstellend deel der Hoogeschool zou blijven uitmaken. Natuurlijk liet ik mij door den Minister thorbecke opdeze beleefde wijze niet ter zijde zetten, en antwoorddeik: â€žonze Commissie is, blijkens het werk, dat zij gele-//verd heeft aan den Minister de kempenaer, niet te groot;



??? wwordt zij thans te groot geacht, dan kan de Koningf/haar ontbinden, maar geen Minister heeft het regt, haarvkleiner te maken, dan zij is.quot; Thorbecke heeft daarvan in de Tweede Kamer gezegd,dat de Commissie aan hem hare goede diensten gewei-gerd had, hetgeen ik in de Geneeskundige Courant alsonjuist heb geteekend en waarop toen eene polemiek ge-volgd is in diezelfde courant over deze aangelegenheidtusschen de Hoogleeraren tilan??s en van ge??ns, denheer godefroi en mij; uit welke polemiek blijken kan,dat geneeskundig onderwijs de aanleiding is geweest tothetgeen verder is geschied in de zaak van het Athe^iaeumvan Amsterdam. (Zie Geneeskundig Hooger Onderwijs1865, en Advies aan mijne medeleden. 1853). Hieruit is later, onder de leiding van denzelfden hoog-leeraar c. b. tilan??s en met medehulp van de heeren Med.Doctoren blom coster, penn en ali cohen voortgevloeid,hetgeen als geneeskundige wetten in 1865 is in het lichtgetreden. Ten behoeve van den Amsterdamschen geest was degraad van Doctor in de genees-, heel- en verloskunde, aaneene der Hoogescholen verkregen, toen niet meer

voldoendevoor de uitoefening der kunst, maar moesten de studen-ten in de geneeskunde, om het even, of zij den doctors-titel hadden of niet, een praktisch Staats-examen afleg-gen. Dat was de eerste stap op den weg, die later veelbreeder geworden is. Bij de geneeskundige wetten, zoo even genoemd, werdeen nieuwe klasse van geneeskunstoefenaren geschapen,die geene Academische opleiding hadden genoten; zij wer-den artsen genoemd en zouden enkel door Staatsexamensdaartoe de bevoegdheid bekomen. Van hunne opleidingwerd geen woord gerept. Amsterdam rigtte spoedig hare oude geneeskundigeschool in verband met het Athenaeum zoodanig in, dat



??? de aanstaande artsen daar het noodige vonden voor hunneStaats-examens, en deelde werkelijk het onderwijs naardie Staats-examens in. Men wist de Militaire genees-kundige school van Utrecht, die daar bloeide, naar Am-sterdam verplaatst te krijgen: eene school, die daardoorin kwijnenden staat is gebragt. Zoodra nu dit doel bereikt en het gebleken was, datde discipelen, door Amsterdam aan de Staats-examensgeleverd, bij geheele drommen werden weggezonden,kwam men aldaar terug van het beginsel, dat examensen school behoorden gescheiden te zijn. Voor de Hooge-school had men dit beproefd en gedeeltelijk bereikt;maar thorbecke ging niet verder, dan voor gegradu-eerden een praktisch Staats-examen te verlangen. Dithad men te Amsterdam bereikt, en men had welligt ge-hoopt, dat de geneeskundige Faculteiten der Hoogescho-len alsnu dadelijk zouden ledig loopen en dat men zichnaar Amsterdam zou verplaatsen; maar dit gebeurde niet:de zaak bleef ongeveer in den ouden plooi. Deze dubbele teleurstelling van Amsterdam deed daarop middelen bedacht zijn, om den stroom toch naar Am-sterdam te leiden; maar hier was goede raad

duur, en denood klom hoog, omdat de Militaire geneeskundige schoolmeer en meer verliep. Het middel werd gevonden: mentrachtte eene Amsterdamsche meerderheid in de Staats-commissie voor de natuur- en geneeskundige examensplaats te doen nemen, om alzoo het ik alleen verkoopnu voor Amsterdam in volle toepassing te brengen. Maarzulke kunstmiddelen konden slechts nu en dan wordenaangewend en slechts van tijdelijke waarde zijn; het ze-kerst w^as, het regt van examens aan het Athenaeum tedoen toekennen, en dit werd dan ook openbaar als vol-strekt noodzakelijk geacht en meer en meer uitgesprokenin redevoeringen, in bijeenkomsten en in geschriftenverkondigd. De niet-geneeskundigen te Amsterdam , die



??? volkomen tevreden waren geweest met den ouden toe-stand , werden alsnu in het mouvement begrepen, en zie-daar petiti??n, om het regt van graden te mogen schenken. Zoo stond de zaak, toen de wet op het Hoogeronderwijs voor de Tweede Kamer der Staten-Generaalwerd gebragt. De uitkomst is geweest, dat de Amster-damsche leden der Kamer en anderen ondersteunden bevorderd hebben, dat aan Amsterdam eene vrijeHoogeschool is geschonken met het regt van gradu??ren,alles gelijk aan de drie Rijks-Hoogescholen, met dit ver-schil, dat de kosten door Amsterdam betaald worden. Ik heb hier eene korte geschiedemis opgenomen vaneene voor mij lange zaak. en ik was daartoe te meerverpligt, omdat ik niet heb opgehouden te strijden voorhet dusgenoemde universitaire beginsel, tegen Staats-examens, tegen het verkorten der regten van de Hoo-gescholen , om tot de uitoefening der praktijk te leiden;tegen de machinati??n, om de Staats-commissi??n bij voor-keur van Amsterdamsche leden te voorzien; kortom tegenhet drijven van Amsterdam, dat ik meende te zijn onge-oorloofd , ongepast, onwelvoegelijk en indruischende tegenhet

waarachtige belang van het Hooger onderwijs en vande geneeskunde. Ik heb niet opgehouden, daartegengronden aantevoeren in twee brochures, die in 1805 hetlicht zagen, en daarna in eenige artikelen, die het Dag-blad van 's Gravenhage wel heeft gelieven optenemen ,artikelen, die hoezeer ze meestal niet geteekend waren,toch genoeg bekend waren als van mij afkomstig te zijn,en die men in het Dagblad gemakkelijk vinden kan. En zijt gij dan nu niet verslagen, nu Amsterdam ein-delijk heeft verkregen, waarnaar het zoo vele jaren heeftgestreefd, zij het dan ook door middelen, die door uniet. worden goedgekeurd.? Ik heb nooit bestreden dat Amsterdam eene Hooge-school zou verkrijgen, maar ik bestreed en bestrijd de



??? wijze, waardoor zij in dat bezit is geraakt; ik bestrijdalsnog de behoefte, die er bestaat aan een vierde Hoo-geschool in Nederland, en ik acht met den Minister vanBinnenlandsche Zaken, die vierde den dood van Groningenof van Utrecht of van beide; ik bestrijd de vrijheid, .omgraden uit te deelen, zoo men niet is Rijks-inrigting;maar ik bestrijd volstrekt niet, dat te Amsterdam uit-stekend onderwijs zal gegeven worden. Dat werd ergegeven aan het Athenaeum in onderscheidene vakken,en de voortzetting daarvan moet elkeen, die wetenschap-pen lief heeft in Nederland, aangenaam zijn. Ik ga zelfs veel verder en verklaar, daar ik van demeening ben, dat al het opvoedend onderwijs door het volkmoet gegeven worden, eene meening, die ik reeds voor elfjaren openbaar heb verkondigd, dat het goed zou zijn,dat de Hoogescholen langzamerhand door het Rijk aande steden werden overgedragen, om dan daarna te wor-den inrigtingen, door het volk gekoesterd en verzorgd.In dien zin schreef ik aan den uitnemenden heer heems-kerk toen hij, als Curator van het Amsterdamsch Athe-naeum, v????r eenige jaren mij de eer aandeed, mijnoordeel te vragen over een

Hoogleeraar, die voor hetAthenaeum noodig was. In dat schrijven zette ik uiteen,dat onderwijs eene volkszaak is, Lager en Hooger, alleopvoedend onderwijs, niets uitgenomen, en dat ik mijdus zou verheugen, indien het Athenaeum van Amster-dam krachtiger werd, om alzoo den overgang te banenvoor het Hooger onderwijs, van eene Rijkszorg tot eenezorg van het volk te worden. Had Amsterdam zooveel regten als oude inrigting vanHooger onderwijs? Ik heb hier boven reeds twee zakenbesproken: 1quot;. dat Amsterdam de meest beroemde Neder^landsche geleerden in zijn midden heeft gehad; en datde uitstekendste mannen van wetenschap, die Nederlandtot de zijne heeft mogen tellen, deels behooren tot het



??? Athenaeum Illustre; indien men de hier boven genoemdenamen niet acht en eert, namen van Hoogleeraren vandat Athenaeum, is men den naam van wetenschappelijkman onwaardig. Maar ik heb ook aangetoond 2quot;. dat hetAthenaeum Illustre als school van Hooger onderwijs veelheeft gemist, wat aanspraak kon doen gelden. Ik bepaalmij inzonderheid tot hetgeen ik beoordeelen kan , en alzootot datgene, wat betrekking heeft op de natuur- en ge-neeskundige wetenschappen. Deze hebben eerst sederteen zeer korte periode een aanzien van gewigt verkregen ,en waren v????r dien tijd in Amsterdam of niet, of armoe-dig , of slechts door een enkel beroemd man vertegenwoor-digd. Het zij mij geoorloofd, hierop nog een weinig lichtuit de geschiedenis te werpen. Amsterdam heeft altoos Maecenaten bezeten, fautoresen dikwerf uitstekende mannen, die aan het Athenaeumniet verbonden waren. De hoofdstad heeft zich daardoorveel roem verworven. Ik heb reeds van inrigtingen ge-sproken, die vroeger aldaar buiten het Athenaeum heb-ben bestaan en reeds de namen genoemd van tulp,EmjscH, BURMAN en anderen, die in ontleed- en plant-

kunde, buiten het Athenaeum, Nederland tot roem ver-strekten. Men vergunne mij thans de Hollandsche schei-kundigen te noemen, waaronder een beroemd Amster-damsch Hoogleeraar was, terwijl de anderen niet tot hetAthenaeum behoorden. Deze, de uitnemende nicolaasbondt, vereenigde zich in het laatst der vorige eeuw met PAETS VAN TROOSTWIJK, DEIMAN, NIEUWLAND Cn later met g. vrolik tot het doen van scheikundige onderzoe-kingen. Gij meent, in de lokalen en met de hulpmiddelenvan het Athenaeum Illustre ? Gij vergist ?œ: deze warenniet voorhanden; neen, zij vervoegden zich tot Maece-naten, vroegen die om geld en bekwamen het, en deheeren h. en th. hope, six, h. en p. muilman en de smethverstrekten die middelen, zoodat ook hier Amsterdam de



??? eer heeft, maar het Athenaeum aan den uitstekenden bondtniet gaf, wat hij en zijne medearbeiders tot hun doelbehoefden; en kostbaar waren deze onderzoekingen niet. In de eerste jaren van deze eeuw was het niet beter.Ik laat hier een afschrift volgen van hetgeen op de SeriesLectionurn voorkomt van het Athenaeum Illustre te Am-sterdam 1820 en 1825. Ik kies deze jaren, omdat zijzijn uit het begin en uit het einde van mijn studententijdaan de Utrechtsche Hoogeschool. Series Lectionurn et Institutionumquae habentur a Professoribus Illustris AthenaeiAmstelodam. Inde a feriis aestivis anni 1820 ad ferias aestivas 1821. GERARDUS VROLIK Publice: in horto medico aget de viribus plantarum medi-cinalium. in theatro anaiomko partium corporis humanifabricam et usum explicabit.Privatim: exponet Anatomiam, Physiologiam, Obstetriciam,Physicam Plantarum. CASPARI GEORGII CAROLI REINWARDTIabsentis vicem sustinens. HENRICUS WILHELMUS VAN ROSSEM. tractabit Elementa Chemiae. FRANCISCUS VAN DER BREGGEN Com. fil. Privatim: tractabit Pathologiam generalem. Materiem Medicam.Medicinam forensem.JOANNES PETRUS

STEPHANUS VOUTE. Publice: Varios locos e Philosophia Naturali tractat.Privatim: Physicam mathematicam et experiment, exponit.HENDRIK DB HARTOG. Lector in de Wiskunde, Zeevaart- en Sterrekunde, zalDingsdags, Woensdags en Donderdags ten 12 ure in hetKlein Auditorium'in het Nederduitsch lessen geven over



??? Rekenkunde, decimale breuken en logarithmen-getallen ;vervolgens over de Meetkunde en Algebra, het maken dersinus- en logarithmen-tafels; voorts over de platte enklootsche driehoeksmeting, en eenige hoofdeigenschappender kegelsneden, waarin over de beginselen der Sterre-en Aardrijkskunde en de theorie der Zeevaartkunde, enwel inzonderheid over de berekening der lengte op zee;het een of ander stuk echter meer of minder uitgebreid,of wel met bijvoeging van eenige verklaring der zeevaart-kundige instrumenten, naarmate het getal en de lust dertoehoorders zulks zal schijnen te vorderen. Cursus 1825/26. Even als boven. joannes petrus stephanus voute. exponit Mathesin.Physicam. Elementa Psychologiae et Logicae tra dit. gerardus vrolik. In Horto Botanica: Philosophiam tractabit bota-nicam. I : docebit Obstetriciam theoreticam et practicam. Physicam Plantarum. francisous van den breggen. Com. fll. Privatim : tractabit Pathologiam generalem. Materiem medicam. Medicinam forensem. henricus bosscha. Publice: In Theatro anatomico: Partium corporis humani fabricam et usum explicat.Operationes chirurg. de-monstrat variasque institu-endi exponit

methodos. Privatim: tradet Anatomiam, physiologiam. Praxin Chirurgicam. henricus car0lus van der boon mesch. i I â–  Privatim Publice:Privatim



??? PP 321 Privatim: tradet Chemiae doctrinam et historiam. Chemiam Pharmaceuticam, lingua verna-cula, Doctrinae Chemiae usus quoad artes.Historiam naturalem. hendrik de hartog. Woordelijk als in den cursus 1820/21. Uit dit afschrift blijkt ten duidelijkste , dat in de jaren,waarin ik den bloei der Utrechtsche Hoogeschool als stu-dent van nabij heb mogen zien , wel de beroemde g. vrolikeen groot sieraad was voor Amsterdam en er wel zeerkundige menschen onderwezen, maar dat het onderwijsin de natuur- en vooral in de geneeskundige weten-schappen aan het Athenaeum aldaar onvoldoende moestgenoemd worden. Er was dan ook niet aan te denken in die periode,om te Amsterdam in natuurwetenschappen of in genees-kunde breed te worden opgeleid, en, was men in 1754aldaar begonnen, om aan deze omvangrijke reeksen vanwetenschappen eenige aandacht te schenken aan het Athe-naeum Illustre , en had men in 1785 aan die wetenschappenaldaar een weinig meer plaats ingeruimd, in 1819, toenik te Utrecht student werd, kon men te Amsterdam geenvoldoend onderrigt bekomen, om in de geneeskunde dendoctoralen graad te

erlangen, gerardus vrolik zond zijnzoon willem, en maurits cornblis van hall zond zijnzoon herman christiaan van Amsterdam naar Utrecht,om aldaar hunne geneeskundige studie, ook de praktischete volbrengen. Zij zijn uitstekende studenten der Utrecht-sche Hoogeschool geweest. Meer is er niet noodig, om te doen ziep, dat in dejaren 1819 tot 1825 het geneeskundig onderwijs teAmsterdam onvoldoende was. Zoo dachten er in die jaren,een weinig later, ook over twee jongelingen, waaruit, alsw. vrolik en h. c. van hall , voor Nederland beroemde 21 â–  I .'.vo n â– H ' -t'



??? mannen geworden zijn, die hunne woonplaats Amsterdamverlieten , om aan de Leidsche Hoogeschool geneeskundigonderwijs, ook het praktische, te gaan zoeken: mijn uitne-mende vriend j. van geuns, thans Oud-Hoogleeraar te Am-sterdam, en de geniale j. p. heije, die zich in velerleirigtingen in de geneeskunde verdienstelijk heeft gemaakt. Te Amsterdam deed men toen en vroeger en later, alsmen te Geneve deed v????r het jaar 1848, waar men dela rive , plantamour eu anderen in de behoeften vanhet onderwijs uit eigen middelen liet voorzien. Zoo teAmsterdam de kundige voute, en v????r hem de beroemdevan swinden: beiden misten niet slechts lokalen van hetAthenaeum, om hunne natuurkundige lessen te geven,maar moesten ook uit eigen middelen zich alle daartoenoodige. werktuigen aanschaffen. Op deze wijze viel hetAmsterdam ligt, zich den grooten naam toete??igenen vanden eenigen van swinden , die een uitstekend sieraad wasvan Nederland. Zoo ook de beroemde g. vrolik, diebij volslagen armoede van het Athenaeum, uit eigen mid-delen eene kostbare verzameling bijeenbragt, waaruit hijvoor zijn onderwijs de voorwerpen putte: eene

verzameling,waarvan zijn mede uitstekende zoon w. vkolik later voorzijn onderwijs heeft gebruik gemaakt, en welke verza-meling ook door hem zeer is verrijkt. Ik kan uit eigen ervaring nog veel verder gaan en doenzien, dat het Athenaeum van Amsterdam tot voor weinigejaren, in natuurwetenschappen , de plantkunde uitgenomen,een bedroevend bestaan heeft gehad, en dat tot aan deoprigting der Klinische school voor vijftig jaar, het ge-neeskundig onderwijs aldaar ook zeer veel te wenschenheeft overgelaten. Na den dood van h. c. van der boon mescii , in 1831,werd mij de eer aangedaan, door Curatoren van hetAthenaeum te Amsterdam uitgenoodigd te worden, omde ledig geworden plaats te vervullen; ik moest daartoe



??? de inrigting van het scheikundig onderwijs aan het i\.the-naeum komen bezoeken, en zou daarvan des avonds aanCuratoren mijne bevinding mondeling mededeelen. Dieinrigting bestond in een keuken en een paar onbedui-dende vertrekken, behoorende bij een politiehuis in deStaalstraat. In die sombere keuken en niet noemens-waardige kleine vertrekken vond ik niets, geen spoor vanwerktuigen of toestellen, geen glaswerk , geen praeparaten,in ?Š?Šn woord : niets hoegenaamd. Wat er in deze lokalengeweest was, was het eigendom van den Hoogleeraar,en bij den dood van h. c. van der boon mesch, had zijnbroeder a. h. uit Leiden daaruit alles verwijderd en totzich genomen. Dit berigt, des avonds aan de beerenCuratoren van de poll, van reenen, m. c. van hallmedegedeeld, klonk den Heeren vreemd in de ooren; zijwisten niet, dat het benoodigde voor het onderwijs heteigendom van den Professor was, en zij hadden de lokalennooit bezocht. Uit het gesprek bleek, dat er geen geldhoegenaamd voor subsidie gegeven werd, ook niet voorvuur en licht, en het ledig zijn van die gewone huis-keuken was alzoo verklaard. Het jaarlijksch inkomen

vanden Hoogleeraar was 1600 gulden en bovendien de college-gelden , die toen zeer beperkt waren. Ik deed deHeeren opmerken, dat op die voorwaarden niemandzulk eene betrekking kon aanvaarden, want dat scheikun-dige studie, omdat de kweekelingen praktisch moeten ge-oefend worden, geregeld geldelijke uitgaven vorderde;Curatoren vonden dit alles vreemd: het was toch inAmsterdam altoos zoo geweest, als het nu was, en nie-mand had er nog bezwaar tegen ingebragt, en de heervan reenen, de vader van den ge??erden'vice-presidentvan den Raad van State, gaf mij te kennen, dat hij jaren.lang Hoogleeraar aan het Athenaeum was geweest op eenejaarwedde van 1200 gulden. Ik mogt tegen dit alles niets anders inbrengen, dan 21*



??? dat ik onder de beschreven omstandigheden de betrekkingniet kon aanvaarden, want dat, indien alle inkomstenvan den Hoogleeraar voor het onderwijs zouden wordenaangewend, dit op verre na niet toereikend zou zijn,om in de behoefte te voorzien, en dat er alzoo nietsanders overbleef, dan uittezien naar een gefortuneerdman, of, zoo de Heeren wenschten, dat ik komen zou,pogingen aantewenden bij het Stedelijk Bestuur, of bijdequot;Provincie, of bij het Rijk, om de noodige subsidi??nvoor de behoefte der lessen te bekomen. Na eenigeweken ontving ik van Curatoren een schrijven, dat zijdaartoe pogingen hadden aangewend, maar vruchteloos,en dat ik alsnog op nieuw uitgenoodigd werd, op denbekenden voet de betrekking te aanvaarden. Mijn ant-woord, denzelfden dag gegeven, was, dat het aan deHeeren bekend was, dat dit mij onmogelijk was. Alzoo was voor ruim 40 jaar aan het Athenaeumvan Amsterdam schijn noch schaduw van een gelegen-heid, om scheikunde te onderwijzen, en dit verdientte meer opmerking, omdat ik zelf toen als Lector inRotterdam aan eene eenvoudige geneeskundige schooleene zeer ruime en goed onderhouden inrigting hiertoe in

gebruik had.nbsp;' Na mijn bedanken aan Curatoren werd swaet Hoog-leeraar in de scheikunde, en daar het ontslag van voute,die aan het Athenaeum te Amsterdam natuurkunde on-derwezen had, mede zonder inrigting en zonder instru-menten, spoedig hierop plaats had, werd aan swartook de natuurkunde opgedragen, die in de Staalstraat,alzoo de twee groote vakken van onderwijs op zichnam en eenige jaren een waarlijk niet benijdenswaar-dig bestaan heeft geleid. Van armoedige hulpmidde-len voorzien in natuur- en scheikunde, in ?Š?Šn persoonvereenigd, kon zijn onderwijs onmogelijk boeijen, enondervond hij dan ook niet, dan treurige gevolgen van



??? zijne meening, dat goede wil en bekwaamheid in deze allesvermogen. De nabijheid der politie was voor hem nuen dan zelfs het middel, om zijn onderwijs, aan de kli-nisten gegeven, voorttezetten, waarin hij door de ruwheiden baldadigheid zijner toehoorders dikwerf op schrikver-wekkende wijze werd belet. Zoo was toen de gesteldheid van het Athenaeum vanAmsterdam in de twee zoo gewigtige vakken van studie:natuur- en scheikunde, reinwaudt, die scheikunde onder-wezen had, had er geen subsidie voor genoten, en v????r hetoptreden van den kundigen n. c. van dek boon mesch had,na het vertrek van reinwardt naar Indi??, Doctor h. w. vankossem onderrigt in de scheikunde gegeven in een vertrekachter zijn huis, een tuinhuis, mij persoonlijk goed be-kend , zooals men het in Amsterdam in vele tuinen vindt:?Š?Šn enkel klein vertrek, zonder eenige inrigting hoege-naamd, en alweder zonder subsidie. Zoo waren de hulpmiddelen van het AmsterdamscheAthenaeum, v????r ruim 40 jaren, in natuur- en scheikunde,en zoo waren zij sedert zijne oprigting geweest. Maar ik mag nog veel verder gaan. Na mijne promotiein 1825 heb ik mij

eenige maanden te Amsterdam opge-houden , en aldaar de geneeskundige praktijk in het kleinuitgeoefend; ik meende daar de gelegenheid te hebben, omnog veel te leeren, maar deze vond ik er niet, en ikbegaf mij na 7 maanden naar Rotterdam, waar ik toen deoprigting eener geneeskundige school verwachtte. Gedu-rende mijn verblijf te Amsterdam had ik gelegenheid, ommet de toen hoogst gebrekkige ziekenhuizen kennis te maken,waar toen jonge medici zeer dikwerf hun dood vonden. Demiddelen voor het praktisch geneeskundig onderwijs warener toen evenzeer beperkt, als voor het natuur- en scheikundigonderrigt. De Hoogleeraar h. bosscha, die ontleedkundeonderwees, deed mij kennis maken met de zeer armoedigeinrigting, aan het einde van den Kloveniers Burgwal gelegen,



??? den ouden welbekenden stads-toren. Daar werden lijken ont-leed en gewone anatomische lessen gegeven, zooals dat ookin Rotterdam en in andere steden van ons Land weleer plaatshad. Van physiologie was naauwelijks sprake; van praepa-raten voor het anatomisch onderwijs evenmin; eene pathologi-sche verzameling was er niet; in het kort: onderrigt in de eerstegrondslagen der geneeskunde kon er niet gegeven worden. Zoo was dit deel van het Athenaeum in 1825 , toen doorde oprigting der Klinische school en door het toetreden vankundige practici, een begin werd gemaakt van een beterentoestand. Maar v????r dien tijd was Amsterdam, voor zooverde middelen betreft, den Hortus uitgezonderd, in natuur-en geneeskunde bijna in alles arm; ja in hooge mate armoedig. Ziedaar in weinige woorden naar waarheid aangetoond,dat het Athenaeum van Amsterdam als inrigting, voor na-tuur- en geneeskunde, zich niet beroepen mag op eenlanger bestaan dan van een halve eeuw. Thijssen , de uitnemende geschiedkundige en de helderearts, opende het tooneel in het Binnen-gasthuis, en dezemijn hooggeachte vriend werd opgevolgd door een anderenbesten vriend,

jacobus landt; beiden mogten slechts kortwerkzaam zijn. suringar, de oudere broeder, en tilanus devader, wijdden alsnu hunne uitstekende krachten aan devorming van genees-, heel- en verloskundigen, en het isaan deze twee mannen toeteschrijven, en aan hen alleen,dat het praktisch genees-, heel- en verloskundig onder-wijs , dat te Amsterdam kon gegeven worden, op denhoogsten prijs werd gesteld. Zij werden later gesteunddoor lehmann en tilanus den zoon, beide uitstekend. De Klinische school van Amsterdam was op eenmaalniet slechts de beroemdste van het geheele Land, maaroverschaduwde al het Klinisch onderwijs, ook dat derHoogescholen, dat in Nederland werd gegeven. Ik zegKlinisch onderwijs en bedoel daarmede alzoo slechts eengedeelte van het geneeskundig onderwijs. De discipelen,



??? -w 327 die op de lessen van tilanus en surit^gar, verschenenkonden aanvankelijk geene voldoende voorbereiding ont-vangen, maar werden door deze twee voortreffelijke mannenduchtig in de praktijk ingeleid. Van toen af begreepmen teregt in Amsterdam, dat er hulp moest wezen. Dedoor zijn ijver eenige w. vrolik werd van Groningennaar Amsterdam geroepen, en hij gaf aldaar niet slechtsgrondig onderrigt in de ontleedkunde, maar ook m deziektekundige ontleedkunde en vergelijkende ontleedkunde,en arbeidde met ongekende vlijt aan de uitbreiding vanhet reeds zoo schoone Museum Vrolikianum. Ziedaar alweder krachten, door het Athenaeum nietaangebragt. w. vrolik was wel Hoogleeraar daaraan,maar de kostbare verzameling zijns vaders en later vanhem, die voor het onderwijs zooveel heeft bijgedragen, behoorde geenszins daartoe. De groote talenten van mijn hooggeachten vriend j. vangeuns mogten niet ongebruikt blijven, zoodat ook deze aanhet Athenaeum verbonden werd. Hij spande met tilanus ,suringar, w. vrolik, lehmann en tilanus den zoonzamen, om vooral den klinisten eene goede geneeskun-dige opleiding te

verzekeren. Hulpmiddelen werden ooktoen aan het Athenaeum niet in voldoende mate gegeven,integendeel; uit eigen middelen bezoldigde mijn vriendvan^geuns een adsistent, die later, daar w. vrolik zijnekrachten aan de physiologic niet wijden kon, met ditonderwijs werd belast. De Hoogleeraar a. heijnsius vanLeiden heeft in deze betrekking aan het Athenaeum vanAmsterdam zeer groote diensten bewezen. Het natuurkundig onderwijs voor geneeskundigen wasin het eerste deel dier periode, die hier besproken wordt,voor een deel niet voldoende; de beroemde g. vroliknam toe in jaren, en de vriese nam zijn botanisch onder-wijs over. Maar swart, overladen met het overige, konin de behoefte niet voorzien.



??? Er viel dan ook toen niet aan te denken, dat een jong-mensch te Amsterdam zich de zuivere wetenschappender natuur in voldoende mate kon eigen maken, zoodatde beroemde gera.rdus vrolik alweder zijn tweeden zoonAGNiTEs naar Utrecht zond, om aldaar natuurwetenschappente .beoefenen. De heer a. vrolik werd later Ministervan Financien en is thans President-Curator der LeidscheHoogeschool l). Dat de beroemde g. vrolik, die Hoog-leeraar te Amsterdam was, zijne twee zonen naar Utrechtzond, om daar onderwezen te worden in geneeskundigeen natuurkundige wetenschappen, mag in deze dagen nogwel eens vermeld worden, In de eerste jaren van mijn verkeer als Hoogleeraarte Utrecht (na 1840) kwamen nog vele jongelieden uitAmsterdam de natuur- en geneeskundige wetenschappente Utrecht beoefenen. Na den dood van swart werdde zeer kundige en beschaafde matthes met het onderwijsin de physica belast. Aan niemand beter, dan aan hem kondit onderrigt worden toevertrouwd; maar te Amsterdam konmen zich toen nog niet voorstellen, dat de geheele natuur-kunde en de geheele wiskunde niet aan ?Š?Šn mensch kunnenworden opgedragen, zonder

dat het onderwijs er onderlijdt. Amsterdam kan dit nog niet, want de uitnemendematthes is in het jaar 1876, zooals op de Series lectionumte vinden is, alsnog de eenige Hoogleeraar te Am-sterdam in de natuurkunde en in de wiskunde: zoo zeeris het Athenaeum van Amsterdam gereed, om Hooge-school te worden, en zooveel vergt men nog van denkundigen matthes. Maar laat ik voortgaan in hetgeenik begon te zeggen. Na den dood van swart werd de 1) Deze ge??erde naam komt ook voor op de rollen der studentenvan het Amsterdamsche Athenaeum; maar Utrecht mag zich den heerA. VROLIK niet laten ontnemen. Zijne promotie op het eeuwfeest in1836 en de voorrede voor zijne dissertatie verkondigen dit openbaar.



??? heer e. h. von baumhauer gevraagd voor het scheikundigonderwijs. Op eenmaal verkreeg dit laatste een andergehalte, en, als met een tooverslag, werd voor het eerstte Amsterdam scheikunde onderwezen, zooals het be-hoort. Door het vertrek van de vriese naar Leiden,zette miquel zijne zoo krachtige schouders onder hetonderwijs in plantkunde, en de wetenschappen der natuur-en der geneeskunde mogten alsnu heeten, in Amsterdamop waardige wijze vertegenwoordigd te zijn. Niemandkon er zich hartelijker in verheugen dan ik, want hetmeerendeel der mannen , die hiertoe bijdroegen , behoordetot mijne vrienden, zoodat ik niet weet, of ik in dientijd meer bloei gewenscht heb voor het natuur- en ge-neeskundig onderwijs te Utrecht, of voor dat te Amsterdam. De heer heijnsius, mijn oud-leerling, werd op mijneaanbeveling adsistent van mijn vriend van geuns ; voorhet optreden als Hoogleeraar in de scheikunde van denheer b. h. von baumhauer ijverde ik met groote inge-nomenheid, evenzoo voor dat van den voortreffelijkenmiquel in plantkunde; en zoo ver ging mijne belang-stelling, dat ik als Hoogleeraar te Utrecht

ongevraagdmeermalen bij den Burgemeester huidekoper bezoekenaflegde ten behoeve van het Athenaeum van Amsterdam,en onder anderen dezen geachten Burgervader drong,om schneevoogt aan het Athenaeum te verbinden, het-geen tot mijn groot leedwezen eerst zeer laat is geschied. Ik ga alzoo rustig voort in mijn verslag, verzwijgendeechter de namen der mannen, die daarna aan het natuur-en geneeskundig onderwijs verbonden zijn geweest, ofer nog zijn; ik had de grondleggers te noemen van uit-nemend onderwijs te Amsterdam in de praktische genees-,heel- en verloskunde, in de ontleedkunde, in de natuur-kunde van den mensch en in de ziektekunde, in de phy-sica, chemie en botanie. Van dit onderwijs maakten niet vele studenten in de



??? geneeskunde gebruik, maar vooral kweekelingen van deKlinische school, en bij de ineensmelting der Klinischeschool en van het Athenaeum in 1865, bleef het onderwijsaldaar inzonderheid dienstig voor aanstaande geneeskun-digen, die geen Academischen graad begeerden. De beweging ten behoeve van Amsterdam is van ditonderrigt uitgegaan, zooals uit de medegedeelde schetsis gebleken. Het zoogenaamd universitair onderrigt heefter niets mede te maken: het zijn de kweekelingen derKlinische school en later die der Militaire geneeskundigeschool, waaruit het personeel is gevormd, dat aan hetAmsterdamsche Athenaeum zekere kleur van uitbreidingheeft gegeven, zoodat het zijn toegelatenen op eene schoolvan Hooger Onderwijs, geene Muzenzonen. Het Athenaeum,als school van Hooger Onderwijs, is, wat het aantal stu-denten aangaat, gebleven zooals het was. Het aantalProfessoren in de natuur- en geneeskundige wetenschap-pen aan het Athenaeum is wel zeer toegenomen, maarniet ten behoeve van studenten, die er zijn; neen, tenbehoeve van zoodanigen, die alsnog Klinisten moetenheeten, en al w^at er ten behoeve van Amsterdam gedaanis bij de

nieuwe wet, had een plaats mogen innemen,indien er over voorrang van Klinische scholen was ge-handeld; maar bij de zamenstelling van een wet op hetHooger Onderwijs, behoorde dat in geenen deele geschiedte zijn. Of heb ik onregt zoo te spreken? Noem danhet cijfer Uwer wezenlijke studenten, en vraag dan, ofvoor een 150-tal, zooals het Athenaeum kan aanbiedentegenover de drie Hoogescholen , dat alles heeft mogengezegd en gedaan worden, wat voor Amsterdam gezegden gedaan is. Eene alles overhoop werpende Hoogeschool met studenten! Toen NAPOLEON I in Amsterdam audientie gaf, vroegAmsterdam alleen behoud van het Athenaeum. Hij merkteden uitstekenden j. h. van swinden op, en de zaak kon : : ti'r! 1 'ti If i?? (I 1. A kI ll



??? alsnu geacht worden, gered te zijn. Na de herstellingvan ons Land in 1813, toen er zeer beroemde mannenaan het Athenaeum van Amsterdam verbonden waren,sprak er niet ?Š?Šn van het wenschelijke, om aldaar eeneHoogeschool te hebben. Aan roem, aan degelijkheid enuitnemendheid van personen heeft het het Athenaeum vanAmsterdam niet ontbroken tusschen 2 Augustus 1815 en1848, en niet ?Š?Šn van de toen aldaar gevestigde, waar-lijk belangrijke mannen heeft er een woord van gerept,om de Rijks Hoogescholen ten bate van het Athenaeumoverhoop te werpen. Dat kon in een j. h. van swinden,in een g. vrolik, in een d. j. van lennep, in een c. a.den tex, in een j. bosscha, in een w.,vrolik, in eenj. van hall, en in soortgelijke mannen niet opkomen.Hij, die wat is, gevoelt zich ook meer of min zooals hethem toekomt; hij bedelt en vraagt niet en rooft zekerniet datgene, wat aan de zorg van een ander is toever-trouwd. Juist de betere zelfgenoegzaamheid, die de ge-noemde mannen en anderen bezaten, deed hen voortgaanin het geven van uitstekend onderwijs, zonder naar dennaam te vragen van de school, waaraan zij werkzaam

waren. Ik wil echter op deze wijze niet voortgaan, maar lievereen oogenblik nog stilstaan bij de vraag, of het in hetnatuur- en geneeskundig onderwijs te Amsterdam nu allesis ,/pour le mieux dans le meilleur des mondes possibles.quot; In de latere jaren heeft men van het Athenaeum vanAmsterdam in klimmende mate doen uitgaan, dat zijneinrigting in geneeskundige aangelegenheden zoo uitnemendwas; telkens en telkens werd deze zaak ter sprake ge-bragt; aanstelling van nieuwe docenten, splitsing en uit-breiding van het onderwijs. Inderdaad, het scheen, ofte Amsterdam een modelgelegenheid zou worden gescha-pen; en dat men aan het IJ daarvan de meening koes.terde, is mij van nabij bij herhaling gebleken in delaatste 11 jaren.



??? Na de vaststelling der geneeskundige wetten, in 1865,meende Amsterdam, dat er buiten zijne veste geen on-derwijs in geneeskundige aangelegenheden mogt wordengegeven, dat beter was dan het zijne, en in dat ver-trouwen zocht het begiftigd te worden met de toetredingder aanstaande Militaire geneeskundigen , hetgeen helaas !tot groot nadeel der Militaire geneeskunde gelukte. Alsnu meende men ook de Militaire pharmaceuten, diete Utrecht werden opgeleid en voor Nederlandsch Indi??bestemd waren, naar Amsterdam te moeten doen ver-trekken. Deze jonge lieden waren sedert meer dan 30jaren onder mijn oppertoezigt (thans niet meer), en werdente Utrecht goed opgeleid. Van Amsterdam uit ging nueen voortdurend drijven, om deze kweekelingen vanUtrecht ook naar Amsterdam te doen verhuizen. DeMinisters van Koloni??n, die elkander in dien tijd afwis-selden , ontvingen gedurig aansporingen, ook door deTweede Kamer der Staten-Generaal, om aan dezen wenschtoetegeven, en telkens werd natuurlijk deze zaak in mijnehanden gesteld. Ik was alzoo verpligt, mij van naderbijbekend te maken met de gelegenheid, die thans te Am-sterdam

bestond voor pharmaceutische studie en voor alles,wat tot die studie in breederen omvang behoort. Te Utrecht ontvangen deze jongelieden Academischonderwijs, en bovendien onderrigt in drie verschillendeapotheken van drie apothekers in praktische aangelegen-heden. Bij herhaling putte ik mijne informaties te Am-sterdam, over hetgeen daar bestond, uit de beste bronnen,en altoos was de uitkomst, dat waarlijk in dit deel dergeneeskundige studie Amsterdam niet het geringste voorheeft, en dat de opvijzeling van het voortreffelijke aldaar,en al het rumoer, dat daarover in de laatste jaren ge-maakt is, den toets van een naauwgezet onderzoek niet kandoorstaan: de opleiding van het meerendeel der aldaarstuderenden gaat uit van den inhoud van het Staats- ; * 1; . i '



??? examen, en kan alzoo onmogelijk tot goede, grondigestudie leiden. Telkens, bij vernieuwde aanvragen aan den Ministervan Koloni??n van de zijde van Amsterdam, direct of in-direct gedaan, om de genoemde kweekelingen van Utrechtnaar Amsterdam te verplaatsen, heb ik aan de Ministersvan Koloni??n uitvoerig berigt, dat die verplaatsing zeerten nadeele der zaak zou zijn. Ik legde daarbij overde getuigenissen van deskundigen, mij aangaande de Am-sterdamsche inrigting geworden, en tot vier malen be-sloten de genoemde Ministers, deze jongelieden te Utrechtte laten, omdat zij aldaar beter waren, dan te Amsterdam.De laatste maal, nu twee en een half jaar geleden, hadik deze zaak in eene uitvoerige Memorie besproken, en ver-zocht ik, om een einde aan dit ongepast aandringen vanAmsterdam te maken, den toenmaligen Minister, mijneMemorie door den druk te mogen openbaar maken, watdoor den Minister niet noodig geoordeeld werd, en waarinik alzoo moest berusten. Maar ware mijne Memorie inhet hcht gegeven, dan zou menig??en een anderen blikop het Athenaeum van Amsterdam geworpen hebben, danin de laatste

weken is geschied. Hieronder, bladz. 407,vindt men door den Minister de betrekkelijke vruchtenvan het geneeskundig onderwijs vermeld. Van aanspraken voor Amsterdam op eenigerlei onder-scheiding in deze aangelegenheid kan niemand handelen,ook zelfs niet, wanneer wij het oog uitsluitend vestigen ophetgeen het Athenaeum van Amsterdam in de laatste vijftigjaren is geweest; maar zeker niet v????r dien tijd , zooalsuit het bovengemelde ten duidelijkste is voortgevloeid. Den roem van uitstekende Hoogleeraren, die aan hetAthenaeum zijn werkzaam geweest of nog werkzaam zijn,blijf ik hoog aanschrijven; hunne talenten blijf ik zeer ach-ten en eeren, zoo goed als iemand; maar ik vraag, of erin 's Lands belang gehandeld is, door de bekende be-



??? weging te doen uitgaan van het onderwijs, dat in waar-heid tot eene Klinische school behoort; of er goed ge-handeld is, dat lieden van het Hooger Onderwijs zich daaraanhebben gesloten; of het doel goed is, waarnaar menheeft gestreefd; of de middelen goed zijn, die men terbereiking van dat doel heeft aangewend; of wel, dat menaan de belangen van thans levende personen het alge-meene belang ten offer heeft gebragt. De quaestie van het jus promovendi bespreek ik nader,maar handel hier alleen over aanspraken. Amsterdam zegt,aanspraken te hebben. Wat verstaat men daaronder? Naarde Grondwet, zorgt de Staat voor het onderwijs, dus ookvoor het Hoogere, dat is: van wege den Staat zullen erscholen en inrigtingen en onderwijzers zijn in voldoendaantal en van genoegzaam gehalte, om het onderwijs tegeven, en dus ook het Hoogere. Hoe kan hier bijmogelijkheid gehandeld worden over aanspraken van eenstad, ook al had die stad nu eens voor 250 jaar eenbeste inrigting voor Hooger Onderwijs gehad. Waren deHoogescholen tot het doel niet genoegzaam, dan hadAmsterdam kunnen zeggen: r/wij hebben een beste in,/rigting, of zullen die

best maken en willen U gaarnef/helpen, daar Uwe middelen niet toereikend zijn.quot; Zulketaal zou, hoezeer toch zonderling, verstaanbaar geweestzijn. Maar aanspraken, dat woord schijnt mij nu juistonbegrijpelijk te zijn. Beteekent het woord aansprakenvoordeden of voorregten? Maar daarmede heeft niemandbuiten Amsterdam iets te maken. Waar zou het heen, zoo gemeente-belangen of ge-meente-wenschen in gemeente-aanspraken zouden vi'^ordenomgezet, en elke stad zich alzoo zou doen gelden, omde pligten van den Staat geheel of gedeeltelijk over tenemen, pligten, die enkel betrekking hebben op de be-vordering van het algemeen belang? N??ar onze wetten , hebben alle Gemeenten gelijke regten : -i si;-- -'i iquot; Â?â– V â€?t â€?f



??? en gelijke pligten. Komt het der Regering voor, datin deze of die Gemeente deze of die inrigting het bestgevestigd zij, dan vi^ordt daarover gehandeld tusschen deRegering en het Gemeente-bestuur. Zoo is de Munt teUtrecht geplaatst, de Militaire Academie te Breda, dePolytechnische school te Delft, enz. Dat Gemeenten zich aanbieden voor het bezit van eengroot garnizoen, of voor andere voorregten, is reeds on-gepast; want niet het gemeente-belang, maar het algemeenbelang mag hier alleen gelden. Maar als er drie Hoo-gescholen in ons land zijn, die door elkeen, niemanduitgezonderd, gehouden worden voor te veel; als tweevan die Hoogescholen voor de behoefte geheel en al vol-doende zijn, en de Regering meermalen gemeend heeft,een van de drie te moeten opheffen, dan schijnt hetonverklaarbaar, hoe men van wege een Athenaeum, alware het ook 250 jaar uitnemend geweest, aansprakenkan doen gelden. Plaatselijke voordeden mogen hiertoch niet in aanmerking komen, en de zaak wordt tedonkerder, omdat aan een iegelijk bekend is, dat doorde concessie, aan Amsterdam gedaan, na een kort tijds-verloop , een der drie

Lands Hoogescholen zal moetenopgeheven worden. Zoo dat dan Groningen zijn zal,en zoo er waarlijk bij de behandeling der wet op hetHooger Onderwijs tusschen de Amsterdamsche Leden derKamer en de Leden uit het Noorden wederkeerige gun-sten zijn toegestaan, dan zullen de Leden uit het Noordenmet niet veel voldoening op de dagen van Maart enApril 1876 terugzien. Aan den Minister van Binnenlandsche Zaken komt deeer toe, volhardend te hebben ontkend, dat Amsterdamhier aanspraken kon doen gelden, maar hij heeft ookden dood van een der drie Rijks Hoogescholen als onver-mijdelijk aangekondigd, zoo ten deze aan Amsterdambescherming werd verleend; en daar die zaak niet slechts



??? voor deze dagen, maar ook voor de toekomst van veelbelang is; daar bet nuttig is, in hermnering te houden,hoe de Tweede Kamer der Staten-Generaal zich in eenhoogst gewigtige zaak van de teugels van het bewindtijdelijk heeft meester gemaakt, zoo laat ik hier volgen,wat daarover in die Kamer gehandeld is. Van hetgeenelk Lid gezegd heeft, geef ik den korten inhoud, maarmet weglating der namen, ten teeken, dat ik persoon-lijk niemand onaangenaam wezen wil, waartoe ik ookgeen reden heb. De woorden van den Minister geef ikgetrouw terug, zooals die in het Bijblad voorkomen:mij kwam dit noodig voor om het gewigt der zaak. Van de zijde der Kamer is door menig Lid uitnemendgesproken; maar dit heeft niet den geringsten invloedgehad op het besluit der meerderheid. Door verscheideneLeden zijn zaken voorgedragen, die mij eenige moeitegekost hebben, ze in kort bestek terug te geven; ikmeende geen enkel argument onbesproken te moeten laten,hoezeer daaruit herhalingen zijn ontstaan; vele gronden hadmen niet; dezelfde werden dan ook telkens voorgedragen;waar mij dit mogelijk was, heb ik de wederlegging gewijzigd,om de lezing niet te

onaangenaam te doen worden. Het in de Kamer behandelde. Hetgeen met het Athenaeum te Amsterdam in deTweede Kamer is voorgevallen, is uit een algemeen oog-punt van groot gewigt. Een Minister, die conservatiefheet bij uitnemendheid, en den felsten strijd te voerenheeft tegen hen, die zich liberalen noemen, brengt innaam des Konings, een voorstel van wet in de TweedeKamer. Men wil in deze wet eene schending schuivenvan hetgeen de Minister zelf noemt Souvereiniteitsregtenvan den Staat-, men wil, zooals de Minister duidelijk be-wijst, de beste inrigtingen des Rijks, ter bevordering vaneen gemeente-belang schaden, ja met vernietiging bedrei-gen , en de meerderheid besluit toch in den zoo sterk



??? gekenmerkten zin. Blijft nu de Minister staan op deplaats, waar hij stond v????r de gevallen beslissing? Neen;hij laat alles los en buigt zich niet slechts voor het ge-nomen besluit, maar hij formuleert onmiddellijk dat be-sluit der meerderheid en geeft het eene plaats in de wet. Het schijnt alzoo, dat op dien dag het onderscheidtusschen conservatief en liberaal, waarover men onderons zooveel gehandeld heeft, finaal is opgeheven, enaan de meerderheid der Tweede Kamer de magt is ge-geven , om over de gewigtigste aangelegenheden des lands,tegen de verklaarde zienswijze der Regering in, de wetvoorteschrijven. De Minister had hier zelfs niet de gering-ste reserve behouden ten gunste van hetgeen nu wetgeworden is; geen Minister kan sterker verklaren, datiets tegen 's lands belang indruischt, dan hier is ge-schied ; en de Minister van Binnenlandsche Zaken buigttoch voor de meerderheid zoo volkomen, alsof deStaten-Generaal Nederland regeren. Zelfs zegt de Mi-nister niet, dat hij over het ontnemen der Souvereini-teitsregten den Koning moet raadplegen, en den vol-genden dag ook niet, dat hij daarover den Koninggeraadpleegd

heeft. Tot zulk een duren prijs en met het stellen van zulkeen geducht antecedent, is nu de wet op het HoogerOnderwijs gekocht. Wie zal er meer leedgevoel overhebben, dan de Minister van Binnenlandsche Zaken? In de Tweede Kamer is door vier leden een amende-ment voorgesteld: ,/Aan de Gemeente Amsterdam wordtf/toegestaan, het Athenaeum Illustre tot Universiteit inte-wrigten, mits deze voldoe aan al de eischen, in dezeâ€žwetsvoordragt (wet), aan de Rijks-Universiteiten gesteld.r/In dat geval zal deze Universiteit, ten aanzien van def/door haar te verleenen doctorale graden en aftenemenÂ?examens, gelijke regten hebben als de Rijks-Universitei-â€žten.quot; â€” De voorwaarde ga ik hier voorbij.



??? Voor dit voorstel is uit de Kamer aangevoerd, dat erbij de regeling van het Hooger Onderwijs thans tweewegen openstaan, of tabula rasa aanwezig te denken, endan zou de uitkomst wel geweest zijn ?Š?Šn of hoogstenstwee Universiteiten, waarvan eene te Amsterdam. Maarmen staat voor een bepaalden toestand, en, hoezeerniemand, bij volmaakte vrijheid van handelen, er aandenken zou, te Leiden eene Hoogeschool opterigten, zoomag aan deze thans niet worden geraakt. De Tweede Kamer tracht, door de drie Hoogescholente behouden, een nieuwen bloei aan het Hooger Onder-wijs te verzekeren. De tijd heeft alle andere Athenaeain ons land gesloopt, behalve dat van Amsterdam; maarzal dat blijven bestaan, zoo is dat alleen mogelijk, doordaaraan te geven Universiteitsregten. De Commissie vanRapporteurs, zeide men, heeft dit teregt begrepen envoorgesteld, aan Amsterdam Universiteitsregten te ver.zekeren- de Gemeente Amsterdam stelt hierop grootenpriis- dus moet dit in de wet opgenomen worden. DeLven genoemde Heeren hebben dan ook dit amende-ment slechts voorgesteld, om de zaak, die door de Com-missie van Rapporteurs was

ingeleid, op hare regte plaats te brengen.nbsp;, ^ In deze woorden is ongeveer de inleiding van het voor-stel bevat. Eene kleine ontleding moge mij hier wordentoegestaan; vooreerst de twee wegen. Er was mderdaadslechts ?Š?Šn weg, daar wij niet in revolutie verkeeren , endie de waarheid lief heeft, erkent, dat de vraag, diebij de drie Hoogescholen en dus vroeger had moetenter sprake komen in de Kamer, had kunnen worden op-geworpen, of men er meer dan drie behoefde, of menL drie genoeg had, en, zoo ja, of dan de plaatsenLeiden, Utrecht en Groningen goed waren al ot met; enhad men aan drie te veel, of men er dan een of tweezou kunnen missen en welke, en of de een of twee over-



??? blijvende dan al of niet te Leiden, te Utrecht ofte Gro-ningen goed zouden geplaatst zijn; en zoo dit niet hetgeval m??gt wezen, waar dan. Zoo had de zaak in de Tweede Kamer moeten opgevatzijn: dan ware er goed gehandeld. Maar, toen er overde drie Hoogescholen gesproken werd, heeft men ditalles verzwegen, om er over heenstappende met laarzenvan zeven mijlen, Amsterdam later op den voorgrondte plaatsen. Men heeft gezegd, dat, zoo men vrij spel had. Leidenvolstrekt niet, maar uitsluitend Amsterdam in aanmerkingzou komen als plaats eener te vestigen Hoogeschool. Erzijn er, die zoo denken, ook afgescheiden van zooge-naamd politiek belang en vrij van de gemeentelijke enpersoonlijke belangen; maar er zijn er ook velen, diedit bestrijden. Een hoofdstad is niet de rustigste plaats,maar veelal de bewegelijkste, en die ouders zijn dwaas,of erger, welke, zoo zij het voor het kiezen hebben,hunne zonen bij voorkeur zouden zenden naar de grootesteden, om zich daar op studie toeteleggen. Het stu-deren geschiedt in een rustig vertrek veel beter, danop ommibussen en tramways; in een stille straat veelbeter, dan onder het gejoel

der menigte; een overmaatvan koffijhuizen, vari?Št?Šs, comedies en andere zooge-naamde afleidingen zijn ook niet geschikt, rustige studiete ondersteunen; en waar het openbaar leven een grootdeel der aandacht vordert, wordt men ligtelijk van rustigebeoefening van letteren afgeleid. Maar de vraag, ofgrootere of kleinere plaatsen voor Hoogescholen de bestezijn, zou veel breeder moeten worden opgenomen, danwij het hier doen kunnen. Voor mijn deel ontken ikvoor alle Faculteiten, behalve voor de praktische genees-kunde , elk voordeel van een groote stad boven eenkleine, om er een Hoogeschool te vestigen; voor Theologie,regten en letteren levert een groote stad niets hoege- 22*



??? naamd op, behalve eene welligt aldaar bestaande grooterebibliotheek; voor de natuurkunde in al hare rigtingenevenmin, want alle middelen daartoe kan men zich inde kleinste stad gemakkelijk verschaffen; voor de geheelestudie der geneeskunde, het zieken zien buiten gesloten,evenzoo, mits men, indien de stad zeer klein is, zorge,lijken van elders te bekomen. Men kan hieromtrent inmeening verschillen, maar de stellige toon, waarop inde Tweede Kamer is ingeleid, dat eene groote stad voor-rang hebben zou, is te minder goed geplaatst geweest,omdat als bewezen is aangenomen, wat nog bewezen wor-den moest. Zouden wij onze oogen naar het buitenland rigten,dan ware de zaak op eenmaal gevonden. Niet de grootsteHoogescholen hebben het grootste aantal studenten, welhet grootste aantal Professoren; zij vereischen wel demeeste kosten, maar de meeste vruchten werpen zij nietaf; dat doen de middelmatig groote Hoogescholen, nietde allerkleinste, maar toch ook nog de kleinere. Hethangt van de mannen af, die er onderwijs geven, endan van de gelegenheid der plaats en van andere redenen. Voor mijn deel ken ik zoozeer

de goede gevolgen vaneene niet te groote inrigting, dat geene magt ter wereldin staat is, mij van mijne overtuiging aftebrengen. Ikspreek van Nederland, waar men de jongelieden noglang, nadat zij meenen zich te kunnen emanciperen, raaden leiding geven moet. In dit geheele opstel komt hettelkens en telkeiis voor, dat ik voor Nederland grooteHoogescholen verderfelijk achten zou. En van ?Š?Šnegroote Hoogeschool kan geen sprake wezen; wie wil aan?Š?Šne inrigting zooveel van de toekomst verbmden, alshet Land van Hoogescholen te wachten heeft? Die datdeed zou waarlijk niet van wijsheid getuigen. En alzookom'ik juist tot het tegenovergestelde besluit, waartoe men gekomen is bij de inleiding tot het voorstel Ara-



??? sterdam: zeker, zoo men vrij spel had, niet eene enkeleHoogeschool, maar meer dan ?Š?Šn en wel eene te Leidenofte ??trechtof te Arnhem, enz., maar nooit in Amsterdam. Alsnu maakt men in de Tweede Kamer een geduchtensprong; of er al of niet behoefte is aan meer HoogerOnderwijs, dan aan de drie bestaande Hoogescholen kangegeven worden en gegeven wordt; of wel, dat drieHoogescholen thans voor ons Land te veel zijn, daaraanwordt niet gedacht; men had dit ook reeds vooraf bijnastilzwijgend beslist. Maar dit nu op nieuw ter zijdestellende, gaat men op eenmaal handelen over de nood-zakelijkheid, om voor Amsterdam iets te doen, daar hetAthenaeum aldaar anders zou te niet gaan. Mag ik vragen: wat schade voor Nederland, indiendit het geval zou zijn? In de Tweede Kamer had menalleen op 's Lands belang te letten, althans zeker nieteenig gemeentebelang voorop te zetten, tenzij dit ge-meentebelang 's Lands belang was, en terwijl elk Lidder Tweede Kamer middaghelder weet, dat drie Hooge-scholen voor ons land te veel zijn, dat twee voldoende,maar ook onmisbaar zijn, gaat men spreken over eengemeentebelang, verminkt men de geheele

vraag, zietmen 's Lands belang voorbij, stoort men zich niet aan dewelvaart der drie bestaande Lands inrigtingen, maarhandelt men alleen en uitsluitend over het belang vanhet Athenaeum te Amsterdam, en redeneert men in deTweede Kamer aldus: dat Athenaeum kan op den be-staanden voet niet blijven, derhalve moet het de regtenhebben van eene Hoogeschool. Wie zegt, dat het Athenaeum op den bestaanden voetniet blijven kan? En is dat zoo, waarom hebt Gij hetdan in de laatste jaren met zooveel ophef op den bestaan-den voet gebragt? Maar wat is dan die bestaande voet?Gij hebt het oude Athenaeum in 1632 opgerigt voor eenuitsluitend Amsterdamsch doel, eene inrigting, waaraan



??? uitstekende mannen verbonden waren, maar die ook uit-stekend zouden geweest zijn, zoo er geen Athenaeumware geweest, zoo als blijkt uit tulp, ruijsch, burmannen anderen. Mogen er geen uitstekende mannen inNederland meer zijn, dan aan Hoogescholen verbonden?Waarom is Uw Athenaeum thans meer onhoudbaar, danvoor twintig of vijftig jaar? Heeft de nieuwe wet dieonhoudbaarheid in iets vergroot? waar staat dit dan telezen? Het gemeentebelang van Amsterdam brengt alsnog mede, in die grootere stad een school te hebben, omer Aq jonge menschen , die Hoogescholen zullen bezoeken,in de eerste jaren hunner studie de gelegenheid te geven,bij hunne ouders te huis te blijven. Of de schrijver van Beschouwingen over het AthenaeumIllustre en het ondenvijs in Amsterdam, 1861 , regt heeft,dat Amsterdam thans vooral behoefte heeft aan Middel-baar Onderwijs en niet zoozeer aan Hooger, laat ik daar,alsmede wat deze schrijver getuigt over den tegenwoor-digen geest van Amsterdam; maar ik mag niet nalaten,opregt te verklaren, dat ik geene enkele argumentatievernomen heb, waaruit zou voortvloeijen, dat het Athe-

naeum van Amsterdam niet regt goed zou kunnenblijven bloeijen, zonder de regten eener Hoogeschoolverkregen te hebben. Het bloeide in waarheid in vollemate zonder die regten; van waar dan het opgekomenschrikbeeld, dat die bloei niet verzekerd zijn zou? In de Tweede Kamer is hiervoor geen grond hoege-naamd aangegeven: het is daar eenvoudig als een soort vanuitspraak gebragt, maar van gronden is geen sprake ge-weest. Het waren altoos aangenaamheidsredenen en welgemeentelijke aangenaamheidsredenen, die bij de oprigtingvan het Athenaeum en elk jaar na dien tijd even geldigzouden geweest zijn als in het jaar 1876; of liever: thansis er bruikbaar Hooger Onderwijs buiten Amsterdam envoldoend Hooger Onderwijs zonder Amsterdam; derhalve



??? heeft men Amsterdam als Hoogeschool niet noodig, enkan men aldaar het Athenaeum niet langer handhaven,welnu, wat schade, dat het verdwijne? De uitstekendemannen, daaraan werkzaam, vinden te Leiden, te Utrechtof te Groningen ligt een ruimeren en breederen werk-kring, dan zij thans te Amsterdam hebben aan eeneschool met 150 studenten, een aantal, waarover menzich in het buitenland vermaken zal. Zoo is de zuivere en eenvoudige waarheid, maar inde Tweede Kamer is deze waarheid in het geheel nietvoorop gezet. Maar, zegt men. Gij vergeet de uitbreiding, die in delaatste jaren te Amsterdam gegeven is aan het geneeskundigonderwijs. Er is niemand, die dit minder vergetenkan, dan ik; maar dat is niet het Athenaeum van Am-sterdam, dat is de klinische school, die in Amsterdam be-stond tot v????r elf jaar, en die men aldaar aan het Athe-naeum verbonden heeft, eene school, die zeker uitbreidmgaan het Athenaeum heeft gegeven, maar waarop toch, zooer sprake is van eene Hoogeschool naar de behoefte, metde aandacht mag worden gevestigd. Het is eene school,die, zoo zij blijven zou in haar tegenwoordigen toestand,te Amsterdam een

Hoogeschool zou geven, die zich ver-toonen zou als een wetenschappelijk ligchaam en weten-schappelijke extremiteiten, maar met een geweldig klmischgeneeskundig waterhoofd. Niemand heeft U gevraagd,zulk eene monstrueuse school te scheppen, en nu Gij datgedaan hebt, moet men dan daarom hooren in de TweedeKamer der Staten-^Generaal, dat Gij op den bestaandenvoet niet blijven kunt? Dan zou mijn, antwoord zijn:steek een trois-quarts in de fontanel van het ongelukkigewaterhoofd, en Gij hebt weder een Athenaeum, dat,zooals het deed, met roem zal voortleven. Men versta mij hier wel en verminke mijn voorbeeld niet: ik bedoel, dat het geneeskundig onderwijs thans



??? aldaar tegenover dat der andere Faculteiten staat, als degrootte van een waterhoofd tot de grootte van het ligchaamvan het kind, dat het draagt. Daarover kan geen verschilzijn. Overigens betwijfel ik zeer de nuttigheid van veel vanhet onderwijs in dat speciale, dat aldaar in de geneeskundegegeven wordt voor goede medische opleiding, eenigezeer weinige hoofdspecialiteiten uitgenomen. Amsterdamzou ons op die wijze terugdrijven tot den tijd der steen-snijders en uroscopen, en wat men daarvan in het buiten-land doet, regtvaardigt volstrekt niet, zulke dingen inhet goede Nederland overtebrengen. Maar deze zaak behandel ik hier ouder, en spreek nog-maals alhier uit, dat ik geene andere redenen vernomenheb, waarom van het Athenaeum te Amsterdam eeneHoogeschool zou moeten gemaakt worden, dan ego??stische,hetzij persoonlijke, hetzij in den trant van eene gemeente-stem , hetzij ook gekant tegen algemeene belangen, of inhet bijzonder ingerigt, om de tegenwoordige Regeringeen groote fout te laten begaan. De Commissie van Rapporteurs, die het eerst dezezaak heeft ter sprake gebragt, heeft evenmin als de vierheeren,

hierboven aangewezen, eenigen grond van alge-meen belang voor deze gewigtige zaak bijgebragt. Hethoofdargument is: de gemeente Amsterdam stelt 'een Hoo-geschool in haar midden op hoogen prijs. Het â–  is altoos datzelfde aangenaamheids-argument: deMinister van Binnenlandsche Zaken zou ook hiervan, alsvan het niet meer geldig zijn van getuigschriften, kunnenzeggen, dat het een jus novum is. Maar de hemel be-ware ons dan, dat het bij dezen trek van Amsterdamnaar eene Hoogeschool blijve, het zou wel in zooveelsmaak kunnen krijgen, dat men aan zijne begeerte moeijelijkzou kunnen voldoen. Na de bovengenoemde inleiding, waarover wij onsoordeel gegeven hebben, is in de Tweede Kamer opge-



??? merkt, dat Amsterdam het regt heeft, om eene Hooge-school opterigten, maar dat het er op aankomt, aan dezegemeente het regt toetekennen, om graden te geven. Ditonderscheid is mij niet duidelijk; aan het Athenaeumwerd immers Hooger Onderwijs gegeven, en in zooverrewas het Athenaeum eene Hoogeschool; maar onder onsverstaat men juist onder Hoogeschool eene zoodanige,waaraan ook het regt van graden te geven verbonden is,en hoezeer de redactie van het bovengenoemde amen-dement eenigszins anders had kunnen zijn, moest tochmeer of min in den zin van dat amendement de zaakworden uitgedrukt, zoo men die verlangde. Een Lid wenschte vooraf bepaald te hebben, of ookandere Gemeenten, dan Amsterdam, hetzelfde regt zou-den hebben. Een regt, dat aan ?Š?Šne gemeente gegevenwordt, niet ter bevordering van 'sLands belangen, maaruitsluitend ter bevordering van de belangen dier Ge-meente, moge aan meer Gemeenten worden toegekendbij dezelfde wet, mits het dan ook in die wet wordeuitgedrukt. Of waar blijft anders de gelijkheid voor dewet, die in het Nederlandsche Staatsregt zulk eene ge-wigtige bepaling is?nbsp;^ Voor

Amsterdam wordt echter hier gaarne eene uit-zondering gemaakt, omdat het reeds een roemrijk Athe-naeum heeft; maar er worden hier verward: oprigtingvan een school en regt, om graden toetekennen; elkeGemeente zou, onder zekere bepalingen, een school kun-nen oprigten voor Hooger Onderwijs; Amsterdam hadvan dat regt gebruik gemaakt en had het Athenaeum;maar een hemelsbreed daarvan onderscheiden zaak is, datnu aan Amsterdam het geven van graden zou wordentoegekend; geene andere gemeente had of bekomt datregt, en nu er sprake is van het aan Amsterdam teschenken, schijnt het mij billijk, (maar slechts uit hetoogpunt van gelijkheid der gemeenten) datzelfde regt,



??? natuurlijk onder dezelfde voorwaarde, aan andere ge-meenten te geven, die het wenschen. Nu dit niet geschiedis en dit beginsel niet in de wet is uitgedrukt, is er eenprivilegie gegeven aan Amsterdam, en een spreker in deKamer vindt dit best om de zonderlinge reden, dat Am-sterdam een school heeft. Volgens hem zou dus ookDeventer, zoo het het Athenaeum had behouden, het regthebben moeten verkrijgen, om Academische graden te geven. Zeer zeker verdient dit teregt den naam van jm novum;Amsterdam had meer dan 2 eeuwen eene school, maarin die 2 eeuwen meende niemand, dat het daarom ookhet regt moest hebben, graden te verleenen. Thans heeftAmsterdam nog diezelfde school, en, naar het nieuweregt van 1876, komt aan die school het geven van gradentoe. Ik zou met bescheidenheid wel wenschen te vragen,of het niet goed zou zijn, dat nieuwe regt bekend temaken, opdat men wete, waar men aan toe is. Dezelfde spreker gebruikt de volgende woorden: //deII Hoogeschool te Groningen heeft zoo aanstonds het geluk//gehad er stilletjes doorteglippen.quot; Hier is vooreerstmerkwaardig het woord geluk, ten andere het

woorddoorte^ippen, en ten derde het woord stilletjes; en nadit te hebben opgemerkt, mag ik voortgaan. Hij vraagt://Is het nu wenschelijk, nog een vierde Hoogeschool te//Stichten?quot; V????r alles wenscht hij regt en billijkheid,voor alle gemeenten, en zijne woorden verdienen behar-tiging. Ik wil bij deze gelegenheid een weinig vooruitzien. Is het het voornemen der Regering en der TweedeKamer geweest, om het Hooger Onderwijs langzamerhandop de schouders der gemeenten overtedragen, en heeft nie-mand gezien, wat mogelijk te wachten is ? Van vier Hooge-scholen zijn er twee, en zeker ?Š?Šn te veel, derhalve zal er?Š?Šn, of zullen er twee van de vier in een toestand gera-ken , dat men haar zal willen opheffen. V????r dit geschiedtmet de Rijks Hoogescholen, zullen de gemeenten, stel



??? Groningen, of Utrecht, of beiden, geldelijke bijdragenaanbieden tot het onderhoud der haar dierbare Hooge-school. Nu van Amsterdam een geducht geldelijk offeris aangenomen ter onderhouding van eene Hoogeschool inzijn n??dden, kan men aan de gemeenten Groningen enUtrecht niet weigeren, zulk eene bijdrage te leveren, of,weigerde men dit, dan zou dit waarlijk weder geene ge-lijkstelling der gemeenten zijn. Zoo doende dan zullen de gemeenten Groningen ofUtrecht, of beiden meer en meer geldelijke offers moetengaan brengen aan het behoud harer Hoogescholen, enten slotte zal dus hetgeen, in 1876, aan Amsterdam istoegekend, daarop uitloopen, aangezien Groningen nochUtrecht zijne Hoogeschoor zal loslaten, dat beide inrig-tingen zullen worden gemeentelijke, en dan zal er eenconcours bestaan tusschen de stedelijke kassen van Am-sterdam, van Utrecht en van Groningen. Dat Leidenals eenige Rijks-inrigting dan nog eenigen tijd zal wordengehandhaafd, is te wachten, maar langzamerhand zal hetLeiden ontzet welligt eenigszins minder hartelijk wordenaangeheven, dan thans nog het geval is, en de Lands rege-ring van die aanstaande dagen

kan dan niet zonder grondaanvoeren: het Hooger Onderwijs is bijna geheel in dehanden van de gemeenten Gromngen, Utrecht en Am-sterdam, de gemeente Leiden behoort ook iets te doen,en dan nog een stap, en... het Hooger Onderwijs staatbuiten de zorgen der Regering. De schildering, die ik daar gaf van eene mogelijke toe-komst, schijnt mij niet onjuist. Voor mijn deel heb ik ergeheel vrede mede, want meer en meer kom ik tot de over-tuiging, dat het onderwijs volstrekt geen regeringszaak is;maar zulk een stilletjes wegglippen van eene tegenwoordigzoozeer gewaardeerde aangelegenheid, is toch niet zooalshet behoort. En dezelfde Leden der Kamer, die zoo hoogin top de woorden hijschen, dat al het onderwijs van de



??? Regering moet uitgaan, bereiden toch stilletjes voor, datde gemeenten het zullen overnemen. Amsterdam rekentdaarbij op een volkomen triomf, omdat het zooveel mid-delen meer heeft, dan Groningen, Utrecht en Leiden;maar Amsterdam vergeet, dat een enkel besluit van dengemeenteraad over vijf, over tien, over vijf en twintigjaren vireder voldoende is, om te verklaren: die nieuweHoogeschool geeft aan de Stad geen voordeel genoeg,dus heffen wij haar op. Dat alles wordt thans voorbij gezien, want de regelgeldt: apres nous le d?Šluge. Dit een en ander ligt voorelkeen, die een weinig verder denkt en ziet, in de wetvan 1876 besloten. Een ander vinde haar best: ik be-klaag haar bestaan. Er is in de Tweede Kamer opgemerkt, dat er geensprake kon zijn van schending van regten van andere in-rigtingen ; maar daarover is ook niet geproken, en daar-over hon niet gesproken worden, omdat er buiten dedrie Rijks Hoogescholen geene andere inrigtingen zijn;maar er zijn wel zeer vele gemeenten in ons Land, en hetis zeker eene schending van het regt van alle gemeenten,op ?Š?Šn na, indien men aan die ?Š?Šne gemeente het regttoekent, om eene

school van Hoogere orde in haar middente hebben en men het aan alle andere gemeenten onthoudt. Het schijnt mij toe, niet uit het oogpunt van alge-meen belang, maar uit dat van gelijkheid van regt, dataan eene enkele gemeente geene voorregten mogen wor-den toegekend, met buitensluiting van alle anderen, in-dien voor dat buitensluiten geene onwrikbare grondenzijn aantevoeren. Zulhe gronden heeft niemand voor Amster-dam genoemd, en uit dit oogpunt meen ik dan, dat eronregt gepleegd is. Waarom zou b, v. Rotterdam, datover zoovele middelen beschikken kan, niet binneTi kor-ten tijd het verlangen kunnen uitdrukken, een Hooge-school opterigten ? Het kan zeker dat regt vragen; maar



??? in de wet op het Hooger Onderwijs is die vrijheid nietuitgedrukt, en stilletjes zal zulk een wensch van Rotter-dam of van eene andere stad zeker niet worden inge-willigd. Zou het niet gebeuren, al waren er ook geeneredenen voor bijtebrengen, dan enkel het verlangen dergemeente, zoo zou het tegenover hetgeen thans aan Am-sterdam geschonken is tegen de algemeene belangen in,onregt zijn. Of Amsterdam een Athenaeum gehad heeft,al of niet, doet niets ter zake; dat Athenaeum is inge-rigt voor eigen profijt en heeft daaraan voldaan; hetheeft ook beroemde mannen in zijn midden geteld entot het algemeen belang bijgedragen; maar het is onnoo-dig geweest, zooals het dit nog is, want van de vijfHoogescholen, die in Nederland waren, zijn er in dezeeeuw twee verdwenen: Harderwijk en Franeker. EeneHoogeschool te Amsterdam was dus voor het belang desLands in deze eeuw niet noodig, en is het nog niet. In de Tweede Kamer is door de voorstanders van hetvoorstel bijna geen woord gezegd van het bezwaar, datik reeds genoemd heb, dat een caprice van den gemeen-teraad van Amsterdam het bestaan der nieuwe Hooge-school op eenmaal kan

vernietigen. Men zegge niet, datdie Raad daartoe niet ligt zal overgaan: daarvoor zijngeene waarborgen in deze wet gelegd, en deze warendaarin ook niet te leggen; het Athenaeum van Amster-dam is voor ruim eene eeuw op het punt geweest op-geheven te worden, en dat, wat men noemt autonomieder gemeenten, en waarop men thans zoo tuk is envooral in Amsterdam, geeft bij het onzekere der stembusde mogelijkheid van zulk eene verdelging zeer wel aande hand. Bij voorbeeld: de zoo wisselvallige stembus,onder den naam van gemeenteraad van Amsterdam,besluit na eenige jaren eens dat het niet aangaat, omvan wege de gemeente eene Hoogeschool te onderhou-den , zooals in de brochure van I86I bl. 342 hierboven aan-



??? gehaald, reeds duidelijk is uit?Š?Šn gezet. Die Raad vraagtom geldelijke toelage van het Rijk; het Rijk vpeigert dit,en de gemeenteraad besluit tot opheffing. Het kan nugebeuren, dat, terwijl de Rijks Hoogescholen door nadereprivilegi??n, aan Amsterdam geschonken dan niet meervoldoen aan de behoefte, het aan de Regering wordtovergelaten, om ??f op nieuw Rijks inrigtingen in hetleven te roepen, ??f aan Amsterdam toetevoegen: Gijhebt zoo stilletjes het een en ander in bezit genomen,ziedaar nu de rest en wij geven U subsidie. Dan isnatuurlijk de deur geopend, om al het Hooger Onderwijste Amsterdam te doen geven voor rekening van hetRijk; dit is alweder eene andere mogelijkheid, In de Tweede Kamer is de zaak dood eenvoudig voor-gesteld : wat te doen, zoo Amsterdam geene Hoogeschoolmeer belieft te hebben ? Wel â€žcessante causa cess??t effec-tus!' Gij hebt ons dat regt gegeven, wij geven het Uterug. Gold het eene kleinigheid, dan waren, dunktmij, deze woorden hier van pas; maar, nu het geldt eeneder hoogste aangelegenheden van den Staat, vat ik zeernstiger op. Ook meende ik, dat in de Grondwet ernstlag, als zij zegt, dat de

Regering zorgt voor het onderwijs. Hetgeen de Minister op het bovenstaande heeft geant-woord, vindt men Bijbl. blz. 1107: De Minister zegt: â€žik meende eerst te wachten, totdatâ€žde geachte heeren voorstellers zich over de belangrijkeâ€žbedenkingen, tegen hun voorstel in het midden gebragt,â€žzouden hebben doen hooren. â€žHet komt mij voor, wanneer ik een oogenblik mogtâ€žspreken, alsof ik Lid van de Kamer was; dat het voor-dstel, zooals het daar ligt, ook voor de voorstanders derâ€žzaak geheel onaannemelijk is. f/Zooals het gesteld is, zou het te kort doen aan eenÂ?belangrijk punt van ons staatsregt. ff De geachte voorstellers moeten het mij niet ten kwade



??? ,/duiden, maar het komt mij voor, dat er eenige over-â€žhaasting bij het redigeren van dit amendement zal voor-dgezeten hebben. ,/De vergadering schijnt echter te verlangen, dat der/Regering hare meening over de zaak zelve te kennenf/geve, en ik wil dit dus gaarne doen. De opvatting,/van de Regering is deze: de vrijheid van het Hooger,/Onderwijs moet in alle opzigten ge??erbiedigd worden.,/Die vrijheid kan gerust zoo ver uitgestrekt worden, datf/ook aan Gemeentebesturen wordt toegestaan, hetgeen,/aan bijzondere personen is toegestaan, als zij daartoe,/bij magte zijn (hetgeen niet ligt gebeuren zal) namelijk:f/de oprigting van scholen voor Hooger Onderwijs, hoo-f/ger staande dan de Gymnasia. Er is geen reden meer,,/om de beperking over te nemen van het Besluitf/van 1815. ,/Die beperking is wel niet eng, want onder dat Be-,/sluit konden zes Athenaea bestaan. Maar het Besluitr/gaat toch van het denkbeeld uit, dat de wetgever het//getal Athenaea beperkt. Integendeel zou de meening,/der Regering thans zijn, om de Gemeentebesturen,f/wanneer zij er toe bij magte waren, in de oprigtingf/van dergelijke inrigtingen vrij te laten; maar de Re-//gering wenscht

aan de instellingen, van Rijks wegef/opgerigt, het regt tot toekenning van doctorale rangenf/of graden voor te behouden. quot; //De Regering vermeent, dat dit in 's Lands belangf/behoort te worden voorbehouden aan hen, die door het//Staatsgezag daartoe worden aangewezen. Dit laatste//beginsel, volkomen vereenigbaar met de vrijheid vanr/onderwijs, door de Grondwet toegekend, kan toegepastf/worden of door middel van Staats-examens, of door de//examens in de Faculteiten aan de door de Regeringf/aangestelde Professoren optedragen. f/Het is eene gewigtige questie, welke van die beide



??? â€žwegen moet gevolgd worden; maar daarover wordt thansâ€žniet gesproken. â€žDe Regering meent dus, dat de doctorale graden,â€žals toegang gevende tot een aantal betrekkingen en ran-â€žgen, van Rijkswege moeten worden toegekend. Vol-â€žgens dit beginsel is gehandeld bij het opstellen van hetâ€žtweede hoofdstuk van het wets-ontwerp, waarvan deâ€žKamer de behandeling uitgesteld heeft, en dat, werdâ€ždit amendement aangenomen, vermoedelijk uit het wets-â€žontwerp verdwijnen zou. â€žWat is thans de toestand van de Athenaea? â€žDe zes Athenaea, genoemd in het Besluit van 1815,â€žen dat, hetwelk later nog te Maastricht bestaan heeft,â€žzijn, op twee na, verdwenen. Wanneer ik daarbij aanâ€žhet Athenaeum van Deventer denk, dan weet iedereen,â€ždat, schoon het, wat den vorm betreft, nog bestaat, hetâ€žeigenlijk slechts een schim is van eene instelling vanâ€žHooger Onderwijs, Rest dus alleen het Athenaeumâ€žIllustre te Amsterdam. Ik behoef niet te zeggen, datâ€žik, daar ik, even als de geachte afgevaardigde uit Nij-â€žmegen dit voor zich getuigde, veel aan de inrigting teâ€ždanken heb, ook veel

sympathie daarvoor gevoel. Maarâ€ždat gevoel van sympathie en dankbaarheid moet nu,â€žwaar groote Landsbelangen en de toekomst der weten-â€žschap in het spel zijn, niet al te zwaar wegen. Watâ€žis de toestand van het Athenaeum? Ik zal de geschie-â€ždenis daarvan niet schetsen, maar ik moet er tochâ€ževen over spreken, omdat de geachte afgevaardigdef/uit Amsterdam zeide: de bijna 250-jarige geschiedenisi/van het Athenaeum is een waarborg, dat men daarâ€žaltijd zal vinden, wat men aan eene Universiteit kanâ€žverlangen. Dat is eene bepaalde vergissing; die ge-â€žschiedenis is er volstrekt geen waarborg voor; wantf/er zijn tijdperken geweest van sterken achteruitgang,ff zelfs waarin het onderwijs was opgedragen aan ?Š?Šn



??? 7Professor, d'orville. Maar het Athenaeum is herleefd//en weder tot een bloeijenden staat gekomen. De,/geschiedenis leert alleen dit, dat er zeer uitstekende,/mannen hebben onderwezen, en dat er zeer uitstekende,/mannen zijn opgeleid. Een waarborg van volledigheid,/en volkomene vertrouwbaarheid van het Athenaeum,/moet in de geschiedenis niet worden gezocht. ,/Het Athenaeum werd in 1632 opgerigt met 2 Profes-Â?soren en heeft sedert dien tijd (na eene vergeefsche,/poging bij de Staten van Holland, om het als een in-Â?breuk op het privilege van de Leidsche Hoogeschool uit,/te roeijen), altijd bestaan als eene school voor Hooger//Onderwijs, waar de vorming en het onderwijs in meer//of minder vakken plaats had, maar waaraan hetupromovendi niet gehecht was. Dit heeft echter niet//belet, dat er, nevens die tijdperken van verval, ook//tijdperken van grooten bloei zijn geweest, noch dat//kweekelingen van het Athenaeum met lof bewijzen van//bekwaamheid aan de Hoogescholen hebben gegeven. //Dat de bloei van het Athenaeum Illustre mogelijk is//geweest, en dat het, niettegenstaande het gemis van het//gt;s promovendi, nut heeft kunnen stichten,

daarvan vindt//men een even aangenaam, als onwederlegbaar bewijs in//het werkje, dat al de Leden hebben ontvangen: hetnAmsterdamsche Athenaeum, verzameling van stuMen, uti-f/gekomen bij prederik muller. Men leze daar, op bl. 51,//de namen onder het adres van oud-leerlingen, en men//zal zien, dat door de inferioriteit van die instelling, en//doordat de studenten bij vreemde Professoren examen//hebben moeten doen, de weg ad honores voor hen nietf/gesloten is geweest, want hunne betrekkingen zijn err/bij vermeld, en dan ziet men, welke carri?¨res die oud-r/leerlingen hebben gemaakt. //Een tiental jaren geleden werd door den Gemeenteraad?/van Amsterdam eene belangrijke poging gedaan, om het 23



??? ,/nut, door het Athenaeum gesticht, uittebreiden. Hetâ€žwas kort na de aanneming der geneeskundige wetten,â€žtoen men den dood voorzag van de Klinische school,â€ždie altijd in eene eenigzins dubbelzinnige verhoudingâ€žtot het Athenaeum had gestaan en niet in ongunstigenâ€žtoestand verkeerde, zoodat er, ware de wetgeving nietâ€žveranderd, geen reden zou zijn geweest, om haar opte-â€žheffen. Men heeft toen eene poging gedaan, om hetâ€žgeneeskundig onderwijs te volmaken, en men is daarinâ€žwerkelijk in vele opzigten gelukkig geslaagd. â€žIn hetzelfde boekje vindt men de verordening, dieâ€žin 1867 te Amsterdam op dat onderwerp is gemaakt.â€žDe bedoeling van dien maatregel was, om van het aantalâ€žzieken en beschikbare lijken, dat in eene stad als Am-â€žsterdam natuurlijk grooter moet zijn, dan in eene derâ€žacademiesteden, gebruik te maken ten behoeve derâ€žmedische Faculteit, en men had daarbij het vooruitzigt,â€ždat de studenten in de medicijnen een deel van hunâ€žstudietijd, en wel bij voorkeur het laatste gedeelte, teâ€žAmsterdam zouden komen doorbrengen. Toen ik deâ€žvorige keer de eer had, hier te

staan, heb ik bij deâ€žbegrooting, ter ondersteuning van dit denkbeeld, eeneâ€žRijks bijdrage gevraagd, te verleenen onder voorwaardeâ€žvan zekeren invloed van Rijkswege op dat geneeskundigâ€žonderwijs, onverschillig, of daaraan al dan niet de naamâ€žvan geneeskundige school zou worden gegeven. Metâ€žeene kleine meerderheid werd toen dat voorstel verwor-â€žpen, en Amsterdam behield alleen de bijdrage van / 3000â€žwaarop het een zeker regt heeft, als afkomstig van eenâ€žfonds, aan de Klinische school behoorende. Amsterdamâ€žheeft het echter wel zonder die bijdrage kunnen stellen,,/en heeft, zooals ik zeide, eenige verbeteringen in hetâ€žmedisch onderwijs gebragt door verbouwing van eenâ€žbelangrijk perceel, dat van bestemming veranderde (hetâ€žLeprozenhuis), en door aanstelling van onderscheidene



??? //Professoren. Of deze maatregel geheel tot het doel zou//hebben geleid, is moeijelijk te zeggen, maar zeker is het,r/dat mijn geachte voorganger, de Minister rocK, veel heeft//bijgedragen tot vermeerdering van het aantal leerlingenf/in de geneeskundige Faculteit, door namelijk de militaire//geneeskundige school naar Amsterdam overtebrengen. //Dit alles is zeer nuttig en kan zeer nuttig blijven,/werken, ook al verandert de wet in dit opzigt niet,iiook dan, als de geheele vrijheid der gemeenten tenr/opzigte van het Hooger Onderwijs blijft bestaan, met,/voorbehoud van het regt, om van Rijkswege doctorale,/graden toetekennen. Het verlangen is verder te Amster-//dam ontwaakt, om ook aan de andere Faculteiten meer//uitbreiding te geven. Daaraan is gedeeltelijk iets gedaan;,/gedeeltelijk â€” dit zal een ieder moeten toestemmen â€”//is het nog slechts een verlangen. r/Ik ben zoo vrij, voor zooveel noodig, de aandacht//te vestigen op het reeds genoemde werkje. In denâ€žaanhef daarvan komt eene Series lectionum voor, en menâ€žzal moeten erkennen, dat bij de andere Faculteiten hetâ€žonderwijs, vooral met het oog op de hooge eischen,â€ždie de Commissie van

Rapporteurs voorstelt, nog tef/wenschen overlaat. Om bijv. iets te noemen, wat mijf/zelf bevreemd heeft: te Amsterdam, de hoofdstad, dewhandelsstad, waar de meeste handelsprocessen voorkomen,,/wordt geen onderwijs in handels- en zeeregt gegeven.f/Men vindt op de Series de Theologische Faculteit; in-//tusschen wordt daarbij het onderwijs gegeven door ?Š?Šnw Hoogleeraar van het Athenaeum en vier van de Semi-f/naria. Ik doe niets te kort aan de verdiensten derwHoogleeraren, maar ik wijs toch op het feit, dat, wan-,/neer men zich beroept op het nut, dat de instelling teÂ?Amsterdam, meer dan elders, gesticht heeft en stichtenffkan, dit vooral betrekking heeft op de geneeskunde.tfDit geldt in het verledene als het tegenwoordige. 23Â? ?‰i



??? ,/En nu de toekomst. De Kamer staat nu voor de,/vraag, die ik de vrijheid neem te stellen: of, nu er,/reeds beslist is, dat er drie Universiteiten zullen zijn,//er nog een vierde complete Universiteit zal worden op-//gerigt ? Zou dit zijn een voorzigtig besluit ? Men zal op,/die wijze vier stellen uitstekende mannen in alle vakken,/moeten hebben. Over het geld spreek ik niet, want//daarmede heeft het Rijk niet te maken. Er zal echter//rivaliteit ontstaan. Rivaliteit in edelen zin strekt tot//spoorslag, dat ieder zijn best doe, maar zij kan er ook//toe leiden, dat â€” ik weet geen beter woord â€” de een//den ander tracht een vlieg aftevangen. Dit is geene//onverschillige zaak. Maar gesteld: er heeft overleg plaats,//altoos heeft men vier stellen uitstekende docenten//noodig. //Is het ook raadzaam, hei jus promovendi//Men kan dit op twe??erlei wijzen doen. Men kan het//alleen loslaten ten behoeve van Amsterdam, en dan//schept men een monopolie, waarvoor echter tot verdedi-//ging kan gelden, dat er te Amsterdam een Athenaeum//Illustre bestaat en in andere Gemeenten niet. Ik laat//Deventer om de straks genoemde reden buiten rekening.//Men maakt deze wet niet voor een

korten tijd, dus zou//men toch een monopolie verkrijgen. Men kan het ook//in het algemeen loslaten, zooals de Commissie van Rap-//porteurs, gedreven door een loffelijk beginsel van billijk-//heid, voorstelt in haar Art. 30c. Doet men dit, dan//komt men in de niet onbelangrijke quaestie, welke//eenige maanden geleden de wetgeving in Frankrijk heeft//verdeeld gehouden en die ook hare moeijeUjkheden heeft.//De aanspraken van Amsterdam zijn mij na aan het hart.//Ik begrijp zeer goed, wat men daar verlangt, en ikf/gevoel zeer goed den lust, die verscheidene leden be-//zielt, gedreven door vaderlandsliefde, om Amsterdam//haar zin te geven. De Regering kan echter het amen-



??? //dement niet overnemen; zij kan zich niet vereenigenâ€žmet het voorgestelde middel.quot; Een Lid der Vergadering merkte alsnu op â€ždat, als erâ€žlater sprake zou zijn van het wenschelijke, dat alle ge-â€žmeenten een Athenaeum zouden mogen oprigten, dit zalâ€žmoeten worden overwogen uit het oogpunt van Staatsregtâ€žen van het belang der wetenschap.quot; Men zou nu meenen, dat dit Lid uit die twee zelfdeoogpunten de wording der Amsterdamsche Hoogeschoolzou bezien; en had hij dat gedaan, dan zou het geblekenzijn, dat het Staatsregt er zich natuurlijk tegen aankant; l)want dat het regt van graden toetekennen aan gemeenten,tegenwoordig een dwaasheid is; dat dit integendeel aanden Staat toekomt; hij zou ook dadelijk ontwaard hebben,daar drie Hoogescholen voor ons Land te veel zijn, dathet zeer tegen het belang der wetenschap is, om hetbloeijende Amsterdamsche Athenaeum te verlagen tot eenmoordenaar der Rijks Hoogescholen. Maar dat Lid wilhelaas! bewijzen, dat niets meer met het Staatsregt over-eenkomt en niets meer de wetenschap bevordert, dan hetoprigten eener gemeente-Hoogeschool te Amsterdam. Enhoe komt hij

daartoe? Eenvoudig, omdat hij verwart hetoprigten eener school met het toekennen aan die schoolvan het regt, om graden te geven. Hij redeneert aldus:Amsterdam heeft een Athenaeum en wel een Athenaeum,dat oud is, derhalve Gij moet daaraan het regt van pro-motie toekennen. Het is altijd datzelfde nomm, watwij hier vinden, en sprak ik menigmaal een woord terverdediging van de logica: mag ik vragen, of de Ledender Kamer, die het bestaan van een school en het geven 1) Een oud geschil. Verg. Mr. dirck graswinckel, Speciale Be-schrijvingh van het gehruych, ofte dacdelijcke Besittmg van opperstemacht. ('sGravenh. 1674) II. 265 volgg. (Fan het oprechten vanVniversiteyten, etc.J



??? van graden door die school voor hetzelfde houden, welernstig logica hebben bestudeerd, toen zij nog studen-ten waren? Of moet elk oud Athenaeum op zekerenleeftijd Hoogeschool worden, ook al zijn er Hoogescho-len in overvloed in het Land? Indien dit het nieuweregt medebrengt, moet natuurlijk het oude begravenworden. Hoogst opmerkelijk zegt hetzelfde Lid: â€žde Vergade-,?’ ring, die zoo even besloot, de Groninger Hoogeschool,/te bestendigen, zal nu wel geen besluit nemen, om het,/Athenaeum Illustre opteheffen.quot; Aan de Leden, die het soms mogten vergeten, wordtalzoo herinnerd, waarom hij en andere Leden voor hetbehoud der Groninger Hoogeschool hebben gestemd, zoo-dat de Leden, die daarbij belang hebben, nu ook ver-zocht worden, voor Amsterdam gunstig gezind te blijven.Maar waarvoor gunstig gezind? In het Bijblad blz. 1109staat, dat de Tioeede Kamer nu wel geen besluit zal nemen,om het Athenaeum opteheffen. Maar daarvan heeft geenmensch gesproken; dat kan de Vergadering niet doen;de Tweede Kamer heeft over het al of niet voortbestaanvan het Athenaeum te Amsterdam niets te zeggen, maartoch wordt de

opzettelijke verwarring ingevoerd, die almeermalen op dienzelfden dag in de Kamer was uitge-sproken, dat het niet toekennen van het regt, om gradente geven, volmaakt hetzelfde is, als het besluit, om hetAthenaeum van Amsterdam opteheffen. Is dit waarlijkgebrek aan logica, of is het iets anders? Mij heeft hetgeschenen, dat menig inwoner van Amsterdam, zoo hijvroeger geweten heeft het onderscheid tusschen hetgeenzwart en. hetgeen wit is, in den laatsten tijd volkomenhet vermogen verloren heeft, om dit onderscheid toete-passen in zaken van het Athenaeum; mij althans is nie-mand uit Amsterdam voorgekomen, die op dit stuk zoo-danig redeneerde, als ik dit in mijne oude boekeri over



??? logica geleerd heb. Er schijnt een eigen iets in deatmospheer van Amsterdam bestaan te hebben, nog ietsanders dan een regtmatig gevoel, van inwoner der hoofd-stad te zijn, dat ons overigen gaarne voor provincialenhoudt: een gevoel, dat niet zoo geheel is te misbillij-ken, maar dat thans waarlijk geheel en al buiten degrenzen schijnt getreden te zijn. Althans wat ik van besteen brave vrienden van mij, van uitstekende mannen uitAmsterdam over de zaak der nieuwe Hoogeschool ver-nomen heb, heeft er mij ernstig bij doen stilstaan, dat,zoo eene meening een volkswaan wordt van den dag,elkeen op zijne hoede moet wezen, om niet in den stroom te worden opgenomen. Het genoemde Lid zegt zeer duidelijk in de volgendewoorden, dat het hier geldt do ut des: ,/Men kan in hetâ€žafgetrokkene vragen, hoeveel Hoogescholen in het belangâ€žvan het onderwijs wenschelijk zijn, en dan zou menâ€žwelligt niet tot vier komen. Let men echter op hetâ€žbestaande en behoudt men Groningen, dan behoort ookâ€žom dezelfde reden Amsterdam te blijven.quot; Duidelijker kan niemand spreken, en toch is er nogeene onduidelijkheid. Wat beteekent hier om

dezelfdereden? De woorden te blyven, heeft deze spreker nietgemeend, want Groningen was een Hoogeschool en blijfteen Hoogeschool; Amsterdam was een Athenaeum enblyft geen Athenaeum, maar toordt naar den wensch van den spreker een Hoogeschool. Zulke zonden tegen de logica treft men nu in elkdiscours aan, dat in de Tweede Kamer gehouden is, omhet Athenaeum van Amsterdam tot een Hoogeschool teverheffen; en het blijft in hooge mate opmerkelijk,dat men deze fouten in de Vergadering niet heeft aan-gewezen. Heb eens de goedheid, de woorden van dezen spre-ker te hernemen; hij begint met te zeggen: ,/Men kan



??? 360 â€žin het afgetrokkene vragen, hoeveel Hoogescholen inâ€žhet belang van het onderwijs wenschelijk zijn, en danâ€žzou men welligt niet tot vier komen.quot; Mag ik vragen:waar is hier het afgetrokkene? en zoo Gij dat niet kuntaanwijzen, wil mij dan een geval geven, dat iets minderafgetrokken is dan dit. Op deze wijze worden de hoogstebelangen van het Land besproken en bij meerderheiddaarover besloten. Dezelfde spreker kan niet erkennen, zegt hij, â€ždatâ€žwanneer nu de Kamer beslist, dat de school te Am-//sterdam als Universiteit zal worden erkend, en later,â€ždat geen Gemeente een Athenaeum mag oprigten, inâ€žhet eerste een onregtvaardigheid zou liggen, een ex-â€žceptioneel regt zou worden toegekend; dat zou alleenâ€žwezen de werking van den algemeen erkenden regel,â€ždat geen wet krijgt terugwerkende kracht.quot; Ook op deze woorden heeft geen Lid van de Kamerde bijzondere aandacht gevestigd, en toch ligt er eeneschreeuwende onregtvaardigheid in uitgedrukt. HetAthenaeum van Amsterdam had het volste regt, om alsAthenaeum te blijven bestaan, maar had geen schaduwvan regt, om Hoogeschool te worden en graden toete-kennen.

Ziedaar de juistheid, en een tweede juistheidis deze, dat het een schreeuwend onregt is, bij de wetgeen Athenaeum te erkennen op eene andere plaats,omdat Amsterdam langs kronkelpaden getracht heeft, eeneHoogeschool meester te worden. Zoo sterk is het regtvan Amsterdaui, dat de Heeren van het Noorden zooeven te voren nog herinnerd werden: â€žwij hebben voorâ€žhet behoud der Groninger Hoogeschool gestemd; ver-â€žgeet dus niet, dat Gij aan Amsterdam een nieuwe//Hoogeschool behoort te geven.quot; Waar regt is, daarbedelt men niet om stemmen. Dezelfde spreker vraagt in de Kamer: zoo Amsterdamgeen Hoogeschool bekomt, maar een Athenaeum behoudt, ~T m f



??? in welken toestand zal dat komen? Met het antwoordop deze vraag had de Kamer niets te maken, daar hetAthenaeum geene Rijks, maar eene gemeentelijke in-rigting is, en elkeen, die niet tot de Amsterdammersbehoort en door den koortsaanval niet is aangetast, zouop die vraag hebben kunnen antwoorden: wel mijn waardeHeer! Gij hebt een uitstekend Athenaeum en behoeftnaar zijn aanstaanden toestand niet te vragen, want diezal zeer gunstig zijn, indien Gij slechts zorgt, kundigemannen daaraan te verbinden, mannen, zooals Gij er nuonderscheidene hebt. Een uur buiten Amsterdam wistmen dit, zooals door het geheele Land, maar binnen deveste was er alarm, en niemand heeft nog iets gezegd,waarom men zich daar binnen zoo ongerust maakte. Neen; laat ons eerlijk zijn en opregt: het is roofzucht,het is zucht tot annexatie, het is onzuiver spel. Twee Hoo-gescholen, die te Leiden en die te Utrecht bloeijen in hetLand; dien bloei kan Amsterdam niet verdragen, en bijal de ingenomenheid, die men daar heeft met de hoofd-stad, acht men het belagchelijk, dat in de provinci??n,een Leiden en een Utrecht liggen zullen, waar ook ietsgoeds leeft.

Amsterdam moet Nederland worden enNederland moet in Amsterdam worden opgelost. Uit dit oogpunt alleen is alles verklaard; maar volgtmen de gronden, die zijn aangevoerd, dan zegt elkhoofd, dat niet gestoord is: Gij hebt geene logica ge-leerd, of zet haar thans opzettelijk ter zijde. Hetzelfde Lid verzekert, dat er waarborgen voor detoekomst zijn voor de duurzaamheid der nieuwe Amster-damsche inrigting, iets wat de Minister bestreden had.Maar heeft hij dan den wil der volgende raadsleden inzijne hand? Beschikt hij over de meerderheid in den Raadb. V. van 1886? Is het thans al niet moeijelijk genoeg,om eenige vastheid te behouden in Rijks instellingen,waarin het ge??erbiedigd Hoofd van den Staat, zijne ' mi 43 m



??? Ministers en twee Kamers gemoeid zijn, en zal dan nuiemand zeggen, dat hetgeen van Gemeenteraden afhangt,zoo stevig staat? Of wie kan den Gemeenteraad vanAmsterdam dwingen, geld voor de nieuwe Hoogeschoolte blijven geven, als die Raad het niet verkiest? Hetzelfde Lid zegt voorts: dat, zoo de bloei eenerschool te Amsterdam bevorderd wordt, daardoor hetonderwijs in Nederland zal bevorderd worden; en dit iszeker gezond gedacht. Maar zoo de bloei der Leidsche,Utrechtsche of Groninger Hoogeschool bevorderd wordt,wordt toch ook het onderwijs in Nederland gebaat, enhet voor Amsterdam aangevoerde argument is dus wedereven ziekelijk, als al de andere; alles loopt altoos entelkens uit op: wij zouden zoo gaarne eene Hoogeschoolhebben in de hoofdstad. En dezelfde spreker, die zegt,dat het onderwijs in Nederland bevorderd worden zal,zoo men het Amsterdamsche Athenaeum tot Hoogeschoolverheft met het regt van graden te geven, staat warmvoor, dat er van nu aan geen enkel Athenaeum meerin het Land wezen mag; b. v. zoo Arnhem wenschte,een Athenaeum opterigten, zou dit naar de logica vandezen spreker schadelijk zijn voor

het onderwijs, inNederland te geven. Al verder zegt hetzelfde Lid, dat Amsterdam zulke bestevoornemens heeft, om b. v. drie gewone en drie buitenge-wone Hoogleeraren in de regten aantestellen, en hij vraagtdan nu: aan welke Hoogeschool vindt Gij er zoo vele? Uitnemende methode, om een voornemen bij den Am-sterdamschen Raad aantevoeren als grond, om de stu-denten in de regten van Leiden, Utrecht en Groningennaar Amsterdam te lokken; ik zeg een voornemen. DatLid zegt: aan de Leidsche Hoogeschool zijn slechts vijfHoogleeraren in de regten. Te Amsterdam zijn drie ge-wone en drie buitengewone te wachten, en de buitengewonete Amsterdam, natuurlijk gelijk gesteld met de gewone



??? aan de Rijks Hoogescholen, maakt 6 â€” 1=5; derhalveverbeeld V : een Professor te Amsterdam meer in de reg-ten , derhalve alle studenten van Leiden, Utrecht en Gro-ningen onmiddellijk naar Amsterdam, indien aan datvoornemen gevolg zal gegeven zijn. Maar mag ik niet in ernst vragen : is het niet be-droevend, hier de m?Šthode num?Šrique intevoeren? Iser nu niets meer dan numerare en is het ponderare nugeheel uit de wereld? Ja, Amsterdam heeft in denlaatsten tijd niets anders gewild, dan verblinden doorgroote getallen, en, zooals thans gebleken is, wordt dieverblinding ook in de Tweede Kamer beproefd. Maarin het Hooger Onderwijs kan soms ?Š?Šn voor tien gelden,en wij hebben reeds meermalen uitnemende woorden vanKamerleden aangehaald, waardoor die m?Šthode num?Šriqueverklaard is, volstrekt niets waard te zijn. Dezelfde spreker wil daarom te Amsterdam eene Hooge-school in de plaats van een Athenaeum, en dan aan alleFaculteiten zooveel mogelijk dezelfde uitgebreidheid geven,en de eene Faculteit niet grooter dan de andere, om-dat.....? Gij raadt het onmogelijk, en het wordt U alzoo uit het Bijblad, blz. 1109, medegedeeld:

â€žOmdatâ€žik er van overtuigd ben, dat er een naauw verbandâ€žbestaat tusschen de verschillende wetenschappen, eenâ€žverband, dat niet moet gescheiden worden.quot; Maar dit Lid heeft in de Kamer medegewerkt, omvan de Hoogescholen te maken vakscholen ; hij heeft duseiken band opgeheven, die er tot nu toe bestond tus-schen de verschillende Faculteiten, en hij ziet nu in eenegelijke grootte dier verschillende vakscholen, een bandder wetenschappen. Ook hier zou een weinig logica niette onpas komen; maar om logica was het hier niet tedoen ; er bestond geen ander doel, dan ?  tort et a traversof wilt Uij : co??te que coite aan Amsterdam een Hooge-school te bezorgen met het regt, om graden uittedeelen,



??? over het gansche Land geldig. Dat had zich nu Am-sterdam eenmaal in het hoofd gezet, en met enkel stem-men kon dit niet worden afgedaan; en zoo moest er daniets gezegd worden, om het even, of het juist of on-juist ware. Alweder hetzelfde Lid verwondert zich, dat de Ministerbezwaar maakt in een voldoend personeel van onder-wijzers voor vier Hoogescholen, daar hij in het bestaanvan drie geen bezwaar maakte. Maar nu vergunne menmij, ook de m?Šthode num?Šrique te gebruiken en te zeggen:vier is meer dan drie; zoo Gij voor drie menschen etengenoeg hebt, hebt Gij het dan ook voor vier ? of zooGij voor drie menschen plaats in een rijtuig hebt, hebtGij dan ook plaats voor vier? De zaak is te ernstig, dacht mij, om zulke dingenaantevoeren. Maar het is ook niet waar, dat de Mi-nister het bestaan der drie Hoogescholen krachtig ver-dedigd heeft: hij heeft gewenscht, ze te handhaven,omdat zij er waren, en dus een derde toegelaten, maarniet bevolen of onmisbaar geacht. En, omdat de Ministernu eerbied had voor het bestaande en alleen daaromrekkelijk was omtrent de derde Rijks Hoogeschool, zouhij nu een vierde, die er niet is, moeten willen? Ikacht het alweder eene

geduchte fout tegen de logica. In zijne Amsterdamsch-gezindheid gaat hetzelfde Lid zoover, van het Gemeente-Athenaeum van Amsterdam vol-komen met een Rijks-Hoogeschool in regten gelijk testellen; de Minister had gezegd, dat men niet dan inhoogen nood tot de opheffing van een bestaande Hooge-school mogt overgaan, en het ge??erde Lid der Kamerzegt: dat past ook op Amsterdam. Hij vergeet intus-schen er bijtevoegen, dat niemand er aan denkt, om hetAthenaeum aldaar te doen verdwijnen, dat er geen enkelereden voor bestaat, en, het zij helaas! tot vervelens toeherhaald, dat de Regering er geen kracht op kan uit-



??? oefenen, en dat de Tweede Kamer der Staten-Generaal metde Gemeenteschool van Amsterdam niets te maken heeft. De Minister had bezwaar gemaakt, om aan Amsterdamhet regt toetekennen, van graden te geven, en hij hadgevraagd: moet de Regering dit monopolie behouden ofgeven aan elkeen, die het hebben wil? En geheel na??fantwoordt hetzelfde Lid : niet aan elkeen, maar wel aanAmsterdam. Hij kan zich niet voorstellen, dat, indiende waarborgen daartoe in de wet worden opgenomen,dit eenig bezwaar zou geven. Men bedenke wel, dathet altoos hetzelfde Lid is, dat nu in de toekomst aangeen enkele plaats in Nederland een Athenaeum gunt,iets wat later ook werkelijk door de meerderheid derKamer bij do wet is bepaald. Hij zegt, dat hij niet in-ziet , waarom de Hoogleeraren te Amsterdam bij het gevenvan graden minder te vertrouwen zouden zijn, dan dieder Rijks Hoogescholen; en hier staan wij alwederbij diezelfde ongelukkige logica stil. Zou het goedzijn, dat alle eerlijke lieden in Nederland wierden be-last met de ontvangst der gelden, door de ingezetenenbijgedragen ten algemeenen nutte? Stel dat een tiendeder bevolking kan worden

gehouden voor waarachtigeerlijk, dan zoudt gij in een rond getal bijna 400000ontvangers der belasting hebben. En hebben de Hoog-leeraren der Rijks Hoogescholen het regt, om in 's Ko-nings naam graden te geven, omdat zij vertrouwen ver-dienen, of hebben zij dat regt, omdat zij aan eene Rijksinstelling werkzaam zijn, waaraan dat regt behoort? Zie,zoo vind ik ook met den besten wil niet ?Š?Šn gezondargument, voor Amsterdam bijgebragt. Hetzelfde Lid zegt, dat niet alle Academische examenstot nu toe gestreng zijn geweest. Maar gestreng is ge-heel iets anders, dan eerlijk. Men zou zelfs, volkomente goeder trouw, van meening kunnen zijn, dat een Aca-demisch examen nooit gestreng mag wezen, en ik ben



??? onder anderen persoonlijk van die leer; maar die gestrjeng-heid kan veilig buiten overweging worden gelaten, omdatvan de aanstaande Amsterdamsche gestrengheid niets be-kend is. Het ge??erde Lid geeft de volgende bepaling van Uni-versiteit: f/eene inrigting, waar de wetenschap in haren//geheelen omvang wordt onderwezen en waar men exa-//mineren en graden verleenen kan.quot; â€” Wij hebben bl.134 aangetoond, dat het eerste gedeelte dezer bepaling on-juist is; het tweede is niet in elk land alzoo, maar bijons tot nu toe wel het geval; over den bij zonderen toe-stand van de geneeskunde in ons Land spreek ik nu niet. Een ander Lid herinnerde, dat de Athenaea, die inons Land bestaan hadden, verdwenen waren, maar dathet Amsterdamsche niet verdwenen is; dat dit thans150 discipelen, telt als eigenlijke studenten. Hij besluitalzoo, dat het Athenaeum aldaar in eene behoefte voor-ziet en op hoogen prijs gesteld wordt. Het laatste zal niemand ontkennen: het Athenaeumvan Amsterdam blijft in Amsterdam in eene behoefteder gemeente voorzien, daar de jongelieden, aldaar woon-achtig , een deel van hunne Academische studi??n in

hunnewoonplaats kunnen volbrengen. Maar het verdwijnen deroverige Athenaea wordt hier op zonderlinge wijze inge-voerd. Dat van Deventer heeft men in de Hoogere Bur-gerschool doen opgaan, en het zal de vraag zijn, of mendit op den duur zal blijven goedkeuren. Maar de Athe-naea van Franeker en Harderwijk, die een korten tijdRijks-Athenaea waren, heeft het Rijk los gelaten in dezeeeuw, omdat zij voor de zaak van Hooger Onderwijs nietgevorderd werden. Bij de suppressie dier twee scholenis men enkel in 's Lands belang te werk gegaan; het Rijkbezoldigde ze, en had het Rijk ze noodig geacht, zoohad het daarvoor gelden aan de Tweede Kamer kunnenvragen. Volkomen te goeder trouw en zonder tegenspraak â–  )â– 



??? van anderen, dan van de persoonlijk belanghebbenden,heeft men, nog kort geleden, die scholen opgeheven, endaarmede is nog ten overvloede beslist, dat het bestaanvan het Amsterdamsche Athenaeum voor Nederland geenewaarde gehad heeft, of alsnog heeft, maar dat het uit-sluitend eene zaak is, waarbij de ouders te Amsterdambelang hebben en het Rijk niet anders, dan doordienAmsterdam een deel van Nederland is. Hierbij herhaal ik nog eenmaal, dat de groote talen-ten, aan het Athenaeum te Amsterdam hunne beste krach-ten wijdende, te Leiden, Utrecht of Groningen hartelijkwelkom zouden zijn. Het Athenaeum van Amsterdamis blijven bloeijen in den laatsten tijd, omdat men er inden laatsten tijd prijs op stelde; maar dit heeft nietsgemeen met de behoefte van Nederland aan eene vierdeUniversiteit. De zaak der getuigschriften van gehouden lessen, doorhet laatste Lid aangevoerd, is, zooals al het overige, ge-heel onjuist voorgesteld. Het is zoo: Amsterdam had hetregt, om getuigschriften te geven, als de Hoogescholen,maar met dit regt heeft het niet veel bezeten, en nude getuigschriften zijn afgeschaft, verloor het er niet veelbij. Eene

algemeene opmerking worde mij hier vergund. Eene school van Hooger Onderwijs, die het regt vanexamens en promotie en van het afgeven van getuigschrif-ten behoeft, verdient beklag, en het is waarlijk geengevoel van eigen kracht, dat Amsterdam zoo heeft doenbedelen, om toch die regten te bekomen. Alle Hooge-scholen hebben tot nu toe alleen gebloeid door talenten,aan haar verbonden : het graden toekennen of het afgevenvan getuigschriften, zijn zoodanige armoedige surrogatenvan talent en bekwaamheid, dat het vernederend moetgeacht worden voor de uitstekende mannen, die aan hetAmsterdamsch Athenaeum werkzaam zijn, dat men henin dit bedelproces betrekt. Er is een gevoel van eigen-



??? waarde, van trotsch ten eenen male onderscheiden, dataan den man van wetenschap, die zijn pligt doet, deovertuiging schenkt, dat men hem als onderwijzer welzal willen hooren en ook wel zal komen hooren, indienhij slechts zijn tijd afwacht. En welk onderwijs geeft Gij, dat men u niet hoorenwil, omdat Gij niet examineert en geene getuigschriftenafgeeft? Zijt Gij dan zoo onmisbaar voor het Vaderlandof voor de wetenschap? Neen, het examineren en het geven van getuigschriftenis den man van studie een last, en is den docent eenlaffe en vervelende zaak. Het schaadt aan zijne verhou-ding tot zijn onderwijs, indien hij aan dat examineren ofaan dat geven van getuigschriften de geringste waarde hecht. Ik heb aan twee inrigtingen onderwijs gegeven: aande Klinische school te Rotterdam en aan de Hoogeschoolte Utrecht; aan de laatste examineerde ik en aan de eersteniet, en ik verklaar opregt, dat ik bij de jonge menschengeen verschil hoegenaamd gezien heb in ijver en vlijt,in belangstelling en opkomst op de lessen, in mijne ver-houding tot de studerenden; mogt er eenig verschil heb-ben bestaan, dan komt dit ten gunste van niet-exami-neren, want alzoo blijft de

docent in alle omstandighedende hartelijk belangstellende in het lot der jongeren,terwijl hij tegenover hen als een boeman verschijnt, zoohij ze examineren moet en zij niet kundig zijn. Tegenover al de beweging, die van Amsterdam is uit-gegaan over dat examineren en afgeven van getuigschrif-ten, stel ik deze mijne openhartige verklaring: een docentaan een Nederlandsche Hoogeschool, die geen voorspoedheeft in zijn onderwijs, enkel en uitsluitend door zijn on-derwijs, doet wel, dat onderwijs te verlaten en zijn plaatsaan een bekwamer man interuimen. Dat men dit in deTweede Kamer der Staten-Generaal niet weet, mag nietgezegd worden: integendeel, er zijn mannen genoeg in w lf ^



??? die Kamer, die deze zaak best verstaan; maar er zijnerook, zooals gebleken is, die van Hooger Onderwijs geenkennis hoegenaamd bezitten. Een ander Lid meent opgemerkt te hebben: â€ždat het,/den Minister ontzettend veel moeite kost, te weigerenf/wat Amsterdam verlangt, omdat er die grondigheid naarf/zijne meening in ontbrak, die anders de redevoeringen,/van den Minister kenmerkt.quot; Bene al te duidelijke aan-wijzing, dat dit Lid meent, dat de Minister slechts watgezegd heeft, omdat hij het als Minister niet laten kon,maar dat hij. Minister, gaarne zal zien, dat te Amster-dam een Gemeente-Hoogeschool wordt opgerigt. DatLid zegt, dat er wel collegie in handelsregt gegevenwordt, maar niet jaarlijks; de Minister had dit andersgezegd, (Zie bladz, 355). Of nu een onderwijs van dit handelsregt beter gegevenworden zal, zooals dit Lid beweert, in een groot centrumvan handelsverkeer, dan te Leiden, Utrecht of Groningen,weet ik niet, maar ik meende, dat handelsregt eenewetenschap is, en dat niet eene enkele wetenschap vaneen plaats afhankelijk is of zijn kan, zoo het niet geldtde geologie en andere natuurwetenschappen, waarin voor-

werpen behandeld worden van een bepaald gedeelte deraarde. Men heeft, geheel bezijden de waarheid, Amster-dam geroemd als eene eenige plaats voor onderwijs in degeneeskunde; nu gaat men er het handelsregt bij opne-men, omdat Amsterdam een aanzienlijke koopstad is.Mij dunkt toch, dat kundige mannen beter doen, zulkegronden niet te gebruiken, Amsterdam levert voor hen,die in de regten goed gestudeerd hebben, zeker een uit-nemende applicatieschool voor handelsregt, evenzoo alsvoor geneeskunde, maar een applicatieschool en een Hooge-school zijn iioee scholen, en dat weet elk kundig man. Een gunst voor Amsterdam vraagt dit Lid niet; neen,het jus promovendi et examinandi vraagt hij als een regt, 24



??? mm omdat het publiek belang medebrengt, dat in de hoofd-stad eene Universiteit gevestigd zij. Welk publiek be-lang dit is, wordt natuurlijk niet vermeld; hij beroeptzich op het argument van een ander Lid, dat indien mentabula rasa had, men ?Š?Šne Hoogeschool te Amsterdamzou vestigen. Dit is echter wel in de Kamer gezegd,maar zelfs niet grondig besproken, en zeker niet doorde meerderheid der Leden toegestemd. Maar is dat nu publiek regt, dat men thans aan Am-sterdam een vierde Hoogeschool moet geven, omdat, zoomen tabula rasa had, Amsterdam naar het oordeel vaneen of van eenige Leden der Kamer, eene Hoogeschoolzou bekomen? Ik zou het er bijna voor gaan houden,dat ik nooit een goed boek over de logica heb bestudeerd. Dit Lid wijst nader het wenschelijke aan, om de Hooge-scholen in de hoofdsteden der Rijken te vestigen, en wel,omdat men in die hoofdsteden daartoe zooveel hulpmid-delen bijeen heeft. Ik heb dit reeds hier boven uitovertuiging bestreden. Dat de Regeringen begrepen heb-ben , dat de hoofdsteden der Rijken geene Hoogescholenkunnen missen, omdat in die hoofdsteden goede appli-catiescholen zouden kunnen

gevestigd worden, is, zooalsdit Lid zelf erkennen zal, onjuist. Engeland en Belgi??missen, naar dezen spreker, in de hoofdsteden zulke Hooge-scholen, als in andere landen worden gevonden 1); inNederland heeft men tot 1876 geene behoefte gehadaan eene Hoogeschool te Amsterdam, en ook dit Lidheeft niet aangetoond, dat er eenige behoefte aan bestond,en hij kan dit ook niet aantoonen, zoo hij Hoogeschoolen applicatieschool slechts goed uit elkander houdt. Te-regt herinnert deze spreker, dat de Minister van geeneapplicatieschool voor geneeskunde, die te Amsterdam zou 1) Namelijk de London-University en de vrije Universiteit te Brussel,zijn geene S^aa^s-Scliolen.



??? kunnen gevestigd worden, in de wet een woord heeftopgenomen. Deze opmerking is geheel en al juist; ookmij heeft dit in hooge mate bevreemd, en ik meen, datzoo de Minister dit gedaan had (en het was toch over-eenkomstig zijne vroegere meening), de Tweede Kamerniet zou hebben kunnen volhouden, dat voor eene vierdeHoogeschool iets te zeggen was. Heeft de Minister waar-lijk gewild, dat deze in het leven zou treden, dan kon hijnatuurlijk van eene geneeskundige applicatieschool in dezewet niet spreken. Hier gelden dan weder de woordenvan den ouden medicus: judicium difjicil?¨. Het oordeel van Professor donders wordt hier alwederingehaald, dat onze Academiesteden zoo weinig ziekenzouden opleveren. Die Hoogleeraar weet het wel beter,en ik heb hem zelf bij herhaling uiteen gezet, wathier waarheid is en dat hieronder bij applicatiescholenvermeld wordt. Hetzelfde Lid vraagt, of de Minister zou willen, datmet het Universitair beginsel zou worden gebroken. Endeze vraag geschiedt, nadat ook dit Lid en de Kameren de Regering zamen het Universitaire beginsel van deHoogescholen hebben verdreven. Hij vreest een

schadelijkoverwigt van het groot aantal geneeskundigen te Amster-dam, een overwigt, waarvan ook anderen reeds het na-deel gevoeld hebben. Hij hoopt, dat dit nadeel zalworden gecompenseerd, door wat meer juristen en litte-ratoren naar Amsterdam te lokken. Maar zoodoendekrijgt Gij geen Universitair beginsel, en blijven de vak-scholen , vakscholen. Amsterdam heeft al die aanstaandeartsen, die buiten het Universitaire beginsel staan , metvlag en wimpel ingehaald; geen regt om academischegraden te geven kan het van het onheil verlossen, dathet zich daarmede op den hals gehaald heeft. Die schoolvoor artsen zal aan de nieuwe Hoogeschool voortdurendin den weg staan en kan niet anders, dan nadeelig wer- 24*



??? WW ken op het Hooger Onderwijs, dat in Amsterdam zalworden gegeven. Maar ik bespreek dit liever elders. Dit Lid had gewenscht algemeene Staats examens, waarbijdan het onderscheid tusschen Hoogescholen en Athenaeadeels zou wegvallen. Maar de Minister wil dit niet, ende voorgestelde wet gaat hiervan niet uit. Waaromtoch zooveel gewigt gehecht aan een examen, afgenomendoor leermeesters van eene andere school, dan die derleerlingen? Te Utrecht heb ik veel meer klagten gehoordvan de Utrechtsche kweekelingen over de examinerendeUtrechtsche Hoogleeraren, dan mij over deze laatstenklagten geworden zijn van studenten van het Amster-damsche Athenaeum, die te Utrecht hun examen aflegden. Dit Lid verbetert het boven genoemde amendement, wat den vorm betreft. Een Lid der Commissie van Rapporteurs licht nog hetvoorstel eenigzins nader toe, dat ook van haar is uitge-gaan , om aan Amsterdam eene Hoogeschool te verzekerenmet het regt van toekenning van graden. De Commissieheeft daarmede volstrekt niet bedoeld, dat die plaatsen,welke, naar het Besluit van 1815, het regt gekregenhadden tot oprigting van een Athenaeum, dit regt bijdeze

wet zouden verliezen. Deze woorden zijn allezinsrechtvaardig, maar hebben toch niet kunnen strekken,om de meerderheid der Kamer tot de omhelzing van dit beginsel te stemmen. De Commissie zou niet uitgegaan zijn van zekere voor-liefde voor Amsterdam, maar alleen van 's Rijks belang,om aan Amsterdam het regt toe te kennen om gradente geven. Dus alweder enkel Rijks belang. Maar hetgeachte Lid geeft er, evenmin als zijne voorgangers, eenenkelen grond voor aan, hetgeen hij trouwens ook metdoen kan; omdat niemand het kan. Wel vraagt hij, of het geen voordeel is voor den Staat,dat meer jongelieden zich op de wetenschappen zullen I (



??? toeleggen; of niet het Amsterdamsche Athenaeum eenoefenschool is geweest voor onderscheidene NederlandscheHoogleeraren, en of niet beroemde mannen aan het Athe-naeum verbonden zijn geweest. Deze drie punten worden onmiddellijk toegegeven, maardaar er geen reden bestaat, om het Athenaeum optehef-fen , zullen beroemde mannen daaraan kunnen verbondenblijven; zullen de Rijks Hoogescholen, als weleer, ook daar-van Hoogleeraren kunnen bekomen; maar, of nu hetaantal studenten in Nederland zooveel grooter wordenzal, door aan Amsterdam eene Universiteit te schenken,is te betwijfelen, daar dit van zeer verschillende beweeg-redenen afhangt, onder anderen, of men door HoogerOnderwijs in de Maatschappij eene goede stelling bekomt.De zoons van kooplieden te Amsterdam, of van scheepsree-ders, of van makelaars, enz. zullen niet zooveel meer gaandeelnemen aan het zoogenaamd Hooger Onderwijs, doordathet zeer goede Athenaeum, waar men in sommige vakken ge-heel zijne studie kan volbrengen, in eene Hoogeschool zalveranderd worden. Deze gronden komen mij dus zeer zwakvoor: en, wat het

argument betreft, dat het zoo goedzou zijn, dat Amsterdam eene concurrentie opende metde drie bestaande Hoogescholen, deze woorden had ikonder de omstandigheden, waaronder de zaak in het levengeroepen wordt, van den ge??erden spreker, die dit heeftgezegd, niet verwacht. Zeker is er een edele naijver,maar er is ook een onedele, zelfs een afschuwelijke enverachtelijke, en het ge??erde Lid der Tweede Kamer,dat die concurrentie wil, heeft het niet in zijn hand,om Amsterdam alleen te bewegen door redenen vanuitnemenden aard. Maar er zijn drie Rijks Hoogescho-len, zegt Gij; hoe concurreren deze dan? Dezelfde spreker wil, naar de Commissie van Rappor-teurs, het Athenaeum van Amsterdam als zoodanig be-houden, maar daaraan, onder behoorlijke waarborgen,



??? het regt toekennen om graden te geven; maar ook, datditzelfde regt aan andere Athenaea zal worden toegekend,zoo zij bij het aanbieden derzelfde waarborgen dat regt,vragen. Zijn hoofdargument is, dat het op waarborgenaankomt; hij denkt er niet om, dat de waarde der gradenverloopt, indien de Regering ze niet door Rijks-instel-lingen bij uitsluiting doet uitdeelen; daarin zal de geachtespreker zich bedrogen vinden. Van belang is het, nog in het bijzonder optemerken,dat dit Lid der Kamer verklaart, dat de Commissie vanRapporteurs geene voorliefde voor Amsterdam gehad heeft;dat in de Vergadering door sommige Leden wel met zulkeene voorliefde gesproken is, maar dat de Commissiedaarvan vrij is: de Commissie zou alleen met het algemeenbelang te rade zijn gegaan, om van het Athenaeum vanAmsterdam niet slechts een vierde Universiteit te vor-men, maar aan haar gelijke regten toetekennen, als deRijks Hoogescholen bezitten. Dit nu juist is bevreem-dend : het algemeen belang heeft gesproken en gezegd:vier Universiteiten zijn te veel; het algemeen belangheeft duidelijk gezegd: Gij hebt er geene middelenvoor. Gij hebt er geen personeel voor, en drie

Hooge-scholen zijn reeds veel,, hoe kunt Gij dan een vierde op-rigten ? Deze en andere woorden waren in de Tweede Kamerduidelijk uitgesproken, en het gaat dus niet aan, omnu datzelfde algemeen belang intehalen en daardoor nujuist de oprigting eener vierde Hoogeschool te steunen.Ik deel dus tot mijn leedwezen niet in de verzekering,v':nbsp;die dit ge??erde Lid gegeven heeft. Het is toch niet de vraag, of men met meer of minder warmte eene zaakvoorstaat, die door het algemeen belang niet wordt ge-;nbsp;vorderd, maar of men zich schaart aan de zijde der voor- standers; ten slotte komt het in eene Vergadering tochop stemmen aan, en hij, die zegt, dat hij geene gunsten ' L



??? wil geven aan Amsterdam, maar toch voor de zaak spreekten stemt, staat op het punt van gunsten te geven, alzegt hij ook, dat hij handelt ter bevordering van het algemeen belang. Door dit Lid wordt dan ook geen enkele grond aan-gevoerd , dat het oordeel der Commissie van Rapporteursof van anderen juist zou zijn; integendeel, en dit is zeerte bejammeren, wordt het argument van bang makenweder gebruikt, dat Amsterdam het Athenaeum zou latenvaren, indien dat niet wierd Hoogeschool. Zoo ik Lidder Kamer geweest ware, zou ik daaromtrent zeker ge-rust gesteld hebben, want zulk een dwaasheid was vanAmsterdam niet te wachten. En zou het die dwaasheidbegaan: bang maken en dwingen door bang maken, zijntoch nooit goede argumenten. De ge??erde spreker zegt:â€žAmsterdam wil geen halfslachtige inrigting in standâ€žhouden.quot; Die onwil kan zeer wel bestaan; maar ishet Athenaeum van Amsterdam een halfslachtige inrigting?Is het onder de Athenaea niet zoo hoog ge??erd als hetkan.? Moeten alle Athenaea van de aarde verdwijnen, ofheeft Amsterdam in den laatsten tijd slechts een bijzon-deren wil? Maar wat nood:

Amsterdam heeft voor zijneigen belang, en niet voor het algemeen belang, eenAthenaeum opgerigt; welnu, dat het dit late varen, zoohet meent, dat zijn eigen belang dat niet meer vordert.Nederland heeft drie Hoogescholen en kan het Athenaeumvan Amsterdam missen; Nederland behoeft dus niet bangte worden, wanneer Amsterdam zijn uitstekend Athenaeumzou verkiezen opteheffen. Het is zeer opmerkelijk, datniemand in de Tweede Kamer zulke of soortgelijke woor-den tegen dat bang maken heeft ingebragt. De Minister antwoordt hierop aldus, Bijblad, bl. 1112: â€žIk wensch het- voorstel van den heer N. te onder-â€žsteunen. Wanneer ik het voorstel lees, zooals het doorâ€žden heer N. N. is geamendeerd, dan blijkt mij met



??? â€žduidelijk, wie beslissen zal, of het geval, door de wetâ€žgesteld, al of niet aanwezig is. â€žIndien ik wel versta de Art. a, b en c van de Com-â€žmissie van Rapporteurs, in verband met Art. 30, danâ€žzal altijd de Regering in de gelegenheid zijn, zoo noodig,â€žde verordeningen, regelende het Ath?Šhaeum, aftekeurenâ€žen te beslissen hebben, of het geval aanwezig is. Ditâ€žzou toch in de wet behooren te staan. Maar in deâ€žredactie van de voorstellers, ook van den heer N. N.,â€žis niets van dien aard te vinden. wEr is nog een tweede punt. De heeren, die nu ge-jhnbsp;â€žsproken hebben, vinden geen nadeel, maar een voordeel â€žin de rivaliteit van een vierde Universiteit tegenover deâ€ž Rij ks-Universiteiten. â€žIk geef voor een oogenblik toe, dat dit een voordeelâ€žkan zijn, maar men zal dan toch altijd bedoelen eeneâ€žrivaliteit van voortreffelijkheid. â€žZooals echter het voorstel geredigeerd is, zou deâ€žAmsterdamsche Universiteit, door eene rivaliteit van goed-â€žkoopte, de Rijks-Universiteiten ten val kunnen brengen,i inbsp;f/Ik moet de vergadering dus wel zeer indachtig maken ;nbsp;â€žop de ge??mproviseerde redactie van een zoo gewigtig

â€žamendement.quot; Deze woorden van den Minister maakten den indruk,1 .nbsp;dat hij naderde tot het voorstel; een Lid der Kamer 'nbsp;zeide zelfs, dat als hij, Minister,, zich niet voor de zaak zou verklaren, Amsterdam hem dan zou toeroepen: nMâ– ; .nbsp;ntu quoque Brute!'' Dit Lid zeide het echter in het Fransch, maar de Latijnsche woorden zijn hier te noodzakelijker, â– nbsp;omdat zij ons in het licht stellen, dat de Minister demoordende hand aan Amsterdam zou slaan, indien hijaan de vele sprekers voor Amsterdam niet hun zin gaf;hij zou dan Brutus wezen, die Caesar mede vermoordde. Met regt mogen dit groote woorden heeten, en zij, : ^nbsp;verdienen zeker niet, dat wij er bij blijven stilstaan. Dit â– i; V â– nbsp;?? r \ \i,.



??? Lid verzoekt vertrouwen voor Amsterdam, en vertrouwtmen het niet, dan moet men het geene regten geven.Maar de Regering heeft den pligt op zich genomen, voorhet onderwijs te zorgen, en uit 's Lands vergaderzaal maggeene stem opgaan, om dezen pligt der Regering nu teveranderen in een vertrouwen, dat men zou moeten stellenin eene stad.- En zou Amsterdam zijne pligten niet ver-vullen , dan, zegt dit Lid, heeft de Regering het in dehand, om de bullen van Amsterdam krachteloos te maken,door geen te Amsterdam gepromoveerde tot regter tebenoemen. Een fraai huishouden voorwaar! dat zou te wachtenzijn: regt te geven tot toekennen van graden, en indiendat niet goed geschiedde, dan de Amsterdamsche gegra-dueerden buiten te sluiten. Voorwaar een toestand, waar-voor ons de Hemel beware! En toch is dit dood eenvoudigvoorgesteld. Bijblad bl. 1113. Dit Lid wenscht, datmen over de vormen zal heenstappen, maar dat allenzich zullen vereenigen in ?Š?Šne zaak, en de gevraagderegten aan de hoofdstad zullen schenken. Een ander Lid, dat mede in de redactie eenige wijzi-ging had voorgesteld, verklaart van alle

bijzonderhedenaftezien; ook hij jaagt, zooals hij zegt, naar het hoofd-doel, dat is: aan Amsterdam eene Hoogeschool te ver-zekeren. Er blijft nu in de Kamer slechts ?Š?Šn voorstel over,waarvan de hoofdzaak is, aan Amsterdam een vierdeHoogeschool en wel eene gemeente-Hoogeschool te geven. Door een ander Lid der Kamer wordt nu duidelijk uit-gesproken, dat men aan Amsterdam een monopolie wiltoekennen, en dat dit niet is in harmonie met de alge-meene belangen. Het woord monopolie vat deze sprekerop in dezen zin, dat aan ?Š?Šne enkele gemeente regtenzouden gegeven worden, die behooren aan de Hooge-scholen des Rijks; hij verklaart echter duidelijk, dat



??? hij er geen bezwaar in ziet, ??m datzelfde regt ook aanandere gemeenten toetekennen. Wel is het nitzigt nietgroot, dat een andere stad van het Rijk voor eigenkosten een Hoogeschool zou willen oprigten, maar indiendit geval bestond, meent hij, dat aan die stad of aandie steden ook het regt zou moeten gegeven worden,om gelijk de Rijks-Hoogescholen graden toetekennen,die gelden voor het geheele Land. Uit ?Š?Šn oogpunt heeft dit Lid regt, namelijk: alle ge-meenten moeten van de zijde der Regering op dezelfdewijze behandeld worden; maar, wanneer de Regeringvan dien regel afwijkt, en daarmede aan het algemeenbelang onregt doet, zoo wordt dat algemeen belang tochnog meer geschaad, indien dan aan een tweede en derdegemeente soortgelijke voorregten zouden geschonken wor-den ; want dan wordt het monopolie verdeeld in twee ofmeer gedeelten, die meer nadeel verwekken, naar mate dieverdeeling verder wordt uitgestrekt. Dit laatste uitge-nomen, heeft de spreker regt, als hij krachtig opkomttegen voorregten, aan Amsterdam geschonken, welkeuitsluitend aan het Rijk behooren niet als voorregten,maar als pligten. Vooral wijst dit Lid hierop, dat

hetZuiden des Lands van nu aan van het voorregt verstokenzal blijven, eene Hoogeschool te bezitten, en dat de aan-neming van het voorstel den schijn zou hebben, alsot ditde toeleg ware. Hier meen ik, bestaat ?¨ene dwaling. Amsterdam heeftaan niets anders gedacht, dan aan zich zeiven; het isonregt, de zelfzucht zoover te doen strekken. Het Zuidenheeft alle regt, om een Athenaeum te bezitten, maarAmsterdam heeft geen regt, om eene Hoogeschool tebekomen, dus ook het Zuiden niet. Nooit is de regel ge-billijkt , dat, indien men aan het dwingen van den een opongeoorloofde wijze heeft toegegeven, een tweede of derdedaardoor regten zou hebben verkregen. Het geven van



??? graden, aan eene inrigting van het Zuiden in de toe-komst toetekennen, kan alzoo door niets worden ver-dedigd: het uitzigt op het bezit eener hoogere school,dat is van een Athenaeum mogt echter in de toekomstaan het Zuiden niet worden benomen; en ware de ge??erdespreker hierbij blijven staan, zoo zou ik in dit punt gaarnezijn bondgenoot wenschen te. zijn. In de Tweede Kamer heeft men in deze geheele dis-cussie wel nu en dan ongelijksoortige zaken uiteen ge-houden, maar zeer dikwerf ze te gelijk besproken totgroot nadeel van het behandelde. De Kamer werd blijk-baar door iets anders gedreven. En, om mijne meeningonverholen uittedrukken, zij het mij geoorloofd, hier op-temerken, dat men onregtmatig aan Amsterdam het regtvan graden en promotie heeft toegekend, maar dat menook onregtvaardig aan andere deelen van het LandAthenaea in de toekomst heeft onthouden. De Minister antwoordt alsnu, Bijblad bl. 1113: â€žOngaarne zou ik den laatsten spreker volgen op denâ€žweg, door hem ingeslagen. De quaestie te berde te,/brengen van een strijd tusschen Noorden en Zuidenâ€žweet ik niet, of in het belang des

Vaderlands is. Maarâ€žde beslissing, die het hier geldt, is ernstig. De Kamerâ€žstelle zich dat wel voor. â€žDe heer N. N. heeft gezegd, dat het mij moeite kostte,â€žhet amendement te bestrijden. Dit erken ik, maarniet//in den zin, als de geachte spreker het bedoelde; nietâ€ždat het mij aan argumenten zou haperen. De liefde totwmijne geboorteplaats en de kweekschool, waar ik on-//derwijs heb genoten, mogen mij deze zaak moeijelijk,/maken, maar dat zal mij niet terughouden van hetgeen//ik meen, 's Lands belang te zijn. â€žDe strijd tusschen een belang van Amsterdam, onze//eerste stad, 't hart des Lands, en het belang van//Nederland, komt zelden voor; juist dit zeldzame geval



??? 380 â€žschijnt hier aanwezig en maakt inderdaad de behandelingâ€žder zaak moeijelijk. Maar dit mag mij niet terug-â€žhouden, van daarop te wijzen, dat, hoe uitstekend inâ€žvorm, de argumenten, die wij hebben hooren inbrengen,â€žtoch schraal van inhoud waren. Schering en inslag vanâ€žhetgeen wij vernomen hebben, was, dat het Athenaeumâ€žvan Amsterdam moet behouden blijven, omdat het circaâ€ž250 jaren bestaan heeft. Maar niemand stelt voor, omâ€žhet te doen vervallen. Daar wordt alleen gezegd, dat,â€žals het voorstel van de Regering niet werd goedgekeurd,â€žde Gemeenteraad het Athenaeum zou opheffen. Ditâ€žargument komt mij voor, tweesnijdend te zijn, want,â€žerkent men eene Amsterdamsche Universiteit, dan isâ€žde Gemeenteraad ook bevoegd, die opteheffen.i Inbsp;â€žZeker stelt de Regering de opheffing van het Athe- â€žnaeum niet voor. Er is gesproken over de geschiedenis.â€žMen heeft mij daaromtrent niet verstaan â€” ik zouâ€žhaast zeggen, niet willen verstaan. De heer N. N. vondâ€žin de geschiedenis van h?Št Athenaeum een waarborgâ€žvoor de toekomst. Ik zeide, die waarborg â€žâ€žligt niet inâ€žhet

verleden.quot; Daarmede wilde ik de zaak niet beslis-â€žsen, maar alleen aantoonen, dat het argument zwak is. â€žHet geneeskundig onderwijs aan het Amsterdamscheâ€žAthenaeum bloeit; maar die bloei is voor meer dan deInbsp;â€žhelft te danken aan het aanwezig zijn van de studenten â€žder militaire geneeskunde. â€žWat de toekomst betreft, geef ik het den heer O.â€žvolkomen toe, dat de aanneming van het amendementâ€žden bloei van het Athenaeum, dan eene Universiteit,â€žook bevorderen zal; maar die bloei zal bevorderd wordenâ€žten koste van die der Rijks-Universiteiten,ijnbsp;â€žDe twee groote punten van bezwaar zijn zelfs niet Jnbsp;â€žaangeroerd, veel minder wederlegd. IInbsp;â€žHet eerste bezwaar is, dat het amendement aan- â€ždruischt tegen het beginsel, dat tot nog toe in ons



??? f/staatsregt heerscht, ofschoon niet grondwettig beschre-â€žven. Wanneer het in de Grondwet stond, ware de zaak,/natuurlijk beslist. Dat beginsel is: dat het toekennen,/van doctorale graden en bevoegdheden eene Rijks zaakwis en van de Regering moet uitgaan f/Het tweede bezwaar is, of het hebben van vier Uni-//versiteiten wezenlijk tot den bloei van de wetenschapf/bij dragen zal. Ik durf dat niet bevestigen. Men loopt,/daar luchthartig over heen: â€žWaar drie Universiteitenf/zijn, kunnen er ook wel vier wezenquot; zegt men. Maarf/het komt waarlijk niet alleen aan op het getal Pro-f/fessoren, dat men zal noodig hebben, maar op het\i gehalte!^ f/Eindelijk moet ik waarschuwen, dat het amendement,f/zooals het gesteld is, geen gelegenheid aan de Regering,/laat, om te beoordeelen, of het gestelde geval zich//inderdaad voordoet. Ook bepaalt het amendement nietsf/omtrent de kosten der studie, f/De Vergadering overwege in hare wijsheid.quot; Over het thans besproken voorstel werden ondervoor-stellen ter tafel gebragt, die ik intusschen alle voorbijga,om enkel bij de hoofdzaak te blijven staan. Alle Ledender Kamer, die warm met dit

monopoKe van Amsterdamwaren ingenomen, hebben voortdurend en regelmatig inden vorm aan elkander concessies gedaan, zoodanig, datdaarvan moeijelijk in onze Tweede Kamer een tweedevoorbeeld zou te vinden zijn. Eene eenstemmigheid ineene zaak, waarvoor niemand een afdoenden waren grondaangeeft, heeft dus een grond, dien men niet uitspreekt,en welke die grond is, is aan iedereen bekend. Een voorstel, om aan Amsterdam de regten te gevenvan eene Universiteit, maar haar den naam van Athe-naeum te laten behouden, is in de Tweede Kamer weinigbesproken en raakt ook de hoofdquaestie niet. Het doelvan dit voorstel was natuurlijk, aan andere Gemeenten



??? 382 van het Rijk een soortgelijk regt te verzekeren, alsAmsterdam dan zou bekomen. Voor ons, ligt het zwaartepunt dezer geheele zaak inniets anders, dan in het toekennen aan Gemeenten,van het regt om graden te geven, dat behoort tot deregten van den Staat. Een Lid wederlegt zekere aanspraken van Amsterdam,omdat de Academische getuigschriften niet meer geldigzullen zijn; hij laat duidelijk de onwaarde uitkomen vanzulk beweren. Voorts kant hij zich niet aan tegenvoordeden, die Amsterdam, als groote stad, zou aan-bieden voor het bezit eener Hoogeschool, maar hijverwerpt daarom geenzins kleine steden. Vervolgens be-spreekt hij de meen ing, dat in het Noorden des Landsmeer beschaving wonen zou, dan in het Zuiden, enzegt, dat indien dit waar is, juist het Zuiden de mid-delen behoeft, om aan het Noorden in beschaving gelijkte worden. Dit Lid vraagt in deze wet niet anders, danhet beginsel van gelijkstelling vooralle Gemeenten, eenevraag, die, bij het bestaan onzer Grondwet, eigenlijkonmogelijk behoorde te zijn, maar die nu toch in deTweede Kamer is gesteld, juist omdat dat beginsel tenbehoeve van Amsterdam zou geschonden worden. Hijwaarschuwt

tegen deze schending, als onvaderlandslievend,en voorspelt daarvan geen goeds in de toekomst, indienmen tegenover de Gemeenten van het Zuiden dit onregtbegaat. Wat van die zijde verlangd wordt, is dus het behoudvan het beginsel van 1815, dat er meer Athenaea kunnenzijn in het Land, en dan gelijkstelling van die Athenaea,indien ze er komen zullen, met hetgeen thans aan Am-sterdam wordt toegekend. Het een en ander is door deKamer niet aangenomen- Een ander Lid schonk zijn bijval aan de meening, datalle Gemeenten dezelfde regten moeten hebben. M- ?Šf



??? De Mmister van Binnenlandsche Zaken brengt alsnuhet volgende in het midden, Bijblad blz. 1118: f/Ik zal op het oogenblik niet in het fond der zaakf/treden, omdat nog andere sprekers het woord hebbenf/gevraagd. Ik wil alleen doen opmerken, naar aanlei-wding van de laatste gedachtewisseling, dat er in allen,/geval een titel over Athenaea, of een Athenaeum in def/wet zal moeten zijn. De Heer P. heeft daaromtrent,/reeds eene juiste opmerking gemaakt, en van Regerings-f/wege moet ik die bepaaldelijk steunen. f/Als het stelsel van de Regering, dat het jus promo-,/vendi alleen aan de Rijks Hoogescholen toekomt, het,/stelsel, wat ik blijf vasthouden, wordt aangenomen,,/hebben wij een titel over Athenaea noodig. Indien eenf/van de amendementen , welke nu in discussie zijn, wordt//aangenomen, zou ook nog noodig zijn een titel over de//Athenaea. Dan is er eene Universiteit genoemd, die,//in allen geval, niemand, ook de Gemeente Amsterdam//niet, verpligt is, op te rigten. Dan moeten dus toch//de Athenaea of het Athenaeum (volgens het voorstel//van den Heer O.) in de wet erkend worden. \ Men is//dus, als ik het zoo eens zeggen mag,

van de discussie//over Art. 30 niet af, wanneer het amendement N. wierd//aangenomen.quot; Alsnu wordt nader gedebatteerd over het al of niet blij-ven bestaan van Athenaea in het Land, welke discussie hierkan worden voorbij gegaan. (Zie 5Â°). Ook wordt over deorde van het debat op nieuw gesproken: de een wil devoorregten, aan Amsterdam te verleenen, bespreken bijde artikelen, die over Universiteiten handelen, en de anderwil gelijk regt voor alle Gemeenten, indien men aan hetAthenaeum van Amsterdam meer regten wil toekennen. Deze zaak is voor ons van geene waarde, maar wijnoemen haar toch, omdat het telkens en telkens uit hetdebat blijkt, dat de zaak van Amsterdam niet zuiver was.



??? Bij de Rijks-Universiteiten behoorde zeker niet de behan- ^deling eener nieuwe Gemeente-Universiteit te Amsterdam. Het privilegie, aan Amsterdam te verleenen, wordt nuin de Kamer door een Lid bestreden, en het voorstelondersteund, dat alle Gemeenten in deze gelijke regten zullen hebben. Een ander Lid voegt zich hierbij en wel een Lid, datvoor het voorregt van Amsterdam zeer geijverd heeft;ook nog een derde, zoodat het gevoel van onregt tegen-over andere Gemeenten, die niet zouden bekomen, watAmsterdam verkrijgt, in de Kamer genoeg gesprokenheeft; maar het heeft niet gebaat; eerst moest Amsterdamhet regt bekomen, om graden te geven, eer de TweedeKamer over het bestaan van Athenaea in het Land, al ofniet, wilde handelen. Thans trad een Lid der Kamer op, om duidelijk enuitvoerig uittespreken, dat het strijdt tegen het Neder-landsch Staatsregt, om aan eene gemeente-inrigting, hetzijdie genoemd wordt Universiteit, hetzij Athenaeum, hetregt van graden te geven toetekennen; graden, titels,niet slechts als eer geschonken, maar die het regt geventot vervulling van zekere bedieningen in de Maatschappij.Er moet hier geen sympathie in het spel zijn,

maar,erkennende de groote verwensten van het Athenaeum vanAmsterdam, moet het beginsel worden gehandhaafd, dathet geven van genoemde titels of graden het werk is vanden Staat, en niet van de Gemeenten. Hij wil hier van nietsanders gewaagd hebben, dan van een beginsel, en be-strijdt uit dit oogpunt het voornemen met warmte enwelsprekendheid. Bijblad, blz. 1120. Hij ontkent datde Staat regten, die inhaerent zijn aan het Staatsgezagmag vervreemden en aan anderen overdragen, en geeftvoor die ontkenning volkomen beslissende en afdoendegronden aan. Hij wijst er op, dat men niet, hetzij vande zijde van den Gemeenteraad van Amsterdam, hetzij



??? van die van vele Leden der Kamer, ruiterlijk en ridder-lijk een vrije Hoogeschool wil, maar dat men zich meerdan een juk laat welgevallen, om toch maar het doel tebereiken; en hij voegt er bij: Omnia serviliter pro domi-natione. Keurige woorden voor eene zeer onkeurige zaak ! Zulk eene inrigting acht de spreker met Art. 194der Grondwet niet overeentebrengen, in welk Artikel devrijheid van het onderwijs is geproclameerd; Amsterdamheeft een vrije school gehad en wil aan die school nuslaafsche banden hechten. Daar komt hij tegen op, endan bovendien, tegen het schenken van een uitsluitendregt van den Staat aan zulk een vrije school, die deslavin van den Staat is geworden. Mij heeft de ontwikkeling van deze twee beginselendoor den ge??erden spreker in hooge mate aangetrokken,en niet het minst, dat een vrije Gemeenteschool volkomenin den geest der Grondwet gehandhaafd, van de Regeringafhankelijk worden zalen zal ophouden vrij te zijn: omniaserviliter pro dominatione. Amsterdam geeft dus een slechtvoorbeeld aan andere Gemeenten en een slecht voorbeeldaan het vrije Nederland; het verkoopt zijne vrijheid vooreen zeker

voordeel, en verdient dus voorwaar geene navol-ging hoegenaamd. De ge??erde spreker, die een zeer geacht regtskundigeis, ontkent bovendien, dat de Staat het regt zou hebben ,om het toekennen van Academische graden, waaraanregten verknocht zijn, overtedragen op wie dan ook:gemeenten, corporati??n, personen, enz., en hij staaft zijnemeening met gronden, die onwederlegbaar schijnen tezijn. Hij stelt dat regt gelijk met dat der landsverdediging,met de burgerlijke en lijfstraffelijke regtspleging; regten,die niet mogen worden gedelegeerd, maar die ook plig-ten zijn, welke door den Staat en door niemand andersbehooren te worden vervuld. Men heeft hier te doenmet een transactie, zegt de ge??erde spreker, waar de 25



??? comparant Amsterdam en de comparant de Nederland-sche Staat er toe komen , om gelijk over te steken. Scherp-snijdend is het zwaard, en een gewoon mensch zoumeenen, dat, na deze verwonding, het drijven op het eigenoogenblik gestuit zou zijn. Maar wie dat meenen zou, zouweinig menschenkennis verraden; bij eene niet goede zaakvoelen de partijen zich juist doo r zulk eene wond tot nieuwenstrijd gesterkt. De eene zegt: Jiier hebt Gij myne zelfstan-digheid''; de ander: Jder hebt Gij in ruil mijne magt.quot; Waarlijk, aan deze woorden alleen had zoowel de Re-gering , als de stad Amsterdam het noodige, om aftezienvan een voornemen, dat nooit tot eer zal kunnen strekken. Het is voor leeken een vreemde zaak, een uitstekendregtsgeleerde te hooren spreken, zooals de laatste sprekerin de Kamer heeft gedaan, en dan andere uitstekenderegtsgeleerden volkomen het tegendeel te hooren be-weren van hetgeen de eerste heeft voorgestaan, terwijltoch allen zich op Staatsregt beroepen. Dan vraagteen leek: wat noemt Gij dan Staatsregt, dat een vormaanneemt naar de hand, die het belieft te kneden.Maar het is nog meer

bevreemdend, dat uitstekenderegtsgeleerden en met name dezulken, die in de Kamerzeer sterk het woord gevoerd hebben voor het overdragenvan het regt aan Amsterdam , om graden te verleenen,geheel en al gezwegen hebben van auctoriteiten, die lijn-regt in oordeel tegenover hen staan. Mij dunkt, dat ishet werk van iemand, die zijn zin wil hebben, die proaris et focis strijdt, die zijn belang voorstaat en dieslechts jaagt naar zijn doel. Maar van een Volksverte-genwoordiger mag juist verwacht worden, dat, zoo hijeen zaak voorstaat, hij grondig zal wederleggen wat daar-tegenover staat, Audi et alteram partem is onafscheidbaarvan onpartijdigheid, en die altera pars is voor een kundigman datgene, wat door bekwame mannen geoordeeld is. Het is geen Volksvergadering, zooals zij behoort te zijn. r!. ' Ii



??? indien daarin slechts gehoord wordt de stem der ledenvan die Vergadering. De stem der waarheid moet daarklinken, en om die daar te doen hooren, moeten b. v.,zoo er sprake is van Staatsregt, de auctoriteiten van datStaatsregt in de Vergadering worden gebragt, en aan demeest beroemden behoort in die Vergadering het woordgegeven te worden en, bij opregte onpartijdigheid, heteerst door voorstanders eener zaak getuigen van gewigtte worden opgeroepen, die deze zaak bestrijden. Zoo had dan in de Tweede Kamer door de kundigeregtsgeleerden, die sterk, die zelfs hevig en gepassioneerdgesproken hebben voor het overdragen van het regt aanAmsterdam, om graden te geven, de stem van kundigemannen in het Staatsregt in de Kamer moeten gebragtzijn, en, wilden zij volstrekt onpartijdig zijn, in de eersteplaats de stem van mannen, die dit regt bestrijden, dieontkennen, dat de hoogste magt van den Staat dat regtaan lagere magten mag overdoen. Van dit alles is niets geschied; van de zijde der voor-standers is wel gezegd, dat zij in die overdragt geenkwaad zagen, maar zij hebben gezwegen van de auctori-teiten in staatsregt, die

dit ongeoorloofd hebben geacht. Aan een uitstekend vriend heb ik de kennismakingte danken met een boek, dat bij onze regts- en staats-kundigen steeds hoog was aangeschreven. Ik bedoel:Heedensdaegse Bechtsgeleeriheijt. Soo elders, als in Fries-landt gebruikelijk door ??lrik huber, derde druk, vermeer-dert door Zacharias Ruber. Amsterdam 1726. In Boek 4, Kap. 9, blz. 565, van de kleine rechten derOppermacht, lezen wij: 7Â° ,/Men brengt ook tot deze kleine rechten het makenVan Boktoren ende Meesters in de konsten, alsmede vanNotarien-, want overal autoriteit te moogen hebben vande practijke der konsten te oeffenen ende schriftuirlijke'instrumenten te maken die voor publijk gehouden worden, 25*



??? is wat meer als dat het door de gemeene Magistratensoude k??nnen worden vergunt, insonderheijt met mtslui- tinge van alle anderen. 8quot; Weshalven ook sodanige hooge Schooien die gesticht zijn-bij sulke, die geen ware OpjoerW^/f hebben, worden ook verstaen geen Doctooren ende Meesters in de kon-sten te k??nnen maken, omdat sij de name ende last vaneen Oppermacht niet k??nnen gebruiken. 90 't Is ook van wegen dit maken van Doctooren endeMeesters dat het stichten van Academi??n mede wordtgeoordeeit een recht van ?¨! Oppermacht te zijn; wantLders schooien of plaetsen op te richten, daer men goedekonsten leert, is in zich self geen recht van Oppermacht. 10Â° De Heeren Staten (in de dagen van huber, deOppermacht) oeffenen dan 't maken van Doctooren endeMeesters 'door de Professoren in hare Academie, volgensordre der Faculteiten, ende 't maken van Notari??n doorde Heeren Gedeputeerden, met de Heeren van den Hove,beide na voorgaende wettelijk gehouden examen/' Er is niet aan te twijfelen, of de Minister heeft dezewoorden van hubee gekend en er een oog op gehad, toenhij in de Kamer verklaarde,

gelijk de kundige regtsge-leerde dien wij het laatst noemden, gedaan heeft, dat hetgeven 'van graden een uitsluitend regt was van de opper-Lgt- maar er is ook niet aan te twijfelen, of die leden derKamer, die met hevigheid hebben voorgestaan, dat ditregt voor een deel den Koning moest worden ontnomenen aan den Gemeenteraad van Amsterdam moest wordengegeven hebben de Heedensdaegse Rechtsgeleertheyt vanIvlm insgelijks gekend l). Zij hebben er intusschen geen (1-) Zie ook Mr. D. Graswinckel, Speciale Beschrijving der Opper-macht II 265 gt; b^adz. 357 hierboven reeds aangehaald: â€žDe oprecli-tin-re'van een Hoogeschool ofte Universiteyt; welckers erectie bijnieLnd^edaen en kan werden als bij den Souverain, ende uyt rechtvan Souverainiteyt.quot; ('s Gravenhage 1674).



??? woord van gesproken en hiertegen moet ernstig protestworden ingediend: eene auctoriteit als huber moet in deKamer genoemd worden, zoo men aldaar in eene zaakals deze onpartijdig wezen zal. Na de belangrijke redevoering van den laatsten spreker,die zich volkomen aan de zijde van huber had geschaard,is in de Kamer rondborstig verklaard, dat hetgeen gezegdis ten behoeve van het Zuidelijk gedeelte des lands,niet sloeg op eene Godsdienstige gezindheid, maar op degemeenten, die daar bestaan, en alzoo op de geheele land-streek. Voor mijn deel heb ik deze verklaring ook alzooopgevat; maar, indien men de volgende bedoeling gehadhad: in het Zuidelijk deel des lands zijn vele Roomsch-Catholieken; te hunnen behoeve is daar een Athenaeum ofzijn daar Athenaea wenschelijk, zou mijne meening nogvolmaakt dezelfde gebleven zijn. Athenaea zijn inderdaadbronnen van verlichting en beschaving, en ze als openbareinrigtingen te verlangen, ook met het oog op eene bepaaldeGodsdienstige gezindheid, kan toch niet strijden met hetalgemeen belang. Uit elk oogpunt komt mij dus hetverlangen billijk voor, om aan het Zuidelijk

deel vanhet land iets van het voorregt te schenken, dat menkwistig aan Amsterdam geeft en aan het Zuiden bij dewet onthoudt. Aan Athenaea in het Zuiden het regt vanpromotie toetekennen, blijf ik achten eene ongeoorloofdedwaling, zooals ik dit acht ten aanzien van Amsterdam. Dezelfde spreker heeft opgemerkt, dat de Minister inde Kamer teregt gezegd had: ??f aan Amsterdam geenebijzondere regten, ??f deze regten te geven aan alle gemeen-ten, Van de zijde der Kamer was dit, zooals geblekenis, krachtig bestreden; maar de spreker herinnert, datal zou het later niet zoo gemakkelijk gaan, nu bij dewet aan Amsterdam bijzondere voorregten geschonkenworden, het toch onmogelijk wezen zal, om b. v, aanRotterdam, indien deze stad ook eene Hoogeschool wilde



??? oprigten, te weigeren, daaraan het regt van promotietoetekennen. Uit het oogpunt van billijkheid, dat ishier gelijkstelHng der gemeenten, heeft deze spreker vol-komen regt, maar indien de Tweede Kamer dan doenzal, zooals ze thans gedaan heeft, is er voor Rotterdamniet het minste bezwaar. Thans heeft de Kamer willensen wetens voorbij gezien het belang der drie bestaandeoude Rijks-Hoogescholen, en dus het belang des Rijks,en dan kon de Kamer nog eenmaal dat Rijksbelang terzijde stellen en tevens dat van Amsterdam, wat in eenbezit gekomen is, dat nooit door iemand regtmatig zalworden genoemd. Er is ook een stem der waarheid, dielater spreekt; de geschiedenis vonnist soms later krach-tiger, dan bij de gebeurtenissen zelve, en juister is danhaar oordeel zeker, wanneer men niet meer uitgaat vande drie woorden: do ut des. Bij hetgeen deze spreker zegt aangaande de oudheidvan het Athenaeum te Amsterdam en waarin hij ookgeen grond vindt voor het gebeurde, zij het mij geoor-loofd op te merken, dat twee der drie Rijks Hooge-scholen iets ouder zijn dan het Amsterdamsche Athenaeum;namelijk dat zij v????r 1632 zijn

opgerigt; maar wij heb-ben, Wadz. 310, hierboven gezien, dat de geboorte vandat Athenaeum als school, die den naam eener Hoogereschool met waarheid dragen kan, niet dagteekent van1632, maar van 1754. Had men v????r 25 jaar in Neder-land de eerste Rijks Hoogeschool gesticht, dan zou deoudheid van het Athenaeum van Amsterdam, hoezeer dantoch zwak, als argument kunnen gelden; maar alle driede Rijks Hoogescholen zijn oud, en de oudheid van hetAthenaeum van Amsterdam, (1754) die men zoozeer op denvoorgrond gezet heeft, heeft dus geen regt, om te dienentot vernietiging van een der oude Rijks Hoogescholen. Dezelfde spreker meent, dat de Regering de wet zoumoeten intrekken, indien aan Amsterdam het gevraagde



??? regt werd toegekend, en te gelijk dat regt onthoudenwerd aan andere Gemeenten. Hier is alleen sprake,niet van oprigting van Athenaea, maar van het toekennenvan het regt van promotie. Mijn oordeel is anders: ikmeen, dat de Regering de wet had behooren intetrekken,zoodra het regt van promotie door de Kamer aan eeneGemeenteschool werd .toegekend; de Minister heeft ookalzoo in de Kamer gesproken, dat men althans buitende Kamer verwachtte, dat hij dat doen zou. Waaromhij het niet gedaan heeft, is niet openbaar geworden. Alsnu volgt een spreker, die weder rondweg beweert,dat wetenschappelijke inrigtingen, zonder het regt van gra-den toe te kennen, geen kracht van bestaan hebben. Menweet, dat voor weinig jaren door Amsterdam het tegendeelgeleeraard werd, en dat voor elf jaren in de wet op deuitoefening der geneeskunde is aangenomen, dat de RijksHoogescholen geen regt meer zouden hebben, om tot deuitoefening van eenig deel der geneeskunde te magtigen. Men zegge niet, dat de drie Hoogescholen toch hetregt hebben behouden, van graden te geven en te pro-moveren : met die graden en die promotie in

de genees-kunde kan men in de geneeskunde, dat is, in hare uit-oefening, sedert dien tijd hoegenaamd niets doen. Zijnnu in de laatste elf jaren de geneeskundige Faculteitender Hoogescholen opgeheven, of is alles regelmatig zijngang gegaan? Is er zelfs ?Š?Šn student in de geneeskundeminder gekomen aan de Rijks Hoogescholen ? Het is nietgebleken. Amsterdam had gehoopt, dat dit het geval zouzijn, en van Amsterdam uit zijn dan ook de pogingen aan-gewend , om door geneeskundige Staats-examens de RijksHoogescholen te fnuiken. Maar Amsterdam heeft zichdaarin misrekend, en nu het in de laatste elf jaren zichniet heeft kunnen meester maken van al de studenten in degeneeskunde, nu gaat er een kreet op, dat eene school,die niet examineert en gradu??ert, niet kan blijven bestaan.



??? Tegen zulk een dringen en drijven schijnt helaas geeneRegering bestand: eerst valt de Minister thorbecke voorhet rumoer, dat van Amsterdam uitgaat, dat de kracht derAcademische examens moet worden geknakt , en elf jaren,nadat dit geschied is, valt de Minister heemskerk vooreen ander rumoer, dat juist alle kracht, niet in de inrig-tingen van onderwijs, maar in de examens ligt, en dat alzoo die examens.....Gij meent, aan de Hoogeschool weder moeten versterkt worden: neen, dat die examensnu door Gemeente-inrigtingen moeten worden afgenomen ?Neen, nog eenmaal dwaalj ik : dat Amsterdam die examensafnemen moet, en dat wij dan zullen gekomen zijn inhet beloofde land. Wij voor ons hebben geen woorden, omde onjuistheid nog nader in het licht te stellen, dat eeneinrigting van Hooger onderwijs niet zou kunnen bestaanzonder examens. Men zegt, dat het Athenaeum vanAmsterdam zoo bloeit, en in waarheid doet het dit. Nuhad het geen regt, om te examineren, van waar dan debloei? De getuigschriften al weder te noemen en te zeggen,dat die in de toekomst nadeel kunnen doen, zou kin-derachtig zijn. Dezelfde spreker heeft

het den Minister euvel geduid,dat hij uiteenzette, dat, behalve de medische Faculteit,Amsterdam niet had, wat eene Hoogeschool behoeft.Niemand heeft ontkend, dat de Minister hierin regthad; maar deze heeft daarmede niet beoogd: om diereden is het niet goed, dat Gij eene Hoogeschool bekomt,want het was duidelijk, dat men die reden kon opheffen. Wij kunnen dus veilig laten rusten, dat men in Am-sterdam gewacht heeft met de vergrooting van hetAthenaeum tot de komst van de nieuwe wet; alles be-weegt zich daarom, dat Amsterdam verzot was gewor-den op eene Hoogeschool, en dat men van de zijde vanhet Rijk, dat is, uit het oogpunt van 's Rijks belang,niet kon begrijpen, dat die verzotheid van Amsterdam



??? in het algemeen belang een grond had, en dat begrijptnog niemand, en dat zal nooit iemand begrijpen. Dezelfde spreker is intusschen een voorstander vanhet regt van promotie, dat hij voor Amsterdam wenscht,ook aan andere Gemeenten toetekennen, en hij ontwik-kelt nu wat Gemeenten zijn in het land. Zeker hebbenGemeenten beteekenis, maar, zooals de Gemeentebesturenstaan tot 's Landsbesturen, zoo staan ook de Gemeente-scholen tot de Rijksscholen. Maakt Gij een Burgemeesterin alles gelijk aan een Minister, en Gemeenteraden in allesgelijk aan de beide Kamers der Staten-Generaal; jaquot; danhebben Gemeenten , de Koninklijke magt thans daargelaten,ook het regt van promotie; maar, zoolang dit niet het gevalis, hebben Gemeenten dat regt niet. Trouwens Amsterdamheeft per request ook dat regt gevraagd en niet ge??ischt. De spreker vraagt, of een regt, aan eene Gemeentegegeven, gelijk staat met een regt, aan bijzondere per-sonen verleend. Maar op zulk eene vraag is geen ant-woord noodig, want eene Gemeente is eene bij de weterkende corporatie. Doch daarin staan Gemeenten enbijzondere personen gelijk, dat zoo er aan een van

bei-den een regt gegeven wordt, hetwelk de Regering, naarhet oordeel van beslist bevoegde mannen, niet^ mag afstaan,er onregt gepleegd is jegens den Staat, om het even,of het eene Gemeente of een persoon is, die dat regtheeft bekomen. Maakt de Staat van zijn alvermogenmisbruik: de almagt van den Staat is dikwerf genoegmisbruikt; en in deze beteekenis wordt het woord almagtook niet gelijk gesteld met alwijsheid en algoedheid, ofalwaarheid. De almagt van den Staat is een geheelmenschelijke zaak, waarvoor men zich buigt, omdat menniet anders kan. Er is wel eene leer van Staats-souverei-niteitof oppermagt, maar oppermagt en almagt zijn twee. Er stond alsnu in de Vergadering een spreker op, dieoptrad voor de voorregten der Rijks Hoogescholen. Hij iK



??? zou ?Š?Šne Hoogeschool ge??ischt hebben met vele Profes-soren , en die wel te Leiden; maar Utrecht en Groningenhadden regten, die ge??erbiedigd moesten worden. Uitden aard van het land achtte hij drie Hoogescholenveel te veel. Zulke regten kan Amsterdam niet doengelden, en dus is hij tegen uitbreiding. Wij hebben erook de kracht niet voor: in een verslag der Kamer,v????r twee jaar uitgebragt, werden 200 Professoren inNederland noodig geacht aan de drie Rijks Hoogescholen.Hij vraagt, waar deze te vinden, en hoe dan nog Am-sterdam goed te voorzien? Hij wil de Nederlandschejeugd niet overgeven aan de leiding van vreemdelingen,en deels teregt, want wij worden meer en meer op onzenationaliteit zeer gesteld; de Weerbaarheid, tijdens denFransch-Duitschen oorlog bij ons in het leven geroepen,is een openbaar teeken, hoe onze nationaliteit ons ookthans in het bloed zit. Zoo kunnen wij dan dezen spreker geheel en al bij-vallen, maar moeten het overige deel van zijne rede,hoe belangrijk ook, voorbijgaan; alleen nog deze wareen duidelijke woorden van dit geacht Kd: Utrecht enGroningen zullen de kinderen van de rekening

worden. Aan waarschuwingen ook voor de Regering heeft hetdus in de Kamer niet ontbroken. Nog dit: dat dezegeachte spreker boven de Amsterdamsche Hoogeschoolwenschte geschreven te zien: de Academie van Amsterdam,de concurrente van de Bijks Universiteiten. Een lid der Kamer betoogt nu, dat de Staat inder-daad het regt heeft, om graden te geven, maar datdaardoor juist ook die Staat het regt heeft, om dat regtaan anderen overtedragen. Verder zullen wij niet methem medegaan. De Koning der Nederlanden heeft hetregt een kroon te dragen, dus kan Hij aan den Burge-meester van Amsterdam hetzelfde regt toekennen; of wel:de Koning der Nederlanden heeft het regt, zijne Minis-



??? ters te kiezen naar welgevallen, dus kan Hij dit regtoverdragen aan den Gemeenteraad van Arnhem. Is er geengrens aan het overdragen van regten ? en, zoo ja, valt daneen toekennen van graden binnen of buiten dien kring? Deze spreker handelt alweder over waarborgen, enzegt: indien de Professoren van Amsterdam dezelfde waar-borgen aanbieden, dat de graden goed gegeven worden,als de Professoren der Rijks Hoogescholen, dan is allesin orde. Maar er is iets geheel anders, dan waarborgen.Is het niet overeenkomstig eene goede orde van zaken,dat hetgeen in naam des Konings geschiedt, en in diennaam worden graden gegeven, dit gebeurt door de zoo-danigen, die tot het kader der Gouvernements-personenbehooren? Die dit kader breekt, verlamt de kracht derRegering; alle Gouvernements-personen van eenige betee-kenis zijn be??edigd en hebben daardoor, dat zij uit's Rijks kas bezoldiging ontvangen, een zeker verbandtot het Hoofd van den Staat en zijne overige Leden.Dit wordt alsnog onmisbaar geacht, en door delegatie aanderden wordt de gedelegeerde zaak noodwendig verzwakt.Waarom worden geen personen bij de regterlijke

magtaangesteld, dan onmiddellijk door het Gouvernement?Die dit verstaan heeft en weet, dat er regt gesprokenwordt in naam des Konings, weet ook, dat er gradenmoeten gegeven worden in naam des Konings, doorRegerings-personen. Een volgende spreker haalt ten behoeve van Amster-dam de woorden aan van den algemeen geachten heerde bosch kemper, die duidelijk uitdrukt, dat aan elkehoofdstad het regt toekomt, eene vrije Universiteit tebezitten, en die gekant is tegen zeker monopolie, dataan de Rijks-Hoogescholen zou worden verleend. Tegenover dezen ge??erden en geachten vaderlander zijhet mij geoorloofd, de vraag te stellen, of eene alge-meene zorg, waaronder alle Gemeenten begrepen zijn, en



??? dus ook de hoofdstad des Rijks, niet is en bhjft nood-zakelijk? Of het niet goed is, dat deze algemeene zorgblijve buiten gemeentelijke overwegingen, maar daarbovenga? Of eene Gemeente uit haren aard wel het beste oogop het algemeene belang des lands heeft, en of het weleen monopolie heeten mag, wanneer een of eenige wei-nige Rijks inrigtingen geopend worden ter bevorderingder belangen van het algemeen? Maar bovendien zou ikwenschen te vragen niet, of niet elke hoofdstad eenHoogere school behoeft, want daaraan twijfelt niemand,en dit is ook eene vraag, die niet te pas komt tegenoverAmsterdam, daar hier althans meer dan ?Š?Šne eeuw eeneHoogere School bestaan heett; maar de vraag loopt uit-sluitend â€”â–  ik zeg het welligt voor de tiende keer â€”over het regt, om graden te geven; eene Hoogere Schoolin elke hoofdstad is onmisbaar, maar het regt, om gra-den te verleenen, behoort aan geene andere, dan aaneene Rijks-Hoogeschool. Een ander geacht spreker noemde het erlangen vanhet regt van promotie, een to he or not to he voor Am-sterdam. Hierin schijnt wel een weinig po??zie te liggenen genoeg, om er niet bij

stiltestaan. Thorbecke zeidewel, dat de hartader van Amsterdam flauw klopte, maardit zelfs schijnt niet juist geweest te zijn. Intusschen vanleven of dood kan toch geen sprake wezen. Het mogevoor Nederland uit het oogpunt van het gezag een on-geluk wezen, dat graden worden toegekend buiten datgezag: voor de Gemeente Amsterdam beteekent dat regtniets, en men zal het naauwelijks ontvangen hebben, otde Gemeenteraad aldaar zal gaan klagen over de grootekosten, aan dat regt verbonden. Zou de Gemeente Am-sterdam dan ophouden te bestaan? Dat kan deze sprekerniet in ernst gemeend hebben. Men ziet er alleen uit,hoe ziekelijk men deze zaak gedreven heeft, om haar inhet leven te roepen. j?? I



??? Teregt wordt door een spreker opgemerkt, dat klei-nere Gemeenten zeer wel eene Hoogeschool kunnen be-zitten en onderhouden, daar het van het aantal studentenafhangt, hoe groot de kosten der inrigting voor de Ge-meenten zullen zijn. Hij schaart zich dus aan de zijdedergenen, die er tegen gekant zijn, om aan Amsterdamuitsluitende voorregten toetekennen en aan alle andereGemeenten die voorregten te ontzeggen. Hij komt ertegen op, dat het geven van graden door Gemeenten,onder waarborgen, hetzelfde zou wezen, alsof de Rege-ring zelve graden deed geven; waarlijk eene zaak, die in deKamer niet zonder wederlegging mogt blijven, hoezeerhet duidelijk was, dat daarvan geen succes te wachten was. Deze spreker komt er ook tegen op, dat hetgeen thansvoor Amsterdam gevraagd wordt, herstel van een oudonregt zou zijn. Maar deze woorden, hoezeer in deKamer geuit, zullen wel weder niet ernstig gemeend zijn. Kort na de oprigting van het Athenaeum heeft Am-sterdam daarvan een Hoogeschool willen maken; dat isniet gelukt, en in twee volle eeuwen is er van onregtgeen woord gesproken. Het zou een eenig voorbeeldwezen in de

geschiedenis, dat men zoolang in eenonregt zou berusten, zonder er van te gewagen. Dezelfde spreker bestrijdt voorts het vooropzetten vanAmsterdam als hoofdstad, daar in Amsterdam noch dezetel des Konings, noch die Zijner Regering, noch deVergaderingen der beide Kamers, noch andere HoogeCollegi??n van Staat bestaan; zelfs is in Amsterdam nieteens de zetel van een provinciaal Gouvernement; alshoofdstad des lands kan het zich daarom niet doen gel-den , of daarvan regten afleiden. Hij wenscht Amsterdamte benuttigen voor het praktisch deel van het geneeskun-dig onderwijs, maar niet verder te gaan. Eindelijk her-innert hij, dat de Commissie van Rapporteurs eerst eenvoorstel heeft gedaan, om aan andere Gemeenten dezelfde



??? regten toetekennen, als men aan Amsterdam wenschtete geven, maar dat zij dit later heeft ingetrokken. Wat verder in de Kamer gezegd is, geldt inzonderheidherhaling. Een paar punten nog: men heeft toegegeven,dat het regt, om graden te geven, den Staat toekomt;maar men heeft beweerd, dat dit geen onvervreemdbaarregt is, omdat het nergens verboden is. Derhalve, hetis nergens verboden, dat de Kroonprins zijn regt afstaaan een Mijnheer in Groningen, dus mag Hij dat doen.Voorts is er gezegd, dat, zoo gemeentelijke ambtenarengeene graden mogen geven, de onderwijzers aan hetGymnasium, die gemeentelijke ambtenaren zijn, geenregt mogen geven, om tot de Hoogescholen te wordentoegelaten, en dat dit bij deze wet is erkend. Maarzulk beweren kan weder geen ernst zijn, want overgangvan de eene school naar de andere kan in niet ?Š?Šn enkelopzigt gelijk gesteld worden met het regt, om zekeregewigtige bedieningen uitteoefenen. Men heeft ook beweerd, dat examens, afgenomen doorHoogleeraren, van Rijks wege aangesteld, geene Staats-examens waren, maar men is noodwendig de grondenschuldig gebleven. Wel heeft men

kunstmatig ingevoerdeen nieuwe beteekenis van Staats-commissie en Staats-examens, maar daarmede is de oude beteekenis nog metvervallen. Eene Faculteit van eene Rijks-Hoogeschoolis een deel van den Senaat; die Faculteit is een Collegietevens, eene Commissie, eene Rijks-commissie, een Staats-commissie, door den Koning aangesteld, zooals elkeRijks-commissie en elke Staats-commissie aangesteld wor-den; en zoo heb ik dan nooit verstaan de nieuwe be-teekenis van het woord Staats-commissie en Staats-examen. Men heeft vervolgens gevraagd: hebben de Rijks Pro-fessoren altijd zoo goed ge??xamineerd en alleen deskun-digen toegelaten? Maar dat argument is versleten, wantEijks Professoren zijn evenmin onfeilbaar, als andere men-



??? sehen, dit getuigt echter niet voor het wenschelijke, omnu in de toekomst examens te doen afnemen door Hoog-leeraren, die niet door het Rijk benoemd zijn, maardoor een Gemeenteraad, tenzij men meenen m??gt, datdeze nu zonder zonde examens zullen afnemen. Aan het geweten van den Minister wordt voorgelegd,of hij voor elk der Rijks Professoren zal instaan, dat zijzondeloos zijn; maar gelukkig heeft de Minister hieropniet geantwoord. Al verder wordt er gehandeld over het eigenbelang derRijks Universiteiten. Wat verstaat men hieronder? Mijdunkt, dat een Rijks Hoogleeraar oneerlijk, laakbaar,veroordeelenswaard is, indien hij niet op betamelijkewijze den roem, de eer, den voorspoed, den invloed derHoogeschool handhaaft, waaraan hij werkzaam is. Dezucht van Amsterdam, om eene Hoogeschool te bekomen,is zoo sterk geweest, dat men de pligten dergenen, dieaan de Rijks Hoogescholen verbonden zijn, met dengroven naam van eigenbelang heeft durven bestempelen,terwijl men omgekeerd de Gemeentebelangen van Amster-dam als heilige Nederlandsche pligten heeft voorgesteld. â€”Tegen deze omkeering kan weinig worden in het

middengebragt bij degenen, die geen onderscheid kennen tus-schen handhaving en verdediging, en aanval en berooving.'Maar zoo is de tegenwoordige tijd: die iets wil hebben,heeft dezelfde regten als hij, die in volkomen regtmatigbezit van iets verkeert. Het verdient wel melding, dat in de Tweede Kamermet ronde woorden gezegd is: â€ždat de Kamer eene vrij-gevige bui had. De zoo lang en fel bestreden Academievan Groningen is zonder slag of stoot behouden totieders verbazing, niet het minst, geloof ik, van deGroningers zeiven, die niet weten zullen, hoe zij het oaet de Tweede Kamer hebben.....Zou hier niet lief en leed een rol spelen? Ieder taste in eigen boezem.



??? Ik heb uit zwakheid voor Groningen gestemd, maarvoel mij bezwaard en zal niet dezelfde fout andermaalbegaan, door te stemmen voor een vierde Hoogeschoolte Amsterdam.quot; â€” Dat was ronde, taal. Een ander Lid verwondert zich, dat zij, die bij uitstekheeten tot de liberale partij te behooren, zoo voor Amster-dam gesproken hebben, daar deze Leden steeds eenstem-mig waren in het voorstaan van het beginsel, dat hetonderwijs een voorwerp van Staatszorg was. Hij is zeertegen het toekennen van het jus promovendi aan Amsterdam. Een krachtig voorstander van het privilegie, aan Am-sterdam te schenken, verheft zijn stem tegen hetgeen inde Kamer was aangevoerd over den bloei der Hoogeschoolte Leuven. Die school wordt hier gekenmerkt als doorbijzondere personen te worden gesteund, en geenszinste zijn eene Gemeenteschool. Amsterdam nu zou eeneGemeenteschool worden en heeft daarom, naar hem,regt van bestaan, terwijl eene school, door particulierepersonen opgerigt, dat regt missen zou. Ik kan dit nietalzoo verstaan, daar bij geene wet, behalve bij het Be-sluit van 1815, aan eene Gemeente bijzondere voorregtenzijn

toegekend, om scholen in haar midden te hebben,en Gemeenten en particulieren hier alzoo gelijk staan.Maar, bij de oprigting eener school, is bovendien hoofd-zaak , wat er op die school zal verkondigd worden; enis dit ten algemeenen nutte, dan wordt het een bijzaak,wie de school onderhoudt, mits er slechts waarborgengegeven zijn voor haar bestaan. En wat het regt vanpromotie aangaat: een Gemeente van het Rijk heeft daartoegeen schijn van regt m?Š?Šr, dan eene corporatie, uit par-ticulieren zamengesteld. Eene Rijksschool vindt geen krachthoegenaamd in Gemeentebesturen, want de kring van dezestrekt zich niet uit over het Rijk, maar over de Gemeente. Alsnog is voor Amsterdam bijgebragt, dat, zoo menniet den weg was ingeslagen, van de examens te doen â– ?‰ii



??? afnemen aan de Rijks Hoogescholen, maar men alleexamina aan zoogenaamde Staats-commissi??n had opge-dragen , Amsterdam zeer wel Athenaeum zou hebbenkunnen blijven. Maar, nu men het omgekeerde gedaanheeft, zou dat Athenaeum geene toekomst hebben. Aangezochtheid van betoog heeft het dus in de Kamer nietontbroken, maar het is reeds genoeg opgemerkt, dat hetAthenaeum een zeer goed bestaan had onder het examenvan Professoren aan de Rijks Hoogescholen, en dat devoortzetting daarvan den toestand van het Athenaeumin niets zou veranderen. Eene andere spitsvondigheid was deze, dat het be-zwaar hetzelfde is voor do krachten, die men in de Kamerheeft genoemd leerkrachten, of het Athenaeum blijft ofUniversiteit wordt; want in beide gevallen zal het moetenbloeijen, en als het bloeit, heeft het Professoren noodig enontneemt dan met die Professoren de leerkrachten, die erin het Land zijn, aan de Rijks Hoogescholen. Het antwoordhierop is eenvoudig dit: het Athenaeum van Amsterdamis een stedelijke inrigting en heeft als zoodanig alle regt,om te bestaan en leerkrachten tot zich te trekken; maarvan Rijkswege heeft men

daarom nog geen vrijheid, omde voor de drie Rijks Hoogescholen beschikbare leerkrachtente versnipperen. Voorts is door denzelfden spreker zeer duidelijk ge-zegd, dat het onbillijk zijn zou, om aan Amsterdam de.gelegenheid te benemen, de drie Rijks Hoogescholen tevernietigen, door in zijn midden eene Hoogeschool opte-rigten, die beter zou zijn, dan een van de drie thansbestaande. â€” Zulk eene taal in de Volksvertegenwoor-diging te vernemen, is niet alledaagsch: de Staten-Gene-raal worden hier ingevoerd als eenmaal onwillig te kunnenzijn, om de noodige subsidi??n te geven aan Rijks Hoogescho-len , en aan eene Gemeente in het Land wordt de vrijheidgelaten, om alle middelen aantewenden, ten einde drie Rijks 26



??? Hoogescholen te verdelgen, natuurlijk uitsluitend, omdathet Rijk daaraan de middelen onthoudt, die een Gemeen-tebestuur aan eene bijzondere Hoogeschool wil geven.En opdat niemand meene , dat hier de woorden van denspreker niet goed zijn weergegeven, laat ik ze letter-lek volgen: â€žAangenomen, dat het Athenaeum nadeeligâ€žzou werken op onze Universiteiten, zullen wij dan uitâ€žeen bekrompen begrip, omdat wij nu eenmaal hebbenâ€žgemaakt drie Rijks Universiteiten, ofschoon daarvoormâ€žons Land geen genoegzame plaats is, zullen wij danâ€žalleen daarom het Athenaeum vernietigen, niettegen-â€žstaande wij moeten toegeven, dat het, als het m eeneâ€žUniversiteit herschapen werd, de beste van het Landâ€žzou wezen? Dat zou zoo onbillijk mogelijk zijn. Ik moet hierbij opmerken, dat de spreker zoo goedals elkeen weet, dat de vernietiging van het Athenaeumondenkbaar is; maar dan moet ik van deze woorden vanden spreker, van wien ik vroeger gedachten aanhaalde,die mij bij uitstek voortreffelijk voorkwamen hier zeg-gen- Stat pro ratione vohntas; dat is geen redeneren,Lar dat is, woorden gebruiken, om, in goed

Hollandschgezegd, zijn zin te krijgen. Neen. geen Volksvertegen-woordiger mag drie Rijks Hoogescholen laten ondergaan,omdat een Gemeentebestuur dat wil; hij moet m de bresstaan voor de Rijksinstellingen; dat is zijn pligt naar de Grondwet.nbsp;w j Ook deze spreker spreekt van een monopohe, dat de Riiks Hoogescholen zouden hebben, en bij acht dat mstrijd met het moderne Staatsregt. Over modern hebbenwii hier niet te handelen, maar alleen over goed Staats-regt Is er dan tegenwoordig geen Staatsregt meer, datRiiks instellingen beschermt, en zoo die bescherming mogtheeten een uitstekend bestaan aan Rijks mrigtmgen teverzekeren, een monopolie daaraan verbonden, zou ditzoo kwaad zijn? Mag iedereen tegenwoordig munt slaan?



??? Heeft elk het regt van waarborg van goud- en zilver-waren? Moet aan elkeen het regt van den ijk van matenen gewigten worden toegekend? Geen enkel monopoliemeer aan den Staat overgelaten ? Mogen corporati??n inden Staat ook een krijgsmagt hebben, of oorlog verkla-ren aan naburen, of is dit alsnog een monopolie van denStaat? Heeft iedereen het regt, wetten voorteschrijvenvoor het algemeen? of is dat nog een Staats-monopolie?Zoo het moderne Staatsregt daarvoor petroleum en zijnetoepassing in de plaats stelt, is er zeker een nieuwetoestand ingetreden, maar, waar dit nog niet het gevalis, kan ik niet verstaan, dat naar een goed StaatsregtRijks Hoogescholen niet met uitsluitende regten zoudenmogen woorden omgeven. In het toekennen van graden door Rijks Hoogescholen ,na onderzoek, kan men, zoo men billijk is, niets anderszien, dan de uitspraak van een regterlijk vonnis: deSenaat of Faculteit stelt een onderzoek in naar kennis enneemt aan of wijst af; de Regtbank stelt een onderzoekin naar handelingen en spreekt vrij of straft. Zoo Gijziet een laakbaar monopolie in het eerste ziet, waarom Gijhet dan ook niet in het laatste?

Dezelfde spreker vraagt. â€žWaarom zullen wij niet aanr/onze Academi??n, zooals voorheen, de beste geleerden van//gansch de wereld pogen te verbinden?quot; Op die vraagkan men glimlagchen, als zij komt uit denzelfden mond,die zoo even drie Rijks Hoogescholen heeft los gelaten,ten bate van eene enkele Gemeente in het land; wantdat nu Amsterdam er zoo opgesteld zou zijn, om bij voor-keur de hoogste wijsheid over het Vaderland te storten,daarvan zijn geene teekenen en waarschijnlijk ook geeneteekenen te wachten. Een zeer gevaarlijk argument is door denzelfden spre-ker gebezigd, als hij aan den doctors-titel geen anderewaarde toekent, dan eene wetenschappelijke, gegeven 26*



??? 404 door mannen van wetenschap aan iemand, dien zij inhet ligchaam van wetenschap willen opnemen. {di(jnus,dignus es entrare in nostro docto corpore. Moli?¨re) Hadde doctors-titel thans geene andere waarde, zoo zou mende geheele zaak veilig aan het openbaar oordeel kun-nen overlaten. Maar de spreker weet het beter dan ik,dat aan den doctorstitel regten verbonden zijn, en dat,behalve die regten, het volk aan dien titel niet hechtbewijs van bekwaamheid in wetenschap alleen, maar ookin kunst, in uitoefening. Of weet hij niet, dat de titelvan Doctor in de geneeskunde, aan eene Hoogeschoolwettig verkregen, eene aanbeveling is voor hem, diedezen titel draagt? Dat het volk er naar ziet? dat hetvan Staatsexamens niet weet? den nieuwen arts voorbijloopt en naar den Doctor gaat, en dat het handhavenvan dien titel alzoo is en blijft eene zaak voor het volks-leven van groot gewigt en geheel iets anders, dan eenbloot, wetenschappelijke titel, waardoor men in zekercorps' wordt ingelijfd? Van het oogenblik, dat hetvolk zal vernemen, dat de Regering des Lands dezezaak aan Gemeentebesturen zal overlaten, heeft men aanhet Land onnoemelijke

onheilen berokkend. Zou b. v.de regterlijke magt nog dat aanzien hebben, wat in eengoed geordenden Staat aan haar zooveel kracht geeft,indien quot;aan het volk bekend ware, dat de Staat voor deopleiding van deze lieden geen zorg hoegenaamd hadgedragen? Dan moge de regterlijke magt worden aan-geschreven als eene soort van krijgsraad, maar haarschoonste prestige zal onmiddellijk in rook worden opgelost. Voorts is aangevoerd, dat bij deze wet aan Gemeentenboven de 20,000 zielen, en deze gemeenten zijn 17 ingetal, de verpligting is opgelegd, om Gymnasi??n opte-rigten, en dat dus het Gemeenteregt niet wordt verkort ^oor.....de spreker smokkelt in, een Gemeente-Hooge- school opterigten; maar daarom is het niet te doen; het ia



??? te doen, om het regt van promotie. Welk verband is ernu tusschen de verpligting, door de Regering aan 17steden van het Land opgelegd, om een school opterigten ,die voorbereidend is voor de Hoogeschool, en het toeken-nen van het regt van promotie aan ?Š?Šne enkele Gemeente,eene promotie, die ?¨n regten geeft naar bestaande wetten,?¨n tevens een stempel medebrengt van deugdelijkheidom te dienen in gewigtige toestanden van het leven doorhet geheele Land? Welk regt heeft Amsterdam, omiets te ijken voor IJsselstijn of Dokkum of Zutphen? Neen, er is gepleit in de Kamer en niet geargumenteerd,wanneer er zoo gesproken wordt, als deze spreker heeftgedaan. Ten slotte: gracieus aantenemen, wat door eene Ge-meente wordt aangeboden, is geen zaak van een Rijk,maar van een armbestuur, een diaconiehuis, of eeneandere stichting van liefdadigheid. In dit gedeelte vanzijn betoog is dezelfde spreker weder niet gelukkig ge-weest. Zoo een Land eene Gemeente noodig heeft, omvoldoend Hooger Onderwijs te geven, dan moet dat Landophouden, zich te doen gelden, maar al zijn kracht aandie Gemeente overdragen. Wie heeft ooit

gehoord, dathet Nederlandsche volk niet gaarne belasting opbrengt,om regters, onderwijzers, geneeskundigen, Godgeleerden,enz., enz. voortebereiden tot hunne betrekkingen? HetHooger Onderwijs als aalmoes te ontvangen uit de handenvan een Gemeenteraad, is eiken Staat onwaardig, maarbovendien is deze zaak ten slotte te beklagenswaardig,om er langer bij te blijven stilstaan. De amendementen, die in de Kamer gebragt zijn, omaan Amsterdam het privilegie te verzekeren , zijn deelsgewijzigd geworden en ook deels teruggenomen, opdatde zaak niet zou worden opgeofferd aan een verschil inredactie; grooter welwillendheid heeft er in de Kamertusschen de Leden niet geleefd, dan hier bestaan heeft



??? tusschen de voorstanders van den wensch, om aan Am-sterdam het jus promovendi te verleenen. De Minister van Binnenlandsche Zaken zegt alsnu hetvolgende: (Bijblad, blz. 1142) ,/Ik heb in den loop dezer discussie eenige verwijtenâ€žmoeten hooren. Men heeft mij ten laste gelegd, dat,/ik j.1. Vrijdag in blamerenden zin over het onderwijsâ€žaan het Athenaeum Illustre zou gesproken hebben; datâ€žkan niet anders, dan eene verkeerde opvatting van mijneâ€žwoorden zijn geweest. Ik heb alleen met enkele redenen,â€žontleend aan door de petitionarissen overgelegde stukken,â€žaangetoond, dat niet juist was, wat men beweerde, datâ€žin den verledenen en tegenwoordigen toestand van hetâ€žAthenaeum voldoende waarborgen gelegen waren voorâ€žhetgene thans voor het Athenaeum werd gevraagd. Datâ€žneemt volstrekt niet weg, dat er aan het Athenaeum inâ€žverschillende vakken zeer goed onderwijs wordt gegeven.â€žHet zou met de waarheid niet strooken, indien ik ietsâ€žanders beweerde. Maar die lof is zeer bestaanbaar metâ€žzekere onvolledigheid. Het was tot afwending vanâ€žonjuiste beweringen, dat ik bij die zaak een

oogenblikâ€žheb stilgestaan. Ik weet zeer goed, dat daarin de car doâ€žquaestionis niet ligt; die ligt in de toekomst der instelling. â€žDit betreft hetgeen gisteren is gezegd. Heden echterâ€žheb ik nog veel meer moeten hooren: ?¨n de heer nn.â€ž?¨n de heer n. hebben mij woorden toegevoegd, die,â€žhoezeer zij het zeker niet bedoelden , aan personaliteitenâ€žgrenzen. Hoe ongaarne ik hier, waar wij genoeg metâ€žde algemeene belangen te doen hebben, over mij zeivenâ€žspreek, moet ik dit toch een oogenblik doen. Ik hebâ€žde eer gehad, eene reeks van jaren Lid van den Am-â€žsterdamschen Raad en ook eenigen tijd Curator van hetâ€žAthenaeum te zijn geweest; en als oud-leerling van dieâ€žinstelling ben ik dankbaar voor het daar geleerde; maarâ€žin de zoo even genoemde betrekkingen heb ik steeds



??? â€žgeweigerd te ondersteunen, wat Amsterdam nu vraagt.â€žToen, even als nu, stond de overtuiging bij mij vast,â€ždat de toekenning van doctorale rangen van Staatswege â€žmoet geschieden. â€žMaar in een ander opzigt heeft de heer nn. mij zelfsâ€žpligtverzuim verweten. Het betreft de bewering, datâ€žik niet zou gelet hebben op den toestand, te Amsterdamâ€žgeschapen na de invoering der geneeskundige wetten.â€žIk heb op dien toestand bestendig het oog gehouden.â€žTe Amsterdam bestaat eene uitstekende gelegenheid totâ€žhet bekomen van geneeskundig onderwijs; daarvan pro-â€žfiteren militaire en civile studenten; de laatsten voorâ€žzoover zij alleen het arts-examen willen afleggen , zonderâ€ždoctoralen graad. Maar welke reden is er nu â€” ditâ€žvraag ik bepaald aan den heer nn. â€” om te veronder-â€žstellen, dat dit onderwijs niet op den bestaanden voetâ€žzou kunnen worden voortgezet? Hoe is het met datâ€žonderwijs? Welke vruchten draagt het? Daaromtrentâ€žis niet gemakkelijk precise opgave te krijgen, omdatâ€žmen uit de bijdragen de Hoogescholen tot het Rege-â€žringsverslag over het onderwijs, niet juist

verneemt,â€žhoeveel van de leerlingen van het Athenaeum door exa-â€žmens zijn gekomen, en hoeveel geweigerd. Dit verneemtâ€žmen echter wel uit het verslag omtrent het artsen-exa-â€žmen, en dan vond ik het volgende: In 1874 waren alâ€ždegenen, die zich voor het natuurkundig examen hebbenâ€žaangemeld, kweekelingen van Amsterdam; daarvan zijnâ€ž53 percent geslaagd en 47 percent afgewezen. In 1875â€žwas hetzelfde geval daar, en toen zijn 42 percent ge-â€žslaagd en 58 percent afgewezen. â€žVoor het geneeskundig examen hebben zich in 1874â€žen 1875 kweekelingen zoowel van de Hoogescholen,â€žals van het Athenaeum aangeboden. In 1874 kwamenâ€žer door 81 percent van de Hoogescholen en 64 percentâ€žvan het Athenaeum; in 1875: 77 p. cent van de Hooge. m



??? 408 //scholen en 56 p. cent van het Athenaeum. Hieruit//ziet men twee zaken; vooreerst dat Professor donders//gelijk heeft, dat het geneeskundig onderwijs te Amster-//dam in den tegenwoordigen toestand hoofdzakelijk strekt//tot applicatieschool voor hen, die het doctoraal examen//aan de Hoogescholen hebben afgelegd, en tot vorming//van hen, die, zonder tot den geleerden stand te behoo-//ren, het arts-examen willen doen; in de tweede plaats://dat het, wat de geneeskundige wetenschap betreft, van//zeer groot praktisch belang is, o?? hei jus proinovendi//aan de toekomstige Amsterdamsche Universiteit zal wor-//den gegeven. //Ik weet wel, dat voor velen de verwachting niet zou//worden verwezenlijkt van die jongelieden, welke thans//bij het Staats-examen ongelukkig zijn geweest en zich//nu vleijen met de hoop, dat zij beter zullen slagen,//wanneer zij door hunne eigene docenten zullen worden//ge??xamineerd; daarin kunnen zij ongelijk hebben, maar//zij vleijen er zich mede. Het is geen objective waar-//heid, maar slechts eene subjective meening. Dit om te//zien, dat ik op dit punt gelet heb. //Nu meer in het algemeen, ter verdediging van

het//Regeringsvoorstel. De Regering heeft dit gedeelte van//haar ontwerp gebouwd op een breeden, milden grond-//slag, waarop zij consequent heeft voortgewerkt. Haar//voorstel is compleet. De doos van Pandora, de moeije-//lijkheid van het driedaagsch debat, is enkel geopend//door de voorstellers der amendementen. Wat is de//grondslag? Twee??rlei: de Athenaea en het jus promo-uvendi. Wat de Athenaea betreft, is, ten gevolge van een//besluit der Vergadering omtrent de orde der werkzaam-//heden, over de Athenaea niet expresselijk gedelibereerd,//maar zij behooren tot het voorstel. //Athenaea zijn volgens het bestaande regt, gemeente-f/lijke instellingen, maar ew aucioritate legis, rustende op



??? ween wettelijken grondslag. Er bestaat thans voor def/Gemeentebesturen geene onbeperkte vrijheid, tot oprig-wting van Athenaea. Art. 36 van het nog geldende Be-f/sluit zegt, dat er zes Athenaea mogen zijn. Daar ditâ€žbesluit niet geldt voor Limburg, kon er voor die pro-â€žvincie een zevende bij zijn, maar dit is er niet. Nuf/had men de keus tusschen twee zaken: of dat voor hetâ€žvervolg de Gemeentebesturen, die er het geld voor overâ€žhebben, Athenaea, dat zijn beperkte inrigtingen voorâ€žHooger Onderwijs, mogen bezitten, mits aan zekereâ€žvoorwaarden beantwoordende, of wel, dat alleen de be-//Staande Athenaea blijven, namelijk de Athenaea te Am-//sterdam en te Deventer, ofschoon het laatste slechtswpro memorie genoemd wordt. Van deze twee wegen//heeft de Regering den meest milden weg gekozen en zij//heeft voorgesteld, dat voor de Gemeenten gelegenheid//ZOU bestaan, Athenaea opterigten. Maar ik geef volko-â€žmen toe, dat wanneer de Kamer zich vereenigt met;/het voorstel van den Heer O. omtrent Art. 4, alsdan//ook kan worden bepaald, dat geen ander Athenaeum//door eene Gemeente kan worden opgerigt,

zoodat het//Athenaeum te Amsterdam het eenigst zal zijn. â€žHet jus promovendi. De Regering heeft, eerbiedigende//het bezit en de daaruit voortvloeijen de aanspraken, in//den geest der Natie, en gelijk ook bleek, in den geest//der Kamer, die wars is van centralisatie, voorgesteld,f/het behoud der drie Rijks Hoogescholen, waarmede deze//Vergadering zich heeft vereenigd. Nu echter verder te//gaan en aan een vierde Hoogeschool wettelijk het jusÂ?promovendi toetekennen, heeft de Regering gemeend, te//moeten nalaten; en hierin is zij consequent met het//bestaande beginsel. //Hoe scherpzinnig ook het betoog van den Heer Q.//was omtrent het grondwettig bezwaar, zoo kan ik er//toch niet in deelen; natuurlijk zou het eene groote



??? 410 //kracht bijzetten aan het betoog van wie kon aanwijzen,//dat het voorgesteide amendement met de Grondwet,/Strijdt; maar van die meening ben ik niet. De grond-,/slag der Regering is echter geheel in overeenstemming,/met de wetten op het Lager en Middelbaar Onderwijs;,/dit punt werd tot nu toe in het debat voorbijgezien.,/Dus voortbouwende op den bestaanden grondslag van,/ons Staatsregt, met eerbiediging van alle verkregen reg-//ten, heeft de Regering haar voorstel gedaan. Daaromâ€žmeen ik, dat niemand het regt heeft, tot de Regering,/eenig verwijt 'te rigten ten deze, alsof zij jegens iemand//Vriendschap of vijandschap getoond had. ,/Van zelf kom ik nu tot eene gewetensvraag van den//geachten Afgevaardigde uit Nijmegen, gisteren aan deâ€žRegering gesteld, namelijk; of bij aanneming van het,/amendement, of van het sub-amendement, of van beiden,â€žde verdere behandeling van dit wets-ontwerp zal wordenâ€žgestaakt? Ik moet daarop het antwoord schuldig blij-â€žven: het voorstel aangaande het Hooger Onderwijs isâ€žeen moeijelijke en complexe zaak, waarmede vele yraag-â€žstukken gemoeid zijn. De Regering meent in

deze geenâ€žandere middelen van discussie tegenover de Kamer teâ€žmoeten bezigen, dan zuivere overtuiging, het stellenâ€žvan redenen tegenover redenen, het geven van reken-â€ž schap van hare bedoeling. En indien de discussi??nâ€žleiden tot een gunstige stemming omtrent het wetsont-â€žwerp, stelt de Regering zich voor, te beslissen, of zijâ€žhet al of niet zal handhaven. Ik zal nu iets zeggen omtrent de amendementen, enâ€žmoet v????r alles mijne verbazing betuigen over hetgeenâ€žvrijdag jl. in deze Vergadering gebeurd is. Wanneerâ€žmen aan Amsterdam wil geven het privilegie, dat doorâ€žvelen wordt verlangd, dan was mijns inziens de redactieâ€žvan Art. 30% door de Commissie van Rapporteurs oor-//spronkelijk neergelegd, verreweg de beste. Wil men



??? ,/de zaak, dan is het het verstandigste, de voorwaardenâ€žzoodanig uittedrnkken, als die door Amsterdam zelveâ€žzijn geformuleerd â€” (dat is het Art. 30'') â€” en verderâ€žde billijke bepalingen, die in Art. 30'' en zijn bijge-â€žvoegd. Doch de Commissie heeft haar voorstel laten varen. â€žHeden beleven wij hetzelfde. Maar men kan zichâ€žniet tweevc??dif^X over hetzelfde verwonderen. De Heer R.â€žstelt een amendement voor en laat het los voor een veelâ€žminder goed amendement. Hoe is het mogelijk, datâ€ždeze geachte spreker eerst inziet, dat wanneer de wetli de bevoegdheid toekent, er toch iemand moet wezen,â€ždie beslist, of er termen zijn, om die bevoegdheid teâ€žverleenen, en dat die iemand juist niemand anders kanâ€žzijn, dan de Koning,, en dat de geachte spreker dat danâ€žlater loslaat? â€žOverigens hebben al de amendementen dit gebrek,â€ždat zij vooruitloopen op eene latere beslissing. â€žIn de redenering van den Heer n. n., ook dan, wan-â€žneer ik niet het geluk heb, het met den geachten spre-tfker eens te zijn, erken ik altijd dien esprit net et juste,â€ždien ik in hem heb bewonderd, zoolang ik hem ken,â€žOok

deze heeft het gebrek duidelijk gevoeld, en hoewelâ€žhet aan zijne thesis zeer veel kwaad deed, heeft hij tochâ€ždoen opmerken, dat het hoofdpunt, waarop alles aan-//komt, nog niet door de Kamer is beslist. Art. 111â€žbevat de beslissing, dat de examens worden afgenomenff door de Faculteiten, en daarop is een amendement voor-//gesteld, om daarin Staats-Commissie te vermelden. Hetf/amendement zal bezwaar ontmoeten, doch het zou inÂ?de oekonomie der wet nog kunnen gepast worden. Daar-//over moet nog beslist worden; het amendement n. kent,/echter eene gelijkstelling van het Athenaeum met Uni-//versiteiten toe, wat die bepaling betreft. â€žEen tweede punt: alle amendementen dragen aan een//Gemeentebestuur op, wat tot nog toe van het Rijks te iT''



??? //bestuur uitging. Die amendementen worden met warmte//voorgestaan, ondersteund en geprezen door dezelfde//Leden, uit wier mond wij altijd hebben vernomen, dat//Staatsregtelijk alle Gemeenten gelijk zijn, dat geene,/hoogere bevoegdheid kan worden toegekend aan het//eene Gemeentebestuur boven het andere. Dezelfde Leden//willen nu aan een Gemeentebestuur een regt geven, om//te beslissen, wie in een ander gedeelte des Rijks een//of ander beroep zullen uitoefenen. //Alle amendementen hebben nog ten derde dit gebrek,//dat zij niet voorzien in het geval, dat toch mogelijk is,//namelijk, dat eenmaal de gemeentelijke Universiteit niet//meer mogt voldoen aan de wettelijke eischen. //Ik geloof, dat het door niemand zal ontkend worden,//dat het voor Amsterdam een privilegie zou zijn. Ik//zal echter niet spreken over de aanspraken op dezelfde//regten van andere steden; ook over het sub-amende-//ment zal ik weinig zeggen. //Alleen om het gewigt te doen beseffen van de beslis-;/sing, die de Kamer zal hebben te nemen over de vraag,II o?? de doctorale bullen al dan niet alleen van Rijkswege//zullen worden uitgegeven, zal ik wijzen op het

zeerÂ?recente voorbeeld van wetgeving in Frankrijk. Men hoort//wel eens zeggen, dat het jus promovendi in Frankrijk//gegeven is aan bijzondere instellingen, maar niets is//minder juist dan dit. In het oorspronkelijk voorstel//van den Graaf jaubert aan de Nationale Vergadering,1nbsp;//stond, onder welke voorwaarden â€” veel omslagtiger dan //de Heer r. dit formuleerde â€” de bijzondere en gemeen-//telijke instellingen het regt, om te promoveren, zouden//kunnen verkrijgen. //Dit voorstel is omgewerkt door de Commissie van//Rapporteurs, waarvan de Heer laboulaije algemeen//Rapporteur was. Deze waarschuwde in zijn rapport,//dat zeer lezenswaardig is en zeker aan vele leden be-



??? wkend zal zijn, op ernstigen toon, tegen het gemakkelijk//verkrijgbaar stellen van doctorale bullen. Hij zeide//onder anderen: L'exemple de l'Am?Šrique ?Štait fait pour//nous inspirer des doutes et nous conseiller la prudence.//Sans doute il y a aux ?‰tats-Unis de bons avocats, qui//se sont form?Šs aux affaires dans le cabinet de praticiens//?Šm?Šrites, mais en aucun pays il n'y a plus d'empiriques,//parce qu'on s'y procure un diplome de m?Šdecin sans//?Študes suffisantes. Le mal a apport?Š avec lui son rem?¨de.//C'est en Europe que les Am?Šricains viennent chercher//un titre de docteur, qui porte avec lui le respect. Nous//ne voulons pas, sans doute, qu'il en soit d?Š m??me en//France, et que la science m?Šdicale ?Šmigr?Š ?  l'?Štranger. //Niettegenstaande die waarschuwing vond de Commissie//termen, om in den titel, handelende over graden, op//te nemen eene reeks van voorwaarden, waarop deII Universit?Šs libres et communales doctorale graden zouden//kunnen toekennen. //Daarmede heeft de Nationale Vergadering echter geen//genoegen genomen; zij vond dat te ruim en verlangde//meer waarborgen, omdat anders het souverein

regt aan//den Staat te zeer werd onttrokken. Op dien grond is//toen beslist, dat men niet verder zou gaan, dan tot het//toekennen van de bevoegdheid tot het oprigten van?’Â?-ncult?Šs libres, want in Frankrijk eischt men niet, dat in//iedere plaats, in alle vakken onderwijs wordt gegeven.//Die bevoegdheid betreft echter alleen het onderwijs, niet//de graden; maar aan de studenten is de keus gelaten,IIom examen te doen, of bij de Professoren van de//Staats-Universiteiten, of bij de speciale jury's, benoemdf/uit Professoren van verschillende inrigtingen door den//Minister van openbaar onderwijs. //En nu komen tegen die bepaling, hoe voorzigtig dieIIook gesteld zij, eer zij nog in werking is, zeer invloed-wrijke stemmen op. Reeds nu is de vrees bij zeer velen



??? f/ontstaan, dat men daarin nog te ver gegaan is, zoozeerâ€žzelfs, dat de Heer waddington, een van de Leden vanâ€žhet nieuwe Kabinet, dat onlangs gevormd is door denâ€žPresident van de Repubhek, verklaard heeft, dat hijâ€žgenegen was, om op die wet terugtekomen, omdat hetâ€žnoodzakelijk blijkt te zijn, de magt in handen te houden,â€žen van Staatswege alleen doctorale diploma's toetekennen, â€žIk herinnerde mij, toen ik dat vernam, een van deâ€žaangenaamste ontmoetingen, die mijne tegenwoordigeâ€žbetrekking mij heeft opgeleverd, namelijk de kennis-â€žmaking met de uitstekende Commissie van geleerden,â€žwelke Parijs gezonden heeft tot bijwoning van onzeâ€žLeidsche feesten. Bij die gelegenheid had ik het ge-â€žnoegen in gesprek te treden met de beide doyens vanâ€žde Faculteiten der regten en der medicijnen van deâ€žParijsche Universiteit. Ik sprak met die Heeren overâ€žhet toen in de wetgevende Vergadering aanhangige voor-â€žstel en het daarmede strookende adres van Amsterdamf/van Januari 1875, Wat was hun ongevraagd eenparigâ€žgevoelen? â€žUwe wetgevende Vergadering, eene Ne-

â€žâ€žderlandsche Kamer, zal toch wel verstandig genoegâ€žf/zijn, om zoo iets nooit toetestaan.quot; Of dit nu be-â€žwaarheid zal worden, dan wel (omdat over hetgeen ver-â€žstandig of niet verstandig is, de meeningen altijd zeerâ€žuiteenloopen), of het gevoelen van de Heeren daarvanâ€žzal afwijken , daar wil ik niet op vooruitloopen. â€žNu nog ten slotte een enkel woord over het sub-â€žamendement. Men heeft willen weten, of ik er medeâ€žingenomen was. Dat ben ik niet. Daar de Regeringâ€žwenscht vast te houden het jm promovendi van Staats-,/Wege, zoo verlang ik natuurlijk niet, dat de gelegenheidâ€žgeopend wordt, dat in het Noorden en Zuiden of middenâ€žvan ons Land zich degenen vestigen, die, welligt zeerâ€žter goeder trouw, welligt zeer consci??ntieus, maar wel-Â?â€?ligt ook door zeer gemakkelijke toelating, alle waarde iMi



??? ,/Zouden ontnemen aan den doctoralen graad; zij, die,/bij geen mogelijkheid praktische waarborgen kunnenâ€žgeven, die de Hoogleeraren, van Staatswege benoemd,â€žoi Staats-commissi??n als men dan wil, kunnen opleveren. â€žIk zou allerminst verlangen , dat dergelijke instellingenâ€žwerden vermenigvuldigd, maar van den anderen kant,â€žware ik Lid van deze Kamer, ik zou er al bijzonderâ€žweinig gewigt aan hechten, of dit sub-amendement alâ€ždan niet werd aangenomen, want het is, naar mijnâ€žeerbiedig gevoelen, juist hetzelfde. De heer s. heeftâ€žteregt doen opmerken, dat een volgende wetgever nietâ€žis gebonden, om datgene toetestaan, wat men nu vi^il,,toevoegen aan het privilegie van Amsterdam. Ik voegâ€žer wat anders bij i een volgende wetgever is vormelijkâ€žin alle geval vrij en zakelijk niet vrij. Men kan deâ€žredeneerkunde, zoo men wil, van de Gymnasi??n ver-â€žbannen; ik berust daarin, maar wat men niet kan ver-â€žbannen, is la logique des faits. â€žWanneer dit amendement^ wordt aangenomen en Am-â€žsterdam verkrijgt het door haar zoo zeer gewenschteâ€žprivilegie, het jus promovendi, dan zal zich

vroeger ofâ€žlater de questie moeten voordoen, dat ook anderen ge-â€žlijke regten eischen, en redelijkerwijze, natuurlijk nietâ€žzonder waarborgen, niet geheel ligtvaardig, zal menâ€žhetzelfde regt moeten toestaan. â€žEr is nog een ander gevolg, dat ook niet kan uit-â€žblijven. Wanneer men aan Amsterdam gelijke regten,â€žals aan de Rijks Universiteiten geeft, dan zal men eer-â€žlang, binnen een weinig korter of langer tijd, nadat//deze wet, zoo de hemel wil, tot stand zal zijn gekomen,//Voor de questie staan, welke van de Rijks Universiteiten,/het eerst zal moeten worden afgeschaft,quot; Het amendement van den heer N. c. s., strekkende ,om in het wetsontwerp een art. 32ÂŽ optenemen, thansgewijzigd, luidende ,/Aan de Gemeente Amsterdam wordt



??? â€žtoegestaan het Athenaeum Illustre tot Universiteit inte-â€žrigten, mits deze voldoe aan al de eischen, bij de wetâ€žten opzigte van den omvang van het onderwijs, de pro-â€žmoti??n, de examina en de toelating daartoe, voor de Rijksâ€žUniversiteiten gesteld en bovendien de aanstelling derâ€žHoogleeraren aan Onze bekrachtiging worde onderworpen. â€žBij voldoening hieraan heeft deze Universiteit tenâ€žaanzien van de door haar te verleenen doctorale gradenâ€žen aftenemen examina gelijke regten, als de Rijks Uni-â€žversiteitenquot;, in stemming gebragt, wordt met 41 tegen32 stemmen aangenomen. Voor hebben gestemd de heeren: idzbrda , bl??ss?Š , de RUITER ZIJLKER, SMIDT, TEDING VAN BERKHOUT, GODE-FROI, BERGSMA , DE VRIES, MEES, GEERTSEMA , HINGST,WIJBENGA, SCHEPEL, KAPPEIJNE VAN DE COPPELLO , DE BRUIJNKOPS , STIELTJES , MOENS, DB roo VAN ALDERWERELT, MI-RANDOLLE, van DER KAAIJ, DE LANGE, VERNIERS van DERLOEFF, mackay, TAK van POORTVLIET, VAN HOUTEN, fa-BIUS, INSINGER, de JONG, OLDENHUIS GRATAMA , VENINGMEINESZ, JONCKBLOET,

ROMBACH, MESSCHERT van VOLLEN-HOVEN, VAN KERKWIJK, SANDBERG , FRANSEN van de PUTTE,LENTING, VAN ECK, BREDIUS, coRVER HOOFT en de Voorzitter. Tegen hebben gestemd de heeren: van heemstra , dejonge, schimmelpenninck , gevers deynoot, kerens dewijlre, nierstrasz, van wassenaer van catwijck , haff-MANS, HEYDENRIJCK, arnoldts, wintgens, van asch vanwijck, van nispen tot sevenaer, cremers, van denheuvel, smitz, lambrechts, saaymans vader, van naa-MEN van EEMNES , schimmelpenninck van der oije, begram,van rappard, de casembroot, van den berch van heem-stede , bastert , bichon van ijsselmonde , van derschrieck, des amorie van der hoeven, borret, vanzinnicq bergmann , de bieberstein cu verheijen. V????r deze stemming, was afgestemd een sub-amende-ment van den volgenden inhoud: â€žAan Athenaea in



??? â€žandere Gemeenten kunnen, bij voldoening aan dezelfdeâ€žeischen, bij afzonderlijke wet dezelfde regten wordenâ€žtoegekend,quot; met 49 tegen 24 stemmen. In de volgende zitting der Tweede Kamer heeft deMinister de wijzigingen aan de Kamer voorgesteld, diealsnu in het concept behoorden gebragt te worden, omhet aangenomen voorstel daarin optenemen, en zijn hier-over, alsmede over amendementen, hiertoe betrekkelijk,in die Kamer gedachtewisselingen gehouden. Wij heb-ben ons daarin niet begeven, maar nemen uit Art. 36en 37 der wet over, hoedanig deze nieuwe Universiteitalsnu bestaan zal. â€žDe geheele inrigting wordt aan het Gemeentebestuurâ€žovergelaten met al wat er toebehoort; de besluiten daar-â€žomtrent worden aan den Koning medegedeeld en nietâ€žten uitvoer gelegd, voordat gebleken is, dat daartegenâ€žgeen bedenking bestaat. Art 38. Het Gemeentebestuur vanâ€žAmsterdam doet jaarlijks verslag aan de Regering omtrentâ€žden toestand van de gemeentelijke Universiteit in hetâ€žafgeloopen studiejaar.quot; Eindelijk is nog in de wet opge-nomen Art. 39, wat in het door de Kamer

aangenomenamendement niet vervat was, namelijk : â€žmet het toezigt opvde gemeentelijke Universiteit te Amsterdam is belast eenâ€žCollegie van vijf Curatoren, waarvan de BurgemeestervLid en Voorzitter is, twee Leden door Ons en tweef/door den Gemeenteraad worden benoemd en ontslagen. â€žDe werkzaamheden van dat Collegie en de aftredingf/der Leden worden geregeld bij besluit van den Gemeen-wteraad, op hetwelk Art. 37 toepasselijk is.quot; Dit laatstebeteekent, dat ook deze besluiten aan den Koning moetenworden medegedeeld, en dat ze niet worden uitgevoerd,zoo daartegen bedenkingen gemaakt zijn. De Ministerheeft tevens aan de Kamer voorgesteld, het meervoudAthenaea, dat in het oorspronkelijk Concept-art. 4 stond,alsnu te veranderen in Athenaeum Illustre te Amsterdam.. 27



??? Daarover is in de Kamer leedwezen betuigd, omdat alsnunaar den wil der Regering was uitgesproken, dat geeneGemeente in het Land, zonder een afzonderlijke wet,het regt zou hebben,, dat als privilegie aan Amsterdamwas toegekend. Dit leedwezen grondde zich ook daarop â€”en dit is eene zaak van groot gewigt â€” dat over deze zaakals beginsel in de Tweede Kamer later zou gehandeldworden, en er nu weinig kans van slagen was, nu deRegering voor zich reeds beslist had, om van de Kamereen ander votum te verkrijgen. Een Lid der kamer heeftdit, Bijblad, bl. 1148, zoo duidelijk in de Kamer uit-gesproken , dat omtrent zijne bedoeling geen twijfel hoe-genaamd bestaan kan. In de Eerste Kamer der Staten-Generaal heeft de heerVAN RHEMEN VAN RHEMENSH??iZEN zijnc stcm tegen de wetverheven en daartegen aangevoerd, hetgeen in het Week-blad van het Regt tegen de wet was in het middengebragt, en wel in deze woorden: â€žWij blijven vanâ€žoordeel, dat ?¨n door de oprigting niet alleen van eenâ€žvierde, maar vooral van eene stedelijke Universiteit, ?¨nâ€ždoor het doordrijven, tegen den zin van den Minister,â€žeener zoogenaamde

Godgeleerde Faculteit, het ontwerpâ€žzoodanig aandruischt tegen de belangen van onderwijsâ€žen wetenschap, en zoo geheel onvereenigbaaris met onsâ€žStaatsregt en met onze Staats-instellingen, dat het tenâ€žeenemale onaannemelijk is geworden.quot; De heer vanRHEMilN vervolgt: â€žiu dat ongunstig gevoelen ben ikâ€žvooral versterkt door de krachtige en kernachtige argu-â€žmenten, welke de Minister tegen die amendementenâ€žin de andere Kamer, waaraan wij eene vierde Universiteitâ€žen eene Faculteit van Godgeleerdheid te danken hebben,â€žheett ingebragt; argumenten, die mijns inziens zijnâ€žbeantwoord met schoone redevoeringen, doch die geens-â€žzins zijn wederlegd.quot; (Bl. 302 heb ik mij van een oor-deel over de Theologische Faculteit onthouden).



??? â€žDe toenmalige overtuiging van den Minister wasâ€žen is nog de mijne. Hoe de Minister nu over deâ€žhoofdbeginselen der wet denkt, hopen wij straks teâ€žvernemen. â€žWaarin bestond de strijd tusschen de Regering enâ€žde Tweede Kamer? Het stelsel der Regering was:â€žRijks Universiteiten, dat der Kamer is: Rijks- en Ge-â€žmeente Universiteiten, althans eene Gemeente-Universiteit. â€žHet ju8 examinandi et promovendi werd door de Rege-â€žring krachtig voor den Staat gevindiceerd; maar deâ€žKamer schonk het aan eene Gemeente. De Theologischeâ€žFaculteit, mijns inziens zeer teregt van de wetenschap-â€žpelijke rij weggelaten, is door de Kamer in eere her-â€žsteld, en zal zeer stellig op den ouden voet uitsluitendâ€žvoor eene gezindte nuttig en wenschelijk zijn. â€žDe Regering heeft Athenaea gewild, de Kamer niet.â€žIndien de Minister van de aanneming van het hoofd-â€žamendement betrei??ende het Rijks- en Gemeente-??niversi-â€žteitswezen de intrekking van het wetsontwerp afhankelijkâ€žhad gesteld, gelijk hij het deed bij een verschil vanâ€žgevoelen over het uit Art. 194 der Grondwet voort-â€žvloeijende

toezigt, zou dan de Tweede Kamer het nietâ€žhebben verworpen ? r/Ik had gaarne gezien en meen ook, dat het goedâ€žgeweest ware, indien de Minister aan zijn hoofdbegin-â€žselen had vastgehouden. Zulke beginselen opteofferen,â€žkan ik niet onder de rubriek gemeen overleg brengen;â€ždat gaat voor mij te ver. â€žHad de Minister zich maar herinnerd, met welk uit-â€žstekend genoegen hij de Fransche geleerde Commissie,f/die doyens van de Faculteiten in de medicijnen en regtenwte Parijs, gehoord heeft, die hem, toen hij hun overf/de begeerte van Amsterdam sprak, hun ongevraagd ge-f/voelen mededeelden. â€žUwe wetgevende vergadering,fff/eene Nederlandsche Kamer, zal toch wel verstandig 27*



??? f/,/genoeg zijn, ora zoo iets nooit toetestaan,quot; zeiden diegeleerden. ,/Ik voeg er het advies van ook eene Fransche auto-f/riteit bij, van den Franschen Minister van Binnenland-,/sche Zaken, die onlangs de volgende woorden sprak://,/Kan de Staat de bevoegdheid, de geschiktheid der//â€žcandidaten voor graden te onderzoeken, met anderen//,/deelen? Kan hij vergeten, dat het hier de belangen////geldt der algemeene gezondheid, der moraal, der Grond-,/,/wet en van alle andere wetten? Kan hij vergeten,//,/dat de graden niet alleen tot eene wetenschappelijke,/,/loopbaan, maar ook tot openbare ambten den toegang////openstellen?quot; ,/De toekomst, Mijnheer de Voorzitter! De Universiteit,/van Groningen sterft aan eene uitterende ziekte; die//van Utrecht wordt eene Theologische school in eenebe-,/paalde rigting; Leiden, rivahserende met het magtig//Amsterdam, zal een kwijnend bestaan voortslepen. Dat,/ik geen pessimist ben, daartoe strekke het getuigenis van,/den Minister, aan gene zijde van het Binnenhof gegeven.quot; Aan het slot van zijne redevoering, te vinden op bl.1144 van het Bijblad, lees ik deze woorden: ,/Er is nogâ€žeen ander gevolg, dat ook niet

kan uitblijven : Wanneer^men aan Amsterdam gelijke regten, als aan de Rijks,/Universiteiten geeft, dan zal men eerlang binnen een,/weinig korter of langer tijd, nadat de wet, zoo de,/hemel wil â€” en de hemel zal waarschijnlijk wel willen â€”//tot stand zal zijn gekomen, voor de quaestie staan, welke,/van de Rijks-Universiteiten het eerst zal worden afgeschaft.quot; ,/Om kort te gaan, het einde zal zijn eene grooteâ€žbloeijende Rijks-Universiteit te Amsterdam, een brand-f/punt van geleerdheid in de hoofdstad. Het is een schoonâ€ždoel, het lacht mij toe en ik zou zoo gaarne medege-//holpen hebben, om het te bereiken, maar ik had denâ€žKoninklijken weg en geene zijpaden willen bewandelen,



??? f/waardoor ons of hun, die ons opvolgen, nog tal vanâ€žmoeijelijkheden en bezwaren zullen berokkend worden,quot;Bijbl, bl. 255, Eerste Kamer, Geheel anders is de houding van den Minister in dezaak van Amsterdam tegenover de Eerste Kamer, danzij tegenover de Tweede Kamer is geweest. In het Voor-loopig Verslag handelde de Eerste Kamer zeer duidelijkover het zonderling privilegie, dat de Tweede Kameraan Amsterdam had toegestaan, en waarin de Ministerdadelijk berust had. Deze concessie en die in de Theo-logische Faculteit gedaan, hadden natuurlijk de aandachtder Eerste Kamer tot zich getrokken, inzonderheid tegen-over de vasthoudendheid der Regering in de zaak vanhet toezigt op bijzondere scholen van Hooger Onderwijs.Het antwoord van den Minister hierop was: â€ždat zulkâ€žeen wet, waarover de meeningen zoozeer uiteenliepen,â€žniet kon tot stand komen, zonder van beide zijd.enâ€žtoetegeven.quot; Opmerkelijke woorden voorwaar! Of is het loslatenvan groote beginselen bij den uitnemenden Ministerheemskerk in die inschikkelijkheid veranderd, welke be-hoort tot de wederkeerige conveni??nti??n van

het gewoneleven? Inderdaad, dan zou het er droevig uitzien. DeMinister had zoo sterk mogelijk doen zien, dat het toe-kennen van graden bij Hooger Onderwijs een beginselwas van het grootste gewigt; het was een Souvereini-teitsregt van den Staat, v????r dat de Tweede Kamer bijmeerderheid had besloten, en nadat dit geschied was, ishet een dood-eenvoudige zaak, behoorende tot dezulke,die men aan elkander over en weder toegeeft. Maar dan was het ook niet moeijelijk, een wet op hetHooger Onderwijs tot stand te brengen, en het moetter liefde van de waarheid gezegd worden, dat thor-becke zich juist daarom van eene wet op het HoogerOnderwijs onthouden heeft, omdat hij nooit zou hebben



??? willen toegeven, wat de Minister heemskerk eensklaps,hoezeer na een warme verdediging, toegegeven heeft. De Minister zegt verder in zijn antwoord aan de EersteKamer, dat, zoo deze groote concessies niet gedaanwaren, de wet had moeten ingetrokken worden. Mag ik met bescheidenheid vragen, welke redenen daar-tegen waren ? In den aanvang van dit geschrift heb ik dehoofdzaken van het Besluit van 1815 van harte verdedigd,en de Minister heeft in zijne nieuwe wet hetzelfde gedaan,want de hoofdzaken dezer wet zijn die van het genoemdeBesluit. Welk nadeel zou er dan voor de goede zaakuit ontstaan zijn, indien de Minister de wet zou hebbeningetrokken, nu men hem het verzaken afperste vanzulke groote en gewigtige beginselen? Hierbij zal men in klimmende mate blijven stilstaan,en aan vriend en vijand van den Minister zal het metden tijd duidelijker worden, dat eene verzaking der Sowve-reiniieits-regten van den Staat eene fout geweest is, waar-over de vrienden van den heer heemskerk meer en meerzullen treuren. In het antwoord van den Minister op het VoorloopigVerslag aan de Eerste Kamer, komt nog een opmerkelijkezaak voor. De Minister drukt er

namelijk met krachtop, dat Amsterdam stipt zal hebben uittevoeren, wathet op zich genomen heeft, en dat het anders zijn pri-vilegie zal verliezen. Blijkbaar is dit gezegd, want de Eerste Kamer haddeze zaak niet ter sprake gebragt, om deze Kamer voorde zaak van Amsterdam gunstig te stemmen. Maar watkan hiertoe den Minister bewogen hebben, daar hij inde Tweede Kamer sprak, alsof deze zaak hem werd vanhet hart gescheurd? Of las de heer N. N. beter in hethart des Ministers, toen hij in de Tweede Kamer zeerduidelijk verklaarde, dat hij meende, dat de Ministerzich hier wel gaarne zou zien overwonnen worden?



??? En heeft Amsterdam wel ooit het gevaar te wachten,om van dat privilegie weder verstoken te worden? DeMinister heeft hierop reeds het antwoord gegeven, toenhij bij de genoemde gelegenheid aan de Eerste Kamerdeed opmerken, dat het ontnemen van het geschonkenregt aan Amsterdam slechts bij eene wet geschieden kon,omdat het bij eene wet gegeven was. Wie kan zich nuooit in de toekomst een Ministerie en een meerderheidin de beide Kamers der Staten-Generaal denken, dieaan Amsterdam het gegeven regt weder zouden ontrukken. Eenige korte opmerkingen over deze treurige zaak mogenons nog vergund zijn. Vooreerst, een woord over destelling van den Minister in de Tweede Kamer der Staten-Generaal , ten aanzien van het gebeurde met Amsterdam. In sterker bewoordingen heeft welligt nooit een Minis-ter in eene vergadering eener volksvertegenwoordiging eenvoornemen afgekeurd, dat in die Vergadering bestond.Het oprigten eener vierde Hoogeschool, en wel van eeneGemeenteschool, zal den dood van Rijks Hoogescholen tengevolge hebben, en het toekennen aan Amsterdam van hetregt, om graden te geven,

noemt de Minister het ontroovenvan Souvereiniteits-regten, die aan den Staat behooren. Wat zou de Minister hebben kunnen doen, indien deKamer desniettemin hare meening zou doordrijven ? Naarparlementaire regelen waren er slechts twee wegen open:de wet in 's Konings naam intrekken, of ontslag vragen;van Kamer-ontbinding kon hier geen sprake zijn, vanontslag vragen evenmin, want het gold hier geen bijzonderRegeringsbeginsel, maar een pligt, om pal te staan,waar de regten van den Staat worden aangerand. In deGrondwet staat, dat de Regering aanhoudend zorgt voorhet onderwijs; en, daar het nu hier op vernietiging derbestaande Rijks-Hoogescholen was aangelegd, zooals deMinister met ronde woorden heeft gezegd en elkeen weet,zoo mogt de Minister den Koning niet verlaten, nu de



??? Tweede Kamer de hoogste inrigtingen in den Staat, dieeerlijk aan haar doel beantwoorden, met ondergang be-dreigde. Naar de Grondwet beschermt de Regering debestaande Hoogescholen en de Hoogleeraren, die aanhaar werkzaam zijn, want in en door beiden leeft hetHooger Onderwijs in het Land. Curatoren, Professoren,Kweekelingen der drie bestaande Rijks Hoogescholenhebben regt op bescherming der Regering, nu datgene,Avat zij liefhebben, naar de eigen woorden des Ministers,met ondergang bedreigd wordt. In zulk een toestandmogt de Minister den Koning niet verlaten. Een vragen om ontslag was, naar mijne meening, omeen tweede reden even ongeoorloofd: gewigtige Souverei-niteits-regten van den Staat werden aangerand naar desMinisters eigene woorden, en dan gaat een uitstekendMinister, zooals de heer heemskerk is, niet weg. Een intrekken van de wet was dus het eenige, watte wachten was, want de Minister had zich door zijneuitvoerige en sterke bewoordingen in de onmogelijkheidgebragt, om zich bij het besluit der Kamer nederteleg-gen, ook al kon de Minister op het incident 's Koningsgoedkeuring verwerven. Eu wat doet de Minister? Hij

laat niet slechts demoordbijl boven de Rijks Hoogescholen opheffen; nietslechts gewigtige Souvereiniteits-regten ontnemen : hijberust er in, dat de hoogste magt van den Staat in dezegewigtige aangelegenheden, uit handen van den Koningop de Tweede Kamer zal overgaan; en tot verbazingvan elkeen heeft hij den volgenden dag, nadat hetbesluit door de Tweede Kamer genomen is, dat besluitin de wet pasklaar gemaakt. Maar het intrekken van de wet was eene onmogelijk-heid, hebben sommigen gezegd. Mag ik vragen waarom?Waar zijn de groote en gewigtige zaken te lezen, diedoor de nieuwe wet verkregen zijn? Gij kunt er niet



??? ?Š?Šn aanwijzen; al de hoofdzaken, die er in voorkomen,vindt Gij in het Besluit van 1815. Neen, dat is geengemeen overleg, wanneer Gij de grootste beginselen prijsgeeft, zonder dat Gij er een ander groot beginsel, datverkregen is, tegenover stellen kunt. Hier is niets grootsverkregen, maar zijn zeer groote zaken prijs gegeven. Inderdaad, de Minister heeft zich veel moeite getroostvoor eene wet op het Hooger Onderwijs; maar die moeitete beloonen met het verlies van zulke gewigtige zaken,dat is een prijs, waarvoor de Minister zelf eenmaalzal terugdeinzen. De grond der meerderheid in de Tweede Kamer, voordit verlies, is, zooals ieder weet, de uitwisseling der be-langen van Groningen en Amsterdam; de heer van rhe-men heeft het in de Eerste Kamer duidelijk uitgesproken:hoe kon de Minister dit vergeten, toen hij het besluitder Tweede Kamer eerbiedigde? Eindelijk â€” want er zal toch geen licht opgaan over dezedroevige zaak â€” eindelijk schenkt de Tweede Kamer eenprivilegie aan een Gemeente, en de meesten, die daaraanmedewerken, verkondigen sints jaren, dat de tijd vanprivilegi??n voorbij is; het jagen naar de

verdelging vanprivilegi??n is juist een geliefkoosde bezigheid dergenen,die hier een privilegie schenken van ongehoorden aard, enwaarvan geen sterveling de noodzakelijkheid kan aanwijzen. Er is in de Tweede Kamer zeer veel gehandeld overde behoefte, die de hoofdstad had aan eene Hoogeschool,maar weinig over de behoefte, die de Hoogeschool heeftaan de hoofdstad. Onder de Leden waren er echter,die meenden, dat Amsterdam zoo vele bijzondere hulp-middelen voor Hooger Onderwijs bezit; en in den stroomder argumentatie is dit alweder opgenomen, om de arkder wetenschap naar de boorden van het IJ te voeren. Geheel anders is mijne overtuiging: behalve de grooteziekenhuizen ken ik voor eene Hoogeschool geen



??? voordeel hoegenaamd in eene groote stad, en G??ttingen,Heidelberg, Bonn en andere plaatsen leeren dit ook over-vloedig. Voor Hooger Onderwijs, in welk vak ook,alleen de praktische geneeskunde uitgenomen, heeft mennoodig mannen, die het weten en het goed kunnen zeg-gen; jonge menschen, die met veel belangstelling hetgehoorde verwerken en uitbreiden; voorts kamers, die grootgenoeg zijn, om daarin zamen te komen; woonhuizen enwoonvertrekken, boeken, papier, pennen en inkt; rusten alzoo weinig afleiding; liefst een goede natuur rond-om zich, om het stof van het studeervertrek nu en dante doen verwaaijen. Ik weet in waarheid niet, wat eengroote stad met Hooger Onderwijs gemeen heeft. Boek-verkoopers op kleine plaatsen brengen U per spooronmiddellijk alles aan, wat Gij noodig hebt voor alleFaculteiten, en voor de Natuur- en Geneeskundige studi??nkunt Gij door kooplieden in voorwerpen en werktuigen,U in een kleine stad alles aanschaffen, wat Gij gelieftte droomen. Inderdaad, ik zou verlangend zijn, te ver-nemen, maar dan in ernst, wat een groote stad in hetHooger Onderwijs voor heeft boven eene kleine, altoosde groote ziekenhuizen als

applicatiescholen voor de Ge-neeskundige Faculteit thans daargelaten. Maar alles istoch nog niet ziek geworden, zoodat geheel Nederlanddaarom moet worden opgebroken en zich tot IJ enAmstel wenden moet. De zaken, die voorkomen in een groote stad, wordenzelden in de collegie-kamers overgebragt, en het is ookbeter, dat dit niet geschiedt. Maar men spreekt vanwrijving, die voor de Hoogleeraren zoo wenschelijk ismet de mannen van zaken, b. v. in handels-aangelegen-heden; een Hoogleeraar is toch geen Advocaat; en zijner dan geene zaken genoeg geboekt, om daaruit voedselte putten voor praktische lessen, dan zou men zich hetWeekblad van het Regt kunnen aanschaffen. H! I â€? i; ii iu F-



??? Laat ons ernstig zijn en zeggen, dat in een grootestad veel te veel afleiding is voor de jeugd, en dat dejeugd in hare onnadenkendheid aan die afleiding uiterstgemakkelijk toegeeft; dat de ontspanning, die v????rhaarheilzaam is, in kleine plaatsen veel eenvoudiger enonschuldiger kan genoten worden, dan in groote; datde broederschap onder de studerenden in eene kleineplaats meer zal worden gevoed, omdat men daar meeruitsluitend onderling verkeert, en dat het gehoorde engeleerde dan ook aldaar veel meer onderling zal wordenverwerkt. Zou de uitnemende geest, die, in vergelijkingmet het Buitenland, op onze Hoogescholen leeft, nietmede daaraan zijn toeteschrijven, dat men bij ons totheden geene Hoogeschool had in eene groote plaats? De Hoogescholen van Oxford en Cambridge kunnenvoor Nederland niet als modellen worden aangevoerd,die in elk opzigt navolgbaar zijn, maar verdienen tochuit verschillende oogpunten overweging. In elk dezertwee plaatsen zijn onderscheidene Collegi??n gevestigd,oude stichtingen, van Oxford de oudste, die in hetalgemeen door legaten ruim zijn bedeeld. In deze Col-legi??n huisvesten de

docenten, zoowel als de discenten;elk Collegie heeft zijne bibhotheek en verdere benoodigd-heden. In zooverre is de toestand eigenaardig en metdien van Nederland niet te vergelijken. De meeste dierCollegi??n zijn Theologische, maar wis- en natuurkundeen oude letteren waren er reeds vroeg goed vertegen-woordigd. Aan natuurwetenschappen vooral heeft mendaar in lateren tijd eene groote uitbreiding gegeven,maar ook voor geneeskunde en regtsgeleerdheid inrigtin-gen gesticht, zoodat in waarheid deze beide eerbied-waardige stichtingen alsnog ngt;et regt mogen heetenUniversiteiten, en soms meer dan eene Hoogeschool inverschillende Collegi??n bezitten. In elke plaats zijn de aldaar gevestigde Collegi??n tot



??? ?Š?Šn zamenhangend geheel verbonden, zoodat er wel zekerezelfstandigheid bestaat voor elk Collegie afzonderlijk, maarzij allen toch te zamen een schoon wetenschappelijk ge-heel maken. Zij, die beweren, dat een groote stad noodig is voorHooger Onderwijs, of voor bijzondere studie in de genees-of natuurkunde, of letteren en wijsbegeerte, of regtsge-leerdheid en Staatswetenschappen, of Godgeleerdheid,kunnen te Oxford en Cambridge van deze groote dwalinggenezen worden, daar elk dezer plaatsen ongeveer 27 ?¤28000 inwoners telt. Voor Nederland zijn ze in zooverre uitnemende model-len , als in beide Engelsche plaatsen te lezen is, dat hetHooger Onderwijs, zoo de Hoogescholen best zijn, deschoonste vruchten afwerpt, die het land afwerpen kan.De in wetenschappen meest uitstekende mannen vanEngeland zijn te Oxford of Cambridge gevormd. Endit uitnemende werk, in de 13ÂŽ eeuw begonnen, wordtregelmatig en tot den huidigen dag voortgezet; metbehoud van veel van het oude, maar toch ook opnemendehetgeen de nieuwere tijd aan echte munt op het gebiedvan opvoeding en onderwijs weet aantewijzen. Grondig-heid en degelijkheid staan daar op

den voorgrond; wis-,natuur-, letterkundige en wijsgeerige oefeningen zijn daarsints 6 eeuwen de middelen, waardoor aan het hoofdvan het volksleven mannen kunnen geplaatst worden, diedaaraan kracht bijzetten. Denk ?? Oxford en Cambridgeuit de geschiedenis van Engeland weg, en Gij hebt eengeheel ander land, een land, dat weihgt tot Frankrijkof Itali?? neigen zal, maar zeker niet tot Engeland. Ik meen dan ook, dat het kleine Nederland nergensbeter te rade kan gaan, om te leeren, niet hoe hetLager, maar wel, hoe het Hooger Onderwijs moet wordeningerigt, dan te Oxford en te Cambridge, want degelijk-heid en grondigheid, die hier de hoeksteenen zijn van i'!Â? 't' :If : ;. I ?¨'' r) I 'i m Wimm



??? het geheele gebouw, zij mogen bevorderd worden doorhet geldelijk bezit der onderscheidene Collegi??n en doorde gezamenlijke huisvesting in een en dezelfde inrigting,zij hangen daarvan toch niet alleen af, maar onge-twijfeld ook van hetgeen door ons van die inrigtingenzou kunnen worden overgenomen. Oxford en Cambridge beschamen alles, wat men inde Staten-Generaal in dit jaar heeft bijgebragt ten behoevevan Amsterdam. Zie kundige mannen te bekomen, geefhun, om van te leven en de middelen, die zij behoevenvoor onderrigt, en Gij kunt te Arnhem, of te Zwolle, ofte Dordrecht, of te Leeuwarden Universiteiten hebben,die resultaten afwerpen als Oxford en Cambridge hetsedert zes eeuwen hebben gedaan. Bij Hooger Onderwijs komt het inderdaad noch opgroote steden, noch op groote inrigtingen aan, maar opde mannen, die het onderwijs geven, en op den geest,die op de school leeft. Het is noodig, ja het is pligt, van wege den Staat,door het aanstellen van uitnemende toongevers op deHoogeschool, een geest te doen leven, die in het waarachtigbelang is van Land en Volk, een vrije, op regte,milde geest, waaruit

voor Vaderland, wetenschappen, let-teren en kunsten, omnina fausta te wachten zijn. DeRegering is voor dien geest aansprakelijk. De vrijheidmoet in den ouden Romeinschen zin worden opgevat:wDaarom zijn wij slaven van de wet, opdat wij vrijzouden zijn.quot; Vaderlandsliefde moet op de Hoogeschoolin milden geest worden aangekweekt. Is de Hoogeschoolgevestigd in een kleine stad, zooals Leiden, Utrecht ofGroningen, dan kan de Hooge Regering meester blijvenvan dien geest, zoodat van daar uit vrije en vaderlandslie-vende mannen over het land zullen worden verspreid. DeRegering is verpligt, daarvoor te waken, zooveel zij kan. In een groote stad is de zaak omgekeei'd; daar bepaalt



??? de stadsgeest voor een groot deel den geest, die er inde Hoogeschool zal leven; niemand kan iets daartegendoen; dat is overal en altoos zoo geweest en zal zooblijven. Nu kan het wezen, dat inderdaad in Amsterdamzulk een geest zal leven, dat waarlijk het geheele lander zich in zal mogen verheugen, dien geest door deMuzenzonen te zien verspreiden door het Vaderland, maarde geest van Amsterdam kan veranderen en hoogst ongun-stig worden, en zoo kunnen de studerenden vroeger oflater uit de hoofdstad naar elders hoedanigheden over-brengen, die men niet kan achten. In het kort: geeftmen het Hooger Onderwijs over aan de hoofdstad, zoowordt het land ongemerkt langzamerhand Amsterdamsch. Het is hoogst opmerkelijk, dat niemand deze en der-gelijke dingen in de Kamer heeft ter sprake gebragt.Wel is het waar, wat de uitnemende Haagsche brief-schrijver in de Nieuwe Middelburgsche Courant gezegdheeft, dat het Nederlandsche volk buiten Amsterdam zijnzonen niet zoo met gezwinden pas naar de IJ-stad voerenzal, maar Amsterdam zal voortgaan op het spoor , waarophet zich bewoog. Ik stel mij de zaak aldus voor, indien zij goed zalleven, dat op de Lagere

School indirect en ongemerktde gebreken der gezinnen, waaruit de kinderen komen,zullen worden bestreden, en het goede dier gezinnentot ?Š?Šn geheel zal worden verbonden. Maar boven dengeest van een goed gezin verheft zich de Lagere Schoolniet. Voorts, dat op het Gymnasium een zeer veelbreedere geest woont en zich in klimmende mate verheft,maar uit den aard der zaak blijft de geest op het Gym-nasium deels een provinciale, deels een stedelijke. Zooziet men dan de jongelieden op de Hoogescholen komenmet kenmerkende hoedanigheden van Winschoten, vanDoetinchem, Heusden, Middelburg, Rotterdam en Arnhem.Dat alles moet in iets breeders worden opgelost: de zoon der h



??? Muzen moet wereldburger worden, maar met een warmvaderlandscb hart, want dat vaderland schonk hem milli-oenen voorregten; hij vond er zijn wieg en hij zal erzijn graf vinden. Zoo ten aanzien van den geest, dievan de Hoogescholen over het land moet verspreid wor-den, en door een groote stad kan zulk een geest nooitworden gevoed. Dat stelt men zich te Amsterdam nietzoo voor; men vergeet aldaar veel te veel, dat het groot-stadsche van bet klein-stadsche alleen in vorm, en nietin wezen onderscheiden is. Welke pligten de Hoogescholen te vervullen hebbenin een land, kan b. v. blijken aan het arme Spanje. Hoegelukkig zou dit voortreffelijk land kunnen zijn, indiende jeugd aldaar, voor zoo verre zij in hooge bedieningenoptreden zal, tot wijze mannen zou worden opgevoed!En wat zou er van Frankrijk in 25 jaren worden,indien het een Oxford of een Cambridge bekwam?Laten wij de Hoogescholen eeren en er niet medespelen. Wat nu betreft de mildere vruchten, die grootere Hooge-scholen afwerpen tegenover kleinere, of welke de Hooge-scholen der hoofdsteden leveren tegenover de Hoogescholen,die in kleinere

plaatsen gevestigd zijn : hij, die niet geheelen al onkundig is in de geschiedenis der wetenschappen enhare beoefenaars, zegt: het hangt van de menschen af en nietvan de groote inrigtingen, of van de groote steden, enhij voegt er bij: aan de groote inrigtingen en in de grootesteden spreken de groote talenten wel zoodanig, dat zijmeer opgang maken, maar de beste scholen als scholenmoet Gij bij voorkeur nooit in de groote keden, of aande groote inrigtingen zoeken. Ik bepaal mij thans tot scheikundigen. De mannen,die aan de scheikunde de groote ontwikkeling gegevenhebben, waardoor zij thans wordt gekenmerkt, zijn vooreen deel hunne opleiding gaan zoeken bij een onderwij-



??? zer te Stockholm. Die onderwijzer was berzeli??s, dienooit aan eene Hoogeschool is geplaatst geweest en erook niet verkoos te zijn. Pelouze, later beroemd schei-kundige te Parijs, h. en g. rose, later beroemde Pro-fessoren te Berlijn, e. mitscherlich en magn??s, laterberoemde Professoren te Berlijn, w??hler , later beroemdHoogleeraar te G??ttingen, zochten bij berzeli??s envonden bij hem gelegenheid, om uitstekend te worden.Frankrijk had zijne voortreffelijke mannen, als gay-l??ssac,th?Šnard en anderen, en deze waren voor Frankrijk vanonschatbare waarde. Maar van de nederige werkplaatsvan berzeli??s in Stockholm ging toch over de beschaafdewereld, buiten Frankrijk, veel uitstekend scheikundiglicht op. Gedurende jaren wedijverden twee uitstekendescholen met elkander, eene in het groote Parijs, en eeneandere in het kleine Glessen. Aan het hoofd der eerstestond de geniale en welsprekende dumas, en aan datder tweede de scherpzinnige en bij uitnemendheid kundigeliebig. Ik laat daar het vele , wat de scheikunde aandeze twee mannen verschuldigd is, maar ik spreek hierover hunne scholen en het nut, dat zij als onderwijzersin de scheikunde gedaan hebben, en dan

mag ik zonderde tegenspraak van iemand te vreezen, verklaren, datde school van het kleine Giessen 25-maal meer bestevruchten heeft afgeworpen, dan de school in het grooteParijs. Maar deze en andere dingen zijn bekend aan de zoo-danigen, die eenige kennis van zaken hebben, en hetzou onregtvaardig wezen, zulke kennis te verwachten bijhet meerendeel der Leden van de Staten-Generaal. Datmen in de Tweede Kamer voor goede munt heeft opge-nomen , dat een groote stad voor eene Hoogeschool zoo-veel beter is, dan een middelmatige, mag niemand euvelduiden. In de Tweede Kamer is, om het smakelijk te maken, H' if- ,t.\ i' I' â– 5 Hn



??? dat Arasterdam een eigen Hoogeschool zou mogen oprigten,pzegd dat het juist een voorregt was voor Nederlandindien in de hoofdstad een Hoogeschool zou gevestigdworden, omdat dan meer jongelieden van die plaats zichop de studie zouden kunnen toeleggen, en deze Nederlandalzoo zouden kunnen voorzien van Staatslieden, regtsge-leerden, geneeskundigen en van allen, in ?Š?Šn woord, dieeen Academische opvoeding behoeven. Opmerkelijke enna??ve uiting! 'Alsof het een voorregt ware voor Nederland,om verstandelijk en zedelijk gevoed te worden door ?Š?ŠneStad en wel door de hoofdstad. Heeft de achtingswaar-dige man, die dit in ernst schijnt voorgestaan te hebben,dan niet bedacht, dat men aan de zonen van het Vader'nbsp;' land geen grooter ondienst kan doen, zoo zij niet tot denbsp;. hoofdstad behooren, dan hun de gelegenheid aftesnijden,nbsp;â€?â€?f om wat te worden? En is het niet genoeg gebleken,'nbsp;' reeds uit de oude historie, dat privilegi??n aan steden'nbsp;vÂ? ten koste van het platte land geschonken , demoraliserendwerkten op het volk, dat buiten die privilegi??n geslotenwas? Neen, alle jonge menschen in het land, waarineenige talenten verborgen

liggen , moeten, zoo mogelijk,dezelfde gelegenheid hebben, om hunne krachten tenalgemeenen nutte aantewenden, als zij menschen zullengeworden zijn. Zoo Nederland het ongeluk zou moetenhebben, te worden geamsterdamiseerd, zou het beterwezen, het uit de rij der Staten te schrappen. Amster-dam neemt in de historie van het Vaderland toch nietnbsp;Hde plaats van Nederland in, en het is evenzeer te verwon-deren, dat de Amsterdammers, die Leden van de Kamer izijn, in hunne ingenomenheid met de hoofdstad zooziekelijk ver hebben durven gaan, als het vreemd is, datniemand in de Kamer zulke groote dwalingen, door vro-lijkheid bij de Leden optewekken, heeft te niet gedaan. Wanneer men overweegt, door welke beweegredenenen op welke wijze de Leidsche Hoogeschool is tot stand 28 )A



??? 434 gekomen en door welke thans de nieuwe AmsterdamscheHoogeschool wordt gesticht, dan roept men onwillekeurighet lieve Vaderland toe: quantum nutata ahilla! In hetnajaar van 1574 hadden de afgevaardigden van Goudain de Staten een voorstel gedaan, om in hunne stadeen Hoogeschool te mogen oprigten, ongeveer ter zelfdertijd, dat de Prins ernstig overwoog, de Godgeleerdheidin het land door Studium generale te brengen op eenbeter standpunt. Gouda moest wijken voor Leiden,omdat Leiden toen in aller harten leefde. . Niets danbevordering van beschaving bewoog den Prins, niets danhet algemeen belang, en Leiden ontving eene belooningvoor eeuwen door een gedrag, dat na eeuwen nog zouworden geroemd. Twee edele beginselen alzoo zijn degrondvesten der Leidsche Hoogeschool, en in Amsterdamthans een armoedig en klein gemeentebelang, sedertjaren opgeschroefd; klein gemeentebelang, ten nadeelevan bestaande, ja bloeijende Rijks inrigtingen. Te Lei-den, voor drie eeuwen, regten gegeven aan de school,gelijkstaande met die der meest beroemde Europeschescholen, titels, door haar te verleenen van Meester envan Doctor, waardoor men tot het uitoefenen

van velerleigewigtige bedieningen geijkt werd; en te Amsterdam,bedeten om die regten, nadat men door de invoermgvan het Staatsexamen voor geneeskundigen, diezelfderegten voor de Hoogescholen ongepast had verklaard (1865).Te Leiden, voorop gesteld oude talen, wijsbegeerte,wiskunde en andere middelen ter vorming van breedontwikkelde mannen, die grooten roem aan deze schoolgegeven hebben; en te Amsterdam, een jagt naar eentitel van Hoogeschool, om deels niet-wetenschappelijkontwikkelden door hun Staats-examen te helpen. TeLeiden, onmiddellijk een streven naar het verkrijgen vanvan een universele school, en te Amsterdam , deels hetbeschermen van specialiteiten, dat is, zooals het nieuwe i:



??? woord aanduidt, van dingen van den dag, die men naeen 25-taI jaren, niet meer kent. Waarlijk, zoo men als inwoner van Amsterdam nietverblind is door zeker gevoel van hoogheid van de stad,zal men niet kunnen nalaten, het Vaderland toeteroepen:quantum mutata ab illa! Eene zaak verwondert mij in de hoogste mate, name-lijk, dat van de zijde van zooveel uitnemende mannen,als het Athenaeum van Amsterdam thans onder zijneHoogleeraren telt, of van de zijde van anderen uil Am-sterdam , geene stem is opgegaan tegen de wijze, waaropmen het Athenaeum aldaar in een Hoogeschool heeftwillen zien veranderd worden, en het moet een droevigteeken des tijds heeten, dat tegen die wijze geen enkelbezwaar is ingebragt. Ik kan een verlangen hebben,dat op zich zelf billijk is, maar, indien ik aan dat ver-langen op een niet-goede wijze tracht te voldoen, verdienik afkeuring. Mij ontbreekt b. v. een hoed, dan is hetniet ongeoorloofd, dat ik wensch een hoed te bekomen;maar zou het nu goed van mij zijn, dat ik IJ Uw hoedontnam en er mijn hoofd mede dekte? Het is nog zoo kort geleden, dat de AmsterdamscheGemeenteraad blijken gaf, van het jus pilei geen begripte hebben, (bl. 280) en nu

wordt er niet een hoed,maar vrij wat ergers door Amsterdam genomen, en niet?Š?Šne stem uit Amsterdam kant zich daartegen. Ik ben hier uitgegaan van he. geval, dat het ver-langen op zich zelf billijk was, terwijl het dan nogongeoorloofd kan zijn, op eene niet goede wijze aandat verlangen te voldoen. Maar het verlangen van Am-sterdam, om eene Hoogeschool te hebben, is in dehoogste mate onbillijk, omdat, naar de overtuiging vanelkeen, en ook naar de overtuiging van eiken Amster-dammer, de drie bestaande Rijks Hoogescholen reeds tetalrijk zijn voor de bevolking van ons land.



??? 436 Na is mijne bevreemding deze, dat niet ?Š?Šn enkelHoogleeraar te Amsterdam, of een ander man van aan-zien uit die plaats is opgekomen tegen twee soorten vanvergrijp, hier gepleegd : vooreerst, dat hetgeen gevraagdwerd, ongeoorloofd was, omdat er zeker reeds ?Š?ŠneHoogeschool in ons land te veel was, en dus door deoprigting van een vierde, de bestaande Rijks instellingenschade zouden moeten lijden en met ondergang zoudenworden bedreigd; en ten andere, dat de weg, dien mentot het bereiken van zijn doel heeft ingeslagen, afkeu-ring verdient. Dit nu is het pijnlijke van de zaak , en dat verwektzelfs diep leedgevoel; ik ga nog verder: het verwektbijna twijfel aan zich zeiven. Onder mijne uitstekendevrienden heb ik er te Amsterdam, die een sieraad zijnvan hun stand, en ik zie deze mannen niet alleen ge-rust in de gepleegde daad, maar ik zie er hen zelfs ge-lukkig in. Zijn dan de Rijks Hoogescholen niet meer inrigtingenvan het geheele Vaderland? Zoo er iets aan ontbreekt,b. v. dat zij te klein zijn, moest dan Amsterdam niet zijnestem verheffen, om die gebreken aantewijzen? Of zoudentientallen van kleinere Hoogescholen elders luide getuigentegen dit beweren? Wat mij

niet minder bevreemdt, is dit, dat de letter-en regtskundigen en Godgeleerden van het Athenaeum vanAmsterdam, waaronder zulke uitstekende mannen en zulkeuitnemende docenten zijn, niet inzien, of altlians nietuitspreken, dat hunne beste scholen dreigen verstikt teworden onder dien geest der Geneeskunde van dezedagen, om algemeene ontwikkeling met voeten te tredenen daarvoor het bijzondere in de plaats te stellen. Zijndeze mannen niet reeds in de laatste jaren gewaarschuwdgeworden door dat intreden en tot het Athenaeum toe-treden van zooveleu, die hunkeren naar de kroon, op



??? hun hoofd gedrnkt door eene examinerende Commissie,welke Staatscommissie genoemd wordt? Zien die uitstekende mannen, onder wie ik er verschei-dene ken , wier karakter, wier talenten en wier kennisvoor mij steeds geweest zijn heerlijke voorbeelden, niet inde te wachten overvleugeling door de geneeskunde, eeneru??ne voor een echt dudium, generale? Of meenen zij, datin deze eenzijdigheid geen kwaad gelegen is voor de Fa-culteiten der letteren, regten en Godgeleerdheid? Mag ikhun dan verzoeken, de geschiedenis der oude Hooge-scholen te willen opslaan, waar zij veel beter dan ik,zullen kunnen vinden, hoe het overwigt, dat in som-migen dezer toen niet aan de geneeskundige, maar aande Theologische Faculteit was toegekend, weldra kwij-ning en ook ondergang heeft voorbereid? Meenen dezeuitnemende mannen, dat, omdat er zulke groote zieken-huizen in Amsterdam zijn, er nu vele studenten in deletteren, regten en Godgeleerdheid naar Amsterdam zullenstroomen? Of hebben zij nu reeds een heimelijke vrees,dat hun waarlijk hoog geacht en zeer ge??erd Athe-naeum zijn doodvonnis heeft zien voorbereiden ten behoevevan eene geneeskundige school, waar men niet

waardeert,hetgeen letteren en andere humaniora aan de spits plaatstvan datgene, wat tot ware beschaving behoort? Op al deze vragen, ik belijd het, kan ik geen antwoordgeven, maar het verontrust mij, dat ik van geen enkelestem uit Amsterdam een protest vernomen heb tegen zulkeen bedrijf. Ik behoor in geen enkel opzigt meer tot het HoogerOnderwijs, en ik heb alzoo geene persoonlijke reden, ommij de zaak aantetrekken; maar ik kan mij zeer gemak-kelijk in mijne vorige stelling van Professor te Utrechtverplaatsen. En uit die stelling zou ik mogen vragen aande Hooge Regering: beschermt Gij de NederlandscheStaats-inrigting niet, waartoe Gij mij gevraagd hebt en



??? waartoe ik getreden ben, loslatende hetgeen mij in andererigtingen aan de Maatschappij bond? Mag een heilrijkeStaats-inrigting, waaraan eerlijke mannen hunne krachtenwijden, prijs gegeven worden aan plaatselijke belangen,of liever aan persoonlijke belangen van hen, die Gij nietgevraagd hebt en die voor II vreemdelingen zijn? Krijgthij voortaan in zake van het belang des geheelen landszijn zin, die het meeste rumoer weet te maken en weette dwingen? Maar ik eindig met vragen, en eigenlijk heb ik reedste veel gevraagd, want de zaak kan het licht niet zien,en niemand kan een antwoord geven, dat eenige betee-kenis heeft. Voor mijn deel heb ik tegen deze praktijken sedert1848 weleer onophoudelijk gestreden, en niemand hebbeSchadenfreude, dat men toch zijn zin gekregen heeft; wantpersoonlijk ging mij de bloei van het Athenaeum zeerter harte; ik kom slechts op tegen eene vierde en weleene gemeente Hoogeschool, die het r?¨gt van promotiehebben zal. Dit mag ik zeggen, dat ik opregt dankbaarben, niet meer te moeten werken in eene Maatschappij,waarin men Hoogescholen verdelgt, om aan dwingendenhun zin te geven. Nog twee vragen. Naar Art. 36 kan

Amsterdam, vanwege de Gemeente, eene Hoogeschool oprigten, die inalles gelijk zal zijn aan de Rijks Hoogescholen, dus inaantal Hoogleeraren, vakken, die zullen onderwezen wor-den , omvang van onderwijs, van hulpmiddelen, enz. inalles zou gelijk zijn. Zal dan Amsterdam geen Professor meer mogen hebben,dan aan de Rijks Hoogescholen voorkomen? Maar hoedan met Art. 43, waarin is uitgedrukt, dat in elk dervijf Faculteiten aan minstens ?Š?Šn der Hoogescholen on-derwijs in de aldaar genoemde vakken zal moeten gege-ven worden? Zal nu Amsterdam verpligt zijn, ook dit '' I



??? onderwijs te doen geven, of is het er van vrijgesteld ? Ofkan het doen naar welgevallen? In de wet ligt, zoo ikw?¨l zie, het regt van Amsterdam, om al deze vakken,die slechts aan ?Š?Šne der drie Rijks Hoogescholen onder-wezen worden, of wat het verder belieft buiten en bovenhetgeen in de Wet voorkomt, aan de gemeentelijke Uni-versiteit te doen onderwijzen, en dan is natuurlijk hetdoodvonnis van de drie Rijks Hoogescholen hierbij onder-teekend. En hoe moet het gaan met de middelen, die tot hetonderwijs zullen strekken? Mag Amsterdam deze niet opruimeren voet inrigten, dan zij op de Rijks Hoogescholenbestaan ? Dan moeten de ziekenhuizen te Amsterdam vooreen deel voor het onderwijs gesloten worden, en, blijvendeze open voor het onderwijs aldaar te geven, dan kanAmsterdam ook kabinetten, werkplaatsen, enz. scheppen,zoo pompeus het dit wil, en alzoo de drie Rijks Hooge-scholen overvleugelen. Tot bescherming der drie RijksHoogescholen tegenover Amsterdam wordt niet ?Š?Šn enkelwoord in de wet gevonden, en de tijd zal dan ook hierslechts ondergang voortbrengen. De benoeming der Professoren te Amsterdam geschiedt,naar hetzelfde artikel, door den

Gemeenteraad, maardeze benoeming moet door den Koning bekrachtigd wor-den. Of het overeenkomstig de verheven stelling van denKoning is, om te bekrachtigen, wat een Gemeenteraadin de zaak van onderwijs heeft gedaan, is naar de Grond-wet niet alzoo, want daarin komt voor, dat niet eenGemeenteraad voor het Hooger Onderwijs zorgt, maar's Konings Regering. .En hoe dan, wanneer de Gemeen-teraad eene benoeming heeft gedaan, die door den Ko-ning niet bekrachtigd wordt? Het schijnt, dat hier debekrachtiging des Konings wel tot eene bloote formaliteitzal moeten afdalen, want collisie tusschen den Koningen den Gemeenteraad van x\msterdam zou van bedenke-



??? lijke gevolgen zijn. En zoo is dan de Koning naar denieuwe wet verpligt, de voornaamste zorg voor het Hoo-ger Onderwijs, voor zoo ver dat te Amsterdam gegevenwordt, aan den Gemeenteraad aldaar overtelaten; dekeuze toch der Hoogleeraren zal in de zaak van hetHooger Onderwijs wel de spil wezen, waarom zich hetgeheel beweegt. Reeds hierom alleen is het onbegrijpe-lijk, dat de Minister, na door de Tweede Kamer ge-dwongen te zijn, de gemeentelijke Universiteit van Am-sterdam in de wet optenemen, niet de wet heeft inge-trokken, maar zelf deze ongeloofelijke bepalingen metspoed in de wet gelascht heeft. Welke gevolgen zullen van een en ander in de toe-komst te wachten zijn? Niemand meer dan de Ministerzal zich hierover eenmaal beklagen. Naar Art. 39 is er nog een ander groot bezwaar. Erzullen vijf Curatoren zijn aan de Amsterdamsche Univer-siteit, de Burgemeester is een van de vijf, de Raad be-noemt twee Leden, en de Koning twee andere Leden vandat Collegie. Zoo zijn de twee Regeringsu-Curatoren altoosin de minderheid en mogen als toezieners in dat Collegiedienst doen, maar zitten er in waarheid voor de leus.Wie zal zich zulk een stelling laten

welgevallen? Hetkomt toch voor, dat de Amsterdamsche Leden van datCollegie een andere zienswijze kunnen hebben, dan deLeden, door den Koning benoemd, want daarom is erverschil in de benoeming ingevoerd; met andere woorden :het kan gebeuren , dat in dit Collegie voorstellen wordengedaan, die tegen het algemeen belang indruischen, b. v.indruischen tegen de regten der drie Rijks Hoogescholen.Welk een stelling dan voor de Regerings-Curatoren, diehier geen andere magt hebben, dan zich geregeld telaten overstemmen! En bij dit alles komt nog dit, dat de Gemeenteraadvan Amsterdam de werkzaamheden van het Collegie van '?ˆ?Š?Šm



??? Curatoren en de aftreding zijner Leden regelt, zoodat deRegerings-Curatoren hierin volkomen ondergeschikt zullengemaakt worden aan de besluiten van den Gemeenteraad.Voorwaar, geen fraaije stelling voor deze twee Edel GrootAchtbare Heeren! Het is wel waar, dat al, wat de Gemeenteraad vanAmsterdam omtrent de nieuwe Hoogeschool besluit, aande goedkeuring des Konings moet worden onderworpen;maar dit is in hoofdzaken mogelijk en niet in duizendenbijzonderheden, die met den aard der zaak in naauw ver-band staan 1). m 1 â€?.quot;â€?J 1) Die kennis wil maken met de eigenaardige stelling, door Amster-dam ingenomen in de zaak der nieuwe Hoogeschool, leze zeker: HetAmsterdamsch Athenaeum, Toestand, Hervorming, Adressen. Amsterdam,Frederik Muller en CÂ?. 1876. Daarin vindt men gesproken van regtenen miskenning en van velerlei andere zaken meer, en zoo duidelijk als dedag bewezen, dat Amsterdam gaarne het patronaat over het weten-schappelijk Nederland wil aanvaarden, maar ook, dat het alle wetenschapbinnen zijne veste wenscht vertegenwoordigd te hebben, en bovendien,dat het tot dit een en ander reeds uitnemend is ingerigt. Maar ookhier

ontbreken beAvijzen, dat de drie Eijks Hoogescholen niet geheelen al aan de behoefte zouden hebbea voldaan, of dat er in de toekomstmeer inrigtingen noodig waren, dan er in de laatste 61 jaren voordezaak van Hooger Ouderwijs in Nederland zyn geweest. Deze vraag is de eenige, die in het belang van het Vaderland be-hoort gedaan te worden. In de Tweede Kamer schijnt deze Brochureaan de Leden te zijn rondgedeeld, zoodat er bij de debatten dan ookruim gebruik van is gemaakt. Overal, waar opvijzeling of opschroeving in deze Brochure voorkomt,had men, indien men daar naast geplaatst had, wat aan de EijksHoogescholen bestaat, of door de Regering daaraan behoorde toegekendte worden, dien toon van schrijven niet aangeslagen. Die Brochuremoet dan ook in waarheid heeten een echt Turksche trom te zijn,waarover men buiten Amsterdam een geheel ander oordeel velt, dandat van den zamensteller is. Op ?Š?Šne zaak moet ik nog opmerkzaam maken: op de lijsten derlessen aan de Eijks Hoogescholen heeft men in het algemeen niet degewoonte, om een hoofdvak, in zijne onderdeden gesplitst, aante-kondigen, maar volstaat men veelal met den naam van het hoofdvak



??? 442 Als groot voorstander van het Bestuur van den Mi-?? nister heemskerk ging mij niets meer ter harte bij de Ik ) 1 ^ aaiitegeveii. In Amsterdam integendeel splitst men thans den hoofd-naam op de series zooveel mogelijk in zoovele vakken, waardoor daneen veel breeder figuur verkregen wordt. Hoeveel betere vruchten nuvan het geneeskundig onderwijs te Amsterdam bekomen worden,dan aau de Hoogescholen, heeft de Minister van Binnenlandsche Zakenmet volkomen rondborstigheid in de Tweede Kamer uiteen gezet. Zijnewoorden vindt men woordelijk bl. 407 hier boven. Daaruit blijkt,dat er van de studenten der Hoogescholen bij het Staats-examen veelminder worden weggezonden, dan van de kweekelingen van Amsterdam. Onder hetgeen behoort te worden geraadpleegd als tegenhanger vanal hetgeen ik heb gezegd, moet genoemd worden: .â€ž Eene bladzijde uitde geschiedenis van het Athenaeum Illustre te Amsterdam. Eedevoeringbij den aanvang van den nieuwen cursus, op 1 October 1875 uitge-sproken door den aftredenden Voorzitter der Orde van Hoogleeraren,Mr. c. m. j. willeumier, Amsterdam, scheltema en holkema 1875.Welke geest in dit geschrift wordt aangetroffen,

kan blijken uit eenigewoorden, die aldaar op bl. 8 gevonden worden: â€žOnwillekeurig warenâ€žonze oogen in de laatste jaren steeds gerigt op de toekomst, en hoe konâ€žhet anders? De onzekerheid, waarin wij verkeerden en die nog altijdâ€žvoortduurt, deed telkens wenschen uitspreken, waarvan wij echter deâ€žvervulling niet mogten aanschouwen Teleurgestelde hoop krenkt hetâ€žhart, en zoo ging het ook eenigermate hier. Het aanhoudend hakenâ€žnaar hoogst noodige verandering, het telkens levendig worden van deâ€žhoop, dat eindelijk het uur dier verandering zou slaan, deed elkeâ€žkeer, dat. die hoop op nieuw bedrogen werd, de teleurstelling des teâ€žgrooter zijn.quot; Zoo spreekt een Hoogleeraar in het openbaar aan hetAthenaeum te Amsterdam; een vrij man, werkzaam aan eene vrijeschool in Nederland, smeekende om onder het juk van een landswetgeplaatst te worden, om toch te mogen examineren. Een uitstekendredenaar heeft in de Tweede Kamer daarvan teregt gezegd: omniaserviliter pro dominatione. De redevoering zelve loopt over de stelling)waarin het Athenaeum onder Napoleon I verkeerd heeft. Hoe zulk een onderwerp kan behandeld worden, als men het

Athe-naeum in eene Hoogeschool wenscht veranderd te zien, is moeijelijkverstaanbaar. Toen was er .sprake van vernietiging, en nu is er bloei vaneen uitnemend Athenaeum met 150 studenten, welke bloei door elkeenin het Land wordt gewenscht, een bloei, die ook, bij zooveel kundigeHoogleeraren, volkomen voor de eerste toekomst verzekerd was; en elkevolgende toekomst hangt bij elke school altoos van hare Docenten af. p. M Si



??? behandeling der wet op het Hooger onderwijs, dan dewijze, waarop de Minister zich stellen zou tegen over Ook dient te worden geraadpleegd i Het Hooger Onderwijs te Amster-dam, een woord aan den Handel^ Amsterdam jan d. brouw??r 1876.Eeeds op bl. 1 aldaar vindt men: â€žAmsterdam ziet zijn wenscli vervuld.â€žHet Athenaeum heeft Universiteits regten verkregen, en gaat, wordt aanâ€žzijne reorganisatie krachtig de hand geslagen, eene schoone toekomstâ€žte gemoet.quot; Yoorts wordt een blik geworpen in de geschiedenis enaangewezen, dat de handelsstand van Amsterdam weleer zooveel prijsstelde op Hooger Onderwijs; maar daarop volgt onmiddellijk, dat hijdat tegenwoordig niet meer doet. Er staat: â€žmaar mag men thans vanâ€žden band gewagen (de band, die in de hoofdstad des Eijks handel enwetenschap ten nauwste verbonden houdt), nu de groote meerderheidâ€žonzer kooplieden, onzer meest beschaafden zelfs, in geen enkel opzigtâ€žmeer de noodzakelijkheid van eene opleiding door het Hooger Onder-â€žwijs gevoelt? Dat onderwijs is voor haar een gesloten boek, en in vol-â€žlen ernst meent zij , dat men in deze onze negentiende eeuw veiligâ€žaanspraak

kan maken op den naam van beschaafd man, ook zonderâ€žooit aan Universiteit of Athenaeum te zijn ingeschreven geweest. . . .â€žWij constateren alleen maar de feiten, en waar die feiten bestaan,â€ždaar vragen wij, of de eerlijkheid ons niet noopt, te erkennen, datâ€žde band tusschen handel en Hooger Onderwijs in onze dagen nietâ€žmeer wordt gevoeld, en dat geen Hoogleeraar op het oogenblik inâ€žernst zou mogen gewagen van de zamenwoning der Muzen met Mer-â€žcurius.quot; Verder komt hierin voor, zooals de titel aangeeft, een pogen,om -den handelsstand, en dus het eigenlijke Amsterdam , te dier plaatsete winnen voor de nieuwe Hoogeschool. Opmerkelijke bijzonderheden voorwaar! Nauwelijks hebben de belang-hebbenden hun zin, of zij spreken met ronde woorden uit, dat die nieuweHoogeschool in Amsterdam door de massa der inwoners niet zal worden opprijs gesteld; dat de groote meerderheid der Amsterdamsche kooplie-den , der meest beschaafden zelfs, van Hooger Onderwijs niet weten wil. Sterker en duidelijker kan men al het gemaakte rumoer niet tot enkelpersoonlijke woelingen terugbrengen , dan in deze Brochure is geschied;en er staat dan ook volkomen

duidelijk in te lezen, dat men er allesbehalve gerust op is, dat men in Amsterdam den handel, de burgerij,de groote meerderheid, zelfs der meest beschaafden voor de nieuweHoogeschool zal winnen. Die handel moet nu door Brochures met hetgewigt van Hooger Onderwijs worden bekend gemaakt, omdat mentegenstand vreest. Droeviger verschijnsel is nauwelijks mogelijk: iedereen petitioneert, ;



??? over de voorstanders van een vierde Hoogeschool teAmsterdam en het toekennen van graden door deze. Is iedereen wensclit, iedereen eisclit zelfs; zoo heette het, en nu men zijnzin gekregen heeft, verkondigt men in het openbaar, dat de grootemeerderheid, zelfs der meest beschaafden, in Amsterdam er tegen is. De Brochure zelve is bovendien merkwaardig, omdat zij strijdt, niet voorHooger Onderwijs aan de nieuwe Hoogeschool in den zin, die in de KijksHoogescholen is gelegd, maar ter bevordering van kundigheden bij denhandelsstand , en alzoo weder een zuiver lokaal belang; b. v. het vervroegdebeursuur en het gesloten zijn der kantoren des avonds geven gelegenheidtot het bijwonen der lessen, die nuttig zijn voor den koopmansstand. Wij twijfelen niet, of er zullen wel meer soortgelijke geschriften ver-schijnen, en misschien loopt het geheele spel nog daarop uit, dat Am-sterdam zicli met zijn nieuwe Hoogeschool belagchelijk maakt; en datmen met geen andere, dan lokale belangen te doen heeft, blijkt noguit de volgende woorden van het genoemde boekje: â€žJuist daaromâ€žstellen wij ons voor Amsterdam zooveel voor van het bezit van eeneâ€žUniversiteit, omdat het

Hooger Onderwijs, daar gegeven, mits breedâ€žen degelijk opgevat, van zoo onberekenbarcn invloed kan worden opâ€žde geheele beschaafde burgerij der hoofdstad.quot; Dat men voor hreedopgemt hier moet lezen smal opgevat, verstaat iedereen; eene breedopgevatte HQogeschool heeft een andere bestemming, dan de bevolkingvan de stad in hare belangen te schragen. Van eene Brochure, in 1861 uitgekomen: Beschouwingen over hetAthenaeum Illustre en het Onderwas in Amsterdam , bij m. schoonevel??en Zoon te Amsterdam, hebben wij reeds melding gemaakt. Als hoofd-zaak komt hier voor, dat Amsterdam aan Hooger Onderwijs geen be-hoefte heeft, maar aan goed Middelbaar Onderwijs. Van twee belangrijke stukken hebben wij nog de titels optegeven:â€žGedenkboek der plegtige viering van het -jarig bestaan der DoorluchtigeSchool te Amsterdam, door Mr. j. van Lennep, Amsterdam 1833.quot; Indit Gedenkboek komen twee redevoeringen voor, bij het feest van 1832gehouden door d. j. van Lennep en g. j. kooijens; de laatste is bovenreeds besproken. â€” Het andere stuk is: â€žIllustris AmstelodamensiumAthenaei Memorabilia, prodita deinceps oratione jacobi philippi d'or-

ville in centesimum Athenaei Natalem , et davidis jacobi van Lennepin Altera Athenaei Saecularia; accedente item lennepii in utramqueorationem amiotatione, Amstelodami 1833. â€” In deze twee geschriftenvindt men de geschiedenis van het Athenaeum gedurende zijn 300-jarigbestaan, geschreven door zeer achtingswaardige mannen en op zeerachtingswaardige wijze



??? de Minister inderdaad vrij van de Amsterdamsche koorts,of is ook hij er door aangetast? Wil de Minister inder-daad het behoud van de Rijks-Hoogescholen, of wil hij hetHooger Onderwijs te Amsterdam geconcentreerd hebben ? Er zijn verschijnselen van het laatste, maar te moetenloslaten, dat de heer heemskerk in den besten zin deswoords is een conservatief Staatsman, was mij zoo pijnlijk ,dat ik dit steeds verschoven heb. Eene handeling heeft de Minister gedaan sedert de aan-neming der wet op het Hooger Onderwijs, die mij metvrees vervult, dat hij in waarheid de vierde Hoogeschoolte Amsterdam een geluk voor Nederland acht te zijn. De Staats-commissi??n, die belast zijn met het afnemender examina van aanstaande Geneeskunstoefenaren, zoowel die de Hoogescholen niet hebben bezocht als diedaar zijn onderwezen, zijn van invloed op de scholen,die er voor Geneeskundigen zijn in het land. Draagt nu de Minister van Binnenlandsche Zakentot leden dier examinerende Commissi??n aan den Koningbij voorkeur mannen voor, die aan de Rijks Hoogescholenwerkzaam zijn, ondersteund door mannen, die tot anderonderwijs of tot geen onderwijs behooren, zoo wil deMinister

handhaving der Rijks Hoogescholen. Neemt deMinister in die Commissi??n ook mannen op, die behoorentot het Athenaeum van Amsterdam en tot het onderwijs,aan Militaire Geneeskundigen aldaar gegeven, dan is hijvolmaakt onpartijdig. Maar kiest hij, kort na de aanne-ming der wet op het Hooger Onderwijs, een onevenmatiggroot aantal leden in die Commissie, die tot het Amster-damsche onderwijs behooren, dan ontvliedt ons die on-partijdigheid en stelt de Minister in het helderste licht,dat hij de drie Rijks Hoogescholen hier voorbij ziet, endat zijn hart aan Amsterdam sterker gehecht is, dan hijhet in de Tweede Kamer heeft gezegd. Gaan wij met de feiten na wat hiervan zij.



??? 446 Verleden jaar verheugden wij er ons over, dat de Ministerheemskerk het voorbeeld van zijn voorganger niet gevolgdhad, en niet bij voorkeur heeren van Amsterdam in degeneeskundige Staats-commissi??n had doen plaats nemen.Onze vreugde is echter van korten duur geweest, en hettrof ons in hooge mate, dat, zoo kort na de verheffingvan Amsterdam, door den Minister heemskerk Commis-si??n aan den Koning zijn voorgesteld, tot afneming dergeneeskundige examens, die in hooge mate partijdig kun-nen zijn voor Amsterdam. Zoo onmiddellijk na hetgeenin de beide Kamers der Staten-Generaal gebeurd is metde wet op het Hooger onderwijs, aan Amsterdam de krachtder examens in handen te geven, waarvan ook voor eendeel de Hoogescholen afhankelijk zijn, verdient zeer deaandacht. Ik neem de door den Koning gedane be-noemingen over uit het Dagblad van 's Gravenhage , 24Mei 1876 l). h'- 1) Z. M. heeft benoemd tot lid en Voorzitter der commissie, belast methet afnemen van het eerste natuurkundig examen, en van het natuur-kundig examen voor hulpapotheker, dr. p. L. rijke , Staatsraad in bui-tengewone dienst, Hoogleeraar te Leiden; tot lid en vice-president diercomm.: Dr. c. a. j. a.

oudemans, Hoogl. te Amsterdam; tot lid ensecretaris: j. a, snijders. Leer, aan de Polytechnische school te Delft;tot leden: Dr. e. mulder, Hoogl. te Utrecht; Dr. c. k. hoffman,Hoogl. te Leiden; Dr. h. g. van de sande bakhuxzen, Hoogl. teLeiden, Dr j. h. van den broek, Officier van gezondheid 1. klassete Amsterdam; Dr. a. p. n. franchimont , Hoogleeraar te Leiden ;plaatsvervangende leden : Dr. c. a. oudemans , Hoogl. te Delft; Dr.r s. ??jaden modderman, Hoogl. te Groningen; Dr. p. de boer,Hoogl. te Groningen; Dr. c, j. matthes, Hoogl. te Amsterdam; Dr.a. hennekeler , Leeraar aan de Hoogere Burgers, te Amsterdam; Dr.j. l. hoorweg, Leeraar aan de Eijks-Hoogere Burgers, te Utrecht; Dr.h. j van ankum, Hoogl. te Groningen; Dr. c. bellaar spruyt,Leeraar aan de Eijks-Hoogere Burgerschool te Utrecht. Tot lid en Voorzitter der commissie, belast met het afnemen van hettweede natuurkundig examen Dr. a. heynsius, Hoogl. te Leiden; totlid en viee-president dier commissie: Dr, w. Berlin , Hoogl. te Am-sterdam; tot lid en secretaris: Dr. j. p. van braam houckgeest, Offic.



??? Om hetgeen hier bedoeld wordt wel te verstaan, isnoodig op te merken, dat de examinatoren voor dieCommissi??n deels worden gekozen uit mannen, die onder-wijs geven, hetzij aan de Hoogescholen, of aan het Athe-neum van Amsterdam, hetzij aan de Polytechnische scholen,hetzij aan de Hoogere Burgerscholen; deels uit mannen,die buiten het onderwijs staan , doctoren, apothekers, enz.Zal de benoeming van zoogenaamde Staats-Commissi??nregtvaardig zijn, zoo moeten hare leden niet bij voorkeurbehooren tot een of andere school, die van hare kwee-kelingen jongelieden voor de examinerende commissie doet van gez. Ie kl. te Amsterdam; tot lid: c. b??rgersdijk, mil. apoth.Ie kl. te 's Gravenhage; tot plaatsvervangende leden: Dr. th. place,Hoogl. te Amsterdam; Dr. w. koster , Hoogl. te Utrecht; Dr. t. zaauer ,Hoogl. te Leiden; w. stoeder, apotheker te Amsterdam;- Tot lid en Voorzitter der commissie belast met het afnemen van degeneesk. examens, Dr. j..w. r. tilan??s, Hoogl. te Amsterdam; totlid en vice-president: Dr. g. d. l. huet. Hoogleeraar te Leiden; totlid en secretaris: m. r. timmerman, offic. van gez. kl. te Amsterdam;tot leden: Dr. b. j. stokvis. Hoogleeraar te Amsterdam,

Dr. h. w.middendorp. Hoogleeraar te Groningen; Dr. j. van der hoeven, teRotterdam; Dr. t. halbertsma , Hoogl. te Utrecht; Dr. b. j. barnouw,lector te Amsterdam; Dr. w. m. gunning , te idem; j. polak , apoth.te idem; tot plaatsvervangende leden: Dr. a. h. Israels , lector teidem; Dr. s. van der horst, te idem; Dr. l. c. tan goudoever,Hoogl. te Utrecht; Dr. s. s. rosenstein , Hoogl. te Leiden; Dr. h. a.kooyker , Hoogl. te Groningen; Dr. l. Lehmann , Hoogl. te Amsterdam; Dr.h. hertz , Hoogl. te idem ; Dr. c. l. w??rfbain , te idem ; Dr h. a. zegers ,offic. van gezondheid 3quot; kl. te idem; f. j. swartwout , lector te idem. Tot lid en Voorzitter der commissie, belast met het afnemen derexamens van apoth. en van de practische examens van^hulpapoth, Dr.j. w. gunning, Hoogl. te Amsterdam ; tot lid en vice-pres. dier comm.:Dr. w. r. suringar, Hoogl. te Leiden; tot lid en secretaris r. j. op-wyrda, apoth. te Nijmegen; tot lid: j. van rijn van alkemade,1quot; mil. apoth. bij 's Eijks magazijn van geneesmiddelen te 's Gravenhage. Tot plaatsvervangende leden: Dr. j. m, van bemmelen, Hoogl. teLeiden; Dr. n. w. p. ra??wenhoff , Hoogl. te Utrecht; l. j. van derharst, leeraar aan 's Rijks veeartsenijschool te Utrecht; c. h.

vanANKUM, apoth. te Groningen.



??? verschijnen. Is tegen dien regel gezondigd, dan is menpartijdig geweest en wel partijdig ten gunste van dieschool, wier leeraren tot het grootste aantal in de exami-nerende commissi??n zijn vertegenwoordigd. Daarom heeftmen de Staats-Commissi??n ingesteld, omdat er onophou-delijk geroep van Amsterdam uitgiag, dat de kweeke-lingen der Hoogescholen gesteld werden boven de kwee-kelingen van Amsterdam, daar de eersten door hunneleermeesters werden ge??xamineerd, de tweeden niet. Ditis in 1865 tot stand gekomen. De examinandi, die voor een der vier geneeskundigecommissi??n verschijnen, zijn of autodidacten, of zij hebbenlessen aangehoord op de Rijks Hoogescholen, of op hetAthenaeum van Amsterdam. Enkele Hoogleeraren vanUtrecht, Groningen en Leiden heeft men in deze com-missi??n niet gewild, en daarom ook vele niet-docenten indeze commissie geplaatst, uit alle deelen des Lands genomen. Een zuivere maatstaf voor de benoeming van zulkecommissi??n, ten aanzien van Amsterdam, is nu deze, datmen vraagt: hoe groot is de bevolking van Amsterdamen hoe die van het geheele Land, en dat men in

dezelfdeverhouding leden van buiten Amsterdam en van Amsterdamzelve in die commissi??n plaatst. Nu is ongeveer de verhouding der bevolking van Am-sterdam tot die van Nederland als 1 tot 13,5 (Staatsal-manak 1874), zoodat, naar strikte regtvaardigheid en on-partijdigheid, in die commissi??n 1 lid van Amsterdamen 12,5 leden van buiten Amsterdam een plaats zouden moeten hebben. Die een anderen maatstaf weet aan te geven, welkeeerlijker is, hij doe het; ik ken er geen, want de be-doelde Staats-Commissi??n vertegenwoordigen in haar man-daat het geheele Nederlandsche volk , en er mag dus geenandere maatstaf, dan de bevolking genomen worden, juistzooals bij de keuze der Staten-Generaal. Jl



??? En zien wij nu eens, hoe de vier commissi??n, vandit jaar benoemd, zijn zamengesteld. De eerste commissie, die benoemd is, neemt af heteerste natuurkundig examen en dat voor hulpapotheker.Daarvoor zijn benoemd 8 leden en 8 plaatsvervangers.Van de leden zijn er 2 uit Amsterdam en 6 van buiten;alzoo eene verhouding van 1 tot 3. Van de plaatsver-vangers zijn er insgelijks 2 van Amsterdam en 6 vanbuiten, dus weder als 1 tot 3. De tweede Commissie zal het tweede natuurkundigexamen afnemen; zij telt 4 leden en 4 plaatsvervangers;van de leden zijn er 2 uit Amsterdam en 2 van buiten,dus als 1 tot 1 , en van de plaatsvervangers zijn erweder 2 van Amsterdam en 2 van buiten, dus weder als1 tot 1. Eene derde Commissie is bestemd voor het geneeskundigexamen, en voor deze Commissie verschijnen ook de doc-torandi en de doctoren der Rijks Hoogescholen, om hunarts-examen af te leggen; dat examen, wat voor elf jaren isingevoerd, om aan de Hoogescholen geen voorrang bovenAmsterdam te geven. De Staats-Commissie nu, die doorden Koning voor het jaar 1876 benoemd is, onmiddellijk nahet aannemen der wet op het Hooger Onderwijs, bestaat uit10

leden en 10 plaatsvervangers; van de leden zijn er6 uit Amsterdam en 4 van buiten, dat is alzoo eeneverhouding van tot 1, en van de plaatsvervangers zijner 7 uit Amsterdam en 3 van buiten, dat is 2| tot 1. Eindelijk, een vierde Commissie, die dient voor hetafnemen van het exameo als apotheker en het practischexamen als hulp apotheker. Daarin zijn 4 leden en 4plaatsvervangers, en van die leden is er 1 uit Amsterdamen 3 van buiten en van de plaatsvervangers O uit Am-sterdam en 4 van buiten. In plaats, dat wij nu in elk van deze Commissi??n vindende reden der bevolking van Amsterdam en buiten Am- 29



??? sterdam als 1 tot 12,5 , vinden wij â€” de plaatsvervangerslaten wij thans daar, want die zijn bijna gelijk aan deleden â€” eene verhouding van tweemaal 1 tot 3, eenmaal 1 tot 1, en eenmaal U tot 1. Zoo bevoordeelt de Minister heemskerk reeds thansAmsterdam, en zoo zet hij alzoo in dezelfde mate de Rijks-Hoogescholen terug. Het ergste geval komt hier voor in de GeneeskundigeCommissie, waarin 6 leden uit Amsterdam en 4 leden buitenAmsterdam zitting hebben, en waar wij in de plaats van 1Amsterdamsch lid op 12,5 leden buiten Amsterdam, nueene groote meerderheid aan Amsterdam verzekerd zien.Voor deze schier Amsterdamsche Commissie moeten nuverschijnen de studenten der Rijks Hoogescholen, die ??fgepromoveerd zijn, ??f den Doctors titel verlangen. Magik vragen, of hiermede nu niet is omgekeerd, wat menv????r 1865 had. Toen examineerden de Hoogleerarender Rijks-Hoogescholen de studenten van Amsterdam, dieden Doctoralen graad begeerden, en nu, in 1876, exa-mineren inwoners van Amsterdam in aanzienlijke meer-derheid de studenten der Rijks Hoogescholen. Ziedaar dan tevens de

zamenstelling van Commissi??n.die men in andere landen gewoon is te noemen juries,welken naam men bij 'ons nog niet heeft ingevoerd. Heeft de Minister van Binnenlandsche Zaken de vierbovengenoemde Commissi??n zoozeer ten gunste van Am-sterdam aan den Koning voorgedragen, om de kwee-kelingen der Militaire Geneeskundige school te Amsterdamdoor de examens te helpen , waarvan zij vroeger in zoogrooten getale werden weggezonden , (bladz. 407) dan heeftde Minister hiermede uitgedrukt, dat hij de examinerendeCommissi??n niet houdt voor onparti^jdig. En wie zal zooiets ooit gelooven van den tegenwoordigen Minister van Binnenlandsche Zaken? Ik voor mij vind deze zaak waarlijk niet helder ;



??? integendeel zoo troebel, dat ik mij er wel voor wachtenzal, hier een oordeel te vellen. 5Â°. athenaea. Een oude naam, waaronder steeds inrigtingen vanbreeder onderwijs, of ook wel wetenschappelijke vereeni-gingen begrepen werden. Vele mogten inderdaad Hooge-scholen heeten, maar verschilden hiervan in het gemisvan het regt, om graden toetekennen. Naar Art. 36 en 37 van het Besluit van 1815 omtrent deAthenaea, zal er in elke Provincie, met uitzondering vanUtrecht, Groningen en Drenthe, zulk eene inrigting kunnenzijn, en alzoo zou er, naar deze bepaling, een hebbenkunnen wezen in Holland, een in Friesland, een in Gel-derland, een in Overijssel, een in Noord-Brabant en eenin Zeeland en thans ook een in Limburg. Naar datBesluit zouden de Athenaea deels zijn Pro-academi??n,ongeveer zooals nu de kleinere Gymnasi??n naar de nieuwewet staan tegenover de groote. In het genoemde Artikel 36 leest men : â€žwelker bedoelingf/is, 1Â°. zooveel mogelijk algemeene verspreiding vanâ€žsmaak, beschaving, geleerdheid, enz.; 2Â°. het ten minsteâ€žgedeeltelijk vervangen van de Hoogescholen en van hetâ€žAcademisch onderrigt, ten behoeve van die

jongelieden,â€žwelke door hunne omstandigheden verhinderd worden,â€žden tijd, tot eene Academische loopbaan noodzakelijk,â€žgeheel aan eene der Hoogescholen doortebrengen.quot; Naar 1Â°. is het eerste doel van deze Athenaea: ver-spreiding van smaak, beschaving, geleerdheid, enz; alzoohetgeen behoort tot de artes liherales. De vraag, of er meer dan ?Š?Šn Athenaeum in het landzou bestaan naar de nieuwe wet, is in de Tweede Kamerbreedvoerig overwogen. Van de zijde van Amsterdam is 29* .'S?‰ m



??? zij bestreden, hoezeer toch een zeer geacht Lid en eenwarm beschermer van Arasterdam in die bestrijding nietgedeeld heeft; van eene andere zijde is dat bestaankrachtig beschermd, maar zonder vrucht. Er is teregt opge-merkt , dat ook in de nieuwe wet niet was aangegeven, watmen onder Athenaea verstaat, en dat alzoo de discussi??ntot geen goed doel konden leiden. Van dit een en anderheb ik berigt gegeven onder hetgeen van de vierdeHoogeschool te Amsterdam is gezegd. In de Tweede Kamer is voorbij gezien, dat aanAthenaea geen afgerond geheel van wetenschappen behoeftvoorgedragen te worden, om daaraan toch het karaktervan een inrigting van Hooger Onderwijs te geven, waarvoordragten gehouden worden, niet over de wetenschap,maar over gewigtige onderwerpen, uit de wetenschapgeput; en waar zulke voordragten tot leering van anderenworden gehouden, daar staat men op het terrein vanHooger Onderwijs, zoo men Gymnasia daartoe brengt. Hoe klein ook de gedeelten der wetenschappenzijn, een Athenaeum zou, naar de ware beteekenisdes woords, eene inrigting van Hooger Onderwijs zijn,indien

men er voordragten hield, niet over de we-tenschap, maar wit de wetenschap geput, om nu bijhet woord wetenschap te blijven staan. Ik zou echter veelliever dit woord niet zoo veelvuldig gebruikt zien, omdathet karakter van het Hoogere niet ligt in het weten, datis, niet in het speciale weten, maar in het harmonischweten, dat is, in het weten, dat op breeden grondslagberust. Een Athenaeum zou dus kunnen wezen eenplaats, waar men geen wetenschap .onderwees, maar waardesniettemin de vorming beoogd werd van den menschtot iets Hoogers, door fragmenten uit het Hoogere voor-tedragen, b. v. door voorlezingen te houden, enz. uitallerlei gedeelten van het groote geheel, dat men gewoonis tot het Hooger Onderwijs te brengen.



??? Maar een Athenaeum zou ook dien naam mogen dragen,indien er oefeningen in een of meer schoone kunstengehouden werden; en werkelijk is en wordt het woordAthenaeum ook in dezen zin gebezigd. Wat tegen het bestaan van meer, dan ?Š?Šn Athenaeumin ons land is ingebragt, zou dus ten eenemale vervallenzijn, indien men het woord wetenschap niet in Art 1 derwet had opgenomen. Houdt men zich nu strikt aan debepahng, daarin vermeld, dan kan in Nederland geenAthenaeum bestaan, dan meer of min in den trant vaneen Hoogeschool. Dat is in dien zin ook in deTweede Kamer voorgestaan, wat ik in hooge matebetreur. Naar het Besluit van 1815 waren Athenaeadeels inrigtingen, waar eene hoogere beschaving werd be-vorderd, om het even door welke middelen, maar nietin den zin van een Genootschap, daar dit buiten dezorgen van het Gouvernement ligt. De nieuwe wet nuheeft soortgelijke inrigtingen buiten gesloten, zoo ergeene wetenschappen op onderwezen worden, en ik kanniet eene enkele reden vinden, waarom zulk eene bepa-ling goed zou kunnen zijn. En toch heeft deze

zienswijzeten slotte in de Kamer gezegevierd. Men heeft gezegd, dat er Athenaea opgeheven zijn,omdat zij niet meer aan het doel beantwoordden: in1754 is het Amsterdamsche bijna in dat geval geweest,het was nagenoeg geheel verloopen. Zoo is het met veleinrigtingen gegaan, en in het algemeen schijnt het, datmen bij kwijning van eene inrigting, veel te spoedig tothare opruiming besluit. Eindelijk had men in de Kamer dit bezwaar, datmen op de Athenaea Theologie brengen zou, en datdit niet overeenkomstig de bedoeling was van de Neder-landsche wetten. Theologie als wetenschap behoort zon-der twijfel tot hetgeen van wege de Regering moetworden beschermd, indien daarin wordt onderrigt; ik t j^ '1 il' m



??? kan mij althans niet voorstellen, op welken grond weten-schappelijke Theologie aan eene inrigting, door eeneGemeente in het leven geroepen, niet zou mogen bestaan. De Regering is in de zaak van het Hooger Onderwijsniet tot den grond doorgedrongen, heeft alzoo ook ver-zuimd, het kenmerk van elke inrigting, waarin het gegevenwordt, aantewijzen. Had men bedacht, wat Athenaeazijn en zijn kunnen, zoo had men onmiddellijk de wen-schelijkheid van zulke inrigtingen voor ons land in-gezien. Het meervoud Athenaea, dat in het concept was voor-gesteld , is alsnu door de Kamer in het enkelvoud,Athenaeum te Amsterdam , veranderd. Het is onbegrijpelijk, hoe de Regering oorspronkelijkAthenaea op het oog had, die eenmaal zouden kunnenontstaan, en hoe zij dit heeft laten varen door hetgeen demeerderheid der Tweede Kamer omtrent Amsterdam be-sloten heeft. Al is ook aan Amsterdam het regt toege-kend, om zijn Athenaeum in een Universiteit te veran-deren : er had toch in de wet eene plaats kunnen wordeningeruimd aan Athenaea, die men eenmaal hier en daar zouwillen oprigten, zonder daarom de regten te

verkrijgen,die aan Amsterdam geschonken zijn; met andere woorden:in de wet had naar mijne meening moeten zijn bepaald,dat Athenaea kunnen worden opgerigt, hetzij door het Rijk,hetzij door^eene Provincie, hetzij door eene Gemeente, endan in dien zin, dat daaronder verstaan worden inrigtingen,die dienen ter verspreiding van verlichting en beschaving,en die, zoo het niet verlangd wordt, in geen directverband behoeven te staan tot de voorbereiding, ter ver-krijging van Academische graden. In de wet op hetHooger Onderwijs loopt' alles ten slotte op graden uit,die men toch niet acht; maar er bestaat eene geheelandere rigting, deze namelijk, dat jongelieden van zekerebeschaving kunnen wenschen, veel meer ontwikkeld te



??? worden, een tint van universitaire beschaving te verkrij-gen , zonder daarom nog een Academischen graad te ver-langen. Zulke inrigtingen zijn hoogst wenschelijk; zijdoen aan de Hoogescholen geen afbreuk, en kunnen dusook niet als vijfde, zesde, enz. Hoogeschool beschouwdworden; neen , zij zijn wel een voortzetting en uitbreidingvan hetgeen op het Gymnasium onderwezen is, of vanhetgeen op een Hoogere Burgerschool is geleerd, maarzij wedijveren niet met de Hoogescholen. Het kan ge-wenscht worden en het is zelfs te wachten, dat menzulke inrigtingen in steden zal willen stichten, die geenAcademie in haar midden hebben, met name in 's Gra-venhage , Rotterdam, Middelburg, 's Hertogenbosch, Arn-hem, enz., scholen, waar artes liherales onderwezen wor-den, maar geen vakstudie wordt beoogd. Ik kan geeneenkele reden zien, waarom deze inrigtingen, al bestaanzij thans niet, niet reeds in beginsel in de nieuwe wetzijn opgenomen, en Hc kan nog minder begrijpen, waaromde Regerijig, die aanvankelijk dit beginsel had omhelsd,het heeft losgelaten, toen het Athenaeum van Amsterdamtot

vierde Universiteit is verheven. Wij mogen ons hier spiegelen aan andere Volken , waarmen in de hoogere standen der Maatschappij niet slechtskennis, maar ook geschiktheid en bekwaamheid op hoogenprijs stelt. De Engelsche Edelman, al heeft hij ookgeene Hoogeschool bezocht, is in het algemeen een mannbsp;|i van eenige beteekenis, die naast kunstzin gaarne usefulknowledge in zich voedt en ware kundigheden hoog waar-deert. Mijn ge??erde leermeester g. moll logeerde bijeen kundigen en geletterden Engelschen landbezitter, diein pracht en weelde leefde en alles in overvloed had.Hem zoekende in zijn prachtig verblijf, vond moll hembezig met zijn laars te herstellen, en op de verwonderingvan moll, antwoordde hij: â€žwij kennen geen onderscheidâ€žtusschen de dingen, indien zij slechts nuttig zijn.quot;



??? Zulk een man is een mensch en heeft nog iets andersgeleerd, dan laarzen maken. In het huis der hohenzollern leert elke Prins eenambacht, en von planta, die het kostelijke Reichenau be-woont en een zeer ervaren scheikundige is, deed mij heteerst duidelijk verstaan, dat geen man van geboorte inZwitserland eenig aanzien heeft, indien hij niet iets nut-tigs tot doorgaande bezigheid gevonden heeft. Er is eene geheel andere zijde der hoogere bescha-ving, dan die op hoogere vakstudie uitloopt. Athenaeawaren in ons land en zijn nog in andere landen inrig-tingen , waar men in IiwnianioTa en studium generale dezoodanigen onderwijst, die meer behoeven, dan hetgeeneen Hoogere Burgerschool of een Gymnasium geeft. Inde plaatsen van ons land, waar Hoogescholen gevestigdzijn, spreken de Hoogleeraren veel tot het beschaafdegedeelte der bevolking, althans was dit vroeger in Utrechthet geval. Het zal gewenscht worden in steden van eenigebeteekenis, dat aldaar mannen zijn, die hetzelfde doen.Overal haakt men thans naar voordragten over letteren,natuurwetenschappen, enz.; voor elke stad van eenigebeteekenis zou ik deze kringen van

oefening wenschenvereenigd te zien tot ?Š?Šn geheel, waaraan voegzaam denaam van Athenaeum kon worden gegeven. Deze inrig-tingen zouden alzoo strekken ten nutte der jonge men-schen, die het Gymnasium of de Hoogere Burgerschoolverlaten hebben, maar ook ten nutte van ouderen vanjaren, die gaarne voordragten hooren over gewigtige aan-gelegenheden. In ons land bepaalt zich het opnemen van kundighedenveel te veel tot de jeugd; na de jeugd ontgroeid te zijn,drijven de meer beschaafden onder ons veel te veel ophetgeen zij in hunne jeugd geleerd hebben. In menigeplaats van ons land leeft er reeds veel goeds in boven-genoemd opzigt, maar ik zou dat goede vereenigd en i^i



??? georganiseerd wenschen te zien. Frankfort aau den Mainzou hier tot een model kunnen dienen. Men stelle twee,drie, vier kundige mannen aan, die in zake van geschiedenis,letteren, natuurwetenschappen, techniek en kunst geregeldvoordragten houden voor ouderen, en aan beschaafde jongemenschen lessen geven; men organisere dit in elke stad vaneenige beteekenis, die geene andere middelen van hoogereontwikkeling heeft; dat is wat ik onder Athenaea versta. Ik blijf dus in het gemis aan bepalingen omtrentbovengenoemde Athenaea een belangrijke gaping zien inde wet, al staat het ook aan een Provincie, of een Ge-meente vrij, om later zulk een Athenaeum bij de Rege-ring aantevragen. Indien het waar is, dat de Leden van de TweedeKamer der Staten-Generaal, voor Amsterdam gekozen,en de Leden, die voor de Noordelijke provinci??n geko-zen zijn, aan elkander wederkeerig concessi??n hebbengedaan, om de Hoogeschool van Groningen te behoudenen te Amsterdam een vierde Hoogeschool in het levente roepen, zou hiermede gehandeld zijn tegen den geestder Grondwet, die wil, dat de Staten-Generaal niet debevolking van eene stad, of van eene Provincie, maarhet geheele

Nederlandsche Volk zullen vertegenwoordigen. Het ligt niet op onzen weg, hierbij nader stil testaan, maar is het zoo geschied, dan had de Ministermet het volste regt thans op zijne beurt, aan dit gedeeltevan de Tweede Kamer kunnen voorhouden: Gij handeltniet in 's Lands belang. Niets natuurKjker, na de verheffing van het Athenaeum.te Amsterdam tot Hoogeschool, eene verheffing, nietdoor de Regering uit eigen aandrift tot stand gebragt,maar door de Volksvertegenwoordiging aan de Regeringopgedragen, dan dat er van andere zijde nu ook voor-regten zouden gevraagd worden; en het is te verwonde-ren, dat dit Eiet van meer kanten is geschied. ?‰?Šne V si ul ^^ sj



??? stem verhief zich slechts ten gunste van het Zuidelijkdeel des lands: men wilde in de toekomst de vrijheidbekomen en die vrijheid thans bij deze wet vastgesteldzien, om in het Zuidelijk deel des Rijks eene vijfdeHoogeschool te stichten onder dezelfde voorwaarden,als die van Amsterdam. Het was de heer des amorievan der hoeven, die daartoe het voorstel deed, eenvoorstel, waarvan reeds v????r de opening der debatten inde Tweede Kamer gesproken was; toen heette het, datde Roomsch-Catholieke Leden der Kamer, indien er uitAmsterdam zou aangedrongen worden op eene vrije Hoo-geschool , het voorstel zouden doen, om voor 's Herto-genbosch of Breda soortgelijke regten te verkrijgen.Uit het oogpunt der Roomsch-Catholieken was dit alle-zins natuurlijk; te Amsterdam zijn eenige scholen gecon-centreerd onder den naam van Seminaria: Theologischescholen der Lutheranen, Remonstranten (onlangs naarLeiden verplaatst) en Doopsgezinden, die met de Theolo-gische school der Gereformeerden, hetzij dan dat deTheologie al of niet aan de Amsterdamsche Hoogeschoolzou verbonden worden, in elk geval een krachtige inrig-ting

zouden kunnen vormen, waar tegenover Rome vanzijne zijde wel iets mogt stellen. Het voorstel van den heer van der hoeven kon nietgesteund worden door sommige gronden, van de zijdevan Amsterdam aangevoerd; er bestond in het Zuiden geenAthenaeum, en oude regten, in 1815 aan Breda gegeven,waren schijnbaar in den tijd vervallen. Maar dit kon tochgeen ernstige reden zijn, om het gedane voorstel met zooveeltegenstand te begroeten. Het is toch niet de eerste vraag bijhet maken van wetten, wat er bestaan heeft, maar vooral,wat men in de toekomst wenscht; daarom toch maaktmen wetten, en alle regten, die Amsterdam schijnbaarheeft doen gelden, geven aan deze plaats niets voor,indien het geldt het belang van het land.



??? Maar het belang van het land, zal men zeggen, eischtezelfs geen vierde Hoogeschool, omdat er geene intellec-tueele krachten genoeg voor zijn; hoe zal dan 's Landsbelang nog een vijfde Hoogeschool eischen? Volkomenjuist, maar met de verheffing van het Athenaeum teAmsterdam tot Hoogeschool was men eenmaal niet slechtsbuiten het algemeen belang getreden, maar had mendaartegen zelfs tastbaar gezondigd. Het Hooger Onder-wijs was daardoor in de Tweede Kamer geworden eenhert, dat men geschoten had; en geen wonder, nueenige jagers zich daarvan een vierde hadden toege??igend,dat er andere kwamen, die van het geschoten beest ookiets wilden hebben. Uit dit standpunt had 'de heer vanDER HOEVEN volkomcn regt. Men heeft hem echter, nietzonder protest van zijne zijde, afgewezen. De Roomsch-Catholieke Leden der Kamer toch hebben voor een aan-zienlijk deel bij het aannemen der wet voor gestemd,maar buiten de Kamer zijn de Roomsch-Catholieken, envan hun standpunt teregt, zeer ontevreden. Deze geheele loop van zaken was vooruit te wachten,en ik twijfel dan ook geen oogenblik, of alles, wat metAmsterdam, met het Noorden en met het Zuiden in

deKamer geschied is, is daarin, voordat de wet in behan-deling kwam, zoo helder bekend geweest, als dit buitende Kamer het geval was. Dat de Roomsch-Catholiekenin Nederland reeds hierom alleen nooit vrede zullen heb-ben met de nieuwe wet op het Hooger Onderwijs, kaniedereen verwachten en wist reeds iedereen, voordatde nieuwe wet in behandeling kwam. Denk aan hettegenwoordige arme Spanje. Er is dus, helaas! een nieuwe bron van tweedragtontstaan, en had men het Besluit van 1815 laten voort-werken, zoo ware men althans daarvan bevrijd gebleven. Wat had men uit het oogpunt van het belang desLands kunnen doen, ter handhaving van eenmaal verkre- â–  I .1 ??ll' 'i'



??? gen regten, ter voldoening quot;aan de wenschen der bevol-king van een deel des lands, en ter verspreiding van nuttigekundigheden in elke Provincie? Deze vragen zijn onmiddellijk opgelost, indien menzich onafhankelijk voor haar stelt. Ik zal het in de vol-gende eenvoudige regelen uitdrukken. Er moet Hooger Onderwijs gegeven worden op Hooge-scholen. ?Šene school is te weinig, drie is te veel, dustwee, midden in het Land: een te Leiden en een teUtrecht, stille en niet te groote plaatsen. Er moeten buiten de Hoogescholen en de Gymnasi??nen de Hoogere Burgerscholen, bronnen van leering wezenvoor de beschaafden des volks: men rigte dus Athenaeaop. De Hoogescholen en Athenaea worden door het Rijkonderhouden, maar van de steden kunnen bijdragen ge-vraagd worden, omdat deze voordeel van de inrigtingenhebben. En wil eene Provincie meer dan ?Š?Šn Athenaeum,of, zooals Zuid-Holland zou kunnen doen, een Athenaeumen eene Hoogeschool, zoo dragen de Provincie of de ge-meenten daarvan deels de kosten. De Groninger Hoogeschool wordt Athenaeum, en hetAthenaeum van Amsterdam wordt in den boven vermel-

den zin door het Rijk als Athenaeum overgenomen. Inelke hoofdplaats der Provincie zal overigens een Athenaeumgevestigd zijn. Te Amsterdam zal wezen een applicatieschool voor genees-,heel- en verloskunde, van Rijkswege te onderhouden. Op deze wijze ware ook het Zuiden des Lands bevredigd- Dat ik er niet aan denk, om aan een van deze Athe-naea het regt, om graden te geven, toe te kennen hebik niet uittespreken. Scholen voor niet gegradu??erde genees-, heel- en verlos-kundigen , zoo deze er zijn moeten , en een school voor phar-maceuten , worden naast de Hoogescholen opgerigt; daar zijnpersoneel en inrigtingen met de minste kosten verkrijgbaar.



??? Tot deze of soortgelijke uitkomsten zou men gekomenzijn, indien men enkel 's Lands belang voor oogen hadgehad. Thans heeft men het Zuiden gekwetst en welgekwetst in het beste, wat het Zuiden kan voorstaan ,namelijk in het bevorderen van verlichting en beschaving;men heeft de klove tusschen Roomsch en Onroomsch ver-groot en men heeft tusschen het Noorden en Amsterdamde wederzijdsche belangen ondersteund, ten koste vanhet algemeen belang. Dat hebben de beide Kamers derStaten-Generaal gedaan in hetzelfde jaar, waarin zij denMinister heemskerk beschuldigd hebben, 's Lands belangniet bevorderd te hebben, toen het gold een spoorweg-aangelegenheid. De Minister van Binnenlandsche Zakenheeft, bij de onlangs door de Tweede Kamerverworpenwet op de Militie, kunnen ontwaren, hoe weinig voor-spoed hij te wachten heeft van de ook door hem ge-wenschte verandering in de wet op het Hooger Onderwijs,namelijk toen hij het meervoud Athenaea, dat gevondenwerd in het milde Besluit van 1815, in het enkelvoudAthenaeum Illustre te Amsterdam veranderde. Ik moet nog eene enkele bedenking oplossen: voordri?Š Hoogescholen heeft ons kleine land geen

menschengenoeg; hoe dan voor twee Hoogescholen en zooveleAthenaea? Vooreerst denk ik mij aan elk der Athenaeaslechts weinige kundige lieden geplaatst. En aan kun-dige lieden ontbreekt het Nederland niet; ik meen, dathet Nederland ontbreekt aan een groot aantaf mannen,die zoodanig Hooger Onderwijs kunnen geven, als tenallen tijde, maar thans vooral en in het bijzonder voorNederland, gevorderd wordt. 6Â°. BI.rZONDER Â?00GER ONDERWIJS. (aRT. 99 EN VOLGENDE.) De wet is, naar Nederlandsche beginselen, volko-



??? men vrijgevig in de zaak van het Hooger Onderwijs.Art. 99 toch luidt: â€žHet staat aan ieder Nederlander,â€žieder vreemdeling, die de bij art. 3 bedoelde vergunningâ€žbezit, elke erkende vereeniging en ieder kerkgenoot-â€žschap vrij, eene bijzondere school van Hooger Onderwijsâ€žte openen, onder voorwaarde, dat de oprigter daarvanâ€žvooraf kennis geve aan het Gemeentebestuur en aanâ€žOnzen Minister van Binnenlandsche Zaken, met over-â€žlegging van de Reglementen of Statuten.quot; â€” Wordteene bijzondere school van Hooger Onderwijs bij uiterstewilsbeschikking opgerigt, zoo geeft Art. 100 daartoe denweg aan. En in het volgend Artikel wordt aangegeven,dat door de bijzondere scholen verslagen aan de Regeringzullen worden ingediend. De thans bestaande scholenvan Kerkgenootschappen blijven in het genot van de totnu toe genoten subsidi??n naar Art. 103. Het HervormdKerkgenootschap zal de gelden van het Rijk ontvangen,die noodig zijn voor een of meer leerstoelen of scholen,door dat Genootschap gevorderd, tot opleiding van leerarenvoor dat Kerkgenootschap, naar Art. 104. Het toezigt op het bijzonder Hooger

Onderwijs, vanwege de Regering uitteoefenen, zal zich bepalen tot hetin ontvangst nemen van verslagen, die van wege de bij-zondere scholen aan de Regering zullen worden ingediend.Er waren er in de Kamer, die meer verlangden, maarde Minister heeft niet meer noodig geacht, en de Kamerook tot niet meer besloten. De heer d??ymaer van twist heeft in de Eerste Kamergezegd, en de Minister heeft het vrij wel bevestigd, dattwee voorschriften der Grondwet met elkander in strijdzijn, te weten: dat het geven van onderwijs vrij is, maardat de Regering daarop het toezigt heeft. Het is van mij welligt overmoedig, maar het ligt mijtoch op het hart, hier te vragen: bestaat hier geeneverwarring tusschen vrijheid en vrijzinnigheid? Tn het



??? Dorp aan de grenzen, een gelegenheidsstukje van j. vanLENNEP, dat na den Belgischen opstand onder ons veelgoed heeft gedaan, wordt de liberteit gekenmerkt metde woorden: â€žen alle dingen uit zal leggen, gelijk ikwil, gelijk ik wil.quot; Ik begrijp volkomen dat toezigt, natuurlijk goed uit-geoefend, tegen zulk eene valsche vrijheid gekant is, ofalthans daartegen kan gekant zijn; maar ik begrijp niet,dat ware vrijheid en goed toezigt elkander niet zoudenverdragen. Ik ga veel verder en meen, dat zij volstrektbij elkander behooren. Of maakt men niet al die wettenjuist, om ons vrij te doen worden? Dienen niet de wettenjuist, om ons regtvaardigheid en regt te verschaffen?In mijne onkunde neem ik een voorbeeld. Er zijn volks-feesten, en de geheele bevolking is op de been; elkeenbeweegt zich naar zijn vrijmagtig welbehagen en is vrij,maar gevoelt zich ook vrij in den volsten zin des woords;vrij, dat is niet losbandig, maar vrij in hetgeen goedenbetamelijk is, en eene andere vrijheid is er niet. Indiennu onder de volksmassa politie-dienaren in grooten getaleaanwezig zijn, om toezigt te houden, dat is, te zorgen,dat de vrijheid niet in liberteit verandere, is er dan geenvrijheid meer? Is Nederland een

onvrij land, omdat wijzooveel toezigt hebben, of bewegen wij ons daarom vooralmet volmaakte vrijheid, omdat er zooveel goed toezigtbestaat ? Ik kan mij niet begrijpen, dat een Kerkgenootschap,hetwelk zich binnen zijne grenzen houdt, niet vrij zouzijn, zoo het onder een toezigt leeft, dat zijne grenzenniet verlaat. En is men buiten staat, om dit toezigtbehoorlijk te reglementeren in deze dagen? ik kan hetmij niet voorstellen. Dat overigens geen toezigt gehouden wordt op debijzondere scholen van Hooger Onderwijs, acht ik inNederland volkomen gepast; hier toch stond sedert drie â– i^.J 3 1



??? eeuwen de bakermat der ware vrijheid, en bij eene be-volking als de onze, kan van die vrijheid onmogelijk grootmisbruik worden gemaakt; maar ik begrijp niet, datvrijheid en toezigt zamen strijden. â€žDaarom zijn wijâ€žslaven van de wet opdat wij vrij zouden zijn.quot; 7quot;. curatoren , professoren en studenten aan dehoogescholen naar de nieuwe wet. Curatoren Het College van Curatoren, over elk derdrie Rijks Hoogescholen gesteld, blijft in de nieuwe wet,maar niet zonder verandering. In het Besluit van 1815 waseene bepaling opgenomen, dat de Burgemeester der Ge-meente , waar de Hoogeschool gevestigd is, steeds Lid vandat College zou zijn. Deze onmisbare bepaling is uit de nieuwewet weggelaten. Naar deze kan (Art. 68) de Koning denBurgemeester tot Curator benoemen, maar die benoe-ming is niet verpligt. Het is intusschen wel noodzakelijk ,dat de Burgemeester Curator zij, want telkens en telkenshebben Hoogeschool en Gemeente onderlinge aanraking.Hoe beter de harmonie tusschen beide is, des te geluk-kiger zijn de gevolgen voor beide, en is de Burgemees-ter Curator, zoo kan die harmonie gelukkig bevorderdworden. De drie Rijks

Hoogescholen in Nederland zijninderdaad voorbeelden voor de beschaafde wereld, vanrust en orde, en de harmonie tusschen studenten en inwo-ners der Academiesteden kan nergens weldadiger zijn, danin Nederland; waarom dan ook de Regering een der meestuitnemende middelen, om al dat goede te bestendigen, uitde nieuwe wet heeft weggelaten, is mij onverklaarbaar. Behalve de genoemde reden, behoort nog onder veleandere genoemd te worden deze, dat althans te Utrechtvele Academische gebouwen het eigendom zijn der Ge-meente, en de Burgemeester, zoo hij Curator is, hierin



??? 465 voor de Hoogeschool van wege de Gemeente de nuttigsteondersteuning schenken kan.nbsp;Â° Mij komt het voor, dat, zoo een man een waardigeBurgemeester zijn kan van eene Gemeente, als onzeAcademiesteden zijn, hij ook een waardig Curator kanzijn. Voor den nieuwen maatregel kan ik alzoo geenenkelen goeden grond vinden. Maar, zegt men, de Koning kan toch den Burge-meester tot Curator benoemen. Dat is zoo, maar zooeen Burgemeester wordt voorbijgegaan, verwekt dit grootnadeel, en zoo hij dus eigenlijk niet voorbijgegaan kanworden, waarom het oude Besluit dan niet behouden? Bij de oprigting der Leidsche Hoogeschool was deBurgemeester een hoofdpersoon en hij bleef dat ook, alshij tot het Collegie van Curatoren niet behoorde. Naarde statuten van 1631, werden Burgemeester en Sche-penen met Curatoren van gelijken invloed gesteld, b. v.Art. 6 â€žwat autheur, bouck, ofte materie elck Professorwieeren ofte lesen sal, moet by den Rector, Curateurswende Burgemeesters, mitsgaders Assesseurs gestatueertwwerden, waer na de Professoors hen sullen hebben tereguleren.quot; l) Art. 68 houdt voorts eene bepaling in, die in hetBesluit van 1815 niet gevonden

werd, dat namelijk omde twee jaren een van de drie of vijf Curatoren van elkeHoogeschool zal aftreden, maar dat hij weder benoembaaris. Deze maatregel is alweder naar den geest des tijds,dat men toch geen liefde hechten zal aan de betrekking'die men vervult. Hier is de bepaling niet scherp ge-nomen, omdat degene, die aftreedt, weder kan wordenbenoemd, maar om de zes ?¤ tien jaar is elke Curatorblootgesteld aan hetgeen een Minister 'over hem aan den 1) Wetten ende Statuten van de Universiteyt tot Leiden bladz. 13en wiltens, Kerkelijk Plakaatboek (1722) I. 289. M



??? Koning zal voordragen. Of dit de liefde van Curatorenvoor de Hoogescholen wel zeer zal vergrooten, is te be-twijfelen. Als Curatoren zal de Regering alleen kiezenmannen, die zij acht en eert, en die ook achting eneer verdienen. Waarom zulke mannen een soort vanzwaard boven het hoofd gehangen? Zij zei ven zullen omdit zwaard niet ijveriger worden in het vervullen hunnerpligten, indien zij achtbare mannen zijn, maar zij zullener in lezen, dat zij, welligt zonder redenen van veel be-teekenis, door de Regering kunnen worden losgelaten.En zouden er gewigtige redenen bestaan, waarom eenCurator zou moeten verwijderd worden, zoo kan mentoch aan een man van zekere positie in de wereld welte kennen geven, dat hij goed zou doen, zijn ontslag tevragen. Voor mijn deel moet ik deze bepaling wederongelukkig noemen i). Van den Secretaris, die om de 5 jaar aftreedt maarweder benoembaar is, geldt het gezegde nog in sterkermate, want deze geniet eene bezoldiging. Is het voorCuratoren, die niet bezoldigd worden, onaangenaam, omde 6 a 10 jaar te kunnen worden losgelaten.- de bezol-diging , die de Secretaris geniet, maakt dit voor hem nogiets

pijnlijker. Opmerkelijke tijd, waarin wij leven, dat men daarinzoo beangst is, dat iemand zijn ambt of zijne betrekkingzal gaan liefhebben en dat men meent, dat, in de plaatsvan die liefde, een boeman moet gesteld worden, die 1) Bij de oprigting der Leidsche Hoogeschool, werden Curatoren voorhun leven aangesteld. In het jaar 1619 werd dit gewijzigd, om eenzuiverings-proces te volbrengen en de Eemonstrantsgezinden te kunnenverwijderen. Uit de Curatoren werden, ten gevolge van dezen maatre-gel , weggezonden mathenes en van der myle. De laatste was schoon-zoon van oldenbarneveldt. In 1815 werden Curatoren der Neder-landsche Hoogescholen weder voor hun leven aangesteld, en in 1876wordt deze bepaling alweder opgeheven.



??? hem in spookachtige gedaante toeroept: â€žZoo Gij nietâ€žoppast, wordt Gij weggezonden!quot; Men zou bijna dankbaar worden, dat raen zijn tijdgehad heeft, en dat men niet meer kan geroepen wor-den, om zulk eene Maatschappij te dienen. Art. 71 stelt den Curatoren hun pligt voor oogen inde volgende bewoordingen: â€žCuratoren waken voor deâ€žgetrouwe naleving dezer wet en voor alle krachtens haarâ€žuitgevaardigde verorderingen, voor zooveel de Universi-â€žteit betreft.quot; Naar dit Artikel hebben Curatoren voorde Hoogeschool niets te doen, dan te zorgen, dat dewet worde uitgevoerd en de besluiten, die uit deze wetvoortvloeijen. In het Besluit van 1815 is de taal geheelanders; daar lezen wij Art. 229: â€žDat Curatoren zullen//zijn mannen, evenzeer onderscheiden door hun zucht,/voor de letteren en wetenschappen, als door hun standf/in de Maatschappij.quot; Art 234, NÂ?. 7 reeds hier bovenaangehaald: â€žde be-â€žhartiging van alles, hetwelk naar hun oordeel zou kunnenâ€žstrekken tot handhaving of vermeerdering van het nutâ€žen den roem der Hoogeschool, waarover zij het toezigthebben, is aan hen opgedragen.quot; Art. 239, leest menin hun eed: â€ždat zij de

besluiten zullen uitvoerenquot; enverder â€žzooveel in i^iij is, tot den bloei en luister derâ€žHoogeschool te zullen medewerken.quot; Ik heb deze woorden in 1865 nog eens nader onderde aandacht gebragt, om te doen zien, hoe mild hetBesluit van 1815 op het Hooger Onderwijs toch in waar-heid was. Naar dat Besluit zullen mannen, evenzeer zichonderscheidende door hunne zucht voor de letteren en weten-schappen , als door hun stand in de Maatschappij, Curatorenzijn, en zulke mannen zweren bij hunne aanstelling, datzij, zooveel in hen is, tot den bloei en luister der Hooge-school zullen medewerken. Waar zijn toch in die vervlogen61 jaren de hartelijkheid en ingenomenheid met zaken 30* . f



??? van hoog gewigt heengevlogen, en waarom hebben zij onsverlaten ? Professoren. Naar Art. 74, wordt de Rector Magnificusniet meer benoemd, zooals in het Besluit van 1815 wasvastgesteld. Naar dit Besluit wordt elk Hoogleeraar opzijn beurt Rector Magnificus; de Faculteiten volgen hierinelkander op, en de Hoogleeraar, die in rangorde vanbenoeming volgt op hem, die uit de Faculteit het laatstRector Magnificus was, wordt het op zijne beurt; in dezeorde wordt jaarlijks een nominatie voorgedragen. In denieuwe wet is dit vervallen: de Senaat draagt een nomi-natie van drie Professoren voor aan den Koning; daarinis de laatste Rector niet opgenomen. Ik voor mij kan geen enkele reden zien, waarom ikdeze verandering zou kunnen verdedigen. De betrekkingvan Rector Magnificus is, geheel buitengewone gevallendaargelaten, van hoogst eenvoudigen aard, zoodat hij,die bekwaam is Hoogleeraar te wezen, ook Rector Mag-nificus gedurende een jaar zijn kan. Naar de oude wijzewas hierin geen onderscheid tusschen ambtgenooten, endie wijze heeft nooit, zooverre mij bekend is, tot eenigbezwaar aanleiding gegeven. Naar de nieuwe wet zullende collega's

onderling jaarlijks moeten kiezen en eenevoordragt van drie moeten makenÂ?, zoodat hier alwederconcurrentie is ingevoerd tusschen aequa??es, tusschencollegen, tusschen ambtsbroeders. Mij komt het voor,dat tusschen zulke personen niet dan in hoogen nood concur-rentie mag ingevoerd worden, en ik betreur dan ook wederdezen maatregel in de nieuwe wet, waarvan , naar mijneovertuiging, niets goeds, maar wel nadeel te wachten is. De Tweede Kamer heeft aan deze zaak geen schuld,want zij kwam in het concept voor. De zoo even genoemde nieuwe bepaling is te opmerke-lijker, omdat, naar de nieuwe wet, de Secretaris van denSenaat uit de Hoogleeraren gekozen wordt, naar het beginsel



??? van het Besluit van 1815. IVIet zooveel te meer regt magmen dan vragen: waarom ook niet de Rector Magnificus ? De benoeming van den Rector Magnificus in de Sta-tuten der Leidsche Hoogeschool van 1631, was bijnadezelfde als die in het Besluit van 1815 is vervat. Erwerd een nominatie van drie Professoren opgemaakt uitde drie Faculteiten, die het laatste jaar geen RectorMagnificus hadden geleverd. Art. 2, â€žopdat alsoo 'tâ€žvoorsz, Rectoraetschap (voor soo veel mogelyk sal wesen)â€žmagh gaen ende komen 1) van de eene Faculteit der voorsz.â€žUniversiteit op d' andere, en geene uijtgesondert.quot; Hierwas dus duidelijk opgenomen, dat elke Faculteit op harebeurt een Rector leveren zal. Het Besluit van 1815ging teregt nog verder en wilde, dat elk lid van elkeFaculteit op zijn beurt Rector zou worden. Zoo deMinister heemskerk kennis gedragen had aan de moeije-lijkheden en de bezwaren, die de beroemde sebaldusJUSTIN?œS BR?œGMANS ,1811â€”1813 te Leiden gehad heeft vanzijn Rectoraat, hem door napoleon I opgedragen, zou denieuwe wet de bepaling van 1815 zeker hebben behou-den. Dat bij meerderheid van den Senaat een nieuweRector zal worden

aangewezen, en hij niet door eennapoleon zal worden benoemd, voorkomt de bezwarenniet. Hoe dikwerf wordt een meerderheid verkregen opmin goede wijze, en waarin ligt toch het voortreffelijkevan de almagt der meerderheid? De Assessoren worden, naar Art. 77 der nieuwe wet,gekozen als de Rector Magnificus. Waarom deze nietbij opvolging optreden, zooals onder het Besluit van 1815 ,is een volkomen raadsel tegenover hetgeen de nieuwewet van den Secretaris zegt. Maar stellig is de be-paling van Art 77, dat, bij verhindering of ontsten- 1) Wetten ende Statuten van de Universiteyt tot Leyden bladz. 8.Bij wiLTENS I, 387 â€žmagh gaen k??nnen.quot;



??? tenis van den Rector Magnificus, zijne werkzaamhedendoor den oudsten Assessor worden waargenomen, veelminder goed, dan hetgeen daaromtrent in het Besluitvan 1815 voorkomt. De oudste der gekozen Assessorenis misschien nooit Rector Magnificus geweest, en moethij, bij verhindering of ontstentenis van den RectorMagnificus, dezen vervangen, zoo zal hem dit niet zooligt vallen , als het den laatst afgetreden Rector Magni-ficus vallen zal, dit te doen. In het Besluit van 1815komt voor, dat, bij verhindering of ontstentenis vanden Rector Magnificus, de Pro-rector optreedt, en ditheeft steeds goed gewerkt. Ik begrijp niet-, waarom de Regering zulke waarlijkgoede bepalingen van het Besluit van 1815 niet heeft over-genomen , daar het toch onmogelijk hare meening heeftkunnen zijn, door zulke veranderingen een schijn vannieuwheid aan de nieuwe wet te verzekeren. En opmer-kelijk is het, dat in de meeste gevallen, waarin denieuwe wet van het Besluit van 1815 afwijkt, dit terug-gang heeten moet bij een iegelijk, die onder het Besluitvan 1815 vele jaren heeft geleefd en gewerkt. Naar^ Art. 78, kiezen de Hoogleeraren van iedereFaculteit een Voorzitter en

een Secretaris, die na 4 jaaraftreden. Naar het Besluit van 1815, was er voor hetVoorzitterschap geene keuze, maar volgde elk op zijnebeurt en wel elk jaar. Dit heeft onverbeterlijk gewerkt;een jaarlijksche wisseling van den Voorzitter der Facul-teit (Decanus) is inter aequales noodzakelijk, en een vier-jarig praesidium kan de gelijkheid niet bevorderen, zoo-dat ik dezen maatregel alweder geheel en al moet afkeuren.Waartoe ook keuze bij zulk eene eenvo??dige zaak, enwaarom naijver opgewekt bij mannen, die als Hoogleer-aren dezelfde regten en pligten hebben? Tot nu was het jongste Lid der Faculteit steeds Secre-taris, en ook dit is deugdelijk bevonden; dat het jongste



??? Lid de kleine lasten draagt, aan het Secretariaat ver-bonden , is billijk en goed. Naar Art. 53 der nieuwe wet, worden de Hoogleerarenbenoemd in een vak en niet zooals naar het Besluit van 1815,in een Faculteit. De oude bepaling was veel beter dan denieuwe; naar de oude was het duidelijk, welk hoofdvakeen Professor te onderwijzen had, daar hij benoemd werdbij een vacature; maar zijne benoeming geschiedde tochin de Faculteit. De Professoren der Faculteit verdeel-den overigens, naar het Besluit van 1815, de vakkenonder elkander, en zoo zij het niet eens konden worden,beslisten Curatoren. Die bepaling heeft, zooverre mijbekend is, nooit tot bezwaar aanleiding gegeven, en zoudit het geval zijn geweest, dan hadden de Curatoren debeslissing. Naar de nieuwe wet wordt men beroepen in een vak,of in vakken, en verdeelen Curatoren niet meer de neven-vakken , zoo de Professoren verschillen. In het nieuwe Artikel komt voor, dat geen Hoog-leeraar tegen zijn wil kan belast worden met anderevakken, dan in zijne oorspronkelijke aanstelling voor-komen : zoo men de Hoogleeraren in de Faculteit zouaanstellen en niet voor bepaalde vakken, is onderlingeschikking ligt mogelijk. Dwingen

doet men zeker geenHoogleeraar, en het zou een zonderling onderwijs wezen,dat gedwongen gegeven werd. Maar onderlinge schikkingveronderstelt onderlinge toegevendheid, en die kan voornevenvakken van niet groote uitgebreidheid gewenschten ook gemakkelijk verkregen worden. Dat spreken vanniet tegen zijn wil van een Professor ontsiert een wet ophet Hooger Onderwijs, en men zal het verstaan, indienmen zich eens in de wet eene phrase denkt, dat geenstudent kan gedwongen worden, tegen zijn zin het eenof ander vak te beoefenen. Art. 54. Hier wordt breed aangegeven, dat een Hoog-



??? leeraar, onder goedkeuring van Curatoren, nog anderelessen geven mag, dan waarvoor hij benoemd is- daar-van moet aan den Minister van Binnenlandsche' Zakenkennis gegeven worden, en de Koning kan hier weige-rend optreden. Het geval is denkbaar, dat een Professor ongeoor-loofde lessen zou willen geven. Maar behoeft dit teworden gereglementeerd, of is niet alle ongeoorloofdheidvoor eiken burger van den Staat ongeoorloofd? Onder het Besluit van 1815, gaf elk Professor onder-wijs in zijn hoofdvak en bovendien nog in zooveel vakkenals hem behefde. Hij zorgde hierbij natuurlijk, niet ophet terrein van zijne ambtgenooten te l^omen; maarbezwaren zou dit toch niet gegeven hebben, zoo hii hetzou hebben gedaan. Voor mijn deel, heb ik een menigtelessen gegeven, die op de Series niet aangekondigdwaren, en hetzelfde heb ik van vele mijner ambtgenoot^gezien, en ik heb nooit gehoord, dat uit die onbepaaldevrijheid eenig bezwaar is ontstaan. Een wet op het HoogerOnderwijs moet in elke rigting vrijheid ademen en vande veronderstelling uitgaan, dat men met beschaafde men-schen te doen heeft, die voor rede gemakkelijk vatbaarzijn en die zich

zonder reglementen, gaarne scharen onderde magt, over hen gesteld. Onwil, onregtmatig-dwarsdrii-ven en verwekken van stoornis kunnen, daar^de vrijheidtot ontslag steeds daar is, nooit groote gevolgen hebbenZij, die met den gang van zaken aan eene Hooge-school bekend zijn, weten, dat zeer dikwerf lessen overhet een of ander onderwerp gegeven worden gedurendekorten tijd, of wel wekelijks eenmaal; lessen, die moetendienen tot mleiding in het een of ander gedeelte eenerwetenschap. Daarvan werd tot nu toe geen woord ge-sproken, en nu zullen deze lessen moeten voorkomen opde jaarhjksche lijst, en Curatoren zullen hunne toestem-mmg moeten geven en daarvan aan den Minister van



??? Binnenlandsche Zaken berigt zenden: waarlijk, zulke din-gen behoeven niet te worden gecodificeerd. Art. 55. Het is duidelijk, daar de f??oogleeraren alsnuin bepaalde vakken worden aangesteld, dat verwisselingvan vakken onderling niet, dan met toestemming desKonings kan plaats hebben; maar deze zaak had best opden ouden voet kunnen blijven, namelijk zoo, dat deProfessoren dit onderling mogten doen en natuurlijk metvoorkennis, althans met medeweten van Curatoren. Geefaan de Hoogleeraren veel vrijheid, maar benoem mannenvan beteekenis, en alles loopt oneindig beter, dan debeste wet het regelen kan. Wie zal een vak, dat hijliefheeft, aan een ander ter onderwijzing aanbieden? Art. 57 laat aan de Professoren niet toe, anders danconsulten te geven in de geneeskunde, en adviezen tegeven in regtszaken, door de leden der genees- en regts-kundige Faculteiten. Deze bepaling is uitnemend, maarwat zal zij baten? In de aanstelling van Professoren,die Doctor in de geneeskunde waren, b. v, in de mijne,kwam voor, dat zij geene andere, dan consultative prak-tijk TOogten uitoefenen. Voor mijn deel heb ik zelfs ditniet gedaan, maar het is genoeg bekend en in de TweedeKamer

ook uitvoerig besproken, dat dergelijke bepalingenniet veel baten. Daarom zou ik die liefst buiten de wethebben zien blijven, en dit te meer, omdat het Artikelgeheel en al gebrekkig is. Een Professor in de schei-kunde toch kan den tijd, dien hij verpligt is aan zijnelessen te geven, besteden met onderzoekingen, waarvoorhij zich laat betalen; een Professor in de letteren kanzijne lessen verzuimen, om tijd te hebben voor hetschrijven van boeken naar zijn welbehagen; een anderProfessor kan eene andere bezigheid najagen, hetzij omroem, hetzij om geld, of om andere redenen. In hetArtikel heeft men dit alles niet genoemd, maar alleen ge-neeskundige- en regts-praktijk op het oog gehad, en, naar I m iit â– 



??? mijn oordeel, had dit dus buiten de wet moeten blijven;niet, dat ik het verzuim van ambtspligten niet strengveroordeel, vooral indien het geschiedt met het oog opdat afzigtelijk gouddelven. Maar bij een wet kan dit nietworden voorkomen, en ik acht het dus oneindig beter,,de zaak te laten, zooals zij thans leeft, dan een bepalingop te nemen in een wet op het Hooger Onderwijs, algeldt het ook een vergrijp , zooals hier is bedoeld. Ter verontschuldiging van sommige Hoogleeraren, diehierin te ver gegaan zijn, mag ik echter aanvoeren, datvan wege den Staat aan zeer vele Hoogleeraren tot nutoe niet het noodige gegeven is, om van te leven. Art. 58. Hier komt eenvoudig voor, dat een Hoog-leeraar, die 70 jaar is, zal worden ontslagen, terwijl inhet Besluit van 1815 werd aangetroffen, dat zoo iemand,indien hij het goed vond, nog les kon geven en zittingin de Faculteit en in den Senaat behield, en alzoo ookden titel van Hoogleeraar met het bijvoegsel Fmeritus. Waarom deze deels onschuldige, deels beste bepalingenvervallen zijn, is moeijelijk verstaanbaar. Is het nietgoed, iemand, die met liefde de moeijelijke taak vanonderwijzer vervuld heeft, al is het slechts in

naam aande Hoogeschool verbonden te houden? Kan die naamniet aan de Hoogeschool tot sieraad strekken, al is deman ook 70 jaar, indien die naam beroemd is? Heeftniet menig emeritus Hoogleeraar nog eenige jaren lessengegeven, die op den hoogsten prijs zijn gesteld? Laat mij slechts ?Š?Šn voorbeeld aanhalen: de uitstekendeUtrechtsche emeritus Hoogleeraar r. van rees heeft meerdan 4 jaren de meest gewaardeerde lessen gegeven aaneenige uitgezochte leerlingen, en was gedurende 6 ja-ren, dat hij emeritus Professor was, een uitstekend sie-raad der Utrechtsche Hoogeschool. Onder het Artikel, dat wij hier bespreken, kan zeerzeker een Hoogleeraar, die 70 jaar is, onderwijs blijven



??? geven, maar hij is afgesneden van de Hoogeschool envan de Faculteit; op examens, waar, onder het Besluitvan 1815, de emeriti Hoogleeraren, zoo zij wilden, exa-mineerden, mag hij niet meer verschijnen; bij plegtigezamenkomsten, of bij beraadslagingen in de Faculteit enin den Senaat, is hij niet meer tegenwoordig. Ontslagenis hij, en alzoo verbannen uit elke zamenkomst, ten nutteder Hoogeschool gehouden. Ontslagen is hij, en niemandheeft alzoo het regt, hem in eene zaak der Hoogeschooltoetelaten, en hij zal zich natuurlijk ook wel wachten,hier ergens intedringen. Het is een bedroevend verschijnsel, dat de nieuwewet alzoo mannen behandelt, die althans zeer zeker alsraadgevers hunne ervaring tot heil der Hoogeschool zou-den kunnen doen strekken, en het verwondert mij in dehoogste mate, dat een man als d?Š Minister heemskerk,zulk een harde zaak in de wet gebragt en de deels geheelen al onschuldige, deels zeer nuttige bepalingen vanhet Besluit van 1815 daaruit geschrapt heeft. Waar-lijk , op dergelijke harde wijze behoeft men bij de tegen-woordige jeugd de achting voor den ouderdom niet teondergraven, dat kan de jeugd wel doen,

zonder dat dieondergraving bij de wet geregeld zij. Art. 51 van de wet houdt ten aanzien van de Hoog-leeraren eene bepaling in, waarbij wij wel mogen blijvenstilstaan. In het Besluit van 1815 zijn de Hoogleerarender Rijks Hoogescholen behandeld als menschen, dieeene stelling in de Maatschappij bekleeden, waaraan aan-zien verbonden is. Dit is bij de nieuwe wet gewijzigd:art. 51 dier wet toch luidt: â€žDe Hoogleeraren wordenâ€ždoor Ons benoemd en ontslagen. Ontslag wordt nietâ€žverleend, dan op eigen verzoek, of nadat Curatoren zijnâ€žgehoord; deze geven deswege, den belanghebbende ge-â€žhoord of opgeroepen, hun advies.quot; In de eerste plaats komt dus hier voor, dat, indien



??? een Hoogleeraar door ongesteldheid verpligt is, zijn ont-slag te vragen, hij niet wordt emeritus Hoogleeraar enook niet behoudt de regten, daaraan verbonden, naar hetBesluit van 1815, regten, die voor niemand eenig nadeelbevatten; neen, hij wordt eenvoudig ontslagen. Het isvreerad, hoe de Minister hiertoe gekomen is. Maar van veel meer gewigt is de nieuwe bepaling,dat een Hoogleeraar door den Koning zou kunnen wordenontslagen, buiten het geval van ziekte. ' Curatoren moetenalsdan gehoord worden, en de heer jonckbloet heeft ervoor gezorgd, daar dit in het oorspronkelijk concept nietvoorkwam, dat ook de belanghebbende gehoord wordenzal. Naar het voorstel des Ministers, zou dus een Hoog-leeraar ontslagen hebben kunnen zijn, indien de Regeringdat zoo goed vond, om welke redenen dan ook, mitsslechts Curatoren daarover waren gehoord. De heerjonckbloet heeft dit schier ongeloofelijke voorstel derRegering in zooverre verzacht, dat nu de wegtezendenHoogleeraar niet zal worden ontslagen, voor hij de ge-legenheid gehad heeft te spreken. Deze bepaling ontsiert in hooge mate de wet. In hetartikel Gymnasium hebben wij reeds erkend, dat er

ge-vallen kunnen voorkomen, waarin een openbaar leeraarinderdaad behoort ontslagen te worden; maar toen hebbenwij er opgewezen, dat dit toch niet in de wet be-hoeft te worden uitgedrukt. Gevangenisstraf, zooalsbij den Rector en de Curatoren der Gymnasi??n, komtbij de Hoogleeraren der Rijks Hoogescholen niet voor.Dat ontbreekt nog aan de wet; maar terwijl er, zooverons bekend is, sedert 1815, niet ?Š?Šn geval is voorge-komen, dat een Hoogleeraar der Rijks Hoogescholen inNederland moest ontslagen worden, komt nu de nieuwewet en denkt zich voor de toekomst leiders en onderwijzersder jeugd aan de Hoogescholen, die in de wet metontslag moeten worden bedreigd. En het schoonste is.



??? dat in Art. 51 zelfs niet is aangewezen, in welke gevallendat ontslag zal kunnen gegeven worden; de Regeringbehoudt zich onbepaalde vrijheid in deze voor en heeftook geen voornemen, alsdan vele pligtplegingen te maken,maar //oort de Curatoren en deze Zworen den belangheb-bende ; het proces is alsdan afgeloopen en de Hoogleeraarwordt naar huis gezonden. Hier hebben wij dan bewaar-heid in den volsten zins des woords: ufauper Aristoielesucogilur ire domum.quot; Wie had zulk een maatregel van den Minister heems-kerk kunnen of durven verwachten; wat getuigen deschimmen van van heusde en schr??der over dezen maat-regel, en wie, die Art. 51 der nieuwe wet gelezen heeften niet aan eene Hoogeschool reeds verbonden is, maarvrij man is en nog een stuk brood in liet Vaderlandof daar buiten bekomen kan, zal onverstandig genoeg zijn â€” en ik had bijna gezegd, laaghartig genoeg _ om een werkkring te aanvaarden, waarbij hem ontslagis voorgehouden. Curatoren en hij zelf gehoord? Nooit, zooverre mij bekend is, is aan het HoogerOnderwijs ergens een zwaardere slag in het aangezigtgegeven, dan in Art. 51 der nieuwe wet is

geschied:een artikel, dat alleen had kunnen verwacht worden vaneene Regering, die slechts Hoogleeraren dulden wilwelke door honger gedreven, ook niet eenmaal weten,wat een man toekomt, aan wien men den bedriegelijkentitel van Hoog heeft gegeven. Voorwaar, Art. 51 is een bedroevend teeken destijds.Wij nemen de volgende gevallen: zou een Hoogleeraareen onteerend, of een compromitterend regterlijk vonnisten zijnen laste bekomen, dan is de zaak op eenmaalgevonden, en loopen er geruchten van hem, die bijonder 's hands onderzoek blijken waar te zijn en die hemonwaardig maken, om voor de jeugd optetreden; of heefthij zich een oogenblik vergeten of vergrepen, zoodat zijn I Tquot;;



??? invloed aan de Hoogeschool gefnuikt zou zijn: welnu,dan kan hem een wenk worden gegeven, om zijn ontslagte vragen; geeft hij daaraan geen gehoor, zoo kan menhet hem geven, zonder dat dit in de wet behoort opge-nomen te zijn. En acht de man zich bezwaard, dankan door hem de regter worden ingeroepen, die dan degeheele zaak ?¤ fond onderzoekt en beslist, althans be-slist, of hem zijn geldelijk inkomen zal mogen onthoudenworden, al of niet. Maar nu in Art. 51 het ontslagin de wet is opgenomen, staat den Hoogleeraar nietsanders ten dienste, dan zich te buigen voor de roede. Ik herinner mij hierbij het volgende. Toen ik mijnfiOpen brief aan thorbeckequot; geschreven had, was dezeman daarover zoo ontevreden, dat hij in den Ministerraadhet voorstel ter tafel bragt, om mij als Hoogleeraar teontslaan. Een der Ministers gaf mij daarvan berigt enspoorde mij aan, mij daarop voortebereiden, een raad,dien ik niet heb opgevolgd, want ik wist te goed, datde heer thorbecke naar het Besluit van 1815 daartoegeen grond kon aanvoeren. En aan de Hoogleeraren, die nu onder Art. 51 zullenleven, heb ik alsnu een wenk gegeven, dat zij zich bijhet optreden van een

tweeden thorbecke hebben gereedte maken: uPauper Aristoteles eogitur ire domum!' Bij deze waarlijk bedroevende zaak zij het mij noggeoorloofd, optemerken, dat hetgeen den Hoogleeraren derRijks Hoogescholen boven het hoofd hangt naar Art. 51,niet kan toepasselijk gemaakt worden op de Hoogleerarenvan de vierde Hoogeschool te Amsterdam, zoodat hetgeval kan voorkomen, dat door de Regering een Hoog-leeraar van eene Rijks Hoogeschool wordt weggezonden,en hij door den Gemeenteraad van Amsterdam wederwordt opgenomen; dan kan 's Lands Regering wel wei-geren, goedtekeuren, maar de Raad van Amsterdamheeft onderwijl de gelegenheid gehad, den betrokken



??? Minister tegenstand te bieden. Dat zal dan de edelenaijver zijn, waarvan men in de Tweede Kamer tengerieve van Amsterdam gewaagde. In Art. 72 komt, ten aanzien der Hoogleeraren enLectoren, eene soortgelijke bepaling voor, als wij bij deLeeraren der Gymnasi??n hebben aangetroffen. Ook ditvindt men niet in het Besluit van 1815. Het nieuweartikel luidt: â€žMaken Hoogleeraren, of Lectoren, ofBe-â€žambten bij de Universiteit zich aan pligtverzuim of wan-â€žgedrag schuldig, dan nemen Curatoren de vereischteâ€žmaatregelen van spoed eischenden aard, waaronder schor-f/sing hoogstens voor zes weken, en doen aan Onzenâ€žMinister van Binnenlandsche Zaken de noodige voorstel-â€žlen, zelfs tot ontslag.quot; Hier worden de meest uitstekende Hoogleeraren derRijks Hoogescholen gelijk gesteld met de minste beamb-ten , die aan haar werkzaam zijn. Er staat niet slechtswangedrag, maar ook pligtverzuim, en om dat pligtver-zuim, naar de meening van Curatoren bedreven, kan elkHoogleeraar in zijne betrekking zelfs zes weken'geschorstworden, en ten overstaan van de geheele wetenschappe-lijke wereld in en buiten het Vaderland, worden

gebrand-merkt. En. na dit brandmerk ontvangen te hebben kanzulk een Hoogleeraar worden weggezonden. Hierbij herinner ik mij een bal-orde van Catharina II,waarin voorkomt: â€žzoo een heer dronken is en op hetwbal verschijnt, zal hij gestraft worden met een boete vanwzooveel; zoo een heer op het bal aan een dame een//klap geeft, zal hij beboet worden met zooveel.quot; Naar Art. 59, zijn voortaan de Buitengewone Hoog-leeraren vervallen, maar zijn de Lectoren, die mede naarhet Besluit van 1815 bestonden, behouden. Dezen maat-regel moet ik betreuren. Lectoren hebben nooit aan deHooge-school de stelling gehad, die men hun heeft willentoekennen. Zij hadden geen invloed en zullen dien weder



??? niet hebben bij de nieuwe wet; zij nemen geen deel aande vergaderingen van de Faculteit, of van den Senaat,en zij staan alzoo te ver van de Professoren verwijderd,dan dat zij in hunne stelling voldoende zouden gewaar-deerd worden. Ware de wereld volmaakt en w^aren alleLectoren bijzonder kundig, zoo zou de jeugd hun onder-wijs op prijs stellen; maar in de wereld, waarin wijleven, moeten nog zekere omstandigheden toetreden,indien een goed doel goed bereikt zal worden. De ervaring heeft geleerd, dat de Lectoren eene ont-moedigende stelling aan de Hoogescholen hebben, enmen kan zelfs zeggen eene onhoudbare, omdat het gevalzelden voorkomt, dat uit de Lectoren bij vacature Hoog-leeraren geboren worden. Ik meen, alzoo op grond van hetgeen ik in mijn ge-heele leven van deze van naderbij gezien heb, dat deLectoren zeker buiten de nieuwe wet hadden behoorente blijven, en dat integendeel de Buitengewone Hoog-leeraren, die men verwijderd heeft, op de Hoogescholen regtnuttig werkzaam hadden kunnen zijn. De titel, dien zijdragen, en de regten, waarop zij billijk aanspraak kunnenmaken, geven hun zekeren invloed aan de HoogeschoolKiest men voor

Buitengewone Hoogleeraren jonge men-schen van uitstekenden aanleg, dan heeft men voor mindergeldelijke toelagen daarin personen, waaruit kundige man-nen groeijen kunnen; men onttrekt hen aan de beslom-meringen van het een of ander bedrijf, en bepaalt henbij onderwijs; en zoo is de stelling van BuitengewoneHoogleeraren in waarheid eene school voor Gewone Hoog-leeraren. Naar mijne ervaring zou ik dus de Lectoren buiten dewet moeten wenschen, en de Buitengewone Hoogleerarenzouden eene plaats in de wet moeten erlangen. Art. 60. Het toelaten van privaat-docenten is weleerzoozeer van alle zijden besproken, dat ik er hier niets



??? over heb in het midden te brengen. Men zal er op onzeHoogescholen weinig bezwaar van hebben, want onzejonge menschen wachten ongaarne op eene definitive be-trekking in de Maatschappij; en het is duidelijk, datmen als privaat-docenten alleen dezulken aan eene Hooge-school te wachten heeft, die aan eene Hoogere Burger-school niet teregt kunnen komen. Heil heeft men dusvan dit artikel niet te wachten, en het had veilig achter-wege kunnen blijven. Studenten. Art. 64. Hij, die twee honderd gulden 's jaarsbetaalt en zich bij d?Šn Rector xMagnificus doet inschrijven ,kan alle lessen aan de Hoogeschool houden. Deze bepalingstrekt ter vervanging van die der collegie-gelden. Er ishierbij echter nog dit gevoegd, dat zij, die deze gelden be-taald hebben , den toegang bekomen tot alle inrigtingen derHoogeschool. Zoo hieronder ook verstaan wordt de toe-gang tot die werkplaatsen, waar eigen oefeningen ge-houden worden, zijn / 200 zeer onevenmatig bepaaldtegenover de zoodanigen, die enkel mondelinge lessenaanhooren. Een student in de praktische scheikundeverbruikt ligtelijk 's jaars voor 50 a 100 gulden of meer,en in billijkheid behoort een

zoodanige te betalen bovenhet gewone bedrag, voor andere studenten vastgesteld. Er is echter in dit artikel eene onduidelijkheid, omdater van hen, die beurzen hebben, gezegd is: vooreerst, datzij de / 200 niet te betalen hebben, en ten andere, datzij de inrigtingen kosteloos mogen bezoeken. Hoe dit zij,de laatste bepaling is in elk geval onhoudbaar. In eenescheikundige werkplaats, b. v. is het onuitvoerbaar, zoode inrigting alles geeft aan de laboranten. Aan het ge-bruik en misbruik van soms kostbare waren is dan geeneinde, en die daarvoor voor eigen rekening zorgen moet,doet dit welligt beter voor een tiende van hetgeen deinrigting hier moet bijdragen, zoo men de vrijheid geeft,naar hartelust glas te breken en kostbaar materiaal nut- 31



??? teloos te verwerken. Dit quot;schijnt vergeten te zijn, toendeze bepaling gemaakt is; en het bezwaar geldt nietalleen de genoemde scheikundige werkplaatsen, maaroveral, waar instrumenten of materiaal van eenige waardekunnen worden misbruikt. Zou het onderwijs in prak-tische inrigtingen op de Hoogeschool worden gegeven naarden inhoud van dit artikel, zoo zou het hoogst gebrekkigzijn, of aan de Hoogeschool zeer duur te staan komen. Ik laat nu hierbij in het midden, of de bedoeling vanhet artikel is, dat alle studerenden in alle inrigtingenalles vrij bekomen, of dat het alleen geldt de zoodani-gen, die beurzen hebben. .longe menschen kennen degelds-waarde van hetgeen zij gebruiken niet, of onvol-komen, en achten bovendien de bijdrage, aan de Lands-inrigting gegeven, meestal onuitputtelijk. Tegen die twee dwalingen is geen ander middel in depraktische inrigtingen, dan hen datgene te doen betalen,waarvan zij misbruik zouden kunnen maken. Naar Art. 65, behoeven de zoodanigen, die slechtsenkele lessen der Hoogeschool willen bijwonen (hoogstensvier) te betalen dertig gulden voor elke les, en, zoo deles in een halfjarigen cursus gegeven wordt, vijftiengulden;

zij hebben dan den toegang tot de inrigting,waartoe de lessen behooren. Derhalve kan iemand,wie dan ook, voor dertig gulden in eene werkplaatskomen, waar hij misschien voor honderd gulden en meerverbruikt. â€” Ik ken deze zaak 27 jaren van nabij enzou er niet aan gedacht hebben, om de leiding vanpraktische scheikundige werkzaamheden op mij te nemen,indien van wege de inrigting aan de laboranten kosteloosal het noodige zou verschaft zijn. Alle twijfel, waartoe Art. 64 en 65 aanleiding geven,schijnt opgeheven, want in Art. 67 staat zeer bepaald,dat geene andere gelden meer van de studenten mogengevraagd worden.



??? wmm Naar Art. 82, kan aan een student voor den tijd van?Š?Šn, en hoogstens 5 jaar, de toegang tot de Academischelessen worden ontzegd: eene bepaling, die van analogenaard ook in het Besluit van 1815 voorkomt; maar, zonder-ling genoeg, vinden wij in de nieuwe wet dezelfde fout,die in Art. 161 van het Besluit van 1815 wordt gevonden'dat deze straf ook kan worden toegepast, indien een stu-dent , bij den Rector Magnificus ontboden, willens niet ver-schijnt. In de nieuwe wet leest men. Art. 82: â€žin buiten-f/pwone gevallen, ter beoordeeling van den Senaat, alsmedeâ€žindien een student bij den Rector Magnificus, of bij den//Rector Magnificus en Assessoren ontboden, moedwillig niet//verschijnt, is de Senaat bevoegd, den overtreder den toe-â€žgang^ tot de Universiteit voor een tijdvak van minstensâ€žeen jaar en hoogstens vijf jaren te ontzeggen.quot; En inhet Besluit van 1815 leest men: â€žweigering van gehoor-â€žzaamheid (aan den Rector) zal, wanneer de Academieraad//van oordeel is, dat de Rector zijne magt niet heeft te//buiten gegaan, naar gelang der omstandigheden of een con-usilium abeundi, ??f eene relegaiie ten gevolge

hebben.quot; Van deze bepaling van het Besluit van 1815 zal bijongehoorzaamheid wel nooit gebruik zijn gemaakt, maardes te meer bevreemdt het, dat zoo iets zonderlings inde nieuwe wet is opgenomen. Niet-verschijnen bij denRector Magnificus, na ontboden te zijn, zou inderdaadtoch aan de jeugd niet veel hooger, dan als een dwalingkunnen worden aangerekend, en zou eene dwaling ge-straft worden met de hoogste straf, die de Hoogeschoolbij zeer groot vergrijp toepast! 8quot;. het onderwijs, naar de nieuwe wet aan dehoogeschool te geven. Wij hebben gezien, dat de Hoogescholen in Nederland 31* wm



??? in vakscholen veranderd zijn, in naam vereenigd totUniversiteit, raaar dat die naam, zooals deze scholen thanszullen worden ingerigt, zijne beteekenis verloren heeft. Uni-versiteiten zijn dan onze Hoogescholen niet meer, en, daarzij in enkel vakscholen worden omgezet, zijn zij dan ookgeene Hoogescholen meer. De studenten in de letterkundigeFaculteit gaan voort, zich in de humaniora te ontwikke-len; die der Godgeleerde Faculteit, hoezeer dan ook ineene bepaalde rigting, genieten nog humaniora op deHoogeschool, maar worden aldaar toch meerendeels opeen bepaalden weg voortbewogen; nog meer is dit hetgeval met de studenten in de staats- en regtsweten-schappen, maar van zaken van algemeene beschavingzijn toch ook zij op de Hoogescholen niet geheel ver-stoken. In elk der laatst genoemde Faculteiten ligt eenbron van algemeene ontwikkeling, hoezeer deze dan ookop een eigen wijze moge vloeij?Šn. Maar voor allen , diezich op natuurwetenschappen of op de geneeskunde toe-leggen , zullen de Nederlandsche Hoogescholen voortaanniets meer bevatten van hetgeen den beoefenaar in alge-meene ontwikkeling heilzaam wezen kan. Het is zoo, ook in de

geneeskundige wetenschappenen vooral in de natuurweten*schappen liggen middelenvan algemeene vorming, en zelfs wordt eenig begrip vande huishouding der natuur daartoe gebragt. Juist zoo,maar de beoefening van de wetenschappen der natuurals zoodanig, en vooral ook die der geneeskunde kun-nen op den naam van algemeen beschavend geen regtdoen gelden. In zekeren zin is het beoefenen vanquot; allegeordende kennis beschavend, maar wij hebben hier ophet oog die vorming, waarvan het bezit onmisbaar geachtwordt voor eiken mensch, die den naam van Hoogeropgevoed mag dragen. Zonder ons optehouden bij hetgene men ten deze inandere landen gedaan heeft, hebben wij de nieuwe rege-



??? ling voor ons Land uit volle overtuiging ten sterkste afge-keurd, en Nederland alzoo opregt beklaagd om dezen zeergrooten teruggang. Men kan nu wel aanvoeren, dat er op de school, diewij toch llooge zullen blijven noemen, omdat het onregt,haar aangedaan, toch spoedig zal hersteld worden, vakkengenoeg onderwezen worden in de verschillende Facul-teiten, die tot de algemeen ontwikkelende behooren,zoodat elk Academieburger die lessen kan bijwonen enalzoo de school voor hem een ware Hoogeschool wordenkan. Hij kan uit de vakken', die in de letterkundige,de Godgeleerde, de regtsgeleerde en de natuurkundigeFaculteiten onderwezen worden, dezulke kiezen, welkehij voor zijne breedere algemeene beschaving begeert, enzich alzoo een studium generale naar zijn verlangen schep-pen. Inderdaad, dit moet door elkeen worden erkend,en in zooverre ligt in de vereeniging der Faculteiten toteene school eene soort van kern van eene Hoogeschool,-maar wie weet niet, hoe uiterst gering het aantal der-genen is, die doen als de bijen en verzamelen den honiguit de meest verscheiden bloemen. Neen, men heeftaan de Nederlandsche jeugd bij de wet

aangewezen: zooGij het Gymnasium verlaten hebt, of ook, zoo Gij daarniet zijt geweest, maar het abiturienten-QXdimQu hebtafgelegd, hebt Gij niets meer te doen, dan de vakken tebestuderen, die in uwe Faculteit zijn aangewezen. Dit nu is hoogst verderfelijk voor de tegenwoordigejeugd; in elke Faculteit moet thans alles voorgeschrevenzijn, wat voor de jeugd nuttig en noodig geacht wordt;slechts weinigen zoeken elders het onmisbare. En zoo-doende moet ik ook hierin de nieuwe wet noemen eenongeluk. Daar wij nu onze bemoeijing in deze niet verder hebbenuitgestrekt, dan het Hoogere in het Hooger Onderwijs,zouden wij kunnen zwijgen over de leervakken, die naar



??? de wet tot de verschillende Faculteiten gebragt zijn;maar wij willen er met een enkel woord van gewagen,omdat deze vakken toch mede de voorbereidende mid-delen zijn ter vervulling van de gewigtige bedieningen,waarin de Hooger onderwezenen ten slotte in den Staatzullen optreden. Mij echter onbevoegd achtende, omover de vakken van Godgeleerdheid, staats- of r?Šgts-wetenschappen, of letteren en wijsbegeerte een oor-deel te vellen, zoo moet ik mij dan ook hiervan ont-houden. In de nieuwe wet zijn voor de Hoogescholen, evenalsvoor de Gymnasi??n, de leervakken enkel bij name ge-noemd, zonder eenige omschrijving, zelfs zonder eenigenadere aanduiding; er zijn slechts lijsten gegeven. Aan het.vermelden der vakken van studie, die op deHoogeschool zullen onderwezen worden, zijn velerlei na-deden verbonden, en vooral, zoo men van wege deRegering eiken Hoogleeraar beroept in een vak, en alzoovan harentwege al wat er onderwezen zal worden, onderde Hoogleeraren verdeelt. Onze voorvaderen waren wijzeren onthidden zich van het noemen van leervakken bij de wet.Zij beriepen soms wd een uitstekend gdeerde voor eenbepaald vak, maar deze onderwees bijna

altoos nogandere vakken. In de wet van 1631 voor de LeidscheUniversiteit worden de vier Faculteiten genoemd engezegd, dat in elke Facultdt drie Hoogleeraren zullenzijn, maar hunne lessen worden daar niet aangegeven.En, wat die drie Hoogleeraren aangaat: reeds toen nammen dezelfde milde bepaling in de wet op, die in hetBesluit van 1815 voorkomt, en die ook weder in denieuwe wet wordt gevonden, dat er meer, dan het be-paalde aantal Hoogleeraren kunnen wezen, indien ditnoodig zal zijn. De bepalingen in de nieuwe wet aangaande de teonderwijzen vakken zijn slechts namen, waaronder elkeen



??? verstaan kan wat hij wil. Een korte aanwijzing van denzin, dien men in het vak wenscht gelegd te zien, zouaan de namen, die er nu slechts vermeld staan, eengehalte gegeven hebben; maar geheele vrijheid is beter.De onmisbare hoofdvakken zullen noodwendig niet ver-geten worden, en deze alleen zijn thans genoemd, terwijler vele onmisbare onderdeden of kleinere vakken zijn,die men nietgenoemd heeft, en waarvan het alsnuschijnen kan, datzij op de Hoogeschool niet behooren. In de onmisbare kleinere vakken moet zekere mutatieleven, opdat de eentoonigheid van de Hoogeschool ver-wijderd blijve. Het is voldoende, zoo deze vakken omde twee of drie jaren onderwezen worden, zoodat elk stu-dent ze hooren kan. En zijn zij dan van een gehalte,dat zij worden op prijs gesteld, dan geeft dat nieuw enfrisch leven aan de Hoogeschool. Het keurslijf der nieuwewet belemmert dit. De eenige goede wijze zou deze zijn, dat jaarlijks,geruimen tijd v????r den nieuwen cursus, door de Hoog-leeraren der Eaculteiten onderling een lijst worde opge-maakt van de hoofdvakken en van de onmisbare kleinerevakken, die in het volgende jaar zullen worden onder-

wezen, en dat zulk eene lijst, onder goedkeuring vanCuratoren, worde vastgesteld en aan de Hooge Regeringmedegedeeld, zoo dit laatste noodig is, wat ik niet inzie. Zoodoende komt er ook afwisseling in het onderwijs,en voorziet men alzoo in eene onmiskenbare neiging derjeugd, maar zoo doende kan men ook met een kleineraantal onderwijzers volstaan, en heeft men niet voor elkgewigtig, maar kleiner vak een afzonderlijken Hoog-leeraar noodig. Zulk een maatregel, indien men dantoch reglementeren wil, is ook goed voor de Hoogleer-aren, want zij deelen alzoo met de jeugd in een welda-dige afwisseling. Het Besluit van 1815 was intusschen in dit een en



??? â–  . ander geheel voldoende, en onder dat Besluit zijn danook de meest gewigtige lessen gegeven, die niet in datBesluit voorkwamen, en waartoe geen enkel Hoogleeraarverpligt was. Zoo was het althans op de UtrechtscheHoogeschool en zoo zal het ook wel elders geweest zijn;hierboven heb ik lessen van van heusde en schr??dergenoemd, die het in het duidelijkste licht stellen. In de Faculteit, waartoe ik behoord heb, bestond dieafwisseling, zooals men uit de Series Lectionum van diedagen zien kan. Maar zeer vele der in kleinere vakkengegeven lessen zijn op die Series niet te vinden, zoodat dielijsten volstrekt geene aanwijzing bevatten van de werkelijkaan de Hoogeschool gegeven lessen. Waar toch vindt Gij,dat er 48 uren in de week aan de Utrechtsche Hooge-school onderwijs gegeven is in praktische scheikunde; endat is toch werkelijk gebeurd gedurende de 27 jaren,waarin ik te Utrecht werkzaam was. Die 48 uren werdenuitgedrukt door het woordje quotidie. Maar in dit woordjewas niet te lezen, hoefgroot het aantal uren was, datmen zich daar kon oefenen, indien men slechts wildetegenwoordig zijn. En zoo is het bij mijne Ambtgenooteneveneens gesteld geweest. D?Š

Series bevatte wel eenslessen, die niet gegeven werden, maar die Series misteoneindig veel van hetgeen in werkelijkheid werd on-derwezen. Ten aanzien der kleinere vakken moge nog dit wordenin het midden g?Ÿbragt. Stel, dat er 8 Professoren zijnin de Faculteit, en dat onder hen 12 hoofdvakken ver-deeld zijn. Stel, dat elk Professor elk jaar in een kleinervak tevens onderwijs geeft, maar elk jaar een ander kleinervak daartoe neemt en na drie jaren weder hetzelfde,dan kunnen er door 8 Hoogleeraren 12 uitgebreide en24 kleinere vakken worden voorgedragen. Op deze wijzeis er afwisseling voor Hoogleeraren en studenten, is erjaarlijks vernieuwing en kan het aantal Hoogleeraren kleiner (a, â– i' j-^-f , m



??? 489 blijven. Men heeft dan meer of min aan den tijdgeestgeofferd, die zoo gaarne het speciale beschermt. Op de genoemde wijze heb ik afwisselend in vele onder-deden der wetenschap een of twee malen in de weekonderrigt gegeven, terwijl ik mijn hoofdvak dagelijks re-gelmatig voordroeg. Het jaarlijks herhalen van lessen innevenvakken is geheel ondoelmatig. Vergelijken wij de lijsten der vakken, in de nieuwewet vermeld, met die van het Besluit van 1815. In het Besluit van 1815 en van de nieuwe wet zijnvoor de geneeskunde de volgende vakken gebragt in degeneeskundige Faculteit: Besluit. Aug. 1815. Art. 63.De ontleedkunde.u physiologie.II pathologie.II praktijk. II pharmacie eu materies medica.n heelkunde.II vroedkunde.II diaetetica, medicina po-litica et forensis. Nieuwe Wet. 1876. Art. 42.De ontleedkunde.II physiologie.II ziektekunde en ziekte-kundige ontleedkunde.II geneeskunde.1/ heelkunde.II verloskunde.u kennis der geneesmid-delen en de geneesmid-delleer.u gezondheidsleer en de geneeskundige politie.u geregtelijke geneeskunde. Uit deze vergelijking zou niemand afleiden, dat in delaatste 61 jaren de gedaante der geneeskundige weten-

schappen aanzienlijk veranderd en de inhoud van sommigeaanzienlijk vergroot is. Het doellooze van lijsten vanvakken blijkt hier zonneklaar. Jn de nieuwe wet is gezondheidsleer teregt gesteld inde plaats der diaetetica 1815, hetgeen niet de geheelegezondheidsleer is; dat is dus eene verbetering. In de materies mcdica was in 1815 zoowel de kennis



??? der geneesmiddelen, als de geneesmiddelleer, dat is, dewerUng der geneesmiddelen begrepen. Naar de nieuwewet is hierin geene verbetering gebragt; de kennis dergeneesmiddelen en de leer hunner werking zijn zamengekoppeld, hetgeen geheel verwerpelijk is: de kennis dergeneesmiddelen als waren (pharmacognosie) moet zelf-standig onderwezen worden, en hare vereeniging met deleer der werking van geneesmiddelen is voor beidenverderfelijk. Van de pkarmaeie, dat is, de kennis, om de genees-middelen te bereiden, wordt in de geneeskundige Facul-teit in de nieuwe wet niet gesproken, hetgeen een zeergroot verzuim is. Alle geneeskundigen behooren te weten,wat de geneesmiddelen zijn en hoe zij verkregen worden,maar vooral dezulken, die in kleinere gemeenten hunnegeneesmiddelen zeiven voor hunne zieken mengen, en alzoozijn pharmacognosie, pharmacie en artsenijmengkunde on-misbare takken van kennis voor den geneeskunstoefenaar;en het is een groote fout in de nieuwe wet, dat hetonderwijs hierin niet in de geneeskundige lijsten is opge-nomen nu men eenmaal lijsten heeft. In de nieuwe wet komt meer voor, dan in het Besluitvan 1815: ziektekundige

ontleedkunde, die sedert 1815een zelfstandige tak van wetenschap geworden is en die ookop de Hoogescholen steeds regelmatig werd onderwezen. Het overige van de lijst van 1815 is in de nieuwewet overgenomen, maar, daar vele takken van studiein de geneeskunde ??f zijn ontstaan, ??f teregt meer zijngewaardeerd geworden, kan de nieuwe lijst niet andersdan hoogst gebrekkig heeten. Men heeft in haar niet opgenomen de geschiedenis dergeneeskunde, juist een zeer voornaam opvoedend bestand-deel en tegenwoordig op hoogen prijs gesteld. Voorts is er in de wet bij de geneeskundige Faculteitniet opgenomen de kennis der vergiften als waren, de



??? kennis hunner werking en de wijze, om ze op te sporen.Eenvoudigheidshalve noem ik dit toxicologie, hoezeer onderdezen naam soms bij voorkeur de werking der vergiftenalleen verstaan wordt. De geregtelijke scheikunde kan tot de toxicologie wordengebragt, maar behoort in geen geval tot de geregtelijkegeneeskunde. De weefselleer is in de nieuwe wet in het geheelniet genoemd; van pathologische chemie is in de nieuwewet evenmin als van physiologische chemie een woord ge-sproken; evenmin van de leer der voedingsmiddelen. Ditware toch noodig geweest, want nu de Regering de vakkenonder de Hoogleeraren verdeelen zal, mogen al de ge-noemde en nog zeer veel meer niet buiten die verdeelingworden gesloten. Hoe vele gewigtige onderdeden zijner niet van de geneeskunde, van de heelkunde, en vande verloskunde, die als zelfstandige deden daarvan tochinderdaad afzonderlijk mogen worden genoemd, b.v. kinder-ziekte enz. enz. enz. In de Faculteit der wis- en natuurkunde wordt, naarhet Besluit van 1815 en naar de nieuwe wet, het vol-gende onderwijs gegeven: Besluit. 2 Aug. 1815. Art. 63. De elementaire wiskunde.,/ hoogere wiskunde.u

wiskunde, op waterloop-en waterbouwkunde toe-gepast. // proefondervindelijke na-tuurkunde.u wiskundige natuurkunde.u natuurkundige sterrek.,u wiskundige sterrekunde,gepaard met het onder-wijs in sterrekundige Nieuwe Wet. 1876. Art. 42.De wiskunde.u mechanica.u natuurkunde.n sterrekunde.t! physische aardrijkskunde,f/ geologie.n mineralogie.// botanie. if zo??logie, de vergelij-kende anatomie en dephysiologie.if scheikunde.



??? m li' r' en in de waarnemingen,scheepvaart;De scheikunde, zoowel alge-meene als toegepaste.n kruidkunde en physio- logie der planten.if natuurlijke historie derdieren en delfstoffen,welke, voor zooverre dedierkunde betreft, metanatome comparata zalmoeten vereenigd worden.,1 landhuishoudkunde. Van de natuurwetenschappen kan gezegd worden, watvan de geneeskundige wetenschappen gezegd is, dat zijin de laatste 61 jaren verbazend zijn toegenomen. Uitde vergelijking van het bovenstaande zou men dit nietafleiden, want onder eenigzins gewijzigde namen zijn detwee lijsten bijna dezelfde. De wiskunde is in het Be-sluit van 1815 gesplitst, in de nieuwe Wet niet; in hetBesluit van 1815 is daarvan toepassing verlangd op dewaterbouw- en waterloopkunde. Dit is teregt uit denieuwe wet weggelaten, want het behoort tot de poly-technische school. De natuurkunde is in het Besluit van1815 gesplitst, in de nieuwe wet niet. In het Besluitis de sterrekunde weder gesplitst, in de nieuwe Wet niet;en in het Besluit is ook onderwijs verlangd in de scheep-vaart, in de nieuwe Wet niet, want dit behoort tot dezeevaartkundige school. Voorts komt in de nieuwe Wetvoor scheikunde, en in

het Besluit deze en de toegepaste,welke laatste thans behoort tot de polytechnische school.In het Besluit en in de nieuwe Wet komen voor mine-ralogie, botanie, zo??logie en vergelijkende anatomie. In het Besluit komt voor landhuishoudkunde, die thansbehoort tot de landbouwschool. De artsenijbereidkunde.II toxicologie. Ui



??? In de nieuwe quot;Wet worden de volgende vakken gevondendie in het Besluit niet worden aangetroffen: mechanica,die intusschen op de Hoogescholen onderwezen werd;physische aardrijkskunde, geologie eVi vergelijkende physiologie,zoodat de omvang van het geheel in 1815 zeker niet ge-ringer was, dan thans naar de nieuwe Wet; maar detoegepaste deelen der wetenschappen zijn teregt naar descholen verplaatst, die sedert 1815 buiten de Hoogeschoolzijn opgerigt. Onder de vakken, die in de wis- en natuurkundigeFaculteit behooren onderwezen te worden en niet naarde nieuwe wet onderwezen worden, behooren crystallo-graphie, die wel in de mineralogie gebruikt wordt, maardaarvan geen deel uitmaakt; voorts geognosie, dat is,de kennis der gesteenten, welke met geologie niet magworden .verward; deze laatste omvat de beschrijving deraardkorst, zooals die zich in verschillende lagen voordoet. In de nieuwe wet is de zo??logie met de vergelijkendeanatomie en physiologie der dieren als ?Š?Šn vak vanonderwijs genoemd, maar het zijn er drie. In 1815 wasde vergelijkende ontleedkunde nog zeer beperkt; toenmogt men haar bij de beschrijvende

dierkunde voegen,maar tegenwoordig is dat niet meer geoorloofd en alzoonog minder, om daarbij de levensverrigtingen der dierenoptenemen. Voorts is in de nieuwe wet onder dit onderwijs opge-nomen de artsenijbereidkunde, die volstrekt niet hier,maar in de geneeskundige Faculteit te huis is; maar depharmacognosie, dat is de kennis der geneesmiddelen, diedan hier behoorde, is vergeten. In Art. 83 moet hetDoctoraat in de pharmacie van de wis- en natuurkundige,naar de geneeskundige Faculteit verplaatst worden. Dehulpwetenschappen voor de pharmacie zijn zeker natuur-wetenschappen, maar de pharmacie zelve en alzoo ook hetDoctoraat hierin behooren evenmin tot de wis- en natuur-



??? kundige Faculteit, als het blaauw verwen of de edelekookkunst. De toxicologie is ook hier ten onregte opgenomen enbehoort zelfs niet tot de pharmacie, maar tot de Facul-teit der geneeskunde. De Minister is dus in deze zakenmet weinig ernst door een deskundige geholpen. De uitkomst van onze laatste overwegingen is derhalveniet gelukkig; zoo vele en zulke groote fouten in wets-artikelen, waarin de inhoud van het onderwijs wordtopgegeven, dat tot de Rijks Hoogescholen behoort, zijnbedroevend. En hoe gemakkelijk had de Minister hierinlicht kunnen bekomen! Ik wensch hartelijk, dat het erin de andere Faculteiten beter moge uitzien. De genoemde lijsten zijn echter daarom van geenewaarde, omdat de een onder den naam van een hoofdvakafzonderlijke onderdeden verstaan kan, die bijzondermoeten onderwezen worden, en d?Š ander niet. Daar nude Regering de Hoogleeraren zal aanstellen in de vakkendie in de wet genoemd zijn, en alzoo geene Hoogleerarenzal aanstellen in vakken, die niet in de wet zijn opge-nomen, zoo is het zeker, dat bij deze regeling velegewigtige deelen der wetenschappen onbesproken zullenblijven. Er is dan ook niet aan te twijfelen, of deRegering zal

veel berouw hebben van dat aanstellen vanHoogleeraren in een vak. Alle verandering is geen ver-betering. De besproken artikelen kunnen onmogelijk zooblijven of het onderwijs zou er zeer onder lijden. Een enkel woord zij mij nog geoorloofd hier bij tevoegen, te weten: in de Faculteit der Godgeleerdheidwordt onderwezen zedehmide, in die der letteren zielkunde,en in dezelfde Faculteit logica. Dit onderwijs zou dusal dadelijk kunnen strekken voor alle studenten, zoo hetslechts voor allen was voorgeschreven. Opmerkelijk is het, dat in de Faculteit der letterenen wijsbegeerte geen onderwijs voorkomt in de icelspre- 'f* l Â?r-



??? kendheid, geen onderwijs in de geschiedenis der menschheid erxgeen onderwijs in het verstandelijke en zedelijke deel vanvolkenkunde. Deze drie gewigtige takken van studie komennergens in de nieuwe wet op het Hooger Onderwijs voor;alleen voor Neerlands Indi?? is, in Art. 43, land- envolkenkunde van die gewesten opgenomen. Nemen wij alleen de welsprekendheid: kan het wordengeloofd, dat op een Hoogeschool zelfs niet eenmaal aanregts- en Godgeleerden geleerd wordt, hoe men goedspreekt, en misstaat het niet elkeen, die heet Hoogeropgevoed te zijn, dat hij van de kunst van spreken nietszal verstaan en in het uitoefenen van die kunst soms bijeen jongen zal achterstaan? Wat is er van de veelheid van vakken? In onzen tijdmeent men meer en meer, dat het heil, dat men vanonderwijs in wetenschappen verwacht, gelegen is in velebijzonderheden; het algemeene wordt meer en meer terzijde geschoven en speciale kundigheden worden meeren meer voorop gezet. Zoo splitst men dan steeds hoofd-vakken, en draagt het onderwijs van gedeelten daarvanop aan lieden, die in een gedeelte van het geheel meerbijzonder ervaren zijn. Met name is

dit in de genees-kunde het geval, en A msterdam volgt hierin eenigeDuitsche Hoogescholen en verbreidt alzoo de meening,dat de geneeskunde van dezen tijd zulk eene splitsingeischt. Dat belet echter niet, dat van Amsterdam deleer is uitgegaan, dat bij de uitoefening der kunst, deoude splitsing in genees-, heel- en verloskunde ongeoor-loofd was, dat er artsen moesten gevormd worden, endat deze heeren alleen der Maatschappij tot heil zoudenkunnen strekken, indien zij de geneeskunde kondenuitoefenen in haren geheelen omvang. Voor de uitoefeningalzoo eenheid en ondeelbaarheid: ?Š?Šn mensch bekwaamvoor alles, maar voor de beoefening een tal van lieden,noodig die elk een klein gedeelte van het geheel voor-



??? dragen en nu van het bijzondere leiden tot het bijzonderedoor het bijzondere; voor dat woord bijzonder gebruiktmen gaarne het woord speciaal. Een uitnemend vriend vanmij, die buiten de geneeskunde staat, merkte hiervanteregt op: â€ždan treedt Gij weldra geheel en al buitenf/den kring van het Hooger Onderwijs.quot; Dit IS juist het euvel, waartegen een groot deel vanmijn betoog gerigt is. De geneeskunst-oefenaren rukkenzeiven de geneeskunde van de plaats, waar zij zoogoedbehoort, als de regtsgeleerdheid en de Godgeleerdheid.Van het standpunt der deductie moet men leeren opklimmentot dat der inductieopdat men zooveel mogelijk ook waar-heid bij intuitie verkrijge. Daarin ligt het doel, waarnaarmen streeft bij elke hoogere instructie (men vergeve mijde vier zoo bij elkander gebruikte vreemde woorden).Een Hooger onderwezene kan voorwaar aanvankelijk hetspeciale niet missen, maar hij klimt weldra uit dat specialetot een standpunt, waarop hij dat speciale missen kan.Is dat studie van strafregt, wanneer men U dieven vanallerlei soort onder de oogen brengt, vette en magere,groote en kleine, regte en kromme? De zaak is belangrijk genoeg, om er nader bij teblijven stilstaan. Zij

moet uit twee oogpunten behandeldworden, en wel uit dat van oefeningen in praktischekennis en van het aanhooren van gezonde voordragten. Het is buiten twijfel, dat voor de uitoefening, vanwelk bedrijf dan ook, het een voorregt is, indien zij,die tot die uitoefening zullen geroepen worden , velebijzondere gevallen kunnen waarnemen, waarvoor zij laterzullen staan en zullen moeten optreden als zaakkundigen;maar dit heeft natuurlijk zijn grenzen, en het is onwaar,dat men door die bijzondere kennis steeds zooveel kun-diger worden zou. Uit een of uit eenige gevallen vanelke rubriek kan dikwerf genoeg geleerd worden vooralle gevallen, die tot zulk eene rubriek behooren, en



??? het IS juist datgene, wat men wetenschap noemt, wat ??op een standpunt plaatst, om velerlei bijzonderhedentot ?Š?Šn geheel te verbinden. Voor het onderwijs kanhet wel zeer nuttig zijn, dat de jonge mensch, v????r hijzijne zaak gaat uitoefenen, deze en die heeren specia-listen zal gaan bezoeken, om van hen in dat bijzonderenog eenig praktisch onderrigt te ontvangen. Maar dater voor al die specialiteiten zoo vele docenten zoudenmoeten zijn aan eene Hoogeschool, is een volkomenonwaarheid. Het verdient luide te worden uitgesproken, dat dezemethode niet slechts verderfelijk, maar ook bespottelijkis, en dat de Hoogescholen van het Rijk op het voor-beeld van Amsterdam, in de geneeskunde gegeven nietmogen bedorven of verwoest worden. De Minister heemskerkheeft zich hiermede groote bezwaren op de schouders geladenHij heeft gezegd, dat de vrije Hoogeschool zal worden in-gerigt, zooals de Rijks Hoogescholen; dan moeten ook al diespecialiteiten van Amsterdam verwijderd worden, of aanelke der drie RijksHoogescholen moet die menigte do-centen worden geplaatst, waarmede zich Amsterdam heeftversierd. Er is alzoo in de toekomst een

voortdurendestrijd te wachten tusschen Amsterdam en de drie RiiksHoogescholen, een strijd, in welks midden de Regeringzmh steeds zal geplaatst vinden. Te Amsterdam ziinthans in de geneeskunde 9 Hoogleeraren, 4 lectoren en4 privaatdocenten, zamen 17. Wat sommige Duitsche Hoogescholen in deze aan Amster-dam geleerd hebben, is voor Leiden, Utrecht en Gro-nmgen van geene waarde: hier heeft men degelijkvormend onderwijs noodig, het algemeene, waaruit zichhet bijzondere als van zelf ontwikkelt; elders kan menhet aan de privaat-docenten overlaten, om zich ontijdigvooruit te dringen en onder den naam van specialisten ,zich eene plaats als Hoogleeraar te verschaffen. Enkele 32



??? takken van studie moeten daarvan worden uitgezonderd,zooals b. V. oogheelkunde, tandheelkunde en andere maarverreweg het meerendeel van dat speciale behoeft op deHoogeschool niet elk jaar vertegenwoordigd te zijn. Op gezonde voordragten komt het aan. Zooals het Hoo-ger onderwijs in waarheid gelegen is in vorming van denmensch en niet in breede ontwikkeling der wetenschap-pen in hem, zoo behoort ook de Hoogleeraar in de ge-neeskunde niet te wezen een veelweter, maar hij moetmensch wezen, hij moet opvoeder zijn, hij moet ineen kort bestek veel kunnen geven, hij moet deoogen van het hart en van het verstand kunnen scher-pen, hij moet wijs zijn en liefde hebben voor zijne taak.Is hij een specialist, zoo moet hij als Hoogleeraar ver-worpen worden. Het speciale vindt men deels in deboeken. en die boeken moet hij kennen en aanwijzen enaanprijzen, maar hij zelf spreekt over dat speciale niet,dan om het te gebruiken tot opbouwing en toelichtingvan het algemeene. De tijd van de zure, knorrige en stugge geleerdheidis voorbij j in de plaats van geleerdheid , is kennen en wetengetreden, en in de plaats van kennen en weten, moetenoptreden zyn en doen. De uitnemende

beets heeft het treffend gezegd: â€žde//Wetenschap is ego??stisch.quot; Maar dan hebt Gij ook voor Uwe Hoogescholen mannennoodig van waarachtige bekwaamheid; laat ze mij noemenvierkante mannen in het wetenschappelijke, zooals Gijeen gespierden man vierkant noemt in het ligchamelijke.Vermeerder daarom Uwe studievakken toch niet, en ver-groot het aantal der aantehooren lessen niet, wantdegelijke kost vereischt tijd, om ze goed gaar te maken,en voor hem, die ze nuttigt, tijd, om ze goed te verteren, l) 1) In het Art. Gymnasium heb ik, als daartoe onbevoegd, nagelaten,



??? Toen BOERHAAVE door een hartziekte belet werd, zijnelessen voorttezetten, werd hem door Curatoren en B??rge- over het aantal personen te handelen, dat voor het onderwijs aan hetGymnasium zou gevorderd worden. Om misverstand te voorkomen zijhet mij geoorloofd hierover iets te dezet plaatse optenemen, terwijldeze regelen gedrukt worden. De uitstekende Eector van het Gymnasium Erasmianum, Dr. kan,heeft mij, in de Meuwe Eotterdamsche courant van 1, 9 en 16 November1876, wel eenigen heuschen bijval willen schenken inde algemeene overwe-gingen, die m het Eerste gedeelte dezer Getuigenis zijn opgenomen. Hijmeent echter, dat wij in de toepassing zouden verschillen. Voor mijn deelgeloof ik dit niet, wanneer wij slechts elkander over en weder over detoepassing zouden gehoord hebben. Of zou dit anders zijn, dan zou ertusschen ons een wezenlijk verschil bestaan in de algemeene grondslagen. Ik hecht te veel waarde aan het oordeel van dezen ge??erden en uit-stekenden geleerde, dan dat ik verzuimen zou, reeds dadelijk vierpunten van verschil, die hij schijnt te meenen dat tusschen ons bestaan,te vereffenen. Ik zou

a, de scheikunde voor het Gymnasium te veel in beschermingnemen; b, tamp; veel natuurwetenschappen op het Gymnasium willen bren-gen; c, dien tengevolge te veel onderwijzers verlangen; d, alzoo hetvormend beginsel schaden. Wanneer de heer kan de goedheid heeft het Art. Gymnasium b. v.bl. 366 hier boven nog eens intezien, zal hij op deze vier punten 'vaiihet tegendeel overtuigd worden. Ik heb de scheikunde, zooals die tegenwoordig voor de schooljeugdwordt opgevat, geducht teruggezet niet slechts maar als zoodanig strengveroordeeld; ik heb aan alle natuurwetenschappen zamen op het Gym-nasium nauwelijks de plaats ingeruimd, voor eene enkele taal afgezon-derd. Daardoor heb ik duidelijk uitgedrukt, dat ik voor alle natuur-wetenschappen zamen niet meer dan eenen enkelen docent wensch, en ikheb alzoo ten slotte niet gewenscht het vormend element te kunnenschaden, maar integendeel de noodzakelijkheid van dat beginsel telkensen telkens voorop gezet. In het genoemde Artikel heb ik wel de namen der onderdeden vande kennis der natuur genoemd; ik heb wel van physica, chemie,botame, zo??logie, mineralogie en

geologie gesproken, omdat naar miineovertuiging, die ook de overtuiging van Dr. kan zal zijn, de natuur-kennis niet meer kan worden verspreid in den trant van Aristotelesof van Plinius; maar ik heb bij herhaling bestreden, dat dezeonderdeden van de kennis der natuur op het Gymnasium als vakken ??k



??? 500 meesteren de Secretaris van royen gezonden, omvan hem te vernemen, wie zijne opvolgers zouden be- li ; â–  I. 'M; zouden wordea voorgedragen. Bij lierhaling lieb ik gezegd, dat mendaarvoor met geringe iiulpmiddelen kan volstaan, en dat er vanal die schoone takken van wetenschap op het Gymnasium niets meerbehoort, dan voor een beschaafde opvoeding gevorderd wordt. Deze zelfde meening heb ik ook ten aanzien der Hoogere Burgerscholen,zoodat ik ook voor deze inrigtingen in de genoemde onderdeden voorde kennis der natuur een onderwijzer voldoende acht. In eene noot, bladzijde 143 hierboven heb ik eene vluchtige verdeelingder lesuren ingevoerd voor de verschillende vakken van het Gymnasium ,ook als voorbeeld om mijne meening uittedrukken over de betrekkelijkewaarde der natuurwetenschappen in het onderwijs aldaar. In dit voor-beeld bleven er in den zes-jarigen cursus. als restant voor de geheelenatuurkennis over 850 lesuren. Ik noemde deze met nadruk te veel;derhalve is mijn oordeel, dat aan alle natuurwetenschappen zamen ophet Gymnasium minder dan 850 lesuren in een zes-jarigen cursusmoeten besteed worden ook voor aanstaande genees- en

natuurkundigendie ik van de aanstaande Godgeleerden, regtsgeleerden en letterkundigenop het Gymnasium niet scheiden kan, omdat ik ze aldaar niet scheidenmag in de kennis der natuur. De nieuwe wet heb ik in deze schei-ding ten eenenmale moeten veroordeelen, en naar die wet is deze zaakook niet te regelen, In de Nieuwe Eotterdamsche courant van 9 November 1876 , geeft deHeer kan een verdeeling aan der vakken, in elk der zes klassen aanhet Gymnasium te onderwijzen, elke week gedurende 30 uren. Daarsplitst Dr. kan de zesde klasse naar de wet, en geeft hij aan de natuur-en geneeskundigen in het laatste jaar vijf uren onderrigt meer in dekennis der natuur, dan aan de aanstaande Godgeleerden, regtsgeleerdenen letterkundigen, en van deze vijf meer zijn drie uren gewijd aan degeheele natuurlijke historie. Dat daarin geene plantkunde en dier-kunde kunnen worden geleerd, zoo als de wet eischt, zal Dr. kangereedelijk toestemmen . De wet eischt ook niet meer onderwijs inphysica voor aanstaande genees- en natuurkundigen. Maar ik laatdit alles daar en neem de vrijheid de uren door den heer Kan inde 4Â?, 5* cn 6' klasse van het Gymnasium noodzakelijk geacht zamente nemen, en voor

de 6' klasse dat van hem in te voeren, wat hijvoor aanstaande natuur- en geneeskundigen heeft noodig geacht. Ditis dan voor de 4Â?!, 5ÂŽ en 6' klasse zamen 13 uren in de week. Mijn te hoog genoemd cijfer van 850 lesuren in den geheelen zes-



??? hooren te zijn. Uit zijn merkwaardig antwoord, dat be-waard gebleven is, neem ik het volgende over: dat nietde veelkeidt van Professoren, maer de geleerdtheidt en me-thode van onderwys, de celehriteit van de Academie en van jarigen cursus, zou, bij 42 les-weken in een jaar, zijn 20 lesurenin de week. Deze noemde ik, bladzijde 142, te veel. Zonder eenig bezwaar en zondertet geringste offer te doen, kom ik alzoo op 16 uren in deweek; hoeveel Juist zou eenig meer nadenken vereischen, dan waartoeik thans den tijd heb; ik zou de zes bovengenoemde onderdeden dernatuurkennis hiertoe opzettelijk moeten doorgaan. Maar reeds nu blijkthet duidelijk genoeg, dat bij eenige wisseling van gedachten met denheer kan, ik zeker het genoegen hebben zou met hem hetzelfde aantalles-uren voor natuurkennis op het Gymnasium vasttestellen; want ikZou wenschen rekenschap te houden met al het nuttige en noodige enniet bij voorkeur blijven staan bij die takken van stndie, waaraan ikden meesten levenstijd besteed heb. Maar dan is ook alle denkbeeld vervallen, dat ik velerlei vakken aanden jongeKng wensch op te dringen, en niet zou

willen handhaven inde toepass?•Dg, wat ik als beginselen heb vooropgezet. Over de beteekenis van physica, chemie, botanie, zo??logie, mine-ralogie en geologie, uit het oogpunt van opvoeding zou, geloof ik,alweder tusschen den heer kan en mij geen verschil blijven leven, zoohij de goedheid zou willen hebben wegtedenken dat speciale, waarmedemen op de Hoogere Burgerscholen den jongeling zoo zeer overlaadt, enhij met mij zou willen komen op het waarlijk schoone en treffende,hetgeen elk dezer onderdeelen van de kennis der natuur aanbiedt aan eeniegelijk, die het er uit verkiest aftezonderen. Zoo dat geen dudium generalezou mogen heeten, ontvalt mij daarvan de voorstelling ten eenenmale. En wat de scheikunde aangaat, dit staat toch vast, dat zelfs deflauwste kennis der natuur ondenkbaar is, zonder eenig algemeenbegrip daar van. Ook hiervan zon ik gaarne thans rekenschap geven,indien het hiertoe de plaats ware. In de sterrekunde, in de natuurkunde, in de kristalkunde en in descheikunde leert men verstaan, hetgeen in het Boek der wijsheid voor-komt, â€ždat alles is ingerigt naar maat en getal!! De kennis der natuur

in haar geheel moet, dunkt mij, een deel vanhet opvoedend onderwijs wezen en behoort alzoo reeds op de laagsteklasse der Lagere school. Tot aan de Hoogeschool drage men diekennis echter nooit als wetenschap voor. (Zie Advies 1853.)



??? 502 deze faculkit zoude kunnen staende houden. En later zegthij in hetzelfde gesprek, nadat hij albinus , van royen engaubius had aanbevolen: Want dat men van deze H.H. zeggenkan drie zaken, te weten-, studie, kennis en methode van doceren. Deze woorden blijven ten allen tijde de regelmaat, naarwelke men het Hooger Onderwijs zal hebben interigten:studie, kemiis en methode van doceren. In het algemeen lijdt de nieuwe wet niet, voor zooverre ik het mag beoordeelen, aan te groote hoeveel-heid van vakken, maar het gevaar dreigt voor de genees-kunde van de zijde van Amsterdam, en sommigen zijngereed, oni dat gevaar te helpen vergrooten. Ter toelichting is het niet overbodig hier optenemen,dat ik geenszins bestrijd het bestaan van bijzonder des-kundigen in onderdeden der geneeskunde; dat zou eenegroote dwaasheid zijn, maar bovendien tot niets leiden.Juist de geneeskunde leent zich tot het verkrijgen vanroem in de behandeling van deze of gene ziekte, en degeneesheer, die in de behandeling van een eigen ziekte-vorm roem bekomen heeft, zal ligtelijk meer en meerervaring in zijne behandeling verkrijgen. Het bestaanvan zulke deskundigen is alzoo een geluk te noemenvoor de

menschheid. Maar terwijl ik in 1853 {Advies) de beoefening vanhet spiciale tot zekere mate mogt in bescherming nemen,moet ik thans na de geduchte overdrijving hiervan inhet geneeskundig onderwijs opkomen tegen het wensche-lijke en nog zooveel te meer tegen het noodzakelijke, omspecialisten aan het onderwijs te verbinden. De kennis-making met het bijzondere moet men op de Hoogescholenaan eigen latere oefeningen overlaten, en doet men datniet, zoo bederft men den jeugdigen mensch zooals blijktuit de regelen, die ik in het Eerste gedeelte heb ont-wikkeld. Het heeft echter zijn nut, om die bijzonderegedeelten der wetenschap in het onderwijs te noemen



??? en daartoe inteleiden, maar dat moet niet door een zoo-genaamden specialist geschieden, maar door een genees-kundige van algemeene ontwikkeling, juist opdat heteenzijdige aan het bijzondere worde ontnomen. Tegen het einde der studie is het intusschen regt goed,dat de jeugdige mensch groote ziekenhuizen of andere inrig-tingen ga bezoeken, hetzij in of buiten het Land, enelke inrigting voor korten tijd, om in al dat bijzonderenader te worden ingewijd. De geneeskunde van dezedagen is niet meer die van de dagen van boerhaave;in het Advies 1-853 heb ik de noodzakelijkheid van datbezoek duidelijk ontwikkeld. Maar hij, die zich in al datbijzondere bekwamen wil, zoodat hij daarin gelijk wordeaan elk der ervaren uitoefenaars van het speciale, wileen drager van den Atlas worden, en zoo iemand is onbe-staanbaar. Ook in het Advies 1853 heb ik daarin, hoezeerniet geheel toch te veel den tijdgeest ge??erd, daarintijdelijk medegevoerd door mijne medeleden in de Com.missie.- Trouwens binnen elf jaren is in ons Land dedwaling geboren en volkomen gedood, dat ?Š?Šn menschde geneeskunde in haren geheelen omvang zou

kunnenuitoefenen. Men heeft het v????r elf jaren met trompet-geschal door het Land gebragt en er thorbecke zijnehanden aan doen branden, en er is thans niemand meer,die het niet een dwaasheid noemt. Wat eerlijke geneeskundigen dan ook doen is dit,dat zij aan een zieke, die aan een ziekte lijdt, waarvanzij geene bijzondere kennis hebben, terwijl een anderdaarin zeer ervaren is, zeggen: ga daar, die weetermeer van dan ik. Zou iemand vreezen, dat hem dit inzijne praktijk nadeel zou doen, dan kan ik hem bijervaring het tegendeel verzekeren. Maar nadeel of geennadeel: zoo alleen is het eerlijk en goed. In de'ge-schiedenis van hippocrates vindt men hiervan reedseen treffend voorbeeld.



??? 604 ^Â?Mra, amp; Â?W HoogescJml hehoorenben bezwaar is men in de nieawe wet gelukkig biinaontgaan. Op de l.nitsche Hoogesel,oIen heeft In'to het hZnbsp;. die tot iliS ^nbsp;^ij van groot gew,gt^,jn. .ooals onderscheiden deelen der techniek, etiz. Op eene Hoogeschool. zoo zij goed zal zijn be tlcbT'^nbsp;dan et'geen ;i! !fnbsp;^'Â?den. waartoe een quot;quot;quot; quot;P de Hooge- eâ€ž Lnbsp;dan leeft daar Tn^Tr VÂŽnbsp;de bestem- en t?nbsp;-iquot;quot;iet voor allen eene Hoogere, en het ,s du.dehjk, dat alzoo het MinÂ? generde al â€” ionu. voor Hooger Onderwijs daar niet zal.orden geeerd. In onzen tijd is het dubbel noodig,h^rop het oog te vestigen, omdat er een neiging ifalles te doen dalen, wat slechts eenigzins uitsteekt eenmvelleren gt;s aan de orde van den dag, en het is zoo-ver gekomen, dat men eenvoudig lacht met het Hoogereen b.jna vergeten is, wat rtuiiuM generale boteekent!M n roept ons dan ook toe: â€žGij wilt een caste. Gijwilt een soort van pedanten, die zich hooger wanen, dan b??â„?!quot;' u^nbsp;hebben voor Cene bepaalde klasse, maar dit alles is in het laatst der vorige aarX trug quot; quot;nbsp;quot;Â?Â?i' Â?eer op Ik denk hier anders over. In het laatst der vorigeeeuw ,s ,ets anders

te niet gedaan, namelijk schijtverschil, maar verschil in wezen kan niet te niet ge-daan worden. Niet elkeen heeft de vermogens of demiddelen, om ruimer te worden opgevoed, en wiebetreurt dit niet, daar alle menschen dezelfde bestem-ming hebben? Maar men kan den loop der dingen nietomkeeren; de een is grooter of sterker of gezonder of â–  â€?n L- f I I Sfj.



??? neeskundige wetenschappen, en daarom onderwijst menop de Hoogeschool de schraalste aller wetenschappen,namelijk de pharmacie. Men doet dat dus niet, omdatde pharmacie tot het Hooger Onderwijs behoort, maartot de geneeskunde. Waarlijk ontleedkunde, ziektekunde,geneesmiddelleer, therapie, enz. hebben geen van allenmet studium generale iets uittestaan. Omdat nu de pharmacie behoort tot het gebied der ge-neeskunde en omdat zij dientengevolge op de Hoogeschoolouderwezen wordt, wil men daarin een doctoraat, metandere woorden: men wil de aanstaande apothekers zoo-veel mogelijk trekken naar de Hoogeschool. Ik heb in mijne jeugd de dwaasheid begaan, om teworden Doctor in de pharmacie, en ik heb het voorregtgehad, gedurende meer dan 30 jaren het oppertoezigtte hebben over de opleiding van jongelieden, die voor depharmacie in Ne??rlandsch Indi?? te Utrecht werden opge-leid, en op grond van een en ander moet ik een doc-toraat in de pharmacie ?¨n voor de Hoogescholen, ?¨n voorde aanstaande apothekers geheel ontraden. Een docto-raat in de natuurwetenschappen voor

bevoorregte aan-staande apothekers is wenschelijk, maar een doctoraatin de pharmacie is een groote dwaasheid: in de logicazou dat heeten een contradictio in terminis. Dat aanstaande pharmaceuten op de Hoogeschool na-tuurwetenschappen leeren, acht ik voor hen regt nuttig;maar daarna kunnen zij de Hoogeschool verlaten; enwat er aan aanstaande geneeskundigen geleerd wordtvan pharmaceutische wetenschappen, is voor den aan-staanden apotheker volstrekt niet genoeg. Een half dozijn Doctoren in de pharmacie, dat in 61jaar in Nederland geschapen is, kan in de eerstvolgende61 jaren veilig gemist worden. Wij mogen aan den Minister van Binnenlandsche Za-ken hierbij onze erkentelijkheid brengen, dat hij in de



??? doen leven. Ik antwoord: de zoodanigen zullen in de minder-heid zijn en zijn toegelatenen; zij kunnen den geest der in-rigting niet bederven; integendeel, de echte Academiebur-gers zullen zekere edele fierheid tegenover dezen wel wetente handhaven, en die fierheid doodt den goeden geest niet,raaar bevordert hem. Laat een student, die waarlijk ietsgeleerd heeft, zich gevoelen als tot iets breeders geroe-pen te zijn; neem deze soort van fierheid niet weg en bestrijdhaar niet; jonge menschen moeten zich gevoelen; zij moetenhunne eigene krachten onderling meten, elkander vervol-gen om dwalingen of onjuistheden, maar ook elkanderaansporen tot beste dingen. Nivelleer hier niet, maarhoud op eigen scholen, die open staan voor iedereen, ze-ker eene bepaalde klasse van jonge menschen, die zichin den kring van het verstandelijke wat meer gevoelen,dan anderen, omdat zij in waarheid iets meer zijn. Voorhun al te grooten hoogmoed behoeft Gij geen vrees tehebben, want geene klasse der Maatschappij houdtaan hare leden zoo sterk en zoo hard hunne gebrekenvoor, als opregte Muzenzonen dit onderling gewoon zijnte doen. De nieuwe wet is dan ook-niet in het kwaad verval-len, om

onze Hoogescholen met andere inrigtingen teamalgameren, maar er zijn toch fouten ingeslopen. Zooheeft men de Pharmacie weder opgenomen, even als inhet Besluit van 1815, onder de vakken, waarin menDoctor worden kan. Dit is een groot gebrek in de wet,al is dit gebrek ook door petitionnementen ondersteund.De pharmacie eischt geen hoogere vorming, geen studiumgenerale; het is miskenning van den aard van het HoogerOnderwijs, zoo men daartoe pharmacie brengt. De be-trekking van geneeskundige in de Maatschappij eischteen studium generale, maar ter beoefening van genees-kundige wetenschappen wordt volstrekt geen studium gene-rale gevorderd. Nu behoort de pharmacie tot de ge-



??? neeskundige wetenschappen, en daarom onderwijst menop de Hoogeschool de schraalste aller wetenschappen,namelijk de pharmacie. Men doet dat dus niet, omdatde pharmacie tot het Hooger Ondenoijs behoort, maartot de geneeskunde. Waarlijk ontleedkunde, ziektekunde,geneesmiddelleer, therapie, enz. hebben geen van allenmet studium generale iets uittestaan. Omdat nu de pharmacie behoort tot het gebied der ge-neeskunde en omdat zij dientengevolge op de Hoogeschoolonderwezen wordt, wil men daarin een doctoraat, metandere woorden: men wil de aanstaande apothekers zoo-veel mogelijk trekken naar de Hoogeschool. Ik heb in mijne jeugd de dwaasheid begaan, om teworden Doctor in de pharmacie, en ik heb het voorregtgehad, gedurende meer dan 30 jaren het oppertoezigtte hebben over de opleiding van jongelieden, die voor depharmacie in Ne??rlandsch Indi?? te Utrecht werden opge-leid, en op grond van een en ander moet ik een doc-toraat in de pharmacie ?¨n voor de Hoogescholen, ?¨n voorde aanstaande apothekers geheel ontraden. Een docto-raat in de natuurwetenschappen voor bevoorregte aan-

staande apothekers is wenschelijk, maar een doctoraatin de pharmacie is een groote dwaasheid: in de logicazou dat heeten een contradictio in terminis. Dat aanstaande pharmaceuten op de Hoogeschool na-tuurwetenschappen leeren, acht ik voor hen regt nuttig;maar daarna kunnen zij de Hoogeschool verlaten; enwat er aan aanstaande geneeskundigen geleerd wordtvan pharmaceutische wetenschappen, is voor den aan-staanden apotheker volstrekt niet genoeg. Een half dozijn Doctoren in de pharmacie, dat in 61jaar in Nederland geschapen is, kan in de eerstvolgende61 jaren veilig gemist worden. Wij mogen aan den Minister van Binnenlandsche Za-ken hierbij onze erkentelijkheid brengen, dat hij in de



??? nieuwe wet op het Hooger Onderwijs geene technischewetenschappen heeft opgenomen, zooals hij in zijn eersteconcept van 1868 had gedaan. 9Â°. applicatiescholen. Het wordt veel te veel voorbijgezien, dat zij, die goedvoorbereid zijn in kennis, en genoeg ontwikkeld zijnals mensch, toch nog behoefte hebben aan eene voor-bereiding tot uitoefening van het vak, waarvoor zij zichin de Maatschappij beschikbaar zullen stellen. Deze op-merking geldt zonder tegenspraak alle bedieningen, zoo-wel die der Godgeleerdheid, als die der staats- en regts-geleerdheid , zoowel die der letteren, als die der genees- ennatuurkunde. In de Maatschappij behoorde men nietoptetreden, v????r men genoegzaam ervaren was, en er-varing in voldoende mate te befkomen, is aan eene school,waar studie het wachtwoord is, onmogelijk. Indien wijhet gebrekkige van naderbij gadeslaan, dat jonge men-schen , die goed gestudeerd hebben, in den aanvang vanhun maatschappelijken werkkring dikwerf vertoonen, danwordt men verlegen met zijn eigen persoon, want elkonzer heeft in zijne jeugd een soortgelijke ongelukkigefiguur gemaakt. Opmerkelijk^ is Ket, dat er niet met ernst naar gestreefdwordt, om hieraan eene

andere rigting te geven, enniets noodzakelijker dan dit, want het is niet het dwazefiguur in de eerste plaats, dat hier behoort voorkomente worden, maar het nadeel, dat een ongeoefende kanuitrigten in zijne betrekking, zonder zich van dat nadeelvolkomen bewust te zijn. De Maatschappij corrigeert zeker meer of min dit be-zwaar, in de diplomatie begint men met eene zeer mo-



??? deste betrekking 1); in de regterlijke magt evenzoo; Inhet onderwijs insgelijks; in de Godgeleerdheid vangtmen aan met een kleinen werkkring. Toch zijn er,die meenen, dat wat meer applicatie, v????r men inde Maatschappij verschijnt, voor allen wenschelijk zijnzou, en zelfs zijn in de Tweede Kamer der Staten-Generaal onlangs stemmen gehoord ten gunste van eeneschool van toepassing voor regtsgeleerden. Maar ?Š?Šnstand is er, voor wien dat wenschelijke, ja het onmisbarezoo zeer bekend is, dat het voldoende is, den naam vandien stand te noemen, om het hoog gewigt der zaak tedoen uitkomen. De geneeskundige beschikt in zekeremate over leven en dood; is hij kundig, zoo behoudthij, onder Gods hulp, soms het leven van een mensch,die in een bedenkelijken toestand verkeert, en is hijonkundig, zoo berooft hij de Maatschappij en de betrek-kingen welligt van het leven van uitstekende menschen.De geneeskundige staat daaraan gedurende zijn ganscheleven bloot, maar toch inzonderheid in den aanvang vanzijn werkkring, wanneer hij welligt alles reeds goed weet,maar nog een vasten bodem mist, om dat weten in

toe-passing te brengen. Het experientia rerum magistra isaan eiken mensch bekend. Zonder ervaring hebben wijaan onze wetenschap wemig. Een schoone naam, dooronze Vaderen gebruikt, drukte geheel en al uit, welkemagt in ondervinding gelegen is, toen zij de vvoordenpraefondervindelijke wijsbegeerte zamenvoegden; zij wildenhiermede zeggen: echte kennis, geen speculati??n, maaropregte wijsbegeerte, verkregen bij ervaring en wel bijdie ervaring, welke men gewoon is te heeten proefnemen. jVan geneeskundigen eene ruime ervaring te onthouden ,is' inderdaad misdaad, en ik gebruik hier in waarheid 1) Met uitzondering nogthans niet zelden van de Ministers vanBuitenlandsche Zaken.



??? geen hard woord, wanneer ik het woord misdaad bezig.Altoos heb ik ervaring als onze beste leermeesteres hierinvooropgezet, en in 1853 en 1865 mij in twee geschriften:Advies aan mijne medeleden en Geneeskundig Hooger Onder-loijs, onbepaald verklaard voor den pligt, om aanstaandegeneeskundigen, v????r zij in de Maatschappij treden, vanzeer ruime ervaring te voorzien. Ik kan. bij hetgeen ikop die twee plaatsen hierover gezegd heb, niets voegen,dat aan mijne meening meer kracht zou kunnen bijzetten! Zeg niet: de geneeskundige zal hetgeen hem ontbreekt,m de Maatschappij wel leeren; leerling zonder tevensgeducht handelende te zijn is hij, nadat hij de schoolverlaten heeft, bijna nooit meer. Na zijne intrede in deMaatschappij heeft hij in het algemeen niet meer de ge-legenheid, het terrein van enkel aanschouwer te betre-den; in de eerste jaren ziet hij geene zieken, die meerof mm door de fortuin begunstigd zijn, maar aan hemworden veelal de armen of min gegoeden toevertrouwd,en hij heeft alzoo dikwerf dagelijks meer zieken te zien,dan wanneer hij later een geneesheer van aanzien zal zijngeworden. De veelheid van zieken geeft hem in diearmenpraktijk soms zoovele bezigheden, dat hij den r??s-tigen tijd tot

studie en tot raadplegen van goede ge-schriften over de hem voorkomende gevallen mist; de be-zigheden drijven hem voort'; niemand controleert hem,zoo hij slechts de vormen in acht neemt; telkens en tel-kens staat hij voor een hem onbekend, of meer of minduister geval; een kunstbroeder om licht en raad in-roepen kan hij slechts, indien hij in eene gemeente ge-vestigd is, waar hij niet alleen staat en waar hij vrien-den onder de kunstbroeders telt. Ik heb als student in de geneeskunde diep gevoeld deonmisbare behoefte aan zieken zien, en de Hoogeschoolte Utrecht heeft aan mij, evenmin als aan mijne tijdge-genooten, daartoe genoegzame gelegenheid gegeven. Ik heb 1 i- fi-; I â– : li). w.i



??? door de goedheid van den Hoogleeraar wolterbeek zekereen aantal arme zieken aan hunne huizen bezocht onderzijne leiding, en als student door de goedheid van denHoogleeraar p. j. j. de premery, een gedeelte der Gerefor-meerde diaconiearmen te hunnent mogen bezoeken. Ikheb, daar het aantal zieken in het stedelijk ziekenhuishoogst ongeoorloofd gering en dat der ambulanten zeerbeperkt was, zeer dikwerf verzocht en daartoe vergunningbekomen, om de cliniek aan het militaire Hospitaal teUtrecht te mogen bijwonen. Maar, toen ik als genees-heer mijn naam aan de post der deur deed hechten, ge-voelde ik maar al te zeer, hoe weinig waarheid in'dieopenbare aankondiging gelegen was. Ik heb dan ook inden eersten tijd als geneesheer zoowel te Amsterdam,waar ik kort verbleef, als te Rotterdam, waar ik jarenvertoefd heb, de grootste angsten en de meest drukkendezorgen doorgestaan, telkens en telkens, wanneer mij eengeval niet helder was, en ik heb van het voorregt ruimgebruik gemaakt, om bij mijne behoeftige patienten teAmsterdam, den vriendelijken raad intewinnen van DoctorH. w. van rossem eu te

Rotterdam van mijn onvergetelijkenvriend jacob??s landt, die beiden de goedheid hadden,mij telkens bijtestaan, als ik het vroeg, en later heb ikuit eigen beweging zeer dikwerf bij meer gegoeden eenezoogenaamde consultatie voorgeslagen, altoos om dezelfdereden, die in twee woorden: ars longa voldoende is uit-gedrukt. Wij jongere medici van dien tijd waren over de oplei-ding tot geneeskundigen, voor zooverre de praktijk betrof,m het geheel niet tevreden. En in de heel- en verloskundeen in de geneeskundige praktijk ten platten lande was hetnog veel ongelukkiger gesteld. Ik herinner mij, hoe in denoorlog met Belgi?? de meest onkundigen tot Officieren van ge-zondheid werden bevorderd: de Geneeskundige school teRotterdam liep bijna ledig; men nam eenige lessen gedurende



??? eenige dagen, betaalde daarvoor ruim, en men werd doorde geneeskundige Commissie te Dordrecht zeker bevorderdtot Heelmeester of Geneeskundige ten platten lande, enin het bezit van dit radicaal, kon men toen onmiddellijkOfficier van gezondheid worden. Volkomen onbekwamejonge menschen werden alras voor hun geheele levenvoorzien met de magt, om natuurgenooten te dooden.E?Šn voorbeeld uit zeer velen. Op lessen over MateriesMedica, die ik toen aan de Geneeskundige school gaf,vroeg ik op eene responsie, natuurlijk over onderwerpen,die voor weinige dagen behandeld waren, wat ossengal'was. Mijn ge??erde toehoorder antwoordde niet, en hijantwoordde nog niet, toen ik hem vroeg, of ossengaleen product was uit het planten- of uit het mineraal-rijk. Binnen acht dagen was hij plattelands Heelmeesteren Officier van Gezondheid tegelijk. Maar dit was tijdelijk, zult Gij zeggen, omdat er be-hoefte was. Met den zeer geachten Hoogleeraar teUtrecht g. j. loncq heb ik in die dagen, uit naam onzermede Lectoren van de Clinische school te Rotterdam,voor Koning willem I den geheelen toenmaligen toestandblootgelegd, en ik heb later deel genomen aan hetgeenis openbaar gemaakt in de Bijdrage tot de

geneeskundigeStaatsregeling, waarin de hoofdtoon was, dat er veel.ont-brak aan het praktisch Geneeskundig onderwijs en aanpraktische en degelijke opleiding. Dat ik mijn gansche leven opregt en hartelijk dezelfdezaak ben blijven voorstaan, heb ik niet te bevestigen.Als Hoogleeraar te Utrecht heb ik niet opgehouden,Curatoren op het hart te drukken, dat de Studenten inde Geneeskunde aan alle Hoogescholen van het Rijk veelte weinig zieken zagen. Na het optreden van den heerDONDERS als Hoogleeraar in de geneeskundige Faculteitte Utrecht, heb ik met hem voortdurend en regelmatigdeze zaak besproken en bij Curatoren voorgestaan. Als



??? 513 Lid der Commissie tot herziening der geneeskundio-ewetten, (1848) heb ik bij Curatoren te Utrecht deze za^op nieuw aangebonden; bij het Stedelijk Bestuur nietopgehouden, te doen zien, dat het behoud der Hooge-school toen zamenhing met de schepping eener breederegelegenheid tot praktisch geneeskundig onderwijs. Ik hebde middelen daartoe aangegeven, en die middelen ziingoed verstaan. Ik heb in die dagen het wenscheliikevoorgestaan, om schneevoogt naar Utrecht te noodigenof, zoo deze niet wilde, een prakticus van naam uit hetBuitenland te vragen, en dezen naast den roemrijk be-kenden Utrechtschen Hoogleeraar g. j. loncq te doenoptreden; deze nieuwe man zou dan met den genoemdenHoogleeraar belast zijn geworden met het zien van ziekenen het geven van onderwijs aan studenten in de praktische pieeskunde. Ik heb niet opgehouden voortestaande oprigting van een nieuw ziekenhuis, daar hetgeen menin mijne jeugd gebouwd had, van de geboorte reeds waspweest een gedrogt. Dit nieuwe ziekenhuis is voor eenigejaren verrezen. Daarbij heb ik voorgesteld, om allebehoeftige zieken der stad, die niet op een policlinicumverschijnen, waar de Hoogleeraar aan

het hoofd staat tothet onderwijs te trekken, en onder de leiding van medicichnici, die zieken aan hunne huizen door de ouderestudenten te doen bezoeken; zoodanig alzoo, dat zooveelmogelijk alle gevallen van behoeftigen in genees- heel-en verloskunde te Utrecht zouden getrokken worden tothet onderwijs, aan de Hoogeschool te geven, zooals mendit, voor een deel althans, ook elders doet, en waardoormen te Bonn, Heidelberg, Preiburg, Montpellier en invele andere betrekkelijk kleine plaatsen, ook te Oxforden te Cambridge, mits ondersteund door een doelmatig?’ ekenhuis, overvloedige gelegenheid heeft, om ziekenanbsp;geneeskundig onderwijs, ik deel dit een en ander waarlijk niet mede tot zelf



??? verheffing, maar als een eenvoudig verhaal van hetgeener in mijn gemoed, toen ik Student was, is opgegroeidals pligt, om zooveel ik verm??gt, te bevorderen, dat anderen,die na mij zouden komen, meer zieken zouden zien, danik door al mijne pogingen als student te zien gekregenhad. Ik heb niets warmer, niets hartelijker, niets sterkerin mijn geheele leven voorgestaan, dan dit. Eindelijk, in1866 , hadden Curatoren van de Hooge Regering degeldmiddelen bekomen, om een Lid aan de geneeskun-dige Faculteit voor praktisch onderwijs toetevoegen. Dezaak werd vriendschappelijk gesteld in de handen van denHoogleeraar donders en van mij, en terwijl deze geleerdemij gedurende 20 jaren was bijgevallen in de behoefte,hier boven uitgedrukt, wendde hij zich zonder reden tegeven eensklaps om, en stond alsnu voor, niet de uit-breiding van het praktisch-geneeskundig onderwijs, maarde splitsing van heel- en verloskunde, die tot dien tijddoor ?Š?Šn Hoogleeraar werden onderwezen; eene splitsing,die ik natuurlijk als noodzakelijk erkende, maar waar-over tusschen hem en mij niet ?Š?Šn woord gesproken was,om reden dat beide vakken toen waren in handen vanden Hoogleeraar van goudoever, van wien de

Hoogleeraardonders de belangrijke verdiensten gaarne erkende. Devervulling der grootste behoefte kon toen in die splitsingniet gelegen zijn, daar nog kort geleden, in ons landheel- en verloskunde door ?Š?Šnen Hoogleeraar werdenonderwezen, zelfs door den beroemden Hoogleeraar c. b.tilanus te Amsterdam. De Hoogleeraar donders liet photographi??n komen vanHoogduitsche vroedkundigen, en onder de meest uit-stekenden werd, naar de portretten te oordeelen, deschoonste gekozen, en deze.was de Heer gusserow, die,zooals een kind had kunnen voorzien, Utrecht weder spoe-dig verliet, omdat er toen voor het praktisch verloskun-dig onderwijs aldaar bijna geen gelegenheid bestond. 'â– ' i'?? t F\ Ir Â?I



??? 515 Nog is aan de Utrechtsche Hoogeschool geene anderedan eene te veel beperkte gelegenheid voor het zien vanzieken bij het onderwijs. De Hoogleeraar donders noemtdeze in gedrukte schriften alsnog ongenoegzaam, en hijalleen is er de oorzaak van; hij is de oorzaak, dat deUtrechtsche Hoogeschool niet is voorgegaan aan de Leidscheen Groningsche, in de verzorging van zoo mogelijk alle be-hoeftige zieken van de geheele stad, waardoor, indien ditin elk dezer drie steden in toepassing gekomen ware, erzieken genoeg aan elke Hoogeschool zouden zijn geweestvoor het onderwijs. Het hier medegedeelde behoort tot de publieke zaak.Curatoren der Hoogeschool te Utrecht hebben gedurendeeenige jaren v????r 1866 geheel en al erkend, dat destudenten in de geneeskunde aldaar veel te weinig ziekenzagen; zij hebben bij de Hooge Regering pogingen aan-gewend, om nog een Hoogleeraar te bekomen in degeneeskundige praktijk, naast den roemrijk bekendenHoogleeraar g. j. loncq. Zij waren geheel en al gezind ,om aan het verkrijgen van zieken voor het onderwijsalle uitbreiding te geven.- met den President-Curatorvan rappard heb ik er zeer veel over

gehandeld en metden Secretaris, mijn besten vriend van hoytema, som-tijds dagelijks. Aan den Hoogleeraar donders ligt het,dat hieraan geene uitvoering gegeven is, want hier strijdte voeren tegen een medestander van 20 volle jaren,daartoe weigerde ik zelfs de geringste poging. 1) 1) Onder ons verleert men meer en meer, over zaken te verschillen,en worden verschillen meestal persoonlijk. Ter toelichting, dat dit niet altoos het geval is, neem ik de vrijheid,om m verband met het bovenstaande en met hetgeen ik meermalen van??et streven van den Hoogleeraar donders in de zaak van het genees-kundig onderwijs gezegd heb, hier een afschrift intevoegen van eeneopdi-agt eener verhandeling over het Bier, door mij openbaar aan hemgerigt, 1857.nbsp;^



??? 516 Ik erken volkomen, dat het onderwijs in de praktischegeneeskunde aan de Hoogescholen aanzienlijk verbeterdis, sedert ik student was, maar ik zon oneerlijk zijn, in-dien ik thans zou verbergen, dat aan het klinisch onder-wijs, althans aan de Utrechtsche Hoogeschool, want deanderen ken ik in dit opzigt thans niet, groote uitbrei-ding zal moeten gegeven worden, en wel naar de schets,die ik hierboven in het kort heb vermeld. Bij de nieuwewet is daarvan niet ?Š?Šn woord gesproken, en het is duspiigÂ?, mide te verkondigen: de studenten in de geneeskundeaan de Rijks Hoogescholen moeten zieken zien. â€žAan den Heer f. c. donders. â€žToen ik U verzocht. Uw naam aan deze verhandeling te mo-â€žgen verbinden, werd ik niet gedreven door de meenmg, dat hierâ€žnieuwe vindingen of schitterende ontdekkingen voorkomen, die inâ€žharmonie zijn met de voortreffelijke vruchten van Uwen geest, aanâ€žde wetenschap ten beste gegeven; want daarvan komt niets in hetâ€žvolgende voor. â€žGeen ander doel met de openbaring van mijn onderzoek hebbende,â€ždan een nuttigen drank, die voor ons Volk zoo zeer geschikt is, uitâ€žeen wetenschappelijk Oogpunt, en zoov^eel mogelijk op de hoogte vanâ€žden tijd

overwogen, ter sprake te brengen, en alzoo op dien drankâ€žen zijne verbetering in het U en mij zoo dierbare Vaderland, meerâ€žhet oog te doen vestigen â€” was mijn verlangen, dat onderzoek Uâ€žop te dragen, omdat ik hier alweder U ontmoet als den man, dieâ€žmet talent en bekwaamheid, onder velerlei andere voor de maat-â€žschappij nuttige bemoeijingen, ook de volksvoeding krachtig voorstaat,â€žhet physiologische volksleven hartelijk ter harte neemt. â€žMaar ik had nog eene andere gedachte daarbij, die waarschijnlijkâ€žwel de eerste was. Ik wenschte, als Uw vriend, een kleine hulde teâ€žbrengen aan den vriend, wiens trouw en heuschheid, wiens opregtheidâ€žen hartelijkheid bij mij hebben gewedijverd met de velerlei leering,â€ždie mij van U is geworden. â€žVerheugt zich welligt niemand inniger dan ik, in al den voorspoed,â€ždie U ten deel valt, in al het heil, dat Gij sticht: er is ook niemandâ€žUwer vrienden, wien Gij hartelijker aan U verpligt hebt, dan Gijâ€žhet mij hebt gedaan.quot; De Hoogleeraar donders zal gaarne* erken-nen, dat het verschil tusschem hem en mij, van 1866, in den textgenoemd, het eenige is geweest, wat wij in 30 jaren zamen gehad hebben. m, â€? 'l



??? Waarom in de nieuwe wet dit zeer gewigtige puntniet is opgenomen, is mij duister: in het concept derRegering is er met geen woord van gesproken, en in deTweede Kamer is, bij de behandeling der zaak van Am-sterdam, wel gewag gemaakt van het vreemde, dat deMinister volstrekt niet gehandeld had over de groote zie-kenhuizen, die te Amsterdam waren, in verband met hetgeneeskundig onderwijs aan de Rijks Hoogescholen, maareen voorstel van de Kamer, om in die leemte te voor-zien, is niet gedaan. Zulk een voorstel zou zeker tertafel gekomen zijn, indien men het in de Kamer er nietop gezet had, om aan Amsterdam eene Hoogeschool tebezorgen. Dit heeft alles overschaduwd, zoodat zelfs metgeen woord gesproken is over de behoefte in deze, dieaan de Rijks Hoogescholen bleef bestaan, eene behoefte,die dan nog blijft, wanneer alle behoeftige zieken vanelk der Academie-steden aan het geneeskundig onderwijsaldaar zullen dienstbaar gemaakt zijn. Het verzuim isdus tweeledig, vooreerst, dat er eene wet op het HoogerOnderwijs tot stand komt, waarin met geen woord Â?re-sproken wordt van de wijze van uitbreiden van het kli-nisch onderwijs in

de Academie-steden; en ten andere,dat in diezelfde wet het woord applicatieschool zelfs nieteenmaal wordt gevonden. En dit wekt te meer bevreem-ding, omdat dezelfde Minister van Binnenlandsche Zakenin zijn eerste concept-wet op het Hooger Onderwijs van1868 eene regeling had aangewezen van het onderwijs,aan aanstaande geneeskunst-oefenaren te geven, die nietop eene Hoogeschool worden opgeleid. (Art. 34 en 35van het concept 1868). ^ Dat de Minister in de twee genoemde leemten thansniet voorzien heeft, moet te meer verwondering baren,omdat hij in zijn concept-wet van 1868 de volgendewoorden .bezigt: â€žoverigens moet het geval worden//voorzien, dat eene klinische school van Rijkswege zou



??? //worden dienstbaar gemaakt aan het praktisch klinisch,/onderwijs, zooals het voornemen der Regering was, ten aan-i/zien der school te Amsterdam te doen. Wel heeft de Ge-,/meente sedert besloten, geheel voor eigen rekening eeneâ€žinrigting te vestigen, die ruimschoots de gelegenheid zalâ€žaanbieden tot praktische vorming dergenen, die haar znl-â€žlen bezoeken , maar bij het ontwerpen eener organieke wet alsâ€ždeze, mag niet voor altijd worden gerekend \p eene instel-nling, die van de inzigten van een plaatselijk Bestuur af hangt!' De Minister veronderstelt hier het geval, dat de ge-meenteraad van Amsterdam de gelegenheid tot praktischgeneeskundig onderwijs, die in 1868 bestond, weder kanopheffen; die mogelijkheid bestaat alsnog en blijft bestaan,en de nieuwe Hoogeschool te Amsterdam heeft daarinnatuurlijk geene verandering gebragt. Maar hoe is het mogelijk, dat de Minister deze zoobelangrijke aangelegenheid, in 1876, geheel en al over hethoofd ziet, daar hij, in 1868, zoo duidelijk de overtui-gmg uitsprak, dat het praktisch geneeskundig onderwijsaan de drie Rijks-Hoogescholen niet voldoende was? Over de organisatie der geneeskundige ziekenverzorgingvan behoeftigen in elk der Academiesteden kan ik

kortzijn: men trachte van wege de Hoogeschool door overlegzooveel mogelijk alle behoeftige zieken aan het onderwijsdienstbaar te maken, hetzij door ze te huisvesten in een alge-meen ziekenhuis, of in kleine ziekenhuizen, door de stadverdeeld; hetzij door ze eene algemeene polikliniek te doenbezoeken, waar de Hoogleeraar in de praktijk de genees-heer IS; hetzij door de studenten onder de leiding vandaartoe aangewezen medici clinici de zieken in hunnehuizen te doen behandelen, alzoo alle gevallen van genees-,heel- en verloskundigen aard. De zoogenaamde stads-armen zullen hiertoe wel het eerst kunnen gebragt worden,en voorts de behoeftigen van zooveel mogelijk alle diaco-ni??n; goede wil en goede gezindheid zijn hier over en Itf i ff:'U



??? weder noodig, maar men kan en moet ook eenige voor-deelen aanbieden, en daardoor zullen de Besturen derdiaconi??n, die door de geldelijke uitgaven, aan zieken-verzorging verbonden , bezwaard zijn, gemakkelijker tottoenadering worden gebragt. Bij eene goede regelingkunnen dan Groningen, Utrecht en Leiden zieken genoegvoor het onderwijs bekomen. Vooral het behandelen vanbehoeftige zieken in hunne huizen door studenten, onderleiding van genees-, heel- of verloskundigen , is ook daar-om in hooge mate aanbevelenswaardig, omdat juist opdit terrein de gevestigde geneeskundigen in de eerstejaren hunne werkzaamheden volbrengen. Afgescheiden dus*van het eigenlijke onderrigt, geeft men door deze orde-ning aan de studenten eene onschatbare oefening in hetverkeer en den omgang met min gegoeden in hunne wonin-gen, een voorregt, dat in de schoonste ziekenhuizen niette vinden is. Hulp aantebieden en een ongelukkigennatuurgenoot te verzorgen in een stulp, waarin mennaauwelijks een teug water vindt, moet men aanleeren,en anders kan men het niet doen. Wat nu de applicatie-scholen aangaat, de Rijks Hooge-scholen hebben er

onmiskenbare behoefte aan; de armezieken der Academie-steden zijn ruim voldoende voor hetonderwijs, maar zij leveren in de twee jaren, die eenstudent op de Hoogeschool aan de praktische geneeskundewijdt, geene buitengewone gevallen genoeg; deze vindt menin grootere ziekenhuizen in grootere steden. Daar vindtmen ook, hetzij in dezelfde zalen, hetzij in aangrenzende,verschillende lijders, die dezelfde kwalen hebben, zoodathier nu op verscheidenheid der ziekte van overigens den-zelfden aard, en op individue??le gesteldheid kan wordengewezen. Bovendien kan in zulke ziekenhuizen alleenpathologische anatomie in ruimeren zin op het versehelijk worden gedoceerd; daar is alzoo de plaats voor hetdoen van secti??n op ruime schaal. De grootere ziekenhuizen



??? 520 in ons Land voor het van Rijkswege gegeven geneeskun-dig onderwijs ongebruikt te laten, zou, zooals de Ministerin 1868 zelf gezegd heeft, niet zijn zooals het behoort. Twee steden hebben wij in ons Land, waar zulkeziekenhuizen zijn: Arasterdam en Rotterdam. Om nu deRijks Hoogescholen niet afhankelijk te maken van Am-sterdam, zoo daar een vierde Hoogeschool van wege degemeente wordt opgerigt, kan het doelmatig schijnen,zulk een applicatieschool voor de geneeskundige faculteitvan Leiden, Utrecht en Groningen te Rotterdam te ves-tigen. De plaats is mij overigens ten eenenmale onver-schillig, raaar de zaak is onraisbaar. (Zie bladz. 460.)En wordt er niet aan voldaan, dan zal het voor iedereenin de nieuwe wet te lezen zijn, dat de Regering, diethans met geen enkel woord van een applicatieschool voorgeneeskundigen gesproken heeft, naar eigen wil eerst deverplaatsing der geneeskundige faculteiten van Leiden,Utrecht en Groningen naar Amsterdam heeft geschapen;dat, hetgeen men tegenwoordig noemt Universiteiten,daardoor zal zijn geschonden; dat alsdan de wis- ennatuurkundige faculteiten het eerst zullen volgen en naarAmsterdam zullen worden overgebragt; en dan slechtsscholen voor Godgeleerden, voor staats- en

regtsgeleerdenen letterkundigen aan de drie Rijks Hoogescholen zullenoverblijven. Wij hebben nog een enkel woord te zeggen over eenestelling, die in de laatste jaren in ons Land in klimmendemate is uitgesproken, en die, bij de behandeling dernieuwe wet, in de Tweede Kamer sterk weerklonkenheeft, namelijk: dat men alleen daar goed geneeskundigonderwijs kan geven, waar men groote ziekenhuizen heeft. Groote ziekenhuizen ! groote ziekenhuizen! groote zie-kenhuizen! zoo riep men, en wat is de waarheid? ZooGij van een gewoon jongmensch een best geneesheer vor-men wilt, moet Gij hem eene opvoeding geven, die tot â–  f,;';â– I M' lt; â– fiâ– i' 'F ; . f -i



??? deugdelijke beschaving leidt, en moet Gij hem tot eenkarakter doen opgroeijen; dan moet Gij hem echte natuur-kennis mededeelen, en hem een kind doen worden van dezuiver natuurkundige methode. Voorts moet Gij hem hetontleedmes in de hand geven, om het menschelijk ligchaamvan ^ top tot teen te leeren kennen (anatomie); hem de ver-schijnselen van den levenden, gezonden mensch duidelijkdoen verstaan (phjsiologie). Vervolgens moet Gij hem deafwijkingen van die gezondheid leeren, en zooveel mogelijktot den grond doen doordringen (nosologie), de verschijn-selen leeren verstaan, waardoor de afwijkingen gekenmerktworden (symptomatologie en semiotiek), en de oorzaken dierafwijkingen leeren opsporen (aetiologie). Dit zamen heetmen ziektekunde of pathologie, die gesplitst wordt in eenealgemeene wetenschap en in eene, die in bijzonderhedentreedt. Al verder moet geleerd worden de gezondheidvan eiken mensch en van het volk in massa te handhavenen te bevorderen (diaetetica en hygiene), en de stoornis-sen in die gezondheid opteheffen (therapie) Deze genees-kunde vervalt alweder in een algemeen deel

(therapiageneralis), waarin elk waarachtig geneesheer zijn krachtvindt, en in therapia specialis, waarin de geneeswijzevan elke ziekte besproken wordt; deze laatste wordtveelal met nosologia specialis te gelijk voorgedragen. Ookmoet men de middelen leeren kennen, die dienen tothandhaving en bewaring der gezondheid en tot herstellingvan ziekte (pharmacognosie, pharmacie en materies me-dica) , en moet men alzoo kennis maken met voedingsmid-delen (trophologie) en geneesmiddelen en hoe deze wordenverkregen en toebereid en toegediend, en met de werk-tuigen, die voor de genoemde schoone doeleinden ingroote menigte bestaan. Ziedaar eene korte schets van de middelen, die eengewoon jongmensch tot geneeskundige vormen; zij dienenook tot vorming van heel- en verloskundigen, zoo bij al



??? het voorgaande nog datgene gevoegd wordt, wat^ hierniet slechts als kunde, maar ook als kunst wordt ge??ischt. Ten slotte moet hier nog worden bijgevoegd hetgeenbehoort tot de kennis van het geneeskundig regtswezen,en van hetgeen de geneeskunde in betrekking stelt metde pligten van den Staat jegens de ingezetenen. Al het genoemde is even gewigtig, en neemt Gij ?Š?Šnschakel uit het geheel, zoo is de keten gebroken. Gij ziet, dat Gij zieken noodig hebt voor sommigegedeelten van het geheel; daaraan twijfelt geen mensch.Maar zeg mij nu in ernst, waarvoor Gij, om aan hetbovenstaande te voldoen , groote ziekenhuizen behoeft. Gaalles nu eens rustig door en wil mij op deze vraag Uwantwoord niet onthouden. Gij hebt groote ziekenhuizen noodig, om ziekten vandezelfde soort onderling te kunnen vergelijken, en in detweede plaats, om er gevallen in aantetreffen, die zeld-zaam voorkomen. Ik erken deze twee gewigtige bronnenvan leering, en daarom wil ik ook aan het einde vangoede studie applicatiescholen bezocht hebben, zoowelvoor de geneeskunde, als voor de heel- en verloskunde. V????r die applicatiescholen wil ik goede studie, goedevorming als mensch en als medicus, en

daarvoor behoefik geene groote ziekenhuizen. De propaedeutische chniekkan in een kleiner ziekenhuis voldoende onderwezen wor-den, en de algemeene insgelijks (zie Adines 1853 bl. 58).Zooals op alles, wat ik schreef, eerlijke en gezondetegenspraak mij aangenaam zijn zal, zoo zal het mij ditvooral zijn op hetgeen ik gezegd heb betreifende Am-sterdam, door anderen aanbevolen als bij voorkeur voorgeneeskundige studie geschikt. Ik ken met velen som-mige nadeelen van groote ziekenhuizen en weet metanderen, dat de wijze daar gevolgd in de gewone genees-kundige praktijk der burgers niet steeds de beste is. Envoor studenten, die geen genoegzame gronden hebben



??? gelegd, is het bezoek van groote ziekenhuizen schadelijk.Men moet langzaam aan de hand van deskundigen genees-kundig worden opgevoed, en is men dat, zoo kan mengroote ziekenhuizen intreden. Wie zal een knaap van 12jaren bekend maken met een groote bibhotheek, om hemalzoo mensch te doen worden en wie zal een zuigelingte paard zetten? Mijn ernstig oordeel is, dat in een groote stad, waar menvolop groote ziehenJiuizen heeft en waar tevens eene Hooge-school bestaat, de studenten in de geneeskunde dier schooleerst dan een voet in de groote ziekenhuizen mogen zetten,wanneer zij genoeg ontwikkeld zijn, om in een applicatie-school over te gaan. In dit oordeel heb ik de kundigstemenschen aan mijne zijde. Een woord uit de geschiedenis is hier niet ongepast.De Leidsche Hoogeschool had reeds lang behoord onderde aanzienlijkste .inrigtingen van Hooger Onderwijs, eerer onderrigt in de praktische geneeskunde werd gegeven.De Utrechtsche Hoogeschool, in 1636 opgerigt, gaf erhet eerste voorbeeld van: de Hoogleeraar in de genees-kunde aldaar was tevens geneesheer der toen' zoogenaamdegasthuizen (geen ziekenhuizen) en had onderwijs

in depraktische geneeskunde aangekondigd. Dit wekte dennaijver van Leiden op, en, op voorstel van heurnius ,werd in hetzelfde jaar ook praktisch onderwijs in degeneeskunde aan de Hoogeschool te Leiden aangekondigd.Tot dien tijd hadden de studenten in de geneeskunde teLeiden wel onderrigt in de geneeskunde ontvangen, maargeen praktisch onderrigt in een ziekenhuis. Om ditte bekomen, begaven zij zich, aan het einde van hunnestudie, voor eenigen tijd buiten 's lands, vooral naarItali?? of naar Parijs. De zaak verdient nog in deze dagen zeer de aandacht;men leert er uit, daar onze Vaderen alles behalve onbe-kwaam waren, dat zij gemeend hebben, dat de grond-



??? slagen der geneeskunde geheel en al konden gelegdworden, zonder zelfs een klein ziekenhuis ter beschikkingte hebben. En overvoerde men in 1636 en later de studerendenmet het zien van lijders? Curatoren bepaalden, dat destudenten te Leiden des Woensdags en Zaturdags enoverigens zoo dikwerf er buitengewone gevallen waren,naar het ziekbed zouden worden gevoerd. Ziedaar dan nu uit den meest praktischen tijd van onzegeschiedenis aangewezen, dat geneeskundig onderwijs totzekere mate ziekenhuizen geheel en al missen kan. Hetfeit is niet te loochenen, en in de geschiedenis derLeidsche Hoogeschool terug te vinden. Ter bevordering van dit praktisch onderwijs werden teLeiden twee stads doctoren en een stedelijke heelmeesteraangesteld, alles in 1636, dat is 61 jaar na de op-rigting der Leidsche Hoogeschool, â€žom den Hoogleerarenâ€žalle noodige mededeelingen en inlichtingen te doen enâ€žte geven, en hun verder in het opleiden der Studentenâ€žbehulpzaam te wezen.quot; De drie Hoogleeraren in de geneeskunde gaven ditpraktisch onderwijs, elk om de drie maanden, en daar-voor werden twaalf bedden beschikbaar gesteld. Ik roemdeze wijze van doen voor het

tegenwoordige natuurlijkniet, maar ik mag bet aangevoerde onder de aandachtbrengen, omdat er uit blijkt, dat, in dien zoo zeer prak-tischen tijd, onze voorvaderen een geneeskundige weten-schap hadden en zij- uit die wetenschap afleidden, watvoor elk geval dienstig kon zijn. Het woord specialiteitwas toen nog niet in gebruik. Boerhaave en oosterdijk schacht hadden niet meer,dan twaalf bedden voor zieken. Na den dood van boerhaave en van oosterdijk schachtgeraakte deze praktische inrigting geheel in verval, zoodatna 1745 , in die twaalf bedden geene zieken meer door de F' â– .,! 1 ;



??? lloogleeraren werden gezien, cn dit duurde zelfs tot 1787.In dit jaar werd een nieuw clinicum door n. g. oosterduken paradijs geopend, en eerst in 1799 werden zieken, aanuitwendige gebreken lijdende, hierin opgenomen en werdtevens de inrigting voor de verloskunde dienstbaar gemaakt. Deze korte geschiedenis doet nader zien, hoe heelkundeen verloskunde weleer van de geneeskunde gescheiden-werden gehouden; maar hetgeen hier vooral van belangis : vele zieken werden weleer, zelfs door een boerhaaveivoor het onderwijs in ziekenhuizen niet bijeen gewenscht;men vond toen in het mondeling onderrigt het fundament;men bragt wel de voorkomende gevallen op de praktischelessen, maar men achtte het beter, om, zonder het zien vanvele zieken, eerst goede studie te volbrengen en dan grooteziekenhuizen in het buitenland te bezoeken. Zoo dedenonze voorvaderen met den man aan het hoofd, voor wienhet thans levend geslacht binnen Leidens veste een stand-beeld heeft opgerigt. In 1875 heeft men met veel luister het derde eeuw-feest gevierd der Hoogeschool, waaraan ook boerhaavezijn beste krachten heeft gegeven, en van waar zijn roemals

voortreffelijk onderwijzer in de geneeskunde over degeheele wereld is verspreid. Aan den voet van zijn stand-beeld ware het goed geweest, de vraag op te werpen,die in 1876 zoo ligtvaardig is beslist: of het de menschenzijn of de inrigtingen, die een Hoogeschool kunnen doenbloeijen, en of Nederland wel gedaan heeft, met in 1875een feest te vieren, waarvan, ten aanzien der Geneeskunde,in 1876 enkel veroordeeling is uitgesproken; toen tochluidde het; Â?Amsterdam en Amsterdam alleen; boerhaaveszijn voortaan onvermogend.quot; Het simplex veri sigillumvan onzen grooten landgenoot is eene onwaarheid gewor-den en naar den tijdgeest stelt men in de plaats vanzijn voortreffelijk multum, multa.



??? 526 10Â°. bxam??ns. Art. 84 houdt in, dat alles, wat tot de examens be-hoort, die op de Hoogescholen worden afgenomen, zalworden geregeld bij algemeenen maatregel van inwendigbestuur, nadat de Rijks Universiteiten hierover zullen zijngehoord. Reeds elders heb ik bij dit punt stilgestaan. Er wordteen lijst van vakken, waarin onderwijs gegeven wordenzal, in de wet opgenomen; maar er wordt niet tevensin de wet bepaald, wat onder eiken naam verstaan wordt. In het concept, door de Regering ingediend, kwamenbij de examens, die aan de Hoogeschool zullen wordenafgenomen, de lijsten der vakken voor, waarin zal wordenge??xamineerd; ook niet meer dan lijsten, en alwederwerd niet nader de beteekenis van elk woord aangeduid.Deze laatste lijsten zijn bij de behandeling der wet inde Tweede Kamer uit het concept verwijderd geworden,en in de plaats daarvan is gesteld, dat de Regering deRijks Hoogescholen hooren zal over den inhoud der afte-nemen examina, en dat die inhoud en hetgeen verderhiertoe behoort, zal worden geregeld bij algemeenen maat-regel van inwendig bestuur. Zoo hangt dan dit tweede hoofdbestanddeel van dewet op het Hooger Onderwijs niet slechts, als het

straksgenoemde, in de lucht, maar elk opvolgend Ministerkan, bij algemeenen maatregel van inwendig bestuur, om-trent gehalte en alles, wat de examens betreft, wijzigin-gen brengen in hetgeen dan door de Regering, buiten deStaten-Generaal, zal worden bepaald. En volgende Minis-ters zullen, zoo als het artikel in de nieuwe wet quot;thansluidt, wel gehouden zijn over veranderingen, die laterzullen worden aangebragt, de Rijks Hoogescholen opnieuw te hooren, maar zij zijn, evenmin als thans, ver-pligt, dit advies te volgen. ?? â€? . â– â–  1 . â– i' â–  M â– IV â–  'â–  i



??? Zoo staat dan het geheele gebouw van het HoogerOnderwijs op fundamenten, die voor zoover het onderwijsbetreft, slechts door namen zijn aangegeven, en voorzoo verre het de examens aangaat, op grondslagen, dieniemand kent, en die door eiken Minister zullen kunnenworden gewijzigd, na de Rijks Hoogescholen te hebbengehoord. Had men bij de examens ten minste namen van vak-ken behouden in de wet, dan ware men nog aan ietsgebonden geweest: thans sluit men geheel buiten de wetop het Hooger Onderwijs alles, wat den inhoud vanexamens betreft, en laat dit aan Besluiten over. Beslui-ten , waartegen de tijdgeest zich zoo sterk verklaard heeft.Het Besluit van 1815 moest veranderd worden, ook om-dat het een Besluit was, en daarvoor moest een wet inde plaats komen, en nu men de wet maakt, geeft deTweede Kamer aan de Regering eene vrijheid, die zij aan-vankelijk niet had verlangd, namelijk, om zelfs alle namender vakken, waarin ge??xamineerd worden zal, buiten dewet te sluiten, en alles, wat de Academische examensbetreft, te regelen bij Besluit. Zoo verkrijgt men daneen perpetuum mobile: een Besluit moet een wet worden,en

een wet wordt weder een Besluit, en een Besluitweder een wet, enz.nbsp;' Het moet duidelijk worden gezegd, dat de Regeringwerkelijk de namen der vakken, waarover zal wordenge??xamineerd, in de Kamer gebragt heeft, en het is tenoodzakelijker, dit te doen, omdat in onzen tijd allekracht van alles in examens gelegd wordt, en bij dieexamens in de lengte en in de breedte wordt omschre-ven, hoe ze afgelegd moeten worden, en dat men nu,hetgeen die examens op de Hoogescholen betreft, in deTweede Kamer vrijwillig geheel en al onttrokken heeftaan de regeling, die de Regering voornemens was methaar in de zaak van Hooger Onderwijs vasttestellen.



??? Mij is het koren op den molen, want ik hecht, zoo-als gebleken is, aan examens misschien minder daniemand; maar ik kan niet nalaten, hier te wijzen op deanomalie in denzelfden tijd, in dezelfde zaak, in dezelfdewetgevende Vergadering geschapen: alle kracht in examensleggen voor alle dingen, behalve voor het Hooger On-derwijs ! Vergeten wij hierbij niet, dat de Regering nu en inde toekomst wel het advies der Hoogescholen kan inwin-nen over hetgeen er zal moeten ge??xamineerd worden,ter verkrijging van een doctoralen graad, maar dat zij,naar de wet, aan dat advies in het geheel niet gebondenis. Het is hier, zooals in vele andere gevallen, onbe-grijpelijk, dat de Minister heemskerk de toekomst vanhet Hooger Onderwijs zoo weinig verzekerd heeft, endat nog wel bij de ervaring, dat elke Minister in dezentijd een zeer kortstondig bestaan als Minister heeft. Watal dispensati??n heeft men in de toekomst te voorzien ophet stuk van Academische examens, en welke andere ge-volgen van Art. 84 dezer wet zijn er al te wachten? Om den vreemden inhoud van dit artikel zijn wij bui-ten staat, eenig oordeel te vellen over het einddoel vandeze wet op het Hooger Onderwijs, een einddoel, datten minste moet te lezen

zijn in de examens, die achter-eenvolgend op de Hoogeschool zullen worden afgelegd. In de nieuwe wet op het Hooger Onderwijs heeft deRegering drie soorten van examens opgenomen: a. exa-mens, afgenomen door de onderwijzers; h. examens, doordezen afgenomen in tegenwoordigheid van toezieners;c. voor geneeskundigen praktische examens voor eene dus-genoemde Staats-commissie, buiten de Hoogeschool. Deze drieledigheid is zeer opmerkelijk, en wel opmer-kelijk in velerlei opzigten: er is eene gradatie. De eersteof schoolsche examens, die ook wel disciplinaire kunnengenoemd worden, worden enkel afgenomen door de on- t â– â–  t' ^



??? derwijzers; raaar eeu later examen op het Gymnasiumwordt aan de onderwijzers alleen niet meer toevertrouwd â€?daarbij zullen opzettelijk door de Regering benoemdemannen tegenwoordig zijn. Alzoo worden de docentenhier met meer vertrouwd. Voor de studenten in depneeskunde is dit nog niet genoeg, en, terwijl de kwee-kehngen der Hoogescholen in de andere faculteiten buitendat van hunne leermeesters geen nader onderzoek meerhebben te ondergaan, om tot betrekkingen in de Maatschappij te worden toegelaten, zoo moeten de genees-kundigen nog eens verschijnen voor eene dusgenoemdeStaats-commissie, om alzoo het regt te bekomen depraktijk uitteoefenen.nbsp;' Deze laatste maatregel is ingevoerd met de voor eenigejaren uitgevaardigde geneeskundige wetten (1865); toenis bepaald, â€ždat die Staats-examens voor geneeskundigenâ€ždie eene Academische opleiding genoten hadden, be-,/hoorden te worden afgelegd, tenzij hierin anders zou,/worden voorzien bij de vaststelling eener nieuwe wetâ€žop het Hooger Onderwijs.quot; (Geneeskundige wettenBevoegdheid art. 1) Die wet is nu vastgesteld, maareene andere

voorziening is niet gevolgd; integendeeldeze inbreuk op de regten der Rijks Hoogescholen is bijde nieuwe wet gehandhaafd, en zelfs is bij de regtsge,leerde faculteit eene clausule opgenomen, waaruit blijktdat vroeger of later nog wel meer dusgenoemde praktischeStaats-examens kunnen verwacht worden. (Art. 92) Voor mijn deel had ik de vaste overtuiging, dat detegenwoordige Minister van Binnenlandsche Zaken aande geneeskundige faculteiten de bevoegdheid zou hebbenteruggegeven, om, na behoorlijk onderzoek, het regt totuitoefening der kunst toetekennen. Zijn de Hoogleerarender faculteiten bevoegd , om van Staatswege onderwijste geven, dan verdienen zij ook het vertrouwen, omhunne leerlingen te ijken. Vertrouwen moet men toch 34



??? 530 geven, en mijn ongunstig oordeel, in 1865, over Staats-examens uitgesproken, een oordeel, dat toen berustteop de ervaring in het buitenland, is in ons Land sedertdien tijd volkomen bevestigd geworden. Men acht onder onsdie Staats-examens niet meer goed, en ook de praktischeworden niet hooger aangeschreven, dan de andere. Het is en blijft eene dwaling, te meenen, dat in tel-kens vernieuwde Commissi??n, al worden ze ook nietpartijdig benoemd, (zie bladz. 448) minder routine ont-staan zou, dan in collegi??n van Hoogleeraren: de Staats-commissi??n in ons land, die voor geneeskundige examensbenoemd zijn, bestaan bovendien grootendeels uit dezelfdeleden. Het is en blijft ook eene onjuistheid , dat een onderzoeknaar bekwaamheid waarborgen geven zou voor de Maat-schappij. Wat men behoorde te doen is, het bezoekender scholen te bevorderen en aan de scholen meer krachtte geven. Op de scholen kan men den jongen menschdoor en door leeren kennen, zoodat inderdaad de onder-wijzers de eenigen zijn, die naar waarheid van de be-kwaamheid der onderwezenen getuigenis kunnen afleggen,ook zonder examen. Zoo heeft men altoos hierover ge-dacht, en men behoort hiertoe terugtekeeren. Am-

sterdam , dat de Staats-examens voor geneeskundigenheeft in het leven geroepen, heeft binnen weinigejaren moeten bekennen, dat het eene onwaarheid had voor-gestaan. Thans heet het aldaar, â€ždat een school, om te//bestaan, ook examens moet afnemen,quot; terwijl voor eentwaalftal jaren, uit Amsterdam de volgende stem opgingvan Doctor zeeman, eene stem, toen geuit zooals trou-wens onmiddellijk blijken zal, om te verkondigen, datde Hoogescholen maar moesten ophouden te bestaan enhaar mandaat aan Amsterdam behoorden overtedoen. Ik hebdie stem van Doctor zeeman reeds nader doen hooren in1865, pag. 19, â€žStudium generale'. //Ik alleen ver- I Ii ! ' K Ii l ' in



??? f/koop, of beter gezegd: ik alleen geef onderwijs. Ik(/alleen verkoop, beter gezegd: neem examen af. Ikâ€žalleen verkoop, dat is: geef bevoegdheid en het diplomaâ€žer bij. Ik alleen verkoop, dat wordt hier, voorzie inâ€žde behoefte aan geneeskundige hulp. Ik alleen verkoop,f/dat is: verschaf genezing. Ik alleen verkoop, dat is:â€žversta de kunst; die het buiten mij doet, is geen genees-â€žheer. Ik alleen weet, wat geneeskunde is; ik alleen kenâ€žde leer des levens. Daarom is het verkeerd, dat iemandâ€žbuiten mij, al was het zelfs de Staat, zich bemoeije met ofâ€žtoezie op de volksgezondheid, op de opleiding, op hetâ€žexamen voor de toelating der geneeskundigen, op deâ€žuitoefening der geneeskunst, op het bereiden van artse-â€žnij??n.quot; Of Doctor zeeman deze woorden nog alzooschrijven zou, moet betwijfeld worden; althans zelfs Doc-tor penn , die voor Staats-examens zeer geijverd heeft, ofliever, die met Doctor ali cohen aan thorbecke genees-kundige Staats-examens heeft smakelijk gemaakt, denktover die Staats-examens thans anders dan vroeger (Week-blad van het Tijdschrift voor Geneeskunde 1876 blz. 165).

Hiermede is het gegaan, als met zooveel van denlateren tijd: men heeft eene wettelijke regeling inge-voerd, die ondoordacht was, en alzoo niet had mogeningevoerd worden. Een der voorstanders van geneeskundigeStaats-examens in 1865 was de Hoogleeraar donders , endeze schrijft er thans tegen, alsof hij er nooit voor is geweest. Men mag dit in waarheid weder noemen spelenmet de hoogste belangen van het volk. Het geheelebetoog van den Hoogleeraar donders is dan ook doorden heer penn teregt gekastijd, zoodat de Hoogleeraarin deze zaak zich wel overtuigd zal gevoelen. Teregt merkt de heer penn op, dat de Staats-examenssedert 1865 den ouden toevloed van onbekwame nietgegradu??erde kunst-uitoefenaars hebben gestuit; maardit had wel op andere wijze kunnen verkregen worden. 34*



??? De organisatie van Staats-examens als zoodanig, neemtthans de heer penn niet meer in volle bescherming; hijdrukt echter ten slotte niet uit, hoe hij dan meenenzou, dat gegradueerden en niet-gegradu??erden thanszouden behooren te worden onderzocht, voor zij in deMaatschappij treden. Maar de heer penn acht toch reedsnu eene herziening noodig der wetten van 1865, die vooreen voornaam deel als zijn werk moeten beschouwd worden.Welk een toestand! na elf jaren alweder omverwerping. Opmerkelijk is het in den strijd tusschen den heerpenn en den Hoogleeraar donders , (Tijdschrift der M.V. Gen. 1875 bl, 229), te zien, hoe warm Doctor pennvoorstaat eene breede en fijne beschaving van alle genees-kunstoefenaren , gegradu??erden en niet-gegradueerden, enhoe de Hoogleeraar donders er op uit is, om zuiverenatuurkennis aan de gegradu??erden te onthouden en deongegradu??erden, die gelijke regten zullen hebben alsde gegradu??erden, zonder taalstudie, zonder vorming,maar met wat praktische kennis toegerust, door eengeneeskundige school op een leeftijd van 21 ?¤ 22 jaarhet regt te laten toekennen, over leven en dood vanhunne natuurgenooten vrijmagtig te beschikken. Wat heeft den

Hoogleeraar donders toch kunnen be-wegen, om in 1865 den toen bestaanden toestand tehelpen omverwerpen, en na 10 jaren, omverwerping tewillen van hetgeen thans geordend is. Indien de Hoogleeraar donders in ernst gemeendheeft, dat het goed is , meer of min de helft van onsvolk bij ziekte te doen bijstaan door beschaafde, met veelzorg als mensch en als geneeskundige langdurig ontwik-kelde kunstoefenaren, en de andere helft van dat volk bijziekte te doen verzorgen door lieden, die in elk opzigt,in beschaving, in kunst en ervaring verre staan onder deeersten, zou hij dan vergeten hebben: ik woon onderomstandigheden en heb fortuin in overvloed, om tot de â€?r'quot;i: 'I: :! â–  ril-



??? Jaatste reeks van zieken nooit te zullen behooren? Hadhij althans een oogenblik nagedacht over hetgeen hij heeftgezegd, zoo zou hij niet alzoo hebben gesproken. Mijis het onverklaarbaar, wat dezen Hoogleeraar kan bewe-gen, aan studenten zooveel onderwijs te geven als hijgeeft, indien oneindig veel minder geheel en al voldoendeis voor de lieden, die niet in steden wonen. De geheele redevoering, voorleden jaar door den Hoog-leeraar gehouden in de algemeene Vergadering der Maat-schappij van Geneeskunde, door den Minister van Binnen-landsche Zaken en door vele Leden van de Tweede Kamerals woorden van gezag aangehaald, is voor elkeen, diemet de zaken bekend is, niets dan een verschijning,waardoor voorwaar geen gunstig licht wordt verspreid.Ook wat den Hoogleeraar beweegt in zijn aldaar uit-gesproken oordeel over geneeskundige Staats-examens, ismede volkomen onbegrijpelijk. In 1865 wilde ook hijStaats-examens,'en in 1875 wil hij ze weder niet. Enwelk bezadigd man, die de onwaarde van Staats-examensbuiten Nederland had leeren kennen, was daar, lang v????r1865, niet tegen gekant? Voor mijn deel

heb ik het schadelijke daarvan altoosop dezelfde wijze erkend, als tegenwoordig. Zelfs hebik in de Commissie van 1848 slechts weinige schredenafgelegd op den weg hierin door deze Commissie inge-slagen {Advies). De nieuwe wet op het Hooger Onder-wijs komt mij dan ook voor eene groote wijziging tebehoeven in het artikel, waarin een Staats-Commissiewordt ingehaald, om goed opgeleide Academieburgersvoor de Maatschappij te ijken. Het is eene oneer voorde Hoogleeraren, en eene oneer voor de Hoogeschool.Men doet het publiek gelooven, dat de Hoogeschoolgeene Hooge is, en dat de Hoogleeraren niet zijn man-nen, die hoog aanzien verdienen. Het is intusschen mijne taak niet, om dit bijzondere



??? 534 punt hier in het breede te bespreken, maar ik magwel mijn leedgevoel uitdrukken, dat deze uitheemseheplant, zonder nadenken, althans zonder zeer goede gron-den ingevoerd, in de nieuwe wet op het Hooger Onder-wijs weder is opgenomen. Er is nog ten aanzien van de Akademische examenshet een en ander in het midden te brengen, en welin de eerste plaats, dat de mate van kennis, die in denexaminandus zal gevorderd worden van de vakken, inde wet genoemd, bij maatregel van algemeen bestuurzal worden bepaald. Dit acht ik zoo zonderling, datik het niet zou hebben mogen aannemen, indien ditmij niet uit het Bijblad en uit de Wet gebleken ware.Waren niet in de wet de namen der vakken opgenomen,waarin onderwezen worden zal, zoo had ik verstaan, datmen ook niet noemen zou, hoeveel een examinandus vandeze en die vakken zou behooren te weten Maar, nude leervakken in de wet genoemd zijn, begrijp ik niet,hoe er in kan ontbreken, tot hoeverre iemand kundigzal moeten zijn, die als een gepromoveerde de Hooge-school verlaat. De wet op het Hooger Onderwijs is ertoch ten slotte, om de uitoefening van hetgeen op deHoogeschool geleerd wordt, en men zal niet bepalen,wat men tot die

uitoefening zal behooren te weten!Lijsten van vakken beteekenen niets; men komt er inNederland steeds mede aan, en er is nadeel genoeg doorverwekt. De Franschen verstaan de kunst, om een Pro-gramma te geven , en bij hen had men kunnen te radegaan, om bij de wet twee Programma's te voegen: eenbetreffende de leervakken, en een betreffende de examens;deze Programma's had men kunnen vaststellen voor eenigejaren, b. v. voor vijf jaren, zooals onze Dortsche vaderende formulieren van eenheid hebben vastgesteld; maarmet dit verschil, dat zij die formulieren niet herzienhebben en deze ook nooit herzien zijn geworden. ir; 'vfi 1$ ; â–  t â–  ii i' ; I iv; â– â€? â– fV V i '



??? Van de namen der vakken, waarin onderwijs zal ge-geven worden naar de wet, zal men het nadeel onder-vinden , zoo aan deze wet de hand gehouden wordt, enhet gemis van het quantum, en zelfs het quale, dat bijexamens zal worden ge??ischt, zal tot nog grootere moeije-lijkheden aanleiding geven. Bij de nieuwe wet zijn de getuigschriften afgeschaft,en in de vakken, waarin vroeger getuigschriften kondenvoldoen, moeten nu examens afgelegd worden,â€? zoodatb. V, regtskundigen hoogstwaarschijnlijk een examen moe-ten afleggen in geregtelijke geneeskunde. Wat dit gevenzal, blijft inderdaad een raadsel; en ik wil bij die ge-regtelijke geneeskunde, als voorbeeld, een weinig naderblijven stilstaan. Het is een toegepast deel der natuur-en geneeskunde zamen, zoodat men zoowel natuurweten-schappen, als geneeskundige wetenschappen moet beoefendhebben, om met vrucht zich op geregtelijke geneeskundete kunnen toeleggen. Tot die natuur- en geneeskundigeoefeningen kunnen intusschen studenten in de regtenniet komen, zoodat het voor hen letterlijk onmogelijkis, van geregtelijke geneeskunde iets grondigs aan teleeren. Dat erkent elkeen,

en hoe zal men er danin kunnen ge??xamineerd worden? Natuurlijk zal zichzulk een examen moeten bepalen tot zulke onbeduidendezaken, dat het woord examen hier wel van geene toe-passing zal kunnen zijn. Ik meen niet, dat studenten in de regten niet eenigealgemeene begrippen van geregtelijke geneeskunde moe-ten bezitten; niet, dat zij er geen lessen in moeten aan-hooren ; maar ik meen, dat een examen hierin, en wel eenopenbaar, een volkomen dwaling is; en wat ik van geregte-lijke geneeskunde gezegd heb, geldt van vele andere vakken,in de wet genoemd. De nieuwe wet gaat ook al mank aan heteuvel, van veel aan examens te hechten, en bevat alzoo in zichdatzelfde doodende element, dat zich tegenwoordig uit-



??? 586 strekt over het geheele onderwijs in Nederland. Hoemeer examens en hoe uitvoeriger examens Gij eischt,des te onbekwamer Academisch gegradueerden bekomtGij. Zoo Gij liefde weet optewekken voor studie, kuntGij examens missen, en zoo Gij geene liefde opwekkenkunt, baten IJ examens niets. De liefde tot studie,eenmaal opgewekt, blijft den gepromoveerde bij, en het-geen hij voor een examen heeft aangeleerd, zal hij ver-geten. Examineer hem na 5 en 10 jaren nogmaals, maaronverwachts, en Gij zult zien, dat examens, die het regttot uitoefening geven, geen waarde hoegenaamd bezitten. De schoolsche examens moeten zeer worden gewaar-deerd als disciplinaire; zij houden en bevorderen ordeen regelmaat op de school; maar alle examens, die naarbuiten werken, missen kracht en gehalte. Het is hetonderwijs en nogmaals het onderwijs, waarop het aan-komt, en de getuigschriften, die naar het Besluit van1815 gevorderd worden, waren teekenen, dat men datonderwijs genoten had. Gij zegt: van sommige vakken waren die getuigschrif-ten gemakkelijk te bekomen; maar van welke? In degeregtelijke geneeskunde, of in andere takken van gewig-tige studie? Ik ontken het, dat ooit een Hoogleeraar,die zijn ambt

met eere vervulde, zich daaraan heeftschuldig gemaakt. Van sommige vakken, die in hetBesluit van 1815 voor dat doel eigenlijk niet behoorden,zooals getuigschriften van de Latijnsche en Grieksche let-terkunde aan studenten in de geneeskunde afgegeven , washet verkrijgen van testimonia niet moeijelijk, omdat,zooals ik boven heb opgemerkt, het Besluit van 18 15omtrent echte propaedeutica niet is verstaan; maar vanvakken, die voor den student van beteekenis waren,zijn, mij bekend, nooit ligtvaardig testimonia gegeven.Ik heb er mij niet aan kunnen schuldig maken, omdatik nooit zulke vakken heb onderwezen. M;}.nbsp;1 fnbsp;' 1 'i'. I'



??? Wil men geen getuigschriften: examens in die vakkenzijn zeker ongepast; maar er is een middenweg, en hetis vreemd, dat de Minister dezen niet heeft ingeslagen.Wat op een openbaar examen niet kan gebragt worden,kan op een tentamen worden behandeld, en wanneeralzoo door eene Commissie uit de faculteit niet openbaar,maar privatim tentamina zouden gehouden worden overdie vakken, welke men niet grondig heeft kunnen be-studeren, zou aan alles voldaan zijn. Zoo drie Hoog-leeraren uit de Faculteit eenige malen 's jaars zoudenzamen komen, ora zulke tentamina aftenemen, zou hierin de zaak voorzien zijn. Zulke tentamina zou ik w^enschen, dat over vele vak-ken zouden worden uitgestrekt; zij zijn veel beter waar-borgen, dan die dusgenoemde openbare examens, diekort moeten zijn, omdat de Hoogleeraren er zeer doorworden bemoeijelijkt. En korte mondelinge examenszijn â€” het woord' moet er uit â€” belagchelijk papegaai-jenwerk en niets meer, om het even, wie ze afneemt,een leermeester, of een ander. Door zulke tentamina zou ik wenschen, zooveel mo-gelijk alle examina ingekort te zien, en ik zou er gaarnetoe komen,

om, behalve een laatste examen van prak-tischen aard, alle andere examina door de genoemdetentamina op de Hoogeschool vervangen te zien. Gij zegt, en de Heer penn zegt het met u, dat Gij in uwejeugd door de Hoogleeraren zoo armoedig zijt ge??xamineerd.Maar Gij vergeet dat Gij later kundiger geworden zijt endat uwe kennis, toen Gij ge??xamineerd werd moest beoor-deeld worden uit het oogpunt van nog weinig te weten. Gijbedriegt u, indien Gij zegt, dat Hoogleeraren zoo-veel neiging hebben, om onbekwame jongelieden voorbekwaam te verklaren; ze hebben eene neiging tot hettegendeel; maar zij kunnen aan die neiging niet voldoen,omdat in het algemeen de tegenwoordige jeugd niet door



??? 538 ijver en het maken van groote vorderingen uitblinkt. Ende jeugd doet dat niet, omdat zij het te huis niet leert;omdat de ouders, die hunne zonen naar de Hoogeschoolzenden, in het algemeen niet op de hoogte zijn van eenzin, die gevordend wordt tot goede beoefening der we-tenschappen. Schrijf examens voor, zooveel gij wilt, maar gij hebtjonge menschen voor u, die uit alle hoeken van het Land,van dorpjes en kleine plaatsjes, in de Academiestad bij-eenkomen: zoons van ambachtslieden, van kooplieden,van landbouwers, van technici, die in het ouderlijke huishet woord studie welligt nauwelijks hebben gehoord, endezen moet gij gereed maken. Aan de jeugd ligt hetnaar mijne ervaring, in het algemeen volstrekt niet; maarzij kan niet; zij wil wel, maar zij mist de vermogensdaartoe. En nu heeft de latere tijd uitgevonden, omdat nu door examens te willen drijven: een soort vanspook, waarmede gij wel voor een tijd angst om hethart kunt jagen, maar waardoor gij uw doel niet zult berei-ken. Trouwens de reactie is reeds daar; de examens zijn inde latere jaren aanzienlijk in kracht gedaald, en de tijdis niet meer verre, dat men algemeen erkennen zal, datvan examens noch voor den Staat, noch voor de weten-schap heil te wachten is. Geen

andere bron van heil, dan liefde op te wekken bijde jeugd voor pligtsvervulhng, voor ijver en belangstel-ling, voor inspanning en oefening, voor weten, en kennenen zijn en doen. Kunt gij die liefde niet opwekken,dan is alles verloren, maar kunt gij haar wel opwekken,zoo kunt gij het met tentamina en een eind-examen eneene verdediging van een proefschrift al ver brengen. Die liefde intusschen laat zich niet reglementeren, maarmoet uitgaan van hen, die onderwijzen, en het volkmoet die liefde bij de onderwijzers voeden en de Staatmoet haar bevorderen. En zoo had ik dan ook eene wet â– tu gt;, 'i'l'i : p, i â–  li- ij i.f ' i' â€?f ?‰



??? op het Hooger Onderwijs gewenscht, die beginselen opden voorgrond gesteld had tegenovergesteld aan den tijd-geest: beginselen, waardoor opregte belangstelling voorHooger Onderwijs zou kunnen worden aangekweekt, enwaardoor liefde voor hetgeen in deze goed is, zou kun-nen worden bevorderd. Mijne leer is aan het eind van mijn leven, zooals diewas, toen ik jong was en uitnemende leermeesters dage-lijks hooren mogt, namelijk: tracht ernaar, om mensch-kundige onderwijzers, die een hart in de borst hebbenvoor de jeugd te plaatsen en geef hun de noodige mid-delen , om te doen verstaan, wat zij voor de jeugd noodigachten; dan hebt gij goede vruchten van Hooger On-derwijs te wachten. Maar blijft gij het zoeken in velerleileervakken en dusgenoemde specialiteiten en in examens,dan zal het Hooger Onderwijs in Nederland, dat in delatere jaren meer en meer gedaald is, nog meer zinken,en dat zinken zal niet ophouden. Er is, zegt men, een onoplosbaar raadsel in dezen tijd, na-melijk wat te doen met hen, die geene school bezocht hebben?Dit geval komt meer en meer voor na de invoering derStaats-examens; want onderwijs

heeft men nu niet meernoodig, maar men heeft noodig, ge??xamineerd te worden;en de tijdgeest heeft dat zoo in de hand gewerkt, datgij als Hoogleeraar bijna blaam bekomt, indien gij hetbezoeken van Hoogescholen ondersteunt. Op het beginsel van onbepaalde vrijheid zal ik natuur-lijk niets afdingen; maar, als ik de kracht zie in deschool en niet in het examen, dan moet ik het bezoe-ken der school ondersteunen op billijke wijze. Dat istoch inderdaad niet in strijd met ware vrijheid en teminder omdat men dwingt tot het afleggen van examensvoor men vrijheid tot uitoefening bokomt. Zou er mhet land, waarin men voor lager onderwijs van leerpligtspreekt, geen steun mogen gegeven worden aan het be-



??? zoeken van Hoogescholen ? Hoe droevig is dan de vrij-heidsboom , waarom gij tegenwoordig danst. Welnu dan:laat de geheele Faculteit de jonge menschen, die geeneRijks Hoogeschool hebben bezocht, als de anderen ten-teren, zoolang, tot zij voldaan is, en laat aan het einddeze lieden, als de gewone Academieburgers, ?Š?Šn enkelopenbaar eind-examen afleggen en een proefschrift ver-dedigen. En zou mij iemand zeggen: ten slotte komt Gij tochonder den naam van tentamen, op een examen terug alswaai^org; dan zou ik antwoorden: dat doe ik, omdatik niet anders kan; een dwang, om een school te doenbezoeken, is buiten den tijd; tot de Maatschappij meteen graad toegelaten te worden , zonder eenige kennis-making, is ongeoorloofd; welnu ik doe, wat ik kan enhandhaaf de school, door het onderzoek optedragen aandie mannen, aan'wie ik het geven van onderwijs hebtoevertrouwd, en die ook gewoon zijn, hunne discipelente ondervragen. Zeggen deze mannen, dat zulke liedenm de Maatschappij mogen optreden, dan kan ik mijdaarop genoeg verlaten. Op deze wijze is aan de be-zwaren genoegzaam te gemoet gekomen. De nieuwe wet, die college-gelden aan den Staat

enmet aan den Hoogleeraar laat voldoen, heeft daarmedeopgeheven de soms geuite even valsche, als ongeoorloofdeverdenking, dat Hoogleeraren der Hoogescholen vanNederland onregtvaardig zouden zijn ter wille van eeirigeguldens. Ik kan verklaren, zulk een Hoogleeraar inmijn geheele leven niet te hebben aangetroff'en. De klasse,waartee ik behoord heb, heeft zich wel getroost zich tebekrimpen, of naar andere bezigheden omtezien, maarzij is fier genoeg geweest, om zelfs niet eenmaal te kla-gen, dat men haar van Staatswege niet gaf, wat noodigwas, om in hare behoeften te voorzien. Examens, goed afgenomen, zijn zelfs niet in staat, u



??? bewijzen van onbekwaamheid of ongeschiktheid te geven ,en het heeft niet het minste bezwaar in, om dit voorelkeen in het duidelijkste licht te stellen. Bij elk exa-men besluit men uit eenige gevallen tot alle, dat is : mendoet eenige vragen, b. v. een duizendste van die, welkemen zou kunnen doen, en men bekomt op die vragenantwoorden. Nu leert de logica, dat het ongeoorloofdis, ecc particulari ad universalem te besluiten, en bij dage-lijksche ondervinding weet gij, dat die regel goed is,dat die regel waar is, en toch zegt gij van examens:ik heb op eenige vragen goede antwoorden bekomen,derhalve zal de ge??xamineerde op de duizenden, die ikniet deed, ook wel goed antwoorden. De lev^iservaringen zijn ontelbaar, dat gij menschen,die gij eenigen tijd in deze of gene verhouding hebtgekend en hebt daarin geacht, nuttig werkzaam tekunnen zijn, toch afdoende blijken ziet geven, dat gij uvergist hebt. Die vergissing kwam daarvan, dat gij exparticulari ad universalem besloten hadt. En toch zultgij uit een mondeling en schriftelijk onderzoek van eenigeuren, waardoor gij niets anders kunt opmaken, dan deaanwezigheid van eenige kundigheden, een mensch

houdenvoor kundig in al, wat gij niet gevraagd hebt, maar ookvoor geschikt en bekwaam, waarvan op het examen ni?Šts'kon blijken. Bekennen wij het volmondig en openbaar, dat examensals bewijzen van bekwaamheid, niet de geringste waardehebben, maar spreken wij ook luide uit, dat het volko-men misleiding is, indien men zulk eene kracht aanexamens toekent. Hoe komt het, dat onze tijd in zulk een ontzagge-lijke dwaling vervallen is, en dat de een den andernapraat, dat uit eenige gevallen tot vele te besluiten,altoos ongeoorloofd is, behalve op het stuk van examens. De oorzaak is, onder meer, dat in dezen tijd kennis



??? zoo op den voorgrond treedt, eene eenzijdigheid, dienieuw is en die zeker zal ondergaan. Voorts, dat menhet zich gemakkelijk maken wil, en voor anderen ookdat gemak wil ondersteunen,- dat men niet hooren wilvan het onvermijdelijk bezoek van zulke scholen, waargrondig en alzoo niet bij voorkeur in kort bestek wordtonderwezen; een ziekelijk gevoel van vrijheid doet zelfsde beste scholen houden voor een noodzakelijk kwaad,ongeveer zooals de Nationale Militie. De jeugd doet dat waarlijk niet bij uitsluiting, maarouderen van jaren drijven daarin de jeugd. Zoo er opeen school te leeren is, hoe men geld kan verdienen ,is het onderwijs welkom, en daarom dan ook die graagtenaar specialiteiten. Maar tijd en geld te geven aanopvoeding, waarvan men de vruchten niet in schijvenvan goud of zilver op tafels uitstallen kan, wordt slechtsbij weinigen gewaardeerd. Er is slechts een enkel middel, om dezen ongelukkigengang te stuiten, en dat middel is: het bezoeken van goedescholen te ondersteunen, en het aanhooren van goed onder-wijs krachtig te bevorderen. Leg alle kracht in scholenen onderwijs, en examineer natuurlijk daar, maar ver-laat uw klampen aan een schim, en keur in u

zeker af,dat gij in examens ooit een kracht gelegd hebt, waaringewigtige belangen der Maatschappij hunne steunsels zou-den kunnen zoeken. En waar gaat gij heen met uwe examens? Indieniemand eenige feiten niet weet, zendt gij, die ook nietalle feiten kent, hem weg; afgewezen is het woord. In-tusschen moet de Maatschappij voort, en wijst Gij meeren meer af, zoodat wij nu al vast geene Officieren voorhet Leger meer kunnen bekomen, en de Academie teBreda bijna ledig is; zoodat -gij geene Officieren vanGezondheid kunt benoemen en p^r^emi??n gegeven wor-den van duizenden guldens voor eenige weinige jaren



??? dienst; zoodat gij het aantal geneeskundigen op geduchtewijze ziet verminderen; zoodat Gij het aantal hulponder-wijzers op ongehoorde wijze ziet verkleinen ... ja, zoodatgij weldra de geheele Maatschappij zult in de war ge-stuurd hebben. Ik rigt de beleefde vraag tot u: hebt gij veel voor-spoed op uwe nieuwe methode, of is het niet hoog tijd,om terugtekeeren tot de scholen en daarin te kweeken,wat de Maatschappij in waarheid behoeft. Zoo iemand lust mogt hebben , om kennis te makenmet hetgeen ik vroeger over examens geschreven heb,hij kan dat onder anderen, vinden in â€žGeneeskundig Hoo-ger Onderwijs. 1865.quot; Nog een woord, en wel over de openbaarheid. Ik hebhierboven, waarschijnlijk wel omdat ik almede in denstroom van den tijd ben opgenomen, behalve de promo-tie, nog een openbaar examen aan het eind der studieop de Hoogeschool toegegeven, maar elk ander onderzoeknaar kennis privaat gewenscht. Het zou een goed werkwezen, de geheele zaak der examens aan een uitvoerigonderzoek te onderwerpen, en daarbij dan ook stil testaan bij de voor- en nadeelen van openbaarheid. Zoodit onderzoek door een onpartijdig man zou

plaats hebben ,zou hij u ongetwijfeld toeroepen : voor de jeugd der Neder-landsche Hoogescholen hebt gij geene andere eer hoegenaamdveil, dan eenige beurzen en eenige gouden penningen alsbelooning op prijsantwoorden! En naast deze armoedein eer, terwijl gij de schoone woorden honos alit arteskent, hebt gij voor de jeugd een overvloed van schandeen schimp en smaad, en legt gij het er op aan, omvele goede jonge menschen voor hun geheele leven onge-lukkig te maken. Een jong mensch, die niet kundiggenoeg bevonden wordt bij een examen, kan zijn tijdverwaarloosd hebben; maar in dat geval, dat het ergsteis van al, wat hier kan voorkomen, zijt gij verpligt toe-



??? gevend te zijn, want de jeugd is onervaren en onnaden-kend. Niet voldaan te hebben aan een examen houdtm waarheid niets anders in, dan dai men op dat oogen-Uik met wist, wat gevraagd werd; misschien ook, dat menhet werkelijk niet wist. Is dat dan nu een reden, omzulk een jongmensch een brandmerk op het voorhoofdte drukken? Om hem met schaamte te overladen omhem verlegen tegenover zijn betrekkingen en vriendente doen staan? Of is dit een reden, om hem tot nieuwestudie aan te sporen en hem den weg naar beter aante wijzen ? En hoe bederft gij de geheele maatschappij, als gijdat wegzenden na een openbaar examen tot een kleinig-heid terugbrengt, waarheen gij de zaken thans rigt nuhet met vreemd is, dat eerst bij een derde of'eenvierde onderzoek , de examinandus wordt aangenomen Mag ik vragen, of die .openbaarheid ai dat nadeelwaard is, en dat in een tijd, waarin openbaarheid zoodikwerf is een leuze. Als tegenhanger tegen den geest van deze dagen, neemik hier Art. 35 over uit de Statuten der ondo LeidscheHoogeschool, 1631, waaruit blijken zal, dat bij onzeVaderen een volkomen tegenovergestelde geest heerschteMen stelde tot Professoren

mannen aan, die men ver-trouwen kon; men vorderde van de jeugd aan het eindeen openbaar dispuut, maar alle examens voor Baccalau-reus, Licentiaat, Magister en Doctor werden in het ge-heim afgenomen, zij waren tweeledig, en zooals uit hetartikel blijken zal, werd dat geheim op de hartelijkstewijze ingerigt en gesteund, zoodat het afwijzen nooit aaneen jongmensch tot oneer kon worden gerekend of totnadeel strekken kon. Men denke over deze zaak ernstig na. Wij roemenonze Vaderen; laat ons dan hen navolgen, dan roemt menook ons later.



??? Het Art. luidt: 1) â€žMaer byaldien de verzoucker denâ€žHeeren Professoren van syne Faculteit, ofte in deâ€žeerste, ofte in de tweede heymelycke ondersouckinge,â€žniet ten genougen en konde antwoorden, sullen de voor-â€žnoemde Professoren den selven, onder den Eed vanâ€žsecreet te houden, syn verzouck beleefdelyck ontseggen,â€žmet vermaninge van hem, Sonderlinge in 't gene hyâ€žgefeylt moght hebben, beter te oetfenen, 't welck doendeâ€žsij sorge dragen sullen voor de eere van de selve Student.â€žTen welcken einde elck van hen gehouden is sulcks byâ€žhem te bewaren, ende niemant te ontdecken, endeâ€žbeide de beprouvingen sullen geschieden ten huise vanâ€žden ordinarisen Professor eerst versocht zynde, ofte daerâ€ž't selve met gemeen goetduncken heymelyck sal k??nnenâ€žgeschieden, ende sal oock de versochte Professor, omâ€žde heymelycke ondersouckinge te bevorderen, 'syneâ€žmede-Broederen zelfs bij monde ofte geschrifte, ofteâ€ždoor den versoucker aenspreecken, ende vermanen,â€žsonder daer toe eenige Bodellen ofte Boden te ge'â€žbruycken; Alles opdat soodanige ontsegginge (indienâ€žhet soude

mogen gebeuren) den ontseyde niet en gedyeâ€žtot schimp, schande, ofte 'oneer, ende sulcks in hemâ€žgeen bevlytinghsafkeer en veroorsaecke.quot; De examens, in het geheim afgenomen, werden toenaltoos opgevolgd door een openbaar dispuut, hetzij datstellingen tegen de Professoren werden verdedigd (privatepromotie thans geheeten, maar toen, als tegenwoordignog, openbaar); hetzij dat deze stellingen of bovendieneene verhandeling tegen een iegelijk, die hierin lust had,werden gehandhaafd (publieke promotie, thans geheeten 1) Zie wetten en de statuten van de nniversiteijt tot Leijden vroegeraangehaald Art. XXXV. wiltens. Kerk. Plakaatboek I. 297. Overge-nom^en^uit het Staatsbesluit van Holland, 7 September 1592. wil??ens



??? more majorum). Op deze wijze kon het publiek bekendworden, niet in bijzonderheden, maar in het algemeen,met de geschiktheid van den Promovendus. Zulk een wijzevan doen is inderdaad de beste: men keere er toe terug.Maar men zal dat niet kunnen doen, indien men alsProfessoren niet aanstelt mannen, die men vertrouwt,omdat zij vertrouwen verdienen. 11Â°. de graden. . Het is een gewone zaak, dat men bij het verlatenvan een school een bewijs ontvangt, hoe men het op dieschool gemaakt heeft en hoe men haar heeft verlaten.Is de school van ruimeren omvang en in onderdedenverdeeld, dan komt het voor, dat men zulk een be-wijs ontvangt, nadat men een of meer gedeelten derschool heeft bezocht. Om die bewijzen naar waarheidte kunnen geven, kan een afzonderlijk onderzoek noodigzijn naar de vorderingen, die men op de school heeftgemaakt, en op de meeste scholen heeft dat onderzoekplaats: examens zijn voor een school breede repetiti??n,responsi??n op ruimer schaal, en behooren geheel en al tothet karakter van inrigtingen, die den naam van scholendragen. Die examens moeten alzoo onderscheiden worden inzoogenaamde disciplinaire, die op zekere tijden b.

v. jaar.lijks worden gehouden, en in eind-examens, die intusschenook tot de disciplinaire behooren, maar die afgenomenworden bij het verlaten der inrigting. Wordt hierbij, ofook wel na het afleggen van andere disciplinaire examens,een bewijs afgegeven, zoo kan aan dat bewijs door ande-ren zekere waarde worden toegekend, afhankelijk vanhet aanzien, dat de school geniet, waarvan die bewijzenafkomstig zijn.



??? Is de school eene inrigting, door den Staat verzorgd,dan kan de Staat de bewijzen van bekwaamheid doengelden naar voorschriften, daartoe te geven, en gewoon-lijk, in landen, waar het onderwijs goed geordend is enwaar voldoend onderwijs van Staatswege gegeven wordt,dient een getuigschrift van bekwaamheid van eene Lagereschool tot toelating op eene school, die daarop volgt;een bewijs van bekwaamheid van deze tweede dientweder tot toelating op eene school van eene hoogereorde, en dit gaat zoo voort, tot men op de Hoogsteschool gekomen is, en deze verlatende, wordt op nieuweene verklaring van bekwaamheid gegeven, waardoormen, zoo zij voldoende is, een titel bekomt, die ??fslechts strekt ter persoonlijke versiering, ??f tevens eenaanbeveling is bij het staan naar bepaalde betrekkingen,??f ook wel een regt geeft om bij benoeming, deze engene ambten te vervullen. Zulk eene opvolging van onderwijs en van bewijzen vanonderwijs in voldoende mate te hebben genoten, wordtalsnog voor den meest wenschelijken toestand gehouden;en inderdaad, zoo lang de Regeringen zich met onderwijsbemoeijen, blijft die toestand in hooge mate

wenschelijk.De genoemde bewijzen zijn dan Regerings-acten, en nietsnatuuriijker, dan dat dezelfde Regering de bewijzen,door haar gegeven, acht en eert. Telkens is het eenstempel, dien de van Staatswege onderwezene van wegeden Staat bekomt, en niets meer overeenkomstig dejuistheid, dan dat aan het laatste bewijs, bij het verla-ten der Hoogste school, evenzoo kracht wordt toegekendin de Maatschappij, als elk ander bewijs van Lagerescholen kracht had, om op eene Hoogere te doen toe-laten. Zien wij nu, wat de nieuwe wet inhoudt. De doctorale waardigheid wordt, naar Art. 83 dernieuwe wet, in de Godgeleerde faculteit slechts toegekendvoor het geheel; in de regtsgeleerde faculteit zijn er twee



??? graden: voor regtswetenschappen en voor Staatsweten-schappen; in de faculteit der geneeskunde zijn er drie:voor de genees-, heel- en verloskunde; maar in de facul-teit der natuurkunde en der letteren heeft men het aantaldoctoraten zeer vergroot; in de laatste faculteit zijn vijfdoctoraten te bekomen. Ik vermeet mij niet, hier eenoordeel te vellen, in hoeverre dit goed kan zijn, voorde geneeskunde is de splitsing door den tijd geijkt; maarik mag wel mijn oordeel uitspreken over de zes docto-raten, die in de wis- en natuurkundige faculteit te ver-krijgen zijn. Vooreerst, laat ik het doctoraat in de artsenijbereid-kunde hier onbesproken, omdat ik, bl. 503, heb aangetoond,dat dit tot deze faculteit niet behoort, en dat de phar-macie ook geen vak is, waarin een doctoraat behoort teworden gegeven; maar ik moet hier blijven stilstaan bijde zonderhnge bepaling van de nieuwe wet, om in dezefaculteit, behalve in de pharmacie vijf graden te geven.Vooreerst een in de plant- en dierkunde, en een in deaard- en delfstofkunde. Wat kan men met zulke gradendoen in ons Land, en waarom niet deze vier beschrijvendetakken der natuurwetenschappen in ?Š?Šn doctoraat opgeno-men? Zoo was het

gedurende al den tijd, dat ik Hoog-leeraar ben geweest: niet eenmaal vroeg een jong menscheen graad in aard- en delfstofkunde, hetgeen ook in Ne-derland zeer zonderling zou geweest zijn, omdat onzebodem, behalve in Limburg, aan de oppervlakte is allu-viaal of diluviaal, in elk geval aangebragt van elders, enwij overigens niet een enkel rotsplekje vinden in het ge-heele lieve Vaderland. In ons Land is er met zulk eendoctoraat dus niets aantevangen, en buiten'slands zal menwel geen bijzondere eer toekennen aan een doctoraat inaard- en delfstofkunde, gegeven daar, waar men, eenklein plekje uitgezonderd, niet anders, dan van eldersaangebragte gesteenten bezit. Maar de voorwereldlijke



??? planten en dieren verbinden ook de aardkunde, de dier-kunde en de plantkunde tot een onafscheidelijk geheel.De splitsing dezer vier vakken in twee doctoraten isdus een bepaalde en wel een groote fout, Eene andere fout is het, een afzonderlijk doctoraat inde scheikunde te scheppen: scheikunde en natuurkundezijn zoo innig zamen verbonden, dat eene goede beoefe-ning van de eene wetenschap zonder de andere,, nietbestaanbaar is, of de scheikunde ontaardt in eene soortvan technische of pharmaceutische chemie. Zoolang ikHoogleeraar geweest ben, is dan ook steeds bij het docto-raat in scheikunde, de natuurkunde op het laatste examenge??ischt. Men kan hiertegen inbrengen, dat met de nieuwe weteen eerste examen bij algemeene maatregel van inwendigbestuur te wachten is, zooals in het concept was aan-geduid, waarschijnlijk wel voor alle doctoraten in dezefaculteit verkrijgbaar van denzelfden inhoud, zoodat alleDoctoren van die faculteit, hoe ze ook heeten, in wis-kunde, in natuurkunde, in scheikunde en in de be-schrijvende wetenschappen der natuur aanvankelijk het-zelfde onderwijs zullen genoten hebben,- maar daaruitvloeit volstrekt niet

voort, dat, al is de scheikunde ooknog zoo uitgebreid, het goed zou zijn, dat de laatsteexamens aan de Hoogeschool voor een graad in schei-kunde zich alleen bij deze wetenschap zouden bepalen.Door de nieuwe wet zal nu het doctoraat in de schei-kunde dalen in waarde en in aanzien: de natuurkundebehoort er onwrikbaar bij. Een eigen doctoraat in wis- en natuurkunde is regtgoed, en zoolang ik Hoogleeraar te Utrecht was, is datook steeds gegeven. Of een doctoraat in wis- en sterre-kunde een afzonderlijken titel behoeft, laat ik daar. Naar het Besluit van 1815, gaf men voor al dezevakken een enkelen titel, maar in het diploma werd uit-



??? gedrukt, waarop de Doctor zich het meest had toegelegd;en sedert onderscheidene jaren was het de gewoonte, eenesplitsing in drie??n te volgen; namelijk,Â?, wis- en natuur-kunde, en daaronder ook begrepen sterrekunde; b. natuur-en scheikunde, en c. beschrijvende wetenschappen dernatuur. De ervaring heeft doen zien, dat deze indeelingregt goed is, zoodat, indien men den algemeenentitel van het Besluit van 1815 niet meer in de nieuwewet had willen opnemen, het goed zou geweest zijn,drie graden in deze faculteit te geven: die van Doctormatheseos et physicae; physicae et chemiae; en, historiaenaturalis; deze laatste naam omvat, zooals bekend is, nietslechts de dier- en plantkunde, maar ook de mineraal-en aardkunde. Ook naar het Besluit van 1815, ging een algemeencandidaats-examen het bijzondere doctoraal examen vanelk dezer drie rubrieken vooraf: een beginsel, dat in denieuwe wet is overgenomen. In de oude Parijsche school heeft men, voor zes eeuwenook gedurende zekeren tijd doctorale titels in enkelevakken pgeven, b. v. in de physica en in de wiskunde,en ook in toegepaste aangelegenheden, b. v. in het nota-riaat; maar men is daarvan spoedig

teruggekomen. Naar mijn oordeel leiden de speciale doctoraten totarmoede in studie en alzoo tot verval van den titel.Hij, die niet eenige wetenschappen beoefenen kan, mogevrij buiten den kring der doctoren gesloten blijven. 12quot;. niet-gegradueerden In de Tweede Kamer (Bijblad bl 968 en 970) is doorden Minister van Binnenlandsche Zaken en door den heeridzerda een onderscheid gemaakt tusschen de opleiding



??? van gepromoveerde en niet-gepromoveerde geneeskunst-oefenaren, en te regt, maar toch in ?Š?Šn opzigt niet juist.Zij hebben ter verdediging van een breedere opleidingdergenen, die de Hoogeschool bezoeken, eene soort vangeruststelling ingevoerd voor hen, die dit niet noodza-kelijk achten, door te wijzen op het bestaan van nogandere geneeskunst-oefenaren, aan wie die hooge eischenniet worden gesteld; bijna, alsof men meende te zeggen:weest gerust, want niet alle geneeskundigen behoevenzooveel te leeren; er zijn er ook naar de wet van 1865,die met veel minder kunnen volstaan. Aan het feit is niet te twijfelen, maar de zaak verdientzeer de aandacht, en het is bevreemdend, dat in deTweede Kamer in het geheel niet is ter sprake gebragtde alternative quaestie: zijn eenvoudig ontwikkelde genees-kunst-oefenaren voldoende geneeskunst-oefenaren, waaromeischt Gij dan van eenigen veel meer ontwikkeling? Ofis eene breedere instructie noodzakelijk voor geneeskun-digen, waarom laat Gij dan ook de zoodanigen toe, dieop veel eenvoudiger wijze zijn opgeleid? Bij deze vragen had natuurlijk nog een derde moetengevoegd worden, te weten: kunnen

de Hooger ontwik-kelden niet wat missen? En zou het niet goed zijn, datde lager ontwikkelden iets meer leerden, zoodat Gij daneen middenterm bekomt, waarnaar allen kunnen wordengevormd ? Noch het een, noch het ander is in de Kamer be-sproken : men heeft slechts een wet op het HoogerOnderwijs willen hebben, en deze hoogst belangrijkeaangelegenheid evenzoo onaangeroerd laten liggen, alsmen dit met bijna alles gedaan heeft in de Kamer, waarhet aankwam op gronden, die het gebouw behoorden tedragen; van fundamenten geen sprake in de Kamer; zijwas een bureau had ik bijna gezegd, waar men zakenvoor het Hooger Onderwijs in ontvangst neemt.



??? Het is duidelijk, dat het in mijn plan â€žiet li^t hierter Joops de groote qnaestie te bespreLn ; ,naar ^mo!m.jn d.ep lee gevoel hier niet onderdrukken toerfk n dr'lelnbsp;vernaL d^LlM r 'nbsp;iquot; hetzelfde land voor dezelfde zaak twee soorten van deskundigen verianTwier opleiding volkomen verschilt Is dat d.. schappj? En wat baat het haar, als zij â€žâ€ž de keuzeheeft tusschen veel breeder eu veel armoediger â„?derlegde geneeskunst-oefenaren?nbsp;ÂŽ Voor mijn deel kan ik natuurlijk met dezen toestandgeen vrede houden. Het ware bi de herziening quot;op het Hooger Ondergt;vijs, naar mijne overtuigiL 'fegeweest, v????r alle dingen de ,uestie optelossr'dif fk dat Ik voor dcu geneeskundige strenge eischen gesteld heeren en dames en ze terzijde stellen voor den boerend ene^'^lT;-nbsp;''veroordeelinT er mo ten zij hun natuurlijken dood sterven. De ivfderdse e wetten berusten op ecu tegenovergesteld begtel. en daarom reeds alleen is de nieuwe wet op h??tHooger Onderwijs een hoogst ongelukkige Ik heb hier boven, bij artikelnbsp;gewas gemaakt van een stri d tusschen Doctor penn en den ^ toestand te voorschijn roepen : doctoren in de geneeskundeoc oren in de heelkunde en

doctoren in deTer â€ž11'door Hoogleeraren geexamineerd. Daarneven wil h^^eer loskundigen tevens kunnen zijn. en deze geexamineerd



??? door onderwijzers, aan een geneeskundige school te Am-sterdam gevestigd. Die heeren behoorden volgens hem,dezelfde regten te hebben. Het is het oude stelselvan v????r 1865, dat die Hoogleeraar toen door Staatsexamens voor te staan bestreden heeft. Thans evenwelzouden geneeskundige Commissi??n niet meer als weleerexamineren, en thans zouden de modern opgeleide ge-nees- en heelkundigen ook het regt hebben, de kunst inde steden uitteoefenen, terwijl zij v????r 1865 slechts ophet platte land waren toegelaten. Tegen dezen terugtred komt Doctor penn met krachtop en volkomen teregt. Zooals ik boven reeds zeide,staat hij ten sterkste voor, dat alleen beschaafden degeneeskunst mogen uitoefenen, zoodat ik het genoegenheb, in deze met Doctor penn volkomen eenstemmig tekunnen zijn. Indien ik wel zie, wenscht Doctor pennten slotte de geheele geneeskunde in de handen vanlieden, die Plooger Onderwijs genoten hebben, en, mogtik daarin dwalen, mijn oordeel is het zeker, dat het daarheen moet. Ik moet niet slechts afkeuren, maar te eenenmale veroordeelen, hetgeen door den Hoogleeraar dondersis voorgestaan. Neen, een

schoonmaakster en een prinses,een arbeidsman en een Minister moeten, als zij ziek zijn,door liefde, kennis en bekwaamheid van hetzelfde ge-halte verzorgd worden. Teregt zegt Doctor penn, dat nog niet alles gedaanis, om aan het platte land goede geneeskundigen te ver-zekeren, en ik moet bijvallen, hetgeen hij daarvan op-somt. Maar ik zal hier op eenmaal mijne meening zeg-gen: de geheele zaak is een geld-kwestie. Zoo Gij geldgenoeg geeft om van te leven, zullen zich kundige ge-neeskundigen vestigen op het platte land. Wel nu, geef dandat geld. Laat van wege de gemeenten, de provinci??nen van het Rijk, onder verpligte armverzorging, bepaaldesommen worden vastgesteld, die zullen worden uitge-



??? reikt aan geneeskundigen van het platte land, wanneerzij zich verbinden, om in met juistheid te bepalen kringende geneeskunde uitteoefenen, terwijl zij naar een tariefaan de gegoede ingezetenen voor hunne zorg verklaringeninzenden. Ik wensch deze zaak over Jiet geheele Land ge-regeld te hebben, en dat alzoo langs dien weg, na eenigentijd, in Nederland geene andere geneeskunst-oefenaars ge-zien mogen worden, dan de zoodanigen, die tot Hongerzijn opgeleid, alzoo gepromoveerde doctoren. Dat ik daar-onder evenzoo begrijp de geneeskunst-oefenaren van dezee- en landmagt en van de Overzeesche Bezittingen,spreekt van zelf. Het geheel is een quaestie van geld, maar juist ditbehoort een drang te meer te zijn, om de zaak te ver-wezenlijken, want het meerendeel der geneeskunst-oefe-naren wordt slecht betaald. Voor de geneeskundigen vande krijgsmagt moet men, naar hetgeen ik wensch, detractementen aanzienlijk verhoogen en wel aanzienlijkverhoogen boven die der Officieren, waarmede zij nugelijk gesteld worden. In de steden worde de genees-kundige armverzorging veel beter betaald. En op het platteland geve men aan den geneeskundige een des te

grooterjaarlijksch inkomen, naarmate de geneeskundige praktijkin eene gemeente of in kleine aangrenzende gemeenten,minder lucratief is. Deze regeling zal, goed bezien en goed tot stand ge-bragt, geene buitensporige schatten eischen en op een-maal de inhumaniteit vernietigen, dat een heer en eendame meer waard zijn, dan een werkman of een werk-vrouw, wanneer zij ziek zijn. 13Â°. EENIGE BEPALINGEN DER NIEUWE WET. Een kort woord over de volgende artikelen. Naar Art. 43, wordt minstens aan ?Š?Šne Universiteit,



??? en dus niet aan elk der Rijks-inrigtingen , onderwijs gege-ven in de aesthetiek en kunstgeschiedenis. Dit moet eengroot gebrek geheeten worden in de wet, daar het niet,zooals de land- en volkenkunde van Indi??, eene specialestudie geldt, maar beide vakken, zoowel de aesthetiekals de kunstgeschiedenis, elementen van Hoogere opvoe-ding zijn en dus aan elke Hoogeschool behooren. Hetzelfde geldt, zonder tegenspraak, van de Fransche,^Hoogduitsche en Engelsche letterkunde, die, naar het-zelfde Art. 43, niet op de drie Hoogescholen, maar opminstens ?Š?Šne zullen worden onderwezen, en die alzoo, naarde wet, niet zullen mogen heeten, algemeene elementen vanHooger Onderwijs te zijn. Ook dit is zeer vreemd, daar inhet oorspronkelijk concept de letterkunde dezer drietalen zelfs onder het onderwijs op het Gymnasium wasopgenomen. De Tweede Kamer doet alle drie daaruitvervallen, en in plaats, dat zij dan op elke Hooge-school zullen worden onderwezen, mist men dit inde wet en worden zij slechts op minstens ?Š?Šne Hooge-school gevorderd. Men ziet het in Art. 43 ten duide-lijkste, hoe gebrekkig deze

wet, na drie en een halveweek beraad, uit de Tweede Kamer te voorschijn ge-komen is. Een zeer goede maatregel is in Art. 47 uitgedrukt,dat ook halfjarige cursussen aan de Hoogescholen kunnengegeven worden. Naar mijn oordeel, zijn er naar hetBesluit van 1815, veel te veel lessen gegeven, en ik hebmij hierover in het bovenstaande duidelijk genoeg uitge-drukt. Hooger Onderwijs is: den weg aanwijzen, en ishet meer, dan bederft het ligt dengene, die het hoort.Moeijelijkheden leeren overwinnen, dus versperringen inden weg aanbrengen, is veelmeer het doel van HoogerOnderwijs, dan hen, die hem moeten bewandelen, overdien weg te dragen. Zes, twaalf, twintig lessen oversommige wetenschappen zijn volkomen genoeg, zoodat



??? met eenmaal in de week, in een halfjarigen cursus zulkewetenschappen genoegzaam kunnen besproken worden.In het eerste jaar mogen de lessen voor de studentenveelvuldiger zijn; in het tweede jaar moeten ze minderin aantal worden, en in dienzelfden zin minder, naar-mate men het einde van den studietijd nadert. Naardeze wijze zou men, zoo er goed gesproken werd, niethebben te klagen over ledige collegekamers. Vergetenâ– wij toch geen oogenblik, dat het doel van goed onderwijs geenander is dan autodidacten te vormen. Maar hoe verre isde tegenwoordige tijd van deze waarheid verwijderd! Art. 91 en volgende handelen over regten, die zij ver-krijgen, welke academische graden hebben verworven.In Art. 91 is vermeld, dat de graad van doctor regtengeeft tot het geven van onderwijs en tot het vervullenvan ambten en bedieningen, hetgeen nu in de volgendeartikelen in bijzonderheden wordt aangewezen. Een doctorin de regtswetenschappen mag zich als advocaat doeninschrijven en is benoembaar tot regter, of tot Lid vanhet Openbaar Ministerie, of tot ambtenaar bij de burger-lijke dienst in 'sRijks Koloni??n en Overzeesche Bezittingen,behoudens andere vereischten, in

andere wetten aangewe-zen; ook mag hij in zekere vakken Middelbaar onder-wijs geven. De graad van doctor in de Staatswetenschappen geeftweder het regt, om in eenige vakken Middelbaar onder-wijs voortedragen. De graad van doctor in een deel derwis- en natuurwetenschappen geeft alweder het regt, omonderwijs te geven in zekere vakken van het Middelbaaronderwijs. De graad van doctor in de letteren en ookhet afgelegd hebben van het voorlaatste examen, tot diengraad gevorderd, geven alweder bevoegdheid, om inzekere vakken Middelbaar onderwijs te geven. De vier genoemde doctoren hebben alzoo bevoegdheid,buiten hetgeen van de regtskundigen is vermeld, om



??? in het Middelbaar onderwijs optetreden, rnaar hebbenvolgens deze wet geene andere regten, behalve omook aan het Gymnasium onderwijs te geven in de geval-len, bij deze wet vroeger genoemd, Art. 16; nadereexamens, zoogenaamde Staats-examens hebben zij hiervoorniet meer afteleggen, tenzij die nog mogten wordenvastgesteld. Van de doctoren in de Godgeleerdheid is geen regthoegenaamd in deze wet vermeld, ook niet het regt, omMiddelbaar onderwijs te geven, niettegenstaande zij zondertwijfel in de afteleggen academische examens bewijzenvan bekwaamheid in onderscheidene vakken zullen hebbente leveren, die aan Middelbare scholen onderwezen wor-den, of die ook op het Gymnasium worden voorgedragen.Alzoo worden de doctoren in de Godgeleerdheid, omdatzij dezen titel dragen, buiten het Middelbare en het Gym-nasiale onderrigt gesloten. Of dit eene omissie is in de wet, begaan doordat deRegering niet oorspronkelijk een Godgeleerde faculteithad voorgesteld,quot; of wel, dat deze heeren, omdat zeGodgeleerden zijn, b. v. in letteren geen onderwijs mogengeven, kan moeijelijk worden

beslist; maar, dat de titelvan doctor in de Godgeleerdheid geene der genoemderegten geeft, is zeker. Ik zal mij onthouden, hierover een woord in hetmidden te brengen, omdat de onbillijkheid hiervan, zoozij voorbedachtelijk was, ten duidelijkste spreekt. Eendoctor in de Godgeleerdheid is geen gewijde priester,maar een man , die eenige bepaalde takken van weten-schappen beoefend heeft; en dat men in onze Maat-schappij daarom zou kunnen worden teruggezet, is eenezaak, die nog niet algemeen bekend is. Ook is hetonduidelijk, waarom dan een titel van doctor in de reg-ten, of in de Staatswetenschappen ook niet tot buiten-sluiting leidt.



??? Eindelijk komen wij (de doctoren in de pharmaciedaarlatende, want het is niet der moeite waard, daaroverte handelen) tot die ongelukkige geneeskundigen, dedoctoren in de genees-, heel- en verloskunde, die, zooalsde wet het hoogst na??f uitdrukt, het regt bekomen, omgeen ander regt hoegenaamd te hebben, dan zich buitende Hoogeschool aan eene afwisselende Commissie toetever-trouwen, die hen examineren zal en hun daarna al of niethet regt tot uitoefening der kunst, aan de Hoogeschoolgeleerd, zal toekennen. Doctoren behoeven deze heerenniet te wezen: als doctorandi kunnen zij bij de genoemdeCommissie teregt. Ziedaar het buitenlandsche brandmerk, door thorbeckein Nederland voor geneeskundigen ingevoerd, in dezewet gehandhaafd 1 Ik heb er hier boven reeds over ge-handeld en herinner het slechts, om het zonderlingevan deze wet op het Hooger Onderwijs nog nader tedoen in het licht komen. Doctoren in de regten mogen ,zonder nader onderzoek, beslissen, of iemand al of nietlevenslang zal worden opgesloten, maar doctoren in degeneeskunde mogen TJ geen grein chinine en geen kopjekamillen voorschrijven, zonder de toestemming van zekereandere

Nederlandsche heeren, die volmaakt van dezelfdebeweging zijn als de Hoogleeraren der Hoogescholen,maar die geacht worden, onafhankelijker, misschien zelfseerlijker te wezen, dan Hoogleeraren zijn, en welkeheeren heeten Staats-heeren en wel bijzonder Staats-Com-missie, terwijl Hoogleeraren ook zijn Stauts-heeren en ookwel, als zij examineren, zijn Staats-commissie , maar indeze dagen niet alzoo mogen worden genoemd. Er is intusschen, nu Amsterdam eenmaal het regtverkregen heeft, om den doctoralen graad in de genees-kunde te geven, niet aan te twijfelen, of van Amsterdamuit zal spoedig eene beweging worden op touw gezet,om de dusgenoemde Staats-examens voor de geneeskun-



??? digen afteschafFen en daarvoor in de plaats te stellen denpligt, om uitsluitend te Amsterdam geijkt te worden ingeneeskundige aangelegenheden. Nu en dan is wel in het vorenstaande het een en anderopgenomen, waardoor de nieuwe wet op het HoogerOnderwijs in het licht trad als hare goede zijde te hebben;maar het is pligt, uit dit oogpunt haar ten slotte teoverwegen. Ik kan hier voorbijgaan, wat in haar is overgenomenuit het Besluit van 1815, en ik bepaal mij alzoo bijhetgeen mij toeschijnt, beter te zijn geordend in denieuwe wet, dan dit in het genoemde Besluit wordt aan-getroffen. Daartoe zal ik de artikelen noemen der wetvan 1876, waarin mij verbeteringen hebben toegesproken,of waarin nieuwe zaken voorkomen. Art. 5. Het is eene verbetering, dat het goede, watop de Gymnasi??n van voorname steden van ons Land inde laatste jaren reeds onderwezen was, voor alle Gym-nasi??n algemeen is gemaakt. Art. 20. Dat aan Leeraren der Gymnasi??n, tot wieroprigting de Gemeenten verpligt zijn, pensioen uit deStaatskas zal worden verleend, is een goede maatregel. Art. 42. Dat het aantal vakken, waarin aan de

Hooge-school onderwijs zal gegeven worden en dat in de nieuwe wetopgenomen is, grooter is, dan in het Besluit van 1815,was te wachten, maar is in elk geval eene verbetering. Art. 43. Het is goed, dat niet aan elke Hoogeschoolalle vakken vertegenwoordigd zijn; er zijn er, waarvanhet onderwijs aan ?Š?Šne Hoogeschool voldoende is; menkan die Hoogeschool in ons klein Land gaan bezoeken,zoo men het wil, des noods voor een jaar. Art. 45. Dat ook in andere talen, dan in het Latijnen Nederlandsch lessen kunnen worden gegeven, is eeneverbetering.



??? Art. 49. Dat 's Lands kas weder de prijsvragen doetuitschrijven, en dat het ge??erbiedigd Hoofd van denStaat dit niet langer van het Rijk blijft overnemen, iseen wezenlijke verbetering. Art. 50. De verhooging der beurzen, van wege het Rijkverleend, tot 800 gulden, is weder eene verbetering en wordtdoor de veranderde geldswaarde noodzakelijk gemaakt. Art. 52. Voor de Hoogleeraren, die niet veel stu-denten op hunne lessen hadden, is de verhooging derjaarwedde tot minstens / 4000.â€” eene verbetering.Hierbij is het goed, optemerken, dat een Hoogleeraar,die in zijn ambt zich wil blijven oefenen, voor boeken,voor reizen, voor het ontvangen van vakgenooten vanelders, voor correspondentie, enz. geldelijke uitgavenheeft; alzoo moet, indien men hem naast gewone amb-tenaren stelt, voor het een en ander minstens/ 1000.â€”worden afgetrokken; zoodat naar de wet, de geringste bezoldiging van Hoogleeraren mag heeten, / 3000._ 's jaars te zijn. Zoo hij voor de bovengenoemde doel-einden niet ongeveer f 1000.â€” of meer afzondert, komtdit ten nadeele van zijn onderwijs. Het minimum in dewet is alzoo te laag gesteld. Geen vreemdeling van eenigennaam komt op die voorwaarde

naar Nederland. Art. 64. Dat de college-gelden door eene algemeenegeldelijke bijdrage vervangen zijn, is zeker eene verbe-tering; hier boven heb ik op een twijfel opmerkzaamgemaakt, die, naar Art. 64, scheen te bestaan. Art. 83. Eene splitsing der graden in regts- en staats-wetenschappen wordt door bevoegde beoordeelaars in dewet geprezen. Art. 85 Dat aan Indische inrigtingen, zoo zij erkendzijn door de Regering, het regt wordt toegekend, dataan de Gymnasi??n in Nederland geschonken is, is billijken goed. Art. 86. Hierin is bepaald, dat men bij verandering



??? van studie, suppletie-examens kan afleggen. In het Be-sluit van 1815 was hierin niet voorzien, en de nieuwemaatregel is alzoo goed. Art. 105. Teregt is aan de Hoogleeraren van bijzon-dere scholen voor Godsdienstig onderwijs, die gevestigdzijn m plaatsen, waar eene Rijks Hoogeschool bestaat, bijplegtige gelegenheden, gelijkstelling met de Hoogleerarendier inrigtingen verleend. Art. 106 geeft aan de studenten dier inrigtingen vrij-heid , om van lessen en verzamelingen der Hoogeschoolgebruik te maken. Ook dit is eene goede bepaling. De overgangsbepalingen zijn in de nieuwe wet, naarhet schijnt, goed geregeld; hier en elders zijn die bepa-lingen weggelaten, welke in het Besluit van 1815 voor-kwamen en minder passen in een wet. Voor mijn deel zou ik, bij de wet een slot-artikel ge-wenscht hebben van den volgenden inhoud. â€žBij de herziening dezer wet zal v????r alles overwogenÂ?worden, in hoe verre een gedeelte van het HoogerwOnderwijs aan het Volk kan worden overgelaten.quot; Bij elke wet op elk deel van het onderwijs zou ik zulkeen slot-artikel wenschen; niet aan de gemeenten, maaraan het

volk. Hierboven heb ik van dezen wensch meermalen eenwoord gerept. Het opvoedend onderwijs behoort zeerzeker niet tot de bemoeijing der Regering, wanneer eenvolk genoegzaam ontwikkeld is, om die zorg op zich tenemen. Daarover is elk betoog onnoodig: de Regeringtreedt daar op, waar het volk als zoodanig onvermogendIS, en een genoegzaam ontwikkeld volk is niet onvermogendom voor zich te regelen, wat hart en hoofd behoeven. 36



??? Reeds nu laat men een groot deel van de zorg voor h?Šthart aan het volk over, en acht er de Regering onbevoegdtoe; bij wat meer ontwikkeling der volken, zal mendaartoe ook het hoofd brengen, wat ook thans reeds doorhet volk zelf voor een aanzienlijk deel behartigd wordt. Ik ben in het geheel niet van de meening, dat het Neder-landsche volk thans rijp genoeg is, om geheel voor zijneigen opvoedend onderwijs te zorgen, en wanneer hetdit zijn zal kan ik evenmin weten als een ander. Omdathet dit nog niet is, ben ik in het bovenstaande mede-gegaan met allen, die in het onderwijs eenige zorg vande Regering verlangen. Zoo heb ik dan gemeend, dathet thans nog goed is, dat de Regering de Gymnasi??n ende Hoogescholen regele, en de magt daarover in handenhebbe. En alzoo heb ik het alsnog wenschelijk geachtbladz. 460, dat van wege de Regering, de Athenaea in hetLand zouden geregeld worden. Over het laatste kantwijfel bestaan, en ik acht het zeer wel mogelijk, dat, be-halve eenige algemeene leiding, de Athenaea reeds nuaan de Provinci??n en Gemeenten kunnen worden over-gelaten . Dat het Middelbaar 1) onderwijs door het volk zelf moetverzorgd worden, is uit zijn

aard af te leiden, en dat hetLager onderwijs enkel door het volk zelf moet wordengeregeld, wordt reeds nu regelmatig in het Vaderland ge-leerd; ik zou bijna zeggen dagelijks. Van waar toch dietwisten en dat onophoudelijk geschrijf en gekijf over hetLager onderwijs? Natuurlijk van niets anders, dan dathet bestuurd en geregeld wordt door eene magt, die hetniet regelen kan. Die magt is de Regering, en waaromkan zij dat niet regelen? Omdat zij zich bemoeit met . ?? 1) Onder Middelbaar onderwijs versta ik natuurlijk in geenen deele,wat de tegenwoordige wet daartoe brengt. Middelbaar onderwijs is op-voedend onderwijs en geen vak onderwijs.



??? dingen, die haar in waarheid niet aangaan, en zij alleennaar algemeene maatregelen handelen kan, terwijl alge-meene maatregelen hier niet te pas komen. ??k kan niet beter doen, dan hier de voeding tot voor-beeld te nemen, de voeding van de jeugd. Stel U eensvoor, dat van Regeringswege, of van wien dan ook, zouworden voorgeschreven, dat alle kinderen door het ge-heele Land dezelfde spijzen zouden moeten gebruiken, enevenveel van dezelfde spijzen en allen op denzelfden tijd.Mag ik U vragen: hoe zou dan de gezondheids-toestanddier jeugd zijn? En spreekt het daar gezegde niet genoeg,vergun mij dan, er de kleeding bij te nemen: alle kinderenvan denzelfden leeftijd ongeveer zullen naar een alge-meenen maatregel dezelfde kleederen dragen, niet slechtseven groot en even dik of dun, maar ook van denzelfdenvorm, dezelfde stof en dezelfde kleur. Zoudt gij niet meenen, dat zulke bepalingen slechtsin een land van enkel dwazen zouden kunnen gemaaktworden? En terwijl de ouders nog oneindig gevoeligerzijn op het stuk van opvoeding hunner kinderen, danop dat van voeding en kleeding, wilt gij toch, dat ereene soort van opvoedend onderwijs zal

gegeven wordenaan alle kinderen van het Land. Gij dwingt ze niet,maar Gij geeft uit 's Lands kas slechts geld en leidingen rigting aan die uniforme opvoeding, die Gij bij meer-derheid van stemmen hebt gelieven vast te stellen. In waarheid, de tijd zal komen, dat men over detegenwoordige Staatsopvoeding een vrij wat scherper oor-deel vellen zal, dan wij het thans doen over de oudeSpartaansche, en het moet reeds in deze dagen, als eengroote onregtvaardigheid worden uitgesproken, dat deverschillende Godsdienstige' gezindten , die er in ons Landbestaan, wel in naam worden ge??erbiedigd ten aanzienvan het onderwijs, maar dat alle inwoners des Lands gel-delijke bijdragen aan de Staatskas moeten geven voor het



??? mi openbaar onderwijs, waarvan zeer velen voor hunnekinderen geen gebruik kunnen maken. Men heeft de groote dwaling gevoeld en is gaan spre-ken van een subsidi??ren van bijzondere scholen, onderwelken naam men verstaat scholen, die het volk zelfheeft opgerigt in grooten getale, omdat men van de Staats-school niet gediend wil zijn. Inderdaad, zulk een subsidi??ren van bijzondere scholenis uit zeker oogpunt allezins pligt, want het is onregt,dat uit de Staatskas onderwijs betaald wordt, waarinmen voor zijne kinderen niet meent te kunnen deelen, enmen alzoo verpligt is, terwijl men mede dat onderwijsbetaalt, voor eigen rekening scholen opterigten vooreigen kroost. Dat subsidi??ren intusschen, zoo men er toe overging,zou belagchelijk zijn en middagklaar aanwijzen, dat'd?ŠRegering van een land zeker bij een gemengde bevolking,hare handen van de regeling van het onderwijs moetafhouden. Deze beginselen heb ik hier niet voor het eerst ver-kondigd,- zij zijn eenvoudige gevolgen van het besef vanware vrijheid van een volk, want tot de eerste grond-slagen van die vrijheid behoort, dat elkeen aan zijn kroostdie indrukken moet kunnen geven of doen geven, diehij voor de

beste houdt. Van dezen toestand echter, waarvan men eenmaal hetbesef in elk beschaafd land bekomen zal, zijn wij inNederland nog verre verwijderd, en het zou een volkomendwaasheid zijn, de zelfopvoeding van het volk thans tatin het uiterste te willen proclameren. Maar het is tochnoodig, die grondgedachte steeds voor oogen te houden,om eenmaal dat doel te kunnen bereiken. Zonder velerlei bezwaren, komt men tot die vrijheidniet; maar daarvoor behoeft men bij een volk evenminte vreezen, als bij een individu; voor beiden geldt het; m



??? ardua qme pulchra. Wie heeft het schooner uitgedruktdan mirza schaffij? //De roos, hoe kleurenschoon zij prijke, //Moet uit het slijk der aard' zich vormen,//De nachtegaal, de tonen-rijke, //Hij voedt zich met gemeene wormen!quot; Weelde en alzoo ook materie??le voorspoed, boven zekeremate, zijn voor een volk zoo schadelijk, als zij het voorelk onzer zijn; maar het strijden over beginselen en hetzoeken naar het betere, als gevolg van dien strijd, kanevenmin een volk kwaad doen, als het dit ?? of mij doet.Juist wanneer men over onderwijs en opvoeding een op-regten strijd zal gaan aanvaarden , zal er een begin zijngemaakt met het ophouden van dat gekijf, dat tegen-woordig altijd aan de orde is, omdat de zaak van op-voeding niet bij uitsluiting wordt geregeld door hen, dieer het regt en den pligt toe hebben, namelijk den vaderen de moeder of hunne plaatsvervangers, zoo zij die taakniet vervullen kunnen. //Maar daar hebt Gij juist de Regeringquot; zult gij zeggen://die treedt op, omdat de ouders onbekwaam zijn, omvoor hunne kinderen te zorgen.quot; Gij weet, dat dit slechtsvoor een gedeelte alzoo is, namelijk voor de behoeftigenen

minder gegoeden; maar voor dezen moeten plaats-vervangers van ouders optreden, en dat is eene Regeringnooit. De zaak van opvoeding is eene zaak van het harten alzoo in de laatste plaats eene zaak der Regering. Dit meende ik ten slotte te mogen toevoegen als mijneinnige overtuiging, herhalende, dat thans slechts eenklein gedeelte van die overtuiging zou mogen wordenverwezenlijkt, en dat eerst later hare vervulling magworden te gemoet gezien. Men beginne met meer en meer het Lager Onderwijsaan het volk over te laten, en late het Middelbaar en



??? Hooger alsnog in handen der Regering. Men late, zoodaartoe de tijd gekomen is, daarna het Middelbaar On-derwijs aan het volk over, en doe het Hooger nog in dehanden der Regering verblijven. En eindelijk onttrekkezich ook de Regering aan de zorg voor het Hooger Onder-wijs, zoo daartoe het volk rijp genoeg geacht wordt. Tot zoolang houde men in het een en ander, zooalshet betaamt, onwrikbaar vast aan de bestaande wetten,en alzoo in de eerste plaats, aan de Grondwet. E S L tJ I T. Met het bovenstaande is mijne taak niet afgesponnen.Er zijn nog te wachten Algem.eene maatregelen van inwendigBestuur: besluiten, waardoor de gewigtigste deelen van hetHooger Onderwijs zullen geregeld worden. Wanneer dieverordeningen zullen verschijnen, is mij onbekend, endaar mijn leven een leven van den dag is, kan mij degelegenheid ontbreken, over die maatregelen eenige ge-tuigenis afteleggen. Welligt verschijnen die besluiten echter niet, en mogtik tot den Minister van Binnenlandsche Zaken eerbiedigmaar dringend een wensch rigten, zoo zou het deze zijn:dat het tijdstip van het in werking treden der icet, volgensArt. 126 door den Koning te bepalen, onbepaald mogetoorden

uitgesteld. Dat ik dezen wensch ernstig meen, is uit het boven-staande genoeg gebleken. Wij menschen dwalen, en niemand onzer is van dwa-



??? ling vrij. Een beroemd landgenoot nn heeft weleer teregtgezegd : r/Het is geen schand gedwaald te hebben;//'t Is schand niet op te staan.quot; De grootste mannen zijn ons voorgegaan in het terug-gt;nbsp;komen op dwalingen, en de Minister kent beter dan ik Inbsp;hen, die dit hartelijk hebben gedaan. Kwam de wet, even als die op de Regterlijke inrigtingvan 1861 (trots het 5quot;Â?quot; Additionele Art. der Grondwet)niet tot uitvoering, eene wet, door de beide Kamers derStaten-Generaal aangenomen , en , zooals uit het Staatsbladblijkt, door den Koning reeds onderteekend, dan kan deboosheid hoogstens naar Horatius zeggen : quandoque bo-nus dormitat Homerus. Ik wil de honderde bedenkingen, die ik hierboven tegende wet heb ingebragt, nu niet weder in het kort her-halen, maar bepaal mij bij eenige weinige, die van deverste strekking zijn, en waaruit het mij toeschijnt, datde niemoe wet onmogelijk is. De Hoogheids-regten van den Staat, door de Regeringte handhaven, zijn, naar de eigen woorden van den Minis-ter, daarin aangerand. De woorden van Art. 194 der Grondwet zijn, naar denieuwe wet, niet meer waar, want daar

staat, dat denbsp;^ Regering aanhoudende zorg heeft voor het openbaar On-derwijs: er staat aanhoudende, en de Regering zounbsp;/ een gewigtig deel van die aanhoudende ^ror^ uit hare han-nbsp;3 den geven en overdragen in die van den Gemeenteraadvan Amsterdam: ongelukkig het volk, dat de woordennbsp;^ aanhoudende zorg, in zulk een zin zou gaan verstaan. Datnbsp;% kan niet en dat mag niet. De Staten-Generaal vertegenwoordigen, naar Art. 74der Grondwet, het geheele Nederlandsche volk, en een dout des, zooals dat tusschen Groningen en Amsterdam ge-



??? schied is, strijdt alzoo tegen de Grondwet. Welk een an-tecedent zou dit wezen, en wat blijft er dan over vande onpartijdigheid der Staten-Generaal? Ten behoeve eener gemeente' mogen beste Rijks-instel-Imgen met verwoest worden, en mag Nederland zich doorhet beschaafd Europa niet streng doen veroordeelenVideant Consules, ne quid respublica detrimenti capiat'En wat het onderwijs aangaat, dit alleen: de Hooge-scholen zijn verlaagd tot vakscholen, en er is geene reken-schap hoegenaamd gehouden met de ware behoeften vanons volk m dezen tijd. De tenuitvoerlegging van zulk een wet desniettemindoor te zetten, kan ik onmogelijk verwachten van eenman, als de tegenwoordige Minister van Binnenlandsche^aken is, door voorstander en tegenstander als bij uit-stek schrander en bekwaam ge??erd, en wien ik steedsde hoogste achting heb toegedragen als Staatsman, alsmensch en als bloedverwant van mijn innig geliefdenLeermeester j. p, l. schr??der. Bennekom , Augustus 1876.
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??? MV-â–  J- . quot;'mâ– 'M â–  '-^v^rK-ri^.- .... gt; y- V . V .^ . lt;1 -yj 7 ' ' t â– 



??? m?Šmmmri? ^i?Šmfijim?‰m'



???



??? ''â– ?¨'??i?¨''^* -'tif^:?: M:, â–  J gt; /



??? Hts

Powered by TCPDF (www.tcpdf.org)

http://www.tcpdf.org

